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September 1966: de initiatiefcommissie 
D'66presenteerthetAppèl, doteen 
aanzet moest geven op de herdemocra
tisering van Nederland. Op de foto van 
links naar rechts: E. Visser, E. Nypels, 
H. van Mierlo, H. van Beekhuizen, 8. 
von Lookeren Campagne-V on Ren
therghem en P. Fetter (Foto: David van 
Dijk). 

Niemand van de mensen die zich in het 
eerste jaar, 1966, tot de nieuwe partij 
Democraten 66 bekenden, zal het zich 
ook maar een ogenblik voorgesteld 
hebben. Maar het is dit jaar, 1991, een 
feit: D66 bestaat 25 jaar. Op een enkele 
filosoof als Gruijters na was iedereen er 
oprecht van overtuigd dat de politiek in 
Nederland binnen enkele jaren echt op 
een totaal ander spoor zou zitten. Een 
kwart eeuw? Welnee. Elke weldenken
de mens die het Appel zou lezen, zou 
zich bij D66 aansluiten voor een nieuwe 
wereld en democratisering in alle gele
deren. 

Sommige mensen, het worden er- zeker 
na de laatste gemeenteraadsverkiezingen 
-steeds minder, noemen ons nog steeds 
naïef. Van meet af aan werden wij be
schreven als die jongens en meisjes (we 
hadden vooral ook te veel meisjes , dat 
kon nooit goed zijn!) die met grote blau
we ogen zonder politieke achterdocht 
door de wereld stapten. Nou, dat zou ons 
wel opbreken . Als we wat meer ervaring 
hadden zou het wel duidelijk worden dat 
het allemaal niet zo eenvoudig was als wij 
dachten en beweerden. 
Als ons in vijfentwintig jaar iets duidelijk 
is geworden, dan is het dat wij ons vergist 
hebben in de wens van de gemiddelde 
Nederlander om tot verandering over te 
gaan. Nu, na vijfentwintigjaar uitleg, blij- , 
ven veel mensen twijfelen dat bij wijze 
van spreken 2 + 2 niet altijd 4 hoeft te 
zijn. Het bleek te veel gevraagd om alle 
nuances tussen 3,5 en 4,5 af te tasten . De 
dogmatici van links naar rechts en van 
hoog tot laag blijven nog steeds beweren 
dat 4 het enige goede antwoord is, want 
dat staat immers in het antwoorden
boekje. 
Het belangrijkste dat we als partij in die 

vijfentwintig jaar hebben bereikt, is mis
schien wel dat iets meer mensen dan in 
1966 zijn gaan twijfelen aan het antwoor
den boekje . Genuanceerde politiek uitleg
gen op de markt blijft nog altijd een moei
lijk nummer. Maar je hoeft je niet meer te 
schamen als je een antwoord niet weet en 
zegt dat je samen met anderen naar dat 
antwoord wilt zoeken. 'Jede Konsequenz 
führt zum Teufel' was al een oud gezegde, 
maar het klonk zo Duits en was daarom 
voor veel mensen een reden om eraan te 
twijfelen. Omdat de anderen bang waren 
voor de nieuwe wegen , de onbetreden pa
den , ging D66 zich als een oude' politieke 
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Congres te 
Zwolle 
Zaterdag 2 februari vindt vanaf I 0.00 uur 
in 'De Buitensocieteit' te Zwolle de 
twee-en-vijftigste Algemene Leden Ver
gadering plaats. Centrale thema's zijn het 
milieu en de Provinciale Statenverkiezin
gen van maart '91. 
De Buitensocieteit ligt schuin tegenover 
NS Station Zwolle en is daarom prima 
met openbaar vervoer bereikbaar. . 
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COMMENTAAR 

Realisme en idealisme: waar ligt de 
balans? 
Alle grote partijen in ons land pretenderen tegenwoordig zowel idealistisch als 
realistisch te zijn. Bij de PvdA ligt, vooral in het buitenland beleid, het accent evenwel 
meer op hoe het zou moeten zijn en bij de VVD op hoe het nu eenmaal is. Bij de CDA 
zijn de realisten meestal in de meerderheid. 

Hoe zit dat bij D66? In het algemeen onderscheiden Democraten zich door (het 
steeds weer zoeken naar) de juiste balans tussen idealisme en realisme. Maar met 
name op het gebied van veiligheidsbeleid is het D66 vaak bijzonder moeilijk gevallen 
om tot een evenwichtige oordeelsvorming te komen. Behalve de kabinetssamenwer
king met andere partijen heeft geen enkel onderwerp tot zulke heftige debatten 
binnen de partij geleid. Nergens bleken de realistische en de idealistische benadering 
zo moeilijk te verzoenen als destijds bij de standpuntbepaling over de plaatsing van 
kernwapens. De bepleite vrijheid van individuele oordeelsvorming maakt dat D66-ers 
weinig allesomvattende beginselen koesteren, maar aan de principes die zij wél 
hebben, houden zij dikwijls met des te meer hardnekkigheid vast. 
Het einde van de Koude Oorlog en daarmee van de verschrikkelijke wapenwedloop 
kwam niet alleen voor de verhoudingen binnen de rest van de wereld, maar ook voor 
die binnen D66 als een verlossing. 

Inmiddels vergen de militaire repercussies van de Iraakse inval in Koeweit ook van 
Nederland en dus van de politieke partijen een duidelijke positiebepaling. Het gaat 
hierbij niet alleen om het opstellen van wapens, maar ook om het mede toepassen van 
militair geweld dat zeer groot menselijk leed, ook van vele onschuldigen, zal veroor
zaken. Zijn oliebelangen, indamming van Saddams (toekomstige) macht of handhaving 
van de internationale rechtsorde zo'n hoge prijs waard? 

Wie het gebruik van geweld onder alle omstandigheden afwijst, levert zich over aan al 
diegenen die minder of helemaal geen scrupules hebben. Ook een democratische 
rechtsorde berust in laatste instantie op het monopolie van de overheid op het 
gebruik van geweld tegen wetsovertreders. Helaas zal ook een internationale rechts
orde uiteindelijk moeten berusten op het afdwingen van naleving van de regels. 
Uiteraard moet altijd alles in het werk gesteld worden om oorlog te voorkomen en 
moet gebruik van geweld bij voorkeur politiek gelegitimeerd worden door de 
wereldgemeenschap, in casu de Veiligheidsraad van de Verenigde Naties. Uitspraken 
van deze Raad vertolken evenmin als die van een gewone rechter per definitie het 
hoogste ethische goed. Wel is het onethisch om er geen gehoor aan te geven: 
hiermee ondermijnt men de orde in de wereldsamenleving en brengt men dus de 
vrede in gevaar. 
Soms breekt het moment aan waarop een overigens steeds juiste benadering geen 
effect meer sorteert: een doodzieke patiënt heeft weinig aan het advies dat hij 
gezonder moet leven; hij heeft meer baat bij de harde heelmeester die zo nodig het 
mes trekt. Ook internationale crises vergen soms doortastend optreden om een 
scheefgegroeide situatie recht te trekken of herhaling te voorkomen. 

Deze "realistische" benadering kan, hoe onontkoombaar ook, niet meer zijn dan 
symptoombestrijding. Zij mag een noodzakelijke voorwaarde zijn om nu na de beëindi
ging van de Koude Oorlog tot een internationale rechtsorde te komen, voldoende is zij 
zeker niet. Doortastend militair optreden kan de structurele oorzaken van de bedrei
ging van de vrede nauwelijks wegnemen. Armoede of juist onevenredige rijkdom, 
gebrek aan democratie, schendingen van de mensenrechten, overbewapening en 
vooral de combinatie van deze kwalen belemmeren de totstandkoming van een 
stabiele internationale rechtsorde. Om de wereld voor rampen te behoeden is 
uiteindelijk niets zo realistisch als een idealistische politiek, die tracht misstanden uit 
de weg te ruimen. 
Ons buitenland beleid is daarom niet gebaat bij de eenzijdige accenten van de 
traditionele partijen. In de- uitgebalanceerde- D66 visie moet realisme, als het niet 
anders kan, bij voortduring worden gekoppeld aan idealisme, zolang dat mogelijk is. 

Bob van den Bos 



De campagne 
start! 

Op het aanstaande congres, 2 februari 
in Zwolle, opent campagneleider Ernst 
Bakker officieel de campagne. Een re
den te meer om op het congres aanwe
zig te zijn, want Bakker heeft altijd een 
inspirerend verhaal. Hij acht een goede 
inzet voor de verkiezingen juist bij deze 
verkiezingen van groot belang. 

Wat is het belang van deze Provinciale Staten

verkiezingen? 
Ernst Bakker: "De provincie doet me altijd 
denken aan dat liedje. 'Meisje van I 3, er net 
tussenin'. Niettemin is ze wel belangrijk. In de 
eerste plaats moet iedereen altijd gebruik 
maken van z'n stemrecht. Zolang de Staten er 
·Is, behoren er ook D66-ers in te zitten. Ten 
derde, en dat is ook niet onbelangrijk, staat 
deze verkiezing ook in het teken van de lan

delijke items. 
De 'tussenbalans', ik noem het 't herexamen 
voor het kabinet, is volop in discussie. Men 
wordt nu geconfronteerd met de alsmaar 
vooruit geschoven beslissingen. Tenslotte is 
deze verkiezing van belang omdat de Staten
leden in mei de samenstelling van de Eerste 
Kamer bepaalt. Ook voor dat platform geldt: 
zolang ze bestaat is het belangrijk dat onze 
goede inbreng gecontinueerd en uitgebreid 

wordt." 

Wat zijn jouw verwac/wngen voor deze ver
kiezingen? 
"D66 kan een goede verkiezingsuitslag ma
ken, maar dat gaat niet vanzelf. In '81 kregen 
we plotseling 17 zetels. en een waterhoofd. 
Bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen 
hebben we handen , en vooral voeten, gekre
gen. We zijn goed vertegenwoordigd in vele 
raden en colleges. Daar zitten nu mensen die 
van onderop de vernieuwende politiek die 
we voorstaan kunnen laten zien. De witte
broodsweken zijn wat dat betreft voorbij; 
juist die vertegenwoordigers kunnen laten 
zien dat D66 stevig in de schoenen staat. 
Kortom· er is geen plaats voor zelfgenoeg
zaamheid. Vele D66-ers zullen zich moeten 
inzetten voor een helder bestuur en een 
schoon land. Dan ben ik niet bang voor de 
verkiezingen. Integendeel: kwaliteit werkt". 

Alexander Osten 

CONGRES 3 

Op de Algemene Ledenvergadering van zaterdag 2 februari staan twee onderwer
pen centraal: het begin van de verkiezingscampagne voor de Provinciale Staten en 
een partijbrede discussie over het milieubeleid. Op deze pagina's daarom aan
dacht voor beide onderwerpen. De campagne wordt ingeleid door een kort 
gesprek met campagneleider Ernst Bakker. Het milieu krijgt ruime aandacht in 
stukken van Eduard Groen en Peter van den Besselaar. Het is geen toeval dat juist 
het milieubeleid aan de orde wordt gesteld bij de Statenverkiezingen. Milieubeleid 
maakt een wezenlijk onderdeel uit van de provinciale politiek, zeker bij D66. 

Milieubeleid ter discussie 
op februari-congres 

'Het milieu in Nederland is sterk ver
ontreinigd. Zo sterk dat de verbetering 
van het milieu bovenaan hoort te staan 
op de politieke agenda'. Het zijn de eer
ste twee zinnen uit het verkiezingspro
gramma van D66 voor de Tweede Ka
merverkiezingen in 1989. 

Inmiddels zijn '(Ie tweejaar verder. Het mi
lieubeleid staat ook bij de huidige regering 
hoog op de politieke agenda. Het kabinet 
heeft voor het door de vorige regering opge
stelde Nationaal Milieubeleidsplan en het 
daaraan toegevoegde NMP-plus in de Twee
de Kamer de handen op el~aar gekregen. 
Deze plannen geven- samen met het Twee-
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de Structuurschema Verkeer en Vervoer, het 
Natuurbeleidsplan, de Derde nota Water
huishouding en de Vierde Nota Ruimtelijke 
Ordening de hoofdlijnen aan van het mi
lieubeleid dat het CDA-PvdA kabinet in de 
jaren negentig wil voeren: de strategie, de 
doelstellingen en voor de periode 1990-1994 
ook de maatregelen om duurzame ontwikke
ling in Nederland binnen bereik te brengen. 

Economische groei 
De politieke discussie is daarmee bepaald niet 
verstomd. Met de uitvoering van het beleid is 
nog maar pas een begin gemaakt en daarbij 
zullen steeds weer politieke keuzen gemaakt 
moeten worden. De plannen bevatten ove
rigens voornemens die op gespannen voet 
lijken te staan met het uitgangspunt 'duurza
me ontwikkeling'. Het Plan van Aanpak Schip
hol gaat uit van een groei van 16 miljoen 
passagiers in 1990 naar 50 miljoen in het jaar 
20 IS.In Nederland zullen in de periode 1995 
tot 20 IS ongeveer 835.000 woningen wor
den gebouwd. In vergelijking met het jaar 
1986 zal de automobiliteit in Nederland in 
20 I 0 toch nog met 35% zijn toegenomen. 
Het zijn tamelijk willekeurige voorbeelden. 
Maar het is illustratief voor de bijna onmoge
lijke opgave waar de samenleving voor staat 
als de doelstelling werkelijk duurzame ont
wikkeling is. 
In een hoofdredactioneel commentaar in het 
NRC Handelsblad stond over het milieube
leid enige tijd geleden: 'De afstand tussen 

diagnose en recept is groot, angstaanjagend 
groot. De hele maatschappij is verslaafd aan 
economische groei. Dat geldt voor consu
menten, producenten en voor de overheid, 
die zich met economische groei van oudsher 
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CONGRES 

een uitweg baant uit lastige verdelingsvraag
stukken. 
Of de afstand tussen diagnose en recept zo 
groot is moet ook een politieke partij als D66 
zich steeds afvragen. Hoe groter de afstand, 
des te ingrijpender zal het voorgestelde mi
lieubeleid moeten zijn. 

De onderwerpen op het congres 
Een onderwerp staat pas echt hoog op de 
politieke agenda als het daadwerkelijk regel
matig geagendeerd wordt. Daarom staat het 
milieubeleid op het voorjaarscongres terecht 
op de agenda. Gezien de korte tijd tussen het 
najaarscongres en het komende voorjaars
congres is het niet mogelijk gebleken om de 
Algemene Ledenvergadering een nota over 
het milieubeleid voor te leggen. Het is daar
door wel mogelijk om een vrije discussie te 
voeren over het milieubeleid. Dat kan gebeu. 
ren aan de hand van een aantal inleidingen 
door deskundige inleiders. De inhoudelijke 
voorbereiding voor de behandeling van het 
onderwerp milieu is gedaan door Dick Tom
mei, lid van de Tweede Kamer, en door Hans 
Jeekel, secretaris politiek van het Hoofdbe
stuur. Zij zijn, na overleg met verschillende 
mensen in de partij, tot de vo;lgent'le discusst.
onderwerpen gekomen,( zie ook D,emocraat 
nr. 9, 1990, pagina 8): 

een algemeen inleidend verha'l!lov.er het 
milieubeleid in een plenaire sessie tijdens 
het congres. 

Drie paralelie bijeenkomsten over: 
het afvalstoffen beleid; 

het gebiedsgerichte milieubeleid; 
duurzame ontwikkeling versus koop
krachtontwikkeling. 

Op deze manier kan gesproken worden over 
de hoofdlijnen van het gehele milieubeleid, 
maar ook over meer specifieke onderwerpen 
waar de rol van de provincies duidelijk aan de 
orde is. 

het afvalstoffenbeleid: 
inleider: Paul van Erkelens, wethouder 
voor D66 in Hengelo, vice-voorzitter van 
de Centrale Raad voor de Milieuhygiene, 
voorzitter commissie milieu van de Vere
niging van Nederlandse Gemeenten. 
Aan de orde zullen komen: de veranderen
de rol van politieke bestuurders bij het 
afvalstoffenbeleid, het bewerkstelligen van 
consumptiepatronen waardoor minder af
val ontstaat en noodzaak om tot een meer 
gemeenschappelijke aanpak te komen van 
het probleem. 
het gebiedsgerichte milieubeleid: 
inleider: Hans Wessel, oud-lid voor D66 in 
de Provinciale Staten van Zuid-Holland, 
hoogleraar bestuursrecht en bestuurskun
de Technische Universiteit Delft. Aan de 
orde zullen komen de samenwerking tus
sen de overheden bij het gebiedsgerichte 
milieubeleid, de coördinatie van de 'planfi
guren' op het gebied van ruimtelijke orde
ning, milieubeheer, natuur en waterhuis
houding en tevens de participatie van de 
bevolking en belangengroepen bij dit be
leid. 
duurzame ontwikkeling versus koop
kracht: 
de inleider is op het moment dat de kopij 
van de Democraat naar de drukker gaat 
nog niet definitief bekend. Een van de in
valshoeken zal zijn of de klassieke tegen
stelling tussensociaal-economisch beleid 
(economische groei, economische gelijk
waardigheid, koopkracht) en het milieube

leid, niet een schijnprobleem begint te 
worden. Andere beleidsterreinen, zoals 
het instandhouden en verbeteren van het 
onderwijssysteem hebben immers ook 
koopkrachteffecten. Wel worden de 
koopkrachteffecten van het milieubeleid 
de laatste tijd meer zichtbaar. 

Eduard Groen 

Actieve rol Brabant bij 
milieuproblematiek 
"Een èchte afweging tussen het milieu 
en economie durft vrijwel niemand te 
maken. Op zichzelf is dat nauwelijks 
verwonderlijk want de gegevens over 
het milieu liggen nu niet inzichtelijk op 
tafel. Er zijn te veel deelnotities, studies 
van aspecten. Wij willen een milieurap
portage waarin al die gegevens worden 
geïntegreerd, met heldere kerncijfers 
en duidelijke trends." 
D66 pleitte bij de algemene beschou
wingen in de provincie Noord-Brabant 
opnieuw voor een jaarlijkse milieurap
portage. En met succes. Uiteindelijk is 
door het College van Gedeputeerde 
Staten toegezegd, dat naast de beleids
notitie over de economische perspec-

tieven jaarlijks een korte beleidsnotitie 
over de milieuperspectieven zal wor
den gemaakt. Fractievoorzitter van 
D66 in de Provinciale Staten jan de 
Vaan maakt zich geen illusies over de 
gevolgen "Wonderen sluit ik uit. Maar 
ik denk wel dat er goede aanzet wordt 
gegeven voor een beter milieubeleid. 
Zo'n jaarlijkse rapportage is een werk
baar instrument voor verdere bewust
wording." 

Ernstige milieuproblemen 
Noord-Brabant heeft in vergelijking met an
dere provincies ernstige milieuproblemen. 
Naast de sterk groeiende industrie kampt de 
provincie met de gevolgen van intensieve 



veeteelt. Op het gebied van het milieu zal in 
Brabant meer moeten gebeuren dan er ge
middeld in Nederland gebeurt. D66 pleit 
openlijk voor een inkrimping van de veesta
pel, een onpopulair standpunt in de provincie 
met een sterke agrarische lobby. Onlangs pu
bliceerde het Produktschap voor Vee en 
Vlees cijfers over de varkensfokkerijen in de 
komende tien jaar. Vooral kleinere bedrijven 
moeten afhaken omdat ze onvoldoende geld 
hebben om te investeren in milieumaatrege
len. Het aantal varkenshouderijen zal teruglo
pen van 29.000 naar I 1.000, zo is de verwach
ting. Het aantal varkens (24 miljoen per jaar) 
zal in 2000 ongeveer gelijk zijn, volgens het
zelfde rapport. 
Overblijvende ondernemers moeten hun col
lega's uitkopen, zegt Jan de Vaan. Is dat geen al 
te gemakkelijk standpunt? De Vaan: "Nee, 
hoewel ik besef dat dit nooit alleen op provin
ciaal niveau gestalte kan krijgen. Ik vergelijk 
het maar met de melkquota. De melkplas is 
met zo'n IS% teruggebracht. Kleine veehou
ders zijn gestopt, de grotere hebben de klein
tjes opgekocht. Dat heeft geleid tot rendabe
le melkproduktie. Ook bij varkenshouders zal 
die schaalvergroting leiden tot een betere 
concurrentiepositie. Stel dat je een doelstel
ling vaststelt van 5% vermindering per jaar. 
Dan zou je mestquota kunnen verhandelen. 
Op die wijze laat je de mogelijkheid bestaan 
om bedrijven van optimale grootte tot stand 
te laten komen. En er is geen sprake van een 
kille sanering, maar van een sanering op "soci
ale" wijze." Overigens moeten de milieunor

men daarbij wel gehandhaafd blijven: het te
rugdringen van de totale veestapel in speci
fieke gebieden blijft voorop staan. 

Actieve gedeputeerde 
De provincie Noord-Brabant komt regelma
tig in het nieuws met milieumaatregelen: bij
voorbeeld het terugdringen van de automo
biliteit, verzwaring van milieulasten voor par
ticulieren en afvalverwerking. "Ja, het is ple
zierig om zo'n actieve gedeputeerde te heb
ben", aldus De Vaan. "Er gebeurt gelukkig 
ook nogal wat. ledere bestuurder moet com
promissen sluiten. Mede daardoor lopen wij 
als D66 toch vóór de gedeputeerde uit. Of 
het nu gaat om het informeren, motiveren en 
activeren van de burger of om bijvoorbeeld 
milieu-accountancy." D66 kwam als eerste 
met een voorstel voor milieu-accountancy. 
"Bedrijven krijgen met een vergunning in we
zen verlof om te vervuilen." De Vaan geeft te 
kennen het begrip "verlof" te haten, maar 
gebruikt het wel voor de duidelijkheid. "Sim
plistisch gesteld gaat een bedrijf daarna zijn 
gang. Wij zeggen: mag je dan niet in redelijk
heid verlangen dat een bedrijf verant
woording aflegt over de afvalverwerking? 
Geef handen en voeten aan het milieubeleid 
door zo'n verslag te eisen en laat dit door 
onafhankelijke deskundigen- de zogenaamde 
milieu-accountants- controleren." 

Regionale handhavingsteams 
Voor de milieuhandhaving worden in Noord-

INTERVIEW 

Grenzen aan de groei.. 

Brabant regionale handhavingsteams inge
steld. "Gemeenten moeten meer gaan sa
menwerken. En taken van de provincie wor
den gedelegeerd naar regionaal niveau. Als 
twee overheden zo gaan samenwerken moet 
er uiteindelijk efficiënter worden gewerkt." 

De Brabantse D66-voorman reageert geprik
keld op de vraag of de wens hier niet vader is 
van de gedachte. "Integendeel: "dure" man
kracht kan zo beter worden ingezet en voor 
de industrie ontstaat meer duidelijkheid over 
een gesprekspartner." 

Netheid van bestuur 
Jan de Vaan woont zelf op het platteland en 
heeft begrip voor de problemen die boeren 
ervaren met de toenemende regelgeving. 
"De regels stapelen zich op. De boeren wor
den daar echt gek van. Ga maar eens na in wat 
voor een mistige situatie je terecht komt bij 
het beoordelen van investeringsbeslissingen. 
Zij verlangen terecht: schenk nu eens klare 
wijn." De Brabantse fractievoorzitter is van 
mening dat meer duidelijkheid hierover nodig 
is. "In het recente verleden zijn allerlei onder-

5 

delen uit bijvoorbeeld de mestwetgeving niet 
hard gebleken. Als je de ammoniak-uitstoot 
wilt beperken en daarvoor investeringen 
pleegt in de stallen, mag je redelijkerwijs ook 
verlangen dat de normen die worden gehan-· 
teerd duidelijk zijn gedurende de tijd dat je de 
investeringen afschrijft." Geef daarover dui
delijkheid want dat bevordert de netheid van 
bestuur, aldus De Vaan. Toch zijn afspraken 
hierover extreem moeilijk te maken. On
danks alle maatregelen die nu worden geno
men, blijkt de milieuvervuiling vaak zelfs nog 
toe te nemen. D66 bepleit een daadwerkelij
ke verbetering van het milieu. "Pijnlijke maat
regelen zijn daarom gewoon onvermijdelijk", 

zegt Jan de Vaan. "En wel voor iedereen: de 
agrarische sector, maar ook het verkeer, de 
industrie en de particulieren." 

Peter van den Besse/aar 
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partij gedragen en met wisseknd succes 
de weg op van de macht. 
\Vat de partij in de kwart eeuw van haar 
hestaan heeft bereikt is niet zozeer een 
niveau, het is veelmeer het voortdurend 
in beweging zijn. De oude verstarring 
lijkt overwonnen. De ccuwigheidswaar
den gaan geen eeuwigheid meer mee. 
Niemand is nog verbaasd wanneer 
iemand zijn standpunt herziet. Er is min
der doctrine, meer methode. De weg, de 
richting is belangrijk, belangrijker dan 
het uiteindelijke doel omdat dat laatste 
juist niet 'uitcindelij k · is maar wisselt met 
de omstandigheden. Wist het gevestigde 
hestel je vijfentwintig jaar geleden nog 
haarfijn uit te leggen waar het heen moest 
en hoc dat moest, nu spelen raadsels en 
angsten een minstens zo grote rol hij de 
hesluitvorming als toen de zekerheden. 
De commissic Dcctman (die natuurlijk 
de commissie van Mierlo had moeten he
ten. naar haar geestelijke vader en niet 
naar haar toevallige voorzitter) is het re
sultaat van origineel politiek denken, zo
als dat in onze partij op allerlei plaatsen te 
voorschijn komt. Als we het maar nooit 
vergeten. want het was echt heel onge
woon om de avond vó(îr de verkiezingen 
te zeggen dat er belangrijker dingen aan 
de orde waren dan die verkiezingen. 
'Laten we nou eens met zijn allen bij el
kaar gaan zitten, zonder meteen te roe
pen: ik moet met een mannetje méér 
want ik ben de grootste, en laat ons eens 
hardop nadenken over de manier waarop 
wij dit land hesturen en of die manier niet 
dringend aan herziening toe is.· Uit die 
opmerking en een motie van dezelfde 
strekking hij de algemene beschouwingen 
is de vraagpuntencommissic ontstaan. 
Wat daar gcstart is in beweging houden. 
dat is de D66-manier van doen. 
Wc hebben nooit lintjes gekend in onze 
partij. Wc hebhen geen erelidmaatschap
pen. geen toeters en bellen of oorkondes. 
We zullen dat ook wel nooit willen. maar 
omdat wc nu vijfentwintig jaar bezig zijn 
met onszelf en anderen de ogen te ope
nen. stel ik voor dat de partij zichzelf als 
verjaarspresent een zilveren blikopener 
cadeau doet. 
Hoc het met die blikverruiming begon. 
zult u dit jaar op vcrschillende plaatsen in 
ons partijblad kunnen lezen. Een prima 
terugblik is ook de film Twintig jaar opti
misme' in ltJi-:6 in opdracht van de PSVI 
gemaakt. Als u toch een feestje in ge
dachten hebt. is dat wellicht een mooi 
begin. V oor straks allemaal van harte ge
feliciteerd met uw zilveren partij 1 

Stijn Verbeeck 

IK V IN D 

Vaststelling begroting D66 
middeleeuws 
Najaarscongres 1990, kwart over tien 
's ochtends: vaststelling van de begro
ting 1991 en goedkeuring van de jaarre
kening. Er zijn naar schatting 50 men
sen in de zaal. De regio Zuid-Holland 
heeft een motie ingediend om de re
giobijdrage voor 1991 en '92 te verho
gen. Het eerste wordt door de rappor
tagecommissie buiten de orde ver
klaard, want zo zijn de regels nu een
maal. De verdediging van het tweede 
voorstel wordt door de congresvoorzit
ter flink bemoeilijkt omdat de in
dieners nauwelijks het recht op weer
woord krijgen. De motie Zuid-Holland 
wordt verworpen en de begroting '91 
wordt goedgekeurd. 

Niemand schijnt op te merken dat via die 
begroting de partij voor de komende jaren 
een extra last van f I 00.000 op zich neemt, 
voor versterking van het secretariaat. Dat is 
ook niet zo verwonderlijk, want de financiële 
gegevens zijn alleen maar opgenomen in het 
congresboek, en dat hebben de leden slechts 
daags tevoren ontvangen. Volgens het Huis
houdelijk Reglement (art. 25.3c) horen be
groting en jaarrekening twee weken voor de 
Algemene Ledenvergadering te worden toe
gezonden. De rapportagecommissie hebben 
we daarover niet gehoord ... 

Invloed 
Wat ik met bovenstaande zedenschets wil 
illustreren, is dat de manier waarop wij over 
zo iets belangrijks als de partijfinanciën beslis
sen eenvoudig middeleeuws is! 
De leden hebben er nauwelijks invloed op, 
omdat de begrotingen slechts in hun geheel 
goed- of afgekeurd kunnen worden, maar niet 
gewijzigd. Behandeling ervan wordt onveran
derlijk geagendeerd op zaterdagochtend 
vroeg, zodat gemiddeld nog geen IS% van de 
congresgangers aanwezig is en bovendien 
wordt met de termijnen dan ook nog eens 
losjes omgesprongen. Gevolg is dat beslissin
gen van het Hoofdbestuur die de partij struc
tureel belasten voor een aantal jaren zonder 
enige discussie passeren, tenzij het HB zelf zo 
verstandig geweest is om die discussie van te 
voren aan te gaan. 
Maar dat was hier niet het geval. 
De enige beslissingen die het HB verplicht aan 
de leden moet voorleggen is de hoogte van 
de contributie en de regio afdracht. Welis
waar zijn dat belangrijke gegevens, maar ze 
geven de leden nauwelijks invloed op de ver
deling van het geld. 
Als we eens kijken naar de soorten uitgaven in 
de begroting 1991 dan blijkt dat maar I 0% 
van alle inkomsten direct aan de leden be
steed worden, via de regio-afdracht en activi
teiten aan de basis.Door vaststellen van de 
regiobijdrage kunnen de leden dus over zo'n 

I 0% van de uitgaven beslissen, voor de rest 
geldt: Slikken of stikken. Daar komt nog bij, 
dat contributie en regiobijdrage om begrijpe
lijke redenen- 8 maanden voor de begroting 
vastgesteld worden, zodat ook ieder over
zicht ontbreekt. 

Begrotingen wijzigen 
Jaarlijks worden in bijna I 000 politieke be
stuursorganen (gemeenteraden, Staten en 
parlement) begrotingen vastgesteld met al
tijd de mogelijkheid tot wijziging. Waarom 
zou dat dan in een tamelijk eenvoudige orga
nisatie als een politieke partij niet kunnen I 
Argumenten tegenkomen er altijd op neer 
dat bestuurders vrezen dat hun leden niet 
volwassen genoeg zijn om met afgewogen 
voorstellen te komen. Dat valt bij de talloze 
voorstellen die wij in de loop der tijd op 
AL V's hebben aangenomen doorgaans toch 
ook reuze meel Bovendien kan het recht tot 
wijziging van de begroting gepaard gaan met 
de regel dat voorstellen altijd budgettair neu
traal moeten zijn, m.a.w.: wat je erbij wil, 
moet je zelf ergens anders weghalen. Voorts 
kan het Hoofdbestuur aangeven welke pos
ten structureel zijn, en dus pas na verloop van 
een aantal jaren gewijzigd kunnen worden en 
welke dat niet zijn. 

De verdeling van de gelden bij D66 is als 
volgt: 
centraaf apparaat . secretariaat, huisvesting, HB, 

kosten accountant... . .... 60% 
direct aan leden : regiobijdrage en activiteiten 

aan de basis... . .... I 0% 
communicatie leden: Democraat en 

Standpuntenbrief.... 8% 
btJzondere organen . SWB, PSVI, PEAC,}D ... ..... 13% 
verkiezingen campagnefonds, 

publiciteit..... 8% 
diversen : diverse Jasten, inhaa/tekort, 

onvoorzien .. . I% 

Het grote voordeel van meer zeggenschap 
van de leden over de bestedingen is een gro
tere betrokkenheid. Voorstellen om bijv. 
meer geld te geven aan de Democraat, of aan 
bijzondere organen als SWB en PEAC, hoe
ven niet meer de mist in te gaan met de kreet 
"dat kan niet". Leden die zoiets willen kunnen 
zelf aangeven waar het geld vandaan moet 

komen. 

Conclusie 
Onder bovengenoemde voorwaarden lijkt 
mij er niets tegen en alles voor om tijdens de 
komende najaars-AL V art. 50.1 van het HR 
zodanig te wijzigen, dat de begroting niet 
meer ter goedkeuring aan de AL V wordt 
aangeboden, maar eenvoudig aan de AL V 
wordt voorgelegd. 

Pau/ine van Tets 



DEMOCRATEN 

ConceptagendaALV~2 
2 februari 1991 
Buitensociëteit, Zwolle 
10.00 uur 

10.15 uur 

10.45 uur 

11.00 uur 
12.00 uur 
12.15 uur 
12.45 uur 

13.15 uur 

14.30 uur 

15.00 uur 
15.45 uur 
16.15 uur 
16.30 uur 

Opening door rartijvoorzitter. 
Henneming congreslciding. notulen- en stemcommissie. 
Toelichting stemprocedure. 
Financiën - contrihutieregeling 1992 

- regionijdrage 1992 
Presentatie kandidaten hesturen en commissies. 
Opening stcmhusscn. 
Heslispunten Huishoudelijk Reglcment 
Toespraak partijvoorzitter 
Lunchrauzc 
Inleiding over milieu. 
Sluiting stemhussen. 
Parallelle sessies over milieu: 
' Duurzame ontwikkeling 
' Provinciaal hcleid voor afvalvcrwerking 
' Gehiedsgericht milieuhclcid 
Campagnestart Provinciale Staten 
Toespraak Ernst Bakker 
Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 
Actuele Politieke Moties 
Uitslag stemmingen 
Sluiting door de congresvoorzitter 

PSVI traint de 
trainers 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES 

HANDBOEKVOORBESTUREN 
70 rag. + bij lagen f 7.50 

Or verzoek van de .Jonge Democraten. 
zal het PSVI in de maand fchruari vijftien 
JO-leden opleiden tol aspirant-trainer. 
Door middel van cnkl'le intensieve pre
sentatietrainingen en een cursus "Wer
ken met groepen" worden zij in korte tijd 
zodanig opgeleid dat ze vervolgens zelf 
groepen hinnen de J () effectief kunnen 
hegcleiden. 

> 
(/) 
c_ 

Stichting Politiek Scholings
en Vormingsinstituut D66 

Bezu1denhoutseweg 1 95 
2594 AJ Den Haag 
Telefoon 070- 3 85 83 03 

INLEIDING 
GEMEENTEPOLITIEK 
70 rag. f 7,50 

GEMEENTELIJK 
MILIEUBELEID 
130pag.f 15,-

D66 & DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 
20 pag. f 2.-

OVER BERG EN DAL 
De geschiedenis van D66 
32 pag. f 2,-

VOORDED'RAAD 
Hét D66-tijdschrift voor lokale/ 
regionale politiek 
Abonnement f 40,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 

Nog nooit op een 
congres geweest? 
U had al lang eens naar een congres van 
de partij willen gaan, maar het kwam er 
maar niet van. Niemand uit uw afdeling 
had zin om mee te gaan en alleen is ook 

. maar alleen! Je kent er immers geen hond 
en de hele dag in je eentje zitten is ook 
geen aanlokkelijk vooruitzicht. Als u er 
zó over denkt dan moet u het congres van 
2 februari bijwonen! D66 heet u daar van 
harte welkom! 
Dit is niet zo maar bij wijze van spreken 
gezegd. In de hal van de Buitensociëteit 
in Zwolle staan enkele partijgenoten 
klaar om u te ontvangen. Een lid van die 
commissie van ontvangst stelt u voor aan 
een paar andere partijleden en maakt u 
wegwijs in de gang van zaken en in de 
papierwinkel van het congres. 
Hebt u in de loop van de dag nog vragen 
dan kunt u daannec terecht bij de vrouw 
of man dieu's morgens heeft ontvangen. 
U hent dus echt van harte welkom op 
zaterdag 2 februari a.s. in Zwolle. Leden 
van de ontvangstcommissie zijn herken
baar aan een groene rozet. 

STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66-opinies 
Abonnement f 35 ,-/gratis nummer 
(geef uw keus aan) 

Cursus "Gemeentelijke 
Voorjaarsnota" 
Datum : 16maart 1991 
Plaats : Utrecht 
Kosten: f 25,-
Sluiting inschrijving: 23 februari. 

V oornaam : 

Achternaam: 

Adres 

PC/Plaats 

Telefoon 

Functie D66 : 
Opsturen naar: PSVI-066 
Bezuidenhoutseweg 195. 
2594 AJ Den Haag, 070-3858303 
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Vol programma voor bezoekende Ts;echen 

"HOLLAND? MEALS AND 
CITY -HALLS!" 
Afgelopen maand bezochten 35 gasten 
uit Tsjecho-Siowakije op uitnodiging 
van de IVSOM, de 'Oost-Europa-club' 
van 066, ons land. Maarten Brackel, be
stuurslid van het IVSOM, doet in onder
staand artikel verslag van het bezoek. 

"Holland? Meals and city-halls!". Dat is de 
kernachtige impressie, die Pavol Dudás uit 
Bratislawa bij het afscheid geeft. 
Als vers verkozen raadslid van Burgers Tegen 
Geweld was hij één van de 35 gasten uit 
Tsjecho-Siowakije. Kennelijk is het program
ma toch wat overladen. Pavol heeft dan ruim 
drie dagen rijden, praten en luisteren achter 
de rug: daar had van hem best een hele dag 
winkelen en slenteren bij mogen zijn. 

De kloof is groot, veel groter dan we dach
ten, in alle opzichten. Natuurlijk, je beseft dat 
er verschil is in welvaart, in taal en in ervaring 

met democratie. Bij het opzetten van de cur
sus is daarop ingespeeld. Van te voren zijn 
Burger Forum in Praag en de zusterorganisa
tie in Bratislawa bezocht, en op de AL V in 
november is het programma nog met hun 
mensen bijgesteld. Een basiscursus democra
tie en staatsrecht, een blik op de huishouding 
van onze samenleving, een stukje partij-orga
nisatie en een eerste kennismaking met Ne
derland was het minste dat we ze wilden 
meegeven. 

De Tsjechen deden natuurlijk ook Den 
Haag aan tijdens hun bezoek (foto"s 
Roelofvan Netten). 

Spreekrecht 
Dat is ook zeker gelukt, verzekeren ze ons in 
koor. Zelf hebben we soms het gevoel dat ze 
gewoon te beleefd of niet gewend zijn om 
kritiek te geven. Bij de werkbezoeken was 
men oprecht verbaasd over het gemak waar
mee Hollanders de mindere kanten van hun 
eigen bedrijf of partij beschrijven. Dat soort 
verbazing brengt het schrijnende verschil in 
openheid boven, in vrijheid, die we elk ge
wend zijn. De terreur waaronder hun maat
schappij gebukt ging is voor ons niet in te 
voelen. Zij echter staren ongelovig naar de 
permanente microfoon op de publieke tribu
ne van de Haagse raadzaal. Spreekrecht voor 
het publiek? "That must be a mess!" Alsof ze 
besteld zijn komen er vijftig grijsgekuifde be
jaarden binnen, protesterend met borden en 
ballonnen tegen een welzijnsbezuiniging. 
'That's because they try to get more attenti
on of the city council". En daarna probeer je 

dan met handen en voeten zo eerlijk mogelijk 
de invloed te beschrijven van actie-groepen 

op raad- en commissie-vergaderingen. Of de 
werkwijze van onze projectbureaus stadsver
nieuwing, waar bewoners, bedrijven en amb
tenaren samen beleid ontwikkelen. 

Onze democratie heeft al zoveel vormen ge
kregen waar geen verkiezingen meer aan te 
pas komen, dat de rol van onze politieke 
partijen zorgelijk klein is geworden. Een luxe 
probleem, waar zij hooguit naar kunnen ver

langen. Voorlopig moeten ze eerst zien het 
vers verworven, wankele vertrouwen van 
hun ongeduldige a.chterban vast te houden. 
Ontdaan luisteren ze naar Mi los Steesjka, die 
ze als tolk uit De Volkskrant bericht dat Ha vel 
volmachten vraagt. Of Burger Forum over 
drie maanden nog bestaat durven ze niet te 
zeggen. Zekerheidshalve wisselen we ook 
maar alle prive-adressen uit: we hopen deze 
groep uit heel Tsjecho-Siowakije in Praag 
nogmaals bijeen te brengen. Volgend jaar re

gelt het IVSOM zeker weer enkele van deze 
ontvangsten; dan kunnen we aan het enthou
siasme van D66-afdelingen inmiddels ook 
praktijk-ervaring toevoegen. 

Maarten Brackel 

Het programma van 8 tot 12 december 
zager voor de 35 Tsjechische gasten in 
vogelvlucht als volgt uit: 
Dertien uur busreis uit Praag, daarna slapen in 
een Dooms congrescentrum. College gemeen
tefinanciën (waarbij plotseling bleek dat men 
toch te weinig Duits of Engels kende: snel een 
tolk erbij). Eenmaal bijgekomen volgde er werk
groepen over milieu, economie, huisvesting, on
derwijs en gezondheidszorg. In de avond: eten bij 
D66-ers uit Doom, Driebergen en Zeist thuis. 
Volgende dag: college inspraak en medezeg
genschap in Den Haag, stadwandeling, bezoek 
Eerste Kamer met inleiding nationale politiek, 
verhouding staat/provincie/gemeenten, uitwaai
en op het strand, pizza eten met Haagse D66-
leden. Laatste hele dag: colleges afvalverwer
king en gebruik van subsidies in Drie bergen, 
ontvangst door B&W van Zeist, diapresentatie 
vernuftige verkeerstechniek in Culemborg met 
wandeling en tenslotte een avond napraten in 
Doorn. De laatste dag rijden ze met lunchpak
ketten bij zich op goed geluk naar Brussel, op 
zoek naar meer contacten .... 



INTERVIEW 9 

Interview met portuvoorz1tter Ries Jonsen 

TIJD VOOR ELECTORALE 
GROEI 
Op het afgelopen congres nam Ries jan
sen het voorzitterschap over van Mi
chel Jager. Alle reden voor een gesprek 
metjansen over de groei van 066, de 
Provinciale Statenverkiezingen en het 
CDA/PvdAkabinet. 

Je bent nu een paar maanden voorzitter van de 
partij. Heb je al spijt van de beslissing deze taak 
op je te nemen? 
"Absoluut niet. Ik vind het nog steeds leuk om 
te werken voor een partij, waarvan ik het 
idee heb dat er nog een hoop kan gebeuren. 
Ik zeg wel eens dat D66 zich na 25 jaar moet 
oriënteren op een nieuwe toekomst en ge
zien de recente ontwikkelingen is dat een 
toekomst waar ik graag bij betrokken ben." 

Voor die toekomst zijn ook leden nodig. Het 
aantal groeit gestaag, moor in vergelijking met 
andere partijen is het nog aan de magere kant 
"Zeker en ik denk dat we ook nog een keer 
een grote sprong voorwaarts moeten maken 
om onze electorale groei bij te kunnen benen.· 
Dan ontstaat ook het benodigde reservoir 
om bij volgende successen het kwaliteitsni
veau van onze gekozen vertegenwoordigers 
te waarborgen." 

Hoort het eigenlijk niet een beetje bij het karak
ter van D66kiezers om Zich niet zo gauw te 
willen binden? 
"Ja, maar tegelijkertijd moet er een organisa
tie draaiende gehouden worden om je de luxe 
te veroorloven die sfeer te kunnen koesteren 
en daar zijn mensen en dus middelen voor 
nodig. Daar moetje niet naief in zijn". 

Bij je eerste congresrede ze/je dat D66 moet 
wennen aan het feit dat zij na 25 jaar een 
gevestigde partij is geworden. Wat bedoelde je 
daar precies mee? 
"We hebben heel lang, eigenlijk vanuit onze 
ontstaansgeschiedenis gepropageerd dat we 
het staatsbestel wel eens even op zijn kop 
zouden zetten en toen dat niet direct haal
baar bleek, bleven ons toch presenteren als 
het alternatief voor de gevestigde orde. Dat 
aspect zal gelukkig ook altijd wel blijven, maar 
tegelijkertijd moet je na 25 jaar constateren 
dat we in een fase beland zijn, waarin ook D66 
op verschillende niveaus deel uitmaakt van die 
macht. Dat is even wennen. Ik vind overigens 
dat we die macht moeten nastreven, want 
alleen dan kun je laten zien dat er nog iets 
anders bestaat dan de politiek.van de drie 

grote partijen, waar we-en ookdat is even 
wennen- zo langzamerhand bij zijn gaan 
horen." 

Dreigt niet het gevaar dat het succes van D66 
een illustratie wordt is van de stelling dat Neder
land eigenlijk af is. We kunnen het ons immers 
metz'n allen permitteren om genuanceerd en 
redelijk over de resterende problemen te 
spreken? 
"Stel dat het waar is dat we Nederland rede
lijk op orde hebben, dan wordt het hoog tijd 
dat we eens gaan nadenken over de effecten 
van dit succes. Als ik bijvoorbeeld kijk naar de 
problemen van de grote steden en ook naar 
de architectuur waarbinnen deze zich afspe
len, dan denk ik dat we misschien wel meer 
dan ooit behoefte hebben aan een creatieve 
aanpak en dat lijkt me ook wat de kiezers
oude en nieuwe- van D66 verwachten. 
Bovendien raad ik iedereen die inderdaad 
denkt dat we de problemen goeddeels onder 
controle hebben aan om eens een wijk als 
Crooswijk in Rotterdam binnen te lopen. Dan 
kom je gauw op andere gedachten. Overigens 
is het aardig dat in diezelfde wijken goede 
ideeën bestaan om de bewoners meer te be
trekken bij de problemen van hun eigen leef
omgeving. Meer directe democratie dus. Dat 
betekent dat je moet breken met de traditio
nele structuren die zolang bepalend zijn ge
weest voor het bestuur van dit land en dat 
besef dringt steeds verder door." 

Over goed twee maanden zijn er Statenver-

kiezingen en in dat verband zei Hans van Mierlo 
onlangs dat niet alleen het kabinet een tussen
balans heeft gemaakt. Met andere woorden: het 
belang van deze verkiezingen overschrijdt de 
provinciegrenzen. 
"Dat is onvermijdelijk, al moeten we goed in 
het oog houden dat het in eerste instantie 
gaat om de keuze van een goed provinciaal 
bestuur. Maar even afgezien nog van het feit 
dat ook de samenstelling van de Eerste Kamer 
aan de orde is, kan het niet anders of de kiezer 
doet ook een uitspraak over de nieuwe "re
geringsverklaring" die het kabinet met de tus
senbalans afgeeft. Op zichzelf behoeft deze 
coalitie zich niks van de uitslag aan te trekken, 
maar het is zoals Van Mierlo heeft gezegd niet 
bevorderlijk voor het produkt als de PvdA de 
lijn van de gemeenteraadsverkiezingen door
trekt en een slechte uitslag maakt." 

Tot slot, wat is jouw indruk van anderhalfjaar 
CDA/PvdA-kabinet? 
"Ik ben niet echt onder de indruk. Men maakt 
de ambities van het begin niet waar. Kijk maar 
eens naar het milieubeleid: wat is er overge
bleven van het campagne-item van 1989? Je 
zou haast denken dat alles wel loopt, maar dat 
moet een misverstand zijn. En zo kun je door
gaan. Tel daarbij op de financiële problemen, 
die het kabinet voor een deel aan zichzelf te 
danken heeft en je moet wel tot de conclusie 
komen dat het tijd wordt voor een tussenba
lans." 

Kees Dietz 
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Terugblik op buitenland-debatten in Tweede Kamer 

D66 EN PvdA IN DE SLAG 
METCDAENWD 
De laatste twee weken voor het kerst
reces beleefden de buitenland-woord
voerders van de diverse Kamerfracties 
drukke tijden. Tot in de kleine uurtjes 
werden de debatten over de begroting 
van Buitenlandse Zaken (met in begrip 
van de delen Navo en ontwikkelingssa
menwerking) en van Defensie voortge
zet. Doeke Eisma(woordvoerder Bui
tenlandse Zaken), Dick Tommei (Ont
wikkelingssamenwerking) en Pi eter ter 
Veer (Defensie) stelden zich op con
form een inmiddels fameuze 'D66-fo
mule': zij voerden oppositie voor een 
centrum-linksbeleid. Op haar beurt 
voerde het CDA, onder luide aanmoe
digingen van de VVD, bij vlagen een 
felle oppositie tégen het beoogde rege
ringsbeleid. 

Golfcrisis 
De begrotingsbehandeling van Buitenlandse 

Zaken stond vooral in het teken van de Golf
crisis. 
En dat terwijl aan de vooravond van het debat 
nog even de vraag was gerezen of over de 
Golf wel in alle openheid gesproken kon wor· 
den. Een Kamerdebat waarin harde woorden 
zouden vallen aan het adres van Saddam Hus· 
sein zou de missie-de Jong cum suis kunnen 
doorkruisen en wellicht gevaar kunnen ople
veren voor de Nederlandse gijzelaars in Irak. 
Maar had het parlement zichzelf dan maar het 
zwijgen moeten opleggen, en dus- althans 
even- moeten bezwijken onder de druk van 
Saddam Hussein? Met de vrijlating van de gij
zelaars werd het parlement echter van dit 
dilemma verlost. 

Hoewel het debat niet meer door de gijze
laarskwestie werd belast, weerhield een an
der levensgroot dilemma de woordvoerders 
er van het achterste van hun tong te laten 
zien; het betreft de paradox van de afschrik
king. Met de aanvaarding van resolutie 678-
lrak moest zich voor I S januari terugtrekken 
uit Koeweit; op of na IS januari is militair 
ingrijpen geoorloofd- had de Veiligheidsraad 
gekozen voor opvoering van de militaire 
dreiging. Op deze manier zou een vreedzame 
oplossing kunnen worden afgedwongen: 
naarmate de dreiging met oorlog geloofwaar
diger is, zal Hussein eerder geneigd zijn de 
aftocht te blazen. In het kader van dit soort 
beleid- dat in zekere zin op blufpoker lijkt
kunnen de twijfels over eventueel militair in-

grijpen nooit al te nadrukkelijk voor het voet
licht worden gebracht. Die twijfels waren er 
wel degelijk. Die klonken onder meer door in 
de inbreng van Eisma (D66) en Van T raa 
(PvdA) en ook in het antwooord van Van den 
Broek. Eisma benadrukte dat Irak vanaf IS 
januari rekening kon houden met een moge
lijk interventie. "Maar", zo voegde hij er aan 
toe, "zekerheid kan daarover niet gegeven 
worden. De ontwikkelingen tot die tijd zijn 

-daarvoor te bepalend". Er mocht volgens Eis
ma geen sprake zijn van een automatisme tot 
interventie; er moet een 'beslismoment' ko
men. Ook vroeg hij in dit verband naar nadere 
informatie over d~ werking van het embargo. 
Volgens Eisma zal het effect van het embargo 
nadrukkelijk in de overwegingen moeten 
worden betrokken. 
Van den Broek beklemtoonde dat er een 
duidelijk ultimatum was gesteld en dat de 
keuze aan Irak is. Daarmee suggereerde hij 
dat Irak in feite het lot van de regio (wel of 

geen oorlog) zou kunnen bepalen. Daar 
kwam hij in tweede instantie echter op terug. 
Ook Van den Broek erkende dat er geen 
sprake kan zijn van een automatisme. 

In de loop van het debat over de Golfcrisis 
tekende zich een soort herstel af van de coali
tie van CDA en VVD. Zo waren Van Weezei 
(CDA) en Weisglas (VVD) er beiden van 
overtuigd dat de Nederlandse regering in de
ze kwestie te traag geopereerd had en reeds 
eerder grondtroepen naar de regio had moe
ten sturen. PvdA en D66 daarentegen waren 
bereid de nadere voorstellen van het kabinet 
af te wachten en wensten de regering niet 
voor te schrijven op welke wijze de Neder
landse presentie gestalte zou moeten krijgen. 
En wat al bleek in het debat over de Golf, 
bleek in nog sterkere mate tijdens de discus
sies over het veiligheidsbeleid, het hulpbeleid 
voor Oost-Europa en de omvang en beste
ding van het budget voor ontwikkelingssa
menwerking: CDA en VVD ageerden tegen 
alle beleidsvoornemens en suggesties die met 
een beetje goede wil als vooruitstrevend te 
kwalificeren zijn (of beter gezegd: voorstel
len die niet uit de CDA-koker afkomstig 
waren). 

NavoenCVSE 
Naar de overtuiging van de fractie van D66 is 
het behoud vandeNavo in de huidige om
standigheden van wezenlijk belang. Maar het 
einde var. de Koude oorlog zal wel tot uit-

drukking moeten komen in een vernieuwing 
van het Europese veiligheidsstelsel. Temeer 
daardeNavo niet of nauwelijks in staat is de 
nieuwe veiligheidsrisico's het hoofd te 
bieden. Zo is de Navovoor het pacificeren 
van eventuele conflicten in Oost-Europa on
geschikt; deNavo kan geen Europese poli
tien ,an worden. Mede tegen deze achter
grond is al bij diverse gelegenheden door D66 

DoekeEtsma 

gepleit voor versterking van de CVSE (de 
Conferentie voor Veiligheid en Samenwer
king in Europa, waar alle Europese landen, 
Canada en de VS bij zijn aangesloten). De 
CVSE zou op den duur moeten evolueren tot 
een regionale veiligheidsorganisatie, die ook 
-zo nodig- in staat is conflicten in Europa te 
beheersen, als die al niet in de kiem gesmoord 
kunnen worden. 

Dat standpunt is bij de begrotingsbehandeling 
andermaal verwoord. 
Maar niet alleen door D66. In het recente 
verleden heeft Eisma herhaaldelijk zijn verba
zing kunnen uitspreken over de houding van 
de PvdA; de sociaal-democraten bewierook
ten deNavo en negeerden de CVSE. Die tijd 
is echter voorbij. Van T raa verklaarde dat hij 
zich voor kan stellen datdeNavo op den duur 
een "een soort onderafdeling van de CVSE" 
wordt. Het is toekomstmuziek, waar- zo 



bleek-CDAen VVD (nog) niet naarwillen 
luisteren. 

Hulpbeleid Oost-Europa 
Vorig jaar rond deze tijd werd in de Kamer 
nog in superlatieven gesproken over de ver
heugende ontwikkelingen in Oost-Europa. 
De veranderingen volgen elkaar nog steeds in 
hoog tempo op, maar dit 1aar waren het voor
al de zorgwekkende ontwikkelingen waar de 
aandacht naar uitging. Eisma: "In Polen heeft 
Lech Walesadoor middel van een harde en 
bepaald niet verfijnde campagne het presi
dentschap veroverd. President Ha vel moet 
volmachten vragen om te voorkomen dat 
Tsjecho-Siowakije niet in twee delen uit
eenvalt. In Y ougoslavie en de Kaukasus drei
gen gewapende conflicten. Het zijn slechts 
enkele voorbeelden die de verontrustende 
situatie in Oost-Europa en de Sowjet-Unie 
illustreren". West-Europa is niet zo maar in 
staat de opmars van separatisme en nationalis-

Dick Tommei 

me een halt toe te roepen. Volgens Eisma zou 
het Westen niettemin een uiterste inspanning 
moeten verrichten voor het herstel van de 
Oosteuropese economiën en alles in het 
werk moeten stellen om de pijn te verzach
ten waarmee de overgang van de plan-econo
mie naar de markt-economie gepaard gaat. 
Tegen deze achtergrond vond hij het "be
schamend" om te moeten constateren dat 
Nederland zo weinig financiële middelen 
voor het hulpbeleid wenst vrij te maken. De 
beschikbaar gestelde fondsen (81 miljoen 
voor 1990, 200 miljoen voor 1991) zijn, ook 
in vergelijking met die van andere landen, 
zeer mager. Eisma diende een motie in waarin 
de regering werd verzocht "bij de besluitvor
ming over de financiële tussenbalans rekening 
te houden met een substantiële verhoging van 
de hulpbedragen aan de Centraal- en Oosteu
ropese landen die nu al voor hulp in aanmer
king komen, alsmede voor de Sowjet-Unie". 
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PvdA en Groen Links stemden voor de motie, 
maar CDA en VVD waren tegen. 

Ontwikkelingssamenwerking 
"Een wereld van Verschil", zo luidt de titel 
van de lijvige nota die door minister Pronk 
van ontwikkelingssamenwerking is uitge
bracht en die ook bij de begrotingsbehande
ling centraal stond. De aandacht van CDA en 
VVD ging vooral uit naar de verschillen met 
het beleid, zoals dat door het vorige kabinet 
van CDA en VVD was gevoerd. Die verschil
len wilden zij weer ongedaan maken. In een 
aantal gevallen slaagden ze daar ook in. Zo 
werd Pronk gedwongen om terug te komen 
op zijn voornemen de Mecong (Viëtnam, La
os, Cambodja en Niannar) in het hulppro
gramma op te nemen. De motie waarin hulp 
aan die landen werd afgewezen, haalde het. 
D66 was tegen. Met Pronk is Tom mei van 
mening dat het Westen ten aanzien van die 
landen nog- op zijn zachtst gezegd- het één 

Pseter ter Veer 

en ander heeft goed te maken. Zo heeft 
Viëtnam nog steeds te kampen met de gru
welijke gevolgen van de oorlog met Amerika. 
In Cambodja moet de regering van Hun Sen 
strijd leveren met de Rode Khmers van Pol 
Pot, die aan een nieuwe opmars zijn be
gonnen. 
Ondanks het genocidale karakter van het be
wind van Pol Pot ( 1975-1979), hebben de 
Rode Khmers in het recente verleden militai
re en politieke steun van Westerse landen 
genoten. 

Volgens Tommei is de nota van Pronk een 
prachtige nota, maar hij vraagt zich af hoe de 
woorden in daden kunnen worden omgezet. 
Middels een motie verzocht hij de minister de 
consequenties voor organisatie en personeel 
te bestuderen en daar in een aparte notitie 
verslag van uit te brengen. Die motie werd 
aangenomen, maar Pronk leek dat niet te 
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betreuren. In een andere motie, die eveneens 
werd aangenomen, werd uitgesproken dat op 
het hulpbudget kan worden gekort als de 
onderhavige landen excessief veel geld aan 
bewapening (blijven) uitgeven. 

Defensie 
Het debat over de Defensiebegroting werd 
afgerond in nacht van donderdag op vrijdag. 
Pas toen de klok driemaal had geslagen, klonk 
de hamerslag van voorzitter Deetman. Alleen 
al uit beleefdheid voor minister Ter Beek 
moest Ter Veer zijn aandacht er bij houden. In 
zijn betoog ging de minister namelijk uitvoe
rig in op allerlei opmerkingen, verzoeken en 
suggesties die eerder doorTer Veer naar 
voren waren gebracht. Kennelijk hoopte de 
minister op enige coulantie van D66, waar 
CDA en VVD al zowat op het punt stonden 
het vertrouwen in de minister op te zeggen. 
Zo ver wilde Ter Veer nog niet gaan. Wel 
maakte hij duidelijk dat met D66 over verde
re bezuinigingen op defensie niet valt te pra
ten als die niet inhoudelijk onderbouwd wor
den. Dus moet de defensienota, die al rond de 
jaarwisseling had moeten verschijnen, zo snel 
mogelijk op tafel komen. Als het zo ver komt, 
is Ter Veer bereid tot een open en onbevoor
oordeeld debat. 
In een motie van PvdA en CDA, die door D66 
en VVD werd gesteund, werd de minister 
verzocht om in elk geval voor 15 februari
dus voor de beraadslagingen over de tussen
balans- de Defensienota uit te brengen. 

Voor de gemeente Den Helder was een an
der resultaat van groter belang. Het is voor 
deze haven onderhand een halszaak dat het de 
kans krijgt zich aan te passen aan de nieuwe 
internationale omstandigheden. Dit betekent 
dat ook koopvaardijschepen uit Oost-Europa 
en de Sowjet-Unie de haven zouden moeten 
kunnen aandoen. De minister heeft tot nu toe 
die ruimte niet willen geven met het oog op 
het belang van de militaire geheimhouding. 
Zijn antwoord was steeds 'neen'. Volgens Ter 
Veer zou hij echter op zijn minst een geclau
suleerd 'ja' kunnen laten horen. Hij verzocht 
de minister hiernaar een stude te laten ver
richten. De minister haalde bakzeil en zegde 
die studie toe. 

Bob de Ruiter 
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Gelijkheid 
De Jonge Democraten zijn in het nieuws. Een 
reeks van achtereenvolgende voorvallen 
heeft ertoe geleid dat de JD naast haar image 
van jong, dynamisch en vrijzinnig democra
tisch ook nog een stempel van homo-vereni

ging opgeplakt dreigt te krijgen. Als je de 
kranten (Trouw) en de bladen (Gay-krant, 
Demo) tenminste mag geloven. Hoe komt de 
JD aan zo'n image? 

Het begon allemaal met protesten van de 
Jonge Democraten op de beslissing van de 
D66-raadsfractie in Zwolle, die de Roze Za
terdag niet wilde subsidieren. De JD haalde 
daarmee een positieve pers, en iedereen (van 
de jongerenclub althans) leek tevreden. Niet 
lang daarna brak er echter onenigheid uit 
tussen de regio's Utrecht/'t Gooi en Noord
en Zuid-Holland. Voor een gezamelijk te 
houden introductie-dag kozen de laatsten het 
thema 'homosexualiteit'. Regio Utrecht vond 
dat wat overdreven voor een kennismakings
dag en dreigde niet mee te doen. Nu zou het 
echt iets voor democraten zijn om dat even 
uit te praten, ware het niet dat het clubblad 
'Demo' een vinnig stukje publiceerde over de 
onwil van Utrecht. Dat artikeltje schoot ge
heel in het verkeerde keelgat, en een interne 
rel was geboren. Het -voorlopig- hoogtepunt 
in die rel vond plaats op het novembercon
gres, waar JD-ers rondliepen met moties en 
toelichtende stukken, met open brieven en 
pamfletten over 'de kwestie'. Nog steeds was 
iedereen het eigenlijk eens, ook al besefde 
men het onderhand niet meer.Echte proble
men doemden pas op toen iemand een laste
rende fax aan het ANP verzond. Op JO
briefpapier wordt de jongerenorganisatie 
verweten zich steeds meer gedragen als 'een 
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onderafdeling van het COC'. Algemeen 
wordt aangenomen dat 'de lek' uit de eigen 
gelederen van de Jonge Democraten komt, 
en er zijn sterke vermoedens door wie. De 
dader is er echter nog niet voor uitgekomen. 

De beste politicus 
Woltgens is de beste, Maij-Weggen de slecht
ste politicus van het jaar. Volgens de parle
mentaire pers althans. En terwijl Volkskrant
lezers zich kunnen buigen over de vraag of de 
verkiezing een emancipatie-discriminerend 
karakter draagt, is dit de plaats om enige 
aandacht te schenken aan de vierde plaats van 
Van Mierlo. Zijn hoge notering, jaar na jaar, 
mag op zich geen verbazing wekken. Het is 
echter de vraag of politiek Nederland blij mag 
zijn met de constatering van de pers dat Van 
Mierlo op eenzame hoogte staat. 
Citaten in de trant van 'als een van de weini
gen in staat tot het voeren van scherpe en 
inhoudelijke oppositie', 'hij valt alleen op om
dat de anderen zo vreselijk slecht zijn' en 'hij 
blijft de enige die in het openbaar kan spre
ken' zeggen meer over de rest dan over die 

ene. 

Milieubewust 
lezen 
Lees ik wel milieubewust? Mocht u zich deze 
vraag ooit gesteld hebben, dan is er goed 
nieuws. De vraag kan nu beantwoord wor
den. In het blad 'De Journalist' van 19 novem
ber werd verslag gedaan van een onderzoek 

vanJan van dePlassenaar 'de milieuvriende
lijkste krant van Nederland'. Het verhaal gaat 
over de vaak chaotische berichtgeving van de 
dagbladen over milieuproblemen. Ze spreken 
elkaar, en zichzelf, nogal eens tegen. Wat te 
denken van de koppen over het broeikasef
fect: Volkskrant 17/2/89: 'Broeikas-effect be

dreigt voortbestaan van mens op aarde' N RC 
28/7/89: 'Studie: geen aanwijzingen broeikas
effect'NRC 9/12/89: 'Wetenschappers tasten 
in duister over de gevolgen van het broeikas
effect'. Waarna het NRC in juni van dit jaar 
weer meldde dat het broeikaseffect de tem
peratuur op aarde de komende eeuw I ,5 tot 
4 graden zou verhogen. 
De milieuvriendelijkste krant is overigens 
Trouw, dat procentueel en kwalitatief gezien 
de meest waardevolle informatie gaf. En wat 
die verwarrende berichtgeving betreft: die 
wordt voor een belangrijk deel op het conto 
van 'de deskundigen' geschoven. Als zij het al 
niet weten, wat moet een eenvoudige journa
list dan? 

Reactie 
Het speelde zich af in 1973. Utrecht wachtte 
de benoeming van een nieuwe burgemeester 
en als democraten wilden wij daarbij inspraak. 
We maakten dat ook duidelijk aan de mensen 
op de markt en we hadden zelfs een stickertje 
met de wat cryptische tekst: 
'Ik ben één van de tweehonderdvijftigduizend 
burgemeesters van Utrecht'. We wilden 
daarmee duidelijk maken dat elke inwoner 
van de stad een beetje burgemeester was 
door de invloed die hij zou moeten hebben op 
de benoeming. 
Twee jaar later stond ik met mijn auto ergens 
in Brabant op een veerpontje. Ik had die over
jarige langwerpige Utrechtse sticker nog 
steeds op mijn autoruit zitten. Een oude 
pontbaas schuifelde mijn richting uit, las de 
tekst en zei zonder één spier van zijn gezicht 
te vertrekken: 'Mar ge mot tóch betale!' 

De kern van de landelijke campagne
commissie in vergadering. Ernst Bak
ker, Eduard Groen en Lennart van der 
Me uien zijn samen met vertegenwoor
digers van de Kamer, het partijbureau 
en de JD verantwoordelijk voor de opzet 
en uitvoering van de campagne. 
700.000 verkiezingskranten, 25.000 
affiches, 60.000 pepermuntzakjes en 
nog veel meer materialen zulfen de ko
mende weken de weg naar de kiezer 
moeten zien te vinden (foto: Dennis 
Sies). 



D66-kandidaten voor 
de Eerste Kamer 1991 

Procedure verkiezingen 
De volgorde van de D66-kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamer wordt bepaald 
door een schriftelijke stemming onder 
de leden. Uw stembiljet moet op 
28 maart 1991 om 17.00 uur op het 
secretariaat binnen zijn. De 
kandidatenlijst wordt gepubliceerd in de 
Democraat van april 1991. Er is géén 
aparte lijsttrekkersverkiezing. 

februari 1991 



D~ 
DEMOCRATEN 

KAN D I D A T E N 

TOELICHTING OP INTERNE KANDIDAATSTELLING 

1. De samenstelling van de kandidatenlijsten voor 
vertegenwoordigende lichamen gebeurt bij D66 op 
democratische wijze. Alle leden hebben hierin 
gelijke stem, d.w.z. de leden van D66 bepalen de 
volgorde op de kandidatenlijst voor de 
>erkiezingen van de Eerste Kamer. 

Zie ook Hoofdstuk II en Bijlage B van het 
Huishoudelijk Reglement. 

2. De ranglijst wordt in één schriftelijke ronde 
samengesteld. 
De lijsttrekker wordt niet afzonderlijk op een 
ALV, maar via deze schriftelijke stemming gekozen. 
(art. 107, lid 3, HHR) 

3. Alle leden, die aan hun contributieverplichtingen 
hebben voldaan, krijgen een stembiljet. 
Om fraude te voorkomen, en tevens ten behoeve van 
de geautomatiseerde telling van de uitgebrachte 
stemmen, zijn de stembiljetten genummerd. 

4. De door de kandidaten verstrekte gegevens staan in 
deze Democraat. 

5. Elke kandidaat heeft een nummer. 
U moet op het stembiljet geen namen van kandidaten 
invullen, maar het bijbehorende nummer. 
Bijvoorbeeld: U wilt kandidaat Jansen op de eerste 
plaats invullen. Zijn nummer is 79. U vult dam in 
het eerste vakje het getal 79 in. 

6. Het stembiljet is alleen geldig wanneer de nummers 
van minimaal 8 kandidaten zijn ingevuld. dit 
minimum aantal is door de Landelijke Verkiezings -
commissie vastgesteld. U kunt maximaal 15 nummers 
van kandidaten invullen. 
De volgorde, waarin de nummers van kandidaten op 
het stembiljet zijn ingevuld, is bepalend voor de 
volgorde van de definitieve ranglijst. 

7. Een kandidaat meer dan éénmaal vermelden heeft 
geen zin. Alleen de hoogste vermelding telt. 

8. Het telsysteem voor het bepalen van de uitslag is 
vastgelegd in bijlage B van het Huishoudelijke 
Reglement. 

9. Er zal geen presentatiebijeenkomst van Eerste 
Kamerkandidaten plaatsvinden. 

10. De kandidaten staan op alfabetische volgorde, te 
beginnen bij de (geprikte) letter G. 

11. Het stembiljet moet in een gefrankeerde enveloppe 
verzonden worden aan de 

Landelijke Verkiezingscommissie 
Postbus 93313 
2509 AH DEN HAAG 

en aldaar uiterlijk donderdag 28 maart 1991, 
17.00 uur zijn ontvangen. 

Met de grootst mogelijke zorgvuldigheid hebben W1J 
de gegevens overgenomen van de kandidaatstellings
formulieren. 
Mochten er toch nog fouten ingeslopen zijn, dan 
bieden wij daarvoor bij voorbaat onze excuses aan. 

Namens de LVC, 

Arno van der Avort, 
voorzitter 
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D~ 
DEMOCRATEN 

E R s T E KAM E R 

GEGEVENS 

Van de kandidaten staan de volgende gegevens vermeld 
onder: 

1. NAAM, voorletters (roepnaam) 
2. geboorteplaats, -datum 
3. adres 
4. postcode en woonplaats 
5. telefoonnummer (privé) 
6. opleiding 
7. beroep of maatschappelijke functie 
8. huidige functie(s) binnen of namens D66 
9. vroegere functie(s) binnen of namens D66 

( + periode) 
10. andere maatschappelijke functies 
11. voorkeur voor de volgende onderdelen van beleid 
12. is bereid op een verkiesbare plaats te staan 
13. stelt zich beschikbaar als lijsttrekker 
14. staat op kandidatenlijst van een vertegen

woordigend lichaam ( zo ja, voor/op plaats) 
15. heeft zich kandidaat gesteld voor andere 

bestuurlijke of vertegenwoordigende functies 
( zo ja, voor) 

16. geeft op een bijlage een persoonlijke toelichting 

1. GELDERBLOM-LANKHOUT 
H.M. (Hanneke) 

2. 11 februari 1936 
3. Mechelsestraat 36 
4. 2587 XZ Den Haag 
5. 070-3545424 
6. gymnasium ~. enkele 

jaren chemie RUL, 
enkele jaren bouw
kunde TH Delft 
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7. bouwkundige 
8. lid Eerste Kamerfractie 1986 - heden, secretaris 

Eerste Kamerfractie sinds november 1990, lid 
Interparlementaire Beneluxraad sinds juni 1987 

9. lid gemeenteraad Den Haag 1970 - 1974 en 
1978 - 1986, fractievoorzitter gemeenteraad 
1978 - 1986, voorzitter SWB-werkgroep Volks
huisvesting 1967 - 1986, lid SWB-werkgroep 
Buitenlandse Zaken (Midden-Oosten) 

10. vice-voorzitter/secretaris Nederlandse tak ICPME 
(Internationaal Centrum voor Vrede in het Midden
Oosten, lid bestuur Meldpunt Discriminatie 
Den Haag, lid OJEC (Overlegorgaan van Joden en 
Christenen), lid bestuur NOVIB,was lid bestuur 
Juliana Kinderziekenhuis 

11. Buitenlandse zaken (Midden-Oosten),Ontwikkelings
samenwerking, Sociale Zaken, Volksgezondheid, 
Volkshuisvesting. 

12. ja 
13. nee 
14. 
15. 
16. Vanaf het oprichtingscangres ben ik lid. Alle ups 

en downs van de partij heb ik meegemaakt. Ook toen 
het slecht ging ben ik gebleven, alleen bij D66 
voel ik me thuis. 
Na 12 jaar ervaring in de gemeenteraad van Den 
Haag ben ik nu vijf jaar Eerste Kamerlid. In de 
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huidige fractie heb ik een aardige verscheidenheid 
aan portefeuilles toebedeeld gekregen. Onze 
fractie werkt volgens het principe: beperking tot 
de grote lijn. 
Dat bevalt mij prima. 
Zodoende houd ik tijG ter beschikking voor 
intensieve betrokkenheid - zowel nationaal als 
internationaal - bij de moeilijke maar 
noodzakelijke dialoog voor vrede in het Midden
Oosten. Het standpunt van ICPME (Internationaal 
Centrum voor Vrede in het Midden-Oosten) en het 
D66 partijstandpunt hierover sluiten naadloos op 
elkaar aan. 
Het kabinet Lubbers II beschikt in de Tweede Kamer 
over een comfortabele meerderheid, maar dat is 
nauwelijks een waarborg voor de goede wetgeving 
gebleken. Een kritische Eerste Kamer kan daarom op 
dit moment nog niet worden gemist. 
De Provinciale Statenverkiezingen op 6 maart 
bepalen de plaats en de sterkte van het D66-geluid 
in de Eerste Kamer. Voor het uitdragen van de D66 
standpunten stel ik tijd en inzet graag opnieuw 
ter beschikking. 

l. GLASTRA VAN LOON, 
J.F. (Jan) 

2. 16 maart 1920 te 
Jakarta 

3. Bazarstraat l 
4. 2518 AE Den Haag 
5. 070-3463105 
6. universitair 

7. em. hoogleraar 
8. lid Eerste Kamer 
9. (vice) voorzitter 1976 - 1980 

10. voorzitter Humanistisch Verbond 
11. Justitie, staatkundige hervormingen 
12. ja 
13. nee 
14. 
15. 
16. In het werk van de Eerste Kamer past m.i. vooral 

en in ieder geval mede een afstandelijke, meer op 
het overzicht en op langere termijn ontwikkelingen 
dan op details en korte termijn belangen gerichte 
benadering van maatschappelijke en politieke 
problemen. Ik denk op die manier een nuttige 
bijdrage te kunnen leveren aan de werkzaamheden 
van onze fractie in die kamer. 

1. HESSING, R.C. 
(Ruud) 

2. 17 juni 1959 te 
Voorburg 

3. Dr. Bauerstraat 62 
4. 4205 KC Gorinchem 
5. 01830-20447 
6. doctoraal rechten 

en doctoraal poli
tieke wetenschap
pen 
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7. medewerker Kabinet Commissaris der Koningin 
Noord-Brabant 

8. vice-voorzitter organisatie (tot het voorjaarscon
gres) en lid Provinciale Staten Zuid-Holland 

9. plv. regio-HB lid Zuid-Holland 1986 - 1987 
regio-HB lid Zuid-Holland 1987 - 1988 
tweede penningmeester DB 1988 - 1990 

10. lid van het algemeen bestuur van het Natuur- en 
Recreatieschap de Hollandse Biesbosch 

11. binnenlandse zaken, justitie en politiek 
12. ja 
13. nee 
14. gemeenteraad Gorinchem, plaats 3 
15. provinciale Staten Zuid-Holland 
16. Een reden van bestaan heeft de Eerste Kamer voor 

D66 eigenlijk niet. Maar zolang dit instituut 
bestaat zullen wij ook daar een duidelijk D66 
geluid laten horen. Het aantrekkelijke van het 
lidmaatschap van de Eerste Kamer is gelegen in het 
feit dat je wel betrokken bent bij de landelijke 
politiek, maar niet het dichtst bij het vuur zit. 
Dat maakt toch een heel eigen afweging mogelijk, 
met b.v. aandacht voor zorgvuldige wetgeving, 
rechts- beschermingsaspecten etc. 
Door mijn activiteiten binnen en namens de partij 
ben ik zo langzamerhand goed vertrouwd geraakt 
met de partij en haar denkbeelden. Ik acht mij dan 
ook redelijk toegerust om een serieuze inbreng bij 
het werk van de Eerste Kamerfractie van D66 te 
kunnen hebben. Ik hoop daartoe in de gelegenheid 
te worden gesteld. 

1. HOEFNAGELS, G.P. 
(Peter) 

2. 26 oktober 1927 te 
Bilthoven 

3. Lindeseweg 25 
4. 7251 NJ Vorden 
5. 010-4081582 en 

05752-6423 
6. rechtsgeleerdheid 

04 

7. hoogleraar criminologie en jeugdrecht 
8. lid van de Eerste Kamer der Staten Generaal 
9. commissie Grondrechten (1967 - 1968) adviezen aan 

commissie Justitie en aan Tweede Kam~r-fractie 
(jaren zeventig) 

10. voorzitter commissie Preventie van Criminaliteit 
(jury Hein Roethof-prijs), adviseur sociale 
veiligheid gemeente Den Haag, commissie van Goede 
Diensten van het Staring Instituut, redactie tijd
schrift Familie- en jeugdrecht 

11. justitie, Nederlandse Antillen en Arubaanse Zaken, 
cultuur, Benelux en wetenschapsbeleid 

12. ja 
13. nee 
14. nee 
15. nee 
16. Het werk in de Eerste Kamer en in de fractie van 

D66 is mij zeer goed bevallen. Het gedachtengoed 
van D66 kan in de Eerste Kamer optimaal naar voren 
worden gebracht. En dat doen we dus. 

1. LANGE, J. DE (Jan) 
2. 1 oktober 1936 te 

Westdongeradeel 
3. Pr. Bernhardlaan 51 
4. 1111 ER Diemen 
5. 020-996334 
6. drs. politieke en 

sociale weten
schappen 

05 
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7. gedeputeerde provincie Noord-Holland 
8. lid algemeen bestuur SWB 

9. zeer veel, sinds 1967, lid Provinciale Staten 
Noord-Holland sinds 1971 

10. bestuurslid enkele stichtingen, bestuurslid 
Nederlandse Kring van Wetenschap der Politiek, lid 
curatorium dagblad Het Parool 

11. binnenlandse zaken, financiën, Europa, sociale 
zaken, economische zaken 

12. ja (zie toelichting) 
13. nee 
14. Provinciale Staten Noord-Holland 
15. nee 
16. De Eerste Kamer wordt gekozen door Provinciale 

Staten van de 12 provincies. Ik vind dat de Eerste 
Kamer op grond daarvan een federaal element is in 
het Nederlands bestuursstelsel. Dan passen daar 
ook provinciale volksvertegenwoordigers in, of 
althans mensen die dat lang geweest zijn. 

Provinciaal Volksvertegenwoordiger ben ik al 20 
jaar. Die bestuurlijke ervaring is van belang. 
Dagelijks bestuurder van de provincie ben ik vier 
jaar. Ook dat is een ervaring van belang. Bestuur
lijke organisatie en financiën behoren tot mijn 
werk als dagelijks bestuurder. 

Ik streef naar een verkiesbare plaats op de lijst 
(anders zou ik mij niet kandidaat stellen). Daar 
zit een "maar" bij: als er een keuze te maken is, 
kies ik voor voortzetting van de vertegenwoordi
ging van D66 in de provincie Noord-Holland; hoewel 
verkiesbaar acht ik mij dan niet benoembaar. 
Het aardige van een hoge plaats op de lijst voor 
de Eerste Kamer is,dat ik dan toch permanent 
kandidaat-lid van de Eerste Kamer zal zijn en 
vanuit die positie goed kan opletten hoe de D66-
leden daarvan zich gedragen als federale gekoze
nen ! 

3 

r------------------------------------------------~ 

1. MAN, A. DE (Anten) 
2. 18 december 1927 te 

Rotterdam 
3. Oliemolen 5 
4. 4701 KN Roosendaal 
5. 01650-43647 
6. drs. romaanse talen 

en drs. sociale 
wetenschappen 
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7. politicus 
8. sinds 12~ jaar fractievoorzitter gemeenteraad in 

een grensstad 
9. 

10. 
11. bui ten'"andse zaken 
12. ja 
13. nee 
14. nee 
15. nee 
16. Er is een situatie ontstaan waarin het politieke 

denken van D66 omtrent maatschappelijke vraagstuk
ken gehoor begint te krijgen. 
Het gaat dus goed met de partij. Maar er is meer 
nodig: Een vernieuwing van politiek handelen in 
dit land. 
Het hoofdbestuur van D66, dat deel uitmaakt van de 
vier grootste partijen, heeft aangekondigd dat de 
Democraten zich in de komende tijd inzetten voor 
een frisse aanpak van de bestuurlijke vernieuwing. 
Aan motivatie en aan brede inzetbaarheid heeft het 
D66 nooit ontbroken, en onze geloofwaardigheid is 

thans algemeen erkend. 

om 
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Nederland bevindt zich op een kruispunt van wegen 
voor wat betreft de buurlanden, en in de komende 
decennia dient een aantal pijnlijke keuzes te 
worden gemaakt. 
Daarom ligt het in de verwachting dat men op het 
niveau van het buitenlands beleid, een actieve 
participatie manifesteert zodra het gaat om 
samenwerking met aangrenzende regio's. 
Het gedachtengoed van D66 is bij uitstek geschikt 
dit signaal op te pakken. 

1. MERTENS, C. (Chel) 
2. 8 januari 1939 te 

Tjimahi (West Java) 
3. Torenven 10, 

Zunderdorp 
4. 1027 AM Amsterdam 
5. 020-369622 
6. gymnasium 13, 

kand. ex. wis- en 
natuurkunde en 
geneeskunde 
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7. directeur adviesbureau op het gebied van 
onderwijs-, onderzoek-, en informatie-beleid 

8. geen 
9. lid afdelingsbestuur Amsterdam 1969 - 1970, lid 

hoofdbestuur 1970 - 1972, lid dagelijks bestuur 
1973 - 1977 en lid Tweede Kamer 1977 - 1982 

10. 
11. onderwijs, wetenschaps- en informatiebeleid, 

economische zaken (technologiebeleid), financiën 
en gehandicaptenbeleid 

12. ja 
13. nee 
14. nee 
15. nee 
16. Sinds mijn vertrek uit de Tweede Kamer -ruim acht 

jaar terug- heb ik D66 en de politiek grotendeels 
op afstand gevolgd. 

In die tijd heb ik -deels vrijwillig, deel 
onvrijwillig- kennis gemaakt met delen van de 
Nederlandse samenleving waar totaal andere 
prioriteiten heersen dan in "Den Haag" 
Vrijwillig: als zelfstandig ondernemer, bezig met 
het opzetten van mijn eigen adviesbureau. 
Onvrijwillig: als gehandicapte ~nierpatient, het 
laatste jaar -tot mijn transplantatie- aangewezen 
op haemodialyse= vechtend tegen de dreiging van 
arbeidsongeschiktheid en de verlammende bureaucra
tische regelgeving. 
Vrijwillig: als consultant, bezig met de 
ontwikkelingen in wetenschap en technologie. 

Ik zou mijn ervaringen willen gebruiken om de 
kloof tussen maatschappij en politiek te helpen 
dichten. 

Daarbij komt, dat de ontzaglijke veranderingen die 
we meemaken, een diep doordenken noodzakelijk 
maken van de taken die overheid en politiek op 
zich behoren te nemen, en tot welke aanpassingen 
in onze maatschappelijke en politieke orde dat zal 
(moeten) leiden. 

De Eerste Kamer lijkt daarvoor een uitgelezen 
plek. 
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1. METZ, K. (Kees) 
2. 10 oktober 1948 te 

Den Haag 
3. Plaatsmajoor 1 
4. 5301 ZK Zaltbommel 
5. 04180-12026 
6. bouwkundig inge

nieur en drs. 
bedrijfskunde 
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7. TH-Delft faculteit bouwkunde: projectleider 
laboratorium ontwikkeling en hoofd materiêle 
zaken 

8. voorzitter afdeling Bommeierwaard 
9. raadslid en fractievoorzitter gemeenteraad Utrecht 

1986 - 1990 
10. 

11. 

12. 
13. 
14. 
15. 
16. 

voorzitter woningcorporatie, bestuurslid cultureel 
centrum 
cultuur, verkeer, ruimtelijke ordening en 
monumentenzorg 
ja 
nee 
gemeenteraad Zaltbommel, eerste opvolgingsplaats 
nee 
D66 is in principe geen voorstander van het 
handhaven van de Eerste Kamer, maar zolang hij nog 
bestaat moeten we ervoor zorgen dat hij een extra 
dimensie aan het parlementair werk toevoegt zonder 
het feitelijke parlement, de Tweede Kamer, in zijn 
werk te frustreren. 
Dat betekent, dat de Eerste Kamer niet al het. 
werk van de Tweede Kamer over moet doen. De e1gen 
rol van de Eerste Kamer is geworden het nagaan van 
de zorgvuldigheid van de gevolgde procedures 7n 
het toetsen van de voorstellen na amendering 1n de 
Tweede Kamer op logica, zorgvuldigheid en 
consequentheid. 
De rol van de Eerste Kamer is daarna kritisch 
kijken de grote lijn in de gaten houden. Dat nu 
is wat je als gemeenteraadslid in een grote stad 
in' een kleine fractie, niet deel uitmakend van het 
College van B. & W., ook moet doen. 
Ik heb dat vier jaar land in de stad Utrecht mogen 

doen. . li'k 
Als lid van een tweemensfractie kun Je onmoge J 
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7. studieadviseur 
8. lid Provinciale Staten (tot 16 april), lid 

gemeenteraad 
9. lid Voorlopige Adviesraad (eind '70-er jaren), 

secretaris afdeling Eemnes 1972 - 1975 
10. lid DB Centrum voor Europese Vorming in het 

Nederlandse Onderwijs (CEVNO), lid Fac. raad, lid 
Vakgroep bestuur, oud-lid Universiteitsraad 

11. ruimtelijke ordening, Europa, ontwikkelingssamen-
werking, landbouw en onderwijs 

12. ja 
13. ja 
14. provinciale staten 5e plaats, gemeenteraad 1e 

plaats 
15. provinciale staten 11e plaats 
16. Ruim 22 jaar ben ik lid van D66. In deze periode 

ben ik actief geweest op gemeentelijk, regionaal 
en landelijk niveau. Bijna 17 jaar was ik lid van 
Provinciale Staten van Utrecht. Door bijzondere 
plaatselijke omstandigheden lid van de gemeente
raad van Eemnes, waarin de éénmansfractie zelfs 
collegedragende partij is. 
Aangezien D66 in al die jaren in de Staten 
oppositiepartij was, deed ik niet alleen bestuur
lijke ervaringen op, maar ook juist in de 
controlerende taken. En dit laatste is ook nog 
steeds een belangrijke taak van de Eerste Kamer. 
Tevens ben ik als een groot aantal jaren lid van 
de SWB-werkgroepen van D66: Ruimtelijke Ordening, 
Landbouw en Onderwijs. Mede-oprichter van en lid 
van de gespreksgroep "Geloof en Politiek handelen" 
Via mijn werk als studieadviseur bij de vakgroep 
Sociale Geografie ben ik 4 jaar lid geweest van de 
Universiteitsraad voor de fractie "Progressief 
Personeel" van de Universiteit van Amsterdam. En 
maak ik reeds 6 jaar deel uit van de 
Faculteitsraad en bijna 5 jaar van het Dagelijks 
Bestuur van genoemde vakgroep. 
Op maatschappelijk terrein maak ik al ruim 20 jaar 
deel uit van het Dagelijks Bestuur van het Centrum 
voor Europese Vorming in het Nederlands Onderwijs 
(C.E.V.N.O.). 
Daar ik in mijn Statenperiode onafgebroken deel 
heb uitgemaakt van de commissie Ruimtelijke Orde
ning en Volkshuisvesting denk ik op deze terreinen 
de meeste inbreng te kunnen leveren. Maar ook de 
terreinen van Algemene Bestuurlijke zaken, Europa, 
Ontwikkelingssamenwerking, Landbouw of Onderwijs 
hebben mijn interesse. 
Het zal ook nog wel even duren voordat er één 
grote Randstadprovincie zal zijn. Utrecht maakt 
echter wel deel uit van de Randstad en dus lijkt 
het me redelijk, dat de regio Utrecht in de nieuwe 
grotere fractie vertegenwoordigd zal zijn. 
En overigens blijf ik van mening dat Flevoland 
deel uit maakt van de noordvleugel van de 
Randstad! 

alle onderwerpen tot in den treure b7ha~delen .. 
Toch wil je zoveel mogelijk op een z1nn1ge man17r 
meepraten en je niet, zoals bijvoorbeeld d7 SP 1n 
Utrecht doet, je concentreren op een paar 1t7ms 
Dat is vaak best moeilijk, maar ik denk dat 1k er 
in geslaagd ben het overzicht te behouden. 
Een dergelijk rol zou ik als Eerste Kamerlid ook Op grond van bovenstaande wil ik mijn praktische 
willen vervullen. Het moet toch mogelijke zijn het kennis en ervaring graag ten dienste stellen van 
aantal D66-Eerste Kamerleden te verdubbelen. I de Eerste Kamerfractie, waarin het me boeiend 
Dat betekent, dat er naast ervaren.kamerleden werken lijkt. En daarvoor vraag ik Uw steun. 
plaats is voor nieuwe mensen '?et e1gen ~· ---------------------
capaciteiten, ideeên en ervar1ngen. 
Ik zou graag één van die nieuwe mensen zijn. 

1. RESOORT, A.P. 
-·- --· (Aart) 

1. POTMAN, H. (Henk) 
2. 30 mei 1937 te 

Hengelo 
3. Raadhuislaan 46 
4. 3755 HD Eemnes 
5. 02153-14302 
6. HBS-b, doet. 

sociale geografie 
en geschiedenis 
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2. 11 december 1947 te 
Zeist 

3. Godsdalstraat 11 
4. 6151 GL Munsterge

leen 
5. 046-523466 
6. dokt. ex. politi

cologie Univ. van 
Amsterdam 

10 
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7. hoofd studiecentrum Sittard van de Open 
Universiteit 

8. voorzitter afdeling Sittard 
9. lid en fractievoorzitter Provinciale Staten 

Limburg 1979 - 1991 
10. voorzitter bestuur Peuterspeelzaal Jip & Janneke, 

Munstergeleen 
11. economische zaken, binnenlandse zaken 
12. ja 
13. nee 
14. nee 
15. nee 
16. In de visie van D66 is de Eerste Kamer een 

tamelijk overbodig instituut. Het doet dubbel 
werk, kan daarom maar beter worden afgeschaft. 
Echter, zolang de Eerste Kamer nog bestaat kunnen 
we maar beter van de nood een deugd maken, en er 
in ieder geval voor zorgen dat de D66-Eerste 
Kamerfractie bestaat uit mensen die het klappen 
van de politieke zweep kennen. 

Het politiek handwerk heb ik mij eigen gemaakt 
gedurende twaalf jaar als lid en voorzitter van de 
D66 fractie in de Provinciale Staten van Limburg. 
Twéé uitgangspunten golden en gelden er steeds 
voor het werk van de Statenfractie: het kritisch 
volgen van G.S., en het waakzaam zijn tegenover 
"achterkamertjes·-poli tiek", en het trachten aan te 
dragen van nieuwe ideeën. Het eerste staat nog 
steeds recht overeind, en wat het tweede betreft: 
ook een relatief kleine fractie als die van D66 
kon en kan in de Limburgse Staten invloed uitoefe
nen. Afbouw van de mergel- en grindwinning, het 
stimuleren van milieutechnologie: tien jaar 
geleden werden de D66-moties weggestemd, nu maken 
deze zaken deel uit van het collegebeleid. 

In essentie verschilt het werk in de Eerst Kamer 
niet wezenlijk van dat in Provinciale Staten: het 
controleren van de macht, en het nadenken en 
aandragen van ideeën over alles wat overmorgen op 
ons af gaat komen. 
Met twaalf jaar Statenlidmaatschap achter de rug 
meen ik over voldoende papieren te beschikken voor 
het lidmaatschap van de Eerste Kamer. 
Dat ik daarbij regelmatig verantwoording afleg aan 
de achterban zij hier voor de volledigheid vermeld 
- vanzelfsprekendheden behoeven wat mij betreft 
géén toelichting! 

1. RINGNALDA, G. (Geb) 
2. 15 juli 1930 te 

Cebu (Filipijnen) 
3. Laan van Poot 230 
4. 2566 EJ Den Haag 
5. 070-3653021 
6. doet. politicologie 

Universiteit van 
Amsterdam 
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7. VUT sinds 1-8-1990, daarvoor consultant Verenigde 
Naties, daarvoor directeur Internationale Organi
saties, ministerie van Buitenlands Zaken 

8. geen 
9. voorzitter D66 1966 - 1967, voorzitter commissie 

Stimulering Basis 1968 - 1969, verschillende malen 
congresvoorzitter, voorzitter verkiezings 
commissie Provinciale Staten Zuid-Holland 1974, 
voorzitter afdeling Den Haag 1978 - 1980, lid 
geschillencommissie 1977 - 1980 

10. tot voor kort bestuurslid Stichting 
Kinderhulpplan, bestuurslid I.R.C. van de Wereld 
Gezondheidsorganisatie 

11. buitenlandse zaken, binnenlandse zaken, o. & w., 
sociale zaken 

12. ja 
13. ja, in principe, maar zeker niet zolang de huidige 

fractievoorzitter Jan Vis beschikbaar is. 
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14. nee 
15. nee 
16. Na jarenlang op de ambtenaren-tribune sluwe 

antwoorden op slimme vragen aan de minister te 
hebben toegespeeld, wil ik nu wel eens als 
kamerlid de ambtenaren te grazen nemen. 

r---------------------- ------

7. directeur ziekenhuis 
8. statenlid Zuid-Holland 

1. SCHUYER, E.H. 
(Eddy) 

2. 28 juli 1940 te Den 
Haag 

3. Groot Hoefijzer-
laan 54 

4. 2244 GK wassenaar 
5. 01751-79091 
6. MO-A en B neder

lands en persweten
schappen 
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9. gemeenteraadslid Wassenaar, diverse bestuursfunc
ties werkgroepen/afdelingen 

10. diverse bestuurlijke functies op onderwijsgebied 
(primair en hoger onderwijs) 

11. onderwijs, gezondheidszorg, binnenlands bestuur 
12. ja 
13. ja 
14. staten Zuid-Holland, 1e plaats 
15. staten Zuid-Holland 
16. Na 8 jaar lid van een gemeenteraad te zijn geweest 

en ook 12 jaar lid van Provinciale Staten te zijn 
geweest, zou ik nu graag D66 vertegenwoordigen op 
landelijk niveau. Het werk in een vertegenwoordi
gend lichaam blijft me boeien en ik denk dat ik 
voor D66 daarin ook een zinvolle bijdrage kan 
leveren. 

Ik ben lid van D66 vanaf 1967 met een onderbreking 
van één jaar. De partij ken ik dan ook van 
binnenuit. Doordat ik vier keer van beroep ben 
veranderd (leraar - directeur onderwijsbesturen
organisatie - bestuurder van de Open Universiteit 
- directeur Ziekenhuis), breng ik een brede maat
schappelijke oriëntatie in en ben ik gewend aan 
wijzigingen. 

Hoewel ik bij vraag 11 een drietal voorkeuren heb 
aangegeven, heb ik een generalistische inslag en 
ik ben dan ook bereid mij op andere gebieden te 
oriënteren indien dat in de nieuwe fractie beter 
uitkomt. 

Vraag 13 inzake het lijsttrekkersschap heb ik met 
"ja" beantwoord. 
Natuurlijk is voor de kandidaatstelling van de 
Eerste Kamer deze vraag van geen enkel belang. 
Voor zover het lijsttrekkersschap verbonden wordt 
met het fractievoorzittersschap, ben ik van mening 
dat de fractievoorzitter uit de ervaren zittende 
fractie dient te komen. 
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1. SPIER, E. (Ede) 
2. 26 mei 1926 te 

Amsterdam 
3. Prinsengracht 678 
4. 1017 KX Amsterdam 
5. 020-229095 
6. Ac. van bouwkunst/ 

kunstnijverheid
school 
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7. Architect 
8. geen 
9. vice-voorzitter Politiek Amsterdam, le penning

meester HB, campagneleider, le publiciteits
coördinator HB 

10. geen 
11. ruimtelijke ordening, volkshuisvesting, cultuur, 

economische zaken, buitenlandse zaken en de 
Antillen 

12. ja 
13. nee 
14. 
15. 
16. Alhoewel er binnen de kringen van D66 bedenkingen 

bestaan terzake het voortbestaan van de Eerste 
Kamer, ben ik van mening dat, zolang ons Parlement 
uit twee kamers bestaat, er alles aan moet worden 
gedaan om het aantal zetels van D66 senatoren te 
verdubbelen. Met het vooruitzicht van de Europese 
integratie, de daaruit voortvloeiende vele . 
wetswijzigingen en harmonisaties van wetgev1ngen, 
zou de taak van de Eerste Kamer wel eens uiterst 
belangrijk kunnen worden. 
De achterstand in de harmonisatie wetgeving en de 
mogelijk daaruit voortvloeiende slordigheid en on
juistheden, vraagt een extra controle van de 
Eerste Kamer. 
Gelijktijdig zal de Eerste Kamer met nadruk moeten 
toezien dat de verworvenheden van onze, lang niet 
complete, rechtsstaat niet voor een appel en een 
ei worden gewisseld, omdat zulks zou moeten van de 
nauwelijks gecontroleerde Europese Commissie. 
Met Europa in het vooruitzicht waar, als in 
Nederland, de Christen Democraten het te lang en 
te veel voor het zeggen hebben, bestaat het gevaar 
dat bij teruglopende economie de factor Kapitaal 
als eerste weer heilig wordt verklaard; de factor 
Arbeid derhalve ondergeschikt. 
In mijn optiek dienen wij te streven naar een 
SOCIALE RECHTSTAAT. 

Een van de kenmerken daarvan zal moeten zijn een 
gelijkwaardiger verdeling tussen Kapitaal en 
Arbeid. 
Beleidsbepaling kan en mag niet langer het 
uitsluitende voorrecht zijn van de factor Kapitaal 
doch dient gelijkwaardig te worden toebedeeld aan 
kapitaal en arbeid. De overheid -die is er niet 
alleen voor de zwakkeren- dient daarin te sturen. 
Als het goed gaat kan veel, keert echter het tij, 
betaalt de factor Arbeid, zonder enige invloed op 
de beleidsbepaling, als eerste het gelag. 
Dit conservatisme wat o.a. zo kenmerkend is voor 
de Christen Democratie en helaas ook bij onze VVD 
bedreigt Nederland reeds in voldoende mate binnen 
haar grenzen, laat staan wat ons te wachten staat 
met overvloed aan Christen Democraten bij het weg
vallen van onze grenzen. 
Ik denk dat de Eerste Kamer in haar controlerende 
taak daarop verzwaard zal moeten toezien. 
Ik ben daarvoor beschikbaar. Als U mij dit toever
trouwt zal ik vanuit de hierboven kort geschetste 
maatschappijvisie mijn werkzaamheden voor D66 
uitvoeren. 

6 D~ 
DEMOCRATEN 

1. SOETENHORST-DE 
SAVORNIN LOHMAN, J. 
(Jacqueline) 

2. 21 augustus 1933 te 
Bogor, Indonesië 

3. Frederik Hendrik-
laan 11 

4. 2341 ET Oegstgeest 
5. 071-173470 
6. jurist 
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7. hoogleraar sociale hulpverlening 
8. redactie IDEE 66 
9. steunfractie ze kamer voor justitie/Biza,lid SWB

bestuur, voorzitter PEAC, PSVI, IDEE 66, advies
commissie antecedentenonderzoek (Biza), Stichting 
Burgerschapskunde 

10. voorzitter Stimuleringsfonds Emancipatie 
Onderzoek Den Haag, Voorzitter Voices ( ve·reniging 
ondersteuning initiatieven actualiteit en 
samenleving, Amsterdam), voorzitter landelijke 
ondersteuningsstructuur vrouwenhulpverlening 
(Utrecht), diverse beroepscommissies en redacties 

11. zorgsector, justitie en binnenlandse zaken, 
onderwijs 

12. ja 
13. nee 
14. gemeenteraad Oegstgeest 
15. nee 

16. Vanaf het prille begin -het Appèl- ben ik 
betrokken bij, en lid van D66. "Jullie zijn vlees 
noch vis", zo klonk vaak het verwijt. Niet waar 
dus. In deze 25 jaar -één generatie- bleek D66 
realistisch, maar ook idealistisch in haar visie 
op participatie en actief burgerschap, 
vrijheidsrechten en emancipatie, milieu en techno
logiebeheer. Ik stel mij voor het forum van de 
Eerste Kamer te benutten om -met de fractie- deze 
visie op een inzichtelijke manier te presenteren 
en waar mogelijk in wetgeving vast te leggen. 

1. STAAL, B. (Boele) 
2. 18 december 1947 te 

Apeldoorn 
3. Ulferslaan 17 
4. 3612 BH Tienhoven 

(Maarssen) 
5. 03469-1756 
6. rechten (doctoraal 

staatsrecht/be
stuurskunde) en 
politie-academie 
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7. tot 1987 commissaris van politie te Almere, thans 
algemeen directeur werkmaatschappij binnen Rand
stad-groep (dienstverlening) 

8. advisering Tweede Kamerfractie op gebied van 
justitie, openbare orde en veiligheid, politie 
e.d. 

9. i.v.m. karakter van vroegere hoofdfunctie beperkt 
tot achtergrondfuncties, te weten: advisering, 
lid landelijke werkgroepen (justitie en politie) 
1979 - 1985, actieve rol in problematiek Centrum
partij, programma-werkgroep (eenmalig), steun
fractie gemeenteraad Maarssen 1981 - 1986 

10. rechter plv., lid Ambtenarengerecht, bestuurslid 
Stichting Maatschappij en Politie, commissariaat 
in de financiêle sector 1985 - 1991, adviseur 
automatiseringsconcern, lid politie-privacycom
missie 
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11. economische zaken, arbeidsvoorziening/werkgele
genheid, openbare orde en veiligheid/milieu, 
binnenlands bestuur 

12. ja 
13. n.v.t. 
14. nee 
15. nee 
16. Vooral in de ontwikkeling van ons soort westerse 

samenleving is er een toenemend belang van de 
wisselwerking tussen publiek en private sector, of 
sterker, tussen politiek en bedrijfsleven. 
In mijn vroegere functie bij de politie heb ik mij 
moeten beperken tot achtergrondbijdragen binnen 
D66. Vanuit de combinatie van mijn ervaring binnen 
de overheid tezamen met mijn huidige ervaring 
binnen het bedrijfsleven wil ik (en kan ik) nu 
graag een bijdrage leveren in de vorm van het lid
maatschap van de Eerste Kamer. 
Op terreinen als arbeidsvoorziening, veiligheid en 
toezicht, onderwijs, milieu (inspectie) e.d., zal 
de overheid het in toenemende mate om economische 
redenen niet zonder het bedrijfsleven kunnen 
doen. 
Van belang is dat in dat proces het wezen van de 
overheid en de centrale positie van de politiek 
onaangetast blijven, terwijl toch aan efficiency 
en effectiviteit gewonnen wordt. 
De economische noodzakelijke afslanking van het 
overheidsapparaat moet dan ook samen gaan met 
toenemende maatschappelijke verantwoordelijkheid 
van het bedrijfsleven en de democratische controle 
daarop. 
Ik meen vanuit mijn specifieke tweeledige 
werkervaring en maatschappelijke functies een 
constructieve bijdrage te kunnen leveren aan het 
politieke werk van de Eerste Kamer binnen dit 
algemene proces van onvermijdelijke "vergroeiïng" 
van publieke en private sector. 
Zowel vanuit activiteiten binnen D66 tot nu toe, 
als ook vanuit de ervaring van jarenlang zelf 
verantwoording afleggen aan politieke organen, 
meen ik zicht te hebben op de vraag welke rol D66 
vanuit haar links-liberale politieke signatuur kan 
spelen op concrete terreinen als arbeidsvoorzie
ning, openbare orde en veiligheid, milieu e.d .. 
Een vernieuwd economisch denken over financiële 
bronnen en stromen is daarbij tezamen met de D66 
benadering van het openbaar bestuur een 
belangrijke voorwaarde voor de synergie tussen 
publieke en private sector. In mijn huidige 
functie wordt ik daarmee dagelijks geconfronteerd. 
Voor het bedrijfsleven is zicht op en voeling met 
de politiek en het overheidsapparaat een 
belangrijke voorwaarde voor een verantwoorde 
aansluiting op de publieke sector. 
Vanuit mijn dagelijkse functie in het 
bedrijfsleven heb ik vanuit economisch perspectief 
rechtstreeks te maken met de onderwerpen arbeids
voorziening, veiligheid en milieu. 
De komende jaren zal voorts ook de geleidelijke 
reorganisatie van de politie juist voor D66 een 
belangrijk politiek item zijn vanuit staatsrechte
lijk en bestuurlijk oogpunt. Het gaat immers om de 
vraag hoe noodzakelijke centralisatie ruimte laat 
voor lokale democratische invloed. 
Het is niet ondenkbaar dat het recent in gang 
gebrachte proces brede bestuurlijke gevolgen met 
zich mee brengt. Mijn persoonlijke affiniteit met 
dit onderwerp spreekt voor zich. 

7 D!EJ 
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1. TIESINGA-AUTSEMA, 
J.L.E.M.W.R.R. 
(Marie-Louise) 

2. 19 mei 1945 te 
Rozenburg 

3. Bazuinhof 2 
4. 1544 XN zaandijk 
5. 075-286966 
6. HBS -A, M.O. -A 

Nederlands, 
management/ISW te 
Den Haag, direct 
Marketing ;m~MA te 
Montreux, Rechten 
(notariaat) 
universiteit van 
Amsterdam 
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7. lid Eerste Kamer, medewerker defensiemagazine 
8. l~d Eerste Kamer sinds 1981, bestuurslid PEAC 

s1nds 1983, coördinator Landelijk Emancipatie 
Netwerk sinds 1983, lid redactieraad Democraat 
sinds 1~78, lid diverse SWB-werkgroepen, lid Raad 
van Adv1es Instituut voor Vorming en Samenwerking 
Oost- en Midden-Europa (IVSOM) voorzitter 
Provinciale Verkiezingscommissie Noord-Holland 
1991 

9. voorzitter afdeling Zaanstad 1977 - 1978 lid 
steunfractie gemeenteraad Zaanstad 1978 : 1988 
lid adviesraad 1978 - 1981, lid PSVI-bestuur ' 
1981 - 1983 

10. kroonlid Raad voor het Cultuurbeheer lid van de 
Monumentencommissie gemeente Zaanstad, lid Raad 
van Advies en Toezicht Nederlandse Stichting voor 
de Leprabestrijding, vice-voorzitter Raad van 
Advies Stichting Samenwerkingsverband Nederland
Polen: ~oofdbestuurslid Koninklijke Nederlandse 
Veren1g1ng Ons Leger, lid College van Curatoren 
bijzondere leerstoel Veiligheidsproblematiek aan 
de Universiteit van Utrecht, lid commissie van 
NRC-Handelsbladlezers 

11. defensie, buitenlandse zaken Europa, cultuur, 
milieu, verkeer en waterstaat 

12. ja 
13. ja, doch alleen als Jan Vis niet beschikbaar is 
14. nee 
15. nee 
16. In de Eerste Kamer heb ik mij de afgelopen tien 

jaar vooral bezig gehouden met defensie 
buitenlandse zaken, Europa, cultuur, milieu en 
verkeer en waterstaat. Als plv. voorzitter van de 
vaste kamercommissies voor Defensie en Verkeer en 
Waterstaat ook op internationaal niveau. De 
ontwikkelingen in Midden- en Oost-Europa hebben 
daaraan een extra dimensie gegeven. Het werk in de 
Eerste Kamer vergt over het algemeen een genera
listische benadering. Niettemin heb ik door de 
jaren heen geprobeerd accenten te leggen: monumen-

tenzorg en bibliotheekwerk, wapenbeheersing, 
toetsing op emancipatie-aspecten en milieu
aspecten, óók bij defensie en het beleid ten 
aanzien van de bescherming van dieren. Voor dat 
laatste ben ik onlangs uitgeroepen tot dierenbe
schermer van het jaar en daar ben ik heel blij 
mee. Weer meedoen in een nieuwe, grotere D66-frac
tie in de Eerste Kamer, daar verheug ik me op. Ik 
hoop, dat U me daartoe in staat wilt stellen. 
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Zes maart verkiezingen Provinciale Staten 
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IN ALLE STATEN 
Het decor was aangepast en de agenda 
omgegooid voor een discussie over de 
Golfoorlog, maar in de kantlijn van de 
spanning en het geweld in het Midden
Oosten vergaderde D66 zaterdag 2 fe
bruari in Zwolle toch over de rol van de 
provincie en het provinciaal milieube
leid. 

De provinciale lijsttrekkers waren er op één 
na allemaal. Acht vrouwen en vier mannen 
bepalen de komende weken het gezicht van 
D66. 
Wat een feestelijke start van de verkiezings
campagne zou moeten worden, werd een 
wat gepaster begin van zes weken campagne 
voor de provinciale Statenverkiezingen. 
Campagneleider Ernst Bakker zette de toon 
voor de campagne, die in de meeste provin
cies onder het motto 'Een schone provincie, 
een helder bestuur' gevoerd zal worden. 
Partijvoorzitter Ries Jansen plaatste een aan
tal kritische kanttekeningen bij het provincia
le bestuur en in drie fringemeetings werd 
gediscussieerd over het provinciale milieube
leid. 
De sfeer van dit voorjaarscongres werd in 
belangrijke mate bepaald door de gebeurte
nissen in de Golf, of zoals Jansen het formu
leerde: "De Golf dicteert de politieke agenda 
van de wereld, de vaderlandse politiek en de 
partij". 
Partijleider Hans van Mierlo koos zijn woor-

\ 

den zorgvuldig toen hij verantwoording afleg
de voor het congres. "De keuze bewoog zich 
tussen twee polen, die bijna in ieder fractielid 
aanwezig waren: aan de ene kant de absurdi
teit van het riskeren van Nederlanders in de 
woestijn en aan de andere kant de ondraag
lijkheid van de gedachte het vuile aan anderen 
over te laten." Van Mierlo formuleerde in zijn 
congresrede de voor- en tegenargumenten 
voor deelname aan de Golfoorlog en de twij
fels, die ook bij de aanwezigen leefden. Het 
gevolg is dat een echt debat over de afweging 
van de fractie niet meer zo nodig bleek. Het 

congres nam wel een resolutie aan over be
teugeling van de wapenexport naar het Mid
den-Oosten. Want als er iets is dat het Wes
ten zichzelf kan verwijten ... 
Meer over het congres op pagina 3 en 4, de 
discussie over de Golfoorlog vindt u terug op 
pagina 12 en I 3. 

ledere provincie heeft deze campagne 
een eigen verkiezingskrant, maar ook 
deze Democraat staat in het teken van 
de Provinciale Statenverkiezingen. In 
dit nummer vindt U een raamaffiche en 
twee ansichtkaarten, die U niet onge
bruikt kunt laten. De boodschap mag u 
zelf bepalen. 

Oe provinciale lijsttrekkers bij elkaar. Staand v.l.n.r. : Ursie 
Lambrechts (NBr) , Koosje van Doesen (Gr), A leid Zuiderna 
(Fie) , Marjan Louppen (Gid} , Marijkede Vuijst (Ov), Ellen 
figee (Fr) en Els Berman (NH) . Zittend de herenTjeu 
Kusters (Um),jan Prevoo (Utr}, Edy Schuyer (ZH) en A lex 
Dijkwel (Zid). Marga Kool (Dr) ontbreekt op de foto (foto: 
Dennis SiesJ 

Kies uw senator! 
In het katern vindt u de kandidaten 
voor de nieuwe fractie in de Eerste 
Kamer, die door de nieuw gekozen 
provinciale staten geheel zal worden 
herkozen. De kandidatenlijst gaat ge
paard met een stemformulier voor de 
interne verkiezingen dat op 28 maart 
bij het partijbureau moet zijn ingele
verd. 
In de april-Democraat zal de uitslag 
gepubliceerd worden. 
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COMMENTAAR 

De nieuwe politieke wereldorde 
Na de euforie over het einde van de Koude Oorlog is het aangezicht van de wereld 
plotseling drastisch veranderd. 
Onontkoombaar worden we dagelijks met onze neus op het (streng gecensureerde) 
nieuws over de verschrikkelijke Golfoorlog gedrukt. Terwijl de militairen nog tot 
over hun oren in de woestijn-ellende zitten, worden de politici geacht vooral oog te 
hebben voor de vrede waar nu nog zo hard om gevochten wordt. De internationale 
rechtsorde mag dan tegen zeer hoge kosten zijn hersteld, de politieke orde is ingrijpend 
aangetast. Het beeld was ontstaan dat de bi-polaire wereld in wankel evenwicht 
overheerst door de VS en de SU plaats had gemaakt voor een multipolair stelsel, 
waarin steeds meer andere (groepen van) staten een politieke inbreng zouden 
krijgen: nieuwe industriële machten als Japan en Duitsland, maar later ook ontwikke
lingslanden als China of Brazilie en bijvoorbeeld rijke Arabische staten. Ook aan de 
Europese gemeenschap werd op korte termijn een aanzienlijke rol op het wereldto
neel toebedacht . 

Als een onverbiddelijk kristal heeft de huidige strijd tegen Irak machtsrelaties bloot
gelegd. Er dreigt nu een ernstige scheefgroei in de mondiale verhoudingen. Bovenal 
blijkt de positie van de YS nog veel dominanter dan velen meenden of voor wenselijk 
houden. 

Voor een deel danken de Amerikanen dit aan zichzelf. In de Golfkwestie hebben zij 
politiek en militair het initiatief volledig naar zich toe weten te trekken. Zij gaven 
andere landen slechts de keus te volgen of de Yankee's alleen de kastanjes uit het vuur 
te laten halen. Minstens zo belangrijk is dat de VS bereid zijn de consequenties te 
dragen van de zelf aangemeten functie van wereldpolitie-agent en zich zeer grote 
offers te getroosten. Dit zal zijn uitwerking op de Amerikaans nationale trots niet 
missen en dus op een houding van politiek-morele superioriteit ten opzichte van de 
andere staten, waaronder bondgenoten. De macht van de VS berust bovendien op 
een unieke combinatie van economische en militaire kracht, die ingezet kan worden 
door één politiek breed gesteunde president. Washington heeft bovendien nauwe
lijks concurrentie. De SU is militair nog machtig, maar verkeert economisch en 
politiek in een ernstig verval. China is economisch zwak en politiek geïsoleerd. Het 
verleden van Japan en Duitsland sluit kennelijk politieke invloed op basis van militair 
geweld nog steeds uit. De landen van de EG beschikken gezamelijk over aanzienlijke 
economische en militaire middelen. Door de historische, culturele en belangen
tegenstellingen wordt het met veel aplomb aangekondigde streven naar een Politieke 
Unie niet meer dan een nogallachwekkende vertoning. 

De grote vraag is of de VS hun leidende positie in de na-oorlogse periode politiek 
weten te verzilveren. Aan de verbetering van de relaties met de SU lag tot nu toe o.m. 
erkenning van gelijkwaardigheid ten grondslag. De grote economische moeilijkheden 
tussen Washington en de EG kunnen door wederzijdse concessies op basis van 
gelijkwaardigheid worden opgelost. Ook in het Midden-Oosten zullen gerezen weer
standen tegen het optreden van de VS de conflicten er niet hanteerbaarder op maken. 
De oorzaken van de vijandige verhoudingen in deze regio liggen evenwel niet bij de 
Amerikanen en zouden ook niet door hen kunnen worden weggenomen. Ook is 
helaas optimisme misplaatst over de nu alom gelanceerde ideeën over het aan banden 
leggen van wapenexport en het beleggen van een allesomvattende Midden-Oosten
conferentie. Daarmee wordt de oplossing niet aangegeven, maar juist het probleem. 
Deze oorlog heeft voor de betrokkenen de noodzaak bevestigd om zich juist militair 
goed te kunnen verweren. ledereen vindt dat het Palestijnse vraagstuk eindelijk moet 
worden opgelost. Elke lsraelische politicus echter die voorstelt met de pro-Irakese 
PLO te gaan praten kan na de verkiezingen sinaasappelen gaan plukken. 
De nieuwe mondiale verhoudingen hebben indamming van Saddam Hoessein mogelijk 
gemaakt. Maar is daardoor ook een nieuwe politieke wereldorde ook werkelijk 
dichterbij gekomen? 

Bob van den Bos 



CAMPAGNE 

066-steekwoor ucn urt de vcrkrczrngscornpogne 

D66 NATUURLIJK 
Het milieu zal de komende campagne 
voor de provinciale Statenverkiezingen 
over aandacht niet te klagen hebben. 
D66 gaat in vrijwel alle provincies de 
verkiezingen in onder het motto 'Een 
schone provincie, een helder bestuur'. 
Belangrijkste boodschap in de ver
kiezingsprogramma's lijkt paradoxaal 
genoeg dat al die aandacht mooi mee
genomen is, maar dat het nu aankomt 
op daden. In de wandelgangen van het 
D66-congres in Zwolle vroeg de Demo
craat een aantal provinciale lijsttrek
kers naar hun inzet bij de verkiezings
campagne. 

"De komende vier jaar moeten we met con
crete maatregelen komen en ook de provin
cie moet nu haar verantwoordelijkheid ne

men. Geen vergunningen meer voor inten
sieve pluimveehouderijen dus. en keiharde af-

Aleid Zwdema: Sumuleren 

spraken met Rijk en gcmeenten over het te
rugdringen van de mestproduktie ",zegt Ur
sie Lambrechts, D66-lijsttrekker in Noord
Brabant. Collega-lijsttrekker Tjeu Kusters uit 

Limburg geeft het verband aan tussen de poli
tieke cultuur en het milieubeleid. "Limburg 
importeert vervuiling, maar produceert zelf 

ook veel verontreiniging. De belangenver
strengeling tussen de agrarische sector en de 
politiek haalt de scherpe kantjes van het mi
lieubeleid. Die verwevenheid moet verdwij
nen wil je de verzuring echt terugdringen." 
ledere provincie kent onder de noemer 
'schoon land' eigen specifieke problemen. 
D66lijsttrekker Gron1ngcn Koosje van Doe-

sen noemt 'de specifieke verantwoorde
lijkheid' van Groningen voor de Waddenzee 

en schetst de problemen van de overschake
ling van milieuonvriendelijke intensieve naar 
milieuvriendelijke extensieve teelt bij de 

jan Prevoo: kip en ei 

Groningse aardappel-, suikerbieten- en tar

weproduktie. Ale x Dijkwel, l"ljsttrekker in 
Zeeland, vertelt over de keuze van de 

Zeeuwse Democraten voor milieu en recrea
tie buiten de smalle, propvolle kuststrook van 

de Zeeuwse eilanden. Marjan Louppen trekt 
de lijst voor D66 in Gelderland: 'Zuinig zijn op 
het Gelderse landschap, het rivierengebied en 
de Veluwe en de economische ontwikkeling, 
wonen en werken, concentreren tussen Nij

megen en Arnhem', vat Louppen het D66-
programma samen. 

In Flevoland ligt de problematiek wat anders. 
Aleid Zuidema, D66-lijstaanvoerder in de 
jongste provincie van Nederland: "De werk
gelegenheid in Flevoland is enorm achter ge

bleven bij de groei van de bevolking in Lely
stad en Almere, maar ook in de kleinere ge
meenten. De komende jaren moeten we 

daarom proberen de economische ontwikke
ling te stimuleren." D66lijsttrekker Jan Pre
voouit Utrecht maakt zich kwaad over de 

bezuinigingen: "Het Rijk stoot om te bezuini
gen taken af naar de lagere overheden, maar 
kort tegelijkertijd op de financiering. Dat is 

gebeurd met de bejaardenzorg en dat dreigt 
nu weer met de jeugdhulpverlening. Dat 
moeten we als provincie niet langer pikken." 
Gevraagd naar een typering van het D66-
programma voor de komende jaren zegt Pre
voo: "De eieren mogen best duurder, als de 
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kippen maar beter gehuisvest worden. Dat is 
eigenlijk de hele gedachtenwereld van D66 in 
een eierdop." Zuid-Hollands D66-lijsttrek
ker Edy Schuyer doet, gevraagd naar de hel
derheid van het bestuur in zijn provincie, in 
krachtige taal niet onder voor Prevoo: "Als 
het aan D66 ligt, zijn dit de laatste verkiezin

gen voor de Provinciale Staten van Zuid-Hoi
land. Gelet op de ontwikkelingen in Europa 
moeten we zo snel mogelijk komen tot één 
Randstadprovincie van Noord- en Zuid-Hoi
land en delen van Utrecht." 

De Europese eenwording speelt ook een rol 

in de campagne van de Democraten in Over
ijssel. Lijsttrekker Marijkede Vu ijst: "Gelder
land grenst niet alleen aan Nederland, maar 

ook aan Duitsland en Midden-Europa. Over
ijssel moet rekening houden met dat immense 
achterland. Wat infrastructuur betreft, maar 
ook mentaal. 

Daarom hebben we nauw kontant met onze 

directe buren, maar Overijssel heeft ook als 
eerste provincie bestuurlijke kontakten aan
geknoopt met Litouwen." Els Berman uit 

Noord-Holland reageert op de opmerking 

van partijvoorzitter Jansen dat de burger zich 
soms afvraagt wat de provincie eigenlijk voor 
nut heeft. Berman: "Steeds weer valt het mij 

op dat de burger de provincie heel goed weet 
te vinden wanneer zijn of haar belang in het 
geding is. 

Bijvoorbeeld als een gemeente een school wil 
sluiten of een bejaardentehuis. Dan staat de 
hele bevolking in Haarlem op de stoep. Zo 
ver weg is de provincie dus niet." 

Lennart van der Meulen 

Marijkede Vu ijst: infrastructuur 



4 INTERVIEW 

lnterv1ew metjopie Boogerd en Ellen Figee 

GAANDE EN KOMENDE 
VROUW 
Veel bekende gezichten op de kandida
tenlijsten voor de komende Statenver
kiezingen, maar toch hier en daar ook 
wisseling van de wacht. Een nieuw ge
zicht of juist het ontbreken van een ver
trouwd gezicht. 
En ... acht van de twaalf lijsttrekkers 
zijn vrouwen. Daarom stelden wij en
kele vragen aan een gaande en aan een 
komende vrouw.Jopie Boogerd nam na 
twaalf jaar afscheid van de Staten van 
Zeeland. Ellen Figee trekt voor het 
eerst de D66-lijst in Friesland. 
Met hen filosoferen we over de relatie 
tussen kiezers en gekozenen en de rela
tie van de mensen achter de groene 
tafel en de mensen voor en over wie zij 
besluiten nemen. 

Evenwichtig 
Samen kunnen we voor Friesland iets berei
ken', zegt Ellen Figee. 'Er wordt nog veel te 
weinig naar de samenhang gekeken. De partij
en zetten de zaken tegenover elkaar: econo
mie tegenover milieu, landbouw tegenover 
natuur en ga zo maar door. D66 wil bena
drukken dat er een samenhang is, dat je reke
ning met alle zaken moet houden om tot een 
evenwichtig beleid te komen. Voor de kwali
teit van het leven van mens en dier is de 
kwaliteit van de leefomgeving van levensbe
lang. Als ik door Friesland fiets, wandel of vaar 
(autorijden gaat veel te snel), krijg ik vaak een 
gevoel van tevredenheid. Het landschap is 
prachtig, maar dat moet wel zo blijven. Fries
land is een provincie waar we zuinig op moe
ten zijn. Daarom moet je niet kiezen voor 
alleen werkgelegenheid, zoals het CDA nu 
schijnt te doen. Of alleen voor het milieu 
zoals de Partij van de Arbeid. D66 wil de 
belangen van natuur, economie en landbouw 
tegen elkaar afwegen om te komen tot een 
goed evenwicht tussen wonen, werken en 
recreëren.' 

Referendum 
Het Provinciaal bestuur staat ver van de ge
wone burger, is een veel gehoorde klacht. 
Wat in de gemeenteraad gebeurt, interes
seert de mensen, want dat heeft direct met 
iedereen te maken. De Haagse politiek bele
ven ze mee via de media. Maar de Provincie is 
geen dankbaar gespreksonderwerp. Ellen Fi
gee erkent dat de provincie niet zo dicht bij 
de bevolking staat, maar toch worden op dat 

niveau belangrijke beslissingen genomen. 
Denk maar aan de afvalproblematiek of aan de 
kwaliteit van het water en ook de wegenplan
nen worden grotendeels door de provincie 
gemaakt. 'We moeten de burgers meer bij 
het werk van de provincie betrekken. Dat kan 
door meer voorlichting, maar daarmee ben je 
er niet. Het houden van een referendum over 
een onderwerp dat de mensen dicht op de 

huid zit, is ook een prima middel om de inte
resse van het volk voor zijn eigen zaak aan te 
wakkeren'. Ellen Figee vindt dat D66 in Fries
land echt geen luchtkastelen bouwt. Haar 
plannen zijn zonder al te veel kosten reali
seerbaar. 

Haar ideeën worden gesteund door de ove
rige kandidaten. 'Ik ben dan wel gekozen tot 



lijstaanvoerster, maar 1k zie mijzelf meer als 

iemand die mijn toekomstige fractiegenoten 

stimuleert, aanwijzingen geeft, opjut en als 

dat nodig is afremt. Want alleen samen kun

nen wij iets bereiken. samen met elkaar en 

met de mensen in Friesland.' 

Roepen in de woestijn 
'Regeren is vooruitzien, een waarheid als een 

koe,' zegt Jopie Boogerd, 'maar als ik terug

kijk op twaalf jaar werk 1n de Staten van 

Zeeland, blijft mij het meest bij de onmacht 

om medestanders te vinden op het moment 

waarop het beleid gemaakt moet worden. 

Mensen kijken te weinig vooruit. Pas als ze 

voor nagenoeg voldongen feiten staan, wor

den ze wakker. En er 1s niets zo vervelend als 

achteraf roepen: dan had Je maar naar me 

moeten luisteren. En: zie Je nou dat ik destijds 

gelijk had. Want dat is iedereen allang weer 

vergeten. Op een enkeling na die goed heeft 

opgelet. Die enkeling moeten we nu uitnodi

gen lid van D66 te worden. Er ligt een taak 

voor de partij om te voorkomen dat wij in het 

jaar 2000 zitten met dezelfde soort frustra

ties over 1990, zoals die we nu hebben over 

1980. 

Een mooi voorbeeld daarvan is het openbaar 

vervoer.lneke Lambers heeft als kamerlid aan 

het eind van de jaren zeventig als geen ander 

gepleit voor forse uitbreiding van dat open

baar vervoer. De situatie waarin wij nu zitten, 

zou er heel anders uitZien als er toen naar 

haar geluisterd was. Zelf heb ik dat ervaren in 
de Staten van Zeeland met het probleem van 

het opslaan van radioactlef afval van de kern

centrale in Borssele. Dat soort zaken is heel 

moeilijk uit te leggen aan de kiezers. Enerzijds 

moeten we de mensen ervan blijven overtui

gen dat onze toekomstvisie goed is. Ander

zijds moeten er meer mensen op ons stem

men om te bewerkstelligen dat onze ideeën 

op een eerder tijdstip geaccepteerd worden, 

namelijk voor het te laat is. Je moet daarvoor 

ook mensen achter de groene tafel hebben 

zitten. Na 6 maart zullen we wel wat meer 

gedeputeerden krijgen dan die eenzame en

keling in Noord-Holland. En dat is hard nodig 
ook. 

Talenten contact 
'Het is overigens niet mqn bedoeling om met 

deze opmerkingen al die nieuwe staten leden 

te ontmoedigen of hun onbevangenheid af te 

nemen.' We praten over het probleem van de 

diverse bestuurscolleges binnen de partij die 

moeten zorgen voor voldoende spreiding van 

deskundigheid in kandidatenlijsten zonder 

daarmee het one-man-one-vote-systeem ge
weld aan te doen. Zoekt er iemand naar ta

lent in onze partij of gaan we ervan uit dat dat 
wel vanzelf boven komt drijvenl We maken 

ons druk over een stemadvies, maar op ons 

laatste congres in Zwolle is er wel weer over 

gemompeld, maar niet echt gediscussieerd. 

'Het contact tussen Den Haag en de regio is 

verschraald. Dat is niet de schuld van Den 

Haag alleen, daar zal de regio óf het plaatselij-

INTERVIEW 

ke vlak evenveel schuld aan hebben. 

Maar we zouden wel een poging moeten 

doen om daar structureel verbetering in te 
brengen. 

Het belang van de "kamertjesdag" waarop 

bestuurders en afgevaardigden van alle ni
veaus elkaar ontmoeten, kan niet genoeg be

nadrukt worden. Wie daar wegblijft mag ook 

niet klagen. Als we de relatie tussen kiezers 

en gekozenen willen verbeteren zullen we 

veel aandacht moeten besteden aan onze on

derlinge contacten. Een gesalarieerde voor

zitter is één idee, maar hebben we daar geld 

voor en hebben we het voor over? Een goed 

gebruik van de rubriek Partijnieuws in de 

Democraat is een ander idee.' Het is duidelijk 

dat er nog werk in overvloed is. Ook voor 
nieuwe statenleden. 

Stijn Verbeeck 

----

jopie Boogerd werd in het begin van de JO ren 
zeventig lid van D66. Al snel werd zij regio HB-Iid 
voor Zeeland, voorzitter van de regio Zeeland en 
in 19781ijsttrekker voor de Statenverkiezingen. 
TwaalfJaar was ze voorzitter van de D66-fractie 
in de Zeeuwse Staten. Hoewel ze binnen de portij 
nog wel eens de milieudeskundige werd genoemd, 
( .. Dat heb je als je van het plotteland komt!", zegt 
jopie) was ze in de Stoten acht)OOr voorzitter van 
de commissie voor economische zaken. De laat
ste vier jaar was zij bovendien commissaris bij de 
Provinciale Elektriciteitsmaatschappij die in Zee
land .,Delta NutsBedrijven" heet 
In oktober vorig jaar nam zij afscheid van de 
politiek om voorzitter te worden van het Re
gionaal Bestuur Arbeidsvoorziening. Zelf zegt zij 
over deze keuze boven een mogelijke zetel als 
gedeputeerde: .,Doorslaggevend was dat de sec
tor waarin ik nu kan opereren heel dicht ligt bij 
mijn interesse voor economische zaken, een be
leidsterrein dot ik als gedeputeerde waarschijnlijk 
toch niet zou krijgen." 

5 



6 CAMPAGNE 

----·~-----------------------

Partuvoorzitter Ries )onsen: 

DE PROVINCIE IS 
NIETHEILIG 
De Provinciale Statenverkiezingen zijn 
niet de meest geliefde verkiezingen. En 
de burger vraagt zich vaak vertwijfeld 
af wat de provincie nu eigenlijk voor 
nut heeft, wat er te halen valt in een 
provinciehuis en wanneer je er moet 
aankloppen. 
Dat is onterecht, concludeert D66 par
tijvoorzitter Riesjansen, maar de pro
vincie is ook niet heilig. Opmerkingen 
over het stiefkindje van het Nederland
se staatsbestel uit de congresrede. 

"De provincie staat onder druk en haar rol ter 

discussie. Zeker nu Europa aan de ene kant 
steeds belangrijker wordt en tegelijk duide
lijk wordt dat de gemeente, vaak beter dan 

welk ander bestuur beleid kan maken dat 
daadwerkelijk de dagelijkse problemen van 

de mensen kan aanpakken. 

Internationalisering en decentralisatie. Met 
andere woorden: de provincie raakt tussen 

wal en schip. 

Ook in D66 stonden in de aanloop naar de 
komende verkiezingen opnieuw de status van 
de provincie en het takenpakket van het pro
vinciaal bestuur ter discussie, in relatie tot de 

discussie over de agglomeratiebesturen. Dui
delijk is geworden dat voor ons de provincie 
niet heilig is. Ook binnen D66 wordt gezocht 
naar nieuwe bestuursvormen. Uitgangspunt 
daarbij is dat problemen zoveel mogelijk op
gelost moeten worden op het niveau waar ze 
zich voordoen. Vaak zal dat de gemeente zijn, 
of de provincie, steeds vaker is dat echter het 

regionale- of agglomeratieniveau. 

Over die regio-vorming het volgende: Het 
bestuur moet zich richten naar de regionale 
verscheidenheid. Wij hebben geen mal waar 
we het openbaar bestuur in willen stanzen. 
Verstedelijkte gebieden vragen om andere 

bestuursvormen dan landelijke gebieden. Zo 
zal het openbaar vervoer in de Randstad an
ders geregeld worden dan in de Noordelijke 
provincies. Zo kent Zuid-Limburg andere 

problemen dan het Gooi, en gaat Rotterdam 

en omliggende gemeenten anders om met 

voorzieningen dan de Twentse regio of de 
kop van Noord Holland. 

De behoefte aan een krachtig regionaal be

stuur is het sterkst in de agglomeraties in de 
Randstad. We kennen allemaal de problemen 
die stad- en randgemeenten hebben bij het 

bereiken van overeenstemming over bouw

locaties, woningcontingenten, trajecten voor 
openbaar vervoer, economisch beleid, e.d. 
D66 heeft geen uniforme blauwdruk voor de 
agglomeraties. De regio's moeten zelf de 

ruimte krijgen een oplossing te vinden voor 
eigen specifieke problemen. Geen confectie, 

maar maatwerk dus, met één uitzondering. 
De absolute toetssteen voor D66 is het de
mocratisch gehalte van de nieuwe be
stuurslaag. Het moet in het eindbeeld gaan 
om rechtstreeks gekozen bestuur. 

Het ontstaan van dergelijke deel provincies, 
koepelgemeenten, stadsprovincies, agglome
raties of hoe u ze maar wilt noemen, zalleiden 
tot het terugtreden van de provincie. Maar 
niet overal en voorlopig nog nergens. Im
mers, juist daar waar de bovengemeentelijke 

samenwerking er nog niet is, waar de nood
zaak vaak ook veel minder gevoeld wordt- in 
de landelijke gebieden bijvoorbeeld- blijft de 
provincie de eerste verantwoordelijke voor 
het bovengemeentelijke en regionale beleid. 
Bovendien is voor de provincie in de be

stuurlijke reorganisatie een belangrijke taak 
weggelegd. 

Aan de andere kant voelen provincies door 

de eenwording van Europa de druk nauwere 
banden aan te gaan. Twaalf provincies kan wat 

veel zijn in een Europa zonder grenzen dat 
om schaalvergroting vraagt. De vraag is of 

Nederlandse provincies daarbij de vergelij

king aan moeten gaan met Duitse deelstaten 

en Franse districten. Want die vergelijking 
kan slechts tot de conclusie leiden dat expan
sie onvermijdelijk is (en Nederland te klein). 
Tegen samenwerking of op den duur samen

voeging van provincies bestaat binnen D66 
geen principieel bezwaar, maar daarbij moe
ten we ons niet fixeren op Brusselse abstrac
ties. 

Eerst moeten we het bestuur in de grootste
delijke gebieden regelen en de gevolgen daar
van voor de provincies bekijken. 
Het is daarbij niet beslist noodzakelijk een 

nieuw bestuurlijk orgaan op te richten om de 
samenwerking tussen autonome en reeds ge

kozen gemeentebesturen te regelen. 
Verzamelingen van privaatrechtelijke over
eenkomsten kunnen evenzeer vorm geven 

aan de wil tot samenwerken. 
Maar: het vertrekpunt van de bestuurlijke 

vernieuwing is voor ons de analyse van de 
taken en problemen op decentraal niveau, 
niet de vergelijking met Hessen of de Pro

vence. 

D66 heeft altijd veel vertrouwen gehad in 

decentrale bestuursorganen. Sinds de laatste 

gemeenteraadsverkiezingen is dat vertrou
wen er niet minder op geworden. Het is onze 
taak dat vertrouwen de aanstaande verkiezin

gen verder te wersterken. Dat kan, ook te
gen de achtergrond van alle bestuurlijke ver
warring. Want misschien weten we niet pre
cies waar we voor kiezen, we weten wel wie 
we kiezen en waar ze voor staan." 



DEMOCRATEN 

Donateur voor een tientje 
Ries Jansen heeft op hl'l congres in Zwol
le begin februari eL·n actie aangekondigd 
om donateurs te \\'en·cn voor D66. Met 
name voor mcnsL·n die het lidmaatschap 
een te grote stap Ineens vinden kan het 
een uitkomst zijn. In deze campagne- De
mocraat zitten daarmn twee briefkaarten 
die in het kader \ an de actie gestuurd 
kunnen worden aan vrienden en heken
den. Het opschrift van de kaarten luidt: 
'D66 natuurlijk'. I kt doel van de actie is 
om sympatisanten van D66 aan de partij 
te hinden. Zij hocven slechts een tientje 
over te maken op girorekening 1477777 te 
Den Haag, onder vermelding van 'nieuwe 
donateur'. Deze tientjes-donateurs krij
gen uiteraard van de partij van tijd tot tijd 
informatie over ons reilen en zeilen. Wel
licht is het een opstapje tot een echt lid
maatschap. 

De GoH 

liet lloofdhcstuur heeft in de vcrgade
ring van 23 januari 1 t)l) I besloten dat het 
voortzetten van de actie buiten ver
kiezingstijd 'zichzelf moet financieren. 
Dat wil zeggen dat bijvoorbeeld pas gead
verteerd kan worden om leden en dona
teurs te werven als er voldoende inkom
sten zijn doonlat zich veel nieuwe dona
teurs hebben aangemeld. 
Met het verloop van het ledental van D611 
gaat het overigens de goede kant op. De 
groei is er nog niet uit. Per l januari 1991 
is ons ledental- in enkele maanden tijd
gcstegen met 1.500 tot 11.500. 
!let werven van leden en donateurs blijft 
echter nodig om de electorale groei orga
nisatorisch en financieel bij te benen. 
Daarom: wel doen natuurlijk. 

Zelden is er in de Adviesraad zo open en diepgaand gediscussieerd met vertegenwoordi
gers van de beide kamerfracties als op 12 januari j .I., toen weer voor het eerst in 1991 te 
Utrecht werd vergaderd. 

De gedachtenwisseling met Jacob Kohn
stamm en Marie-l.ouise Tiesinga over de 
Golfcrisis viel precies tussen de debatten 
in de Tweede en de l·:erste Kamer_ reden 
genoeg om terug lL' blikken en vooruit te 
zien. In een twee-en-een-half uur duren
de discussie werden vele kritische vragen 
gesteld en opmerkingen gemaakt. Zowel 
militair ·technische-. als vredespolitieke 
gezichtspunten kwamen aan de orde. 
Het door de fractie in de Tweede Kamer 
ingenomen standpunt vond steun en he
grip hij de AR-leden. al hadden een aan
tal van hen net als l >ick Tommei de wer
king van het embargo over een langere 
periode willen afw;Irhten. Alom was er 
waardering voor lk torgvuldigc wijze. 
waarop de Tweede Kamer-fractie tot een 
standpuntbepaling w;Is gekomen. 
Inmiddels heeft de!L' AR-discw.sie onge
twijfeld ook doorgeklonken in de Eerste 
Kamer. 

Het Milieu 
Aangezien de vele debatten over al dan 
niet wetenschappl'li j k te. onderbouwen 

' milieunormen nog tot weinig concrete 
vcrhetering van het milieu hebben geleid. 
vindt de AR, dat niet het einde (als dat er 
ooit is) van deze discussies moet worden 
afgewacht. Het is hoog tijd om met con
crete maatregelen te komen tot een totaal 
andere beleving van het milieubeleid bin
nen het totale kader van het overheidsbe
leid. Daartoe werd de nota ''Instrumenten 
voor Milieubeleid" ontwikkeld en door 
de AR vastgesteld. Binnen het kader van 
deze vcrkiczings-Democtaat is er onvol
doende ruimte om op de inhoud van de 
nota in te gaan. In de volgende Demo
craat daarover meer. De nota was ver
krijgbaar op het op 2 februari in Zwolle 
gehouden congres en vond daar gretig af
trek. !leeft U dat gemist en wilt U toch de 
nota in bezit krijgen, wendt U dan tot het 
partij bureau van 0611. De perscommissie 
van de AR heeft nog voorraad. 

Henk Bleumink 

Nieuwe directeur 
partijbureau 

Guus Faasen is per I februari 199 I de nieuwe 
directeur van het D66-partijbureau. Hij heeft 
een lange staat van dienst binnen de partij. Zo 
was hij raadslid in Rotterdam van 1978-1982 
en is tegenwoordig voorzitter van de afdeling 
de Bilt/Bilthoven. In een komend nummer van 
de Democraat zal de nieuwe directeur uit
voerig aan het woord komen. 

Mediawerkgroep 
Het McKinseyrapport en zijn belang voor 
de toekomst van de publieke tv. Wat wil
len we met ons landelijk radio-bestel'! 
Ontwikkelingskansen voor lokale radio. 
Een van de vier huishoudens heeft en 
krijgt geen kabel aan huis-pikken wc dat? 

Ziehier een greep uit de onderwerpen die 
momenteel aan de orde zijn in de SWB
werkgroep Media en telecommunicatie. 
Wie daarover wil meedenken en -praten 
is welkom op de vergaderingen. voor het 
eerst weer maandag 11 maart en daarna 
op 22 april. Wie meer wil weten kan con
tact opnemen met coördinator Hans Wc
ijel. tel. 020-6439317. 
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Bladen van D66 geëvalueerd 
Vorigjaar maart hebben het Hoofdbestuur, SWB, PSVI en de Tweede Kamerfractie vier 
studenten de opdracht gegeven de periodieken van D66 te onderzoeken. De studenten, 
Chris Kersbergen, Harry Louwenaar, Erik Nooy en Martijn van Triest, zitten in het 
examenjaar van de Hogeschool voor Economie en Management te Utrecht, afdeling 
Communicatie. 

De studenten hebhen het onderzoek eind 
januari jl. afgerond. De bladen Demo
craat, Voor de D'Raad, ldec66 en Stand
puntenbrief zijn onderzocht aan de hand 
van een oriënterend vooronderzoek. in
houdsanalyses, literatuuronderzoek. een 
groepsdiscussie en drie enquêtes. Aan de 
hand van deze onderzoeksmethoden 
heeft de projectgroep zijn adviezen ge
schreven. Dit alles is neergelegd in een 
rapport, dat binnenkort aan de opdracht
gevers en de redacties zal worden gepre
senteerll. 

Resultaten onderzoek 
Opmerkelijk is dat de lezers van alle bla
den informatie uit andere geledingen van 
de partij missen. Er zou dus aandacht 
besteed kunnen worden activiteiten en 
initiaticven van afdelingen en regio's. De 
bladen van D66 moeten. volgens de le
zers, een platform zijn voor discussic en 
daarom kritischer zijn t.o.v. standpunten 
van de eigen partij. Zo'n debat zou hij
voorbeeld in gang gezet kunnen worden 
door leden van andere politieke partijen 
in de bladen aan het woord te laten. 

Bij de Democraat en Voor de D'Raad 
komt naar voren dat de informatie actue
ler moet zijn en soms zelfs vooruit moet 
lopen op de actualiteit. Voor met name 
kaderleden wordt het dan mogelijk snel
ler en adequater te reageren op actuele 
politieke kwesties. Voor de D'Raad zou 
tevens meer praktische informatie moe
ten geven zodat kaderleden niet telkens 
opnieuw het wiel hoeven uit te vinden. 
Gedacht kan worden aan het opnemen 
van moties die D66'ers in de gcmeente
raad hebben ingebracht, en informatie 
over bijvoorbeeld het organiseren van 
een referendum. 
ldcc66zou. eventueel in de vorm van the
manummers, meer tegemoet moeten ko
men aan de behoefte aan kritische weten
schappelijke beschouwingen. Daarnaast 
moet de lay-out van de bladen worden 
verbeterd. Een duidelijker en consequen
tere rubricering en eenheid in vormge
ving bevordert de leesbaarheid en de aan
trekkelijkheid van de bladen. 

Samenwerking 
De studenten pleiten ook voor samen-

Emancipatie en politieke partijen 
In de troonrede werd aangekondigd dat de Emancipatieraad om advies zou worden 
gevraagd hoe het aantal vrouwen binnen politieke partijen in vcrtegenwoordigende 
organen en in besturen vergroot zou kunnen worden. De Emancipatieraad heeft de 
adviesaanvraag intussen binnen en 'beraadt zich' alvorens de overheid te raden, zoals 
haar functie is. 

De afgelopen jaren hebben in opeenvol
gende perioden de partijen subsidie ont
vangen om een emancipatiewerker aan te 
stellen. In onze partij zijn intussen de na
men van Trudy Theuvcnet en Ar111elics 
van Maanen genoegzaam bekend. In 
plaats van weer geld beschikbaar te stel
len voor een emancipatiewerker wil de 
overheid nu blijkbaar de politieke partij
en zelf een beleid richting vrouwen laten 
opstellen. 
Dat is een goed idee, omdat het formule
ren van een beleid. het opstellen van een 
plan. mensen met hun neus op de proble
men drukt. 
Tot dusver werd de verantwoordelijkheid 
hiervoor bij het PEAC of bij de emanci
patiewerker gelegd. die hierbij tot 'ex
cuus-Truus' werden. Daarmee zeg ik na
tuurlijk niets ten nadele van PEAC- of 
cmancipatiewerkers, die hebben er waar
lijk hard genoeg aan getrokken. Een ex
cuus-Truus werkt als excuus naar de par
tij, men kan er zich achter verschuilen als 

men op emancipatie wordt aangesproken 
en hoog opgeven van alle activiteiten die 
op dit punt ontplooid worden. 
Nu ik toch uit het PEAC-bcstuur weg 
ben. moet ik u een geheim verklappen. 
Als zovelcn in onze partij ben ik destijd 
lid geworden van D66 omdat daar de 
emancipatie van vrouwen een feit was en 
dat ik het bij andere groepcringen als ach
terhaalde feministische strijdpunten be
schouwde. Drammers. klagers. belangen
behartigers van een niet ten onrechte ge
passeerde groep zeurderige vrouwen: dat 
was het beeld dat emancipatie toen bij mij 
opriep. Ik word rood van schaamte als ik 
dit opschrijf. maar er is geen woord aan 
gelogen! 
Door het bezig zijn met praktijkproble
men in een werkgroepje in Haarlem. zag 
ik langzamerhand hoe de on ge lij khcid 
van mannen en vrouwen de basis van ons 
hele systeem vormt, van onze sociale ze
kerheid, van ons belastingstelsel en van 
ons hele denken over rechten en plichten 

werking tussen redacties. De redacties 
van de landelijke bladen zouden. behalve 
met elkaar, ook meer met regionale en 
afdelingsredactics moeten gaan samen
werken. Voor de samenwerking tussen de 
landelijke bladen zou een overkoepelen
de redactie in het leven geroepen kunnen 
worden die de informatie tussen de diver
se redacties coördineert. Deze redactie 
moet dan ook contacten onderhouden 
met de redacties van de regionale en afde
lingsbladen. Een uitvloeisel van dit voor
stel is de suggestie om de Democraat en 
de regiobladen van D66 te integreren. 
Een regionaal blad wordt dan aangevuld 
met een landeliJk katern dat grotendecis 
overeenkomt met de huidige Democraat. 

De projectgroep; van links naar rechts: 
Chris Kersbergen, Enk Nooy, Marlijn 
van Triest en Harry Louwenaar 

van mensen ten opzichte van elkaar. Le
zen en luisteren om twee feministische 
golven in te halen volgden, en. zoals een 
bekeerling betaamt, kreeg ik de neiging 
om met deze ideeën de wereld in te trek
ken. Dat werd het PEAC. en nu de 
Emancipatieraad. Ik wil maar zeggen dat 
een tijdje meelopen met het PEAC of in 
een plaatselijke emancipatiewerkgroep 
een heilzame uitwerking heeft op het on
derkennen van de problematiek. 
Alleen daarom al is het al nuttig ab het 
hoofdbestuur van een partij (ook onze 
partij) zich buigt over een beleidsplan. 
stappenplan en werkdij kc actieplannen 
om de partij en functies binnen de partij 
ook voor vrouwen aantrekkelijk te ma
ken. Het mag niet genoeg zijn om te con
cludcren dat vrouwen zich niet in grote 
getale melden; de vraag moet gesteld 
worden waarom dat zo is. en hoc dat ver
anderd kan worden. I leerlijk als wc dan 
eindelijk met recht en reden kunnen zeg
gen dat wij lid zijn van een geëmancipeer
de partij en er geen PEAC of emancipa
tiewerker meer nodig is! Ik hoop het nog 
mee te makcr1. Intussen wens ik het (vrij
wel volkomen) nieuwe PEAC-bcstuur al
le succes op de weg daarheen. 

Mirjam llommcs. 
ex-voorzitter van PEAC. 



IK V IN D 

Jonge Democraten weken confrontatie 
De Jonge Democraten gaan er hard tegenaan. :'liu door ingrijpen van het landelijk 
bestuur de eenheid in de jongerenorganisatie lijkt te zijn hersteld, stort de .JD zich weer 
in alle hevigheid op het politiek-inhoudelijk debat. Samen met .JS en JOVD wordt 
gewerkt aan een soort regeeraccoord, dat belangrijke impulsen zou moeten geven om te 
komen tot een coalitie tussen PvdA, VVD en l>(J6, een zogenaamde 'paarse coalitie'. Op 
initiatief van de .J D wurden voorts bij eenkomsten georganiseerd, waar D66-kamerleden, 
wethouders en gedeputeerden met .JD-standpunten worden geconfronteerd. Zo willen de 
jongeren ingenomen standpunten toetsen aan de praktijk. In diverse gemeenten denken 
JD'ers ook op dit mument al actief mee over lokale politiek. 

Ook internationaal tracht de J D méér te 
doen met eenmaal ingenomen standpun
ten. Op het laatste congres van IFLRY. 
een internationale organisatie van radica
le en liberale jongeren waar de J D lid van 
is, werd hijvoorbeeld gediscussieerd over 
de JO-resoluties Genethiek en Ecologie. 
Op verzoek van de .longe Democraten zal 
het PS VI in de maand februari een tiental 
JO-leden opleiden tot aspirant-trainer. 
Door middel van enkele intensieve pre
sentatietrainingen en een cursus "'Wer
ken met groepen"' worden zij in korte tijd 
zodanig opgeleid dat ze vcrvolgens zelf 
groepen binnen de .I D effectief kunnen 
begeleiden. Door vngroting van het cur
susaanbod zijn steeds meer Jonge Demo
craten in staat hun mening goed geformu
leerd uit te dragen tijdens forumdiscus
sies. informatiemarkten en andere activi
teiten. 
"Voor onze leden is het natuurlijk heel 
motiverend als er lllL't de aanwezige ken
nis inderdaad méér gebeurt. Tcnslottl' 
zijn veel JD'ers lid v;tn één of meer werk
groepen. waar heel intensief op allerlei 
zaken wordt ingegaan,"' zegt JO-voorzit
ter Roei van der Poort. "ï kt is zonde als 
er met die informatie na hijvoorbeeld de 
behandeling van een resolutie vcrder 
niets gebeurt." 
Is de JO momentcelmet name in trek hij 

studenten. voor ILJLJI hebben de Jonge 
Democraten zich verplicht de vereniging 
aantrekkelijker te maken voor een breder 
publiek: scholieren, werkende jongeren 
maar ook vrouwen en allochtone jeugd 
bijvoorbeeld. "We moeten zogezegd on
ze grotten uit, activiteiten zo dicht moge
lijk bij de (potentiële) leden organiseren. 
liet goed informeren van de leden over 
wat er te doen is kan de betrokkenheid 
vergroten. Maar ook de keus van je dis
cw,sicthcma's lijkt me heel bepalend voor 
de doelgroep die je aanspreekt." aldus 
Roei van der Poort. "Bijkomend effect 
van zo'n confrontatie met de maatschap
pij zal trouwens ook zijn dat wc een beter 
beeld krijgen van wat we zijn. wie wc zijn 
en hoc wc over bepaalde zaken denken. 
De .ID moet als een zeltbewuste, actieve, 
toegankelijke en tolerante organisatie 
van jonge mensen midden in de maat
schappi_j komen te staan.'' 
In Demo. het volwassen jongerenmagazi
ne van de .longe Democraten. kan elke 
JD'er zijn of haar ei kwijt. In de nieuwste 
editie zijn naast een meerdere artikelen 
over Oost-Europa bijdragen te vinden 
over ondermeer het kabinetsbeleid ten 
aanzien van jongeren, democratie en 
macht. Dit laatste in het kader van het 
jaarthema 'Democratie voorbij'. Demo is 
tegen kostprijs verkrijghaar bij het lande-

Het meuwe bestuur van de Jon~e Democ;aten: Democratie dichtbiJ (Foto Ane Luyten) 
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lijk secretariaat van de Jonge Democra
ten. tel. 070-3R5i\109. Hier kan men zich 
tevens aanmelden ab (proef- )lid; uiter
aard zijn hij de sterk toegenomen activi
teit van de J D ook donaties meer dan 
welkom. 

"Om recht te doen aan het verkiezings
programma en om mooie woorden niet 
alleen woorden te laten zijn" haalt D66-
lid Boris Dittrich in juli van dit jaar I 0 
lsraelische en I 0 Palestijnse jongeren 
naar Amsterdam. 

lsraeli's en Palestijnen bij D66 in Am
sterdam 
In de maand oktober was ik in Israël te gast bij 
de burgerrechtenpartij 'Rats', de zusterpartij van 
D66. In Jeruzalem heeft de Rats, 7 zetels in de 
Knesset, een centrum opgericht, Betselem ge
naamd, dat zich bezig houdt met de rechten van 
de Palestijnse bevolking in de bezette gebieden 
en de schending van die rechten door de Israëli
sche overheidZoals bekend, staat de relatie tus
sen Israëli's en Palestijnen onder hoogspanning. 
Gewelddadigheden van beide kanten hebben 
voor een zodanig klimaat gezorgd, dat niemand 
niemand meer vertrouwd en dat een open ge
dachtenwisseling niet meer mogelijk is. 
Bovendien zijn er weinig gelegenheden, waar 
men elkaar op een min of meer ongedwongen 
manier kan ontmoeten. Om recht te doen aan 
ons verkiezingsprogramma en mooie woorden 
niet alleen woorden te laten zijn heb ik samen 
met Rats het plan opgevat om I 0 lsraelische en 
I 0 Palestijnse jongeren naar Amsterdam te ha
len in de maand juli 1991. Gedurende twee 
weken zullen zij twee aan twee ondergebracht 
worden bij D66-ers in de stad. In samenwerking 
met de jonge Democraten zullen er voor hen 
allerlei aktiviteiten georganiseerd worden, va
rierend van naar de disco of het strand gaan tot 

gesprekken met D66-ers,JD-ers en andere 
geinteresseerden. 
De bedoeling van dit alles is niet zozeer dat de 
lsraeli's de Palestijnen of andersom van elkaars 
ongelijk zullen kunnn overtuigen, maar dat zij, 
ver weg van de knellende banden van thuis, 
elkaar als mens leren kennen en respecteren. 
wellicht zelfs een vertrouwensrelatie kunnen 
opbouwen. Dit vergemakkelijkt zakelijke ge
sprekken over de oplossing van het vraagstuk 
dat beide partijen zo diep verdeeld houdt 
Wie wil mij met de organisatie van bovenstaan
de helpen? Ik zoek logeeradressen en D66-ers, 
die met de groep willen kennismaken, (meer 
dan) eens willen optrekken, contacten leggen 
met restaurants, waar tegen een voordelige prijs 
gegeten kan worden etc.Het is op het moment 
van schrijven ( 15 januari 1991 !) nog niet be
kend wanneer precies de groep in Amsterdam 
arriveert, hoeveel jongeren er deel van uitmaken 
en wat de activiteiten zullen zijn. 
Elk idee is welkom! 

Boris 0. Dittrich 
Hondecoetrstraat 411 
I 07 I LR Amsterdam 
telefoon 020-751815 
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GPO-congres op 21 september 1991 
Met als thema "Bestuurlijke vernieuwing en verandering", vindt op 21 september a.s. 
het jaarlijks congres plaats voor raads- en statenleden van D66. 

Door de leden van de commissic GPO 
wordt op dit moment gewerkt aan de in
vulling van het programma. Zeker is dat 
de opzet van het programma sterk zal 
afwijken van die van het vorig jaar. Na 
een sprankelende. openhartige paneldi
scussie tussen een vijftal deskundigen/be
langhebbenden, starten 'n tiental thema
groepen die elk vanuit een andere invals
hoek een pittige discussic zullen gaan 
voeren (vorming agglomeratiebesturen. 
randstad als superprovincie. zin en onzin 
van het lokaal referendum etc.) I nschrij
vcn kan nu al en is voor deelname ver
plicht' De prijs voor dit GPO-congrcs is 
fJO,-- (incl. lunch). De lokatie is het 
Evertshuis te Bodegraven (100 m. 
lopen van station NS).Let op: vorig jaar 
moesten zo'n I 00 mensen worden teleur
gesteld. 

Cursus "Voorjaarsnota" op 16 maart 
Er zijn nog enkele plaatsen vrij voor de 
reeds eerder aangekondigde cursus 
"Voorjaarsnota". De cursus is op de eer
ste plaats bestemd voor hen die als ge
meenteraadslid met de behandeling van 
dit instrument te maken krijgen. Met een 
kritische benadering en aanpak van de 
Voorjaarsnota. kan door een raadslid in 
een vroegtijdig stadium invloed worden 
uitgeoefend op de opstelling van de ko
mende gemeentebegroting. Aanmelden 
kan nog tot 23 februari. Cursusplaats is 
Utrecht en de prijs f25,-. 

Kennismakingsdag met D66 
Op 27 april vindt er weer een kennisma
kingsdag plaats met D66. 
Samen met Docke Eisma, lid van de 2dc 
kamerfractie en Eduard Groen. lid van 
het Hoofdbestuur worden op een levendi
ge wijze de belangrijkste doelstellingen 
en ideeën van D66 besproken. Ook zal er 
aandacht worden geschonken aan de wij
ze waarop men actief kan worden in de 
partij. De groep zal niet groter zijn dan 15 
personen. Aanmelden kan tot 5 apriL de 
prijs is fiS.-- en de plaats is Utrecht. 

Training "beginnend woordvoerder" 
Onder begeleiding van de ervaren trainer 
Max Peper. biedt het PSVI een geheel 
nieuwe presentatie-training aan. Deze is 
speciaal bestemd voor hen die geen of 
weinig ervaring hebben in het woordvoer
derschap of geremd worden door drem
pelvrees. maar wel over een gezonde do
sis ambitie beschikken om het tot een ge
kwalificeerd woordvoerder te willen 
brengen. Het doel van deze training is het 
verbeteren van de communicatieve vaar
digheden en het ontwikkelen van 'n per
soonlijke stijl. De training vindt plaats in 

Den Haag. gedurende 2 zaterdagen en 
wel op 25 mei en I juni. Aanmelden kan 
tot 3 mei. De prijs voor deze 2-daagse 
training is f50.-. 

Werkbijeenkomst "steunfracties" 
De upzet van deze dag is zodanig dat deel
nemers uit min of meer vcrgelijkbare gc
meerltcn na enkele inleidingen met elkaar 
discussiëren over vormgeving en inhoud 
van het steunfractiewerk. Op zaterdag I 
juni zijn deelnemers uit de gemcenten tot 
100.000 inwoners welkom. Inschrijven 
hiervoor kan tot ~ mci.Op zaterdag 15 
juni zijn deelnemers uit de grote steden 
aan de beurt. Zij kunnen zich tot 24 mei 
inschrijven.Bcidc bijeenkomsten vinden 
plaats in Utrecht. deelname aan een bij
eenkomst kost f25.-. 

Efficiënt groepen leiden/voonitten 
Deze training is met name bestemd voor 
hen die geen of weinig ervaring hebben 
met het leiden of voorzitten van groepen. 
maar dit wel zouden willen leren. 
Doel van de training is de ontwikkeling 
van enkele relevante basisvaardigheden. 
alsmede het vcrsterken van het vcrmogen 
om basisprocessen die in elke groep voor
komen te leren herkennen. De training 
vindt plaats in Den Haag op 22 juni. In
schrijving kan tol 31 mei en de prijs is 
f25.-. 

Emancipatie-werk 
In het kader van het 25-jarig bestaan van 
de partij zal in het najaar verschijnen het 
boekje 'Emancipatie in de jaren negentig'. 
Het boekje bevat bijdragen van onder 
andere Jacquelien Soetendorp. ltcke 
Weeda, Hctty Pott. Nclleke Schoemaker, 
C:aricn Evcnhuis, Louise Groenman en 
Maric-Louise Ticsinga. 
Om de uitgave financieelmogelijk te ma
ken, hebben de auteurs o.a. een flink aan
tal voorintekeningen nodig. De kosten 
van het boekje bedragen ca. f25,00. Als u 
eraan mee wilt helpen. vul dan svp. on
derstaande bon in en stuur hem naar het 
partijbureau. Bij voorbaat dank! 

VOORINTEKENING 
Emancipatie in de jaren negentig 

Naam: ________________________ _ 

Adres: ________________________ _ 

PC: __ _ Plaats: ______ _ 

tekent in op dit boekje voor de prijs van 
ca. f25,00 plus de portokosten. 

IK MELD MIJ AAN HIJ HET PSVI 
VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 
0 GPO-congres op 21 sept.. f 30.-

(sluiting 20 aug.) 
0 Cursus "Voorjaarsnota" op 16 

maart, f 25.- (sluiting 23 feb.) 
0 Kennismakingsdag met D66 op 27 

april. f 15.- (sluiting 5 ap.) 
0 Training "beginnend woordvoer

der" op 25 mei en I juni. f 50.
(sluiting 3 mei) 

0 Werkbijeenkomst "stcunfractics" . 
op I juni (sluiting 8 mei) óf op 15 
juni (sluiting 24 mei). f25.-. 

OEfficiënt groepen leiden/voorzitten 
op 22 juni . .f25,--
(sluiting 31 mei). 

NAAM: _________ _ 

ADRES: ________ _ 

PC/PLAATS: _____ _ 

TELEFOON: ______ _ 

FUNCTIE IN D66: _____ _ 

IK HESTEL DEZE PUHLICA TIES 
HIJ HET PSVI 
(prijzen excl. porti) 

0 HANDBOEK 
STUREN 

VOOR 

70 pag. + bij lagen f 17.50 

BE-

0 GEMEENTELIJK MILIEUBE
LEID 
130 pag. f 15.-

0 INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 
130 pag. f 15.-

0 LOKAAL REFERENDUM 
56 pag. f 6,-

0 D66 en DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 20 pag. 
.f 2,-

0 VOOR DE D'RAAD 
het D66-tijdschrift voor lokale/re
gionale politiek Abonnement 
.f 40,- I gratis nummer (geef uw 
keuze aan) Lidmaatschapsnum-
mer: ..................................... . 

0 STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66 opi
nies. Abonnement f35.- I gratis 
nummer (geef uw keus aan) 
Lidmaatschapsnummer: ............ . 

NAAM: ________ __ 

ADRES: ________ _ 

PC/PLAATS:------------

Opsturen naar: 
PS VI-D66 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ DEN HAAG, 070-3858303 
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STEMMEN VOOR DIRECTE DEMOCRATIE 
Wij steldenjan Vis, voorzitter van onze 
Eerste Kamerfractie, enkele vragen 
met betrekking tot de komende Sta
tenverkiezingen. 
De weerslag van dat gesprek staat op 
de achterpagina van Democraat 2, de 
'verkiezingskrant' die door nagenoeg 
alle regio's wordt gebruikt om de 
kiezers te bewegen op 6 maart naar de 
stembus te gaan en op D66 te stemmen. 
Omdat niet elk partijlid die krant onder 
ogen krijgt, hier nog een enkel frag
ment uit dat stuk. 

Jan Vis: 'Verkiezingen zijn het hoogtepunt van 
de democratie, zoals wij die tot dusver ken

nen. Het is waar dat de relatie tussen de 
kiezer en het bestuur wat moeilijk tot stand 
komt en in stand blijft door het rood maken 

van een stip. Ik zou ook willen dat er andere 
vormen waren, maar zolang die er niet zijn, 

moet je deze vorm gebruiken. Als ik zeg 
'andere vormen' dan denk ik aan vormen van 
directe democratie, zoals het verkiezen van 
mensen in functies: de gekozen burgemees

ter, de gekozen minister-president, of het 
direct door de kiezer laten beoordelen van 

voorgesteld beleid in de vorm van een refe
rendum. Zolang dat er nog niet is, moeten wij 
ons behelpen met de periodieke verkiezingen 

van mensen die ons vertegenwoordigen in de 

gemeenteraad, in de staten en in Den Haag. 
We moeten dat alléén al doen om te bevor

deren dat we voldoende democraten in die 

kringen hebben om die directere vormen van 
democratie te helpen realiseren. Een belang

rijk feit is dat iedere verandering in de samen
stelling van een vertegenwoordigend lichaam, 

ook al haal je daar niet de meerderheid, toch 
van invloed is op het beleid dat in zo'n gezel
schap besproken wordt.' 

Is het niet vreemd om in de Eerste Kamer men
sen te vertegenwoordigen die het eigenlijk niet 
eens ziJn met het bestaan van die Eerste Kamer? 
Jan Vis: 'Daar kan ik hetzelfde antwoord op 

geven als hierboven: zolang we geen andere 
vormen hebben, behelpen we ons hiermee. 
We doen er alles aan om nieuwe staatsrech
telijke vormen te realiseren. Onlangs nog in 

de Commissie Deetman. U weet dat de Eer
ste Kamer zelf geen initiatieven kan nemen. 
Zij kan alleen het slechte tegenhouden. Het 
alleen kunnen voorkomen van rampen is een 
betrekkelijk onvruchtbaar soort activiteit. 
De indirecte invloed, zeker na Statenver

kiezingen. moet je overigens niet onderschat
ten.' Is de invloed van senatoren juist buiten 

het Binnenhof niet veel groter? Met artikelen, 

met uitspraken in de media en dergelijke? 
Jan Vis: 'De meeste senatoren zijn daar nogal 
huiverig voor, maar juist de fractie van D66 

timmert wat dat betreft nogal eens aan de 
weg. Wij voelen dat ook als onze verant
woordelijkheid. Wij zijn ook vrij nauw be

trokken bij de oordeelsvorming van de 
Tweede Kamer. Regelmatig wonen wij de 

fractievergaderingen van onze collega's ge-

heel of gedeeltelijk bij. Wij hebben binnen 
D66 een heel open verhouding over het Bin
nenhof heen. 

Dat is in sommige andere partijen heel anders. 

Onze opmerkingen worden bijTweede Ka
merleden nooit aan dovemansoren geplaatst. 
Hoewel wij principieel geen voorstander zijn 
van het tweekamerstelsel, vinden wij onze 

manier van werken uit een oogpunt van mo
bilisatie van kennis heel goed. Wij voelen 

meer dan fulltime-politici de gevolgen en de 
uitwerkingen van politieke besluiten in het 

veld. Een Tweede Kamerlid heeft dat hoog
stens van horen zeggen. Wij zien veel dingen 
direct gebeuren. 

Tweede Kamerleden hebben nauwelijks nog 

tijd om zich uit eigen beweging op de hoogte 
te gaan stellen van processen in de samenle
ving, van de manier waarop veranderingen 

zich voltrekken en van de lange tijd die zo'n 
proces kan duren. Daarom is het ook zo goed 
als er vanuit de maatschappij aandacht wordt 
gevraagd. Maar wie schrijft of belt nog zijn 
volksvertegenwoordiger? En toch is dat de 

beste manier om de band tussen kiezer en 
gekozene te verstevigen. Dat geldt overigens 

ook voor de andere vertegenwoordigende 
organen, de gemeenteraden en de staten. 

Onthoud dus even goed op wie je stemt voor 
de Provinciale Staten, dan weet je straks ook 
naar wie je toe moet.' 

Stijn Verbeeck 

INSPRAAK, STRAATTEGELS & PARKEERPROBLEMEN 

De deelraden van Rotterdam klaar voor de sprong in het diepe. 

i 
I 
I 

Vlnr: Adriaan Pieterson (Hillegersberg), Henk de Wilt (Overschie), MagdaBaars (Prins Alexander), 
Elske Schreuder (Centrum Noord), Tiny Verhoeven (ljsselmonde), Ben Baars (Hoogvliet), Mia 
Dardaganidis (Charlo1s). Pa ui Breevaart (Kralingen) en Bert Blankers (Hoek van Holland). 

"Griezelig", zegt Mi a Dardaganidis. 
"D66 zit zo enorm in de lift dat niemand 
voorspellingen durft te geven over de 
uitslag." Mi a is deelraadslid in Rotter
dam Charlois, waar gelijktijdig met de 
Provinciale Statenverkiezingen ook 
deelraadsverkiezingen worden gehou
den. In Rotterdam geldt dat voor negen 
deelraden, in Amsterdam voor drie 
deelraden. Vreest Dardaganidis een po
sitieve uitslag? Nee, daar is ze zelfs vrij 
zeker van: "we verwachten een ver
dubbeling van de raadsleden." 

Ook de kwaliteit van de kandidaten baart de 

met sappige Rotterdamse tongval verhalende 
Democrate geen zorgen. Het is vooral de 

korte termijn (drie jaar) tussen deze en de 
volgende raadsverkiezingen die bepalend is 

voor haar oordeel. "Wij zijn al zo vaak tot 
grote hoogte gestegen om daarna hard terug 
te tuimelen. Dat vind ik eng", aldus Mi a. "Een 
gestage groei vasthouden, daar moeten we 
naar streven." Een miniem succesje heeft D66 
al voor de verkiezingen behaald. "Dit jaar zijn 

alle politieke partijen op ons voorstel over-

Vervolg op pagina 14 
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Congresrede Van Mierlo in teken van Golfoorlog 

'GOLFOORLOG MAG NIET 
ESCALEREN IN NIEUWE 
KOUDE OORLOG' 
'In mijn somberste momenten vrees ik 
voor een nieuwe koude oorlog, maar 
dan tussen het Westen en de Arabische 
wereld. 
Als die vrees werkelijkheid zou wor
den, zou de militaire overwinning op 
Saddam- die zeker komen zal- als nog 
in een nederlaag verkeren.' Dat zei 
Hans van Mierlo ten overstaan van het 
congres van D66 te Zwolle. Daar legde 
hij niet alleen verantwoording af over 
het beleid van de fractie ten aanzien 
van de Golfcrisis, hij blikte ook vooruit. 

Ook na de oorlog staat het Westen een zwa
re taak te wachten. 

Van Mierlo:'Na de oorlog zullen we niet al
leen vrede moeten sluiten met Irak. We moe
ten ook proberen vrede te sluiten met de 
Palestijnen en de miljoenen Arabieren, die 
gevoelsmatig aan de andere kant staan. Als we 
alleen de oorlog winnen, maar niet de vrede, 
dan zijn we straks nog verder van huis.' Een 
nieuwe koude oorlog tussen het Westen en 
de Arabische wereld is voor Van Mierlo een 
huiveringwekkend perspectief. Temeer daar 
het geen klassieke koude oorlog zal zijn, die 

strak geregisseerd wordt twee hoodrolspe
lers. De vier decennia durende confrontatie 
tussen Oost en West werd in zekere zin 
beheerst door Moskou en Washington. De 
VS en de Sowjet-Unie stonden weliswaar uit-

Oorlogsverklaring en Golfoorlog 
In de week dat de beslissing moest worden 
genomen over de Nederlandse betrokken
heid bij een eventuele militaire confrontatie 
in de Golfcrisis, laaide de discussie over arti
kel96 Grondwet hoog op. Dit artikel be
paalt, dat het Koninkrijk niet in oorlog 
wordt verklaard dan na voorafgaande toe
stemming van de Staten-Generaal. De beide 
Kamers, zo zegt het artikel, beraadslagen en 
besluiten terzake in verenigde vergadering. 
Dit laatste is van belang om te voorkomen, 
dat de uiteindelijke beslissing in de beide 
Kamers verschillend uitvalt. 
Vraag: Waarom vond ook de Tweede Ka
merfractie van D66, net als de overgrote 
meerderheid van het parlement, dat voor 
de beslissing over de inzet van Nederlandse 
strijdkrachten in een mogelijke Golfoorlog 
geen oorlogsverklaring was vereist en dus 

geen bijeenkomst van het parlement in ver
enigde vergadering nodig was! 
Antwoord: alhoewel bij de betekenis van 
artike196 Grondwet vele vraagtekens te 
plaatsen zijn, in ieder geval blijkt uit de 
Grondwetsgeschiedenis, dat voor het ple
gen van oorlogshandelingen- die zich kun
nen voordoen bij de handhaving van de in
ternationale rechtsorde- geen oorlogsver
klaring en dus geen voorafgaande toestem
ming van het parlement is vereist. Dit 
neemt niet weg, dat er geen twijfel kan 
bestaan over de wenselijkheid van vooraf
gaand overleg met het parlement. Maar dat 
hoeft niet in verenigde vergadering te ge
beuren. Voor wie het precies wi I weten, 
men Ie ze het eerstvolgende nummer van 
ldee(66). 

Gerdine Rodenburg 

dagend tegenover elkaar, zij wisten ook een 
hoge mate aan zelfbeheersing op te brengen 
(niet in de laatste plaats dankzij het kern
wapen). 
Waar een duurzame vijandschap tussen het 
Westen de Arabische wereld toe zou kunnen 
leiden, valt niet of nauwelijks te voorspellen. 
Gelet op het uitdijende arsenaal aan conventi
onele, biogische en chemische wapens zou 
men echter het ergste kunnen vrezen. 

Tegen deze achtergrond deed Van Mierlo 
een aantal suggesties. 
Zo pleitte hij voor een stringente wapenex
portregeling die in Europees verband tot 
stand moet komen. Over de rol die Europa in 
het verleden en aan de vooravond van de 
Golfoorlog heeft gespeeld, liet hij zich in har
de bewoordingen uit. 'Europa bleek tot een 
enkele wezenlijke politieke samenwerking in 
staat, met uitzondering dan waar het de be
wapening van Irak betreft'. Van Mierlo vond 
datje bijna van 'een Europees moreel failliet' 
zou kunnen spreken. Maar hij sprak ook de 
hoop uit dat de schaamte over het verleden 
tot nieuwe impulsen voor Europese samen
werking zou leiden. De voorbereiding voor 
een Europees wapenexportbeleid zou nu 
reeds kunnen beginnen. De Nederlandse mi-



nister van buitenlandse zaken is daar nog niet 

van overtuigd, maar van de kant van D66 zal 

hij daarop aangesproken blijven worden. 

Ook beklemtoonde van Mierlo dat wij ons 
moeten blijven inzetten voor een Midden

Oostenconferentie zo spoedig mogelijk na de 

oorlog. 'Niet als voorwaarde aan Saddam', zo 

zei Van Mierlo, 'maar als een noodzaak in 

zichzelf'. 'Het Palestijnse vraagstuk moet 

worden aangepakt. Onze solidariteit met ls

rael in deze moeilijke uren, staat niet onze 

opvatting in de weg dat ook Israël concessies 

moet doen." 

Verantwoording. 
In het kader van de verantwoording van het 

(tot dusverre gevoerde) beleid van de fractie, 

voerde Van Mierlo zijn gehoor terug naar een 

moment, dat naar zijn mening door de ge

beurtenissen allang was achterhaald: vrijdag

avond I I januari. 

Toen debateerde de Kamer over de vraag of 

Nederland aan een oorlog zou moeten deel

nemen. Elk fractielid maakte zijn eigen afwe

ging in het besef van de volledige vrijheid om 

af te wijken van welk meerderheidsoordeel 

dan ook. Een lid, Dick Tom mei, heeft daarvan 

gebruik gemaakt en tegen het voorstel van de 

regering gestemd om Nederland- in geval 

van oorlog daar aan mee te laten doen. Hij 

vond dat die beslissing te vroeg werd geno

men en dat het mogelijk effect op termijn van 

de boycot moest worden afgewacht. Van 

Mierlo: 'Anderen hebben tot het laatste mo

ment geaarzeld of zij ook niet tot die conclu

sie moesten komen, maar tenslotte hebben 

ook zij, met de rest van de fractie, doorslag

gevend gevonden dat ons niet een oordeel 

werd gevraagd over het juiste moment om 

tot geweld over te gaan, maar of Nederland 

wel of niet bereid was mee te doen als er 

geweld gebruikt zou worden na IS januari'. 

Deze beslissing had dan ook een wezenlijk 

andere lading dan de beslssing over oorlog en 

vrede die het Amerikaanse Congres twee 

dagen daarna nam. Van Mierlo:'lk weet niet 

hoe wij gestemd zouden hebben als wij die 
beslissing hadden moeten nemen. Het is ze

ker zo dat wij allen vonden dat nog niet met 

zekerheid kon worden vastgesteld dat alle 

vreedzame middelen waren uitgeput. Maar 

daar stond tegenover het aan zekerheid gren
zende vermoeden, dat Saddam Hussein zich 

nooit door een boycot zou laten dwingen.' 

De fractie bleef hopen dat Saddam zich alsnog 

zou terugtrekken, dat de vreedzame midde

len nog niet uitgeput zouden zijn, maar aan

vaardde ook de kans, dat er na IS januari 

geweld zou worden gebruikt en dat Neder

land daarin mede partij zou zijn. En de fractie 

bleef, ondanks alles, enige twijfel houden. Van 

Mierlo: 'De geschiedenis zal oordelen of we 

het juiste hebben gedaan.' 

Bob de Ruiter 

CONGRES 

Europees Parlement verdeeld over 
Golfoorlog 
Ook in het Europees Parlement is een aan
tal malen gedebatteerd over de situatie in 

de Golf. In de plenaire vergaderweek in 

Straatsburg van 21 tot 2S januari was het 

verreweg het belangrijkste onderwerp. 

Helaas kan echter niet gezegd worden dat 

het Parlement zich in deze ernstige situatie 

van zijn beste kant heeft laten zien. 

bleek niet mogelijk. 

Pogingen om het toch zover te krijgen, 

leidden tot ureniang heen-en-weer gepraat 

over regeltjes en procedures, en een al met 

al weinig verheffende vertoning die zowel 

het Parlement als de ernst van de situatie in 
de Golf onwaardig was. 

Uiteindelijk heeft het EP toch een tekst 

aangenomen, die echter door de LOR-frac

tie niet kon worden onderschreven. Op het 

cruciale punt van de eerbiediging van de 

Veiligheidsraad-resuluties was de prijs voor 

consensus te hoog. Om deze reden, en als 

protest tegen de wijze waarop het debat 

zich had voltrokken, heeft ook Jan-Willem 

Bertens zich van stemming onthouden. 

13 

Een deel van het Europees Parlement was 

bereid afte wijken van de in de Veiligheids

raadresoluties gestelde eisen aan Irak. Een 

ander deel van het Parlement, waaronder 

de Liberale en Democratische fractie waar 

JanWillem Bertens deel van uitmaakt, hield 

vast aan onvoorwaardelijke eerbiediging 

door Irak van de resoluties van de Veilig
heidsraad. Arjen Bouter 
Een compromis tussen de beide posities 
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eengekomen, dat we alleen affiches op karton 
bevestigen aan lantaarnpalen. We plakken dus 
niet meer. De dag na de verkiezingen worden 
de affiches weer weggehaald." Van weken 
durende affiche-terreur is in Rotterdam dus 
geen sprake. 

Nuchtere, herkenbare thema's 
De verschillen tussen de partijen komen in de 
deelraden vooral tot uiting in de manier waar
op de burgers serieus worden genomen. De 
thema's zijn heel herkenbaar, zegt Dardagani
dis. "Inspraak natuurlijk, de glasbakken, par
keerproblemen en losliggende tegels. Maar 
ook het contact met de bewonersorganisa
ties en welzijnswerk zijn thema's. In de afge
lopen periode hebben de bewoners moeten 
inleveren op het punt van participatie. 
Daar maken wij ons nu juist hard voor." Deel
raadslid van Watergraafsmeer en lijsttrekker 
Johan Verbeek heeft diezelfde ervaringen in 
Amsterdam. 
"Naast inspraak is vooral de woningbouw 
voor ons een belangrijk item." Mogelijk ver
huist de voetbalclub Ajax in de komende 
raadsperiade naar een nieuw terrein. De in
vulling van het huidige Ajax-terrein is even
eens een verkiezingsthema. In een verdubbe
ling van de zetels gelooft hij niet: "Wij hebben 
te maken met twee plaatselijke partijen en de 
traditionele PvdA-aanhang in Betondorp. 
Maar drie van de negentien zetels moet haal
baar zijn." Verbeek verwacht een nuchtere 

campagne. De Amsterdamse campagneleider 
Pierre Wimmers constateert gniffelend dat 
de Amsterdamse verkiezingsthema's landelijk 
'veelbesproken' zijn: "Denk maar eens aan de 
hoogbouw/ Bijlmermeer in Zuid-Oost". Maar 
ja, hij heeft- met dat mooi excuus?- dan ook 
Hans van Mierlo gestrikt voor campagne-acti

veiten op zaterdag 2 maart. 
Peter van den Besse/aar 
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INTERVIEW 

Fromm en Terlouw terug in de Kamer 
"De malaise zit hem niet in het mate
riële vlak. De westerse mens leidt aan 
afstomping, aan automatisering, aan 
vervreemding van zichzelf, van zijn me
demensen en van de natuur. De mens, 
zegt Erich Fromm, heeft zich veran
derd in een ding, het leven is onderge
schikt gemaakt aan het bezit, 'het zijn' 
wordt overheerst door 'het hebben'. 
Maakten de wortels van de westerse 
beschaving de vervolmaking van de 
mens tot doel van het leven, de moder
ne mens houdt zich bezig met de ver
volmaking van de dingen en met de 
kennis deze te vervaardigen". 

Vijftien jaar ging Dick T ommel terug in de 
parlementaire geschiedenis om dit citaat op 
te diepen van de toenmalige fractievoorzitter 
van D66 JanTer louw en zette daarmee een 
kritische kanttekening bij het beleid van de 
minister van Economische Zaken Andriessen. 
Tijdens de Uitgebreide Commissie Vergade
ring over de nota Economie zonder Grenzen 
over de toekomst van de Nederlandse eco
nomie verweet Tommei de minister te klak
keloos in te zetten op technologische ver
nieuwing en verbetering van de concurren
tiepositie van de Nederlandse economie. 
"Vragen over de uiteindelijke doelstelling van 
vernieuwing en verbetering van onze concur
rentiepositie komen nauwelijks aan de orde in 
de nota", verweet Tommei Andriessen. Het 
ministerie van Economische Zaken leeft vol
gens Tommei te veel op een eiland en trekt 

zich te weinig aan van een maatschappij die 
tracht te redden wat er te redden valt van het 
milieu. Het lijkt wel alsof de nota is geschre
ven voor het NMP-plus, verzuchtteTommei 
en las Andriessen de les dat, "met als uitgangs
punt duurzame ontwikkeling primair vanuit 
een perspectief van milieu naar de economie 
moet worden gekeken in plaats van uit het 
perspectief concurrentiekracht." 

DJCk T ommel: vernieuwing 

Parlementaire missie naar Baltische 
landen 
Naar aanleiding van de crisis in de Sowjet-Unie en in het bijzonder de zenuwenoorlog 
tussen Moskou en de Baltische landen, verklaarde Van Mierlo dat niet meteen alle 
hoop moet worden opgegeven. West-Europa moet de ontwikkelingen blijven volgen 
en waar mogelijk het hervormigsproces stimuleren. 
In dat kader past ook het voorstel van Doeke Eisma een parlementaire delegatie naar 
de Baltische landen te sturen. 
De Kamer heeft dit voorstel inmiddels overgenomen. Doeke Eisma:'Met dit bezoek 
willen we onze betrokkenheid tonen en duidelijk maken dat we de legitieme rechten 
van de Baltische parlementen erkennen. We willen ons ook op de hoogte stellen van 
de situatie ter plekke en een dialoog aangaan met de betrokkenen. In dat kader zullen 
we ons zo nodig ook kritisch opstellen tegenover de Baltische gesprekspartners. 
Tegen procedures die voorzien in de uitsluiting van sommige politieke partijen en/ of 
bevolkinsgroepen aan verkiezingen die overigens strijdig zijn met CVSE-afspraken
moeten we stelling nemen'. 

Huishoudelijk 
Dick Tommei verhuisde in januari naar Soest. Zijn 
nieuwe adres is: Kruisweg 4, 3764 DO Soest, tel. 
02155-27142. Berend van der Ploeg is de nieuwe 
secretaris van de Tweede Kamerfractie. Hij is be
reikbaar onder telefoonnummer 070 3182626. 
De afgelopen maanden zijn een aantal nieuwe be
leidsmedewerkers bij de fractie komen werken: 

Marijke Delwig (070 3182638) heeft de portefeuil
les Gezondheidszorg en Politie,Jos Ni eland (070 
3182643) doet Economische Zaken, Felix Peppe
lenbosch is alweer geruime tijd beleidsmedewer
ker Financiën. Hans Gosman (070 3183635) is aan
getrokken voor Ambtenarenzaken, Minderheden 
en Wetenschapsbeleid. De fractie is nu ook per fax 
bereikbaar. Het faxnummer is 070 3183625. 
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REGEREN GAAT VAN AU 
Muurvast zitten de onderhandelingen 
in het kabinet over de financiële proble
matiek van het Rijk bij het ter perse 
gaan van deze Democraat. Maanden
lang heeft de ministersploeg van CDA 
en PvdA pijnlijke beslissingen voor zich 
uit geschoven. 
Van regeerakkoord naar eerste Miljoe
nennota en van Prinsjesdag naar Tus
senbalans. Maar nu alle kaarten op tafel 
liggen weigeren de ministers voorals
nog in te schikken, en worden de pro
blemen er door al het uitstel niet een
voudiger op. 

Van Mierlo sprak tijdens het congres in Zwol
le over de uitstelcultuur van het kabinet als 
een 'endemische ziekte' en hij voorspelde dat 
driekwart van de maatregelen, waarmee het 
kabinet zou gaan komen 'net zo goed een jaar 
geleden genomen hadden kunnen worden'. 
Tijdverlies dus bij het beperken van subsidies, 
het aanpassen van de Ziektewet en het terug
dringen van de WAO. 'Regeren gaat van au', 
hield een ongeduldige Brinkman eind januari 
zijn regeringsploeg voor. Voorlopig lijkt het 
niet-regeren en vooruitschuiven de pijn al
leen maar te vergroten. Onderwijl wacht de 
oppositie met lede ogen af. 
Van Mierlo voor het D66-congres: "Nu het 
kabinet de operatie van de tussenbalans er
kent op een omvang van plusminus 17 miljard, 
zoals bijna iedereen die reeds een halfjaar 
geleden inschatte is er in feite sprake van een 
nieuw regeerakkoord. Als oppositiepartij 
voelen we ons niet geroepen dat mede te 
ontwerpen, zoals we ook geen verantwoor
delijkheid dragen voor het regeerakkoord." 

Rooskleurig 
Met al dat uitstel zijn de problemen er niet 
minder op geworden. Nu waren die proble
men al fors: het financieringstekort dreigt in 
1994 I% hoger uit te komen dan was afge
sproken (3,25%), de rente is gestegen, be
grotingen zijn overschreden, de belastingin
komsten vallen tegen, de lonen stijgen sneller 
dan verwacht, het aantal arbeidsongeschikten 
is onrustbarend gegroeid, de veranderingen 
in Midden en Oost-Europa vragen om finan
ciële ondersteuning en steeds meer vluchte
lingen vragen asiel. 
De afgelopen maanden is het sociaal-econo
misch beeld niet rooskleuriger geworden. De 
Nederlandse bijdrage aan de Golfoorlog 
drukt ook op de begroting. De gevolgen van 
de oorlog voor de economische groei zijn 
allerminst rooskleurig. 
Bovendien heeft het CPB berekend dat de 

tegenvallende opbrengsten van de vermo
gensbelasting (in 1990 2 miljard minder dan in 
1989) structureel zullen zijn. De eerste te
genvallers op de begroting van Onderwijs en 
Wetenschappen sijpelen al weer naar buiten. 
En eind januari wordt in de Rotterdamse ha
ven de eerste CAO afgesloten waarin de lo
nen met maar liefst 6% stijgen. Alsof er niets 
aan de hand is. 

Rigoreus 
Hoe rigoreus moet er ingegrepen worden? 
Weken al weer circuleren de meest wilde 
voorstellen van ministers, departementen en 
regeringsfracties. Met name de pensioenen 
prikkelen de fantasie: Lubbers denkt aan een 
greep in de vette kas van de pensioenfondsen 
en de hoogste ambtenaren (de CEC) willen 
een nieuw stelsel. De CDA-er T erpstra stel-

GemtYbema 

de een subsidiekorting voor van I 0 procent, 
PvdA-fractievoorzitter Wöltgens kondigde 
een vacaturestop bij de overheid af. Defensie 
moet maximaal 3% bezuinigen (waarbij her
structurering onmogelijk wordt) en wéér 
probeert het CDA de begroting van ontwik
kelingssamenwerking aan te slaan. Dit keer 
voor I miljard. "Daar valt met ons niet over 
te praten", reageerde Van Mierlo in Zwolle 
direct op dat laatste voorstel: "We vechten 
ieder jaar tegen een toenemende vervuiling 
van de begroting van ontwikkelingssamen
werking." 
Bij het ontbreken van duidelijke kabinetsplan
nen legt de fractie zich toe op het uitwerken 
van de eerder geformuleerde uitgangspun
ten. De laatste dag van het kerstreces trok
ken de twaalf D66-Kamerleden zich terug in 
Kijkduin voor een stevige discussie over mo-

gelijke bezuinigingen. Wat passeerde de re
vu? Financiëel woordvoerder van de D66-
fractie Ybema: "Het kabinet komt waar
schijnlijk met een aantal drastische maatrege
len. Een forse huurverhoging, verhoging van 
de prijzen van het openbaar vervoer, beper
king van de subsidies in het onderwijs en de 
volksgezondheid. De fractie heeft- onder 
voorbehoud, want de plannen lagen er nog 
niet- gekeken wat voor D66 aanvaardbaar 
zou zijn. Zo hebben we geconcludeerd dat 
het verhogen van de prijzen van het openbaar 
vervoer alleen maar kan als de kosten van het 
autovervoer minstens zo snel stijgen. De 
woonlasten mogen in onze ogen alleen om
hoog als de individuele huursubsidie onaange
tast blijft." 

Notedop 
Het kader waarbinnen de D66-fractie de 
plannen van het kabinet zal beoordelen is 
verder uitgewerkt, maar lag al met Prinsjes
dag vast. Als een kabinet treuzelt valt de 
oppositie in herhaling. Het toetsingskader in 
een notedop volgens Ybema: "Er mag niet 
getornd worden aan het terugdringen van het 
financieringstekort. Het tekort moet zoveel 
mogelijk weggewerkt worden met bezuini
gingen, maar we mogen niet aan het milieu 
komen, en we moeten onderwijs en gezond
heidszorg ontzien. Een beperkte verhoging 
van de lastendruk is voor ons niet taboe. Er 
moet in de rijksuitgaven een verschuiving ko
men van consumptieve uitgaven naar investe
ringen. Het is beter om engewest gedrag te 
belasten dan gewenst gedrag te subsidiëren. 
De overheid moet minder aandacht besteden 
aan beleidsvoorbereiding en meer tijd vrijma
ken voor de uitvoering van beleid. Er moet 
minder geld rondgepompt worden. Dat heet 
'balansverkorting': enerzijds minder subsidies 
verstrekken en daar lastenverlichting tegen
overstellen. Tenslotte moet het beleid bijdra
gen aan matiging van lonen om de werkloos
heid verder terug te dringen en de koppeling 
in stand te kunnen houden." 
Nederland maakt zich op voor een tweede 
bezuinigingsronde. De eerste keer zaten we, 
na de oliecrisis, in een diepe recessie. De 
geschiedenis herhaalt zich; maar nooit op de
zelfde manier. Er is weliswaar een crisis met 
olie maar geen oliecrisis en de economie stag
neert maar in Europa is er nog geen recessie. 
Er ligt wel een groot psychologisch pro
bleem: het derde kabinet-Lubbers had de 
geesten rijp gemaakt voor leukere tijden. Die 
geest moet terug in de fles. 
En dat zal niet vanzelf gaan. Regeren gaat 
inderdaad van au. 
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Campagne
agenda 

De laatste week voor de verkiezingen debat
teert de Kamer waarschijnlijk over de T us
sen balans. Dat betekent dat de campagne
agenda van de fractieleden omgegooid moet 
worden. Onder voorbehoud melden we al
vast de verkiezingsavenden waar D66-Eerste 
Kamerfractievoorzitter Jan Vis en/ of Hans 
van Mierlo aanwezig zullen zijn. 

Vrijdag 22 februari 
Na een werkbezoek aan Gelderland wordt 
een verkiezingsavond gehouden met Hans 
van Mierlo, Jan Vis en lijsttrekker Marjan 
Louppen in de Agora-zaal van de Universiteit 
van Twente in Enschede. Aanvang 20.00 uur 

Maandag 25 februari 
Werkbezoek aan Limburg en een ver
kiezingsavond met Tjeu Kusters en jan Vis in 
Maastricht. 

DE ACHTERPAGINA 

Donderdag 28 februari 
In 'Pas Buiten' te Tilburg begint om 20.00 uur 
een forumdiscussie met Ursie Lambrechts en 
jan Vis onder leiding van oud-voorzitter van 
Omroep Brabant Jaques Grijping. 

Vrijdag I maart 
Na een werkbezoek aan Rotterdam met be
zoeken aan de R.E.T., de rioolwaterzuivering 
Dokhaven en het stadsbestuur, wordt vanaf 
20.00 uur in de Vrije Akademie aan de West
vest 9 (tegenover het station) te Delft een 
verkiezingsavond gehouden met Vis, Van 
Mierlo en Zuid-Hollands D66-lijsttrekker Ed 
Schuyer. 

Zaterdag 2 maart 
Hans van Mierlo brengt een bezoek aan de 
Amsterdamse Poort in verband met de deel
gemeenteraadsverkiezingen. 

Maandag 4 maart 
De campagne wordt afgesloten in Haarlem 
met een verkiezingsavond met jan Vis en 
Hans van Mierlo in de Kleine Zaal van het 
Concertgebouw, Klokhuisplein 2. Aanvang 
20.00uur. 

Waterlanders 
In november j.l. gingen inwoners van de -ou
de- gemeenten Monnickendam, Marken, 
Broek in Waterland, Katwoude, llpendam 
(Dorp) en een deel van Landsmeer (Water
gang) naar de stembus voor het kiezen van 
een gemeentebestuur voor de nieuwe woon
plaats Waterland. D66 was in geen van de 
oude raden vertegenwoordigd, maar haalde 
nu wel bijna twee zetels. Bijna. Want met drie 
stemmen verschil ging de tweede (rest)zetel 
naar de CDA. Het zij zo, zo leek. Het bleek 
de D66-ers echter snel dat de regels rondom 
de geldigheid van stemmen niet uniform ge
hanteerd waren. 
Een verzoek tot hertelling werd door het 
hoofdstembureau echter afgewezen wegens 
onvoldoende grond tot twijfeLOvertuigd van 
hun gelijk hield D66 vervolgens een enquete 
onder de leden van de stembureau's, waaruit 
duidelijk werd dat er in tenminste vier stem
bureau's fouten waren gemaakt. Toch werd 
het verzoek tot hertelling wederom niet ge
honoreerd. Tenslotte diende het probleem bij 
de Raad van State, een premiere na de invoe
ring van de nieuwe Kieswet. Die gebood di
rect tot herteil ing. Wederom lag de plaatse
lijke politiek zoveel mogelijk dwars: het logi
sche verzoek tot totale hertelling werd afge
wezen, en alleen in vier stembureau's ging 
men opnieuw aan het werk. Er werden meer 
dan drie fouten gevonden. Het smalle denken 
heeft echter toch gezegevierd: het CDA had 
14/17 stem, en dus een restzetel, meer. 

ldeëen! 
De kersverse voorzitter van de SWB, Chris
tiaan de Vries, heeft allerlei ideëen. Tot nu 
toe hoorden we daar weinig van. In het de
cembernummer van dit blad komt De Vries 
echter aan het woord, en hij blijft aan het 
woord, pagina na pagina. 'Het gesprek ging 
vooral over cultuur en macht', zo luidt de 
laatste, maar helaas ook de eerste zin van het 
artikel die we helemaal begrepen. 'Meine 
Henk:" Christiaan, wat zie jij als het belang
rijkste probleem waar de bewoners van Ne
derland zich voor gesteld zien?" Christiaan:" 
( ... )Als het moetgaan om een algeméén pro
bleem, dan zou ik zeggen dat het toch gelegen 
is in de geweldige homogenisering van het 
leven.( ... ) Een decor ook waartegen, para
doxalerwijs, het individueel geleefde leven, 
steeds gefragmenteerder wordt( ... )"' En dan 
volgen nog vele vragen en evenzovele ant
woorden. Ook bij de redactie kwamen na 
lezing nog een paar vragen op. 
Hoeveel mensen zijn aan het artikel begon
nen? Hoeveel mensen hebben het uitgelezen 
en, vooral, hoeveel zullen het begrepen heb
ben? En tenslotte: hoeveel mensen zullen aan 
deel2 in het volgende nummer beginnen? 'In 
deel 2 zal het gaan over politiek en macht, de 
macht van de politiek', luidt de omineuze 
voorspelling van de redactie van Idee 66. 
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066 blijft volop in beweging 

WINST VAN HEERLEN TOT 
DENHELDER 
Kok met D66-button tegen Wöltgens 
met D66-button: 'Een kwestie van soli
dariteit met de achterban'. Dat was de 
interpretatie van de uitslag van de pro
vinciale Statenverkiezingen van poli
tiek tekenaar TOM in Trouw van vrij
dag 8 maart. Ook in de commentaren 
lag de nadruk op de vlucht van PvdA
kiezers naar D66. Toch is dat maar een 
deel van de oorzaak voor de enorme 
verschuiving in de politieke machtsver
houdingen in Nederland. 

Uit kiezersonderzoek blijkt de winst van de 
Democraten van alle partijen, uit alle leeftijds
en inkomensgroepen en uit alle delen van het 
land te komen. In Flevoland haalde D66 met 
20,4 procent de meeste stemmen, de partij is 
nergens zo groot als in Almere en Lelystad. In 
de staten van Noord-Holland telt de grootste 
D66-fractie van Nederland 16 leden. In plaat-

1 

sen als Den Helder (opnieuw), Leiden, Spijke
nisse en Zoetermeer vergaarde D66 de 
meeste stemmen, in een groot aantal ge
meenten werd D66 de tweede (Breda, Rot
terdam). in nog veel meer plaatsen de derde 
partij. Een opvallende uitschieter in de pro
vincie was Eelde in Drenthe, waar D66 zon
der vertegenwoordigd te zijn in de gemeen
teraad met 24,2 procent van de stemmen de 
twee na hoogste score in het land haalde. Dat 
belooft wat voor D66-afdelingen, die nog 

Ults\agen 
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twijfelen om volgende keer met de gemeen-
teraadsverkiezingen mee te doen. ~ 

In totaal haalde D66 I 16 statenzetels binnen, 1 

haast een verdrievoud~n het oorspron- / 
kelijke aantal. De opvullingvan die zetels lijkt 1 

geen probleem. In de meeste provincies was, 
met in het achterhoofd de uitslag van de ge
meenteraadsverkiezingen, voorzichtig uitge
gaan van een verdubbeling van het aantal man
daten en werd het programma geschreven en 
de campagne gevoerd met de eerste tien à 
vijftien kandidaten, vaak mensen met flink wat 
ervaring in gemeenten, afdelingen en de re
gionale besturen. Ook een aantallan~lijke 
( oud)gedienden vonden hun weg naar het 
provinciebestuur, zoals de oud-voorzitter 
van het PEAC, Miriam Hommes in Noord
Holland, een publiciteitscoördinator van het 
Dagelijks Bestuur Eduard Groen en de voor
malig directeur van het 'Politiek Scholingsen 
VormingsInstituut' van D66, Maarten Brack-
el, in Zuid-Holland. 
Omdat de nieuw gekozen Provinciale Staten 
binnenkort de Eerste Kamer samenstelt zal 
de Tweede Kamerfractie te maken krijgen 
met 12 D66-senatoren. Dat wordt een volle 
bak in de Savornin Lohmanzaal, de vergader
ruimte van D66 op het Binnenhof. De partij
organisatie draait overuren om de vlucht van 
de kiezers te kunnen opvangen. Het PS VI 
heeft een aantal cursussen voor nieuwe leden, 
bestuurders en vertegenwoordigers op de 
rails staan. Het partijbureau werkt een leden
werfcampagne uit. Want een partij die zoveel 
nieuwe kiezers trekt heeft ook nieuwe leden 
nodig. 
In dit nummer vindt u meer informatie over 
de verkiezingen in het Commentaar op pagi
na 2 en in de Reportage op pagina 3 en 4. Hans 
van Mierlo reageert op de uitslag op pagina 5 
en6. 
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COMMENTAAR 

Het gouden geschenk verzilveren 
Het succes bij de Statenverkiezingen was nog groter dan we hadden durven hopen. 
De uitslag is een historisch hoogtepunt. Een passender geschenk bij het zilveren 
jubileum van ons bestaan had de kiezer niet kunnen bedenken. Binnen de partij heeft 
de eclatante overwinning tot tweeërlei reacties geleid. Sommigen zien er de bevesti
ging in van de structurele positie van D66 als midden-grote partij in de Nederlandse 
politiek. Anderen, vooral de oudere'leden, ervaren de huidige euforie met gemengde 
gevoelens: hebben we dit niet eerder meegemaakt en heeft het electoraat ons toen 
vervolgens niet weer in de steek gelaten? Na verkiezingen bezwijken veel politici 
gemakkelijk voor de verleiding de overwinning toe te schrijven aan het eigen goede 
beleid, respectievelijk de nederlaag aan de te geringe profilering van dat eigen goede 
beleid . 

Een eerlijke analyse van het D66-resultaat levert een genuanceerd beeld op. Aller
eerst lijkt de juiste dosering van idealisme en realisme in de D66-boodschap goed aan 
te sluiten bij de overheersende mentaliteit van dit decennium. De 'alles regelende' 
overheid van de jaren zeventig en het 'ieder voor zich' van de jaren tachtig vinden nu 
een nieuw evenwicht. D66 krijgt aantoonbaar steeds meer gelijk met haar stelling dat 
de eenzijdige oude ideologieën hun waarde voor de nieuwe maatschappij verliezen . 
Ook spreekt de politieke stijl van de Democraten, met Van Mierlo voorop, kennelijk 
steeds meer mensen aan. Van belang is vooral dat deze open, zuivere wijze van 
politiek bedrijven in overeenstemming is met de grondslag van de inhoudelijke 
boodschap: ongebondenheid en onbevooroordeelde analyses. Hierdoor treedt een 
versterkend effect op . 

Eerlijk is eerlijk, ook het gedrag van andere partijen heeft natuurlijk in ons voordeel 
gewerkt. 
De PvdA zit in een ideologische en partijculturele crisis. Het socialisme verliest in 
hoog tempo zijn bindende functie als inspiratiebron. De partij zelf tracht zich kramp
achtig aan te passen aan de eisen van de nieuwe zakelijkheid, maar wordt hierin 
belemmerd door haar eigen verleden. Als coalitiepartner van het CDA komt zij te 
weinig uit de (rode) verf, overigens mede door de financiële tegenvallers. In het licht 
van het verwachtingspatroon van de achterban is het een politiek-strategische blun
der van formaat geweest om partij leider Kok te verheffen tot symbool van de nieuwe 
soberheid.De VVD weet zich (weer) aardig te handhaven door te kiezen voor een 
consistent behoudend beleid. 
Hiermee kan Bolkestein een stabiele, zij het beperkte aanhang vasthouden. Tegelij
kertijd wordt daardoor ruimte gecreëerd voor links-liberalen à la D66. Deze taakver
deling is bijzonder verstandig. Ook stemmen tegenwoordig steeds meer mensen uit 
CDA-kringen op D66: de ontkerkelijking leidt tot meer zelfstandige politieke keuzes. 
In toenemende mate laten de kiezers zich leiden door de politieke geloofwaardigheid 
van (bekende!) politici zelf, in plaats van door traditionele religieuze of maatschappe
lijke bindingen. De emancipatie van de kiezer is een onomkeerbaar proces en 
structureel in het voordeel van een ongebonden partij als D66 .Dat onze partij hier 
blijvend gouden munt uit kan slaan staat niet vast. Verkiezingen moeten steeds weer 
opnieuw gewonnen worden. Hoe groter een zege, hoe moeilijker deze een volgende 
keer is te evenaren, laat staan te overtreffen.D66 doet er in elk geval goed aan de 
huidige voorspoed zoveel mogelijk te verzilveren: partijorganisatie en financiële basis 
verstevigen en alles in het werk stellen om onze partij meer te verankeren in 
bestuurlijk Nederland. Bij voortzetting van de huidige politieke lijn en stijl moet het in 
de toekomst mogelijk zijn om behalve van de PvdA ook veel voormalige VVD- en 
CDA-kiezers voor ons te winnen, om van de vele thuisblijvers maar te zwijgen. 

Tegelijkertijd dienen we er ons van bewust te zijn dat het succes ons niet overal in 
dank wordt afgenomen. De periode Terlouw is in dit opzicht zeer leerzaam. De 
afgunst kan zich in vele politieke gedaanten voordoen, van subtiele tot zeer hardhan
dige. Verliezende socialisten bepleiten nu ineens weer het oude ideaal van een 
Progressieve Volkspartij, waar natuurlijk ook de D66-stemmers in ondergebracht 
zouden kunnen worden. De schaamteloos botte wijze waarop D66 uit het college van 
Gedeputeerden in Utrecht werd gehouden, is ook al geen best voorteken. Gelukkig 
weet het electoraat dit soort praktijken tegenwoordig genadeloos af te straffen. De 
politieke verhoudingen in Nederland zijn sterk in beweging. De kiezer gaat steeds 
meer zweven. 
Reden te meer voor D66 om vooral met beide benen op de grond te blijven staan. 

Bob van den Bos 
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DERTIEN NIEUWE 
FRACTIES 
De college-onderhandelingen na de ge
meenteraadsverkiezingen in 1990 le
verden D66 75 wethouders op. Een 
winstvan 59. 
Na de Provinciale Statenverkiezingen 
zijn nu ook in de provincies de onder
handelingen over de programma's en 
de collegevorming in volle gang. Met 
I 16 zetels in de Staten maakt D66 goe
de kans in verschillende provincies ge
deputeerden te kunnen leveren. Bo
vendien komt D66 in juni met een frac
tie van 12 senatoren in de Eerste ka
mer. Een impressie van de gevolgen 
van de verkiezingsuitslag. 

D66 is zaterdag 16 maart goed vertegen
woordigd in de Utrechtse Jaarbeurs. Op de 

zevende verdieping vergadert de Adviesraad 
over de internationale contacten van D66, 
twee verdiepingen lager zijn vertegenwoor
digers van de twaalfStatenfracties met Hans 
van Mierlo bijeen om te praten over de colle
ge-onderhandelingen in de verschillende pro
vincies. 
De Utrechtse fractievoorzitter Jan Prevoo 
spreekt zijn collega's die nog in de race zijn 
voor deelname aan de provinciebesturen be
moedigend toe. De boosheid over de uitslui
ting van D66 in Utrecht is geweken, al blijft 
het wrang voor de Utrechtse Democraten zo 
vroeg al te zijn gestuit op de 'politieke mi
lieuvervuiling' van het machtsblok van PvdA, 
CDA en VVD. Tijdens een rondje impressies 
uit de provincies lijkt geen landelijke lijn te 
ontwaren om D66 uit de colleges te houden. 

ALLE BEGIN IS MOEILIJK 
De burgers van Leiden, Haarlem en 
Vlaardingen hebben op 6 maart in een 
referendum hun mening kunnen geven 
over een gemeentelijk onderwerp. 

In deze gemeenten was de opkomst lager dan 
het landelijk gemiddelde. terwijl bepaald niet 
alle kiezers deelnamen aan het referendum. Je 
zou daaruit kunnen concluderen dat de bur
gers niet stonden te springen om geraad
pleegd te worden. De Telegraaf was er dan 
ook als de kippen bij om te stellen dat 'het 
referendum als middel om de band tussen 
burger en politiek bestuur te verstevigen on
deugdelijk is. Het referendum is een schijn
vertoning'.Dat lijkt al te simpel. Zo is het 
succes van een referendum afhankelijk van 
bijvoorbeeld de medewerking van de poli
tieke partijen, de manier waarop het referen
dum wordt gehouden, de voorlichting en pu
bliciteit en het onderwerp. 

Leiden 
Daar mankeerde in Leiden (opkomst 49,6%, 
waarvan slechts 46,7% aan het referendum 
deelnam) het een en ander aan. Het onder
werp, vrije sluitingstijden voor de horeca, 
sprak kennelijk niet erg aan. D66-raadslid 
Thom de Graaff: "Ja, dat is zo. Maar de Staten
verkiezingen waren natuurlijk ook niet be
vorderlijk voor de opkomst. Verder was de 
voorlichting van de gemeente over het refe
rendum onvoldoende en deden de meeste 
andere partijen niets om het referendum in 
Leiden bekendheid te geven". De Graaffwil 
nog niet zover gaan om te spreken van ob
structie. 

"Dat veronderstelt opzet en daar ga ik niet 
van uit. De gemeente is echter wel nalatig 
geweest. Dat geeft te denken. Democratie 
doe je niet op een koopje". "Als het nog een 
paar keer zo slecht gaat zeg ik: laat maar 
zitten. Maar we moeten niet het hoofd in de 
schoot leggen. Het referendum is geen dood
geboren kindje. Alle begin is moeilijk". 

In Vlaardingen was de opkomst 47%, terwijl 
66,8% daarvan 'ja' zei tegen een volksraad
pleging. D66-wethouder Ton van der Steen 
noemt dat 'een overweldigend succes'. "De 
VVD heeft zich in alle toonaarden verzet te
gen het referendum. CDA en PvdA waren 
niet laaiend enthousiast. Toch is het gehouden 
en tweederde van de stemmers was voor een 
volksraadpleging".Van der Steen signaleert 
een probleem. "Een referendum kan volgens 
de wet niet bindend zijn. Maar er moet wel 
een morele binding voor het gemeentebe
stuur zijn. Anders besodemieter je de 
burger". 

Ook in Haarlem stemde minder dan de helft 
van de kiezers. Daarvan nam 80% deel aan het 
referendum over bouwplannen, terwij I afge
sproken was dat 90% had moeten zijn voor 
een geldige uitslag. 
Het College van B&W heeft desondanks be
sloten de uitslag te respecteren en de om
streden woningbouw te schappen. 
Een bemoedigend teken voor een discussie 
die nog lang niet beslecht is. 

Martin Voorn 
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In vrijwel alle provincies doet D66 mee aan de 
programma-onderhandelingen. Haast overal 
ook is door de grootste fractie een eerste 
inventarisatie gemaakt van mogelijke college
samenstellingen. Nergens lijkt gestreefd te 
worden naar sterk gepolariseerde program
colleges, al spelen programmatische verschil
len zeker een rol bij de onderhandelingen. In 
Brabant bijvoorbeeld, waar fractievoorzitter 
Ursie Lambregts daags na de verkiezingen van 
het CDA de raad kreeg eerst 'het ver-

Ursie Lambregts: goede raad .. 

kiezingsprogramma te herschrijven' alvorens 
aan te mogen schuiven. In veel provincies 
draait het bij de collegevorming om D66. 
Foarmingsinstitut 
De winst van D66 ontlokte op de uitslagen
avond niet bij alle partijen vriendelijke reac
ties en soms klonk wat afgunst door. In Fries
land bijvoorbeeld, waar de VVD 'die jongens 
in de Staten nog erger vond dan die in de Raad 
van Leeuwarden', en de winst van D66 de 
avond van de Liberalen 'verpestte'. 
Roei Falkema van de Friese Nationale Partij 
vond niet dat D66 de winst in de staten had 
verdiend: "D66 hat ek te min minsken mei 
ûnderfining. Se moatte it allegear yn de prak
tyk noch leare. Op dy manier wurde de Stea
ten in foarmingsynstitût". D66-fractievoor
zitter Ellen Figee reageerde een paar dagen 
later in de Leeuwarder Courant. 
"Iedereen had tegen mij persoonlijk de aantij
gingen al wat afgezwakt, maar het was wel 
nodig om de dingen recht te zetten. De colle
gialiteit heeft er al met al niet onder geleden. 
Ik heb eigenlijk vooral bezwaar gemaakt te
gen het feit dat de collegevorming al aan de 
gang was terwijl de onderhandelingen nog 
moesten beginnen. PvdA en CDA wilden ei
genlijk gewoon met beiden drie gedeputeer
den verder. Nu zijn de onderhandelingen 
weer open en beginnen we morgen met een 
eerste ronde over het programma." 

Eigen initiatief 
Bestuursvoorlichter van de gemeente Den 
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Haag en voormalig directeur van het PS VI 
Maarten Brackel is een van de I 5 leden van de 
Zuid Hollandse Statenfractie van D66. Brac
kel is een van de 'oudgedienden' in de partij, 
die de weg naar de provincie heeft gevonden. 
Hij stond op de tiende plek en draaide mee 
met de campagne en de opstelling van het 
verkiezingsprogramma. Brackel: "Ik had bij 
het PSVI absoluut geen politieke ambities, 
maar ik vond het zonde om de kennis en 
ervaring die ik had opgedaan in mijn oude 
functie verloren te laten gaan. Ik denk dat ik 
me met al mijn bagage in de Staten nuttig kan 
maken." Hij hoopt dat de Zuidhollandse Sta
tenfractie de komende jaren tijd en ruimte zal 
vinden om zelf initiatieven te tonen. "We 
moeten niet alle extra tijd in het routinematig 
volgen van het college steken." De oud-PSVI
directeur spreekt ook de hoop uit dat de 
provinciale politici de komende periode meer 
betrokken zullen raken bij de partij-activitei-
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ten. Brackel: "Het is nu het moment om het 
netwerk van provinciale politici te verster
ken, want in de provincie zit veel kennis die 
ook voor de gemeenten en de Tweede Ka
mer interessant is." 

Derdestrip 
Omdat de interne verkiezing van de nieuwe 
Eerste Kamerfractie pas op 28 maart sluit is 
fractievoorzitter jan Vis nog in het ongewisse 
over de samenstelling van de nieuwe 12-kop
pige fractie. En dat maakt het moeilijk reage
ren op de verkiezingsuitslag. Vis: "De VVD 
heeft iets van: we zullen het Kabinet nog 
harder aan gaan pakken. Dat is onze opstelling 
nooit geweest, dat is ook de rol niet van de 
Eerste Kamer. Het is onze taak de wetgeving 
kritisch te volgen en dat kunnen we nu nog 
grondiger doen, maar oppositie voeren in de 
parlementaire zin kan niet. We hebben geen 
recht van amendement, eens in de vier jaar 

Euforie en bezinning na een historische zege 

·wordt een interpellatie gehouden. Nota's en 
beleidsvoornemens bespreken we niet in de 
Senaat. Enige invloed op de tussenbalans zul
len we wel hebben, want de fiscale wetgeving 
die daaruit voortvloeit komt ook bij ons te
recht. Al zal de discussie over de derde OV

strip bij ons niet gevoerd worden. Daar heb je 
geen wetgeving voor nodig." Een bijkomend 
voordeel van een grotere fractie vindt Vis de 
versterking van het landelijk partijkader. "De 
nieuwe fractie zal de neiging moeten onder
drukken om het werk van de Tweede Kamer
fractie nog eens dunnetjes te gaan overdoen. 
Een belangrijke taak van de nieuwe senatoren 
zalliggen in het onderhouden van de contac
ten binnen de partij, afdelingen en werkgroe
pen. We stellen ons heel wat voor van de 
samenwerking met de sterk vergrootte Sta
tenfracties. Dat is ook voor de ideeënvor
ming van belang", aldus de senator. 

Lennart van der Meu/en 

IK ZOU MIJ NIET AAN 
LIJST VAN MIERLO BINDEN 
In de Tweede Kamer verandert er 
niets, antwoordde Hans van Mierlo 
steevast op vragen naar de consequen
ties van de uitslag van de Provinciale 
Statenverkiezingen. En, het Kabinet 
hoeft pas weg als door de uitslag de 
kwaliteit van het beleid wordt aange
vreten. Maar de opstelling van het elec
toraat is volgens hem wel degelijk ver
anderd. De winst van D66 afdoen als 
tijdelijk, een uiting van ontevreden
heid, een graadmeter van zijn populari
teit wil hij niet. 'Uit veel reacties op 
onze winst klinkt een minachting voor 
het electoraat. Alsof de kiezer niet bij 
machte zou zijn een afgewogen oordeel 
te geven. Wat ik niet wil ontkennen is 
dat het electoraat wel eens door lijkt te 
slaan en vervolgens kan schrikken van 
de lel die het heeft uitgedeeld. Ook nu is 
er sprake van wat overwinst, die je in 
gedachte prijs moet geven.' In zijn 
werkkamer aan het Binnenhof blikt 
Van Mierlo terug op de verkiezingen 
voor de Provinciale Staten. En op de 
reacties op de uitslag. 

'De verkiezingszege van D66 is de zevende 
overwinning in successie. Dat is een teken aan 
de wand. Natuurlijk zitten daar ook ontevre
den kiezers bij. Elke electorale verschuiving is 
een teken van onvrede. Maar er is sprake van 

een structurele groei, al is niet de gehele 
winst structureel: er is ook overwinst en die 
moet je in gedachten alweer kunnen prijsge
ven. De opgaande lijn is wel structureel. Dat 
leid ik ook af uit de samenstelling van ons 
electoraat: die is bijna ideaal. Zo zijn we be
hoorlijk vertegenwoordigd onder alle leef
tijdscategoriën, met een lichte oververtegen
woordiging van de jongeren, mooier kan het 
haast niet. Verder is D66 redelijk vertegen
woordigd onder alle inkomensgroepen, zij 
het dat de sector bovenmodaallicht overver
tegenwoordigd is.' 

Prudent links 
'Interessant is ook de politieke herkomst van 

de winst: ongeveer veertig procent is afkom
stig van de PvdA, maar niet minder dan 20 
procent komt bij het CDA vandaan en onge
veer IS procent van de VVD. De in VVD
kringen geliefde stelling dat PvdA en D66 
communicerende vaten zijn, is dan ook on
juist. Merkwaardig is ook dat de lage opkomst 
een geringe rol heeft gespeeld in de gebleken 
krachtsverhoudingen. De PvdA heeft er een 
beetje onder geleden, en ook D66, maar niet 
veel. De winst van D66, en de samenstelling 
van ons electoraat, zeggen dan ook het een en 
ander over de Nederlandse politieke verhou
dingen. Het politieke midden dijt uit. Of be
ter gezegd: 'prudent links', een term van het 
Cultureel Plan Bureau, rukt op. 

Idealen 
'Waar het om gaat is dit: terwijl de klassieke 
tegenstellingen aan scherpte verliezen, is een 
serie nieuwe vraagstukken prominent op de 
voorgrond getreden. Die creëren nieuwe te
genstellingen, maar die lopen dwars door de 
gevestigde politieke partijen heen. Vandaar 
de crisis in het partijwezen, en het relatieve 
succes van D66. 
De klassieke ideologiën- de partijprogram
ma's van weleer- hebben aan betekenis inge
boet. Maar de idealen van toen moeten nog 
steeds gekoesterd worden. Dat doet D66 
ook: we zijn niet ideologisch, wel idealistisch. 
Tegelijkertijd moet je beseffen, dat die idea-



I en intussen bijna gemeengoed zijn gewor
den. Politieke partijen hebben dan ook niet 
langer het exclusieve recht zich een bepaald 
1deaal- pacifisme, individuele vrijheid of soli
dariteit- toe de eigenen. Niemand heeft dat 
recht en niemand zou ook die behoefte moe
ten aanvoelen. Tja, de VVD heeft die behoef
te wel, die afficheert zichzelf als de enige 
liberale partij. Ze beschouwen het liberalisme 
kennelijk als particulier eigendom, plakken 
hun eigen etiket er op en zetten er een 
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land tot Nederland maakte. Maar inmiddels is 
het zuilenstelsel ingestort. Nederland is niet 
meer dàt Nederland en in die zin zijn we dus 
een Nederlandse partij geworden.' 

Eénman 
'Omdat D66 overal stemmen wegtrekt, zal 
de partij ook van alle kanten aangepakt wor
den. We zullen nog vaak moeten horen dat 
D66 eigenlijk maar uit één persoon bestaat. 
Met niet aflatende ijver poneren journalisten 

Op de avond van de verk1ezmgcn wordt Hans van M1erlo m het provmc1ehws van Zwd-Holland door de pers ondervraagd over de 
gevolgen van de wtslag (Fato"s p 4 en 5 H1elco Kwpers) 

kroonkurk op. Maar op die manier prijst de 
VVD zich in zekere zin u1t de markt: het biedt 
een produkt aan waar niemand naar vraagt. 
Niemand is in de jaren negentig op zoek naar 
de enige echte liberaal of de enige echte soci
alist. Het liberalisme is een inspiratiebron, 
waar D66, en trouwens ook de PvdA, uit put.' 
'Sommigen willen D66 tot een keuze dwin
gen tot een keuze tussen socialisme en libera
lisme. Dat is een nogal oneigenlijke keuze. 
Historisch is die tegenstelling onjuist en bo
vendien bevinden de partijen die beide stro
mingen vertegenwoordigen zich in een diepe 
crisis.' 

Onhollands 
'Vroeger zei men altijd: D66 heeft geen wor
tels, het plaatst zich buiten de drie hoofdstro
men: de socialistische, de confessionele en de 
liberale. En dus werd D66 van meet af aan 
onduidelijkheid verweten. Maar nu zitten die 
drie grote partijen met die hoofdstromen in 
de maag. Wij niet. Biesheuvel heeft in het 
verleden wel eens gezegd: D66 is geen Ne
derlandse partij, is onhollands. D66 valt Hoi
land aan. Voor een deel had hij toen wel gelijk, 
want we stonden naast het- overigens reeds 
afbrokkelende- zuilenstelsel en schopten 
daar een beetje tegen aan. Zo keerden we 
ons dus in zekere zin tegen alles wat Neder-

en politici de stelling dan D66 gedragen 
wordt door slechts één man: Van Mierlo. D66 
is Van Mierlo en Van Mierlo is D66. Met die 
lof prijs is mij bepaald niet gelukkig. Ik ervaar 
die soms eerder als beledigend. Beledigend 
voor de kiezer, voor D66, maar ook beledi
gend voor mij. Als D66 niet meer zou zijn dan 
de lijst-Van Mierlo, zou ik mijn naam niet aan 
die partij willen verbinden.' 

'Wat mij ook opvalt is de kritiek op onze 
presentatie. Zo van: wel een goeie vondst om 
de Tussenbalans te vergelijken met een deken 
in de winter, maar daar zullen ze wel mee 
verhullen dat ze niets te zeggen hebben. 
Mooispraak zonder boodschap. Soms denk ik 
wel eens: in de Tweede Kamer kun je beter 
kromme zinnen uitspreken en dan nog liefst 
hakkelend. Dan wil men tenminste enige 
moeite doen om te luisteren naar wat je nu 
eigenlijk te zeggen hebt.' 

Hooggespannen verwachtingen 
'Ik geloof dat ons pleidooi voor democrati
sche vernieuwingen voor veel mensen een 
belangrijke reden is geweest D66 te stem
men. In de gemeenten waar die vernieuwing 
een eerste voorzichtige aanzet heeft gekre
gen, heeft D66 het relatief zelfs nog beter 
gedaan dan in de rest van het land. En ook in 
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persoonlijke reacties merkt ik dat mensen 
iets van ons verwachten. Mensen hebben niet 
alleen uit ontevredenheid op D66 gestemd, 
maar nadrukkelijk met de verwachting dat wij 
iets zullen veranderen aan het bestel, de poli
tieke cultuur, dat wij vanuit een andere hou
ding zullen omgaan met de macht. Die ver
wachting zullen we waar moeten maken en 
dat zal niet eenvoudig zijn. 
In de Tweede Kamer zal van ons verwacht 
worden het politieke signaal van de laatste 
verkiezingen waar te maken, maar wel ge
woon met twaalf mensen. In een aantal pro
vincies zullen we bestuursverantwoordelijk
heid krijgen en dat gaat veel vragen van de 
opstelling van de Statenfracties. Dat vraagt 
om een andere houding, een andere opstel
ling tegenover het college dan we jarenlang in 
de oppositie gewend zijn. Essentieel in onze 
benadering is dat we niet de pretentie hebben 
op ieder terrein betere oplossingen aan te 
dragen, maar dat door verbeteringen van de 
democratie en het bestuur iedereen in staat 
zal zijn de problemen beter op te lossen. 

De wijze waarop D66 in de Tweede Kamer 
inhoud geeft aan de rol van oppositiepartij, is 
denk ik belangrijk voor het beeld dat de men
sen van ons hebben. Voor D66 is opposi
tievoeren iets anders dan voortdurend roe
pen dat alles verkeerd gaat en alles beter kan. 
Dat doen we dus niet. Tot ergernis van ande
ren, die ons op grond daarvan kwalificeren als 
de beschermvrouwe van het kabinet. Ten on

rechte, want met het kabinet als zodanig heb
ben we niets te maken. Wij wensen het beleid 
te beoordelen naar onze eigen maatstaven. 
We hebben destijds moeten constateren dat 
diverse hoofddoelstellingen van het rege
ringsakkoord ook in ons verkiezingsprogram
ma staan. Dan is het natuurlijk extra verve
lend dat je niet meeregeert. Toch moet je dan 
wel trouw blijven aan je eigen opvattingen, en 
die niet verlaten om beter uit de voeten te 
kunnen komen in de oppositie. Overigens iaat 
dit kabinet nog veel steken vallen. Beslissin
gen worden telkens vooruitgeschoven. En als 
ze dan eindelijk tot stand komen, gebeurt dat 
vaak op onzorgvuldige wijze. Zowel op de 
presentatie als op de inhoud van het beleid 
hebben we kritiek moeten leveren. Ik geef 
toe: het was opbouwende kritiek, maar D66 
kan zich de luxe permitteren een beetje con
structief te zijn.' 

Bob de Ruiter 
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CONTRIBUTIE EN AMBITIE 

Er is in onze partij al heel wat afgepraat 
over de financiën. Zolang we bestaan 
een club met veel belangstelling maar 
een zeer lage organisatiegraad. Dat wil 
zeggen: te weinig contributie voor een 
te veel aan ambitie. En véél meer men
sen die plannen willen uitvoeren dan 
mensen die in de gaten (moeten) hou
den wat dat allemaal kost. 

Eens in het jaar een kwartiertje aandacht voor 
de jaarrekening en de begroting. Een regle
mentair verplicht nummer in de marge van 
een congres. En elk jaar wel weer iemand die 
zich daar druk over maakt en vervolgens ook 
overgaat tot de orde van de dag. 
Wat moet er gebeuren? 

Jaarrekening en vervolgens begroting vor
men de papieren neerslag van uitvoerige dis
cussie over doel en middelen. Wat willen we 
en hoeveel geld hebben we daarvoor? Hoofd
bestuur en financiële commissie besteden 
daar elk jaar vele uren aan en dat is ook hun 
taak. Maar hoe breng je dat bij de leden? Niet 
alleen met een verantwoording van de cijfers 
van het afgelopen jaar en een uitsluitend cij
fermatig plan voor het komende jaar. 

Het is duidelijk dat we de schaarse middelen 
zo efficiënt mogelijk moeten gebruiken om 
alle gestelde doelen te bereiken. Dat vereist 
samenwerking van alle partijgeledingen als 
daar zijn: hoofdbestuur, partij-secretariaat, 
SWB, PS VI, PEAC, JD, Adviesraad en tot op 
zekere hoogte ook de fracties in de beide 
Kamers en het Europees Parlement. Een ge
volg van die samenwerking kan de integratie 
zijn van diensten en producten bij de uitvoe
ring van alle activiteiten van die afzonderlijke 
geledingen. We ontnemen daarbij niemand 
zijn autoriteit of zijn rechten, maar wat je 
twee keer doet is te duur. 

Dit eenmaal vastgesteld gaan we terug naar 
de algemene ledenvergadering. Er is al eerder 
geopperd dat er op een congres meer tijd 
moet worden ingeruimd voor de ongestruc
tureerde' discussie, dat wil zeggen niet uit
sluitend aan de hand van een lijstje moties en 
amendementen. Dat begint nu te komen. 
Wanneer één van de discussieonderwerpen 
altijd het hoofdstuk uit het beleidsprogramma 
kan zijn dat we op het volgende congres moe
ten herzien, dan kan die herziening het ha
merstuk worden. De discussie erover heeft 
dan een half jaar daarvoor plaats. 
Op die manier kan ook de behandeling van de 
jaarrekening een boeiende aangelegenheid 
worden. Ik stel me voor dat een Commissie 
Middelen zich belast met het ontwikkelen en 
daarna toetsen van strategische en logistieke 
aspecten van het Middelenbeleid van de par
tij. Die commissie draagt er zorg voor dat het 
congres uit een goed voorbereide situatie de 
aandacht niet eenzijdig richt op de begroting, 

maar dat die begroting een gevolg wordt van 
een bespreking over de middelen en de doel
stellingen. 
Er is nog veel meer over te zeggen dan binnen 
het kader van een ingezonden brief mogelijk 
is. Wie geïnteresseerd is, zoeke contact met 
mij. 

l~rno F. Maas 
Van Heemstralaan 4 68/4 KH Arnhem 

Ideeën 
Als nieuw lid van D66 was ik verrast 
door het laatste artikeltje in de Demo
craat van afgelopen februari, dat de 
vloer aandweilde met (een interview 
met) de kersverse directeur van ons 
wetenschappelijk bureau SWB. Terwijl 
ik juist jarenlang heb geaarzeld om lid 
te worden, omdat D66-ers haast te 
vriendelijk overkomen, val ik met mijn 
neus gelijk in een partijtje op-de-man
spelen metgesloten vizier. 

"Zou de schrijver zelf geopteerd hebben 
voor het directeurschap van de SWB, maar 
zijn gepasseerd?", was mijn eerste gedachte. 
Mijn tweede gedachte was "dat artikel moet 

ik lezen". Ik heb het artikel gekregen, ben 
eraan begonnen, heb het uitgelezen en begre
pen. Ik kijk zelfs met belangstelling uit naar 
deel 2. Akkoord, het was niet gemakkelijk 
geschreven. Het zou mij niet verbazen als de 
interviewers een bandrecorder hebben ge
bruikt, want veel zinnen lijken letterlijk uitge
sproken spreektaal. En dat leest niet gemak
kelijk. In het begin moest ik ook even kauwen 
op vakjargon als "homogenisering, normalise
ring en disciplinisering", want die woorden 
heb ik nog nooit uitgesproken. Maar Idee 
heeft in de kop het woord 'wetenschappelijk' 
staan en dus kun je dan moeilijke artikelen 
verwachten. Het idee van De Vries, zoals ik 
dat in het interview lees, vind ik hoogst inte
ressant voor D66: in onze samenleving raakt 
de macht zo versnipperd dat een individu zich 
er niet meer tegen kan verzetten en zich wel 
moet conformeren. De maatschappij dreigt 
zo te verstarren. En wat heb je aan democra
tisch bestuur als er niks te sturen valt? 
De redactie van de Democraat is begonnen 
met vragen te stellen en daarop wil ik wel 
antwoord geven. Hoeveel mensen het inter
view hebben uitgelezen weet ik niet, maar ik 
gok erop dat 'de redactie' in ieder geval na 
het begin is afgehaakt en geen serieuze poging 
heeft gedaan om De Vries te begrijpen. En 
volgens mij is een basisvoorwaarde voor de
mocratie dat je je uiterste best doet om an
dermans mening te begrijpen, juist als dat 
moeilijk is. 

FreekAtsma, 
DenHaag 

Grijs is goed 
Er heerst een papier-misere, zo blijkt 
uit vele publicaties. Het probleem valt 
in twee delen uit elkaar. 

Ten eerste zal er meer kringlooppapier ge
bruikt moeten worden (de vraag kant) en ten 
tweede moeten landen als de VS en Duitsland 
hun oud papier zelf leren recyclen. De rege
ring zou dan ook oudpapier, dat hier inge
voerd wordt, moeten weigeren, omdat het 
chemisch afval is. Dan moeten papierverwer
kende industrieen het Nederlandse oud pa
pier wel gaan gebruiken. 
D66 zou aan de oplossing van het probleem 
kunnen meewerken. De Democraat zou een 
daad kunnen stellen door weer over te gaan 
op circuitpapier. En op het politieke vlak 
moet de grond rijp gemaakt worden voor het 
weigeren van buitenlands papierafval. 

W. Kuiper-Verkuyl, 
Zeist 

IN MEMORIAM 
Robert Jan Akkerman 

Heel triest, en nog steeds onwerkelijk, 
laat staan goed te verwerken, het bericht 
van het gewelddadig overlijden op 27 fe

bruari j.l. van vriend en partijgenoot Ro
bert Jan Akkerman. Een laffe, ook cyni
sche daad. Wie Robert Jan Akkerman 
heeft gekend weet immers, dat hij als wei
nig anderen zich zeer inzette voor een 
betere samenleving. Zijn grote interesse, 
in zijn studententijd, voor juridische as
pecten van vredesvraagstukken. 
Zijn grote betrokkenheid en inzet als be
leidsmedewerker bij het Ministerie van 
Buitenlandse Zaken voor internationale 
veiligheids-en ontwapeningsvraagstuk
ken. Zijn betrokkenheid bij het werk van 
Amnesty International. En natuurlijk ook 
zijn aktieve inzet voor D66, als lid van de 
werkgroepen Defensie en Vrede en Vei
ligheid. De partij zal hem missen. Een des
kundig, helder en kritisch denker. Ver
nieuwend ook, niet statisch. Maar wel rea
listisch, met een goed zicht op het haalba
re, naast het wenselijke. Daar heeft de 
partij veel aan gehad, vooral ook in de 
jaren dat het D66-denken nog verdeeld 
was over zaken als dienstplicht, interna
tionale veiligheid en nucleaire en conven
tionele wapenbeheersing. Robert Jan Ak
kerman is nu niet meer in ons midden, we 
zullen het zonder hem moeten stellen. 
Ons rest, om in deemoedige dankbaar
heid een eerbetoon te brengen aan zijn 
persoon, zijn prestaties, aan wat hij heeft 
betekend, ook voor D66. Hij ruste in 
vrede. 

E. H. We//enstein 



Jubileum 
D66 bestaat dit jaar 25 jaar. De officiele 
oprichtingsdatum '' 1-t oktober 
1966.0ver het jubileum heeft u misschien 
nog niet zoveel gehoord. Toch worden er 
in de partij de nodige voorbereidingen 
getroffen. Er is een jubileumcommissie 
bezig die in samenwerking met het SWB 
een symposium organiseert en het na
jaarscongres van 2 november staat geheel 
in het teken van het jubileum. De afde
ling Amsterdam organiseert een groots 
feest na afloop van die 2e november.Let 
op het partijnieuws: we houden u op de 
hoogte I 

SWB pakt groots uit 

DEMOCRATEN 

Conceptagenda 
Jubileumcongres zaterdag 2 november 1991 
Krasnapolski Amsterdam 

11.10 uur Opening door partijvoorzitter 
Benoeming van notulen- en stemcommissies 
Toelichting stemprocedures 

11.-+5 uur Financien: Jaarrekening 1990 
Contributie en regioafdracht 1992 

12.00 uur Presentatie kandidaten besturen en commissies 
Opening stembussen 

Vanaf 12.15 uur loopt het speciale jubileumprogramma. In de definitieve 
agenda zal het bijzondere karakter van dit jubileumcongres uit de doeken 
worden gedaan. 

Vanaf 17.10 is er een groot feest (met koud buffet) georganiseerd. 

Toegang congres f 15,-. Prijzen met betrekking tot het jubileumfeest worden 
later bekend gemaakt. 

Het was enige tijd stil rond het SWB, maar stilgezeten is er niet. Dat kan blijken uit onderstaande aankondigingen: een vernieuwd 
wetenschappelijk tijdschrift en een vijftal conferenties. 

I let nieuwe Idee is uit 1 liet tijdschrift\ an 
het wetenschappelijk bureau van de par
tij heeft een grondige verandering onder
gaan. 

liet is een "glossy" blad geworden. dat 
past op iedere tafel. I kt is een tijdschrift 
dat op een andere n1anicr schrijft over 
politiek. onmisbaar voor ieder die wil na
denken over de politiek die D66 past. In 
het ecrs:e nummer van de nieuwe par
gang gaat het over de veranderende rol 
van de politieke partijen. over het Oost
blok. de politiek rond de Golf. de verhou
ding tussen arbeid en ziekte in de WAO, 
recht en onrecht in het nieuwe Europa en 
over ruimtelijke ordening en de plannen 
voor huizenbouw.ln dit eerste nummer, 
verantwoordt de redactie zich en vcrtelt 
over haar plannen. Naast de rijkdom aan 
artikelen van een uiteenlopende groep 
auteurs, zijn er de Signalementen: boek
bespre kingen. onderzoe ksverslagcn. con
ferentics en natuurlijk boodschappen uit 
SWB-kring. Last hut not least is het 
nieuwe tijdschrift gesicrd met een prach
tige politick-culturek fotografie. Wat dat 
is'1 Kijkt u zelf maar' · 

[DEE 

Idee is te bestellen bij de SWB. Be
zuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag. telefoon 070 - 385830l. U kunt 
het eerste nummer los bestellen. De 
abonnementsprijs is .f66.- per jaar: 
losse nummers f 15,-. Idee verschijnt 
zes keer per jaar. 

Jubileum 
De SWB is druk met de voorbereidingen 
voor het grote Jubileumsymposium voor 
D66. Dit zal gaan over de veranderende 
rol van de politieke partij: het wordt ge
houden op vrijdag 20 september 's mid
dags in de Grote Kerk in Den Haag.Als 
alles lukt. krijgt het een originele opzet. 
waarin ook het inhoudelijk gesprek een 
kans krijgt. Niet ondergestoft in vaste bij
dragen van drie minuten voor forumle
den, maar een sprankelend gesprek. dat 
moet het onder meer worden. Te weinig 
wordt nog stil gestaan bij deze pilaren van 
onze democratie. de politieke partijen 
zèlf. Wat willen zij nou eigenlijk in deze 
tijd van afbraak van ideologische consen
sus en vooral wat zouden zij kunnen bete
kenen? Hoe kunnen zij opnieuw een rol 
spelen in de creatie van politiek cngage
ment?Daar gaat het onder meer over op 
dit D66 symposium vijfentwintig jaar na 
de oprichting van de partij. Ook de inter
nationale (Europese) situatie zal worden 
belicht. Daarom. optekenen deze datum! 
In april en mei zal er meer informatie 
komen voor partijleden èn voor al diege-

vervolg opp. 8 
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nen buiten de partij, die geïnteresseerd 
zijn in dit onderwerp. 

Werkconferenties 
En dan komen er nog de werkconferen
tics van de SWB. Op 23 maart werd de 
conferentie over de ruimtelijke ordening 
in de Randstad gehouden. In mei en juni 
zullen waarschijnlijk nog twee conferen
tics kunnen worden georganiseerd. Er 
wordt gewerkt aan een studieconferentie 
over de problematiek van het Midden 
Oosten, en ook aan een werkconferentie 
over de introduktie van informatietech
nologie in het openbaar bcstuur.We zijn 
helaas nog niet zover dat er data zijn te 
nocmen. Als men belangstelling heeft 
dan kan men in de komende maand infor
matie opvragen bij Margreet van Son, 
medewerker van de SWB, onder tele
foonnummer 070 - 3H58303. Als de twee 
conferenties nog voor de zomer doorgang 
vinden dan zullen de uitnodigingen uit
gaan richting gemeenteraads- en staten
fracties. 

Midden-Oosten 
Tijdens het februaricongres werd gcspro
ken over de beslissing om de bevrijding 
van Koeweit met militaire middelen af te 
dwingen. Maar ook het beleid voor na de 
oorlog werd door vcrschillende democra
ten aan de orde gesteld. 

Voor het Wetenschappelijk Bureau en 
het Hoofdbestuur was dit aanleiding om 
enkele deskundige DM-ers te vragen een 
discussienota te schrijven voor een stu
dieconferentie over het Midden-Oosten
beleid. Aan de nota wordt hard gewerkt 
en de conferentie vindt begin mei plaats. 
De datum en lokatie worden vcrmeld in 
de volgende Democraat. Belangstellen
den worden geadviseerd om zich nu reed' 
schriftelijk aan te melden bij het partijbu
reau van D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, o.v.v. Midden-Oos
ten conferentie. Of telefonisch bij Lco 
Keus, via tel. 070- 3858303. 

Emancipatie-werk 
In het kader van het 25-jarig bestaan van 
de partij zal in het najaar verschijnen het 
boekje 'Emancipatie in de jaren negentig'. 
Het boekje bevat bijdragen van onder 
andere Jacquelien Soetendorp, Itckc 
Weeda, Hetty Pott, Nelleke Schocmakcr. 
Caricn Evcnhuis, Louise Groenman en 
Marie-Louise Ticsinga. 
Om de uitgave financieel mogelijk te ma
ken, hebben de auteurs o.a. een flink aan
tal voorintekeningen nodig. De kosten 
van het boekje bedragen ca. f25,00. Als u 
eraan mee wilt helpen, vul dan svp. on
derstaande bon in en stuur hem naar het 
partijbureau. Bij voorbaat dank' 

VOORINTEKENING 
Emancipatie in de jaren negentig 

Naam: ________________________ ~ 

Adres: ________________________ ~ 

PC: __ _ Plaats: __________ _ 

tekent in op dit boekje voor de prijs van 
ca. f25,00 plus de portokosten. 

INTERNATIONAAL PARTIJPOUIIEKE 
SAMENWERKING 
De Adviesraad vindt, dat moet worden gewerkt aan een lange- termijn-visie met betrekking tot de samenwerking met andere politieke 
partijen en groeperingen in Europa, opdat niet langer op ad hoc basis behoeft te worden geopereerd. 

Dat was de teneur van de Adviesraadsdi
scussic op 16 maart te Utrecht. Om aan 
het te ontwikkelen beleid vorm te geven 
heeft de AR een aantal adviezen bespro- . 
ken met DB- Michel Groothuizcn, TK
Doekc Eisma en EP- Jan Willem Bertens. 
De raad sprak uit, dat effectiviteit in rela
tie tot beoogd beleid de keuze moet bepa
len en dat dus de keuze niet primair door 
de positie van D66 in de nationale politiek 
dient te worden bepaald. De AR vindt 
ook, dat D66 initiatieven moet nemen om 
tot een Europees platform te komen voor 
burger-democratische partijen. 

De grote veranderingen in het "oost
blok" vragen veel aandacht. De partij 
moet in al zijn geledingen investeren in 
contacten met gelijkgestemde groepcrin
gen in midden- en oost Europa, waarbij 
de nadruk moet liggen op het uitwisselen 
van informatie. Dat kan bijvoorbeeld ge
stalte krijgen door leidende funktionaris
sen als president Have! uit te nodigen te 
komen spreken op het D66-congres, maar 
ook via vakantiecontacten van individu
ele D66-ers. Daarnaast vindt de AR, dat 
D66 moet blijven streven naar samenwer
king met geestverwante partijen in het 
Europees Parlement en daarbuiten. 

Hoewel veel AR-leden vonden, dat tijdig 
voor de eerstvolgende Europese ver
kiezingen een uitspraak zou moeten wor
den gedaan over een eventuele toetreding 
van de partij tot de Europese Federatie 
van Liberale en Democratische partijen 
werd een keuze nu niet opportuun ge
acht. 
Het waarnemerschap bij de Liberale In
ternationale moet volgens de AR worden 
voortgezet. Daarbij moet worden ge
werkt aan intensievering van het politieke 
debat en bundeling van krachten met 
geestverwante patijen. Indien daarvoor 
een breed draagvlak ontstaat, moet D66 
mede het voortouw nemen hij de vorming 
van een progressief liberale/burger-de
mocratische beweging, of hoe zo'n verza-

meling politieke voortrekkers ook zal 
gaan heten. 

Tussenbalans 
Natuurlijk was ook de tussenbalans niet 
geheel weg te bannen uit de AR-discus
sies. In een motie werd de Tweede Kamer 
fractie gevraagd alles te doen om te voor
komen, dat nieuw beleid en afgestoten 
taken van de Rijksoverheid door de ge
meenten moeten worden betaald. De 
Tussenbalans is mede opgemaakt om 
nieuw beleid te kunnen financieren. Het 
ziet er echter naar uit, dat door decentra
lisatie en bezuinigingen de rekening via 
de onroerendgoed-belasting toch op het 
bordje van de gemeentenaren terecht
komt. Weg evenwichtige lastenverdeling 
en een kiezersinteresse naar het nulpunt. 
ondanks winst voor D66.Met belangstel
ling kijkt de AR dan ook uit naar het 
resultaat van de poging van de Jonge De
mocraten, de JOVD en de Jonge Socialis
ten om een gezamenlijk "rcgeeraccoord" 
te ontwerpen.Een groep AR-leden zal 
bespreking van een dergelijk accoord met 
de JD voorbereiden als men erin slaagt 
het rond te krijgen. 

Hcnk Bleumink 
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PSVI: van alle markten thuis 
Het politiek scholings- en vormingsinsti
tuut van D66 is van alle markten thuis. 
Deze maand aandacht voor twee nieuwe 
puhlicaties en twee PSVI-bijeenkomsten. 

Nieuw: bestuurlijke vernieuwing 
Bestuurlijke vernieuwing op lokaal 111-
vcau: een hundel lx:sclwuwingen. voor
stellen en organisaticmodcllcn. Met biJ
dragen uit Groningen - ()-,-, - Utrecht -
Woerden en Zandvoort en een aantal 
ideeën van de hand van Olga Schcltc
ma.44 pagina's it I (J,'iO (excl. porto
kosten). 

New! 
Engelse vertalingen van het 'ï landbock 
voor Besturen". de brochure "D66 en De
mocratisering" (woorden. daden. resulta
ten) en een selectie uit de "Wegwijzer". 
De wegwijzer is daarnaast ook in het 
Tsjechisch. Slowaaks en I longaars ver
taald. Voor afdelingen en fracties die 
vriendschapsbanden en jumelages in het 
huitenland hebhen is dit zeer geschikt ma
teriaal. 

Bent u al geabonneerd op 
Voor de D'raad"'? 
Het PSVI-tijdschrift .. Voor de D'raad .. is 
het 066 medium voorRaads-en Statenle
den. maar ook zeer lc;cnswaardig voor 
iedereen die in lokale en regionale poli
tiek geïnteresseerd is. Neem nu een abon
nement of bestel een gratis proefnum
mer. "Voor cle D'raad " kost f 40.-- per 
par. 

GPO-congres op 21 september 1991 
Op 21 september a.s. vindt het jaarlijb 
congres voor raads- en stalenleden van 
D66 plaats. Het thema is .. Bestuurlijke 
vernieuwing en Verandering op lokaal en 
regionaal niveau ... 1nschrijven kan nu al 1 

De prijs voor dit Cii'O-congres is J30.-
(incl. lunch). De lokatie is het Evertshuis 
te Bodegraven (I()() m lopen van station 
NS). Let op: vorig jaar moesten zo'n JO() 
mensen worden telcurg<-"stcld. Deelname 
is alleen mogelijk na voor-aanmelding hij 
het PSVI. Deze moet uiterlijk 20 augus
tus binnen zijn. 

Efficiënt groepen leiden/voorzitten 
Deze training is met name bestemd voor 
hen die geen of weinig ervaring hebhen 
met het leiden of voor;itten van groepen. 
maar dit wel zouden willen leren.Doel 
van de training is de ontwikkeling van 
enkele relevante basisvaardigheden als
mede het versterken van het vcrmogen 
om basisprocessen die in elke groep voor
komen te leren herkennen. De training 
vindt plaats in Den lla;1g op 22 juni. In
schrijving kan tot 31 lll<-"i en de prijs is 
/25.--. Fr zijn nog L·nkclc. plaatsen hL'
schikhaar. 

IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 
0 GPO-congres op 21 september, /30,--

(sluiting 20 augustus) 
0 2-daagse training "beginnend woordvoerder" op 25 mei en I juni, /50,-- (sluiting 3 

mei) 
0 Efficiënt groepen leiden/voorzitten op 22 juni, /25,--; 

(sluiting 31 mei) 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES BIJ HET PSVI(prijzen excl. porti) 
0 HANDBOEK VOOR BESTUREN 70 pag.+ bijlagen /17,50 
0 idem, maar dan in het Engels ("Handbook for party management") 
0 D66 en DEMOCRATISERING 

de ideeën en doelstellingen 20 pag. /2,-
0 idem, maar dan in het Engels vertaald 
0 LOKAAL REFERENDUM 

een bundel artikelen, verordeningen e.d. 56 pag. /6,-
0 BESTUURLIJKE VERNIEUWING OP LOKAAL NIVEAU (zie aankondiging op 

deze pagina) 44 pag. /6,50 
0 VOOR DE D'RAAD 

het D66-tijdschrift over lokale en regionale politiek 
Abonnement /40--- I gratis proefnummer (geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: 

0ST ANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66 opinies 
Abonnement /35,-/ gratis proefnummer (geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

Telefoon: 

Functie in D66: 
Opsturen naar: PSVI- D66. Bezuidenhoutseweg 195 2594 AJ DEN HAAG, 
Tel. 070 - 385.83.03 

Het JD Congres 
Op 20 en 21 april organiseren de Jonge 
Democraten hun 17-de Algemene Leden 
Vergadering. Op de agenda staat behalve 
de vcrkiezing van de nieuwe Secretaris 
Puhlic Rclations en de nieuwe hoofdre
dacteur DEMO. o.a. de behandeling van 
de rc-.oluties Sociale Dienstplicht en Bio
technologie. De congresrede wordt ver
zorgd door Tweede Kamerlid Jeltje van 
Nieuwcnhoven van de PvdA. Zij zal spre
ken over sociale dienstplicht. liet congres 
zal bovendien bijgewoond worden door 
een aantal oudleden van de VDJO, de 
jongerenorganisatie van de Vrijzinnig 
Democratische Bond cl ie in cle eerste helft 
van deze eeuw in de Nederlandse politiek 
actief was. De AL V zal worden gehouden 
in jeugdherberg Alleveer in Arnhem. 
Geintercssccrden kunnen de teksten van 
de resoluties opvragen bij het Landelijk 
Secretariaat der Jonge Democraten. Tel: 
070-3i-l'ikl09, en/of gewoon langskomen 
in Arnhem. Voor meer informatie kunt U 
contact opnemen met VVO Onno van 
den M uijscnhcrg. tel: 020-662724K. 

De confrontatie 
Op 13 april wordt in het Eurohotel in 's 
IIertogenbosch de eerste van een serie 
confrontatiebijeenkomsten gehouden. 
De bedoeling van deze hijeenkomsten is 
het confronteren van 066-ers met JO
standpunten. Behalve inhoudelijke dis
cussic over cle standpunten zal telkens de 
vraag gestelel worden wat D66 in de prak
tijk met deze standpunten zou kunnen 
doen of misschien al geelaan heeft. De 
onderwerpen van deze eerste hijeen
komst zijn Sociale Dienstplicht en Gene
thick/Biotechnologie. Van 066-zijcle zul
len op deze dag o.v. aanwezig zijn: Louise 
Groenman, Marie-Louise Tiesinga. Elicla 
Wessel-Tuinstra, Pieter ter Veer en twee 
leden van het Hoofdbestuur. Het pro
gramma zal bestaan uit een ochtend en 
een midclagcleel. De onderwerpen zullen 
eerst in workshops bediscussieerd wor
den en daarna plenair besproken worden. 
Van JO-zijde zullen aan deze hijeen
komst ongeveer 20-25 mensen deelne
men. Voor meer informatie kunt U con
tact opnemen met Jos van der Wijst. tel: 
OK0-224270. 





Toch vreemd, dat de overhe1d een blik bekende 

Nederlanders open moet trekken om te 

vertellen dat er 1ets aan het milieu gedaan 

moet worden. Het gaat toch al heel lang heel 

slecht met het milieu! 

De affaire Lekkerkerk leek nog op zich

zelf te staan Maar sindsdien 1s de ene illegale 

stortplaats na de andere ontdekt 

ZiJn er ongelukken met kernreactors gebeurd. 

En is het gat in de ozonlaag alleen maar groter 

geworden. 

Is het zo dat mensen zelfs aan milieurampen 

kunnen wennen 7 Omdat ze denken dat het hun 

tijd wel zal duren7 Of denken ze dat er toch 

niets meer aan te doen is, omdat ze te weinig 

van de milieuproblematiek afweten 7 

Dat laatste hoeft in ieder geval niet op te 

gaan voor de lezers van Trouw Want Trouw 

berichtte al over het milieu vóór het in de mode 

was. En dat blijft ook zo. 

In een vergelijking van zes grote landelijke 

dagbladen is vastgesteld dat Trouw de laatste 

Jaren structureel de meeste aandacht aan het 

milieu heeft besteed 

Met diezelfde diepgang behandelt Trouw 

onderwerpen als werkloosheid, onderwijs, ge

zondheidszorg en de Derde Wereld Wat Trouw 

typeert als een krant die op een betrokken 

wiJze verslag doet van wat er dicht bij huis en 

verder van het bed gebeurt. En dus als een 

krant die haar lezers betrokken houdt 

Als dat precies is wat u van uw krant 

verwacht, bel dan 020-66813 00 en vraag om 

een (proef)abonnement 

Trouw houdt je betrokken. 



12 INTERVIEW 

Portret van portugonger Helen de Moot 

DE ZWALUW EN DE LENTE 
Soms worden er politieke opmerkin
gen geplaatst die op het eerste gezicht 
geen enkel effect hebben, maar waar
van later blijkt dat er toch iets wortel 
heeft geschoten. Bert Schwarz, destijds 
lid van de Eerste Kamer voor 066, ant
woordde ooit op een vraag waarom hij 
zich zo druk maakte over een zaak 
waarvoor bij anderen geen spoor van 
belangstelling leek te bestaan, laat 
staan een vermoeden van een meer
derheid bij stemming: Het werkt toch 
door en als ik me er nu druk over maak, 
komt het misschien over vijftien jaar 
weer aan de orde in plaats van over 
twintig jaar. Die vijf jaar winst, daar 
doe ik het voor.' 

Ik dacht hieraan toen ik hoorde dat Helen de 
Maat was benoemd tot secretaris-generaal op 
het ministerie van Sociale Zaken. Per I april 
1991 treedt zij in functie als hoogste niet
politieke functionaris op dit ministerie. Dat 
niet-politieke daar gaat het om, want elke 
benoeming van een secretaris-generaal is on

derwerp van gesprek in de ministerraad. De 
betreffende minister doet een voordracht. 
Toen enkele jaren geleden aan minister-presi
dent Lubbers werd gevraagd hoe het toch 
kwam dat driekwart van de secretarissen
generaal de CDA-beginselen waren toege
daan, antwoordde deze verbaasd: Puur toe
val! Er wordt bij de benoeming van een secre
taris-generaal uitsluitend gelet op zijn ambte
lijke kwaliteiten.' Het moet dus ook puur 
toeval zijn geweest dat er sinds die tijd enkele 
socialisten tot die functie zijn geroepen. Nu 
wordt in Helen de Maat de eerste vrouw en 
tegelijk onze eerste partijgenoot in dit ambt 
benoemd. Op voordracht van haar CDA-mi
nister. Het zal u niet verbazen dat wij be
nieuwd werden naar de kwaliteiten van deze 
vrouw. Ik zocht haar op in het splinternieuwe 
gebouw waarin Sociale Zaken sinds enkele 
maanden is gehuisvest. 

Van zorg naar beleid 
Eenmaal vastgesteld dat bij deze benoeming 
overwegingen van geslacht, geloof, huids
kleur of politieke voorkeur geen enkele rol 
hebben gespeeld, kunnen wij overgaan tot 
het schilderen van een portret van deze par
tijganger. Wie is Helen de Maat? Het toppunt 
van haar politieke activiteit ligt in de jaren 
1978 tot 1982 toen zij, als lijsttrekker voor 
D66 gekozen in de raad van Delft, vier jaar 
wethouder was. Zij heeft dat goed gedaan, 
zoals u uit een citaat van onverdachte zijde op 
deze pagina kunt lezen. Zelf is ze er heel 
bescheiden over. 

Helen de Maat: zelfvertrouwen .. 

Ik was in 1977 lid van de partij geworden. Ik 
stemde wel op D66, al van het eerste begin, 
maar bij de heropleving in februari '77 vond ik 

dat ik me maar als lid moest aanmelden. Wij 
woonden toen al in Delft, waar mijn man zijn 
werk had. Van een politieke loopbaan had ik 
nooit gedroomd. Na mijn middelbare school 
ben ik verpleegster geworden, maar eenmaal 
gediplomeerd ontdekte ik al snel dat ik veel 
meer interesse had voor de mens achter de 
patiënt. Ik wilde weten hoe hij aan die maag
zweer was gekomen, eerder dan dat ik hem 

wilde helpen er van af te komen. Ik ging naar 
de sociale academie en deed daar personeels
werk. Direct na mijn studie kwam ik in dienst 
van Sociale Zaken in de arbeidsinspectie in de 
regio Zuid-Holland als inspectrice in de bui
tendienst. Dat was in die tijd nog een echte 
mannenwereld, veel HTS-ers en andere tech
neuten die aandacht hadden voor de veilig
heid op het werk en dat soort zaken. Maar in 
elk district werkten ook twee vrouwen voor 
de controle op vrouwen- en kinderarbeid. 
Vooral werktijden en arbeidsomstandighe
den. Daar had je de kennis van personeels
werk behoorlijk voor nodig. 

Stroomversnelling 
In Delft bezocht ik de afdelingsvergadering. 
Ook daar moest alles weer van de grond af 
aan beginnen. Er werd een afdelingsvoorzit
ter gezocht en voor ik het goed en wel besef
te was ik het al. 
Bij de verkiezingen van 1978 heb ik me na veel 
aarzelingen kandidaat gesteld voor de ge
meenteraad. Ik weet nog dat ik in die tijd eens 
tegen JanTer louw zei: zal ik dat nou wel 

doen, ik heb daar helemaal geen verstand van. 
Jan antwoordde toen met een wedervraag: 
dacht je dat wij tien jaar geleden wisten waar 
we aan begonnen? We kwamen met zijn drie
ën in de raad en hadden een positie midden op 
de wip tussen progressief en conservatief. De 
PvdA leidde de onderhandelingen en aan het 
eind daarvan was ik mevrouw de wethouder. 
Het was allemaal véél te snel gegaan. We 

Helen de Maat achter haar bureau op het msn~sterie van Soesale Zaken (Foto's: Dennss Sies) 



waren anderhalf 1aar bezig ons politiek te 
scholen, maar als je eenmaal zover bent kun je 

niet meer terug. 
Sommige dingen waren natuurlijk leuk: zo'n 
bode op het stadhuis d1e de deur voor je 
openhoudt, daar moest ik inwendig vreselijk 
om lachen. Maar vooral de eerste drie, vier 
maanden waren behoorlijk taai.lk zat tussen 
twee PvdA-wethouders en twee VVD-wet
houders en met burgemeester Oele aan het 
hoofd. Je mocht niet verwachten dat één van 
de dames en heren er rekening mee wilde 
houden dat mevrouw pas kwam kijken. Dat 
wilde ik trouwens zelf niet. Van de ervaring 
die ik daar in dat eerste jaar heb opgedaan heb 
ik later ook op het ministerie erg veel plezier 
gehad. In 1982 vielen we als haast overal uit 
de boot. We bleven nog met zijn tweeën in 
de raad en ik heb die periode ook met groot 
genoegen uitgediend, maar was toen tegelij
kertijd werkzaam hier op het ministerie in 
Den Haag en dat werk werd zo omvangrijk 
dat ik me in 1986 niet voor een derde termijn 
als raadslid beschikbaar heb gesteld. In 1986 
eindigde ook mijn actieve politieke loopbaan 
en mijn openbare optreden in de partij. Dat is 
de reden waarom veel mensen mij niet zullen 
kennen, behalve dan iemand als bijvoorbeeld 
Louise Groen man, met wie ik op het ambtelij
ke vlak contacten heb. 

Reactie en effect 
In 1982 terug op het ministerie werd ik hoofd 
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personeel/organisatie bij één van de directo
raten-generaal. Dat was zoals ik al zei ook een 
hele klus, maar na een wethouderschap valt 
niets je meer zwaar.ln 1986, toen ik uit de 
raad ging, werd ik districtshoofd van een ar
beidsinspectie in Noord-Holland en kreeg de 
opdracht twee districten te fuseren. Dat is 
gelukt. Zo ben ik geleidelijk aan in de top van 

Donderdag 2 april 1981. Jan Ter louw 
schrijft in zijn dagboek: 's Avonds 
spreekbeurt in Delft, na een maal
tijd bij Helen en Adam de Maat. He
len is wethouder, met veel succes 
naar ik hoor. Adam heeft nu een 
deeltijdbaan genomen. Hij is een 
voortreffelijke kok.' (Uit: Naar ze
ventien zetels en terug', Utrecht 
1983, pag.l9) 

Dinsdag 2 april 1991. Helen de Maat 
begint haar nieuwe functie als secre
taris-generaal op Sociale Zaken. 
Adam, haar man en grootste fan, is 
nu huisman. 

het ministerie verzeild geraakt.' Het klinkt 
allemaal erg bescheiden uit de mond van een 
48-jarige vrouw, die toen ze 36 was een wet
houderschap aandurfde en nu secretaris-ge
neraal is op Sociale Zaken. Over de partij zegt 
ze: 'De informele contacten vond ik altijd erg 
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leuk. De cultuur en de omgangsvormen in 
D66 daar houd ik van. Wat me uit mijn actieve 
tijd het meest is bijgebleven zijn de spannin
gen van de eerste keer dat je iets moest doen. 
Een spreekbeurt, een openbaar optreden, 
een begrotingsbehandeling. Maar ook herin
neringen aan een congres in Nijmegen waar 
we tot diep in de nacht eindeloze verhalen 
hebben zitten vertellen. 

Ik vind het soms wel jammer dat ik emotio
neel de voeling met de partij een beetje kwijt 
ben.'Tenslotte over haar recente benoeming 
en de reacties daarop: Ik heb een ongelooflijk 
grote stapel brieven gekregen van allerlei 
mensen, vrouwen vooral, die ik helemaal niet 
ken. Ook van groepen vrouwen die gewoon 
schrijven: we zijn trots op je. Hartverwar
mend. En ik denk ook van groot belang voor 
het zelfvertrouwen van heel veel vrouwen 
die op welk niveau dan ook verantwoorde
lijkheid dragen en zich daarbij door mannen 
op de vingers gekeken voelen. Zo'n benoe
ming als de mijne heeft misschien wel meer 
effect dan een serie spreekbeurten of artike
len over emancipatie.' 
We wensen Helen de Maat van harte toe dat 
haar optreden als secretaris-generaal dat ef
fect nog zal versterken. We twijfelen daar 
allerminst aan. 

Stijn Verbeeck 

Nu de laatste 
apartheidswetten 

Een democratisch 
Zuid-Afrika kan niet 
zonder een vrije 
meningsvorming. 
Voorwaarde daarvoor 
is: 

De positie 
van de vrouw in 
Zuid-Afrika : 

DE VRAGEN 

door De Klerk zijn 
afgeschaft kunnen we: 

0 Tevreden achterover 
leunen 

0 Naar Zuid-Afrika 
verhuizen 

0 Vragen hoe we verder 
tot steun kunnen blijven 

0 Hier beginnen 

0 ledereen moet kunnen 
lezen en schrijven 

0 Journalisten uit alle 
windstreken en uit 
alle lagen van de 
bevolking actief 

0 CNN 24 uur per dag op 
de kabel 

0 Verhalen, gedichten en 
legenden van eigen 
bodem zijn bij iedereen 
bekend 

0 Zal even moeten 
wachten, er zijn 
dringender zaken 

0 Verdient alle aandacht, 
de ontwikkeling van de 
maatschappij lees je af 
aan de positie van de 
vrouw 

0 Emancipatie van de 
zwarte bevolking 
betekent automatisch 
emancipatie van de 
vrouw 

0 De vrouwen hebben 
zich in de 
anti-apartheidsstrijd al 
geëmancipeerd 
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RAPPORT DEElMAN IN DE KAMER 
AANDEOROE 
In de herfst van vorig jaar presenteerde 
de commissie Deetman haar rapport 
over staatsrechtelijke en bestuurlijke 
vernieuwing. Daarna werd het stil. Alle 
fracties namen rustig de tijd om het te 
lezen. Inmiddels zijn ze uitgelezen en is 
er een debat aan het rapport gewijd. 
Aan de vooravond van het debat ver
telt woordvoerder Gerrit-Jan Wolffen
sperger hoe D66 tegen het rapport aan
kijkt. 

"Wij zien het rapport als de breed gedragen 
constatering dat zich in de relatie tussen 
kiezers en het openbaar bestuur, tussen 
kiezer en gekozenen, fricties en tekortko
mingen voordoen, dat verbeteringen noodza
kelijk zijn. Het zou kortzichtig zijn om al in dit 
debat oplossingsrichtingen die de Commissie 
suggereert te blokkeren. Om deuren al bij 
voorbaat dicht te gooien. Essentieel is dat het 
proces van gedachtenvorming over politieke 
en bestuurlijke vernieuwing niet tot stilstand 
wordt gebracht maar over de hele linie wordt 
voortgezet, als het kan met extra impulsen 
vanuit de Kamer." 
D66 zal zich in het belang van dat proces 
tijdens het debat een beetje moeten inhou
den. Er zou al forse winst worden geboekt als 
de andere partijen de analyse van D66 ten 
aanzien van de noodzaak van staatsrechtelijke 
en bestuurlijke vernieuwing willen delen. 
Gerrit-Jan Wolffensperger: "De staatsrech
telijke structuren waarmee wij Nederland 
besturen zijn grotendeels vastgelegd in de 
vorige eeuw. De samenleving die wij met die 
structuren pogen te besturen is echter voort
durend aan verandering onderhevig. We heb
ben ons ingespannen om de burger een eman
cipatieproces te laten doormaken, dat hem 
beter opgeleid, zelfbewuster, kritischer, kro
tem: mondiger heeft gemaakt. Maar we heb
ben verzuimd om de geëmancipeerde burger 
ook meer invloed te geven. In plaats van te 
kiezen voor iemand die hem in de politiek 
vertegenwoordigt en die daarop aanspreek
baar is geeft hij met zijn stem een blanco 
volmacht aan een machtscentrum, een poli
tieke partij, slechts gepersonifieerd door een 
onbereikbare lijsttrekker. In plaats van in
vloed te hebben op wie de macht zal uitoefe
nen en hoe het beleid zal zijn, moet hij maar 
afwachten wat de uitkomst zal zijn van het 
ongrijpbare en oncontroleerbare proces van 
coalitievorming en regeeraccoord." 
Het proces van vernieuwing slaat niet alleen 
op het staatsrecht maar ook op de politieke 
partijen. "De grote opgave voor die partijen 
zal zijn om hun herkenbaarheid, hun ideologie 
zo je wilt, te enten op de nieuwe politieke 
prioriteiten en omvangrijke problemen waar 
onze samenleving voor staat. Zoals de zorg 
voor het milieu als garantie voor een mens-

waardige toekomst, de mondiale tegenstel
ling tussen arm en rijk en de kwaliteit van 
onze samenleving om er maar eens een paar 
te noemen." De vernieuwing gaat ook de 
overheid zelf aan. "De wetgever heeft de 
complexiteit van de samenleving als het ware 
doorvertaald in regelgeving. Met als resultaat 
een ondoordringbaar woud van al dan niet 
gedelegeerde regelgeving. Het beeld dat op
rijst is van een overheid die zich dik heeft 
gemaakt, letterlijk en figuurlijk, en die vervol
gens zijn eigen pretenties niet kan waarma
ken." 
Het proces van politieke en staatrechtelijke 
vernieuwing gaat een nieuwe fase in: veel zal 
in nadere studies uitgezocht gaan worden. De 
echte vernieuwing zal dus nog wel even op 
zich laten wachten maar dat is niet het belang
rijkste: het denkproces gaat door. Het ver
volg van het vernieuwingsproces moet, vol
gens Gerrit-Jan Wolffensperger, gebaseerd 
zijn op vier richtinggevende uitgangspunten: 
I. Het is van essentieel belang dat wij de 
betrokkenheid van de burger bij het politieke 
besluitvormingsproces vergroten. 
De enige weg daartoe is om de kiezer de 
invloed te geven die hij in een moderne mon
dige samenleving behoort te hebben. 
2. Even essentieel is dat wij de kwaliteit van 
de overheid vergroten. 
3. Macht en bevoegdheden moeten worden 

DEFENSIENOTA 
Eindelijk is het zover: de defensienota van Ter 
Beek is gereed. In de nota worden de plannen 
voor een kleinere maar flexibeler krijgsmacht 
uiteengezet. Die plannen zien er op het eer
ste gezicht goed uit, maar op het Binnenhof 
vraagt iedereen zich af of ze ooit verwezen
lijkt zullen worden. Dat geldt ook voor de 
zogeheten luchtmobiele brigade, die moet 
worden uitgerust met tanks, pantservoertui
gen en helicopters. 
De kosten zouden volgens schattingen kun
nen oplopen tot zo'n zeven miljard. D66-
woordvoerder Ter Veer is niet tegen een 
luchtmobiele brigade, maar hij vindt dat die 
samen met bondgenoten van de grond moet 
worden getild. Zo is Nederland goedkoper 
uit en wordt de multinationale samenwerking 
versterkt. Ter Veer vindt het ronduit teleur
stellend dat in de nota het belang van multina
tionale samenwerking wellippendienst 
wordt bewezen, maar niet gepaard gaat met 
concrete initiatieven. 

Gerritjan Wolffensperger.· nteuwe fase .. 

uitgeoefend op de daartoe meest geëigende 
plaats. 
4. Voorwaarde is daarbij datgeen macht mag 
worden uitgeoefend zonder democratische 
controle. 

Berend v.d. Ploeg 

HEERMA IN DE FOUT 
Eindelijk was er een bezuinigingspost in de 
Tussenbalans die spijkerhard (het tegen
overgestelde van boterzacht) leek. 
Maar liefst 5 miljoen gulden dacht staatsecre
taris Heerma dit jaar nog binnen te kunnen 
halen met de afschaffing van de subsidies tot f 
2000,- voor kleine aanpassingen in woningen 
van gehandicapten. Om een eventuele run op 
verhoogde WC-potten, beugels en andere 
noodzakelijke artikelen te voorkomen, durf
de Heermaniet te wachten op het debat over 
de Tussenbalans. Moeilijke tijden eisen nu 
eenmaal een krachtig bestuur, anders krijg je 
die 17 miljard gulden nooit bij elkaar. Dus: 
brief de deur uit en op naar het volgende 
karwei. 
Dit alles ging D66 wat te snel en Van Mierlo 
diende een motie in bij het debat over de 
Tussenbalans, waarin om intrekking van de 
maatregel werd gevraagd. Deze motie werd 
uiteindelijk aangehouden omdat premier 
Lubbers bereid leek aan het gevraagde te 
voldoen. De staatssecretaris was echter nog 
niet zover, zodat Machteld Versnel zich ge
noodzaakt zag om namens de fractie de motie 
alsnog in stemming te brengen. 
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TUSSENBALANSSTELTTELEUR 
Na de tussenbalans overheerst de te
leurstelling. De D66-fractie was verrast 
toen de tussenbalans werd gepresen
teerd. "We hadden een ander stuk ver
wacht; een concreet begratingspakket 
waarin harde afspraken voor de ko
mende jaren zouden zijn vastgelegd." 
Maar zo'n stuk is het niet geworden. 
Tijdens het debat over de tussenbalans 
zei minister Kok: "het feitelijke werk 
begint na afloop van dit debat. Met het 
kabinet als centrale plek, als krachtcen
trum, als commandopost. Het gaat im
mers om het hele kabinetsbeleid. Ik wil 
hiermee zeggen dat wij het nog van de 
grond moeten gaan opbouwen." Zo is 
het precies: na anderhalf jaar moet het 
kabinet nog beleid gaan maken. 

Financieel woordvoerder Gerrit Ybema: 
"Het wordt pas echt spannend bij de begro
ting van 1992. Brinkman heeft het kabinet nog 
een half jaar de tijd gegeven om het financiële 
gat definitief te dichten. Daarbij sluit hij las
tenverzwaring uit, terwijl de PvdA meent dat 
het zonder lastenverzwaring niet zal lukken. 
Ook ik denk dat het moelijk zal worden om 
nog dieper in de overheidsuitgaven te snijden. 
Hier en daar zijn er nog wel mogelijkheden 
maar als je niet oppast komt de kwaliteit van 

de samenleving in het geding. Het lijkt mij dan 
ook niet verstandig om een lastenverzwaring 
bij voorbaat uit te sluiten." 
In de komende maanden zullen diverse bezui
nigingsmaatregelen in de Kamer worden be
sproken: kortingen op de subsidies, besparin
gen door efficiency-maatregelen bij de over
heid, ingrepen in de sociale zekerheid en de 
zorgsector en besparingen op de begrotingen 
van Defensie en Ontwikkelingssamenwer
king. 
Een paar maatregelen zijn al weer door het 
kabinet ingetrokken. Zo heeft het kabinet, 
onder druk van een motie Van Mierlo, ge
sproken met de VNG en de controversiële 
bezuinigingen op de gemeenten geschrapt. 
Woordvoeder Olga Scheltema: "Ik ben blij 
dat het kabinet de relatie met de gemeenten 
weer heeft kunnen herstellen. Maar ik heb me 
er wel over verbaasd dat het kabinet een 
week na de tussenbalans de bezuinigingen op 
de gemeenten zonder slag of stoot weer on
gedaan maakt. Op dit punt moet het kabinet 
dus al het huiswerk overdoen, wat het zachte 
karakter van de tussenbalans eens te meer 
versterkt." 
De kritiek van D66 op de tussenbalans richtte 
zich met name op de eenzijdige korting op de 
individuele huursubsidie voor alleenstaanden 
en bejaarden, de onduidelijkheid rond de so-

ciale zekerheid, het psychologisch bevoorde
len van het autogebruik (door de OV -ta
rieven evenveel te laten stijgen als de brand
stofaccijnzen) en de gelijktijdige afschaffing 
van de rente-aftrek en de aftrek van het con
sumptief krediet. Voorzover de kritiek be
trekking had op concrete maatregelen heeft 
de fractie alternatieve dekking aangegeven. 
Op het punt van de ontwikkelingssamenwer
king kwam het kabinet de Kamer tegemoet. 
Woordvoerder Dick T ommel: "Op dit punt 
verdient minister Pronk een compliment. Hij 
stelde voor om de leningen aan ontwikke
lingslanden te schrappen en de ontwikkelings
landen compensatie te bieden in de vorm van 
giften. Daar had niemand moeite mee, maar 
de daling van de ontwikkelingshulp van I ,5% 
NNI naar I ,4%, die het gevolg is van die 
maatregel, accepteerde de Kamer niet. De 
meerderheid wil terug naar I ,5% en wenst 
bovendien de vervuiling van het ontwikke
lingsbudget terug te dringen. En daar zal het 
kabinet met de Kamer nog verder over moe
ten praten." En dat geldt voor veel meer 
punten. De tussenbalans is dan ook niet een 
midterm-review geworden als wel een 
nieuwe start voor het kabinet dat maar niet 
warm wil draaien. 

Berend van der Ploeg 

Het grootste probleem 
in een post-apartheid 
Zuid-Afrika is het 
ontbreken van een 
democratisch kader. 
Prioriteit is dus: 

In Zuid-Afrika is de 
apartheid afgeschaft. 
Vanaf nu zijn de 
verschillen gebaseerd 
op: 

Een bijdrage gestort 
op giro 716.000 
betekent dat: 

0 U minder belasting 
hoeft te betalen. 

HIVOS, Humanistisch Insti
tuut voor Ontwikkelingssa
menwerking is een van de 
vier medefinancieringsor
ganisaties in Nederland. 
De andere zijn: 
Novib, Cebemo en ICCO. 
HIVOS financiert projecten 
van particuliere organisa
ties in 25 landen in Azië, 
Latijns-Amerika en Afrika. 
Sinds 1986 ondersteunt 
HIVOS in Zuid-Afrika orga
nisaties op het gebied van 
educatie, economische 
zelfstandigheid, platte
landsontwikkeling, vrou
wen en milieu. 
Organisaties van de bevol
king zelf die een progres
sieve rol spelen in de 
opbouw van een post
apartheid Zuid-Afrika. 

0 Trainingen voor 
actieve leden van 
basisorganisaties 

0 Het huidige blanke 
kader voorlopig op zijn 
post zien te houden 

0 Ruimte geven voor 
vallen en opstaan 

0 Een tijdelijk internatio
naal ambtenarenleger 
sturen onder auspiciën 
van de VN 

0 Opleiding en kennis 

0 Inkomen en welvaart 

0 Vriendjes en afkomst 

0 Sexe 

0 Meneer Zak Mabiletja 
zijn project kan starten 
om het asbestafval te 
verwijderen uit de 
townships 

0 U de ontwikkeling van 
de zwarte bevolking 
praktisch ondersteunt 

0 Hl VOS haar werk in 
Zuid-Afrika kan voort
zetten en uitbreiden 

In april houdt HIVOS een voorlichtingscampagne over het Zuid-Afrika van nu en in de 
toekomst. Er komen o.a. vijf gasten van partnerorganisaties in Zuid-Afrika naar Nederland 
om lezingen te houden. Voor meer informatie over de activiteiten in april: 
HIVOS ZUID-AFRIKA POST APART 
Raamweg 16, 2596 HL Den Haag, tel. 070-36 36 907 Giro 716 000 

HIVOS 
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Kop op 

Komt met de groei van D66 de realisatie van 
het districtenstelsel dichterbij? Een van de 
belangrijkste argumenten om het in te voeren 
is dat een gekozen districtsvertegenwoordi
ger een hechtere band heeft met zijn of haar 
achterban. De politicus is voor de burger 
geen onbekende meer. 
De afgelopen Statenverkiezingen bleek maar 
weer eens dat deze redenering zo gek nog 
niet is. Zo heeft de deelname van Annie M.G. 
Schmidt de Noordhollandse Groenen geen 
windeieren gelegd. Ze kreeg zo'n 25% van de 
Groenen-stemmen en de partij behield haar 
ene StatenzeteL Ook binnen D66 wisten en
kele kandidaten zich extra gesteund. Dirk 
Reitsma uit Den Helder bijvoorbeeld, zeven
tiende op de lijst van Noord-Holland. Zijn 
grote aantal voorkeurstemmen dankt hij aan 
het feit dat hij de enige noordelijke D66-
vertegenwoordiger in de provincie was. 

Reitsma vindt het, dat hoeft niet te verbazen, 
belangrijk dat iedere regio vertegenwoor
digd is. Een politicus handelt weliswaar in het 
algemeen belang, maar doet dat vanuit de 
eigen leefwereld, zo redeneert hij. In de Sta
ten was hij graag voor de regio Den Helder 
opgekomen, diens welvaren door defen
siebezuinigingen gevaar loopt. Tevergeefs: 
Reitsma staat ondanks de 3200 stemmen 
voorlopig als (eerste) opvolger langs de lijn. 

088 
Ergens in het Vlaamse land tussen Gent en 
Brusselligt Aalst, een levenlang het decor van 
de vertellingen van Louis Paul Boon. Hijzelf 
mocht het niet meer meemaken, maar sinds 
1988 zijn in de Aalster gemeenteraad de Vrije 
Democraten vertegenwoordigd. Een partij 

DE ACHTERPAGINA 

die programmatisch, wat sfeer betreft en ge
dachtengoed, opvallende gelijkenis vertoont 
met D66. De Vrije Democraten vergaarden 9 
procent van de stemmen en drie zetels, wip
ten de CVP uit het college en veroorzaakten 
zodoende een voor Vlaanderen ongekende 
aardverschuiving. Zaterdag 9 maart hield de 
partij haar eerste Open Congres. D66-Twee
de Kamerlid Aad Nu is was te gast en ontving 
een open doekje voor zijn verhaal over om
gaan met macht, vechten tegen vastgeroeste 
structuren, belangen en ideologiën. Hij was 
verbaasd over de sfeer die hij op het congres 
aantrof. Het deed denken aan D66 eind jaren 
zestig: knokken tegen het establishment, 
maar op 'serene' wijze. 
Nu is: "België heeft 63 ministers. Zonder lid
maatschapskaart van een partij of vakbond 
kom je nergens. In Vlaanderen kun je zien hoe 
erg de verzuiling geweest moet zijn. Als we in 
Nederland tegenwoordig een bestuur sa
menstellen letten we erop of er voldoende 
vrouwen zijn vertegenwoordigd, of Friezen 
en Limburgers, maar in België wordt alles nog 
keurig verdeeld over katholieken, socialisten 
en liberalen." 
De Vrije Democraten is nu nog een plaatselij
ke partij, die nu via verkiezingen in het arron
disement gaat proberen door te dringen in 
het parlement." Het lijkt dan ook nog wat 
vroeg om te zoeken naar vergaande samen
werking, maar wie weet op termijn. Want, 
zegt Nu is, met z'n duimen omhoog, "het zijn 
zulke mensen!". 

Telefoontje 
Man belt S.W.B.: Waar is Maarten Engwirda1 
Ik zie hem nooit meer op de televisie.'S.W.B.: 
Die is geen lid meer van de Tweede Kamer. 
Hij zit nu in het presidium van de Rekenka
mer.'Man verontrust: Maar hij werkt toch 
nog wei?'S.W.B.: Wij zullen er scherp op toe
zien, mijnheer.'Man gerustgesteld. 

• 

"No u me to waste" vermeldt haart- sh1rt Normaal gesproken IS dat ook het motto van Tineke Knaap. hoofd Externe 
Zaken van het partijbureau. In de week na de verkiezingen ging het echter even mis toen een Amsterdamse taxi-chauf
feur haar motto overnam. 

Slecht 
geïnformeerd 
Veel stemmen zal het niet hebben gekost, 
maar de Democraat maakte het de Overijs
selse D66-campagne wel even lastig. 
Eerst liet het partijblad D66-lijisttrekker Ma
rijke de Vu ijst praten over haar provincie 
Gelderland (is dus Overijssel) die een be
stuursakkoord was aangegaan met Litouwen 
(is dus Letland), vervolgens meldde de Cam
pagne-agenda dat Marian Louppen in Ensche
de op een verkiezingsavond zou spreken (ter
wijl Marian lijsttrekker in Gelderland was). 
Desondanks en dankzij de inzet van de Over
ijsselse kandidaten sprong D66 ook in deze 
provincie van 3 naar 7 zetels (eh, 8). 

1980: Schaap in de 
sloot 
Er zijn weinig verhalen binnen D66 zo hard
nekkig als het volgende compleet uit de duim 
gezogen verhaal. 
Jan Terlouw en Ernst Bakker komen op een 
najaarsdag in 1980 tegen het vallen van de 
avond terug van een partijbijeenkomst ergens 
in het noorden des lands. Plotseling remt Jan 
af, wijst op een sloot langs de weg en zegt: 
Daar staat een schaap te verdrinken. Loop 
naar die boerderij en haal hulp, want alleen 
kan ik dat beest wel boven water houden, 
maar niet eruit trekken. Jan rent naar het 
schaap en Ernst naar de boerderij. Daar vraagt 
hij aan de dienstdoende boerin of hij de tele
foon mag gebruiken. Hij belt het ANP op en 
geeft exact aan op welke plek in Nederland 
de politiek leider van D66 een schaaplievend 
karwei staat te verrichten. Na enige tijd- lang 
genoeg om een inmiddels door het ANP ge
waarschuwde fotograaf de gelegenheid te ge
ven zijn werk te doen- zegt hij tegen de boer: 
Er is een schaap in de sloot gevallen, zullen we 
dat even redden?' 
Tot zover het verhaal. De betreffende foto 
heeft de krant nooit gehaald, nog sterker: 
niemand heeft die foto ooit gezien, want hij is 
nooit gemaakt. Kon ook niet gemaakt wor
den want het verhaal is van A tot Z verzon
nen. Waarom blijft zo'n verhaal dan toch zo'n 
hardnekkig leven leiden? Omdat de karakters 
van de beide hoofdrolspelers precies in dit 
verhaal passen. 
Jan kon nog geen politiek tegenstander zien 
verdrinken, laat staan een schaap. En Ernst 
bekeek alles en iedereen in funktie van publi
citeit voor de partij. Ik gebruik het verhaal 
dikwijls als voorbeeld hoe je nieuws kunt ma
ken als er geen nieuws is. Hoewel ik er altijd 
bij vertel dat het een gefantaseerd verhaal is, 
draag ik daarmee toch bij aan de instandhou
ding ervan. En let maar op: vandaag of morgen 
krijgt u het weer te horen van mensen die het 
uit de eerste hand hebben en zweren dat het 
waar gebeurd is. (s.v.) 



::.OCUMENTATIECENf'i!lanï~4 1 nummersn mei 1991 

·•EDERLtNnss 71 "uM 

Interne stemming levert gemêleerd gezelschop op 

EEN KAMERVOL 
KWALITEIT 

De interne stemming voor de lijst van 
de Eerste Kamer heeft een veelzijdig 
gezelschap opgeleverd. Hoewel de uit
slag nog niet absoluut zeker is, mag er 
toch van uitgegaan worden dat er 
straks in ieder geval twaalf Eerste Ka
merleden hun plaats op het Binnenhof 
gaan innemen. De boodschap die dele
den van de partij aan de huidige fractie 
gegeven hebben is er een van tevreden
heid: de vijf zittende Kamerleden zijn 
bij de zes hoogste plaatsen van de 
nieuwe lijst terug te vinden. 

Na de gunstig verlopen Statenverkiezingen 

was het al duidelijk dat er ook op een forse 
uitbreiding in de Eerste Kamer gerekend kon 
worden. Op grond van onze I 12 Provinciale 
Statenleden zijn I 2 zetels binnen handbereik. 
Mogelijk is daarnaast nog steun te verwach
ten van enkele provinciaal georienteerde par
tijen. Gecombineerd met een mogelijk gun
stige verdeling van restzetels is een dertiende 
plek voor D66 in de Kamer daarom nog niet 
helemaal buiten bereik. 

Onder het gezelschap dat gekozen is bevindt 
zich de hele zittende fractie en een aantal 
vermaarde partijleden als Elida Wessel-Tuin
stra, Bob van den Bos, oud-campagneleider 
Edo Spier en de lijsttrekker van Zuid-Holland 
Eddy Schuyer. Minder bekend zijn misschien 
de namen van BoeleStaal en Jacqueline Soe
tenhorst. 

Een dertiende zetel zou een aardige steun in 
de rug zijn voor de partijgenoten die enigszins 
teleurgesteld uit de onderhandelingen van de 
Provinciale Staten gekomen zijn. In vijf van de 
twaalf provincies leveren we een bijdrage aan 
het college, waarbij we in totaal zeven gede
puteerden leveren. 
De gebeurtenissen rond de onderhandelin
gen in Utrecht, waarvan we in de vorige De
mocraat melding maakten, blijkt daarmee een 
op zich staand geval. In de meeste provincies 
waren de onderhandelingen als gebruikelijk 
een kwestie van loven en bieden waarbij D66 
in vijf van de twaalf gevallen de bestuurder
splaatsen kan opvullen. 

Uitslag 
le~ertiijst~ 

De uitslag van de interne verkiezingen 
voor de kandidatenlijst Eerste Kamer is 
als volgt vastgesteld: 

naam punten 

1. Jan Vis 21812 
2. Jan Glastra van Loon 17805 
3. Marie-Louise Tiesinga 16446 
4. Elida Wessel-Tuinstra 15701 
5. Hanneke Gelderblom 14787 
6. Peter Hoefnagels 13483 
7. Bob van den Bos 10278 
8. BoeleStaal 9537 
9. Jaqueline Soetenhorst 9341 

10. Edo Spier 7797 
11 . Adrienne Vriesekoop 7778 
12. Eddy Schuyer 7092 
13 . Chel Mertens 6718 
14. An van den Wiel 4846 
15 . Geb Rignalda 4633 
16. Jan de Lange 3986 
17. Ruud Hessing 3323 
18. Aart Resoort 3119 
19. KeesMetz 3052 
20. HenkPotman 2764 
21. AntondeMan 1810 
22. Rob Boerigter 1341 

Sluiting 
Het partijbureau zal op 9 en 10 mei geslo
ten zijn in verband met Hemelvaartsdag. 

Een Kamer vol kwaliteit: jan Vis heeft 
alvast plaatsgenomen(foto: Dennis 
Sies) 
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COMMENTAAR 

D66 OP VRIJERSVOETEN 
Volgens de laatste opiniepeilingen weet D66 stormenderhand het hart van de kiezer 
te veroveren. Velen zeggen nu bij ons te willen intrekken en zijn bereid daarvoor 
langdurige relaties te verbreken: men laat zich massaal scheiden van de PvdA, geeft de 
VVD de bons of wordt zelfs het CDA ontrouw.Het past de uitverkorene om zich 
slechts innerlijk te verheugen over zoveel liefdesbetuigingen. Op straffe van het 
verlies van haar aantrekkelijkheid doet zij er verstandig aan geen blijk van opgewon
denheid, laat staan van hooghartigheid te geven. De beste manier om de schare 
minnaars niet van de stoep te verjagen is hun aanwezigheid voor zichzelf te relative
ren: in de liefde en in de politiek kan het snel verkeren . 
De recente electorale toeloop is immers mede het gevolg van ons succes bij de 
Statenverkiezingen, het zogenoemde 'bandwagon'-effect. Voor de huidige populari
teit heeft D66 bovendien bij veel collegeonderhandelingen noodgedwongen vele 
gedeputeerde stukoffers moeten brengen. De PvdA wilde zelf blijven zitten en het 
CDA niet van zich vervreemden. Christen-Democraten wensten liever met VVD dan 
met D66 het pluche te delen. Aldus hielden de gevestigde partijen elkaar erin en de 
kiezer en D66 eruit. Geen wonder dat de laatste twee er met elkaar aan de zwier 
gingen. In de zedelijkheidswetgeving heette dat vroeger 'gelegenheid geven'. 
Ook de complete verwarring waarin de PvdA na het verkiezingsdebàcle terecht is 
gekomen, mist haar uitwerking op de politieke liefdesverhoudingen niet. De nieuwe 
openheid in die partij is ontaard in een bijna suïcidaal exhibitionisme. Na jaren 
stilzwijgen meent een bonte stoet PvdA-prominenten nu ineens breed te moeten 
uitmeten wat er al tijden allemaal niet deugt aan hun partij. De organisatie is totaal 
verouderd, men houdt vast aan jaren '70-concepties, er is gebrek aan ideeën, debat en 
culturele belangstelling; er gaapt wel een geweldige kloof tussen top en achterban en 
gaat u maar door. Er wordt één lange anti-reclamespot uitgezonden om zoveel 
mogelijk potentiële kiezers grondig af te schrikken. Voorzover de critici met recep
ten voor verbetering komen, blijken deze onderling zo volstrekt tegenstrijdig, dat 
inmiddels zelfs de meest optimistische partijleiders naar wij moeten vrezen slechts 
rest om in wanhoop hun eigen politieke strop te laten klaarhangen. 

Het weinig voortvarende beleid van het huidige kabinet zet ook het CDA op verlies. 
Veel bewindslieden missen de kwaliteit en genieten te weinig vertrouwen om de 
nodige impopulaire maatregelen overtuigend te rechtvaardigen. De coalitiepartners 
houden elkaar in een verlammende wurggreep. Financiële en economische vooruit
zichten geven weinig ruimte voor vrolijkstemmend nieuw beleid. Partijen die op 
verlies staan zijn niet uit op nieuwe verkiezingen. Bij het frustrerende uitblijven van 
resultaten komen echter (niet alléén bij Brinkman) politieke gifgassen vrij die de 
coalitie wel eens voortijdig om zeep zouden kunnen helpen. 
In dat geval zullen waarschijnlijk diverse partijen naar de hand van de Democraten 
dingen. De politieke concurrentie zal geen electorale afstraffing wensen te riskeren 
door ons opnieuw een blauwtje te laten lopen. Onze onderhandelingspositie wordt 
daardoor zeker versterkt. Tegelijkertijd bevinden we ons dan echter ook in een 
weinig comfortabele positie bij de keuze van een bepaalde coalitie. Gaat u maar na. 
Bij toetreding tot een kabinet met CDA en PvdA wacht ons de ondankbare taak van 
deze mislukte coalitie alsnog een succes te maken. Omdat beide partijen zichzelf niet 
uit het moeras kunnen trekken, mogen wij het proberen. Door aan te schuiven bij een 
CDA/VVD-combinatie zullen vooral onze vele ex-PvdA-stemmers zich verraden 
voelen: een beetje naar het midden, allà, maar niet uit de bocht schieten naar rechts. 
De kans op een door D66 bepleite PvdA/VVD/D66-coalitie is er door de recente 
gebeurtenissen niet groter op geworden. Een verliezende, innerlijk verdeelde PvdA 
zal niet staan te popelen om met de behoudende VVD van Bolkestein in zee te gaan. 
Dat zou wel eens de genadeklap kunnen betekenen. 

Ik wil maar zeggen: nieuwe rijkdom schept misschien ook nieuwe zorgen voor D66. 
Belangrijker is natuurlijk dat de kiezer eindelijk emancipeert en steeds minder uit 
gewoonte of misplaatste zuilenloyaliteit op een bepaalde partij stemt. En dat hij zijn 
hoop op politieke vernieuwing steeds meer op D66 stelt. Als het echt niet meer gaat 
is het goed de sleur te doorbreken en een nieuwe relatie aan te gaan. De geliefde 
partij vindt dat best spannend, maar laat dat voorlopig niet merken. Zij heeft slechte 
ervaringen opgedaan met vluchtige avontuurtjes. Eerst zal de bestendigheid van de 
nieuwe liefde moeten blijken. 

Bob van den Bos 
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INTERVIEW 3 

Morgo Kool,.- ,_-/)-Gedeputeerde Provmciolc Stoten Drenthe 

CULTUUR ALS DRIJFVEER 
De verkiezingen zijn voorbij, de dans 
om de bestuursplaatsen heeft plaatsge
had. Al dan niet in het Dagelijks Be
stuur: het gaat om de ideeenen idealen. 
De lijsttrekker van Drenthe, Marga 
Kool, heeft wat dat betreft een uitge
sproken positie. Bekend als publicist en 
voorvechter van de regionale cultuur 
haalde zij de vorige periode haar Sta
tenzetel op voorkeursstem men. Nu 
ging zij zeven mensen voor op de Sta
tenlijst om als Gedeputeerde uit de on
derhandelingen te voorschijn te ko
men. Een verhaal van goed verlopen 
onderhandelingen. 

Marga Kool is een ervaren politica. Na tien 
jaar in de gemeenteraad van Zuidwolde te 
hebben gezeten, kwam ze vier jaar geleden in 

de Staten van Drenthe terecht. De laatste 
twee jaar trad ze al op als fractievoorzitter, 

en was dit jaar dus een logische kandidaat 

voor het lijsttrekkerschap. 
"Bij de onderhandelingen in Drenthe werd 

eerst gewerkt aan een bestuursprogramma. 

Alle fracties deden daar aan mee. De bespre
kingen waren inhoudelijk goed. Er is gekozen 

voor een tamelijk globaal programma. Bij de 
onderhandelingen is altijd sprake van een 
tijdsdruk, die de inhoudelijke discussie niet 
ten goede zou komen. Het gevolg is dat over 
veel zaken de komende jaren nog scherpe 
beslissingen moeten worden genomen. Ik 
verwacht dus veel discussie in de komende 
periode, zowel in de Staten als in het college. 

Dat is natuurlijk een goede zaak, zeker omdat 

het over belangrijke zaken gaat." 

Het is de vraag hoe openbaar die discussie zal 
zijn. Bij de onderhandelingen is de zetelverde

ling komen te staan op PvdA 2/CDA 2/ 
VVD I /D66 I. Van oppositie is met 3 zetels 

vanGmen Links en de OPD (de provinciale 
bundeling van Gemeentebelangens) nauwe

lijks sprake. Naast de vier collegepartijen 
heeft het GPV ook het bestuursprogramma 
ondertekend. Kans op openbare discussie lijkt 

in de bestaande bestuurscultuur welhaast uit
gesloten. Marga Kool is minder pessimistisch 

daarover. "Ik zal die discussies in de Staten 
zeker aanmoedigen Ook bij een breed sa

mengesteld college kan dat". De fractie heeft 
daarin natuurlijk ook een roL "Neem nu mi
lieugebied. Wij hebben een aantal deskundi

gen op dat gebied 1n de fractie. Die letten 
zeker kritisch op wat er uit het College 
komt." 

De zetelverdeling betekende een flinke ader
lating voor de PvdA, die 2 yan de 4 Gedepu-

teerden moest inleveren. "Onderhandelin

gen zijn altijd spannend. Er was de mogelijk
heid voor een links programcollege, maar die 
had dan een hele krappe meerderheid. 

Voor veel beslissingen is juist een breed 
draagvlak nodig. Onze keuze voor de verde
ling 2/2/ I I I werd ons door de PvdA eerst niet 
in dank afgenomen. Ze heeft zich daarna ech
ter loyaal opgesteld." 

En zo kon D66 een Gedeputeerde opvullen. 
De persoonlijke invulling stond voor D66 niet 
van te voren vast. "We hadden besloten te 

opteren voor bepaalde taakvelden, en aan de 
hand van wat we zouden krijgen de persoon 
erbij te kiezen die de meeste affiniteit met die 

portefeuille heeft". De portefeuille met mi
lieu, kunst en cultuur, emancipatie en minder
heden alsmede voorlichting is echter zo 
breed, dat dat niet makkelijk was. Uiteindelijk 
heeft Mar ga Kool de plaats ingenomen. De 
vervulling van een lang gekoesterde droom I 

Hetbegin 
"Vroeger was ik helemaal niet zo politiek 

georienteerd. Ik was meer geinteresseerd in 
cultuur. Maar toen in mijn gemeente, Zuid
wolde, allerlei waardevolle dingen wegge

vaagd dreigden te worden, was dat voor mij 
een concrete reden om politiek actief te 
worden. 

We hebben toen een D66-afdeling opgericht, 
omdat wij ons in die partij heel duidelijk her
kenden. Herkenden in een positief gevoel 

naar veelvormigheid, in respect voor cultuur 
en kwaliteit van bestaan. Vandaar het ge-

meenteraadswerk. Ik was eerst helemaal niet 

van plan de provinciale politiek in te gaan, 

stond op een lage plaats op de I ijst. Door 
middel van voorkeurstemmen kwam ik erin. 

Dan merk je pas dat in de Staten ook heel veel 
bij te dragen is aan de cultuur. De regionale 
cultuur van Drenthe wordt bijna geheel door 
de provincie ondersteunt. Dat zou anders 
moeten, vind ik. Het Rijk zou een beleid moe
ten voeren om de regionale cultuur te bewa

ren en ontwikkelen. Tot nu toe is dat provin
ciaal beleid, en ik vind het belangrijk daar ook 

politiek aan bij te dragen." 

Druk 
Het vak van politicus is mooi, maar onzeker, 

vindt ook Marga KooL 
"Politiek bezig zijn geeft onzekerheid, zeker 
voor mensen met een volledige, vaste baan. 
De beschikbaarheid van velen hangt daarop. 
Ik merk in de praktijk dat mensen die voor de 

politiek gekozen hebben, dat ingecalculeerd 
hebben. De rechtsonzekerheid is nihil, er is 

niet eens een wachtgeldregeling. Daarmee is 
hetraads-of statenlidmaatschap voor velen 

een hele stap. Voor mij, met mijn free-lance 
werk, was het makkelijker. Mijn andere werk 

bestond uit een leraarschap Nederlands, en ik 
heb mijn schrijfactiviteiten." 

Toekomst 
Er daar is nu dus het (dagelijks) besturen van 
een provincie bijgekomen. Met haar porte
feuille en haar achtergrond lijkt er voor Dren
the weinig te wensen over. De relatie tussen 
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Drenthe en D66 kan de komende jaren alleen 

maar sterker worden. Toch heeft Marga Kool 

op dat gebied nog wel wat te wensen. 

"Het is opvallend dat bij de afgelopen ver

kiezingen de D66-aanhang in Drenthe enorm 

gegroeid is. D66 krijgt ook aanhang onder de 

oorspronkelijke plattelandsbevolking. Men 

merkt. ook door middel van geprofileerde 

verkiezingsprogramma. dat wij regionale cul

tuur en de gelijkwaardigheid van de bevol

kingsgroepen in een plattelandsprovincie als 

Drenthe belangrijk vinden. Landelijk zou men 

INTERVIEW 

dat signaal moeten oppikken. 

Voor de toekomst van D66 is het belangrijk 

dat de partij in brede lagen van de bevolking 

herkenbaar wordt als een voor hen geeigen

de partij." 

Mar ga Kool is in het noorden en oosten 

van het land een bekende verschijning. 

Nog niet eens vanwege haar politieke ac

tiviteiten (dat is nu eenmaal het manco 

van provinciale politiek). maar meer van

wege haar inzet voor de regionale cul-

Groet 066 straks ook weersptegcld tn Eerste Kamer 

tuur. Een deel van haar werk, poezie bun

dels, verhalen voor tv. liedteksten en to
neelstukken is in het Nederlands geschre

ven. Toch is het andere deel vooral in het 
noorden bekender, omdat het in de 

streektaal geschreven is. In de Staten 

heeft ze die lijn volgehouden en de afgelo

pen jaren haar bijdragen aan de vergade

ringen in het Drents geleverd. 

Alexander Osten 

IN DE LUWTE VAN HET 
BINNENHOF 

Misschien worden het er dertien (er zijn 
nog restzetels te verdelen) en heel mis
schien worden het er maar elf (als de 
D66-leden van Provinciale Staten op 27 
mei massaal op vakantie zijn of te ziek 
om hun stem uit te brengen). Maar vrij
wel zeker zullen straks 12 vertegen
woordigers van D66 in de bankjes van 
de Eerste Kamer plaatsnemen; een ver
dubbeling van het huidige aantal. Een 
fantastisch resultaat, zegt men dan. 
Maar wat zijn die twaalf leden nu eigen
lijk van plan? 
De opheffing van de Eerste Kamer 
staat toch nog steeds in het vaandel van 
D66? Of wordt daar bij nader inzien 
toch iets anders tegen aan gekeken? 
Neemt de waardering voor de Eerste 
Kamer misschien wel evenredig toe 
met de groeiende invloed van D66 in de 
senaat? Een rondgang langs enkele zit
tende en nieuwe leden. 

De Eerste Kamer lijdt een ietwat schimmig 
bestaan. "Als je een geheim wil bewaren, 

moet je het bekend rnaken maken in de Eer

ste Kamer. Dan zal er nooit meer over ge

sproken worden", zei een senator eens. Op 

grote afstand van de media en het publiek

die overigens welkom zijn. daar niet van

wordt er gewikt en gewogen, maar zonder 

directe invloed op het beleid. Wetsontwer

pen kunnen door de Eerste Kamer immers 

niet geamendeerd worden. alleen afgewezen. 
Eerste Kamerleden zijn ook geen professio

nals. geen beroepspolitici, maar amateurs die 

op tamelijk vrijblijvende wijze met politiek 

bezig zijn. 

Maar dat is volgens sommigen juist het aan

trekkelijke van de Eerste Kamer. Jan Glastra 

van Loon: "Het is nuttig dat er op het Binnen-

hof ook een plaats is waar niet op professio

nele wijze politiek wordt bedreven, waar 
men niet bekneld raakt tussen belangengroe

pen en ministeries, en waar in alle rust van 

gedachten kan worden gewisseld. Ook de 

aandacht van de media is gering. maar dat is 

maar goed ook. Dan wordt de Eerste Kamer 

tenminste geen springplank voor de hogere 

politiek. Naar mijn mening is de vervreem

ding van de politiek juist mede te verklaren 

uit de professionalisering van het politieke 
bedrijf. En dan denk ik niet alleen aan de 

beroepspolitici van de Tweede Kamer. maar 

ook aan al die anderen die om hen heen han

gen: de belangengroepen, de media, de amb

tenaren, de adviescollege's, enzovoort." 

Regelgeving 
In de luwte van het Binnenhof op beschouwe

lijke wijze politiek bedrijven, grote lijnen 

trekken, dat wil ook oud D66-campagnelei

der Edo Spier. Hij is architekt te Amsterdam 

en aankomend lid van de Eerste Kamer. Het is 
volgens hem niet onbelangrijk dat mensen 

met een maatschappelijke functie de politiek 

kritisch volgen, maar ook afstand bewaren. 

Vanuit hun maatschappelijke ervaring kunnen 

zij het produkt van de professionals, de wet

geving in het bijzonder, nog eens tegen het 

licht houden. "In Brussel worden aan de lo

pende band nieuwe richtlijnen uitgevaardigd: 

er is een hausse in de Europese regelgeving. 

De nationale wetgeving moet in ijltempo 

worden aangepast. De Tweede Kamer kan 

het werk niet meer aan. Een kamerlid tegen

over 30.000 ambtenaren, dat is geen partij. 

Men laat steken vallen. Het is dan ook van 

belang dat er nog een Eerste Kamer is. waar 
men de uitkomst desnoods k?.n afwijzen". Dat 

zal volgens Spier vaker moeten gebeuren. 
"Neem nu bijvoorbeeld de Wet-Oort. De 

Edo Sprer: belang 

operatie is begonnen met het doel de belas

tingwetgeving te vereenvoudigen. Dan komt 

er een voorzet. de Tweede Kamer neemt de 

bal aan en gaat er mee verder. Het wetsvoor

stel wordt vervolgens aangenomen door 

diezelfde Kamer en tenslotte stemt ook de 

Eerste kamer er mee in. Maar wat is het 

resultaat: dat het nu nog veel ingewikkelder is 

dan voorheen om je belastingformulier in te 

vullen. Eerst had ik een boekhouder voor een 

halve dag in de week, nu heb ik hem anderhal

ve dag nodig. De Eerste Kamer had 'nee· 

moeten zeggen tegen Oort." 

Nieuwkomer Adrienne Vrisekoop is het daar 

' mee eens. 



Vrisekoop is advocaat en procureur 1n Am

sterdam en het kost haar geen moeite nog 

meer voorbeelden te noemen van weinrg ge

slaagde wetsvoorstel en. "Het wetsontwerp 

over de vereenvoudigrng van de echtschei

dingsprocedure bijvoorbeeld was niet goed 

doordacht. Het kwam er op neer dat een 

echtpaar zonder tussenkomst van advocaten 

de echtscheiding kon regelen door met een 

formuliertje bij een ambtenaar langs te gaan. 

Bij een echtscheiding ZIJn echter allerlet be

langen en vaak ook kmderen in het gedrng. En 

dus is een zorgvuldrgc procedure vereist, 
waarin de belangen van de betrokkenen wor

den veilig gesteld. Zou het wetsontwerp zijn 

aangenomen, dan zou bqvoorbeeld een man 

zijn vrouw onder dr·uk kunnen zetten en de 

echtscheiding op een achternamiddag kunnen 
regelen. De Tweede Kamer heeft die wet 

laten passeren, maar gelukkrg heeft de Eerste 

Kamer nee gezegd ... 

Toekomst 
Heeft de Eerste Kamer dan toch nog een 
toekomst I Jan Glastra van Loon:"lk pleit niet 

voor afschaffing, wel voor een beter functio

neren. Naast het veto-recht zou de senaat 

ook een recht op tcr·ugverwi]Zing moeten 

krijgen. Als bepaalde wetsvoorstellen dan 

worden terugverwezen naar de Tweede Ka

mer, kunnen de overwegingen die in de Eer

ste Kamer ziJn verwoord andermaal over 

voetlicht komen. Eventueel zouden Eerste 

kamerleden uitgenodrgd kunnen worden in 

Bob van den Bos geen prnh/('!'rll 

de Twee de Kamer· een nadere toelichting te 

verstrekken. Maar· hoc dat allemaal in zqn 

werk zou moeten gaan, weet ik ook nog niet. 

Het is maar een suggestie. Soms moet je eerst 

maar eens iets bedenken, en dan de uitvoe

ring aan anderen ovcr·laten. Ik presenteer de

ze gedachte in elk geval niet als een rijpe 
vrucht." 

Het idee een recht op terugverwijzing aan de 

Eerste Kamer toe te kennen rs afkomstig van 
de Commissie-Dcctrnan over bestuurlijke en 

INTERVIEW 

staatkundige vernieuwingen. Het is natuurlijk 

niet verwonderlijk dat de Eerste Kamerleden 

daar wel wat in zien,- op die manier zou hun 

inbreng een wat minder vrijblijvend karakter 

verkriJgen. 

De woordvoerders-buitenland zullen van dat 

recht, mocht dat ooit verworven worden, 

zelden gebruik kunnen maken; Buitenlandse 

Zaken is een departement waar wetgeving 

een zeldzaam verschijnsel is. En dus zal de 

inbreng van de senatoren op dit terrein eer. 

vnJblijvend karakter blijven dragen. "Dat is 

geen probleem", vrndt Bob van den Bos. Hij 
maakt deel urt van de nieuwe lichting en heeft 

vanuit zijn professie- ook als hoofd voorlich-

ting van de nationale denktank Clingendael

een uitgesproken belangstelling voor het bui
tenlands beleid. "Het lijkt me juist zo aardig 

om in de Eerste Kamer onderwerpen aan te 

kaarten die in de Tweede Kamer onbespro

ken blijven. Het is een ambiance waarin je 

proefballonnetjes kunt oplaten. Je moet na

tuurlijk niet gaan herhalen wat in de Tweede 

Kamer reeds is gezegd. Je zou moeten probe

ren grensverleggend bezig te zijn. Het ietwat 

vriJblijvende karakter van de Eerste Kamer 

biedt daar de gelegenheid toe." 

Aan Jacqueline Soetenhorst-de Savornin Loh

man. hoogleraar sociale hulpverlening te Am

sterdam is al in 1968 eens gevraagd of zij 

geinterresseerd is in het lidmaatschap van de 

Eerste Kamer. Toen bedankte zij voor de eer. 

"Dat was in mijn radikale tijd. Ik vond dat de 

Eerste Kamer moest worden afgeschaft". Nu 

is ze. naar eigen zeggen, ouder en verzadig

der, en komt binnen met stip op plaats negen. 

"Het is inmddels gebleken dat de Eerste Ka

mer in de huidige constellatie een belangrijke 

controlerende functie vervult. 

Dat feit moet je onder ogen zien. Maar dat 
betekent ook weer niet dat de Eerste Kamer 

sowieso moet blijven. We willen immers ook 

dre constellatie veranderen: we willen een 

scala van bestuurlijke en staatkundige ver-
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nieuwingen doorvoeren. Ik kan me voorstel

len dat in die nieuwe constellatie die Eerste 

Kamer in de huidige vorm niet nodig is. Als er 

maar· wel een plaats blijft waar wetgeving a 

te te rèposè kritisch getoetst kan worden." 

Onzeker 
Eddy Schuyer, directeur van een ziekenhuis, is 

op de twaalfde plaats beland van de lijst voor 

de Eerste Kamer, maar- in een eerder stadi

um- op de eerste plaats van de lijst voor de 
verkiezingen van Provinciale Staten in Zuid

Holland. Hij neemt een ietwat afwijkende po

sitie in. De man die principieel voorstander is 

van het zo snelmogelijk op laten gaan van de 

provincie Zuid-Holland in een Randstad pro

vincie, zegt: "ja hoor, de Eerste Kamer moe

ten we afschaffen." Hij tekent daar echter wel 

meteen bij aan dat er dan een nieuwe gre

mium gecreëerd moet worden waar wetge

ving nog eens onder de loep kan worden 

genomen. Is in zijn visie de toekomst van de 

Eerste Kamer onzeker, zijn eigen toekomst in 

de senaat is ook ongewis. De oorzaak: de 

spectaculaire verkiezingsuitslag in de provin

cie Zuid-Holland (van zes naar IS zetels). 

Twee van de zittende leden makenrnmiddels 
deel uit van het college van Gedeputeerde 

Staten en in de uit zijn krachten gegroeide 

Eddy Schuyer. nadenken 

fractie kan fractievoorzitter Schuyer eigenlijk 

nog niet gemist worden. Schuyer: "Er is inmid

dels dispensatie aangevraagd. Wordt die ge

geven, dan zou ik beide functie een jaar willen 

combineren en dan afscheid willen nemen van 

de provincie. Krijg ik die dispensatie niet, dan 

moet ik nog eens diep nadenken." 

Bob de Ruiter 
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GROTE VRAAG NAAR PSVI 
Alle aangeboden PSVI-aktiviteiten tot 
aan de zomervakantie zijn volledig 
overtekend. Dankzij veel enthousias
me en extra inspanning verzorgt het 
PS VI in de maand juni in plaats van 6, 
maar liefst 15! cursussen en trainingen. 
Daarmee zoveel mogelijk tegemoetko
mend aan de vraag. 
Voor het komen najaar staan weer ver
schillende cursussen en trainingen op 
het programma. U leest hier meer over 
in het volgend nummer van de Demo
craat. Op deze pagina wel alvast de 
aankondiging van enkele aktiviteiten in 
september. 

Cursusdag "Gemeentefinanciën", za
terdag 14 september 
Hoe lees je de begroting, de jaarrekening, 
hoe komt het financiële beleid tot stand: een 
intensieve dag werken met ervaren begelei
ders. De documentatie die het PSVI hierbij 
gebruikt is ·rnmiddels in vele cursussen be
proefd, met uitstekend resultaat. Deelne
mers hebben daarnaast een exemplaar nodig 

BIJZOND~RE WANDELROUTES 
Overdag wandelen door Je mooi
ste natuurgebieden. 's avonds het 
comfort van een goed hotel. Uw 
bagage wordt vervoerd. Elke dag 
kiest u zelf de lengte en het tempo 
van uw wandelingen. Met geogra-
fen en archeologen als gids wor
den de wandelvakanties een ont

dekkingsreis. 
Een greep uit ons programma: 

'i)/7 WALES: Drie vcrschillende 
nationale parken 14 dgn. f 2625 

20/7 DE ALPEN: Bergketens 
Doorbroken 14 dgn. f 2765 

12/10 Romeinse 
rondTRI ER 

Rij kdommcn 
7dgn.f 10li5 

Vraag onze kleurrijke brochure 
voor deze en andere reizen: 

THEMA TOURS: 030-730608 

van de eigen gemeentebegroting, waar ze 
vragen bij voorbereiden aan de hand van een 
vragenlijst. 
De cursusgroep wordt zodanig ingedeeld, dat 
deelnemers van vergelijkbaar kennisniveau bij 
elkaar komen. 
Uw aanmelding dient uiterlijk 21 augustus 
binnen te zijn. 
Deelname kost f 25,--. Plaats: Utrecht. 

Algemene Beschouwingen schrijven én 
presenteren, een weekend training op 
28 en 29 september 
In het verleden zijn door het PSVI talrijke 
trainingen verzorgd, gericht op de persoonlij
ke presentatie in de gemeenteraad tijdens 
o.m. de Algemene Beschouwingen. Dit keer 
zal, voorafgaand aan de mondelinge presenta
tie, aandacht worden besteed aan het schrij
ven van het betoog ten bate van de Algemene 
Beschouwingen. Onder leiding van ervaren 
docenten wordt aan de hand van schrijfop
drachten gewerkt aan de verbetering van stijl, 
helderheid, bondigheid en argumentatieve 
kracht van het betoog. Tijdens de 2de dag 
vormt dit materiaal de basis voor de presen
tatietraining. LET WEL: deze training heeft 
niet als doel uw definitieve Algemene Be
schouwingen voor dit jaar te produceren. 

Doel is om met de Algemene Beschouwingen 
als invalshoek uw persoonlijke stijl, argumen
tatieve kracht e.d. te verbeteren. Het week
end kost f 50,-- (geen overnachting), plaats: 
nader te bepalen in centrum van het land. De 
aanmelding dient uiterlijk 4 september binnen 
te zijn. 

GPO-congres op 21 september: vele 
aanmeldingen reeds binnen 
Op 21 september vindt, mede georganiseerd 
door het PSVI, te Bodegraven het jaarlijks 
congres voorraads-en statenled en plaats 
(GPO-congres, voorheen kamertjesdag). 
Het centrale thema voor die dag luidt: "Be
stuurlijke vernieuwing en verandering op lo
kaal en regionaal niveau". 
Naast een sprankelende plenaire paneldiscus
sie met als onderwerp de groeiende afstand 
tussen Bestuur en Burger, vinden er bijeen
komsten plaats in een I I-tal werkgroepen. 
Hier zal telkens een aspect uit het centrale 
thema worden belicht en bediscussieerd. 
Inmiddels zijn er al vele aanmeldingen voor dit 
congres bij het PS VI binnengekomen. Wilt u 
er ook bij zijn op 21 september, geef u dan nu 
op via onderstaande bon. Dit voorkomt te
leurstelling en levert u straks inspiratie en 
veel plezier op. 

IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI VOOR DEZE BIJEENKOMSTEN: 

LJ Cursusdag ""Gemeentefinanciën"" op 14 september. f 25, ... Inschrijving sluit op 21 augustus. 
I _l Weekend-trainmg schrijven en presenteren van Algemene Beschouwingen op 28 en 29 september, f 50,--. 

Inschrijving sluit op 4 september. 
I I GPO-congres op 21 september, f 30,--. Inschrijving sluit op 20 augustus. 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

TELEFOON 

FUNCTIE IN D66: 

Opsturen naar: 
PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag, 070- 385.83.03 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES BIJ HET PSVI (prijzen excl. porti): 

i I HANDBOEK VOOR BESTUREN 
70 pagina's + bijlagen f 17,50 

I I GEMEENTELIJK MILIEUBELEID 
130 pagina's f 15,--

' I INLEIDING GEMEENTE POLITIEK 
75 pagina's f 7,50 

il UITSPRAKEN OVER INSPRAAK 
48 pagina's f 3,--

ll LOKAAL REFERENDUM 
een serie overdrukken van artikelen, raadsvoorstellen, verordeningen etc. met als thema het 
lokaal referendum. 42 pagina's f 6,--

CJ BESTUURLIJKE VERNIEUWING OP LOKAAL NIVEAU 
een bundel voorstellen, beschouwingen en organisatiemodellen, met bijdragen uit Groningen, Oss, 
Utrecht, Woerden, Zandvoort en een aantal ideeën van de hand van Olga Scheltema. 44 pagina's 
f 6,50 

U VOOR DE D'RAAD 
het D66-tijdschrift over lokale en regionale politiek. Abonnement f 40,-- I gratis proefnummer 
(geef uw keuze aan) Lidmaatschapsnummer: ........................................... . 

:J STANDPUNTENBRIEF 
periodiek overzicht van D66 opinies Abonnement f 35,--/ gratis proefnummer (geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: ......... 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 •• 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0. 0 0 0 0 o 0 0 0 ••• 0 0 0 o o 0 0 0 0 •••• 0 



DEMOCRATEN 

Jubileumfeest!!! 
Hoogtepunt voor allt• D66-leden in dit jubileumjaar wordt het jubileumcongres met 
aansluitend een davncnd feest. De afdeling Amsterdam heeft wat het organiseren van 
succesmanifestaties lwtrcft een reputatie opgebouwd. Dit feest zal echter alle voorgaande 
ovcrtrcfl'cn.Hct Cllllgr·t·s hegint -anders dan aangekondigd in de vorige Democraat- om 
13.00 uur. Om 17.00 uur, direct na de feestelijke afsluiting van het congres harst het feest 
los. 

Vcrwacht 
Wat staat u allcma;d te wachten in alle 
feestelijke vcrsierde t.alen van het Kras
napolskî! 
• Verschillende h;lllds spelen muziek in 
de sferen van de si\ ties tot de nincties 
• Doorlopende acts van artiesten en ani
matoren 
• Onvermoede. sp1 ri tuclc feest rL'Lk
naars 
• Spitsvondig Dhll-ciharl't 
• Flitsende audiovisuele presentaties 
met 25 jaar D66-hoogtepunten 
• Eenuniek D66-kwartetspel zorgt \Oor 
algehele verbrocdenng 
• Gratis loterij ml'l prachtige prijzen 
• Koude en warme buffetten voor rede
lij kc prijzen vcrsll'rken de inwendige 
mens 

• Hetaalhare dranken lessen de feest
dor-,! 

Maar het belangrijkste: Uw aanwezig
heid. waardoor deze dag een onvergete
lijk verjaardagsfeest wordt. 

Toegangsprijs voor congres en feest: 
i 25.-

Meer en uitgebreide informatie in de vol-
i gendc Democraat. Maar noteer nu alvast 

in U\\ agenda: 
/.ATERDACî 2 NOVEMBER VAN 
!3.tl0 UUR TOT 24.00 UUR: 
D66 JUBILEUMCONGRES EN DA
VEREND FEEST IN KRASNAPOLS
KI AMSTI~RDAM. 

Gewijzigde Conceptagenda 
Jubileumcongres zaterdag 2 november 1991 
Krasnapolski Amsterdam 
!3.00 uur OpL·ning door partijvoorzitter 

Iknoemint! van notulen- en stemcommi-,sies 
Tol'lating ~tL·mprocnlun·-, 

1-inrien: 
• J;1arrekening I 1) 1!!) 
• lk!!rotin;: 191!2 
l'rL''-l';ltatie ~kandidaten hesturL·n en commissies 
( lpL·ning stembussen 

Artm·lc politieke motie-, 
TllL''-praak buitenlandse gast(en) 
Toespraak coreferent 
l'au;e 
Sluit111g stembussen 

I )i-,nl'sie met congres na\. toespraken 
llitsla;:en stemmint!ell 
ToL·sp~aak voorzitt'Cr 2e kamerfractie 

ILJ.O() uur Sluit1ng congres door partiJvoorzitter 
SL1 rt feest 

Toegang congrL's f 25.- inclusief toegang jubileumfeest 

Emancipatie-werk 
In het kader van het 25-jarig hestaan van 
de partij zal in het najaar verschijnm het 
boekje 'Emancipatie in de jarm negentig'. 
Het hoekje bevat hijdragen van onder 
andere .laCLJuclicn Soetendurp. lteke 
Weeda. Jletty Pott. Nelleke Schoemakcr. 
Carien Evcnhuis. Louisc Groenman en 
Marie-Louise Tiesin_t!a. 
Om de uitgave finaneieelmogelijk te ma
ken. hebben de auteurs o.a. een flink aan
tal voorintekeningen nodig. lk kosten 
van het hoekje bedragen ca. f25Jltl. Ab u 
eraan mee wilt helpen. vul dan s\p. on
der!>taande bon in en stuur hem naar het 
partijbureau. Bij voorbaat dank' 

VOORINTEKENING 
Emancipatie in de jaren negentig 

Naam:-----·-----~--~··------~--

Adres:---·-------~-_ 

PC:~--- Plaats: __ 

tekent in op dit boekje voor de prijs Yan 

ca. f25,00 plus de portokosten. 

NEDERLAND 

VooR EEN 

Zu•~ii Al: IKA 

GIRO 26655 
BEVRIJDINGSFONDS 

KOM !TEE ZUIDELIJK AFRIKA 
AMSTERDAM 

- 020 627 08 01 -

Emancipatienetwerk 
liet Landelijk Emancipatienetwerk komt 
voor de vakantie nog een keer hij elkaar. 
Op donderdag 6 juni vindt een bijeen
komst plaats in de bibliotheek van het 
LJVSV -gebouw in Utrecht. 
Na de zomervakantie vinden de hijeen
komsten weer plaats in het Fcrste Kamer
gebouw in Den !laag. De data zijn :l sep
tember en 5 november. 
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Congres Jonge Democraten 
Het 17c congres van de .JD kende een rccordopkomst. Maar liefst 170 leden hadden de 
moeite genomen om 20 en 21 april naar Arnhem te gaan. Ze kwamen in een eneverend 
congres terecht. Een tweetal resoluties lagen er ter discussie; Sociale Dienstplicht en 
Biotechnologie. Daarnaast werd een groot aantal Actueel Politieke Moties over uiteenlo
pende onderwerpen behandeld. 
Het congres werd geopend door PVDA-kamerlid .Jcltje van Nieuwcnhovcn. Zij sprak 
over Sociale Dienstplicht. Deze toespraak was de opening van een langdurige discussic 
over dit onderwerp. 
liet congres was verdeeld. Hocwel op het 
vorige congres een motie voor Sociale 
Dienstplicht was aangenomen. was het 
niet zeker dat dit keer de resolutie het zou 
halen. Een motie. die aan het begin van 
de discussic werd behandeld. waarin de 
JD zich uitsprak tegen Sociale 
Dienstplicht. werd echter met een kleine 
meerderheid verworpen omdat men 
graag eerst de discussie wilde voeren. De 
resolutie zelf haalde de eindstreep echter 
ook niet. Er werd sterk getwijfeld over de 
haalbaarheid van het plan zoals deze in de 
resolutie was geformuleerd. Ook waren 
er principieëlc bezwaren tegen Sociale 
Dienstplicht. 

onbeschofte aan. Hij schetst een beeld 
van WA()' ers als een stelletje profiteurs. 
Dat gaat er wellicht bij veel Nederlanders 
in als gesneden koek. Hoe makkelijk is 
het om te polariseren en de zwaksten In 
de samenleving te treffen." 
Zondags was het aanmerkelijk stiller In 
de jeugdherberg. Een aantal organisato
rische zaken werden snel en zonder veel 
discussie afgehandeld. liet tweede poli
tieke item dat behandeld werd. was de 
ethiek van de Biotechnologie. De resolu
tie sprak zich uit voor genetische manipu
latie van planten en dieren onder zeer 
stricte voorwaarden en omstandigheden. 
Gendische manipulatie van dieren ten 

Congresreglement 

behoeve van de welvaart van mensen 
werd van de hand gewezen. Alleen speci
fieke medicijnen mogen via genetische 
manipulatie verkregen worden. Ook de 
voorlichtingskant -wen! stnk benadrukt. 
de consument moeten weten of produc
ten via genetische manipulatie ziJn vcr
kregen. 
De slottoespraak was van dhr. llarmsen. 
!lij was de laatste voor;.ittcr van de 
VDJO. de Vrijzinnig Democratisch Jon
gerenorganisatie. De VDJO was de jon
gerenorganisatie gelieerd aan de Vrijzin
nig Democratische Bond van voor de oor
log. I liJ sprak over politieke .Jongerenor
ganisaties. volgens zij nmcning moeten /.iJ 
geenmini-politieke partijen worden. liet 
debat mag meer centraal staan in een jon
gerenorganisatie. 
Een traditioneel chaotisch congres is af
gesloten. Wat met blijebeilap begroet 
mag worden ZIJn de grote aantallen 
nieuwe leden die dit congres buoebt heb
ben. liet is duidelijk dat er groei zit in de 
.ID. 

!'au/ l.!'i'lltllïls 

Door het congres werden Mark van Bar
schot en Saskia Daru respectievelijk als 
Secretaris Public Relations en Hoofdre
dacteur van de Demo gekozen. 
Gedurende het gehele congres werd de 
politieke discussie niet geschuwd. Een 
groot aantal actuele problemen werden 
ter sprake gebracht. De JD nam een 
standpunt in over de duur van vervangen
de dienstplicht. In tegenstelling tot D66 is 
de JD van mening dat de duur van vervan
gende dienstplicht gelijk moet zijn aan 
die van militaire dienstplicht. Ook nam 
de JD een standpunt in over het afschaf
fen van het ministerie van Landbouw. De 
JD is namelijk van mening dat de land
bouwlobby. via het ministerie. teveel in
vloed zou hebben waardoor van een ef
fectief milieubeleid geen sprake kon zijn. 
Landbouw en Visserij zou dan ook onder 
Economische Zaken en Natuurbchoud 
onder VROM moeten vallen. 

Ter uitvoering van art. 251id 6 van het Huishoudelijk Reglcment heeft het Hoofdbestuur 
het navolgende congresreglement vastgesteld voor de 53-stc AL V op 2 novcmhcr 1991. 

Winterslaap 
Aan het eind van de zaterdag. vlak voor 
het traditionele JO-feest. nam Roei van 
der Poort het woord. Zijn toespraak ging 
onder andere over het Hans van Mierlo
syndroom. Volgens de JO-voorzitter is 
D66 bezig aan een winterslaap en laat ze 
teveel over aan de politiek leider. Om de 
goede verkiezingsresultaten te behouden 
moet D66 zich meer gaan bezig houden 
met profilering van de eigen ideeën en 
mensen. 
Het grootste deel van zijn toespraak han
delde over de problematiek van de WAO 
en de arbeidsongeschikten. Hij heeft kri
tiek op CDA-voorman Brinkman. "'De 
aandacht die Brinkman voor het pro
bleem van de WAO vraagt is terecht. De 
toon die hij aanstaat is bijna tegen het 

AKI' I 
liet con!.!n.'" v:tn 2 110\'l..'mhl..'r ]t)tJ! te Am'>!crdam '"een ~tll..;c

rm:nc k~knvcn.:.;u_\cnn!.!, lil lk 1111 \dil ;trt Jl \dil hctlllll..,ht,lU-

dl'lq!... RcglcmL~nt • 

,\RI' 
Motte.., en amcndcrnL'llll'nmct hL'!rckkm~ tot de ondnwcqwn. 
\L'rml'ld op de congrL''-ot_l.'.cnda. d1cncn 
.1. !t' llJ!l v:t..,I,12-L''>kld dour n·n AR\' A\'~ tl! A.\\' hctgcL·n 
11\0t'l bliJh.cn uit tHHkrll'kl'THng don1 1\\Cl' hetrokhen hc
'>llllH\kUcn. \tHlrtllln en '-.Ccrcuri-.. o! te 1ip1 \oor/ren \,tn 
\Î]ll'ntwtnlr).! h:uHhckcnÎn_l.'.cn (met \l'frlll'lding qn lrdlll:tdt
'chap,numrncr) \,tn kdcn \an Dhh: 
h uitnlqk. dnch lrcht ccalcr. op d!/1\dag 15 o/..rohn fi.J(jf o111 

I 2.00 uw 111 de JUÎ'>IL' vorm op het p:trtl)hlli"L'au qn Dhh te IIJ!l 

ont\;lllgcn: 
c. te /1-J n op~c..,tc!d llP lwt d;tarhll' J!l het I hn-.,htllllk·!q J,. 1{.._·!-J.._·. 
ment bqLt!-!-e (I al!!cdrukt -.,tamb.mihn mullet. 
d \'tltJJ/O\l'f llctmntH.'" ot CJ!HL'lHkllll'Tlkn lwtrctt dtl' hL'trl·k
kin~ hebhen op de actuck politieke -.,nuatll' UJIL'Jltjk op dl!!\

dug liJ of..rohl'l / 1JlJf too1 /0 ()(}uur op het p.trtqhure:tu \dil 

!)()()te ;qn ontvan_gcn 

AKI .1 
Ik rc!!kmcnwir ingcdtcnck en dotn de K:qlpolt:t_gccommi-.,-.,re 
eocd~.:,ckcurdc nwttL'" en :tlllL'Illklllenten v.tHckn 111 eL·n con 
~tL·-.l~ock -.,amenQL·hracht D1t con.!!rL·-.,hoL·k I'- ter \L'l!-!.tdenng 
!w-.,chtkh:tar. ' 

ART-I 
Ik Rapportat',L'L'lHnmt""''-' hc:-.li-.,t O\LT !llHlllllL'l 111g L'll \Ol).!ordc 
\,tn plaah1ng du nto!Je" .._·n .tllJendcmcnkn Hl de Ultl,f!rL·..,_ 
hocken 

ART' 
a Voor-.,tclkn tot \\Jjii!.!.IIH! \i!ll eL·n tek-.,t kunn.._·n Ulhlut!L'IHI 
per concreet \\1]/l_l'.ing-.,~tHl'r-.,tc! (:trllL'IHkmcnt) \\Oidcn mge
dJend. MtHIL'" chc naar het tl!lfdeel \ :tn Lk Rapp<lll:t(!l'UHnlni-.,
-.,iL· de :-.trekking hchhL'Il el..'n tek'-.\ IL' V.!JII,l!l'll \\onkn ,d-., :tllll'll
dL'mcnt lil hchandL'lmg gl..'nomcn. lmilen l'dltL'r tk tebt \ an lk 
motil..' daarvoor onvoldnl..'ntk ;t:lllknopmg-.punkn hL'\:tl ll.t:tr 
het tlordccl van tk commi-.,-.,il..'. k<tn dL· Ctllllllll..,..,Îc de indtL·ner-. 
tk eelceenhetd i!l'\t:ll om hun \!ltH-.,tcl te IIL'Jlormulctl'tl hili
nel; eer; door tk~ commt..,..,ll' tL' -.,tdlcJt tcrnujn. 
h. Voor:-.tellcn om agcndapunlL'Il te -.,dmtppen !ÎIJl butten ck 
Oflk. 
C {!ld!L'rl de UHlt!rL'-.,\(l(lf-.,{e\kll hc:-.[1-.,ptt11tL'Il he\:1(\L'Il, d,tll 
;ulll'n \tHlr"tL·llen om de/L' hc-.,!1-.,puntcn. dan \\el ,!l;ondnll]ke 
ondcnkkn daarvan. te :-.chrappen. \\Otdcn hc-.,chouwd al-., .._·en 
-.,dmftL'lijk uHgl..'hrachtc IL'~L·n-.,tcm en n1et 111 lll't t'ollgJe-.,hoek 
\\llHkn tlp!!ctHllllL'll 

ART.6 
Wanneer indtcncr:-. \-an motJe" l'll ot ;ttlll'ndenKntcn in tl\erkg 
met hL'I llooldhL'"tuur en ol Prograrlllll<tL'lHllllll""le \\Î]III!IIl· 
t!'-'n aanbrengen in hun voor-.,tcl!e!~. d1enen ;ij de J.Ctppnrt;~gL·
eornrm:-.:-.tc en de CongrL·-.,!eidmg h1crv:m on\ctwqld m kL·nnJ-., 
te :-.tellen. L 

AR 1'. 7 

Ik hch:~ndclmg \,ln nHl\IL'" en :tlltL'JtdcmcntL'Il tL'll congrL'""e 
_i.'.L'"L'hJcdt :d-. \t;kt: 
,[ de dllt)f de Jlt(~ll'tlet-., <1<111\..:l'\\l'/l'll \\t)(lJ""ll\'tlUkt \!L'L'\1 tk-.,eL'-
\\Cfh( een hcknoptL' hlt.'hL·!{tln!-!-. . · 
h lk ( ·tlJJ!.!.l'-'"!cJdinl! \L'lkl'lll gedurL'IHk eL·n dtltll tklc lL' 
hqJ;dLïlliJ~I het \\'OlH.d :1,111 d!L',l!'-:nen d1c JJL'h \llOt L'L'Il door d.._· 
kJtl!nl-'- 1l' hq1,den tqd-.ttp ;ti-., '-jlll'kL'l hehlll'lt :t,lll)~t.·mL'ld op 
een hq tk ( tltl/-'-fL''-kllilllg hcJu-.\L"tllk "!11d~Lï'-ll]'-t t.'ll \\l'i 111 de 
\ol!.!tl!dc \;m aan111cldtnQ. 
c. ikt lltloldlw-.,tLwr c;1 de Prtl!!l<Ull!ll.JL·ortlllll'-"le hJL'Ill!en 
de-.ge\\L·n-.t een ad\'IL'" .t:l!l de Al~\' lilt O\LI lll'l :tdll tk o'rdc 
;qndc \opr-.tcl. 
d tk ( .tltl\!IL'-.,!c!dtlll', ecl'lt dL'-.,l',e\\ell-.,t tk \\OOHhonkl \,111 tk 
indtenL·r-., cle ~L·k·gL'J{h~·itl \tlt el:ll rc;~cttL' tlp de "PIL' ket-. \,tn tk 
"Jnekcr-.,!q-.,t en tk ;~dvtL'/en \:til Jlootdhntuur of Progr:llllJtld· 
Ullllllll-.,-.,le. 
.._. Lk ( 'onerc-.,ktdtnt: htl'tl!!\ de .tmetHkltll'llknm '-.\cmmtn!.! tn 
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STUDIECONFERENTIE MIDDEN-OOSTEN 
Tijdens het februaricongres van D66 
legde de Tweede Kamerfactie verant
woording af van haar politieke koers 
ten aanzien van de Golfoorlog. De over
grote meerderheid van het congres 
steunde de fractie. Tegelijkertijd leidde 
het Hoofdbestuur uit de reacties van 
partij leden af dat er behoefte bestond 
aan een discussie over het Midden-Oos
tenbeleid in brede zin. Ook de recente 
ontwikkelingen bevestigen nog eens 
dat de Golfoorlog niet alleen ingrijpen
de gevolgen heeft voor I rak en Koe-

weit, maar voor de hele regio. De pro
blemen van de Koerden en het Ara
bisch-Israëlisch conflict staan bovenaan 
de politieke agenda. 

Tegen deze achtergrond werd door het SWB 
een ad-hoc werkgroep ingesteld die een noti
tie schreef voor een studieconferentie over 
het Midden-Oostenbeleid van D66. 

De conferentie zal plaatsvinden op zaterdag 8 

I

• JUni, van I 0.00-15.30 uur. De woordvoerders 
MiddenOosten van de Tweede en de Eerste 

Het SWB presenteert ... 
Werkconferentie Ruimtelijke Ordening. 

Op S juni a.s. organiseert de S\\'B in samenwer·king met de Tweede Kamerfractie een 
tweede hijeenkomst over de Vierde Nota Ruimtelijke Ordening Extra. De eerste hijeen
komst van 23 maart jl. was specifiek gericht op de problematiek in de Randstad. Op S 
juni nodigen wc gt•mt·enteraads- en provinciale stalenleden uit het noorden, oosten en 
zuiden van het land uit deel te nemen. Tevens zijn helangstellende leden van de regiobes
turen van harte wt•lkom. 

Aanleiding voor dl'!L' hiJeenkomst 1 urmt 
de behandeling 1a11 de \ïerdc Nota Fxtra 
rond de tomcrin dL· Tweede Kamer. Fen 
belangrijke nota o1n een pwblcmatick 
waarmee iedereen geumfrontccrd wurdt: 
hoc gaan wc om lllL't onze schaar-,c ruim
te. welke keuze-, maken wc en waarom. 
Elk politiek niYcau hL·cft er op ziJ 11 eigen 
manier mee te makL·n. Landelijk '>pelen 
de Planologische Kern beslissingen. op re
gi,maal niYcau de StreekplanllL'n. op lo
kaal niYeau de Re-,tcmmingsplannen. 1:n 
Yoor alle leden tk omgeving wa;mn WI.J 
leYen. wonen en 1\nkcn. 

De dag hegint ml'ln·n inleiding. 11aarna 
uiteengegaan wordt in driL' wurbhop'>. 
Deze behandelen IL''>pccticl cl ijk: 
- landbouw. economie. milieu en reere

atic 
- mobiliteit. \l'I''>IL'delijking. kleine 

kernen 
- bestuurlijke \L'llllL'UWing. kleinL' ker

nen. 'Euregio'< 

fi11Jn1171!- 3858303. Graag met\'C/'1/lelding 
l'l/11 de tt·orkslwps \'an 111\' \'oorkcur. 

Studil'dag Informatisering en lokaal be
stuur 
De SWB organiseert een dag over infor
matietechnologie en lokaal bestuur. Het 
wordt een studiedag. waarop wc de dcel
ncmns van informatie willen voorzien. 
1\1<\ar ook met hen van gedachten willen 
wi"clen O\cr de problemen die men ont
mol't in de praktiJk. 

Sociale vernieuwing en brede doeluitkc
ring-bestuurlijke vernieuwing, interbes
tuurlijke samenwerking- ontkokering en 
ontburcaucratiscring - deccntrali.satic en 
rcgiunalisering - éénloket dienstvcrle
ning en civic service centers - het zijn 
slagwoorden van deze tijd. En op al die 
termen kriJgen wc noeg of laat 1L' maken 
met informatisering. 

Ik meld mij aan voor: 

Kamerfractie,Jacob Kohnstamm en Hanneke 
Gelderblom, leveren een bijdrage aan de dis
cussie. 
De conferentie is toegankelijk voor alle ge-In
teresseerde partijleden. Plaats: Amersfoort 
of Utrecht (exacte lokatie wordt bij aanmel
ding gemeld). Kosten van deelname: f 35,
(inclusief lunch). 

Aanmeldingen voor 22 mei bij SWB-D66, Be
zuidenhoutseweg 195.2594 AJ, Den Haag. 
Informatie bij Leo Keus of Margreet van Son 
(070- 385 83 03). 

Grote projecten voor o\erheitbinforma
tisering haalden de pers. Denk bij voor
beeld aan Studiefinanciering. Paspoorten 
of GBA. liet ging niet allemaal goed. 
maar lokale bestuurders konden gerust 
zijn: het waren immers projecten van het 
rijk. 

Hm·cngenocmdc ontwikkelingen maken 
echter, dat ook lokale (respectievelijk re
gi(male en provinciale) bestuurders mct 
informatisering vai' doen krijgen. ;\liet 
slechb indirect. ah uitvloeisel Yan niks
beleid. maar ook direct in het bestek \an 
het eigen beleid. !let underwcrp informa
tisering zal dan ook niet beperkt mogen 
blij\ en tot de portefeuille Middelen en 
financiën. maar zal moeten doorwerken 
in de hcleitbportdcuilles. 

De SWH-studicdag is bedoeld om lokale 
bestuurders op deze ontwikkelingen \oor 
te bereiden. 
Inleidingen worden gehouden door: 
Rob Mcijcr. Peter llagedoorn. Peter van 
Eii k en Dick 0\ erkledt. 

/)c studiedag l'in!lt plaats op zatndug 15 
iuni /1.)1.)/ in de 1\mcrs/w( gelegen tegcn
ot·cr het slation re ;\mcrsf(}()rt. De ko.\!Cn 
::.iin I ()(!,- inclusief confácntie.\lllUm, 
lunch, kolfïe en thee. U kunr zich schriftc
lijk of teleflmi.lch tot 31 mei aanmeldm hii 
de SW n, fkzuir/m/Wll/.\'('1\'('g /1.)5, :'5C)cf 
A/ I>cn 1/aag. 070 -3858303 

Na de lunchpauZL' ,,.,,rdt er plenair gedis
cussieerd. 

D de werkconferentie Ruimtelijke Ordening S juni te Amersfoort 
Voorkeur voor de volgende workshops: 

I>c 1\'crkconfácnll<' 1\'ordt geilouden op 
::.utcrdug 8 juni !'Nl. in de Amcrsho/gcle
gcn lcge/10\'Cr het 1/illion Ie /\lllcnjiwrl. 
/\unl'illlg is rilll /li .. ill uur: 0111 lö.31! uur 
/)('6ndigcn wc de hiwcnkomst. /)c kosten 
heilragen f 35,- Jl<'r dcelnnncr, inclusief 
confácntintukken. lunt!t, kof/ïc n1 thee. 
{I kunt ::.i('h .\chri/tclij/.. o/tele/oni.l('h lol:' I 
lllei. uunnw/dcn hit de SW!l. lk::.uiden
lwur.\eii'Cg /1.)5, :''i'! I. IJ _/)m f!uug. tclc-

I. 
2. 
J. 

lJ de studiedag Informatisering en lokaal hestuur 15 juni te Amersfoort 

Naam 
Adres 
Postcode 
Plaats 
Functie in D66 





Dat er heel wat problemen in de gezondheids

zorg zijn, weet 1edereen. Maar hoe erg het in 

feite is, dat realiseren slechts weinigen zich. 

Hoe komt dat! Is 't omdat we er niet 

dagelijks persoonlijk mee geconfronteerd 

worden I Of omdat we 1n Nederland een 

beetje demonstratie-moe beginnen te wor

den I Dat schouderophalende 'het-zal

wel-gevoel' bij de zoveelste om aandacht 

schreeuwende Binnenhof-actie 

Toch is 't ook heel goed mogelijk dat men 

niet goed of onvoldoende génformeerd is. 

En dat nu is iets wat lezers van ochtendblad 

Trouw niet snel zal overkomen. 

Trouw besteedt namelijk structureel veel 

aandacht aan de gezondheidszorg. Een be

wuste keuze, die ook blijkt uit het feit dat 

er op de redadie liefst v1er mensen zijn die z1ch 

specifiek met dit onderwerp bezighouden 

Waardoor de discussie niet slechts vanachter het 

bureau, maar ook vanuit de praktijk gevoerd 

kan worden. 

Dezelfde manier van journalistiek be

drijven hanteert Trouw als 't gaat over onder

werpen als de derde wereld, werkloosheid, 

onderwijs en milieu. 

U kunt Trouw dan ook typeren als een 

krant die werkt vanu1t een diep respect voor de 

wereld en de mensen die er leven Dat 

maakt Trouw tot een betrokken krant, maar 

het maakt Trouw bovenal tot een krant die u 

steeds betrokken houdt 

Voor een (proef-)abonnement kunt u 

020-66813 00 bellen 

Trouw houdt je betrokken. 



12 INTERVIEW 

Nieuwe VNO-voorzitter Rinnooy Kon: 

BEDRIJFSLEVEN VOOROF 
Alexander Rinnooy Kan, hoogleraar 
bedrijfseconometrie, is de verrassende 
nieuwe voorzitter van de werkgevers
organisatie VNO. 'Snurkernd' lid van 
D66 noemt hij zich. Martin Voorn praat 
met hem over de relatie tussen politiek 
en bedrijfsleven, over bezuinigingen, 
over de 'stroperige' overheid en over 
Europa. Volgens Rinnooy Kan, die het 
imago van 'knapste jongetje van de 
klas' met zich meedraagt,loopt het Ne
derlandse bedrijfsleven in Europa 'ab
soluut' voorop met de bescherming van 
het milieu. 

Hoe wordt een typische wetenschapper 
voorzitter van het VNO? 
Rinnooy Kan: "Ach, je moet het verschil niet 
overdrijven. Ik had als rector magnificus op de 
Erasmusuniversiteit natuurlijk al bestuurlijke 
ervaring. En bedrijfseconometrie is een prak
tisch vak. Ik heb in die functie het bedrijfsle
ven goed leren kennen. Het verschil is niet te 
verwaarlozen, maar ook weer niet zo ver
schrikkelijk. Overigens, de mensen die hier 
werken zijn eigenlijk ook wetenschappers; 
het zijn superdeskundigen op wetenschappe
lijk niveau, heel degelijk. 
De kwaliteit van de argumentatie staat voor
op." 

Maar het VNO is er toch gewoon om de belan
gen van het bedrijfsleven te behartigen. De ar
gumentatie wordt daaraan toch ondergeschikt 
gemaakt? 
Rinnooy Kan: "Nee, dat vind ik niet. Goede 
belangenbehartiging vereist juist kwalitatief 
hoogwaardige argumentatie." 

Uw benoeming was hoogst verrassend. U heeft 
ook geen politieke ervaring, in tegenstelling tot 
uw NCW-tegenganger Ruding. Dat lijkt een 
nadeel. 
Rinnooy Kan: "Ook voor mij kwam het ver
zoek als een verrassing. Maar goed, de perfec
te vooropleiding voor deze baan bestaat niet. 
Ik ben regelmatig met de politiek in aanraking 
gekomen. Ik ken het lobby-werk. De benoe
ming van mijn voorgangers Van Veen en Van 
Lede was trouwens ook verrassend. En Van 
Lede had eveneens weinig politieke erva
ring." 

Uw collega-hoogleraar Lenstra zei in de Volks
krant: "Als hij het trucje kent, wil hij weer wat 
anders." U bent niet honkvast? 
Rinnooy Kan: "Ik ben juist een hele saaie 
werknemer geweest .... Sinds 1977 zat ik op 
de universiteit. Nou ja, saai is eigenlijk niet het 
juiste woord. ledereen zoekt naar nieuwe 
uitdagingen, nieuwe mogelijkheden, en dat 
kan ook in één werkkring. Dat is niks bijzon
ders. En ik voel mij erg aangetrokken tot de 
belangenbehartiging van het bedrijfsleven." 

Een baan in de politiek, is dat wat voor u? 
Rinnooy Kan: "Dat is vrijwel uitgesloten. Ik 
zie mezelf zeker niet in de Tweede Kamer 
zitten, dat is niet mijn ambitie. En ook een 
ministerspost is heel onwaarschijnlijk. Dat is 
een hele zware functie." 

Maar u wilde toch juist uitdagingen? 
Rinnooy Kan: "Ja, maar een marathon lopen 
bijvoorbeeld, dat ambieer ik ook niet. En ze
ker niet de moeizame marathon van vice
premier en minister van financiën Kok." 

Het gaat niet goed met de politiek. De kiezers 
blijven weg, het kabinet moddert voort. CDA en 
PvdA werken niet goed samen. Wat is er aan de 
hand? 
Rinnooy Kan (glimlachend): "Ik ken een poli
tieke partij waarmee 't juist erg goed gaat ... 
Maar inderdaad, het kabinet schuift de pro
blemen steeds voor zich uit. Bezuinigt onvol
doende. Als gevolg daarvan verkeren de 
overheidsfinanciën in een beroerde staat. Ik 
vrees dat dat lied vanuit dit gebouw nog heel 
vaak gezongen moet worden." "Het interes
seert het VNO niet welke partijen er in het 
kabinet zitten. Het gaat om het beleid. En dan 
constateer ik dat het kabinet zich niet aan 
afspraken houdt. In het Najaarsoverleg was 
bijvoorbeeld afgesproken dat het kabinet vol
doende zou bezuinigen, de overheidsfinan
ciën op orde zou brengen. Dat is niet ge
beurd." "De strafkorting voor werkgevers 
die voldoen aan hoge looneisen is natuurlijk 
ook een heel slecht signaal van het kabinet. 

Het is veel te centralistisch en dirigistisch. 
Wat dat betreft heb ik trouwens ook zorgen 
over D66. Ook die partij heeft te veel sympa
thie voor centralistische ideeën." 

Kok zegt dat werkgevers zich ook niet aan af
spraken over scholing houden. 
Rinnooy Kan: "Dat verwijt kan ik niet plaat
sen. Jaar in jaar uit wordt meer geld voor 
scholing uitgetrokken. Werkgevers creëren 
meer faciliteiten voor scholing. Maar soms 
willen of kunnen mensen niet geschoold wor
den. Bij scholing zijn twee partijen betrokken, 
niet alleen de werkgevers." 

Doen de werkgevers wel genoeg aan het milieu? 
Rinnooy Kan: "De Nederlandse ondernemer 
loopt wat dat betreft absoluut voorop in Eu
ropa. De ondernemers zijn zich heel wel be
wust van hun maatschappelijke verantwoor
delijkheid. Er is op dit terrein zoveel gebeurd, 
en zonder harde dwangmaatregelen. Werk
gevers hebben met de overheid tal van afspra
ken gemaakt om het milieu te verbeteren. En 
mijn voorganger Van Lede heeft met de vak
beweging een milieuconvenant gesloten." 

De vakbeweging in ons land is trouwens erg 
redelijk, vindt u niet 7 

Rinnooy Kan: "Ja. de Nederlandse vakbewe
ging neemt een unieke positie in Europa in. 
Dat is iets om heel zuinig op te zijn. 
Nee, FNV -voorzitter Johan Stekelenburg is 
bepaald geen Arthur Scargill, no way. Natuur
lijk zijn er conflicten, maar dat is normaal." 

Hoe komt het toch dat het zo goed gaat tussen 
werknemers en werkgevers en dat de overheid 
vaak zo stroperig werkt 7 
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MET MILIEUBESCHERMING 
Rinnooy Kan: "De overheid opereert in een 
heel ander krachtenveld, waarbij natuurlijk 
rekening moet worden gehouden met de po
litiek, die het laatste woord heeft. 

Maar uiteindelijk gaat het meestal om poli
tieke conflicten die weer opgelost worden. 
De neiging bestaat om die onenigheid op te 
blazen." 

Denkt u dat de overheid er straks eindelijk in 
slaagt maatregelen te nemen tegen het hoge 
ziekteverzuim en de hoge arbeidsongeschikt
heid? 
Rinnooy Kan: "Ik kan me niet voorstellen dat 
het kabinet nu nog wegloopt voor die proble
men. Het moet raar lopen willen er geen 
echte maatregelen worden genomen. Ook 
de vakbeweging kan niet ontkennen dat er 
een probleem is." "In het cao-overleg wordt 
ook steeds gepraat over maatregelen. Er is 
heel veel bewijsmateriaal voor de stelling dat 
persoonlijke financiële prikkels werken. Ook 
een eigen risico voor de werkgevers prikkelt 
tot alertheid. Het is goed als de werkgevers 
eveneens 'aangeslagen' worden. Maar het 
wachten is nu op overheidsmaatregelen. Dat 

is lang wachten, ja." 

Veel werkgevers hebben de waogebruikt om 
minder goede werknemers te dumpen. 
Rinnooy Kan: "De waoheeft het karakter van 
een afvloeiingsregeling gekregen. In het ver
leden hebben we fouten gemaakt. 
Daarom hebben de werkgevers maatregelen 
voorgesteld. De regeling bestaat echter nog 
steeds en de verleiding om er gebruik van te 
maken is ook nu nog levensgroot. Je kan men
sen niet verwijten van bestaande regelingen 

gebruik te maken." 

Politiek en bedrijfsleven maken elkaar over en 
weer verwijten. Zo verwijt Kok de werkgevers 
met de geldbuidel te rammelen in plaats van 
geld uit te trekken voor werkgelegenheid en 
scholing. 
Rinnooy Kan: "Dat is dan dezelfde Kok die in 
het najaar riep dat een loonstijging van vijf 
procent mogelijk was. Kok is de laatste die 
het recht heeft om hier verwijten te maken. 
Bovendien heeft minister Dales (binnenlandse 
zaken) de ambtenaren 3,4 procent loonstij
ging gegeven. Dat is dan toch geen goed 
voorbeeld, lijkt me." "Dat de loonstijging ho
ger uitpakt dan het kabinet gewild had, lijkt 
echter niet onlogisch. De druk van belastin
gen en premies loopt op door het kabinets
besluit en dat vertaalt zich direct in hogere 
looneisen. Maar in Nederland wordt toch 
verstandig onderhandeld, de loonstijging blijft 
meestal beperkt. Ik bestrijd ook dat werkge
vers meteen klaar staan om aan hoge loonei
sen te voldoen." 

Een hoge loonstijging maakt de koppeling tus
sen lonen en uitkeringen problematisch. U wilt 
die koppeling afschaffen. 
Rinnooy Kan: "Ja, de koppeling wordt voor de 
overheid onbetaalbaar. Politici die kunnen re
kenen weten dat. Een automatische koppe
ling is een rigide middel om de lagere inko
mens te beschermen. Als je het niet koppelt 
dwing je jezelf steeds weer tot een welover
wogen keuze. Daarbij is de stand van de over
heidsfinanciën natuurlijk van groot belang. 
En die is desastreus." 

De portemmonnee van een uitkeringsgerechtig
de is natuurlijk ook van belang. En die is nu ook 
niet bepaald riant te noemen. In de Volkskrant 
kon u geen antwoord geven op de vraag hoeveel 
hij of zij krijgt. Dan staat u toch enigszins buiten 
de realiteit. 
Rinnooy Kan: "Het is niet mijn taak om als 
wandelende encyclopedie door het leven te 
gaan. Maar goed, het is inderdaad geen vet
pot. Toch constateer ik dat een Nederlandse 
uitkering in Europa relatief hoog is. Als Euro
pa straks verenigd is, kan dat een handicap 
zijn." "Je zou meer moeten kijken naar hoe
veel mensen vanzo'n uitkering moeten leven. 
Eventueel zou je met toeslagen kunnen wer
ken. In elk geval moet je rekening houden met 
specifieke omstandigheden." 

De koppeling schrappen is nu zo ongeveer nog 
het laatste politieke taboe. 
Rinnooy Kan: "Het lijkt erop. In de loop der 
tijd zijn allerlei dingen bespreekbaar gewor
den, taboes zijn verdwenen. Maar ja, wat wil 

je: onder moeilijke omstandigheden stijgt het 
re al isme. lf a man knows he 's going to be 
hang ed. it clears the mind wonderfully. Maar 
vooral in een verenigd Europa moet Neder
land een concurrerende vestigingsplaats wor
den. Je kunt niet negeren wat daar gebeurt." 

Voor de PvdA bltjven er niet veelleuke dingen 
voor de mensen over. Het openbaar vervoer 
wordt zes procent duurder, de huren stijgen met 
5,5 procent, het ziekteverzuim en de wao wor
den flink aangepakt, en dan nog de koppeling 

Rinnooy Kan: "De PvdA is inderdaad in een 
heellastig pakket terechtgekomen. Ik wens 
de partij dan ook veel sterkte en wijsheid 
toe ... " 

Is het bedrijfsleven klaar voor Europa 199 2 7 

Rinnooy Kan: "Ik denk het wel. Het leeft 
onder ondernemers. 
Nederlandse bedrijven zijn trouwens so
wieso internationaal georiënteerd. Ook het 
midden- en kleinbedrijf is er veel mee bezig. 
Het bedrijfsl~ven is behoorlijk uitgerust voor 
de toekomst." "Op het gebied van de infra
structuur en het kennisniveau moet echter 

nog veel gedaan worden. Het buitenland doet 
daar meer aan, Nederland loopt hier bepaald 
niet voorop. Het VNO is vooral bezorgd 
over de zware aanval op de EZ-begroting. De 
technologiesubsidies dreigen compleet te 
worden uitgekleed. 
Terwijl genoeg geld voor onderzoek en ont
wikkeling essentieel is. Daar ligt de basis voor 
vernieuwing en dus voor de toekomst." 

Martin Voorn 
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Mono van der Leeuw n1euwe voorzttter PEAC 

PEAC HOPELIJK 
SNELOVERBODIG 
Het Politiek Emancipatie Activerings 
Centrum heeft een nieuw bestuur en 
een nieuwe voorzitter. Maria van der 
Leeuw, doctor in de sociale weten
schappen en werkzaam als manage
ment-adviseur, heeft die laatste taak 
op zich genomen. Zij is bezig een totaal 
andere koers in te zetten voor het PE
AC, die aansluit op de veranderingen 
die in de maatschappij plaatsvinden. De 
positiev,~ discriminatie en de aparte 
vrouwenorganisaties zijn passee; het is 
tijd voor 'politieke emancipatie'. 

Maria van der Leeuw is een beminnelijk mens. 
Ook nadat de afspraak voor een interview 
twee keer niet doorgaat en de derde keer 
bijna weer mislukt, neemt ze alle tijd om uit te 
leggen wat ze doet en waar ze met de PEAC 
naar toe wil. Haar belangrijkste motivatie is 
dat ze een zinvolle bijdrage willeveren aan de 
zelfstandigheid van mensen, zonder dat die 
verstrikt raken in wat autoriteiten zeggen. Ze 
maakt nu duidelijk dat de maatschappelijke 
ontwikkelingen een andere opstelling ten 
aanzien van het emancipatiebeleid vragen. 

"Emancipatie was tot nu toe vooral voor
waardenscheppend. Het doel ervan was om 
de maatschappelijke achterstanden van de 
vrouw op te heffen via wetgeving en andere 
maatregelen. Op dat gebied is veel gebeurd, 
waardoor de traditionele patronen tussen 
man en vrouw nu al veranderd zijn. Er is nog 
steeds sprake van een achterstand, maar er is 
veel gebeurd". 

Voor Van der Leeuw staat vast dat die aanpak 
intussen achterhaald is. "We zijn in een 
nieuwe fase gekomen. Vrouwen willen nu 
meer macht. En dat is iets dat jezelf moet 
verwerven. Daarbij spelen factoren als kwali
teit, deskundigheid, het nemen van risico's, 
jezelf manifesteren een belangrijke rol. Dat 
hangt meer samen met het individu, dat is niet 
zo maar via wetgeving te regelen. Als iemand 
macht weet te verwerven, dan is er ook altijd 
iemand die macht verliest. Daar zit de strijd. 
Vrouwen moeten veel meer optrekken met 
mannen, want veel heeft te maken met kan
sen pakken". Dat vindt Van der Leeuw ook 
het probleem met positieve discriminatie. "Ik 
sta daar dubbel tegenover. Het kán goed uit
pakken. Het beste werkt het echter als de 
vrouwen het zelf aanpakken. Voor het PEAC 
leidt deze gedachte tot een nieuwe, subtiele
re aanpak". 

Tweesporenbeleid 
Het PEAC wil haar doelen bereiken met een 
tweesporenbeleid. "Ten eerste moeten we 
toezicht houden op de concretisering van het 
aangenomen beleid. Neem bijvoorbeeld de 
gelden voor de kinderopvang. Het is belang
rijk erop toe te zien dat de gelden goed 
verdeeld worden en de projecten conform de 
bedoelingen uitgevoerd worden. Daarnaast 
zijn we bezig met 'politieke emancipatie', 
waarmee we de maatschappelijke ontwikke
ling van vrouwen die meer invloed willen, 
steunen. Welke strategie dat vraagt, moet 
nog duidelijk worden. Je kan erover denken 
persoonlijke en politieke factoren te onder
zoeken die bij die machtsvorming van belang 
zijn". 

De vraag is of dat niet een probleem is van 
zowel mannen als vrouwen. "Als er sprake is 
van een betere verdeling van macht over 
mannen en vrouwen, ja. Het accent verlegt 
zich dan. Eerder moest de aandacht zich voor-

De rol van het PEAC binnen D66 is moei
lijk in organisatieschema's te vatten. Offi
cieel heet het PEAC een adviesorgaan te 
zijn van het Hoofdbestuur. De leden er
van worden door de Algemene Ledenver
gadering gekozen.ln praktijk is er nu een 
bestuur werkzaam van vijf' echte 'PEAC
ers' en vertegenwoordigers van PSVI, 
Eerste en Tweede Kamer en Hoofdbe
stuur. De voorzitter van het PEAC zit 
vanuit die functie op haar beurt in het 
Hoofdbestuur. Wie adviseert wiel 

al op vrouwen richten. Dat is aan het verande
ren. Aparte vrouwenorganisaties zijn wat uit 
de tijd aan het raken, zeker in de politiek. Kijk 
naar de Provinciale Statenverkiezingen. Bin
nen D66 is 50% van de vertegenwoordigers 
vrouwelijk, zonder dat daar positieve actie is 
ondernomen. Het CDA haalde met een apar
te vrouwenorganisatie niet meer dan 25, I%! 
Vrouwenclubs in ander maatschappelijk ver
band kan ik me nog wel voorstellen, maar in 
de politiek niet meer. Daarmee wordt alleen 
het stempel van achterstand benadrukt. Niet 
ieder obstakel om politiek actief te worden is 
immers een gevolg van traditionele rolpatro
nen. Vaak spelen sociaal-psychologische fac
toren een rol, die evengoed voor vrouwen als 
voor mannen gelden." 

Alexander Osten 



EUROPA 

~-----~------~~---------r 

NEDERLAND 
VOORZITTER EG 

Op één terrein kan het Nederlands voorzit
terschap wellicht wel een nuttige functie ver
vullen, en dat is t.a.v. het Midden-Oosten. 

Nederland zou hier door zijn traditioneel ge
matigde en evenwichtige beleid, en zijn bij
drage in het Golf-conflict, een rol van enige 

betekenis kunnen spelen. Dat de T roika (de 
vorige. de huidig en de opvolgende voorzit
ters van de EG-Raad van Ministers) uit alleen 
kleine landen bestaat- Luxemburg, Neder

land en Portugal- hoeft, in tegenstelling tot 
wat sommigen beweren, daarbij niet ongun-
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stig te zijn. Nederland kan als grootste van de 
drie in elk geval niet weggedrukt worden, 
wat in een combinatie met grote lidstaten 
wel gemakkelijk zou kunnen gebeuren. 

Een slechte start is nog geen mislukkig. Te 

hopen valt dat de regering alsnog echte prio
riteiten kiest, zodat het Nederlands EG
voorzitterschap toch nog enigszins uit de verf 

kan komen. 

jan-Wil/em Bertens 

Nederland zal gedurende de tweede 
helft van dit jaar het voorzitterschap 
vervullen van de Raad van de Europese 
Gemeenschap. Vooropgesteld moet 
worden dat dit voorzitterschap vooral 
niet moet worden overschat. Nogal 
wat mensen, van allerlei belangengroe
pen, schijnen te denken dat Nederland 
in die zes maanden Europa naar zijn 
hand kan zetten en overal zijn stempel 
op kan drukken. Zo is het niet. Niet 
ieders wensen zijn te honoreren. Het is 
aan Nederland om de beide Intergou
vernementele Conferenties (over de 
Economische en Monetaire Unie en 
over de Europese Politieke Unie) tot 
een goed einde te brengen. Het zou 
daarin een belangrijke richtinggevende 
rol kunnen spelen, maar te dicteren 
valt er weinig. 

Koerden niet opnieuw in de steek laten 

Maar de Nederlandse regering zou wel moe

ten proberen optimaal gebruik te maken van 
de mogelijkheden die de positie van voorzit

ter wél biedt. De nota die daarover is ver

schenen is daarvoor geen goede basis. Het is 
een opsomming waar alles bij zit, voor elk wat 

wils, vol platitudes. Alles is "een uitdaging", 
een "nieuwe uitdaging", of zelfs een "grote 
uitdaging". Als alles een prioriteit is kunnen 
geen echte accenten worden gelegd. Dat is 
niet de manier om iets van het voorzitter

schap te maken. Alleen als je er een klein 
aantal punten uitpikt, en daarover een helde
re visie ontwikkelt, kun je op die terreinen 
wat extra's doen. Nu ziet het er naar uit dat 

het eerder "op de winkel passen" wordt. 

Punten die de bijzondere aandacht van het 

Nederlandse voorzitterschap zouden ver
dienen zijn bijvoorbeeld de ontwikkeling van 
een Eu re pees veiligheidsbeleid in het kader 
van de Politieke Unie. en de opheffing van het 
"democratisch deficit" door versterking van 

de bevoegdheden van het Europees Parle
ment. Helaas is op allebei deze onderwerpen 

weinig van de regering te verwachten. Op 
het eerste terrein heeft minister Van den 

Broek zich in een geïsoleerde positie gema
noeuvreerd en bovendien een weinig heldere 

lijn gevolgd. 
Op het tweede terrein bewijst de regering 

wellippendienst aan de verlangens van het 
Europees Parlement, maar als puntje bij paal
tje komt wil zij de macht van de Raad van 
Ministers toch in stand houden, en niets we
ten van een medewetgevende rol voor het 
Parlement. 

In de zitting van het Europees Parlement in 
Straatsburg van april heeft D66-Europarle

mentariër Jan-Willem Bertens "het Westen, 
leden van de anti-Saddamcoalitie, lidstaten 
van de Gemeenschap op zijn minst medever

antwoordelijk" gesteld voor de situatie waar
in de Iraakse Koerden zich op dit moment 
bevinden. Zij hebben de Koerden aangezet 

orn in opstand te komen. Nu die poging is 

mislukt, kunnen we hen niet (opnieuw) aan 
hun lot overlaten. Dan zou de fameuze 

"nieuwe wereldorde" in de kiem worden ge
smoord. 

De voorstellen van de Europese Raad om 
beschermde zones in te stellen zijn bemoedi
gend. Als de consequentie daarvan is dat troe
pen moeten worden gestuurd, dan moeten 
de Europese landen daar ook toe bereid zijn. 

Terecht wordt aan de VN de rol toegekend 
die deze organisatie ook inderdaad zou moe
ten vervullen. De VN mag niet ophouden bij 

nationale grenzen, wanneer binnen die gren-

\V[D(IZL~~D VJ-JKh\Ttrz_ 
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zen zulke grove mensenrechtenschendingen 
plaatsvinden als nu in Irak. Het is de morele 

plicht van de VN om dit te voorkomen. Het 
glazen huis van de non-interventie moet wor
den doorbroken. Als daarvoor het VN-Hand

vest moet worden gewijzigd, dan moet de EG 
zich daar sterk voor maken. 

Jan-Willem Bertens was één van de indieners 

van een resolutie waarin het Parlement zich 
uitsprak over de situatie van de Koerden. Hij 

is nog extra betrokken bij deze kwestie om
dat hij voor de Politieke Commissie van het 
EP rapporteur is over het onderwerp non

interventie. Het Parlement sprak verder uit 
dat de lidstaten van de Gemeenschap bereid 
moeten zijn Koerdische vluchtelingen op te 
nemen, en dat een politieke oplossing van het 
Koerdische vraagstuk onderdeel moet uitma
ken van een internationale vredesconferentie 

voor het Midden-Oosten. 

Arjen Bouter 
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Duurzame ontwikkeling 1n de politieke praktijk: 

OMGAAN MET DUBBELE 
DOELSTELLINGEN 
Milieu hoort een centrale overweging 
te zijn in het handelen en besluiten van 
overheid en bedrijven. Milieu kan geen 
onderwerp meer zijn voor compromis
sen. D66 is bereid zo nodig onze wel
vaart te verminderen ten koste van de 
welvaart. Zo staat het in het ver
kiezingsprogramma. D66 bepleit duur
zame ontwikkeling: economische ont
wikkeling voorzover dat mogelijk is 
binnen de randvoorwaarden van het 
ecologisch systeem. Zijn milieu en eco
nomische groei eigenlijk wel verenig
baar? "Het ontwikkelings-plan van 
Schiphol is het meest pregnante voor
beeld waarbij die afweging moet wor
den gemaakt", meent Tweede Kamer
lid Dick Tommel. Op gemeentelijk, 
provinciaal en landelijk niveau oorde
len Democraten over de plannen. Hoe 
verloopt die permanente afweging tus
sen milieu en economie in de politieke 
praktijk? 

Jan de Lange was tot voor kort de enige D66 
Gedeputeerde. In Noord-Holland. 
Alleen het noemen van de naam Schiphol, 
doet hem al verzuchten: "Oh, dat zijn lastige 
vragen". De provincie Noord-Holland is een 
van de deelnemers aan de stuurgroep die het 
ontwikkelingsplan voor Schiphol heeft opge
steld. 

Andere participanten zijn het ministerie van 
VROM, het ministerie van Verkeer en Wa
terstaat, de gemeente Amsterdam, de ge
meente Haarlemmermeer en NV Schiphol. 
De Lange: "Schiphol ambieert een positie bij 
de top vijf van de luchthavens in Europa. De 
positie van Londen, Frankfurt en Parijs is on
aantastbaar. Nu staat Schiphol qua vrachtver
voer op de vierde plaats, qua personenver
voer op de vijfde plaats. Maar er zijn legio 
concurrenten, waaronder bijvoorbeeld Mi
laan, München en Brussel. Goed beschouwd 
zijn Rotterdam (als belangrijke zeehaven) en 
Amsterdam (als belangrijke luchthaven) voor 
onze economie twee belangrijke ankers. Het 
ontwikkelingsplan van Schiphol heeft twee 
doelstellingen. Allereerst: de positie van 
'mainport' veilig stellen. Dat is een belang
rijke luchthaven met een netwerk van inter
continentale vluchten. En ten tweede: de 
kwaliteit van de leefomgeving verbeteren." 
De uitbreiding van Schiphol heeft belangrijke 
economische consequenties. Jan de Lange: 
"Als de uitbreiding doorgaat schat men de 

uitbreiding van de werkgelegenheid op 50 à 
70.000 arbeidsplaaten. 
Schiphol is goed voor een miljarden bijdrage 
aan de economie." Daarvoor heeft de lucht
haven ruimte nodig: bedrijfsterreinen. we
gen, verbetering van de spoorvoorzieningen 
(aanleg van de TGV). Uitbreiding betekent 
ook een aanslag op het milieu. 

Italiaanse toestanden 
Els Berman, tot voor kort fractievoorzitter in 
Provinciale Staten van Noord-Holland en nu 
Gedeputeerde, spreekt desgevraagd over 
"lusten en lasten" als Schiphol ter sprake 

Els Bermon 

komt. "Er is serieus getracht om het milieu in 
de plannen mee te nemen. Maar uiteindelijk 
verliest het milieu het toch van de economi
sche ontwikkeling", zegt Berman. "Een voor
beeld vormt de toepassing van de nachtnor
mering. Er is een norm voor het aantal 
vliegtuigen dat gebruik maakt van de luchtha
ven tussen 24.00 uur en 6.00 uur. 
Hanteren van die norm betekent feitelijk nau
welijks vliegen. Maar in plaats van het vermin
deren van vluchten, wordt nu gezocht naar 
een andere norm, zodat er eigenlijk niets 
hoeft te veranderen. Dat zijn toch eigenlijk 
'Italiaanse toestanden': je draait het gewoon 
om." D66 heeft zich in de PS steeds uiterst 
kritisch opgesteld. Na urenlange discussies 
besloot de PS-fractie het convenant voor de 
uitbreiding van Schiphol niet te tekenen. 

Berman onderschrijft het D66-standpunt dat 
er over het beleidsterrein milieu geen com
promissen gesloten moeten worden. 

Compromissen 
Op dinsdag 16 april werden de nieuwe Pro
vinciale Statenleden en het nieuwe College 
van GS geïnstalleerd. Het is steeds de bedoe
ling geweest dat de PS in de oude samenstel
ling een besluit zou nemen over de beleids
voornemens van Schiphol. Dat is gelukt. Op 
de laatste dag dat het College van Gedepu
teerde Staten in functie was, werd het conve
nant getekend. Gedeputeerde Jan de Lange 
ging akkoord met het ondertekenen van het 
convenant. Regiovoorzitter Ni co Schoof wil 
geen oordeel uitspreken over de handelswij
ze van De Lange. 
Hij benadrukt dat de D66-fractie enorm 
hecht aan een optreden als eenheid. Dat is 
ook steeds gelukt, tot die laatste dag in de 
oude samenstelling van Provinciale Staten. 
"Zo'n besluit nemen op de laatste dag, dat 

jan de Lange 

vind ik erg geforceerd", zegt hij desgevraagd. 
Hij noemt het een moeilijk te verteren zaak. 
"Bij de bespreking in de fractie zullen de emo
ties hoog oplaaien en er zal flink wat rook uit 
de fractiekamer ontsnappen." Ook Schoof 
("Schiphol is inderdaad een boeiend onder
werp voor een discussie in de partij") bena
drukt echter het belang van de luchthaven 
voor Noord-Holland. "De PvdA is ook ver-



deeld. Vergeet niet, er zijn veel partijleden 

voor verdere economische ontwikkeling. 
Hun standpunt is: je moet compromissen si ut

ten, anders kun je niet deelnemen aan het 
bestuur." 

Milieurem 
"Als je niet meedoet, heb je ook niets te 

vertellen", constateert De Lange nuchter. 

"De gemeente Haarlemmermeer en de pro

vincie hebben steeds het zwaarst op de mi

lieurem getrapt. Dat kunnen we nu blijven 
doen." Heeft hij concrete voorbeelden I "De 

landelijke norm voor luchtverontreiniging uit 

het Milieubeleidsplan geeft een grens aan. 

Door toename van luchtverkeer neemt de 

luchtverontreiniging toe. Weliswaar niet dra

matisch, maar de minister neemt op zich de 

luchtverontreiniging elder·s te verminderen, 

zodat toch aan de norm kan worden voldaan. 

Wat betreft geluidhinder nu zijn er I 5.000 

geluidgehinderde woningen. Onder meer 

door de Zwanenburg-baan iets t2 verleggen, 

daalt dat aantal tot 9.000. Toch bijna de 

helft. .. ", aldus De Lange. "Ik wil benadrukken 

dat het slechts gaat om beleidsvoornemens." 

Na de vraag of De Lange verwacht binnen 

D66 consensus te bereiken over een stand

punt, valt er een pijnlijke stilte. Hij heeft geen 

idee. 

Purewinst 
Democraat Hanneke Combee is wethouder 

van Haarlemmermeer. Schipholligt in de ge

meente. Dat alle betrokkenen nu praten over 

een plan van aanpak met dubbele doelstellin

gen, noemt zij pure winst. "Dat is toch nooit 

eerder vertoond I Vroeger nam de geluidhin-
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der ongecontroleerd toe. Vroeger namen 

ook de nachtvluchten ongecontroleerd toe. 

Er liggen nu keiharde milieuafspraken in de 

plannen vast. Ik geef toe: als je kijkt naar het 

verleden is er wel reden voor enig cynisme." 

Ook is er een kans dat het milieu onderge-

i sneeuwd zal raken bij de economische ont

wikkeling, meent Combee. 

Toch is ze blij dat de provincie heeft gete

kend, omdat gemeente en provincie hand in 

hand voor de milieu-belangen pleiten. Twee

de Kamerlid Dick Tom mei is op zijn hoede als 

Schiphol ter sprake komt. Net als de andere 

gesprekspartners weegt hij zijn woorden op 

een goudschaaltje. "D66 heeft in de Kamer 

tegen onderdelen van het plan grote bezwa-
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ren gemaakt, in het debat met de bewinds

lieden. Er is afgesproken dat er een Milieu 

Effect Rapportage (een zogenaamde MER) zal 

worden gemaakt. De ministers hebben toe

gezegd, dat de Kamer nergens aan gebonden 

is. Er is nog geen sprake van een vorm van 

instemming. Onze handen zijn vrij. Het uitein

delijke besluit valt pas in de volgende kabinet

speriode." Tom mei ervaart niet dat het ne

men van een besluit moeilijker is, naarmate de 

plannen steeds verder ontwikkeld zijn. "Er 

kan nog zoveel veranderen: de economische 

groei kan tegenvallen. 

Daardoor kan er een volstrekt nieuwe kijk op 

de plannen komen. De toename van het 

luchtverkeer met een factor drie lijkt mij ook 

wat overtrokken." Tommei bagatelliseert de 

ondertekening van De Lange van het conve
nant: 

"Ach, dat is zijn rol in GS. Het is moeilijk om 

met dat spanningsveld tussen milieu en eco

nomie om te gaan. Als straks niet voldaan kan 

worden aan de harde milieu-criteria, dan kan 

van het doorgaan van de plannen geen sprake 

zijn." Het is duidelijk dat een discussie binnen 

de partij over het concept van economische 

groei wenselijk is, met name in relatie tot het 

dragen van bestuursverantwoordelijkheid. 

Dubbele doelstellingen lijken vaak onverenig

bare doelstellingen. Zoveel is zeker. 

Peter van den Besse/aar 
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DE LANGE MARS 
In maart behandelde de Kamer het rap
port van de commissie Deetman (offici
eel commissie Vraagpunten) over 
staatsrechtelijke en bestuurlijke ver
nieuwing. Alle fracties ploegden zich 
een weg door de serie vraagpunten en 
oplossingsrichtingen de commissie had 
bedacht. 

In het voor D66 cruciale debat voerde Ger
rit-Jan Wolffensperger het woord namens de 
fractie. De inbreng van D66 was erop gericht 
om blokkades te voorkomen: de ideeën over 
vernieuwing moesten op de parlementaire 
agenda blijven staan. Is dat gelukt? Wolffen
sperger: "Ik dacht het wel: bijna alle onder
werpen blijken voor de Kamer bespreekbaar 
te zijn, variërend van de gekozen formateur 
tot het districtenstelsel en de gekozen burge
meester. Het enige waar een kamermeerder
heid (van CDA en VVD) niks in ziet is het 
referendum. Op zichzelf is dat jammer. Maar 
het nee tegen het één geeft de rest van de 
voorstellen wel extra gewicht." 

Dat klinkt allemaal prachtig maar is dat niet 
een wat al te mooie voorstelling van zaken? 
De VVD en ook het CDA hebben tijdens het 
debat toch grote reserves ten aanzien van de 
bestuurlijke vernieuwing getoond? "Dat is 
waar maar datgeldt vooral voor 'de enige 
liberale partij' in Nederland. De woordvoer
der van het CDA. Mate man, staat veel minder 
negatief tegenover de voorstellen van Deet
man. Hij zei: 'we zijn niet bij voorbaat over
tuigd maar we zijn bereid naar nieuwe argu
menten te luisteren'. Het komt er dus op aan 
om die nieuwe argumenten aan te dragen." 
Zijn er dan nieuwe argumenten? De ideeën 
over meer democratie, een grotere betrok
kenheid van de kiezer bij de parlementaire 
besluitvorming en de gekozen minister-presi
dent zijn toch al zo oud als D66 zelf? Gerrit-
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Jan Wolffensperger: "Die ideeën zijn inder
daad niet nieuw. Maar dat doet niets af aan 
hun waarde. Naar mijn opvatting is de tijd nu 
veel rijper voor een herziening van ons staats
recht en ons bestuur. In vergelijking met 25 
jaar geleden zijn de burgers, alleen al door de 
media en het onderwijs, beter geïnformeerd. 
Die informatie willen zij vertalen in meer 
betrokkenheid bij de politieke besluitvor
ming. Maar de inrichting van het openbaar 
bestuur is bij die ontwikkelingen achtergeble
ven. De burger straft dat ondermeer af door 
weg te blijven bij verkiezingen. 
En dat is nog maar één van de argumenten 
voor de noodzaak van bestuurlijke ver
nieuwing." 

Wat gaat er nu verder met het rapport
Vraagpunten gebeuren? 
OlgaScheltema,lid van de commissie-Deet
man: "Nu is de commissie weer aan zet. Die 
moet het werk gaan verdelen. Er zijn enkele 
concrete suggesties gedaan die de regering 
kan overnemen (bijvoorbeeld de vorming van 

Gemt)an Wolffensperger m act1e tij
dens de wekelijkse fractrevergadenng 

een civil service), er zijn verbeteringen in de 
werkwijze van de Kamer voorgesteld die in 
commissieverband moeten worden doorge
sproken (zoals het verminderen van het aan
tal commissievergaderingen) en er zijn een 
paar fundamentele zaken die nader bestu
deerd moeten worden (zoals de denkbare 
varianten voor het districtenstelsel). Maar 
daar zou het niet bij moeten blijven. De dis
cussie over bestuurlijke vernieuwing moet 
ook gevoerd worden door de mensen die het 
betreft: de ambtenaren, de politieke partijen 
en niet in de laatste plaats door de burgers 
zelf." 

-~--- ·--------

Meststinkt 

Onlangs heeft het Rijksinstituut voor Volks
gezondheid en Milieuhygiëne (RIVM) een rap
port uitgebracht over de verzuring. Goed 
nieuws: de verzuring daalt. Maar ook slecht 
nieuws: het aandeel van de mest in de verzu

ring stijgt. 
Blijkbaar wordt er, ondanks alle goede voor
nemens, meer gepoept dan ooit. De regering 
kan er niet wakker van liggen. 
Tussen CDA en PvdA was afgesproken om 
pas in 1992 weer naar de mest te gaan kijken. 
En ondanks het verontustende RIVM-rap
port, houdt de coalitie vast aan die afspraak. 
Landbouwwoordvoerder Pieter ter Veer: 
"Een verkeerd signaal. De mesttoename is 
één van de grootste bedreigingen voor ons 
milieu. Dat kan je niet straffeloos een jaartje 
laten sloffen. Daar moet je meteen wat aan 
doen. Maar dat schijnt tussen CDA en PvdA 
de grootste problemen te geven. En daarom 
laten ze het maar even liggen." Niet alleen 
mest stinkt. 

MEDIAWET 
VERKROT 
"Het parlement verbouwt opnieuw 
een kamertje van de Mediawet zonder 
te zien dat het hele gebouw om renova
tie schreeuwt', schreef mediawoord
voerder Gerritjan Wolffensperger in 
zijn Paroolcolumn aan de vooravond 
van het vorige week gehouden Kamer
debat over de toelating van commer
ciële radio en televisie op de kabel. 
Wolffensperger toonde zich niet echt 
gelukkig met het debat over het voor
stel dat hij betitelde als 'één van de 
merkwaardigste wetswijzigingen van 
de afgelopen jaren'. Vooral omdat het 
voorstel iets regelt wat niets te maken 
heeft met de problemen waar de Ne
derlandse televisie voor staat. Want 
terwij I d' Ancona voorstelt dat Neder
landse commerciële televisie voortaan 
van de kabel gebruik mag gaan maken, 
knokken de Hilversumse omroepen 
voor het voortbestaan van het televi
siebestel. 

Wakker geschud door de populariteit van 
RTL4 en het verlies van kijkers en reclamegel
den, is Hilversum bezig met een grondige 
reorganisatie. Op basis van een advies van de 
organisatie-adviesgoeroes van McKinsey 
heeft het NOS-bestuur een nieuwe zenderin
deling gemaakt. 
Er moet een 'gedifferentieerd bestel' komen, 
met één zender, die zich als kostwinner met 
veel reclame (ook in programmaonderbre
kingen) op een breed publiek gaat richten om 
zo de bul aan reclamegelden binnen te halen. 
Er zitten heel wat goede kanten aan de toe
komstplannen voor de televisie, maar nog 
meer haken en ogen, vooral door de blijvende 



vercommercialisering (meer reclame en ver

plicht programmeren op grote kijkersgroe

pen). Voor een belangrqk deel komen die 

nadelen voort uit een politiek compromis dat 

PvdA en CDA in het regeerakkoord hebben 

vastgelegd, maar dat steeds meer aan kritiek 

onderhevig is. Volgens CDA en PvdA moeten 

de drie ethernetten in Nederland behouden 

blijven voor de publieke omroepen. Maar van 

die omroepen willen er eigenlijk twee (TROS 

en Veronica) zo commercieel mogelijk wer

ken. En daar wringt de schoen. Zelfs McKin

sey meldt in een bijlage dat de beste oplossing 

voor levensvatbare televie een bestel is met 

twee publieke en een commercieel net. Wa

re het niet dat die oplossing buiten hun op

dracht viel. Ook in het plan van NOS-voorzit

ter De Jong is eigenlqk sprake van een com

mercieel net (met de EO als vreemde eend in 

de bijt) en twee publieke netten. Hilversum 

durft de stap naar een echte splitsing tussen 

commercie en publieke omroep echter niet 

te maken. 

Tegen het licht van deze halve paleisrevolutie 

in Hilversum is het vrq onbegrijpelijk dat het 

parlement zich slechts buigt over commercie 

op de kabel, met als argument van CDA en 

PvdA dat dit eerst maar geregeld moet wor

den (dat hadden ze 1mmers met elkaar afge

sproken bij het aangaan van de coalitie) en dat 

de politiek pas daarna over de toekomst van 

het Nederlandse publieke bestel mag gaan 

praten. 

D66 is het met die redenenng niet eens. Wij 

zijn altijd al voorstander geweest zijn van het 

uit elkaar halen van commercie en publieke 

doelstellingen in het bestel. Dat heeft als lo
gisch gevolg een bestel met een commercieel 

net en twee publieke netten, die vrijwel ge

heel uit de (eventueel iets hogere) omroep

bijdrage betaald kunnen worden. Een besluit 

van de Kamer om commerciële televisie toe 

te laten op de kabel frustreert de totstandko

ming van zo'n door steeds meer betrokkenen 

als best geacht duale bestel. Hoe meer com

merciële gegadigden, hoe moeilijker de over

stap van TROS en Veronica immers wordt. 

-
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Kamerdelegatie bezocht Balticum 

Op initiatief van Doeke Eisma bracht een 

delegatie van de Tweede Kamer een bezoek 

aan de Baltische landen èn aan Moskou. Zowel 

voor- als achteraf stelde de initiatiefnemer 

zich iets voorzichter op dan de andere dele

gatiel eden. Eisma respecteert uiteraard het 

onafhankelijkstreven van de Balten, maar hij 

heeft ook wel enig begrip voor de ietwat 

terughoudende opstelling van het Westen. 

Eisma vóór zijn vertrek: "Indien de onafhan
kelijkheid van de Baltische landen zou worden 

afgdwongen in een sfeer van confrontatie met 
Moskou zou een kettingreactie het gevolg 

kunnen zijn, resulterend in de complete des
integratie van de Sowjet-Unie. 

Gelet op de hoog oplopende spanningen in 

bijvoorbeeld de Kaukasus- waar nu al een 

burgeroorlog woedt- lijkt mij de vrees voor 

de zogeheten 'instabiliteit' niet ongegrond." 

Eisma na terugkeer: "Die vrees heb ik nog 

! steeds. Wel heb ik op een paar punten mijn 

1 

Solidariteit met Koerden 

De televisiebeelden van de vluchtende, zieke 

en stervende Koerden zijn bekend. "Het is 

hartverscheurend", zei de voorlichtster van 

het State Department, Margaret T utweiler. 

Maar Amerika en de geallieerden staken aan

vankelijk geen vinger uit. Hulp voor de Koer

den bleef uit. Mede onder druk van de pu

blieke opinie kwam daar gelukkig verandering 

in. Het voorstel van de Europese Raad een 

enclave, een soort vrijhaven, voor de Koer

den in te richten, werd na enig aarzelen aan

vaard door de Amerikaanse regering. Ameri

kanen, Britten, en Fransen maken zich nu let

terlijk sterk voor de veiligheid van de Koer

den. Ook Nederland heeft militaire steun 

mening herzien,- als je daar niet toe bereid 

bent, zou je je ook niet ter plekke op de 

hoogte hoeven te stellen. Ik koester bijvoor

beeld niet meer de hoop dat de onafhankelijk

heid dan wel autonomie van de Baltische lan

den geregeld zou kunnen worden in Gorbats

jows conceptUnieverdrag. Ik vestig nu mijn 

hoop op de directe onderhandelingen tussen 

de Baltische landen en Moskou. Als je kiest 

voor een onderhandelingsproces, moet je ac
cepteren- en dat heb ik ook tegen mijn Balti

sche gesprekspartners gezegd- dat de uit
komst niet bijvoorbaat helemaal vast staat. 

Een engeclausuleerde souvereinitiet lijkt mij 
niet haalbaar. Met name op gebied van het 

veiligheidsbeleid zullen ook de Balten sommi

ge concessies moeten doen, bijvoorbeeld in

zake de militaire bases aldaar.ln gesprekken 

met Baltische parlementsleden is mij geble

ken dat daar ook wel compromissen over te 

sluiten zijn,- een hoopvol teken." 

toegezegd. Alle kamerfracties staan pal ach

ter dit besluit, zo bleek in het kamerdebat van 
donderdag 18 april. 

Minister Van den Broek sprak over een huma

nitaire actie met een militaire rand. Niette

min kan deze actie leiden tot een langdurig 

militair involvement, zo betoogde Jacob 
Kohnstamm in het kamerdebat. "Er is een 

risico dat op instigatie van Bagdad een einde

loze reeks provocaties gaat plaatsvinden en 

dat de actie, hoewel die primair een humani

tair karakter heeft, zich langzamerhand meer 

in militaire zin ontwikkelt." Kohnstamm 

voegde er onmiddelijk aan toe dat deze con

statering uiteraard geen enkele afbreuk doet 

aan de steun van de fractie voor het gevoerde 
beleid. 
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Dierenleed ~n-~•-
Het viel niet mee de ogen droog te houden 
toen de Kamer de nieuweGezondheids-en 
Welzijnswet voor dieren besprak.· Een scala 
aan dierenleed passeerde de revu als de bui
tengewoon ernstige aantasting van het wel
zijn van het aasvisje bij het vissen met levende 
aas en de marteling van de kip in de legbat
terij. 
D66-woordvoerder Dick Tom mei uitte nog
al wat kritiek op de halfslachtige opstelling 
van de politiek als het om het dierenwelzijn 
gaat. Ook de afbakening en de systematiek 
van de nieuwe wet bevielen hem niet. Tom
mei in de Kamer: "Neem een vis in een 
kweekvijver. Deze valt onder de Gezond
heids-en Welzijnswet. Op het moment dat 
de vis wordt gevangen komt deze onder het 
regiem van de Visserijwet. Wordt hij een 
minuut later in een leefnet gestopt dan valt 
het beklagenswaardige dier opnieuw onder 
de Gezondheids-en Welzijnswet, ook als het 
daarna wordt gedood." Het is niet alleen voor 
burgers moeilijk om het juiste loket te 
vinden. 

D A '91 ~!lliJI!!liiii'IUIIDdil!liillJlij!llli!llllllllll"'liii'IIRI&IIIJilllllll 

Onlangs werd het Democratisch Alternatief 
'91 opgericht. Een partij met als eerste pro
grammapunt "radicale democratisering en 
ontwikkeling". Zou dit dan het redelijk alter
natiefzijn voor "de tweede partij van Neder

land"? Een partij die er op uit is om 066 na 
een kwart eeuw op te blazen? 
Niets is minder waar. DA'91 is een nieuwe 
Surinaamse partij die deelneemt aan de ver
kiezingen op 25 mei. Een serieus alternatief 
voor de NOP van Bouterseen de partijen die 
vooral de belangen van de eigen etnische 
groep behartigen. 
Hoe zou het toch komen dat DA'91 in de 
Nederlandse media zo weinig aandacht krijgt? 
Past de partij soms niet in het negatieve beeld 
dat van de Surinaamse politiek geschetst 
wordt I 

ACHTERPAGINA 

WATGEBEURDE 
VOOR 
KONINGINNEDAG? 
Links en rechts besteden aandacht aan het 25-
jarig bestaan van 066. Het plaatje van Hans 
van Mierlo in regenjas langs de Amsterdamse 
grachten benend, is zo ongeveer het oer
beeld van de partij. Op 30 april 1966 zijn er in 
Krasnapolsky geen foto's gemaakt. Geen bui
tenstaander had begrepen dat daar de kiem 
voor een nieuwe politieke partij werd gelegd. 
En misschien de veertien 'binnenstaanders' 
ook wel niet. Over die roemruchte bijeen
komst op koninginnedagresten ons alleen 
geschreven bronnen. Uit die club van veer
tien door Hans Gruyters uitgenodigd, groei
de in enkele maanden de gideonsbendevan de 
36 die in september 1966 hun naam zetten 
onder het 'Appèl aan iedere Nederlander die 
ongerust is over de ernstige devaluatie van 
onze democratie'. Toen was er geen houden 
meer aan. Binnen een maand bestond 066. 
Toch kwam die uitnodiging van Hans Gruy
ters niet uit de lucht vallen. Daar gaat een 
geschiedenis aan vooraf, die van de bekende 
toevalligheden aan elkaar hangt. Als die toe
valligheden er niet waren geweest, dan zou 
de verontrusting over onze democratie vast 
op een andere wijze vorm gekregen hebben. 
Het blijft altijd weer verbazingwekkend de 
echte geschiedenis te lezen. We gaan het hier 
niet allemaal vertellen. Velen van u weten hoe 

Peter Baehr en Eric Visser in het najaar van 
1965 op een regenachtige zondagmiddag 
voor de grap een aanzet tot een programma 
voor een nieuwe politieke partij schreven. 
Hoe die tekst in de la verdween omdat het 
immers onmogelijk is om een nieuwe poli
tieke partij op te richten in dit land, of het 
moest een getuigenispartijtje zijn'. En hoe die 
twee vrienden enkele maanden later hun 
schrijfsels weer uit de la haalden om ze te 
bezorgen aan Gruyters, die door een 'ver
keerde' uitspraak over 'het' huwelijk de VVD 
de rug toe had geroyeerd. Uit dat contact 

'groeiden' de bijeenkomsten, de ideeën, het 
appèl en tenslotte de partij. 
U kunt het allemaal nog eens bekijken op de 
videofilm 'Twintig jaar optimisme', die de 
PS VI u graag verhuurt of verkoopt. Men 
hoort toch zijn wortels te kennen I 

OUWE JONGENS, 
KRENTENBROOD? 
U las het in de krant of u zag het op de 
televisie: Oud-kamerleden hebben een club 
opgericht, een vereniging van oud-leden van 
de Tweede Kamer. Oudkamervoorzitter van 
Th iel haalde herinneringen op. 'Als het erg 
warm was kwamen sommige heren aan de 
voorzitter vragen of ze hun colbertje uit 
mochten doen. Dan hoorde je als voorzitter 
te antwoorden: 'goed, mits de dames er geen 
bezwaar tegen hebben'. 
066 was goed vertegenwoordigd met een 
tiental onder de ruim 150 die op die middag in 
hun oude vergaderzaal aanwezig waren. On
der hen was ook Erwin Nypels, die staande de 
bijeenkomst in het bestuur van de club werd 
gekozen. Hij vertelde er ons over: 'De vraag 
van de initiatiefgroep om mij kandidaat te 
stellen voor het bestuur had twee motieven. 
Men vond het wel plezierig om een vertegen
woordiger uit D66-kring in het bestuur op te 
nemen. Het tweede motief was dat men 
graag iemand in het bestuur had, die op de 
hoogte is van rechtspositieregelingen. Omdat 

ik jarenlang woordvoerder sociale zaken ben 
geweest en nu voorzitter van een vakorgani
satie ben, vond men mij wel gekwalificeerd.' 
De vereniging heeft drie doelstellingen: 
I . Het onderhouden van sociale contacten 
tussen oudkamerleden, 2. Het kweken van 
belangstelling voor het huidige werk van de 
Tweede Kamer en 3. Belangenbehartiging 
van oud-kamerleden. Het aantalleden dat 
zich heeft opgegeven om lid van de vereniging 
te worden gaat boven de 200 uit. Hessel 
Rienks van de PvdA is voorzitter en Van der 
Sanden van het CDA is secretaris. 
Nederland heeft er weer een nette club bij. 

(sv) 

De druk op de partiJ-OrganiSOtle neemt 
toe. Omdat een aantalleden nog steeds 
hun contributie over 1991 met voldaan 
hebben heeft het Hoofdbestuur ingriJ
pende maatregelen moeten nemen. 
Zo bestaat er nu de D66-partijserv~ce, 
'voor al uw belegde brood' Op verzoek 
van de receptie, m.n. L1eke Worburg 
(rechts op de foto) en Jeanette van Soe
/en (even nieuwe boter halen), ontvan
gen alle vergeetacht/gen bmnenkort 
een betalingshermnering. Op de foto 
lmks net u Monique Terwse/ van het 
Scholingsinst/tuut het goede voorbeeld 
geven. Het Hoofdbestuur zal de geno
men maatregelen weer tntrekken als de 
leden hun verpltchtmg nagekomen Zijn 
(foto· A. Osten) 
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EUROPA! EU.ROPA? verdiepen. Dat was vroeger zo, dat is vandaag 
de dag nog zo", aldus Van Mierlo in een on
langs uitgesproken rede voor de T edmische 
Universiteit van Eindhoven. 

f 
I 

( 

/ 

Harx is dood, maar met Europa gaat 
het ook al enige tijd niet zo goed. Een 
jaar geleden ging het nog uitstekend. 
Daar zag het toen althans naar uit. Na 
de ineenstorting van de communisti· 
sche wereld blaakten de Europese rege
ringsleiders en het Franse staatshoofd 
van zelfvertrouwen. De euforische 
stemming over 'het nieuwe Europa' be
reikte eind april 1990 in de Ierse hoofd
stad Dublin een climax. Op de bijeen
komst van de Europese Raad (de top· 
conferentie van EG-leiders) werden de 
idealen opgepoetst en f!ieuwe, ambi
tieuze doelstellingen geformuleerd. 
Tegelijk, of ten minste in het kielzog 
van de Duitse hereniging zou ook de 
Europese eenwording verwezenlijkt 
moeten worden. Ook werd aan de 
Oosteuropese landen een handreiking 
geboden; de Oosteuropese volkeren 
zouden· te zijner tijd· kunnen rekenen 
op een warm onthaal bij hun terugkeer 
in de familie van Europese naties. Dus 
niet alleen een 'verdieping' van de Eu
ropese Gemeenschap, maar ook een 
'verbreding'. 

Aan de vooravond van die gedenkwaardige 
bijeenkomst waren de de verwachtingen 
door Jacques Delors, de voorzitter van de 
Europese Commissie (het dagelijks bestuur 
van de EG), al stevig opgeklopt. "Als de ge
schiedenis haar pas versnelt, ,moet ook Euro
pa sneller vooruitgaan". En daar gingen ze. Op 
naar de EMU (Economische en Monetaire 
Unie) en de EPU (Europese Politieke Unie). 
Vorig najaar gingen gelijktijdig twee zogehe
ten Intergouvernementele Conferenties van 
start, één voor de EMU en één voor de EPU. 
Maar de onderhandelingen zijn niet echt op 
gang gekomen. Met de EMU willen vooral de 
Britse Premier Major en Bondskanselier Kohl 
niet meer zoveel haast maken. De besprekin
gen over de Politieke Unte lijken in een ware 
impasse beland. De sfeer van eensgezindheid 
is omgeslagen in een mer à boire van toene
mende onderlinge irritaties. 
Allerlei verschillen van inzicht zijn intussen 
zichtbaar geworden, zo niet over het eind
doel, dan wel over de weg daar naar toe. "De 
idealen botsten op de harde Europese reali
teit. Die realiteit is dat de Europese landen 
met elkaar in de clinch raken juist wanneer zij 
de onderlinge samenwerking trachtten te 

Er is nog altijd fundamentele onenigheid over 
de toekomstige rol van de Europese Com
missie en de rol van het Europese Parlement. 
Komt het zwaartepunt van de besluitvorming 
te liggen bij de Europese Commissie en het 
Europese parlement of blijven min of meer 
souverein handelende lidstaten de dienst uit
maken. Hetgaat om de tegenstelling over 
supragouvernementele (of communautaire) 
samenwerking versus samenwerking op in
tergouvermentele grondslag als fundament 
van deEG. 
Deze tegenstelling speelde ook een promi
nente rol in het debat over een Europees 
veiligheidsbeleid, inclusief defensiecompo
nent. Maar een andere tegenstelling liep daar 
dwars doorheen: die tussen 'Europeanen' en 
'Atlantici'. Moet Europa een min of meer 
zelfstandige rol spelen op veiligheidsgebeid of 
moet de Europese samenwerking op dit ter

rein toch altijd ondergeschikt of complemen
tair zijn aan de Navo1 Dit laatste pleit hebben 
de Atlantici, onder aanvoering van Nederland 
en Engeland en in de rug gesteund door de 
VS, voorlopig gewonnen. Voorlopig, want 
Frankrijk en ook Duitsland hebben hun 'Euro
pese' ambities nog niet begraven. Parijs legt 
zich niet neer bij het primaat van de Navo, 
maar is zich er alleen van bewust dat de ande
re lidstaten op dit moment het primaat (nog) 
aandeNavo willen toekennen. Parijs en Bonn 
wachten een volgende kans af. 

En D661 D66 heeft Europa al sinds haar op
richting hoog in het vaandel staan. Maar de 
woordvoerders moeten erkennen dat hun 
idealen nogsteeds niet binnen handbereik 
liggen. Althans nu nog niet. Sommige doel
stellingen blijken ook op gespannen voet te 
staan met elkaar. Een Europeanisering van het 
veiligheidsbeleid is dringend gewenst, maar 
democratisering van de Europese Gemeen
schap evenzeer. 
Als de Europese veiligheidsidenteit zichtbaar 
gemaakt kan worden, zal die voorlopig sterke 
intergouvermentele trekken vertonen. 
Communautarisering van het veiligheidsbe
leid, resulterend in een centrale rol voor de 
Europese Commissie en een controlerende 
functie voor het Europees parlement, is ook 
op de wat langere termijn niet te verwachten. 
Oftochwel1 

Zie pagina's 4 en S over het Europa
debat. 
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COMMENTAAR 

DE VERKEERDE LIJN 
De Partij van de Arbeid probeert zichzelf uit het electorale moeras te trekken. De 
wijze van aanpak leidt echter tot een geprolongeerd verblijf in de drassige regionen 
van de Nederlandse politiek. Hoe meer de kiezersgunst wegebt, des te voortvaren
der licht de PvdA de ankers uit de periode Den Uyl. Het beleid van de jaren zestig en 
zeventig wordt nu door partijleider Kok zonder blikken of blozen afgedaan als "dat 
was dus de verkeerde lijn". De nieuwe generatie sociaaldemocratische leiders laten zich 
opvallend gemakkelijk meeslepen op de golven van de nieuwflinksheid': de PvdA is 
een ware campagne gestart tegen misbruik van sociale voorzieningen, gelijk Wiegel in 
de jaren zeventig. Ook is de PvdA het nu kennelijk met de VVD eens dat er meer 
nadruk moet worden gelegd op geld verdienen dan op de verdeling van inkomen. Ten 
behoeve van de concurrentie-positie van het Nederlandse bedrijfsleven moeten 
vooral de kosten van de werkgevers omlaag. 
Het valt op zichzelf toe te juichen als een partij haar programma aan de maatschappe
lijke noodzaak aanpast. De nieuwe inzichten van de PvdA zijn bovendien soms niet van 
redelijkheid ontbloot. Zo is de aanpak van oversubsidiëring of van oneigenlijk gebruik 
van de WAO zeer wel verdedigbaar. Het terugschroeven van overheidstekorten en 
beheersing van de loonstijging is onmiskenbaar verstandig. Ook is een hoge prioriteit 
voor bestrijding van criminaliteit en milieuvervuiling niet "rechts". De vraag dringt 
zich echter op waarin deze koers zich nog onderscheidt van die van andere, niet 
progressieve partijen. 
De politieke reuzezwaai tast bovenal de geloofwaardigheid van de PvdA aan: de 
eerder met grote felheid verdedigde posities valt zij nu zelf krachtig aan. De socialis
ten doen zeer weinig om het beeld weg te nemen dat zij zich als tijdelijke coalitie
partner van het CDA laten gebruiken als 'schild' om het bezuinigingsbeleid te 
legitimeren. Zeer opmerkelijk is immers dat de nieuwflinkse voorlieden in alle talen 
zwijgen over datgene waar hun voorgangers de mond van vol hadden. Er wordt 
nauwelijks meer gerept over de vele onrechtvaardigheden in onze maatschappij. 
Over ongelijke kansen, mensen met achterstanden alléén omdat ze toevallig in een 
bepaald milieu zijn geboren. Over de mensen die door de vrije markt in de verdruk
king komen. 
Waren de vroegere partijleiders naïeve idealisten zonder oog voor de realiteit? Of is 
onze samenleving door de eerdere kabinetten Lubbers-met-VVD veranderd in een 
sociaal paradijs waarin geen onrechtvaardigheden meer uit de weg hoeven te worden 
geruimd? 

Welke redenen kiezers ook mochten hebben om op de PvdA te stemmen, Wiegeli
aanse slogans waren dat niet. Daarom is het hoogst twijfelachtig of veel kiezers terug 
zullen keren 'als de PvdA maar duidelijk wordt', dat wil zeggen met volle kracht naar 
rechts stevent. Toekomstig succes van de PvdA wordt niet alleen belemmerd door 
haar eigen verleden, maar ook door de wijze waarop zij daar afstand van neemt. 
Kenmerkte de periode van de jaren zestig en zeventig zich vooral door een politiek 
van goede bedoelingen', in de jaren tachtig hebben de politici zich op de (onbedoelde) 
effecten van het beleid gestort. Parlementaire enquêtes en bovendien hogere priori
teit aan het toetsen van wetgeving in de praktijk. Zoals veel politici zich lange tijd blind 
staarden op goede intenties, zo dreigt nu een eenzijdige nadruk op de nadelen van 
regels, hun complexiteit en de gebrekkige naleving ervan. De oud-liberale slogan hoe 
minder overheid hoe beter' wordt nu zelfs door veel socialisten omarmd. 
Voor een ingewikkelde en deels onrechtvaardige samenleving blijft echter steeds veel 
nieuwe wetgeving nodig. Wel moet de uitvoering dichter bij de burger zelf, dus zoveel 
mogelijk gedecentraliseerd plaats vinden. 
Grote pretenties en ideologische modellen leiden tot te hoge verwachtingen en dus 
teleurstellingen als de verwezenlijking uitblijft. 
D66 is zich hiervan door haar aard goed bewust. Onze partij heeft bovendien vanaf 
haar oprichting veel aandacht gevraagd voor de politiekbestuurlijke processen en de 
gevolgen van slechte wetten voor het dagelijks leven van de burger. 
Door de teloorgang van het socialisme dreigt er evenwel een algemeen taboe op 
idealisme en veranderingsgezindheid. Dit is volkomen ten onrechte en D66 moet zich 
daar dan ook niets van aan trekken. Het voortdurend kritisch zoeken naar een 
rechtvaardiger, beter en doorzichtiger bestuurde maatschappij vormt onze bestaans
grond in de Nederlandse politiek. Naarmate de PvdA haar oorsprong meer verlooch
ent en een behoudender partij wordt, zal samenwerking met ons steeds lastiger 
worden. Fractieleider Wöltgens pleit weer voor een progressieve volkspartij. Die 
hoeft er echt niet te komen. Progressieve sociaaldemocraten en liberalen kunnen 
gewoon op D66 stemmen. 

Bob van den Bos 
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SWB organiseert JUbileumsymposium over typ1sch 066- onderwerp 

DE VERANDERENDEROL 
VAN DE POLITIEK 
Is er wel hoop? Een lokale D66-afdeling 
organiseerde laatst een forum met als 
titel 'een jaar college' en als centrale 
vraag: is de bestuurscultuur veranderd 
sinds 066 in het college zit? Een typisch 
geval van zelfonderzoek. Maar ook een 
wethouder van de andere partij werd 
de gelegenheid gegeven te reageren. 
Zijn reactie was kenmerkend voor het 
verschil in visie. Hij vond het leuk in het 
forum te zitten, maar betreurde het 
dat er geen concreet onderwerp was 
gekozen. 

De wethouder kan me nog meer vertellen. 
Niet concreet? De werkgroep 200 I, een in

terne D66-club die op verzoek van het 
Hoofdbestuur een toekomstvisie op de maat

schappij op tafel legde, waarschuwde in haar 
rapport in 1988 voor de dreigende achter
stand van de politiek. "Het lijkt vaak alsof de 

overheid nog naar de radio luistert, terwijl de 

bevolking allang achter de video zit". Het 
gevolg van deze achterstand is dat de over
heid niet meer is wat mensen ervan verwach
ten. In allerlei opzichten loopt de overheid 

achter de feiten aan. Het rapport 200 I 
schetst in abstracte zin de terreinen waarop 
dat zichtbaar is. De hang naar kleinschaligheid 
en individualisering, de veranderende ar

beidsstructuren, de informatica-revolutie, de 
mondigheid van de burger en de internationa
lisering zijn de meest in het oog springende 

onderwerpen. Doordat de overheid deze sig
nalen niet ziet en antieke instrumenten ge

bruikt om de maatschappij te beinvloeden 
lijken we te verworden tot een onbestuurba

re samenleving. 
In een interview met de blad van de D66-

afdeling Haarlem wijst Hans van Mierlo (nog
maals) op de verandenngen in de maatschap
pij. Hij legt daarbij de l111k tussen individualise
ring en de rol van de politiek. "Niemand laat 

zich meer bij iemand ander optellen tot een 

groep. Behalve als je zegt dat je op honderd 
verschillende momenten van je leven in hon
derd verschillende groepen zit. 'De' arbeider, 
'de' katholiek, 'de' zwakkere, 'de' onderne

mer, zelfs 'de' bijstandsmoeder bestaat niet 

meer". "Een maatschappij is veel eenvoudiger 
te besturen als alles overzichtelijk en helder 
is, als iedereen zijn plaats weet en zich daaraan 
houdt. Het wordt moeilijker als het niet hel
der is en niemand zich ergens meer aan houdt, 

als er geen groepen meer zijn. Politieke par
tijen hebben hun ervaring opgedaan in de tijd 
dat alles nog overzichtelijk was". "Alle partij-

en( ... ) hebben hun zin gehad, ze zijn gewoon 
over hun zin heengegroeid!". 

Er is voor politieke partijen dus alle reden om 
de eigen rol tegen het licht te houden. De 

SWB, de Stichting Wetenschappelijk Bureau 
van D66 heeft dit idee opgepakt. Ter gele

genheid van het 25-jarig jubileum van de partij 
organiseert ze een jubileum-symposium on
der de titel 'De veranderende rol van de 
politieke partijen'. 

Probleem 
Jeroen Schoot is een van de drijvende krach
ten achter dat symposium. 

Schoot is secretaris van het bestuur van de 
SWB en heeft het Bureau enige tijd op ad

interim basis gerund. Hij onderschrijft dat de 
politiek een probleem heeft. "De politiek is 

losgeraakt van de maatschappij. Ze concen
treert zich op het afstemmen van deelbelan
gen en is nu zeer sectoraal bezig. De rol van 

de politiek als verbinding tussen mens en be

stuur is daarmee sterk naar de achtergrond 
verdwenen". De politiek moet de rol van 

hoeder van het algemeen belang terugwin
nen, of in ieder geval anders invullen. 

i Andere partijen lijken zich wat minder druk 

te maken over de geloofwaardigheid van de 
politiek. De lage opkomstcijfers bij verkiezin
gen worden weliswaar als vervelend ervaren, 

maar leiden -in ieder geval ogenschijnlijk- tot 
minder fundamentele discussies. Schoot: 
"D66 heeft zich altijd al bekreund over de 

maatschappelijk besluitvorming en de spelre
gels van de democratie. Binnen die spelregels 

wordt de democratie uitgehold door bureau
cratisering en technocratisering. Beleidsge

bieden zijn in handen van belangennetwerken 
i waar de burger afstandelijk tegenover staat. 

Neem de gezondheidszorg. Die discussie gaat 
over de stelselherziening, over verzekerings
vormen en gaat nauwelijks nog over gezond 

en ziek zijn. Het staat door de technocrati
sche benadering los van de mensen waar het 

over gaat. D66 is daar tegen wil en dank 

onderdeel van, zij het dat we, ik geloof als 
enige partij, daar een probleemstelling van 
maken en zeggen 'ho, het is verkeerd"'. 

D66 roept al 25 jaar dat 'het' verkeerd gaat. 
Een omslag in het politiek denken daarover is 

er nog steeds niet. Is er dan nog wel reden om 
met die ideeendoor te blijven zeulen? Schoot 
vindt van wel. "Dat is een gewetensvraag. 
Belangrijke maatschappelijke veranderingen 

vraagt vaak een halve generatie om perspec
tief te krijgen. De milieuproblematiek werd 
ook begin jaren '70 onderkend. Het is pas 

sinds een jaar of zes dat er beleidsmatig se
rieuze aandacht voor is. Dat zou geen reden 

mogen zijn om dat probleem maar te laten 
voortwoekeren. Dit zijn processen van lange 

adem. Het vraagt ook eenmentaliteits-en 
cultuurverandering. De geesten moeten 

eerst rijp gemaakt worden". 

Congres 
Een jubileumsymposium is daarvoor een goed 

middel. De opzet van de bijeenkomst garan
deert een spannende discussie. Er zijn twee 
inleiders van naam. 

Abraham de Swaan, hoogleraar sociologie in 
Amsterdam, zal als eerste inleider vanuit een 
cultureel-sociologische achtergrond de rol 
van het politieke bedrijf in de maatschappij 
beschouwen. 

Philip ldenburg, hoogleraar bestuurskunde, is 
vanwege zijn rol in de bestuurlijke ver

nieuwing algemeen bekend. Hij zal onder

meer de nadruk leggen op de ontwikkelingen 
op lokaal niveau. Hans van Mierlo zal na de 

inleiders vragen richten aan een panel. Het 
panel is samengesteld uit mensen die vanuit 

hun rol in de maatschappij met de politiek te 
maken hebben. Rudi Fuchs (directeur van het 
Haags Gemeentemuseum), Klarissa Nienhuis 
(vanuit de milieubeweging), Cees Klop en 

Jeroen Schoot (vanuit de wetenschappelijke 
bureaus van respectievelijk CDA en D66 )en 
Geert Mak (publicist) zullen in ieder geval in 

dat forum plaatsnemen. Ruby van Essen oud

voorzitter van D66, zal als gastvrouw op
treden. 

Hetjubileumsymposium vindt vanaf 13.30 uur 

plaats op vriJdag 20 september in de Grote Kerk 
te Den Haag. Nadere informatie is te verkrijgen 
bij het SWB, te bereiken via tel. 070-3858303. 
Daar kunt u zich ook inschrijven. De kosten 
bedragen f 60,. Zie ook de jubileumbijlage in het 
hart van dit blad' 

Alexander Os ten 
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Onderhandelingen over EPU in een impasse 

ECONOMISCHE REUS 
EN POLITIEKE DWERG 
11 februari, 1961. In Parijs vergaderen 
de Europese regeringsleiders en het 
Franse staatshoofd over Franse voor
stellen voor een Politieke Unie. Op één 
na alle deelnemers gaan akkoord met 
de ontwerp-verklaring die onder super
visie van De Gaulle was opgesteld. Al
leen Nederland tekent bij monde van 
minister Luns protest aan. De beoogde 
Politieke Unie is, zegt Luns, te klein qua 
leden-aantal. 
Bovendien tast het intergouvernemen
tele karakter van de Unie het (commu
nautaire) karakter van de Gemeen
schap aan. En, last but not least, de tot
standkoming van de Unie leidt tot blok
vorming binnendeNavo en brengt al
dus de Atlantische relatie in gevaar. 

Onlangs verwees Van Mierlo in een lezing 
voor de Technische Universiteit van Eind

hoven naar deze historische episode. 

Ter verklaring van het déjà vu-gevoel dat de 
actualiteit hem bezorgt. De argumenten van 

toen- supranationalisme en het primaat van 
deNavo-zijn de argumenten van nu: Van den 
Broek treedt in zekere zin in de voetsporen 
van Luns. 

Van Mierlo: "De vraag is wel of deze constan
ten in het Nederlands buitenlands beleid niet 
onderhand aan een nieuwe evaluatie onder

worpen moeten worden. Wat in het verle
den juist was, kan thans verkeerd zijn. De 

wereld staat op zijn kop: het Warschaupact is 
opgedoekt, de Sowjet-Unie is op haar retour, 
de EG groeit uit tot economische reus en de 
VS kreunt en steunt onder te zware mondiale 
verplichtingen. Kan in deze omstandigheden 
overkort worden vastgehouden aan de tradi

tionele uitgangspunten? Dat lijkt mij niet". 

Mooi verhaal 
De vraag of minister Van den Broek zich al 

dan niet te weinig flexibel opstelt in het Euro
pese diplomatieke circuit, houdt de gemoe

deren al geruime tijd bezig. Het is geen een
voudige vraag, vooral niet voor diegenen die 
zowel een 'Europeanisering' van het veilig

heidsbeleid voorstaan als een democratise
ring van de Gemeenschap. 
Want het verhaal van Minister Van den Broek 

over het supranationale Europa is een mooi, 
Europees en vooral democratisch verhaal. 

Naar de overtuiging van Van den Broek moet 
de Europese samenwerking niet op intergou
vernementele basis gestalte krijgen. Dus geen 

afspraken en zeker geen onderonsjes tussen 

tamelijk soeverein handelende regeringen. 
Het is de Europese Commissie die de beslis
singen moet voorbereiden, waarna in de Raad 

van Ministers met meerderheid van stemmen 
zou kunnen worden besloten. Alles geheel 
volgens de overeengekomen procedures, 

waarop het Hof van Justitie toezicht houdt. 
Op den duur zou de Europese Commissie dan 

een soort Europese regering kunnen worden 
en het Europese Parlement iets wat de naam 
dekt: een parlement. Het is, kortom, een 
verhaal waarmee hij ook de gevoelige snaren 
van D66 heeft beroerd. Maar de vraag is hoe 
dit ideaal in praktische politiek moet worden 

vertaald. Moet elk voorstel voor nauwere 
Europese samenwerking in alle opzichten 

naadloos in deze visie passen? Van Mierlo pleit 
in dit verband voor een beperkte dosis prag
matisme. "Het Europese integratie-proces is 

een gecompliceerd, onlogisch en zelfs in ze
kere zin chaotisch proces en we zullen die 

integratie nooit voltooien als we die vanuit 

onze nationale bestuurslogica blijven benade
ren. Het kan nooit meteen op de manier die 

wij als optimaal beschouwen. Soms zullen we 
genoegen moten nemen nemen met minder 
geslaagde procedures. 
Het einddoel kan soms zelfs alleen via een 
omweg bereikt worden." 

Militaire arm 
En Nederland heeft de afgelopen maanden 
niet die mate van flexibiliteit getoond die 

wenselijk is, zo meent ook buitenland
woordvoerder Doeke Eisma. "Een super-Eu

ropese opstelling is, paradoxalerwijs, niet be
vorderlijk voor het Europese integratiepro
ces". Eisma cum suis trokken deze conclusie 
toen Nederland zich wel heel scherp profi
leerde zo niet isoleerde- in de discussies over 

Sociale dimensie onzichtbaar 

de opwaardering van de Europese Raad, de 
opwaardering van de West Europese Unie 
(WEU) en in het bijzonder de relatie tussen 
beide. 

Vrijwel alle lidstaten, met inbegrip van Enge
land, gingen akkoord met het Frans-Duitse 

voorstel de WEU op te nemen in de Europe
se Politieke Unie en onder de directe in
vloedssfeer van de Europese Raad te brengen. 

De regeringleiders en het Franse zouden de 
grote lijnen uitzetten die dan in WEU verder 
zouden worden uitgewerkt; de Gemeen
schap zou aldus een militaire arm krijgen. Al
leen Nederland was mordicus tegen dit voor
nemen. De minister van Buitenlandse Zaken 

bracht een reeks van bezwaren, in wezen 
dezelfde bedenkingen die ooit door Luns wa
ren geformuleerd. Sommige Navo-leden zijn, 

zo beklemtoonde Van den Broek, niet verte

genwoordigd in de Europese Raad en sommi
ge leden van die Raad zitten weer niet in de 

WEU. Bovendien opereren de Europese 

Raad en de WEU op intergouvernementele 
grondslag, terwijl Nederland nu juist voor

stander is van communautaire samenwerking. 
En, last but not least, door een relatie te 
leggen tussen de Europese Raad en de WEU 
zou de Atlantische relatie in gevaar kunnen 

komen. 
Eisma: "Het zijn allemaallegitieme en deels 

juiste kanttekeningen en bezwaren. Maar hoe 
zwaar moet je daar aan tillen. Als je je overal 
tegen verzet, met als uiteindelijk resultaat dat 

er geen enkel resultaat wordt geboekt, heb je 
ook een probleem. En defensiesamenwerking 

kan op dit moment alleen op intergouverne
mentele grondslag gestalte krijgen. 
OokdeNavo werkt trouwens op die basis 
samen." 

MarkGeersis fractiemedewerker voor sociale zaken en werkgelegenheid en 
volgt de discussies over de 'sociale dimensie' al anderhalf jaar. "Er worden 
dikke nota's geproduceerd en daar wordt veel over gesproken, maar de poli
tieke discussie is vastgelopen. De besluitvorming over sociale richtlijnen duurt 
letterlijk jaren. Minister De Vries zegt dan: 'de besluitvorming loopt niet altijd 
even soepel. 
Besluiten moeten met unanimiteit genomen worden, dus een land kan alle 
voortgang blokkeren. Om daar verandering in te brengen, hebben we een 
motie ingediend, waarin we de regering verzoeken zich in te spannen voor 
besluitvorming met gekwalificeerde meerderheden. De motie is mede-onder
tekend door de PvdA. Duitsland, België en de Europese Commissie zitten ook 
op die lijn, maar Nederland, De Vries, wil vasthouden aan de unanimiteitsre
gel." 
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Vertraging EMU 
"Engeland heeft niet zo veel haast meer met de EMU. De dreiging van nieuwe 
verkiezingen hangt de Britse premier Major boven het hoofd en hij is bang dat 
hij tegen die tijd als te pro-EG versleten wordt. Duitsland trapt op dit moment 
ook op de rem en stelt scherpere eisen aan de EMU. De Duitse hereniging heeft 
Bonn geleerd dat integratie bij grote economische verschillen enorme econo
mische en monetaire consequenties heeft. Duitsland kampt nu met een hoge 
rente, een snel oplopend financieringstekort en een toenemende inflatie. Ver
der zal de stagnatie in het EPU-proces ook zeker vertraging in de onderhande
lingen over de EMU tot gevolg hebben. Een EMU zonder EPU, dus zonder 
politieke en democratische controle, is ondenkbaar." Aldus Gerrit Ybema, 
financieel woordvoerder D66. 

Tweehelmen 
Volgens welingelichte kringen kwam het ver
zet van Van den Broek tegen de Frans-Duitse 
plannen vooral voort uit vrees voor uitholling 

van de Navo. A tète repousè heeft de minis
ter wel eens overwogen om desnoods con

cessies te doen inzake het intergouverne
mentele karakter van de Europese defen
siesamenwerking. Maar wat er ook zou ge
beuren, het zou niet ten koste mogen gaan 
van het Atlantisch bondgenootschap. 

rijk binnen de alliantie willen optimaliseren, 
we juist meer aan de Franse en Duitse aspira

ties tegemoet moeten komen." Ook Van 
Mierlo draait het om. "De Europese integra

tie zal pas slagen als de factor veiligheid daar 
wordt ingebracht en het Atlantisch bondge

nootschap zal pas kunnen overleven als de 
factor Europa daarin nadrukkelijker tot uiting 
wordt gebracht." 
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Bob van den Bos, kersvers Eerste Kamerlid, 

die onlangs in Parijs zijn oor te luisteren heeft 

gelegd. "In Parijs spreekt men ge"lrriteerd 
over die Nederlanders die willen dat Europa 

niets doet waar de Amerikanen wel eens te

gen zouden kunnen zijn, maar zich tegelijk 
opwerpen als de hoeders van het Europese 

ideaal. De Fransen willen dat Europa een ge

lijkwaardige rol speelt naast de VS en niet 
achter de VS. De Nederlandse stellingname 

begrijpen ze echt niet. Ze kunnen er in elk 
geval weinig begrip voor opbrengen". Kan hij 
dat wel? "Van den Broek heeft een aantal 

krachtige, legitieme argumenten in handen. 
Hij heeft echter te veel koudwatervrees als 

het over Europese defensie-en veiligheidssa
menwerking gaat. Wat daarvan precies de 

achtergronden zijn, weet ik ook niet precies. 
Maar ik denk -simpel gezegd- dat Nederland 

in een grijs verleden een oudhoilands gezegde 
heeft omgekeerd en dat nog steeds hanteert: 
beter een verre vriend, dan een goede buur. 
Niet alleen kunnen de Fransen en de Duitsers 

ons niet die mate van bescherming beiden die 

En daarom zou de WEU toch in elk geval 

ondergeschikt moeten blijven aan de Navo. 

Inmiddels kan Van den Broek opgelucht 
ademhalen. Het vraagstuk van de Europese 

defensie is weer in de ijskast gezet. Daarmee 
is de vrees voor uitholling van de Atlantische 

veiligheidsrelatie weggenomen. Althans voor 
het moment, zo benadrukt Frits Herman de 

Groot, ex-bestuurder van D66 en werkzaam 
op het ministerie van de Defensie. "Van den 

Broek heeft een slag gewonnen, maar niet de 
oorlog. De Fransen en de Duitsers zullen hun 
ambities niet begraven. 

Het Europees parlement en de omwenteling. 

Vroeger of later zullen ze de gezagsverhou
dingen weer ter discussie stellen. Het lijkt mij 
dat als we deNavo willen behouden, en de 

deelname van landen als Duitsland en Frank-

De Europese mmtsters van Bwtenlandse Zaken btjeen (Foto ANP) 

"Je leert met je handicap te leven", zegt Europarlementariër, Jan Willem 
Bertens."Een jaar geleden was iedereen heel optimistisch. In het buitenland zei 
ik wel eens:'Wij hebben het omgedraaid. In andere landen is er eerst een 
omwenteling en dan een parlement. Wij hebben eerst een parlement en dan 
een omwenteling, waarna het parlement ook echt iets te vertellen krijgt. Maar 
het valt toch tegen. Het EP moet mede-wetgevende bevoegdheid krijgen -geen 
wetten zonder onze goedkeuring-, een recht van initiatief en uitbreiding van 
het budgetrecht. Maar of dat de uitkomst zal zijn van de onderhandelingen over 
de EPU is inmiddels hoogst onzeker." 

Goeie buur of verre vriend 
Intussen zijn de Europese verhoudingen ech
ter danig bekoeld. 

"Vooral de verhouding tussen Nederland en 

Frankrijk is er niet beter op geworden", zegt 

Amerika ons biedt, we vertrouwen ze ook 
niet helemaal". 

Blijft Europa dan altijd een politieke dwerg? 
Van den Bos denkt van niet. "De Amerikanen 
gaan zeker weg uit Europa en Europa zal aldus 
gedwongen worden meer verantwoorde

lijkheid op zich te nemen. In de dagelijkse 

praktijk zal de onderlinge samenwerking 
gaandeweg meer vorm krijgen. Alleen is men 
er op dit moment nog niet aan toe alles in 
nieuwe verdragsteksten vast te leggen." Frits 
Herman de Groot denkt ook in die richting. 
"Die euforie van een jaar geleden was natuur

lijk voorbarig. Nu wordt men wat meer met 
de neus op de feiten gedrukt, maar die feiten 
geven ook geen aanleiding tot overdreven 

pessimisme. Het Europese proces is een pro
ces van vallen en opstaan. We bevinden ons nu 
midden in de stroomversnelling van de ge

chiedenis. Het ene moment waan je je in een 
spookhuis, het andere moment ga je het licht 

tegemoet, denk je dan even. We moeten 
rustig verdergaan, niet al te benauwd, niet al 
te dogmatisch, maar behendig en pragma
tisch". 

Bob de Ruiter 
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066 en de sociaal-economische crisis 
Ministers bieden tegen elkaar op, vakbewe
ging bezorgd, PvdA ontredderd en D661 Stil, 
te stil. Vaak wordt me in deze dagen van 
discussies over (ont)koppeling en WAO ge
vraagd: en wat vindt D66 daar nu van. En tot 
mijn spijt en schaamte moet ik dan zeggen: ik 
weet het eigenlijk niet. Er is ongetwijfeld een 
mening van de Tweede Kamerfractie, maar in 
het media-circus van de afgelopen weken is 
die dan wel ondergesneeuwd. En dus hou ik 
dan mijn eigen verhaal, in de hoop en ver
wachting dat ik er dan, zoals bij de meeste 
onderwerpen, niet ver naast zal zitten.De 
koppeling, zo begin ik dan, was in de jaren 
zeventig gewoon een kwestie van fatsoen. En 
dat hoort het natuurlijk nog steeds te zijn. 
Het gaat niet aan om hen die niet mee kunnen 
(laten) onderhandelen over de verdeling van 
de welvaartsgroei als sluitpost te gebruiken. 
Onbetaalbaar? Het is maar net welke keuzes 
je maakt. Alle onderhandelaars kennen het 
mechanisme; als er dan toch een hoger per
centage uitkomt dan wij als Rijk ons kunnen 
veroorloven moeten werkgevers en werkne
mers meer dokken: hogere belastingen dus. 
Op voorhand is, zoals nu, ongeveer aan te 
geven hoeveel ruimte er is. Als men hier toch 
overheen gaat is het toch veel eerlijker en 
logischer om compensatie te zoeken bij hen 
die voor deze overschrijding verantwoorde
lijk zijn dan bij de groep mensen die er toch al 
te vaak buiten staan/Een te scheve verhou

ding tussen werkenden en niet-werkenden? 
Akkoord, maar die verhouding trek je niet 

Zuiveringsschap 
Opening van interne kandidaatstelling 
voor verkiezing van politieke be
stuurders van zuiveringsschap Holland
se eilanden en Waarden 
Het Zuiveringsschap Hollandse Eilanden en 
Waarden is belast met de zorg voor de wa
terkwaliteit binnen het gedeelte van de pro
vincie Zuid-Holland dat is gelegen ten zuiden 
van de lijn gevormd door: Nieuwe Water
weg, Het Scheur, Nieuwe Maas en Hollandse 
IJssel. Het algemeen bestuur van het zuive
ringsschap (genaamd Verenigde vergadering) 
bestaat uit 34 bestuurders, van wie de helft 
politieke bestuurders zijn, terwijl de weder
helft wordt benoemd door functionele groe
peringen. De 17 politieke bestuurders wor
den voor de tijd van vier jaar gekozen door de 
raadsleden van de 40 geheel en drie gedeelte
lijk (Gorinchem, Gouda en Rotterdam) bin
nen het gebied van het zuiveringsschap gele
gen gemeenten. D66 neemt aan deze op 19 
november 1991 te houden verkiezingen, 
waarvoor politieke partijen kandidatenlijsten 
bij het zuiveringsschap indienen, deel. De zit
tende 17 politieke bestuurders zijn over de 
partijen verdeeld als volgt: PvdA acht, CDA 
vier, VVD drie en SGP twee. 
Overeenkomstig het desbetreffende re
gionale verkiezingsreglement van D66 opent 

recht door de inkomens van de niet-wer
kenden te verlagen. Wel door het beschikba
re werk beter te verdelen. En als werkgevers 
en -nemers de eerstvolgende I 0% inkomen
stijging zouden uitruilen voor I 0% arbeids
tijdverkorting is de betaaibaarheid van de 
koppeling voorlopig ook geen probleem 
meer. Hoe zet je werkgevers aan tot herver
deling van arbeid? Overreding alleen helpt 
niet, we zullen dus naar financiele instrumen
ten moeten zoeken. Wat de WAO betreft 
zijn we met herverdeling van arbeid in' ieder 
geval preventief aan het werk. Bovendien ko
men zo plaatsen beschikbaar om mensen te
rug het arbeidsproces in te leiden. Op langere 
termijn moeten we ook de WAO bezien in 
het licht van een eventueel basisinkomen 
(sinds kort ook binnen de VVD bespreek
baar). Daarbij past dan wel een aanvullende 
uitkering voor diegenen die in het arbeids
proces, door slechte arbeidsomstandigheden 
arbeidsongeschikt zijn geraakt. Mede te beta
len door de werkgever, zodat deze ook een 
financieel belang krijgt bij het aan de slag 
houden van mensen. Mensen met uitkeringen 
steviger aanpakken? Mag best, maar dan ook 
een beleid voeren waarmee ze echt nieuwe 
kansen op de arbeidsmarkt krijgen, en de 
kern van dat beleid zal een forse herverdeling 
van arbeid, door arbeidstijdverkorting op alle 
niveau's, moeten zijn. 

Robert Jan Jonker 
Utrecht 

de interne kandidaatstelling op 9 juli 1991 en 
sluit zij op 27 augustus daarna op 18.00 uur. 
Aanmelding als kandidaat geschiedt door het 
volledig ingevulde en ondertekende kandi
daatstellingsformulier in tweevoud en aange
tekend terug te zenden aan het contactadres 
van de regionale verkiezingscommissie van 
D66: Dick T eegelaar, Mercuriusstraat 18, 
3204 BM Spijkenisse. 
leder lid van D66, die voldoet aan de basis
voorwaarden van artikel I I lid 2 van het Huis
houdelijk Reglement van de partij (de Neder
landse nationaliteit bezit, op de dag van ver
kiezing minimaal 21 en maximaal 64 jaar oud 
is, binnen het gebied van het zuiveringsschap 
woont en niet in dienst is van het schap) kan 
zich kandidaat stellen. Artikel IS lid 2 van 
voormeld Reglement bepaalt echter, dat het 
lidmaatschap van vertegenwoordigende li
chamen onderling onverenigbaar is. Op 7 sep
tember a.s. zal een (nog in het regioblad te 
convoceren) algemene vergadering worden 
gehouden van alle in het gebied van het zuive
ringsschap wonende leden van D66. Op die 
zogenaamde Algemene Zuiveringsschapsver
gadering (AZV) kunnen de kandidaten zich 
presenteren en wordt bij schriftelijke stem
ming de D66-kandidatenlijst vastgesteld. 

In Memoriam 
Gerrit Mik 
Dinsdag zeven mei j.l. is Gerrit Mik be
graven. 
Gerrit Mik had een zeer gevarieerd leven 
achter de rug. Als hij zich ergens voor 
inzette dan ging dat altijd gepaard met 
een niet aflatende energie. De psychia
trie, de minderheden, de verslaafden, de 
natuur; het had Gerrits bijzondere aan
dacht. 
Min of meer per ongeluk kwam hij in de 
politiek. Hij was de eerst (en toen enige) 
D66-er die lid werd van het College van 
Gedeputeerde Staten. Nog steeds werd 
hij op bijeenkomsten in Groningen door 
jan-en-alleman benaderd alsofhij nog lid 
was van dat College. De in Wildervank 
geboren Mik was in het Noorden een 
bekende en beminde figuur. 

Ook in de landelijke politiek heeft hij zich 
op diverse terreinen laten gelden. Op het 
gebied van de gezondheidszorg, het on
derwijs, de jeugdhulpverlening, de min
derheden verwierf hij als lid van de Twee
de Kamer veel gezag. Gerrit Mik was een 
politicus die duidelijke keuzes maakte en 
bereid was z'n nek uit te steken. Hij stond 
aan de linkerkant van de streep. 
Zijn uitgangspunt was dat je behoort op 
te komen voor de mensen die in de ver
drukking zitten. Hij bracht dat in de prak
tijk. 

Deze sociale democraat is er nu helaas 
niet meer. Dat is heel jammer voor z'n 
familie en vele vrienden. 
In de politiek maak je weinig vrienden. 
Gerrit Mik was er een. Daar getuigden 
honderden mensen van op die zevende 
mei in Haren. 

Ernst Bakker 

Milieubewust 
Op de zaterdagen 27 juli en 3 september 
organisert De Kleine Aarde te Boxtel bijeen
komsten voor iedereen die (nader) kennis wil 
maken met een milieuvriendelijke manier van 
leven. Doel van de dag is aan te geven dat 
milieuvriendelijk leven makkelijker is dan vaak 
gedacht wordtDeelname aan de dag kost 
f 50,-. Meer informatie is te verkrijgen bij 
Marta Resink, tel. 041 16-84921. 



DEMOCRATEN 

Vacatures in besturen en commissies 
Op het komende congres van 2 november in Amsterdam treden vcrschillende leden af 
van besturen en vasll' commissies van de partij. Dit is een goede gelegenheid om met een 
concrete taak actief te worden binnen D66. Verschillende commissies staan open voor 
nieuw talent. Het Jloofdbestuur van D66 nodigt u uit om u te oriënteren op de onder
staande informatie. 

I kt partijbureau vn~trckt de kandidaat
~tellingsformuliercn. de Statuten -waarin 
de taken van de bc~turcn en commissies 
beschreven staan- en llvcrigc schriftelijke 
informatie over de vacatures. Aanvullen
de mondelinge informatie over het feite
lijk functioneren van besturen en com
missies en de prolïcbchcts voor het lid
maatschap wordt (tenzij hieronder an
ders aangegeven) vcrstrekt door de voor
zitter van het betrctlcmlc orgaan. 
Leden van de vaste commissies worden 
gekozen voor 3 jaar en zijn éénmaal on
middclijk herkiesbaar. liet lidmaatschap 
van het PSVI-bestuur eindigt na 2 jaar: 
directe herverkiezing is maximaal twee
maal achtereen mogelijk. 

PSVI-bestuur 
Op 2 november wrlaat Erno Maas na 6 
jaar penningmccstnschap het be>tuur 
van het PSVL Hierdoor onstaal een vaca
ture.Geïnteressecrdcn kunnen hicnl\er 

ncn aanvoelen. 
De grote diversiteit aan onderwerpen die 
in de loop van de jaren tijdens de ALV 
aan de orde komt vraagt van de leden van 
de RC een brede kennis en een analytisch 
vermogen. Daarnaast is het van even 
groot belang de cultuur van de partij goed 
te kunnen doorgronden, tot op het bot 
democraat te zijn en daar naar te hande
len bij de voorbereiding van en tijdens het 
congres. Streng maar rechtvaardig' 
In de praktijk komt het er op neer dat 
zodra de indieningstermijn van moties en 
amendementen is afgesloten de RC met 
ondersteuning van het partijbureau terza
kc tot advisering aan het I Ioofdbestuur 
overgaat. I Iet bepalen van de volgorde 
\an behandeling tijdens het congres is 
daarbij elementair. Centraal staat dat de 
hesluitvorming tijdens het congres zo hel
der ab mogetijk kan plaatsvinden. Sa
menspel met de congresleiding is daarbij 
een \Crcistc. Tenslotte ontkomen de Ie-

meer informatie vnkrijgcn bij de dircc- den \an de commissic er niet aan te be-
leur van het PSVI, I.L'o Pinxten. tel. 070-
31\:'ï 1-\3 03. 

Rapportagecommissit• 
De rapportagecom1nissic bestaat uit ten
minste 6 leden. Er ;i 1n 3 vacatures. Rosc
mary van de A vort stelt zich herkiesbaar. 
De twee anderevacatures staan allangere 
tijd open. In vcrhand met de vacatures 
merkt de voorzittn. -Wim Letschcrt, 
tel.04110-1201- het volgende op over de 
werkzaamheden van de commissie. 
De rapportagecommissie ( RC) is scheids
rechter en tevens grensrechter bij de 
voorbereiding en behandeling van de 
door de algemenL' kdenvergadering te 
nemen besluiten. Scheidsrccllter daar 
waar het gaat om toepassing te geven aan 
de door de partij vastgcstelde spelregels 
en grensrechter om te signaleren wanneer 
de Algemene Ledenvergadering (AL V) 
buiten het speelveld dreigt te komen. Van 
de leden van de rapportagecommissie 
wordt vcrwacht dat ;ij niet slechts rigide 
toepassing geven aan de reglementen 
maar in belangrijke mate .de sfeer van de 
wedstrijd (het partijcongres) goed kun-

schikken over een groot incasseringsver
mogen. Want ook "het congres" is nu en 
dan zeer creatief en wispelt~1rig. 

Geschillencommissie 
Volgens het reglcment bestaat de geschil
lencommissic uit JO leden. Er zijn X vaca
tures. Door het vcrstrijken van haar 
tweede termijn moet Emile van Schots 
aftreden. Van 5 leden verloopt de eerste 
termijn. Tot nu toe hebben I larry Geel
en. Gerard Hoogcndijk, Floris Plate en 
Leo Zegwaard zich herkieshaar gesteld. 
Daarnaast zijner 2 vacatures die al langer 
openstaan. 
Voor belangstellenden beschrijft de voor
zitter -llarry Cicclcn, tel. 07Ö- 3237330-
dc werkzaamheden van de geschillen
commissic als volgt. 
De voornaamste taak van de landelijke 
geschillencommissic (GC) is het beslech
ten van geschillen tw,scn leden, partijor
ganen en partijfunctionarissen. wanneer 
andere mogelijkheden binnen de partij 
zijn uitgeput. Na het aanmelden van een 
geschil zal de voorzit!L'r van de CiC eerst 
een bemiddelingspoging doen. Slaagt dit 
niet dan zal een Kamer van drie leden van 
de GC benoemd worden, die het geschil 
zal behandelen en een met rcdcn~n om-
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klcdc uitspraak zal doen. De beslissing 
van de kamer is bindend en er is geen 
hoger beroep mogelijk. 
De profielschets voor het lidmaatschap is. 
naast enthousiast D66-lid. of een achter
grond als meester in de rechten met ruime 
ervaring in de behandeling van geschillen 
en het opstellen van regels en overeen
komsten. of een langdurige actieve rol in 
de D66-organisatie gecombineerd met 
een scherp analytisch vermogen en een 
ruim rechtvaardigheidsgevoel. 
liet lidmaatschap van de GC is in het 
algemeen niet te combineren met andere 
(landelijke) functies binnen de partij.De 
GC is gelukkig de minst actieve commis
sie in D66. Jaarlijks worden slechts enke
le geschillen aangesteld. meestal in relatie 
met vcrkiezingen voor vertegenwoordi
gende lichamen. 

Programmacommissie 
De programmacommissic (PC) bestaat 
uit tenminste 12 leden. waarvan er mini
maal 7 door het congres worden gekozen. 
Momenteel kent de PC H gekozen leden. 
Er ontstaan 3 vacatures door het verlopen 
van de eerste termijn van lneke Hcrweij
er. Frans Hoefnagel en Nico Zeevenho
ven. Zij hebben zich alle drie herkiesbaar 
gesteld voor een tweede termijn. 
De programmacommissie verricht onder 
meer voorbereidende werkzaamheden 
voor de partijprogramma's voor de Twee
de Kamerverkiezingen en de Europese 
verkiezingen. Nadat het I Ioofdbestuur 
een concept-programma heeft vastge
stekl wordt het voorgelegd aan een ver
kiezingscongres van D66. In verband met 
dit congres heeft de PC het recht amende
menten ineen te voegen. redactioneel te 
verklaren en de algemene ledenvergade
ring te adviseren. Voorts bewaakt de PC 
de samenhang tussen de verschillende 
programma's. 
Voor meer informatie kunt u zich wenden 
tot de voorzitter, Meine Henk Klijnsma. 
070-36H9690. 

Landelijke Verkiezingscommissie 
Reglementair dient de landelijke ver
kiezingscommissie (L VC) uit tenminste .'i 
leden te bestaan. Momenteel bestaat de 
L VC uit 61eden. In november verloopt de 
eerste termijn van Gcrt Warmerdam. 
Hij stelt zich herkiesbaar. 
De L VC heeft tot hoofdtaak om op on
partijdige wijze de goede voortgang van 
de kandidaatstcllingsprocedure voor de 
verkiezingen voor het Europees Parle
ment en de Eerste en Tweede Kamer vol
gens het huishoudelijk reglement van 
D66 te bewcrkstellingen. 
Voorzitter van de L VC is Arno van de 
Avort, tel. 041)97- 75024. De kandidaat
stelling voor de hierboven gemelde vaca-

PEAC 

Versterking PEAC 
Op het congres van 2 februari 1991 werden vier nieuwe PEAC (Politiek Emancipatie en 
Activcrings Centrum)-bestuursleden benoemd. Tesamen met een zittend lid bestaat het 
PEAC-bestuur nu uit vijf mensen: Maria van der Leeuw (voorzitter), Talicn Willcms 
(secretaris/penningmeester), Bernard Aris, Mattic Rcitsma en Nel van der Waart. 
Verder zijn er enige leden vanuit andere D66-organen: Linze Schaap vanuit het Hoofd
bestuur, Marie Louisc Ticsinga vanuit de Eerste Kamerfractie, Artbic Schimmel vanuit 
de Tweede Kamerfractie en Christiaan van Kooten vanuit het PSVI. 

Bij hun benoeming gaven de nieuwe be
stuursleden een motivatie voor hun ac
tieve opstelling op het gebied van de 
emancipatie. Zo zei Talien Willems (na 
een studie bestuurskunde werkzaam bij 
het Ministerie van Financien): "Hoewel 
sociale rechten, ouderschapsverlof en 
recht op deeltijdwerk wettelijk redelijk 
goed geregeld zijn is het in de praktijk 
niet altijd eenvoudig er gebruik van te 
maken. Een steun in de rug. of, beter 
gezegd, een stok achter de deur van de 
politiek is vaak een stimulans om werkge
vers tot een positievere houding te be
wegen". 
Mattie Reitsma-Deurloo (HBO Maat
schappelijk Werk, werkzaam bij de Soci
ale Dienst gemeente Fijnaart & Heijnin
gen) legde meer nadruk op de sociale taak 
van het emancipatiewerk. "De economi
sche zelfstandigheid van vrouwen trekt 
door de 1990-maatregel de nodige aan
dacht. Echter de psycho-sociale afhanke
lijkheid is nog diep geworteld in het vrou
wenbestaan en wordt in stand gehouden 
door zowel mannen als vrouwen. Uitvoe
ring van beleid ten aanzien van integratie 
van minderheden, zonder daarbij tekort 
te doen aan de specifieke cultuurpatro
nen. dient te geschieden met grote zorg
vuldigheid en inzet van personen die het 
emancipatiebeleid steunen". 
Nel van der Waart is de derde nieuweling 
in het PEAC-bestuur. Zij is personeel
sadviseur en werkt vanuit een eigen bu
reau. Haar motivatie: "Er is nog zoveel te 

verbeteren op het gebied van gel ij kwaar
dige behandeling van eenieder op vcr
schillende terreinen dat het actief houden 
van het PEAC een noodzaak is. Met na
me in arbeidsorganisaties zie ik mannen 
in het algemeen betere posities innemen 
dan vrouwen die qua opleiding etc. verge
lijkbaar zijn maar toch (te ver) onder hun 
niveau (blijven) werken. Dit ligt niet al
leen aan de mannen. Ook vrouwen dra
gen daaraan bij. Hoe moeizaam ook. het 
is belangrijk bepaalde cultuurelementen 
om te buigen naar een meer gel ij kwaar
dige samenleving". 

Het PEAC heeft zich daartoe twee opga
ven gesteld. Ten eerste is er de fractie
ondersteuning, die tot doel heeft de con
cretisering van aangenomen beleid te be
waken. Het tweede doel is de politieke 
emancipatie van vrouwen. Op beide ter
reinen is het PEAC actief of zijn activitei
ten in voorbereiding. 
Ter vcrsterking vragen wij nu gcintcrcs
secrden voor twee openstaande plaatsen 
in het bestuur. PEAC vraagt van hen een 
actieve voorbereiding voor en deelname 
aan de maandelijkse vergaderingen en 
aan andere activiteiten. Geschatte tijds
besteding is drie a vier dagdelen per 
maand. 
Geïnteresseerden (zowel mannen als 
vrouwen zijn welkom) kunnen zich mel
den cn/of informatie vragen bij de voor
zitter, Maria van der Leeuw via tel. 020-
66 46 215 

tures sluit op 2 september 199 I. Een deel van het PEAC-bestuur: Maria v/d Leeuw, Mattie Reitsma en Talien Willems. 



Ook de gastsprekers Robert Soeterik 
(Middlc East Research Associates) en 
Michael Stein (Midden-Oosten corres
pondent van het N RC) vreesden voor het 
lot van de Koerdc11. Soeterik stelde vast 
dat "de Koerden onbeschermd in een 
charitassituatie terecht zijn gekomen". 
Ondanks de Golfoorlog bleek het Westen 
niet bereid iets tl' doen aan de oorzaak 
van het conflict: "'hl'! Derde Wereldfas
cisme" van Saddam 11 ussein. Ook de Pa
lestijnen merken volgens Soeterik nog 
niets van een "nieuwe wereldorde--. Hoc
wel Israël structurcl'l het internationale 
recht schendt ten kuste van de Palestij
nen. is het Westen niet bereid om dit af te 
dwingen. 
Michael Stein ·stelde dat demoeratic en 
mensenrechten niet bepalend zijn voor 
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SWB-studieconferentie Midden-Oosten 

Blauwhelmen met stokken 
"Blauwhelmen md stokken kunnen niets beginnen. De troepen van Nederland en andere 
westerse landen moeten daarom voorlopig in Irak blijven om de Koerden een veiligheids
garantie te bieden". 
Dit zei D66-Eerste Kamerlid Hannckc Geldcrblom op een SWB-studieconferentie over 
het Midden-Oosten die op 8 juni in Amersfoort plaatsvond. 

het beleid van het Westen. Het eigen be- lrakeese vluchtelingen trekken de Turkse grens over (Foto: ANP). 

lang. economisch of militair. staat steeds 
voorop. Dit te ontkennen. terwijl de 
slachting onder de Shîieten voortgaat, is 
"verneukerij van de kiezers". Bij het uit
oefenen van druk op landen in het Mid
den-Oosten zou er evenwel oog moeten 
zijn voor schendingen van het internatio
nale recht door de vcrschillende partijen. 
Het kan daarom volgens Stein nooit zo 
zijn dat slechts ëcn partij. bijvoorbeeld 
Israël, onder druk wordt gezet. 
Prof. Mordechai B;11· On, van de Israëli-

Leve de automatisering! 
Onlangs ontvingen bijna 3000 D66-ers de 
Democraat tweemaal, terwijl een groep 
(600) andere partijleden geheel ten on
rechte een brief van de penningmeester 
ontvir.gen over achterstallige contributie. 

Computerstoringen en onvoldoende con
trole door een overbelaste ledenadmini
stratie waren de oorlaken van deze verve
lende gang van zaken. 

Wij zijn daarom blij met de positieve re
acties op de nieuwe lidmaatschapskaart 
en hopen dat dit soort oneffenheden niet 
te vaak zullen gebeuren. 

liet partijbureau 

sche vredespartij RA TZ, hield de confe
rentiedeelnemers voor dat een bepaalde 
vorm van druk op de Likoed-regering ef
fectief zou kunnen zijn.lsraël heeft een 
grote behoefte aan financiële steun o.a. 
als gevolg van de massale immigratie van 
Russische joden. liet Westen zou hulp 
kunnen bicden en met beroep op de eigen 
publieke opinie daaraan voorwaarden 
moeten verbinden. Opdat de nederzettin
genpolitiek wordt stopgezet en de PLO 

SWB-berichten 
Studieconferentie over architectuur 
Nederland wordt volgebouwd, dat lijkt 
een onontkoombaar proces. 
Maar waarom dan niet vol met mooie 
gehouwen, met elegante lijnen en geraffi
neerde functionele oplossingen, in plaats 
van het glazen behang en de torenhoge 
muren waar je nu als inwoner tegen aan 
moet kijken'! Recent is de architectuur
nota verschenen. De werkgroep Ruimte
lijke Ordening organiseert, voordat de 
nota in de Tweede Kamer behandeld zal 
worden, een studieconferentie over dit 
onderwerp. 
Een ieder in de partij wordt bij deze uit
genodigd om eens zijn of haar gedachten 
over het architectuurbeleid in Nederland 
op papier te zetten. Het onderwerp mag 
specifiek of algemeen zijn, zolang het ge
schrevene maar niet het aantal van 900 
woorden overschrijdt. Hemelbestormen-

wordt geaccepteerd als onderhandeling
spartneL 
De discussic werd gevoerd op basis van de 
notitie "Het Midden-Oosten na de Golf
crisis". Deze notitie is het product van 
een projectgroep van de SWB, met als 
schrijvers Ernesto Braam en Ferdinand 
Smit. De notitie is aan te vragen bij SWB
D66, Bczuidenhoutseweg 195, 2594 AJ 
Den Haag, tel. 070-3R5 i\3 03; kosten 
f 6,50. 

de gedachten of juist kleinschalige be
denksels omtrent bouwen en vormgeven 
in een compacte stad, die Nederland bijna 
is. U krijgt bij deze de kans om 't op te 
schrijven. De vcrschillende bijdragen zul
len worden gebundeld tot een publikatie 
en vanzelfsprekend worden besproken op 
de studieconferentie. Overigens is het in
sturen van een bijdrage niet automatisch 
verbonden met deelname aan de stu
dieconferentie. Uw geschreven of getypte 
velletjes kunt u tot I september sturen 
naar cle SWB. 
De conferentie zal plaatsvinden op zater
dag 12 oktober, van 10.00-15.30 uur, en is 
toegangdijk voor alle geïnteresseerde 
partijleden. Plaats: Amersfoort of 
Utrecht (exacte lokatie wordt bij aanmel
ding vermeld). Kosten van deelname: 
f35.- (inclusief lunch). 
Aanmeldingen, of voor vragen of sugges
ties: SWB-D66, Bezuidcnhoutseweg 195, 
2594 AJ, Den Haag ( 070 - 3R5 i\303). 

Vervolg op pagina I 0 
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IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI 
VOOR: 

0 Cursusdag "Gemeentefinanciën" 
op 14 september, f 25.
Inschrijving sluit op 21 augustus. 

0 Cursusdag " Besturen van een af
deling" op 5 oktober, f 20,-. 
Inschrijving sluit op 14 september. 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES 
BIJ HET PSVI (prijzen excl. porti) 

0 HANDBOEKVOORBESTU
REN 
70 pag. + hijlagen f 17,50 

0 idem, maar dan in het Engels 
("Handbook for party manage
ment") 

0 D66 en DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 20 pag. 
f 2,-

0 idem, maar dan in het Engels ver
taald 

0 LOKAAL REFERENDUM 
een hundel artikelen, verorde
ningen e.d. 56 pag. f 6,-

0 BESTUURLIJKE VERNIEU
WING OP LOKAAL NIVEAU 
een bundel artikelen, verorde
ningen e.d. 44 pag. f 6,50 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLI
TIEK 
70 pag. informatie over het funk
tioneren van een gemeenteraad en 
over inhoudelijke onderwerpen zo
als: ruimtelijke ordening, Verkeer 
en vervoer, Welzijn, Milieu etc. 
f 7,50 

0 PUBLICITEIT IN DE POLITIEK 
klapper van 130 pagina's over pu
bliciteit, communicatie en politiek, 
media, fondsenwerving etc. f 15,-

0 VOOR DE D'RAAD 
het D66-tijdschrift over lokale en 
regionale politiek. 
Abonnement f 40,- I gratis proef
nummer (geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: ..... . 

0 STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66 opi
nies Abonnement .f 35,- I gratis 
proefnummer (geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: ..... . 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

Opsturen naar: PSVI -D66 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ DEN HAAG, 070- 3!-l5 H3 03 

PSVI 

Vervolg van pagina 9 

Studiedag Informatisering en lokaal be
stuur 
De studiedag over informatisering en lo
kaal bestuur van 15 juni werd vanwege de 
te geringe belangstelling afgelast. De 
deelnemers zijn door de SWB tijdig hier
van op de hoogte gebracht. Belangstel
lenden, en met name lokale bestuurders 
want voor hen is de studiedag vooral inte
ressant, kunnen zich opnieuw aan
melden. 
Voor de precieze inhoud en opzet wordt 
verwezen naar de Democraat van 3 mei 
1991. De daturn staat op dit moment nog 
niet vast, maar de conferentie zal in okto
ber plaatsvinden. Voor nadere gegevens 
hierover kunt u bellen met de SWB, 070-
3H5H303 
Plaats: Amersfoort (exacte lokatie wordt 
bij aanmelding gemeld). 
De kosten zijn .f 60,-, inclusief conferen
tiestukken, lunch, koffie en thee. 

Nieuwe 'Idee', echt partijnummer 
Aanstonds vcrschijnt het nieuwe nummer 
van het wetenschappelijk tijdschrift van 
de SWB, 'Idee'. Reeds voor de derde 
maal in het volleelig nieuwe concept, het
geen betekent mooie vormgeving, over
zichtelijke indeling, prikkelende artike
len en beschouwend geschreven. 
Voor een ieder die zich een genuanceerd 
beeld wil vormen van de mogelijkheden 
en onmogelijkheden voor een democrati
sche politiek in de huidige samenleving, is 
'Idee' onmisbaar. Gezien de inhoud gaat 

het dit keer om een ècht partij-nummer. 
Tweede kamerlid Gerrit Jan Wolffen
sperger schreef een artikel over be
stuurlijke vernieuwing. Vanuit de partij is 
er een kritiek geschreven op de Vierde 
Nota Ruimtelijke Ordening Extra (Vl
NEX). Twee projectgroepen van de 
SWB-werkgroep 'Buitenlands Beleid' 
doen vcrslag van hun activiteiten van de 
laatste maanden middels een artikel. De 
projectgroep Midden-Oosten (zie ook de 
rubriek 'Partijnieuws') komt met een zeer 
actuele beschrijving van de schier onop
losbare en moeilijk beheersbare proble
men in deze explosieve regio. De project
groep over de Sovjet Unie produceerde 
een partij-politiek belangrijk document 
over de kansen en gevolgen van desinte
gratie van de Sovjet Unie en het belang 
ervan voor het buitenlands beleid in Ne
derland. De column is van de hand van de 
fotograaf van ïclec' en gaat over licht en 
duisternis, geïnspireerd door de donkere 
kamer. Als laatste vindt u zoals altijd in 
'Idee· nog de boekbesprekingen en signa
lementen. 
Van de artikelen van de projectgroepen 
zijn ook de oorspronkelijke notities ver
krijgbaar onder de titel. 'Het Midden
Oosten na de Golfcrisis' of 'Wat te 
docn'i'. De notities zijn verkrijgbaar bij 
de SWB en kosten f 6,50.Abonnementcn 
voor 'Idee' kosten f 66.-, losse nummers 
f 15,-. 

Alle infómwtie: SW IJ, /Jczuidenholllsc
weg 195, 2594 Al Den Haag, 
070-3 85 83 03. 

Het PSVI cursus-aanbod 
Cursusdag "Gemeentefinanciën", zater
dag 14 september 
Hoe lees je de begroting, de jaarrekening, 
hoe komt het financiële beleid tot stand: 
een intensieve dag werken met ervaren 
begeleiders. De documentatie die het 
PS VI gebruikt is inmiddels in vele cursus
sen beproefd. met uitstekend resultaat. 
Deelnemers hebben daarnaast een exem
plaar nodig van de eigen gemeentebegro
ting, waar ze vragen bij voorbereiden aan 
de hand van een vragenlijst. 
De cursugroep wordt zodanig ingedeeld, 
dat deelnemers van vergelijkbaar kennis
niveau bij elkaar komen. Uw aanmelding 
dient uiterlijk 21 augustus binnen te zijn. 
Deelname kost f 25,-. Plaats: Utrecht. 

Cursusdag "Besturen van een afdeling", 
zaterdag 5 oktober 
Op deze dag wordt o.a. aandacht besteed 
aan: de organisatorische verantwoorde
lijkheid van een afdelingsbestuur, poli
tiek inhoudelijke taak, verhouding tot ge
meenteraadsfractie, samenwerking. On-

der begeleiding van ervaren bestuurders 
zal worden gewerkt in een groep van 
maximaal 12 deelnemers. Bij meer aan
meldingen zal op een nader te bepalen 
tijdstip een herhaling worden aangebo
den. Uw aanmelding moet uiterlijk 14 
september binnen zijn. 
Kosten: .f 20,-, plaats: Den Haag. 

Bent u al geabonneerd op "Voor de 
D'Raad"'? 
Het PS VI-tijdschrift "Voor de D'raad" is 
het D66-medium voor Raads- en Staten
leden, maar ook zeer lezenswaardig voor 
iedereen die in lokale en regionale poli
tiek geïnteresseerd is. I leeft u informatie 
over een onderwerp in de vorm van een 
notitie, nota of initiatief: "Voor de 
D'raad" heeft hier een speciale rubriek 
voor. U heeft vragen over de aanpak van 
een probleem: "Voor de D'raad lezers 
weten wellicht het antwoord.Neem nu 
een abonnement of bestel een gratis 
proefnummer. "Voor de D'raad " kost 
f 40,- per jaar. 



El! do Wesse/ terug op het Bmnenhof 

Op I I )utll werd de me uwe Eerste Ka
mer geinstalleerd. Eén voor één werden 
de politiCI opgeroepen. Op deze foto 1s 
het de beurt aan Jon V1s. 

Edo Sp1er en jocque/me Soetenhorst 
begmnen vol enthoustasme aan hun 
ztttJngstermtJn. 

De werkkamer van mem ge D66-fractie 
IS na verktezmgen te klem 
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Man do Kop i!, oprichtster van het Actiecomite Tegen Leeftij'dsdiscriminotie: 

LEEFTIJD ALS REDEN 
VOOR DISCRIMINATIE 
Zelf stond ik nogal sceptisch tegenover 
een actie tegen leeftijddiscrimi natie, 
maar de overtuigingskracht van Mand a 
Kap i I is groot. Met veel energie schetst 
zij het probleem. Als je eenmaa145 
bent, dan tel je niet meer mee op de 
arbeidsmarkt. En dat terwijl je nog een 
jaar of twintig voor de boeg hebt. 

Reden voor Mand a Kap i I om zich bezig te 
gaan houden met leeftijdsdiscriminatie, is het 
onrecht. 'Mensen blijven sinds 1900 dertig 
jaar langer gezond en vitaal. Toch worden ze 
vanaf 55 al als ouderen beschouwd die niet 
meer echt meekunnen. Dan bevinden ze zich 
nog midden in hun tweede levensfase en 
moet een tweede carriere mogelijk zijn. De 
derde levensfase begint pas bij 70'. Zelf is ze 
recent afgestudeerd, 55 jaar en op zoek naar 
een baan. Ze volgde een studie Gerontago
gie, Sociaal cultureel werk voor ouderen. Dat 
is een nieuw beroep dat vooral bestaat uit het 
begeleiden van sociale veranderingsproces

sen. De opleiding is specifiek voor mensen 
bovende45. 
Omdat ze vindt dat er iets moet gebeuren aan 
de discriminatie van ouderen, en 34% van de 
bevolking kan daar direct het slachtoffer van 
worden, heeft zij september 1990 samen met 
een aantal studiegenoten en docenten het 
Actiecomite tegen leeftijddiscriminatie opge
richt. 'Het actiecomite heeft als doel het ge
ven van een schriftelijke reactie op de wet 
gelijke behandeling. Hierbij wordt vooral aan
dacht gevraagd voor leeftijdsdiscriminatie bo
ven de 45 jaar'. 

Nuances 
'Niet alle onderscheid op basis van leeftijd is 
discriminatie. er is een duidelijk onderscheid 
tussen differentiatie en discriminatie. Dat on
derscheid moet in de wet gelijke behandeling 
duidelijk worden vastgelegd. Het verschillend 
behandelen van leeftijdsgroepen mag dus wel, 
maar er moeten relevante redenen voor zijn. 
Nu is dat niet zo. De wetgever moet een 
duidelijke uitspraak doen over wat leeftijds
discriminatie is, zodat de rechter houvast 
heeft om te kunnen beslissen. Nog in 1986 
stond de Hoge Raad Leeftijdsdiscriminatie 
toe. Bij gebrek aan wettelijke maatregelen 
mocht een werkgever leeftijdsgrenzen stel
len.ln de Verenigde Staten is er al meer dan 
tien jaar een dergelijke wet. 
Leeftijd hoort ons inziens thuis in het rijtje 
Geslacht, geaardheid, geloof'. 'Een onder
grens met goede redenen kan geen kwaad, 
neem bijvoorbeeld het halen van een rijbewijs 

of het kiesrecht. Je moet even wachten, maar 
dan komt je tijd. Maar bovenaan, dan is er 
geen sprake van even wachten. Je tijd komt 
nooit meer. Neem een autoverzekering: bo
ven de 65 zijn er nog maar twee maatschap
pijen waar je je kunt verzekeren. Je moet dan 
wel drie keer zoveel betalen. Dat is leeftijds
discriminatie, want er is bewezen dat 65-
plussers niet meer ongelukken maken. Het 
onderscheid is dus niet relevant. Bij jongeren 
ligt dat anders. Dat zij meer moeten betalen is 
geen discriminatie. Zij maken wel degelijk 
meer ongelukken'. 

Scholing 
Naar aanleiding van publiciteit kregen we veel 
reacties. Vanaf 30-jarigen. Als je laat afstu
deert, al dertig bent, krijg je vaak geen baan 

Manda Kapil: tiJd is rijp. 

meer. Je bent dan al te oud. De meeste reac
ties waren echter van 40-ers en 50-ers. 40-
ers komen niet meer in aanmerking voor om-, 
her- of bijscholing. Ook kunnen ze vaak niet 
meer veranderen van werkplek. Een bus
chauffeur van 44 werd, terwijl er een duidelijk 
gebrek is aan buschauffeurs, afgewezen door 
een Friese busonderneming. Hij was te oud. 
Ook 50-ers komen niet meer in aanmerking 
voor om-, her- of bijscholing. Een vocht om 
een plaats. Het lukte en hij slaagde met glans'. 
'Het argument tegen het om-, her- of bijscho
len van 40-plussers is dat dat niet lonend zou 
zijn. Dat is onzin. Een bijscholingsinvestering 
verdient zich in 4 jaar terug. Het is dus ook 
voor iemand van een jaar of 50 gunstig. Die 
kan nog I 0 tot 20 jaar mee. Het kan zelfs 
voordeliger zijn. Bij jongeren is er een veel 
groter risico dat ze, omdat ze een paar 
tientjes meer kunnen verdienen, naar andere 

werkgever gaan. Ouderen blijven liever bij 
dezelfde werkgever.' 
'Ook het argument dat ouderen minder goed 
zouden kunnen leren is niet waar. Gebleken 
is, zowel uit onderzoek als in de praktijk, dat 
30 en 50 jarigen evengoed om- of bijge
schoold kunnen worden. Bij IBM-Duitsland 
bleek dat 50-jarigen de geleerde stof beter 
toepassen in de praktijk dan 30-jarigen. Toch 
overheerst het vooroordeel dat dat niet zo is. 
Zo kon een van vrouw 50 in de gezondheids
zorg, ondanks dat zij was bijgeschoold in ma
nagement en beleid, daarin geen werk 
krijgen'. 

Kwaliteit 
'Het actiecomite vindt kwaliteit belangrijker 
dan kwantiteit. Er is begonnen met een peti
tie aan de Tweede Kamer. Grote landelijk 
organisaties en instellingen zijn verzocht om 
te ondertekenen. 
Ook particulieren die enige bekendheid ge
nieten ofwel een grote deskundigheid op het 

gebied van het ouder worden hebben, zijn 
benaderd. Deze actie is goed geslaagd. Van de 
instellingen hebben er 50 gereageerd. Voor
beelden zijn de Vrouwenbond FNV, het Lan
delijk Platform Alleenstaanden en Ouderen
bonden. Als partikulieren zijn beroepsbeoe
fenaars uit de vakgebieden, oud-Eerste Ka
mer en Tweede Kamer-leden, oud-redacteu
ren en bekende artiesten benaderd. Doel is 
het aantonen dat er een breed draagvlak is 
voor opname van leeftijddiscriminatie in de 
wet gelijke behandeling'. 
Misschien door de goede respons ingegeven 
heft het comite zich binnenkort op. 'Na mei 
komt er een nieuwe beweging. Buiten de 
ouderenbonden om. De vorm wordt nieuw, 
een beweging die expliciet opkomt voor de 
sociale-positie oudere mensen. Belangenbe
hartiging ten behoeve van de arbeidsmarkt, 
met name op het gebied van om-, her- en 
bijscholing staat voorop. De ouderenbonden 
bemoeien zich hier traditioneel niet mee: de

ze zijn voor de mensen die niet meer werken. 
De tijd is nu rijp voor een nieuwe aanpak'. 
Ook D66 moet aandacht besteden aan leef
tijd discriminatie. Manda Kapil was tot twee/ 
drie jaar geleden lid van de werkgroep oude
ren van D66. 'Die werkgroep was in alles te 
veel op de zorg gericht. Te weinig aandacht 
werd besteed aan de sociale positie van oude
ren. Ik wilde een andere werkgroep, die zich 
alleen met de sociale positie zou bezighou
den. De belangstellenden daarvoor kwamen 
opnieuw uit de zorg-sector'. 

Elmer Ktaasen 
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BLACK SPOT AAN DE RIJN 
Wat journalistiek vermag, daar is Alp
hen aan den Rijn een voorbeeld van. De 
naam van de 65.000 inwoners tellende 
plaats heeft een beladen klank. In 1988 
kopte de Telegraaf groot over I 00.000 
vaten gif in de Coupépolder. Vanaf 1960 
was daar een vuilstortplaats gevestigd. 
Consternatie. Talloze onderzoeken. Er 
werd inderdaad gif gevonden. Maar 
niet zo veel, als in 1988 door de journa
listen werd geschreven. Transporton
dernemer Kemp werd veroordeeld: 
vier en een halfjaar. Enkele(lage) amb
tenaren werden veroordeeld. Tot geld
straffen. En toen werd het stil, begin dit 
jaar. Verdacht stil. Burgemeester en 
Wethouders van de gemeente hadden 
het voornemen om de dossiers te slui
ten. 

Enkele feiten. De Coupepolder is een enorm 
terrein. Vier kilometer lang. Anderhalve kilo
meter breed. Glooiend. En op een 20 meter 
hoge berg zand ligt nu een recreatiegebied. 
met een golfbaan. De oude vuilstortplaats is in 
de periode van 1988 tot en met 1990 inten
sief onderzocht. Gif werd gelokaliseerd. 
Vastgesteld werd dat zelfs het diepe grond
water gevaar liep. De Gedeputeerde voor 
milieuzaken PvdA-er Van der Vlist voelt ech

ter niets voor afgraven (een geldverslindende 
aanpak, waarmee de vergiftigde grond nog 
niet uit de wereld is). Het gif mag zich niet 
verspreiden en dat wordt nauwkeurig in de 

gaten gehouden. 
Beheersen is het beste wat we kunnen doen 
met die Black Spot, meent de Gedeputeerde. 

Impasse doorbreken 
Adriaan van Geest is fractievoorzitter van 
D66 in de gemeenteraad. Hij is bezig aan zijn 
vierde raadsperiode. "De Officier van justitie 
liet weten de zaak Kemp te willen sluiten. 
Ook B&W lieten op hun beurt aan de raad 
weten het dossier te willen sluiten. Er was 

Adnaan van Geest 

geen aanleiding voor disciplinaire maatrege
len, tegen wie dan ook. Ik vond dat gek. Met 
Groen Links heeft D66 zich daartegen verzet. 
Alleen de stortbaas is veroordeeld en zijn 
directe chef heeft een douw gekregen. Maar 
de hele zaak is bestuurlijk niet tot op de 
bodem uitgezocht." Van Geest was de initia
tiefnemer om te komen tot een dossier waar
in juist die bestuurlijke aspecten vanaf 1960 
waren verzameld. "Als je de trap wilt schoon
vegen, moet je bovenaan beginnen. Daar is 
tot nu toe geen sprake van", zegt de Demo
craat. Via de provinciale statenfractie werd 
Tweede Kamerlid Arthie Schimmel bena
derd. Zij stelde vragen aan minister Alders. En 
dan lijkt de impasse plotsklaps weer doorbro
ken te worden. Eigenaardig genoeg. omdat 
ook de minister niet snel tot beantwoording 
overgaat. Milieuactivisten weten NOS-Laat 
te interesseren. Op zichzelf logisch. Want 
waar rook is, is vuur. En als B&W een dossier 

willen sluiten, dan wekt dat op zijn minst de 
schijn van een doofpot. Voer voor journa
listen. 

Een boef, een crimineel 
Wat daarna gebeurt, ligt vers in het geheu
gen. Burgemeester Paats wil helderheid ver
schaffen over de milieu-affaire in zijn gemeen
te. Hij stemt in met een interview aan NOS 
Laat. En hoewel hem- hij is al 12 jaar burge
meester in Alphen aan den Rijn- toch be
zwaarlijk onervarenheid in voorlichting en 
woordvoerderschap kan worden aangewre
ven, doet hij onverantwoorde uitspraken. 
Over mogelijke misleiding van de gemeente
raad in de milieu-affaire Coupépolder. En dat 
een bestuurder nu eenmaal geen schone han
den kan houden. De burgemeester komt 
(door een slimme montage van uitspraken?) 
over als een boef, een crimineel. Adriaan van 
Geest: "Hij veroordeelde zichzelf op een af
schuwelijke manier. Veertien dagen lang staan 
er opnieuw allerlei artikelen in de krant over 
Alphen aan den Rijn. De gemeenteraadsleden 
werden geleefd door de media. Laat duidelijk 
zijn: ik twijfel niet aan zijn integriteit. Er is 
nooit gebleken dat hij de gemeenteraad heeft 
misleid. Maar de burgemeester heeft een on
kreukbaar imago nodig. En nu is hij- als boeg
beeld van de gemeente- niet meer geloof
waardig. De gemeente is in diskrediet ge
bracht. Er hangt een aureool rond de naam 
van 'daar deugt iets niet'. Door die enorme 
escalatie kan de burgemeester niet goed 
meer functioneren." De Democraat dient 
een motie van wantrouwen in. Alleen de SP 
en Groen Links steunen de motie. 
Collegepartijen CDA, PvdA en VVD stem
men tegen. 

Commissie Engwirda 
Het idee van D66 om een soort 'enquete
commissie' de zaak bestuurlijk nu eens echt 
grondig te laten uitzoeken, valt wel in goede 

aarde bij de collegepartijen. Na aanvankelijk 
te kennen gegeven te hebben in zo'n commis
sie geen heil te zien, dienen zij zelf een voor
stel daartoe in. Raadsbreed wordt dit initia
tief gesteund. De commissie wordt bemand 
met zeven 'verse' raadsleden (van na 1986, 
die niet betrokken kunnen zijn geweest bij de 
milieuvervuiling) en oud Kamerlid Maarten 
Engwirda wordt aangezocht als voorzitter. 
De commissie streeft ernaar om voor het 
eind van dit jaar te rapporteren. Democraat 
Frank Dal es maakt deel uit van de commissie. 
Hij gelooft dat alle commissieleden de op
rechte intentie hebben om zaken tot op de 
bodem uit te zoeken. "Het gevoelleeft heel 
sterk dat dit onze laatste kans is", zegt Frank. 
"De opdracht is feitelijk om uit te zoeken wie 
er nu precies wist dat in de Coupecider gif is 
gestort. En hoe ze daarover verantwoording 
hebben afgelegd." In eerste instantie heeft de 
commisie zich sterk gericht op dossiervor
ming. Er zijn oproepen geplaatst waarin ie

dereen die iets weet wordt gevraagd dat te 
melden. Dal es: "Het dossier leest nu al als een 
roman. We hebben ruime personele onder
steuning toegezegd gekregen en ook financi
eel alle ruimte. De huidige ambtenaren zijn 
verplicht om mee te werken." Dal es denkt 
dat straks de nadruk sterk zalliggen op het 
verhoren van allerlei betrokkenen. De com
missie heeft minder bevoegdheden dan een 
parlementaire enquetecommissie, die be
trokkenen kan verplichten mee te werken. 
Als mensen in Alphen aan den Rijn niet vrijwil
lig meewerken, laden zij hooguit een schijn 
van verdenking op zich. 
Het onderzoek wordt nog belemmerd door 
de Officier van justitie die het dossier Kemp 
niet wil vrijgeven voor onderzoek (Kemp is in 

hoger beroep gegaan). 

Koninklijke weg 
Frank Dal es: "Onze voorzitter heeft de Offi
cier van justitie verzocht om in ieder geval 
inzage te geven in de stukken die bestuurlijk 
relevant zijn. Het is beter dat wij die stukken 
langs 'de Koninklijke weg' ter beschikking 
krijgen." De commissie beschikt inmiddels of
ficieus al wel over het dossier. 
Want naast duistere doofpotten die verdoe
zelen, zijn er ook betrouwbare bronnen die 
'lekken'. Gelukkig maar. Journalisten weten 
er alles van. 

Peter van den Besse/aar 
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BASISVORMING 
UITPUTTINGSSLAG IN KAMER 

Het debat in de Tweede Kamer over de 
basisvorming is uitgemond in een uit
puttingsslag. Na de eerste termijn van 
de Kamer had staatssecretaris Wallage 
maar liefst 6,5 uur nodig om op alle 
vragen en opmerkingen in te gaan. Nu 
is de basisvorming ook een gecompli
ceerd en ingrijpend wetsvoorstel. De 
invoering van een brede, algemene vor
ming vereist een zorgvuldige aanpak. 

Gevecht tegen de draak 
Toch lijkt het debat volgens D66-woord
voerder Aad Nu is op een gevecht tegen de 

draak ... die allang dood is. Wallage had de 
belangrijkste angel al bij voorbaat uit het 
wetsvoorstel gehaald door de basisvorming in 

te voeren zonder de bestaande infrastructuur 
aan te tasten. De scholen mogen dus zelf 

uitmaken of zij samenwerken of fuseren om 
de basisvorming te realiseren. 
Voor de meeste leerlingen is het goed om 
niet te vroeg te kiezen. Daarom verdienen 

brede scholengemeenschappen, nu nog uit
zonderingen, volgens de D66-fractie wel de
gelijk een flinke stimulans. Tijdens het debat 

kwam de vraag aan de orde of die samenwer

king ook bij wet afgedwongen zou moeten 
worden. Nu is is daar geen voorstander van. 

"Er zullen altijd leerlingen zijn die niet biJ 
basisvorming gebaat zijn: daarvoor is een an
dere schoolsoort nodig. Nog belangrijker is 
dat dwang bij samenwerking of fusie in het 

onderwijs contraproductief kan werken. Ik 

denk dat je de totstandkoming van een 

nieuwe structuur beter kan stimuleren door 
scholen contracten te laten maken waarin 
afspraken over de doorstroming van leerlin
gen worden vastgelegd. En voor andere sec
toren kan de vorming van verticale scholen

gemeenschappen een oplossing zijn, bijvoor
beeld in het technisch en administratief on
derwijs." 

Kerndoelen toetsen 
Een ander probleem vormen de kerndoelen. 
In het voortgezet onderwijs wordt de kennis 

van leerlingen aan het eind van de opleiding 
getoetst in de examens. Maar hoe regel je dat 
in de basisvorming? Daar is de leerinhoud veel 

abstracter geformuleerd en gaat het om een 
oneindig veel breder pakket. 
Niettemin stelt Wallage voor om de kern
doelen te toetsten bij de leerlingen. Nu is 
stelde in de Kamer een andere oplossing 

voor: "Het zou logischer zijn om de kerndoe
len te toetsen bij de scholen in plaats van bij 
de leerlingen. De scholen moeten die doelen 

toch al omschrijven in hun onderwijsplannen. 
Bovendien zijn ze te controleren aan de hand 

van de doorstroomervaringen van de leerlin

gen. Het is overigens wel belangrijk dat de 

(referentie) toets van de overheid openbaar 
is zodat ouders en leerlingen zicht krijgen op 
de onderwijsinhoud van de afzonderlijke 
scholen." De monsterbehandeling van het 

Wat blijft er over van de Defensienota? 
De totstandkoming van de Defensieno
ta heeft heel wat voeten in de aarde 
gehad. En ook de Kamer liet het stuk 
niet geruisloos passeren. Meer dan vijf
honderd schriftelijke vragen dienden 
de defensiewoordvoerders in, alvorens 
de nota maandag I 0 juni te bespreken. 
Maar ook toen nog riep het stuk zoveel 
vragen op dat het debat niet kon wor
den afgerond. 
Laat op de avond werd besloten de be
raadslagingen een week later, 17 juni 
dus, voort te zetten. 

Dit stuk is vrijdag 14 juni geschreven. Maar nu 
al valt te voorspellen dat ook na maandag de 

17e de hamvraag onbeantwoord zal zijn ge
bleven. En die luidt: is er nu eindelijk een 
Defensienota? Of, preciezer geformuleerd, 
wat is de betekenis van de nota als nu al moet 
worden aangenomen dat de daarin aangekon
dige plannen niet uitvoerbaar zijn, althans niet 
allemaal tegelijk. En dat dus een nadere priori

teitenstelling nodig is. Ofwel omdat de plan
nen duurder uitpakken dan voorzien, en dat is 

bij Defensie eerder regel dan uitzondering, 

ofwel omdat het Defensiebudget bij nieuwe 
bezuinigingsrondes niet zal worden ontzien. 

Vooral dat laatste is een heikel punt. Er zit 
namelijk geen flexibiliteit in de planning. 'Elke 
vorm van financiële flexibiliteit is uit de plan

ning gezogen', zo erkende minister Van den 
Broek laat op de avond in een vlaag van open
hartigheid. Als verdere bezuinigingen niet 
worden uitgesloten, kan de nota niet worden 
uitgevoerd en moet hij weer worden inge
trokken, zo voegde hij daar aan toe. 

Even voor alle duidelijkheid: de nota is geba
seerd op een verlaging van het defensiebud

get in de jaren tot en met 1994 met min 2 
procent, met een gelijkblijvend uitgavenni

veau in de jaren daarna. Rond '95 moet de 
grote bedragen worden uitgegeven voor de 

beoogde luchtmobiele brigade, een snel in
zetbare strijdmacht compleet met transport
en gevechsthelicopters. Kosten: om en nabij 

de 5 miljard. 
D66-woordvoerder Pi eter ter Veer vroeg 
zich hardop af of tegen die tijd het geld wel 

beschikbaar was. Hij sprak verder de vrees uit 
dat als de luchtmobiele brigade kost wat het 
kost wordt opgebouwd, dit ten koste zal gaan 

A ad Nuis: uitgeput 

wetsvoorstel basisvorming heeft behalve de 
rituele dansen van CDA en VVD ook het één 
en ander opgeleverd, vooral meer vrije ruim
te om de verschillende eindexamens te kun
nen voorbereiden. Ook ziet het er naar uit 

dat er een apart vak verzorging komt, zoals 
ook door D66 is bepleit. Niettemin blijft de 

vraag: is basisvorming nu meer dan een dode 
mus of draak? Nu is: "Wat hier in de steigers 

staat is geen glanzend nieuw schoolgebouw. 
Op z'n best zal er een basiskamp zijn ingéricht 

van waaruit de tocht op weg naar ver

nieuwing pas goed kan beginnen. Het zal een 

opluchting zijn als de ezel van de onderwijs
politiek eindelijk tussen de tien schelven hooi 

vandaan komt waar hij twintig jaar heeft staan 
balken, en ergens gaat eten." 

van andere delen van de krijgsmacht. Om 
tezijnertijd een goede afweging te kunnen 

maken, moeten volgens Ter Veer tijdig alter
natieve opties worden ontwikkeld, zoals ex
tra uitbreiding van de luchttransportcapaci

teit en/ of het meer ontzien van de marine. 
Dan hebben we het over I 99 5. Maar hoe zit 
het eigenlijk met volgend jaar? Zoals gezegd, 
de nota gaat uit van min 2 procent. Maar de 
vraag is of het in de Kaderbrief van Kok bij die 

bezuinigingen blijft. Ter Veer wilde in het 
debat weten of de bezuinigingen volgend jaar 
misschien al onder de min twee procent zou

den zakken. Omdat volgens staatssecretaris 

Van Voorst tot Voorst in dat geval een 
nieuwe nota nodig zou zijn. "Als onverhoopt 

min 3 procent werkelijkheid zou worden, 
wat is dan de betekenis nog van deze nota?". 
Toen maandagavond het debat werd ge
schorst, was die vraag nog niet beantwoord. 
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GEZONDHEIDSZORG DUPE VAN 
STELSELHERZIENING? 

om het wetsvoorstel te steunen. Maar dan zal 
er aan enkele voorwaarden voldaan moeten 
worden. Zo zal de verhouding tussen de no
minale en de inkomensafhankelijke premie 
gefixeerd moeten worden op de verhouding 
82-18%, dient de rol van de lagere overheid 
versterkt te worden, zodat er een regionale 
zorgvisie tot stand komt, en moeten de zwa
re risisco's buiten het nieuwe systeem blijven. 

De gezondheidszorg staat op de helling. 
In de afgelopen jaren is veelvuldig over 
de stelselherziening gesproken en heeft 
de Kamer het licht op groen gezet voor 
een voorzichtige start. 
Inmiddels heeft de regering voorstellen 
gedaan die nogal ingrijpend de struc
tuur en de financiering van de gezond
heidszorg zullen veranderen. 

Als de Kamer het desbetreffende wetsont
werp "Twee de Fase" zou aanvaarden dan is 
daarmee het point of no return in de richting 
van een grondige herziening van ons stelsel 
gepasseerd. Dan zal er een ziektekostenver
zekering van rechtswege komen die onge
veer 95% van de huidige verstrekkingen uit 
de ziekenfondswet en de AWBZ zal bevat
ten, die voor 82% inkomensafhankelijk zal 
worden geheven. Voor de uitvoering zal de 
markt (in de vorm van aanbieders van zorg en 
zorgverzekeraars) voor het grootste gedeel
te verantwoordelijk worden. De overheid 
treedt als regelneef in gezondheidsland terug. 
D66 onderschrijft in grote lijnen de doelstel
lingen van het nieuwe stelsel. Maar tegen de 
uitwerking heeft de fractie grote bezwaren. 

Bezwaren tegen de stelselherziening 
Vorig jaar al uitte de D66-fractie grote tWiJfel 
over de stelselherziening. De bedenkingen 
zijn er inmiddels niet minder op geworden. 
Woordvoerder jacob Kohnstamm: "Ons hui
dige stelsel voor de gezondheidszorg is welis
waar niet perfect maar wel heel goed. Het is 
redelijk betaalbaar en daardoor goed toegan
kelijk én, in vergelijking met het buitenland, 
van hoge kwaliteit. Je moet dus wel heel ze
ker van je zaak zijn als Je dit stelsel wilt inrui
len tegen een ander. En ik ben er niet zo 
zeker van dat het nieuwe stelsel beter zal 
zijn." 

Een nieuwe tweedeling 
Kohnstamm licht de bezwaren toe. "De pre
mie voor de basisverzekering bestaat straks 
uit twef. delen: een inkomensafhankelijk deel 
(82%) en een nominaal deel ( 18%). 
Het inkomensafhankelijke deel wordt ge
fixeerd, terwijl de kosten in de gezondheids
zorg alleen maar toe nemen. Het accent ver
schuift dus naar het nominale deel, dat steeds 
duurder zal worden. Met andere woorden: 
mensen met lagere inkomens zullen in toene
mende mate de keuze (moeten) maken om te 
beknibbelen op hun ziektekostenverzeke
ring. Het risico is dan ook groot dat er aan
zienlijke groepen mensen slecht of zelfs on
verzekerd rond gaan lopen." 

Mobilisatie van de duurte 
Maar dit is niet het enige bezwaar. Het 
nieuwe ziektekostenselselleunt zwaar op de 
werking van de markt. . 

D66 is er niet van overtuigd dat de markt in 
dit geval kostenbesparend zal werken. In tri

partite overleg tussen de aanbieders van zorg, 
de verzekeraars en de patiëntenorganisaties 
moet straks de regionale zorg geregeld wor
den. Kohnstamm: "Van die drie is er niet één 
die er belang bij heeft dat de kosten voor de 
gezondheidszorg worden gedrukt. Alledrie 
willen ze het beste van het beste; je mobili
seert als het ware de duurte." Aan de andere 
kant heeft de marktwerking onverantwoor
de risico's: als straks de verzekeraars het voor 
het zeggen hebben, dreigt de gezondheids
zorg voor zware risico-groepen (lichamelijk 
of geestelijk gehandicapten bijvoorbeeld) on
betaalbaar te worden. 

Steun onder voorwaarden 
De twijfels over het nieuwe stelsel overheer
sen. Toch is de D66-fractie eventueel bereid 

De bespreking van de ogenschijnlijk 
heldere politieke doelstelling van de 
stelselherziening lijkt inmiddels ver
zand in een ingewikkelde en technische 
discussie. Kohnstamm: "De angst dat 
de kar van de stelselherziening als ge
volg van tempoverlies niet meer uit de 
modder te trekken is, lijkt niet denk
beeldig. Maar even reëel is onze vrees 
dat het motto 'het moet, dus het kan' 
tenslotte zware schade toebrengt aan 
de huidige gezondheidszorg, al is het 
met de beste bedoelingen. Ook hier is 
politiek: kiezen aan welke kant van het 
risico je wilt gaan staan." 

Twijfels over 
verpakkingenafspraak Aiders 
Met het convenant over de verpakking 
heeft minister Aiders zijn eerste tastba
re resultaat binnen in het terugdringen 
van de afvalstroom. De vraag is echter 
hoe hard het gemaakte convenant zal 
zijn. Eerdere afspraken met de verpak
kingsindustrie hebben nauwelijks effect 
gehad. Dit convenant onderscheidt zich 
echter van de eerdere afspraken omdat 
het een overeenkomst naar burgerlijk 
recht is. 

Toch bestaat er bij de D66-fractie gerede 
twijfel over de mate van verbindendheid van 
het convenant. Het is onduidelijk wie precies 
ondertekent en in hoeverre de individuele 
ondertekenaars aan de macro doelstellingen 
van het convenant zijn gehouden. Bovendien 

is de preventiedoelstelling (I 0% minder in 
2000 t.o.v. 1986) als inspanningsverplichting 
en niet als resultaatsverplichting geformu
leerd. 
D66 vindt dat het convenant als normstellend 
kader met een looptijd van tien jaar geen 
vervanging van wetgeving mag zijn. "Dit con
venant moet dan ook snel gevolgd worden 
door wetgeving", stelde D66-woordvoerder 
Arthie Schimmel dan ook als harde voorwaar
de voor de instemming van de fractie. Tot 
haar tevredenheid was de minister bereid pa
rallelle wetgeving te ontwikkelen, uiterlijk in 
1992. Minder respons kreeg zij op haar uitno
ding aan de minister om nu eindelijk een con
creet jaartal te noemen voor een verbod op 
PVC-verpakkingen. De D66-motie hierover 
werd in de Kamer afgewezen. 
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Zo baarlijk 
beledigd 
Op dinsdag I I juni- u hebt het in de krant 
kunnen lezen- werd de nieuwe Eerste Kamer 
geinstalleerden beëdigd. Wat er kan gebeu
ren als 75 mensen elk na drie verschillende 
sacrale frasen moeten zeggen: 'Zo waarlijk 
helpe mij god almachtig' of 'Dat verklaar en 
beloof ik' is onvoorstelbaar. Wij, op de pu
blieke tribune, hoorden iemand zeer duidelijk 
zeggen: 'Zo waarlijkhelpeik god almachtig' 
en even later een ander: 'Dat verklaar ik ge
loof ik'. 

Toen Hans van Mierlo het onwaarschijnlijk 
hoge percentage stemmen hoorde waarmee 
Tjeenk Willink tot voorzitter van de Eerste 
Kamer was gekozen, mompelde hij: Het lijkt 
wel Rusland onder Stalin!' 

Achter de boom 
vandaan 
Economisch Statistische Berichten (E.S.B.) 
had in het juninummer een verrassend artikel 
van Hans van Mierlo- waar haalt die man de 
tijd vandaan? -over veranderingen in de eco
nomische orde. Na tien jaar zorgzame samen
leving' en decentralisatie begint het erop te 
lijken of een overheid alleen nog maar hoeft 
te roepen: Zoek het zelf maar uit!' Democra

ten zijn voorstanders van grote verantwoor
delijkheid op bedrijfsniveau, maar de over
heid moet wel duidelijk aangeven welke de 
maatschappelijke randvoorwaarden zijn. De 
overheid mag zich zeker nooit verschuilen 
achter de elkaar tegensprekende sociale part
ners. 

ACHTERPAGINA 

In ditzelfde kader heeft Bolkestein gezegd dat 
de S.E.R. maar afgeschaft moet worden om
dat de regering zich achter die S.E.R. 
verschuilt. Hans van Mierlo zei daarover: Bol
kestein vindt het niet goed dat iemand zich 
achter een boom verschuilt en wil daarom die 
boom omhakken. Maar dat is geen oplossing. 
Ik roep tegen die man: kom achter die boom 
vandaan!' 

Tien 

Op I 0 juni 1981 trad in de Tweede Kamer 
een fractie van D66 aan die uit 17 leden be
stond. Toen waren bij de nieuwelingen Louise 
Groenman,Jakob Kohnstamm, Aad Nu is, 
Dick Tommei en Pi eter ter Veer die je ook nu 

alle vijf dagelijks op het Binnenhof aantreft. 
Alleen Louise maakte op I 0 juni 1991 haar 
tien jaar kamerlidmaatschap vol. Door de me
dia gevraagd naar haar ervaringen, zei Louise 
dat er in die tien jaar wat het werk betreft 
niet zo gek veel veranderd is. Hoogstens wat 
gedetailleerder, meer leeswerk. Ik neem aan 

Dat ZIJn ze dan' T waalf(inderdaad, 12) D66-Eerste Kamerleden. Van lsnks af Eddy Schuyer,jan Vis, Hanneke Gelderblom, 
jan Glastra van Loon, Elida Wessel, Boele-Carter-Staal, Bob van den Bos,Jacqueline Soetenhors~ Mane-Louise Tiessnga, 
Peter Hoefnagels, Adriënne Vrisekoop en Edo Spser (Foto. Dennss Sies). 

dat ze een fractie van twaalf plezieriger vindt 
dan één van negen en zeker dan één van zes 
leden. 
Op de vraag of ze er iets voor voelde om aan 
de andere kant van de groene tafel terecht te 
komen, was haar antwoord ontwijkend: 'Het 
is niet aan de orde', het is niet mijn streven.' 
Het zou wel goed zijn als D66 een keer mee 
zou gaan regeren', het heeft voordelen, maar 
nog meer nadelen' en hetgaat behoorlijk ten 
koste van je privé-leven'. Geen minister 
Groenman dus. Jammer, maar wel gefelici
teerd. En sluit de winkel nog maar niet. 

lnteresting, indeed 
Het is al wel weer enige tijd geleden, maar de 
gebeurtenis mag in de annalen van de ge
schiedschrijving niet onvermeld blijven. 
Het is donderdagavond, 28 maart. Een zware 
Mercedes en een klein fiatjestoppen voor het 
partijbureau van D66. Uit de Mercedes stap
pen Y oussef Habbab, een functionaris van het 
PLO-kantoor in Den Haag, Gerrit Ybema, de 
financieel specialist van de fractie en buiten
land-medewerker Bob de Ruiter. Uit het fia
tje kruipt de forsgeschapen Nabil Shaath, top
diplomaat van de PLO, vertrouweling van 
Arafat en een geziene figuur in het diplo
matieke circuit. Als Bush spreekt over 'die 
paar goede mensen' binnen de PLO, denkt hij 
onder andere aan Shaath. Shaath wordt ge
flankeerd door zijn pas getrouwde zoon en 
zijn schoondochter. 
Het partijbureau lopen ze voorbij, ze slaan de 
hoek om naar het nabijgelegen Arabische res
taurant. Daar wordt reeds op de komst van 
het gezelschap gerekend. Een paar uur eerder 
was de fractie gebeld door het PLO-kantoor. 
Of er belangstelling was voor een ontmoeting 
met Shaath, die op doorreis was naar Tunis en 
even een tussenstop in Nederland moest ma
ken. Die belangstelling was er. Vandaar. 
Tijdens het diner geeft Ybema ronduit toe dat 
hij wel geinteresseerd maar niet gespeciali
seerd is in het Midden-Oosten. Shaath kiest 
daarop een toepasselijke invalshoek. 
'Dus U bent een financieel specialist, hè. Laten 
we eens praten over de financiering van de 
Golfoorlog. De Golfoorlog is de eerste oor
log waarbij de Amerikanen zich zowellieten 
betalen voor de 'destructien' als voor de 're
construction '. 
En weet U, de fase van de 'reconstruction' 
begon al ~oen de fase van de 'destruction' nog 
niet afgesloten was.' Ybema: 'Hoe bedoelt 
U?' Shaath:'lk geef een voorbeeld. Cheney, de 
Amerikaanse minister van defensie, en zijn 
advi~eurs bespraken onlangs met de Emir van 
Koeweit de plannen voor de wederopbouw 
van Koeweit-Stad. Cheney wees op de kaart 
een energiecentrale aan en meldde dat de VS 
wel een nieuwe wilden bouwen. "Maar de 
centrale staat er nog", riep de Emir uit. "lt wil I 
be hit tomor"row", antwoordde Cheney.' Op 
dat moment buldert Shaath van het lachen, en 
hij steekt de anderen aan. Ybema, in tweede 
instantie: 'Very interesting, indeed'. 
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Waar de echte winst ligt 
Behoudende politiek is principiëel ver
keerd, omdat deze onvermijdelijk leidt 
tot het te laat doorvoeren van noodza
kelijke vcramkringen en dus tot maat
scha ppl'l ij kc schade. 
Sterk ideologisch gebonden politiek is 
onjuist, omdat deze het zicht op de 
WL'rkclijkhcid beneemt, politici onno
dig bindt en oplos'>ingen beperkt. 
Dcclhelangcnpolitick is verwerpelijk, 
omdat de wetgever er is voor iedereen 
en dm ter wille van de rechtvaardig
heid steeds alle betrokken belangen 
moet !Jlijn•n afwegen. 
Deze uitgangspuntL·n gaan des te meer 
op naarmate een samenleving zich in
grijpend wijzigt, politieke concepties 
daardoor sneller vcrslijten en individu
alisering de traditionele maatschappe
lijke groepcringen doet verbrokkelen. 
Waar nu behoefte aan bestaat zijn poli
tici die \'OOrtdurmd en dus SCfcide/ijk 

veranderingen aanbrengen zonder gro
te concept i es of valse beloften. Omdat 
kiezers kritiscl1cr worden en zich min
der gdxmdcn voelen is geloofwaardig
heid de doorslaggevende factor voor 
politiek '>UCCeS. 
I lL'Zl' maatstaven laten zich steeds ge
makkelijk toet'>L'n aan de actualitl'it. 
Neem de discussie over de WAO. Ik 

toepassing van deze wet moest kenne
lijk eerst volledig uit de hand lopen 
voordat men op het idee kwam om er 
wat aan te doen. Eerdere maatregelen 
tegen misbruik zouden zowel de echte 
arbeidsongeschikten als de leiding van 
de PvdA hebben gespaard. Oorzaak 
van deze politieke lam lendighcid was 
het gebrek aan kritische zin van politi
ci en de macht van samenvallcndL' ge
organiseerde deelbelangen (werkgevers 
en werknemers). 

Om een ander uiterst actueel voor
beeld te noemen, neem de Partij van 
de Arbeid. Deze partij is nu bovenal 
het slachtoffer van haar eigen verle
den. Volgens de commissic Van Kcme
nadc is zij verkalkt, gaat zij te weinig 
met haar tijd mee, heeft zij een verou
derde organisatie en een gebrek aan 
nieuwe aansprekende ideeën. Maar 
wanneer de politil'ke leiders v:an de 
PvdA te abrupt breken met hun eigen 
ideologisch vcrleden en hun groeps
bindingen (vakbonden) en tegelijker
tijd hun lang gL'kliesterdc deelbelangen 
lijken te verkwanselen, kunnen de 
rampzalige gevolgen ook niet uitblij
ven. Kok wil nu 'plotseling' een uiterst 
realistische politiek voeren en verliest, 

Politiek als makelaar 
Thom de (;raaf was voorzitter 

van de werkgroep 2001, die zich 

-voorafgaande aan het schrijven 

van het huidige verkiezingspro

gramma- gebogen heeft over een 

lange termijn visie voor D66. 

Het electoraat laat het stemgedrag niet 
meer afhangen van ideologisch vast
omlijnde toekomstbeelden, maar re
ageert als moderne consument. Dat 
heeft de klassicke partijen in verwar
ring gebracht; zij verkeren thans in 
een therapeutische fa'>e, waarin be
staansrecht en bestaanszin fundamen
teel ter discus'>ie staan. D66 heeft van 
dit alles geen last. Wij mogen ons ver
hL'ugcn in een spectaculaire groei, wij 
hebhen altijd al ons bestaansrecht ter 
discussie gesteld en wij zwoeren de 
ideologie al voor onze geboorte af. 
Het gevaar dreigt echter dat D66 het 
slachtoffer wordt van de wet van de 

DEMOCRAAT 

rem mende voorsprong. ( )n t idcologise
ring van andne partijen, maakt ons 
minder uniek. "Ju nog heeft D66 een 
grote aantrekking<;kracht als ontzuilde 
zuil, als pragmatische partij met ruim
te voor intellectueel debat zonder de 
belemmering van belangenvleugcls. 
Maar die aantrekkingskracht kan en 
zal minder worden als de andere partij
en en met name de PnL\ er in slagen 
een nieuwe koers te vinden en hun 
oude ballast overboord te zetten. 

D66 dient zich dm te bezinnen op 
haar toekomst als politieke partij. Daar 
is reden toe omdat het politieke spec
trum om ons heen verkleurt. :"daar L'r is 
overigens ook genoeg argunwntatic te 
vinden in het intern functioneren van 
de partij zelf. Hoezo 'andere politiek' 
als het gezag van de politiek leider bij
na heilig lijkt, als congressen zich 
meer en meer vcrliezen in applaus en 
als de afstand tussen llen Haag en het 
partijlid in de provincie niet langer
wordt overbrugd door erkende hulp-

zoals bij de oorspronkelijke W/\0-voor
'>tellen, zelfs de rechtvaardigheid volle
dig uit het oog. 
Indien de l'vdA een D66-achtige poli
tiek wil gaan voeren, maakt zij zichzl'lf 
overbodig. Dan kunnen de sociaal-de
mocraten zich beter bij de sociail' lk
mocraten aansluiten, hetgeen volgcm 
de opiniepeilingen ook in grote gl'lale 
lijkt te gebeuren. 
D66 moet zich niet door de opinie
euforie laten mL·cslepen. De grootstL' 
winst voor de partij ligt niet in de opi
niccijfers. Deze zit in het gelijk dat 
D66 krijgt met haar uitgangspunten, 
waarin zij zich onderscheidt van de 
traditionek> conservatieve en idcologi
sclw belangenpartijen. Wie kritische 
zin en voortdurende aanpassing als po
litiek richtsnoer hanteert, hoeft zijn 
kiezers niet met grote koersveranderin
gen van zich te vervreemden. D66 is 
pas een grote partij als vl'l'kil'zingcn 
dat bevestigen. Eerst dan kan zij een 
machtsfactor van betekenis worden. 
Tot die tijd moeten wc het hoofdzake
liJk hehlwn van onze geloofwaardig
heid. En dat wordt een \teeds schaarser 
goed in de Ncderbndse politiek. 

Ho/J van dm l!u1 

structuren als S\VB en l'SVI'! 

Ten slotte is L'r nog een, allcsm·crlwn
sendc reden: de legitimiteit \'an de po
litiek staat Olllkr druk. De CommissiL· 
200 I (bestaande uit een aselecte steek
proef uit de jongere garde binnen D66J 
constateerde dat dL' politieke partijL'n 
zid1 minder monomaan op de over
heids!Jcsluitvorming moeten richten 
en meer op de organisatie van de 
maatsd1appelijke discussie, ook ah 
dczL· niet hoeft of vermag te lcidcn tot 
overheidsoptrcden. Op straffe \'an vcr
lies aan betekenis dienen de politieke 
partijen als generator en katalysator te 
werken door het formuil'rcn van de re
levante vragen en de antwoorden zo
nodig te \'l'rtalcn in beleid: de politieke 
partij als maatschappelijke makelaar. 
Bij deze n•randcrende rol hoort ook 
een meer afstandelijke l'l'latiL' tussen 
partij en \'Olks\'ertegenwoordigcr en 
el'n opener commLmicatie met de 'bui
tenwereld'. D66 is, gl'lct op om'.c histo
rie en getuige het thema van ons lm
trum, de beste partij om daarmee te 
beginnen. Maar er is wel haast hij ge
boden! 

Tlunn de Gmaf 



Hoogleraar Hans Righart: politiek laatste 25 jaar verarmd 

Mannetjesmakerij en 
boekhoudkundig gecijfer 
20 Scptemher organi'>eert het SWB ter gelegenheid van het 2S jarig bestaan van D66 het symposium'De verande

rende rol van politieke partijen'. Fen interview met hoogleraar politieke geschiedenis Hans Righart over 2S jaar 

'-.'edcrlandsc politiek. 

De politiek is '>illlh de I~J~lhtl' 2S jaar \'l'r
armd, \in dl il<Hlgll'raar politiL·h· gl'
scllil·deni'> 11.111'> Rigllart. (;mil' \'hiL'S 
1.ijn1·r nil'i llll'<'L lll't gaat alken nog 
maar om gc·ld. Ik i-.il·zer h nwtldig1·r 
gl'\\Orden. tJJ,Jar ooi-. ~lpathi'>cill'r, om
dat l'r nalii\Tiijk'> nog i1·ts ll' 1-.iezen 
\'alt. ''IJ1· politiL·i-- i<> nog skd11\ man
m·tjesm~Ji-.l'rij l'n IJoeUwudkumlig ge
cijfe-r." 

ll'ul ;ijn ,h· /•t'itlllXrijkltc· j)(J/i/ick<· ontll'ik

~dinscn l'tlll ,,,. luu!ltc· 25 iu<ll.) 

IZighart: "!11 lic·t milkien \élll de jaren 
hO begon de· <nJtkerkelijking L'n de ont
zuiling. !lat l<1opt tot 1k dag \all \'~lil
daag door. I <'11 ontwikkeling die ook 
lang dotH/t'l i'> 11l' discm'>ie m n de 
omv;111g e11 ko-,tl'll \'~lil de \'l'r;orgi ngs

staat. !lat Iw:.;< Hl na dl' '-.'acht \all 
Sdnncl;er i 11 I 'I()(, l'll gaat nog \ILTLh 
door, kijk llll rnaar naar de \\.\0. 

I.L'n dL·rde trl·nd is dat de conlL''>Sione
il'ner toch i11 ge\laagd ;ijn 7il'h \laan
LIL- te lwuLkll, 1\'il\ hcl'l: l'ell '>il·utelml 
in de '\L'dL·rlanLhL' politiL·k tL' \L'rnll
ll'n. !Jat i\ paradoxaal, want in '>!rijd 
nwt de L'L'r'>tc· trend. l.n on\Trwacht; 
nil'!lland liad dat VtHlr/il'n. \\L' dach
ten I 0 jaar gc·ll'lll'n dat het ( :11,\ c'l'll 
doodgL•hown kimlje ;ou l'ijn." 

/)c disC/1\Ii<' "''''' de kmtc11 \'<111 ,/c 1'<'1'/or

xiu~\\/uul i1 11<1 I '182 l'cr!Jel'iSd. 1.111>/Jerl 

l'olld dut ,,,. ~o11t'11 e11omJ uit de '"'"" :-;e
loj)('ll \\'<11<'11. I >j>lreden tlt-es: />C!llilli..;ell) 

11'<1.1 Iw! jhi!Oo!.! \'uumm 11/1)('/ de !'J'd. \ 

d<i<lil'Oill lllli>o,·!t'llJ 

"De l'\'d.\ ill'vlt ;ich in hoge maiL' gl'i
dentificL'L'itliill'l de \'l'rzorgings.\tailt. 
Ik 'afhra.Ji--' d.J~Jr\'an raakt de !'nl.\ dm 
c:-.:tra hard. I h- l'nl;\ heeft trouWl'n'> al
tijd L'l'll '><1<>11 11\'l'eslachtigheid gehad. 
1\an de l'Jll' k;~llt kritisch ten aan;ien 
\<lil hl'l k.q>it.ili'>lllL', n1aar <Jdll de ~mlle
fT kant 1\ ild<'IJ Lil' sociaal-dL'Illocraten 
toch graa,c: dt· nuchtL-11 plul-.ken \'iln de 
1\l'h·aart. In .J!-, de !loom tlil't lllL'L'r ;o
\'l'el vruLiii<'ll I~Jdt \'alll-n, ;oah llll, dan 
'>iaat de pij11 dL'' IL' hardn tol'." 
"Ik l'nl.\ is lll't slacht<lffer \all zijn ei
gen '>Licl'l''· l11 hl'l \'l'ril'den hal \'l'l'l 

gerealiseerd. het \'Crdclings
vraagstuk staat niet meer bo
venaan de politieke agenda. 
Ook straalt het echec van 
Oost-Furopa af op socialis
ten in westerse landen. 
Links heeft een besmeurd 
blazoen, links is niet meer 
'in'. Links heeft de wind in 
de heil' wereld zwaar tegen." 

In de politiek is !IC! /Jcse(se
sroeid dot /J(•t /.()niet langrr 
kon, dat de \'CIZIHSinsstaat uit 
/ioar voegm gegroeid is? 
"Iedereen is ervan doordron
gen dat het uit de hand ge
lopen is. Dat is waar en daar 
wordt wat aan gedaan. \1aar 
l'en inhoudelijke discussie 
over probleml·n is daardoor 
nauwl'lijks nog mogl'lijk. 
Het gaat altijd over geld. 
lrouwens, ook de aantasting 
\'all lll't milieu is uit de hand gelopen. 
Maar als jl' pobccrt om daar wat aan te 
doen worden de politici zenuwachtig. 
Ik politiek trekt de conse(\ucntics niet, 
omdat dat hetekent dat de kiezer in 
/ijn portemonnee getroffen wordt. 
Omdat de kiezer niet meer zo trouw is 
lopen de part i jen grote l'lcctoralc risi-
co's." 

.\tour is liet dan niet goed dut de kiezers 
niet lileer automatisc!r op cm hepaalde 
J!urtij stenunm, mondiger worden, reage
ren u is !lll!dcme mnswnenten? 
''!)at zou zo zijn als er veel vcrschil is 
tussen de 'produkten.' Maar dat vcr
schil i'> er nauwl'lijks. Hovendien is er 
niet zoiets als een Consumentenhond 
voor de kie/er. De consument wordt 
door de pers niet goed voorgelicht. De 
politiek wordt niet kritisch genoeg ge
volge!. Politici worden nauwelijks afgc
\lraft. Vaagheden, slecht taalgebruik, 
<>ll'cht lwlcid, het wordt niet doorge
prikt. 
Ik politiek wordt teruggebracht tot 
mannetjes die al of niet een hekel aan 
elkaar hebben, daar smult het publick 

kennelijk van. Maar dat heeft weinig 
met beleid te maken." 

Steeds ingrwikkelder zakm moeten steeds 
eenvoudiger ui(-.;clcgd WOI<ien. Nederland 
is ook een televisir-dcmocmtic grworden? 
"Een politicus die op tv goed over wil 
komen moet het in een paar zinnen 
doen. Dat leidt tot een versimpeling 
\'an de problemen. De nadruk komt te 
liggen op gezichten, symbolen en op 
snel appelerende frasen. Er is sprake 
\'an veruiterlijking. Dat kan gevaarlijk 
zijn, dat kan leiden tot demagogie, tot 
politieke propaganda". 

De politiek is gematigder geworden, genu
anceerder, de polarisatie van 'de manne
tjes' Den Uyl, Wiegel, van Agt en Max 
van den Rnx is er niet meer? 
"Ja, de polarisatie is zo goed als ver
dwenen. Die begon na de Nacht van 
Schmelzer en had een climax met de 
beruchte anti-KVP resolutie van de 
PvciA in 1972. De polarisatie eindigde 
met Lubbers 111. Het is een beetje jam
mer, want het gaat ten koste van de 
cluidelijkhcicl in de politiek. 



Het is ook verklaarbaar. De grote kie
zersmassa zit in het midden. Het CDA 
zit daar al, D66 ook, de PvdA kruipt er 
naar toe. De enige partij die nog een 
beetje kleur bekent is de VVD, die is 
onversneden rechts. En dat terwijl de 
liberalen (kijk maar naar Thorbecke) 
vroeger juist vooruitstrevend waren." 

Bctekmt dit alles dat de politiek amu'r is 
gewordm, o(armoediger? 
"ja, voor wat betreft het intellectuele 
debat wel. Intellectuelen wenden zich 

Hans H.islwrt: Grote vis in veuhvenen .. 

af van de politiek. De politiek is afge
zakt naar mannetjesmakerij en boek
houdkundig gecijfcr. Ideologisch is de 
politiek een beetje leeggelopen. Grote 
visies worden niet meer gepresenteerd. 
Den Uyl was de laatste die dat deed." 

Is de samenleving zo ingewikkeld gewor
den dat dogma's niet meer werken? 
"ja. Het politieke landschap wordt be
volkt door partijen met visies die in de 
19e eeuw geboren zijn. Die visies heb
ben betrekking op de problemen van 
toen, zoals verpaupering en sociale 
ontrechtvaardigheid. Maar die proble
men zijn in Nederland nu veel minder 
actueel. Dan doet zich de vraag voor 
naar het bestaansrecht van ideologi
sche partijen." 

Het milieu is wel em probleem van nu. 
"Het milieu is een grote uitdaging voor 
politieke partijen. Het meest funda
mentele thema in de samenleving is de 
problematiek van de economische 
groei en het milieu. De grenzen van de 
groei worden ons ondubbelzinnig 
voorgehouden. Hoe verhoudt het mi
lieu zich tot groei, consumptie, mobili
teit en snelheid? 
Het milieu raakt ons allemaal direct en 
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vertegenwoordigt een enorm electoraal 
kapitaal. Geen partij slaagt er echter in 
dat kapita<ll binnen te halen, ook D66 
niet. De politiek durft geen maatrege
len te nemen uit koudwatervrees voor 
de kiezer. D66 heeft de pretentic beter 
te zijn dan de gevestigde ideologieën, 
maar ik ben bang dat die pretentie te 
groot is." 
"Milieu is nu een soort nieuw alge
meen belang. Maar de discussie over 
het NMP plus spitste zich toch weer 
toe op pressiegroepen. Doen we de mi-

nima, de boeren of de automobilisten 
niet teveel pijn? Dansen naar de pij
pen van belangengroepen dus." 

D66 heeft minder last van /Jelangmsroe
pcn. Dat biedt perspectief" voor het nemen 
van ris,oureuze maatregelen, zou je zes
gen. 
"Dat is nog maar de vraag. D66 heeft 
in sociaal-economisch opzicht de ver
denking op zich geladen een behou
dende partij te zijn. 'Deftig links'. De 
Saab 9000 staat voor de deur en de wil
de spriet moet blijven roken. Ik vraag 
me dus af of de D66-achterban zo ge
schikt is om echte maatregelen te ne
nlen." 

Hoe ûet u de rol van de overheid toen en 
nu? 
"Er is altijd verzet geweest tegen (te) 
sterke overheidsbemoeienis. En toch is 
de overheid steeds sterker geworden. 
De overheid is in de jaren '70 door de 
socialisten geïdeologiseerd. De over
heid was goed. Nu is het vooral een fi
nanciële discussie over de rol van de 
overheid. Het C:DA geeft er een ideolo
gische draai aan. fractieleider Brink
man fulmineert regelmatig tegen de 
bemoeizuchtige rijksoverheid. Koning 

Albedil. Dat afkraken van de overheid 
is een gevaarlijke tendens. Het milieu 
is een zo groot probleem dat het juist 
een heel andere appreciatie van een 
krachtige overheid vraagt." 
"Ik heb ook mijn twijfels bij de decen
tralisatie. Er is alle reden voor de bur
gers om argwanend te zijn over dit 
soort escapisme, over het afschuiven 
van verantwoordelijkheen. Als de poli
tiek geen zin heeft om besJuliten te ne
men over gevoelige zaken, dan wordt 
er gedecentraliseerd. Bovendien is er 
vaak een financWie overweging, decen
tralisatie levert het rijk geld op." 

Werkt de politiek 1111 efficiënter, bedrijf.~
matigcr, dan tom? 
"Dat acht ik twijfelachtig. Kijk maar 
eens naar de affaires van de laatste ja
ren, zoals de paspoortaffaire. En er 
wordt zoveel papier geproduceeré1, zo
veel commissies zijn overal mee bezig. 
De politiek kan de overheid niet of 
nauwelijks bijbenen. De invloed van 
de bureaucratie en de technocratie op 
politieke besluitvorming wordt steeds 
groter." 

Hoe ziet 11 de rol van de politiek leider 
toen en nu? 
"De politiek leider is niet mimicr be
langrijk geworden, maar wel kwets
baarder. Romme, Drees en Oud werden 
niet 'ondermijnd' door een kritische 
pers. De rol van de media is niet langer 
dienend. Ook wordt de kiezersmarkt 
steeds grilliger, het percentage zweven
de kiezers wordt steeds groter. Ik strijd 
om de zwevende kiezer is vaak beslis
send." 

5/otvraag: viert I )66 in 2016 /war SO-ja
ris jubileum? 
"Daar heb ik mijn twijfels over. Voor 
D66 is een goede politiek leider van 
groot belang en dat is Van Mierlo. 
D66 is een one-man party en ik zie de 
opvolgers van deze eminence grise niet 
op een rijtje staan. 
D66 is ook een protest-partij, net als in 
1966. D66 moet het hebben van het 
vcrlies of de afkeer van andere politie
ke partijen. Dat heeft iets negatiefs en 
maakt de partij gevoelig voor conjunc
turele schommelingen. D66 kent diepe 
dalen en hoge toppen. Zolang er grote 
politieke onvrede is gaat het goed. 
Maar als de kiezer tevreden gesteld 
wordt of D66 gaat regeren wordt het 
anders." 

Martin Voorn 



Interview met Ernst van Altena 

Cultuur is een kwestie van geld 
Op vrijdag 24 mei van dit jaar presenteerde Ernst van Altena in Maison Descartes in Amsterdam het eerste 

exemplaar van zijn jongste vertaling 'De roman van de roos'. Een monnikenwerk was ten einde: 21.750 versre

gels uit het Middeleeuws Frans ritmisch, metrisch en op rijm vertaald in hedendaags Nederlands. Per definitie 

spreken de lotgevallen van iemand die van zijn pen leeft de redactie aan. Als die iemand dan nog Ernst van Al

tena heet, jarenlang lid is van D66, in veel programma en andere commissies zitting had, medeoprichter is van 

Rappel, in 19!-12 de partij verliet om daar in 1989 weer in terug te keren, dan is een afspraak voor een gesprek 

snel gemaakt. 

je /Jent Ol'<'IX<'Ifapt naur de l'artij \'<111 de 

Ar/Jeid? 
"Overgest;q1t is niet het goede woorcl. 
Zoals zovekn hegreep ik niet waarom 
wij in 19:-l~ ;o nodig moesten doorre
geren met \·,\11 Agt. Ik was woedend en 
tdeurgestl'ld. Ik heb de partij wrlaten 
en ben een tijd politiek dakloos ge
weest. Ma;n dat kan ik niet. Ik vind dat 
iemand politiek geëngageerd en geor-

ganiseerd Jnoet zijn. Ik ben inderdaad 
een paar j.J.Jr lid van de l'nL\ geweest, 
maar dat j, mijn partij niet. Ik heb die 
nestgeur nit'l. Ik zou bijna zeggen: ze 
kuntwn nid discussiëren in de Partij 
van de 1\r!H'id, niet discussiëren om tot 
elkaar te J..omen. Ze kunnen alleen dic
teren. Ze lll'llllen enorme vooringeno
menheden. llijvoorlweld op het terrein 
van cultliJIIJlOiitiek." 

En 1111 hm je weer actic(in D66! 
"Ik ben weer lid en ik ben plaatselijk 
actief. Nu je toch een nummer wijdt 
aan de vcranderende rol van politieke 
part i jen, wil ik je wel vertellen wat mij 
na die zeven jaar het meest is opgeval
len. Tien jaar geleden was Landsmeer 
een afdeling van D66 met een zeer dui
delijk landelijk gerichte belangstelling, 
met altijd afvaardigingen op congres
sen, met altijd discussic over landelijke 
items. Nu is D66 in Landsmeer een af
dding die zich absoluut alleen met de 
plaatselijke politiek bezig houdt en 
geen enkele discussic meer voert over 
landelijke problemen. Volgens mij is 
dat niet alleen in Landsmeer het geval, 
maar is dat een trend." 

jij voelt je daar wel hij? 

"Ik voel mij thuis in die partij. Ik kan 
met mensen van D66 praten. We ko
men over allerlei onderwerpen tot een 
vergelijk. Ik hen hl'! niet met alles 
eens, dat kan ook niet, dan moet je je 
eigen partij oprichten. Maar de wor
tels, die oude politieke partijen in de 
samenleving hebben, die krijgen wij 
nooit. Sterker nog, die oude partijen 
raken hun wortels kwijt. Het 'wij' ge
voel dat vroeger zoveel groepen sa
menbond is weg. Weg uit de hele 
maatschappij en weg uit allerlei ver
banden die dat vroeger wel hadden. 
juist omdat wij nooit aan belangenbe
hartiging voor een bepaalde groep bch
ben gedaan, hebben wij als politieke 
partij ook het minste probleem met 
het wegvallen van dat groepsgevoel. 
Ik maak me overigens wel zorgen over 
een te grote groei van de partij. Geluk
kig is het plaatselijk draagvlak nu veel 
groter dan tien jaar geleden. Maar wij 
houden allemaal zoveel van de intel
lectuele discussic en vergeten zo graag 
dat het gaat om keuzes rnaken en om 
de domme vcrdeling van de domme 
centen. Zelfs als het gaat om cultuur
politiek. Een mooi voorbeeld daarvan 
is mijn laatste bock." 

Warempel dat boek, daar kwam ik voor. 

Hoc lang heh je eraan gewerkt? 

"Ik heb er twintig jaar mee rondgelo
pen en ik heb er vijf jaar aan gewerkt. 
Dat wil zeggen: niet de hele dag. Vijf 
jaar lang heb ik er elke dag wel een 
paar uur aan gewerkt. Dat kan ook niet 
anders en ik wilde je nou net gaan vcr
tellen waarom. Mijn vrouw en mijn 
drie zonen studeren. Ik moet dus een 
aardige omzet maken om dat gezin aan 
het eten te houden. Ik kan ook niet op 
een voorschot van mijn uitgever een 
paar jaar aan een dergelijk werk gaan 
zitten, waarvan de eerste revenuen pas 
veischijnen in april van het jaar na 
verschijnen van het boek." 

Maar wij hebben toch een Fmuts voor de 

Lcttaen? 
"Zeker, maar die fondsenstructuur die 
wij voor de kunsten hebben bedacht 
en die eigenlijk stimulerend zou moe
ten werken, die werkt wonderlijk nivel
lerend. De hoogte van het bedrag dat 
je als werkbeurs kunt krijgen is gebon
den aan het inkomen dat je het jaar 
daarvoor hebt gehad. Daarbij is het in
komen van het individu de norm en 
niet zijn reële situatie. Ik kom dus 
nooit voor zo'n werkbeurs in aanmer
king en ben daarom gedwongen een 
aantal uren per dag 'commercieel' 
schrijfwerk te doen om zo het verschij
nen van de Roman van de roos te kun
nen financieren." 
Terwijl de politiek nu juist altijd be
weert dat ze inhoudelijk geen invloed 
wil hebben op de cultuur, heeft ze dat 
duidelijk wel. Ze staat het verschijnen 
van mooie hoeken in de weg. 
'De roman van de roos' is verschenen. 
Dank zij het talent en de 'gekte' van 
Ernst van Altena. Bekijk het meester
werk in boekhandel of bibliotheek. 

Stijn Verbeeck 
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De redactie van de Democraat gaat aandacht besteden aan activiteiten en gebeurtenissen in de 
regio's en afdelingen van D66. Om deze reden is de Regiopagina ingesteld. Op deze pagina 
wordt verslag gedaan van bijzondere gebeurtenissen. Ook is er een beperkte ruimte voor de 
aankondiging van activiteiten. Redactie regiopagina: Elmer Klaasen 

DGG en de Groote Peel 
Al jaren wordt een slopende strijd gestreden om het behoud van het 

natuurgebied de Peel. Agrariërs en milieubeweging staan haaks te

genover elkaar over de gewenste hoogte van het grondwater in het 

natuurgebied. Harry Spaan van de D66-fractie in Asten doet verslag. 

Onlangs kwam het natuurgebied 'De 
Groote Peel' weer eens landelijk in het 
nieuws. Er woedde een enorme brand 
in de meest ongelukkige tijd van het 
jaar (Mei). Niet alleen de flora, maar 
vooral de fauna, leed veel schade. Een 
van de meest omstreden punten in de 
Peel, die voor het grootste deel in de 
Gemeente Asten ligt, is de grondwater
stand. Een te lage waterstand is een 
probleem voor de typische Peelvegata
tie. 
Een van de meest cruciale beslissingen 
m.b.t. de Groote Peel is het Kroonbe
sluit van 23 december 1988 waarin on
der meer bepaald werd dat in een zone 
van 600 meter rond de Peel alleen 
grasland gescheurd mocht worden met 
een aanlegvcrgunning (scheuren= 
weiland tot bouwland maken). Dit om 
te voorkomen dat de Peel voedselrijk 
zou worden. Het Kroonbesluit heeft 
heel wat agrariers op hun achterste be
nen doen staan. De Gemeente Asten 
diende het besluit uit te voeren. In 
overleg met alle betrokken instanties 
werd de juiste interpretatie van het 
Kroonbesluit vastgelegd. Er kwam een 
'stand stil' situatie waarin ook de mi
lieugroepen o.a. Werkgroep Behoud 
Peel zich konden vinden. Via luchtfo-

D66-afdeling Voorhout 
opgericht 

to's werd de zone rond de Peel gecon
troleerd op overtredingen. Een redelij
ke oplossing was voor de korte termijn 
gevonden. Maar op 6 mei 1991 nam 
de Provincie Noord Brabant het besluit 
dat er geen aanlegvcrgunningen meer 
nodig waren m.b.t. het scheuren van 
grasland rond de Groote Peel. Volgens 
ons is dat meer dan een dolksteek, die 
een warrige Provinciale overheid toe
brengt aan dit natuurgebied. Agrariers 
klampen zich vertwijfeld vast aan deze 
nieuwe strohalm. D66 heeft in Asten 
benadrukt dat dit besluit in haar op
tiek een averechtse uitwerking zal heb
ben. Wij vragen ons af wat de Provin
cie Noord-Brabant heeft bewogen om 
dit onbegrijpelijke besluit te nemen. 
Een besluit clat duidelijk maakt clat 
D66 zich niet hoeft te schamen dat zij 
geen deel uitmaakt van dit Brabantse 
college dat kennelijk het 'Pcclbeleid' 
als een soort toverbal in het Brabantse 
land laat ronddolen. De Brabantse De
mocraten zullen zowel in ;\sten als in 
Den Bosch alles in hl't werk stellen om 
deze miskleun ongedaan te maken en 
de Grootc Peel onder optimale om
standigheden te laten floreren. Wij 
kunnen daarvoor alle landelijke steun 
gebruiken. 

Met een stormram braken Voorhouts 
Hntonnins D66'ers de deur van het gemeentehuis 
,.,m het open. Deze actie (zie foto) ging vooraf 
w'""'"i' in aan de oprichtings-vergadering van de 
Voorhout D66-afdeling Voorhout. Voorzitter Jan 

Terstegen vcrklaarde deze actie als 
volgt: 'D66 wil een stevige frisse wind 
laten waaien in de Voorhoutse poli
tiek, vandaar de storm. En de Demo
craten zijn van plan in 1994 bij de 
raadsverkiezingen het gcmeentehuis 
ook via de sternbus te bestormen'. Met 
zestien procent van de sternmen moe
ten in Voorhout twee van de vijftien 
raadszetels gehaald kunnen worden. 
Dat die stemmen niet vanzelf komen 
realiseert het nieuwe afdelingsbestuur 
zich. Een zestal D66-ers zal zich vcrdie
pen in het raadswerk. Vcrgaderingen 
van de Gemeenteraad en de Raads
commis-sies zullen worden gevolgd en 
over belangrijke onderwerpen zullen 
thema-avonden worden georganiseerd. 

6 DEMOCRAAT 

-
Jaarverslag D66-
fractie Noord
Brabant 

In een boekje van 28 pagina's 
heeft de Provinciale Statenfractie 
van D66 in Noord-Brabant een 
jaarverslag uitgegeven. Hierin zijn 
alle activiteiten van het afgelopen 
jaar vermeld, onderwerpen die 
aan de orde waren, schriftelijke 
vragen die werden gesteld door 
Statenleden, bijgewoonde bijeen
komsten en onderwerpen die 
voor de fractie prioriteit hadden. 
leder Statenlid heeft verder ver
der verslag gedaan van de zaken 
die hij of zij in portefeuille had. 

25 jaar D66 
Het 25 jarig bestaan van D66 zal 
centraal staan in de volgende De
mocraat. Ook de Regio-pagina wil 
daar aandacht aan besteden. Bij 
deze het verzoek aan alle regio's 
en afdelingen activiteiten in het 
kader van 25 jaar D66 door te ge
ven aan de redactie van de Demo
craat. 

Feestelijk regiocon
gres in Drente 
Ter gelegenheid van het 25 jarig 
bestaan van D66 zal in september 
een feestelijk regiocongres wor
den gehouden. Het Drentse con
gres vindt plaats op zaterdag 28 
september a.s. van 10.00 tot ca. 
13.00 uur in schouwburg De Kolk, 
Weierstraat 17 in Assen. Toespra
ken door o.m. Marga Kool, lid GS 
van Drenthe en Hans van Mierlo. 
Inlichtingen bij Carla Fockens, lid 
voorbereidingscommissie, tele
foon 05920-14640. 

Drente adviseert 
May-Weggen 
De afgelopen maanden heeft de 
regio Drente zich intensief bezig
gehouden met het openbaar ver
voer in Drente. Een en ander re
sulteerde in een brief aan de 
Minister van Verkeer en Waters
taat, mevr. May-Weggen, over er
varingen en conclusies van D66-
leden en belangstellende instan
ties. De heer Speelman, voorzitter 
van het regiobestuur, werd hier· 
voor geïnterviewd door Radio 
Drente. 



Agenda congres 
2 november 1991 
Krasnapolski, 
Amsterdam 

13.00-13.05 
Opening door partijvoorzitter 

13.05-13.20 
Benoeming notulen en 
stemcommissie 
Toelichting op stemprocedures 
Financiën: jaarrekening 1990 
en begroting 1992 

13.20-13.35 
Presentatie kandidaten 
besturen en commissies. 
Opening stembusssen 

13.35-14.00 
Actuele politieke moties 

14.00-14.30 
Presentatie 
bestuurdersvereniging 

14.30-14.45 
Pauze. Sluiting stembussen 

14.45-16.00 
Discussie met buitenlandse 
gasten 
o.l.v. Laurens Jan Brinkhorst 

16.00-16.45 
Toespraak fractievoorzitter 
Tweede Kamer 

16.45-17.00 
Uitslag stemmingen 

Het jubileumcongres I 

Het jubileumcongres kent een 
kort inhoudelijk programma. 
Naast de toespraak van Hans van 
Mierlo zal het congres voor een 
belangrijk deel in het teken staan 
van een internationale forumdis
cussie. Onder leiding van Laurens 
Jan Brinkhorst zullen verschillen
de geestverwanten uit Oost- en 
West-Europa van gedachten wis
selen over de rol die partijen als 
de onze hebben vervuld en in de 
toekomst kunnen cq moeten ver
vullen. Uit de discussie zal blijken 
of de verschillende culturele ach
tergronden en politieke situaties 
in Europa noodzaken dat verschil
lende wegen worden bewandeld, 
of dat juist op een groot aantal za
ken gezamenlijk kan worden op
getrokken. 
Toppolitici uit zes landen zullen 

aan het gesprek deelnemen. Uit 
Oost Europa: Bronislaw Gemerek 
(Polen); Janos Kis (Hongarijë); en 
Jiri Dienstbier (Tsjechoslowakije). 
Uit West-Europa zijn Giorgio La 
Malta (Italië) en Paddy Ashdown 
(Engeland) benaderd. 

Gemerek was aanvankelijk leider 
van de Solidariteitsiractie in het 
Poolse parlement maar sinds de 
verkiezingsstrijd voor de presi
dentsverkiezingen in het kamp te
gen Walesa. Hij is nu voorzitter 
van de parlementaire fractie van 
de Democratische Unie, de groep 
die Mazowiecky steunde tijdens 
de presidentsverkiezingen. Hij 
wordt binnen dit gemeleerde ge
zelschap gerekend tot de linker 
vleugel, waarmee D66 goede con
tacten onderhoudt. 

Janos Kis is de politiek leider van 
de SzDSz, de Vrije Democraten. 
Deze partij is de grootste opposi
tiepartij in Hongarije. De Hongaar
se regering heeft een nogal katho
liek-nationalistisch karakter. De 
SzDSz beschouwt zichzelf als een 
sociaal-liberale partij. Zij is voor 
een belangrijk deel voortgekomen 
uit voormalige dissidenten. De fi
losoof Kis gold zelf reeds jaren 
voor het verdwijnen van het com
munisme als een van de belang
rijkste oppositionele intellectu
elen, die het geregeld met het 
bewind aan de stok had. 

J1ri Dienstbier is voorzitter van de 
Burgerbeweging, de linkervleugel 
van het uiteengevallen Burgerfo
rum. De voormalige stoker Dienst
bier is minister van Buitenlandse 
Zaken van Tsjechoslowakije. Aan
gezien zijn agenda dikwijls wordt 
aangepast zal hij, als hijzelf het 
congres niet kan bijwonen, zich 
laten vervangen door een van zijn 
twee vice-voorzitters, Petr Pithart 
(minister president van de Tsje
chische deelrepubliek) of Pavel 
Rychetsky (vice-premier van Tsje
choslowakije). 

Giorgio La Malta is de leider van de 
Italiaanse Republikeinen, de PRI. 
Deze partij is een van de zeer wei
nige niet corrupte Italiaanse partij
en die desalniettemin dikwijls re
geringsverantwoordelijkheid 
droeg. Sinds kort zit de PRI in de 
oppositie. Eerder dit jaar brachten 
Hans van Mierlo, Jan Willem Ber
tens en Michel Groothuizen een 
bezoek aan Rome en waren ge
troffen door de mate waarin deze 

partij geestverwantschap vertoon
de met D66. De PRI wordt be
schouwd als een sociaal-liberale 
partij. La Malta hecht echter aller
minst aan het etiket liberaal, hij 
beschouwt de negentiende eeuw
se ideologieën niet meer van toe
passing op de huidige problemen 
en probeert niet gehinderd door 
ideologische ballast en pragma
tisch te werk te gaan bij de oplos
sing van deze problemen. 

Paddy Ashdown tot slot behoeft als 
politiek leider van de Britse Liber
al-Demoerats nauwelijks introduc
tie. Onder zijn leiding maakt deze 
partij inmiddels een nieuwe bloei 
door die vooral beknot wordt door 
het kiessysteem in het Verenigd 
Koninkrijk. 

Op het congres wordt tevens de 
bestuurdersvereniging gepresen
teerd. Deze vereniging heeft als 
opvolger van het Gemeentelijk
Provinciaal Overleg (GPO), ten 
doel ondersteuning te verlenen 
aan al diegenen die actief zijn op 
gemeentelijk en provinciaal ni
veau. Op het congres zal de be
stuurdersvereniging zich uitge
breid presenteren en duidelijk 
maken wat van haar de komende 
jaren verwacht kan worden. 

Meer vacatures 
In de "Democraat" van 28 juni 
werd melding gemaakt van de vol
gende vacatures: penningmeester 
PSVI, 3 leden rapportagecommis
sie, 8 leden geschillencommissie, 
3 leden programmacommissie, 2 
leden PEAC-bestuur en 1 lid van 
de landelijke verkiezingscommis
sie. 

Het Hoofdbestuur maakt hierbij 
bekend dat door het tussentijds 
aftreden van Eduard Groen en Mij
ne Henk Klijnsma, beide in ver
band met werkzaamheden voor 
D66 als lid van de Provinciale Sta
ten van Zuid-Holland, 2 extra 
vacatures zijn ontstaan. De vaca
tures zijn: eerste publiciteitscoor
dinator Dagelijks Bestuur en lid 
van de Programmacommissie. De 
verkiezing vindt plaats tijdens het 
jubileumcongres op 2 november 
1991 in Amsterdam. De kandidaat
stelling opent bij het verschijnen 
van deze Democraat en sluit op 15 
oktober 1991. 

Publiciteitscoördinator 
De 1e publiciteitscoordinator (pc) 
is samen met de 2e pc verant
woordelijk voor het publiciteitsbe
leid van de partij. 
In onderling overleg verdelen zij 
o.a. werkzaamheden voor verkie
zingscampagnes Hierbij wordt 
nauw samengewerkt met de cam
pagneleider (geen lid van het be
stuur) en de publiciteits- en cam
pagnemedewerkers van de 2e 
Kamerfractie. De campagnes wor
den ook afgestemd met de bestu
ren en fracties in het land. Naast 
verdere zaken als interne commu
nicatie, radio en tv en het wer
vingsbeleid wordt van de 1e pc 
een inbreng verwacht bij onder
werpen die het beeld van de partij 
betreffen. 

De programmacommissie 
De belangrijkste taak van de pro
grammacommissie is het begelei
den van het opstellen van teksten 
voor landelijke concept-program
ma's (Kamer en Europees parle
ment).. Daarnaast heeft de pro
grammacommissie de taak 
concept-gemeente en provincie
programma's te toetsen aan het 
nog steeds bestaande beleidspro
gramma. Tenslotte adviseert de 
commissie de ALV over de vraag 
of resoluties en andere congres
uitspraken sporen met het laatste 
verkiezingsprogramma. Van leden 
wordt niet in de eerste plaats ver
wacht dat zij zelf programmatek
sten uit de mouw schudden. Zij 
moeten in staat zijn te bevorderen 
dat anderen dat wel doen. 

SWB 
Bij het bestuur van de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau moeten 
er 7 vacatures vervuld worden. 
Men kan contact opnemen met het 
SWB op onderstaand adres. 

Reageren 
Voor belangstellenden verstrekt 
het partijbureau van D66- Bezui
denhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, tel. 070-3858303- kandidaat
stellingsformulieren en algemene 
informatie over de betreffende or
ganen. 
Voor informatie over de vacatures 
kunt u terecht bij Eduard Groen -
eerste publiciteitscoördinator (tel. 
01715 -3126), Mijne Henk Klijns
ma- Programmacommissie (070-
3689690) en het SWB op het partij
bureau. 

D E M 0 C R A A T 7 



Projekten aan de 
Basis succesvol 
Nederland kent nog vele gemeen
ten waar wel leden van D66 wo
nen, maar waar geen D66-afdeling 
bestaat. Dit is om verschillende 
redenen jammer:_ er is geen op
vang voor nieuwe leden of belang
stellenden, er zijn geen lokale D66 
aktiviteiten, er vindt geen D66-
kandidaatstelling voor de ge
meenteraad plaats. Onder de titel 
"Projekten aan de Basis" is het 
Politiek Scholings- en Vormings 
Instituut van D66 dit jaar gestart 
met de ontwikkeling van een aan
tal ondersteunende aktiviteiten 
gericht op verbetering van boven
genoemde situaties. In maar liefst 
31 gemeenten zijn op dit moment 
al met vele leden van D66 contac
ten gelegd. Deze contacten zijn 
nagenoeg allemaal ontstaan op 
initiatief van deze leden zelf. Het 
PSVI verwijst in alle gevallen eerst 
naar het regiobestuur, dat statu
tair bevoegd is tot het oprichten 
van een afdeling. Daarnaast wor
den o.a. informatiepakketten ver
zonden met relevante partij- en 
PSVI-brochures en lokale "kennis
makingsdagen met D66" georga
niseerd. Prominente D66-ers ge
ven daarbij altijd acte de 

IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI 
VOOR: 

présence. Landelijk is Monique 
Terwiel, werkzaam bij het PSVI, 
belast met de coördinatie van 
deze aktiviteiten. Zij adviseert 
daar waar mogelijk over de aan
pak of eventuele de ontwikkeling 
van vervolgprojekten. 

Trend zet onvermin
derd door 

Alle open cursussen in de maan
den september en deels oktober 
zijn nagenoeg volgeboekt. Enkele 
voorbeelden: cursus gemeentefi
nanciën op 14 september 48 in
schrijvingen; GPO-congres op 21 
september: 230 inschrijvingen; 
weekend Schrijven en Presente
ren van algemene beschouwingen 
op 28 en 29 september: 14 in
schrijvingen; cursus Afdelingsbe
sturen op 5 oktober: 21 inschrij
vingen; doelmatig Voorzitten op 
12 oktober: 14 inschrijvingen etc. 
Waar kunt u nog wel op inschrij
ven: 

Kennismakingsdag 
met 088 

Op 12 oktober vindt er weer een 
kennismakingsdag plaats met 

D66. Het 2de kamerlid Doeke Eis
ma zal samen met iemand uit het 
hoofdbestuur, op een levendige 
wijze de belangrijkste doelstellin
gen en ideeën van D66 met de 
deelnemers bespreken. Ook zal er 
aandacht worden geschonken aan 
de wijze waarop u aktief kunt wor
den in de partij. Aanmelden kan 
tot 26 september, de prijs is /15,-
en de plaats Utrecht. 

Lokale aspecten van 
Financieel
Economisch Beleid. 
Op 23 november zal te Bodegra
ven een symposium worden geor
ganiseerd dat nader in zal gaan op 
actuele ontwikkelingen en moge
lijkheden rond lokaal financieel
economisch beleid (invloed van fi
nanciële beleidscyclus, Publiek 
Private Samenwerking, belastin
gen en heffingen etc.). Door enke
le VNG-medewerkers en het 2de 
kamerlid Olga Scheltema is reeds 
medewerking toegezegd. In de 
eerst volgende Democraat zal het 
programma nader worden be
kendgemaakt. U kunt echter nu 
reeds inschrijven. De prijs voor dit 
symposium is f35,-- inclusief lun
ch en symposiumstukken. 

onderwerpen zoals: ruimtelijke ordening, 
Verkeer en vervoer, Welzijn, Milieu etc. f 7,50 

.J GEMEENTELIJK MILIEUBELEID 

u De Kennismakingsdag met D66 op 12 oktober te 
Utrecht, prijs /15,--. Inschrijving sluit op 

130 pagina's over afvalverwerking, regelgeving, 
milieubeheer 

.J PUBLICITEIT IN DE POLITIEK 
26 september. 

'.J Symposium over lokale aspecten van Finan
cieel-Economisch Beleid te Bodegraven op 
23 november, prijs /35,--. Inschrijven kan tot 
1 november. 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES BIJ HET PSVI 
(prijzen excl. porti) 

U HANDBOEK VOOR BESTUREN 
70 pag.+ bijlagen f17,50 

U D66 en DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 
20 pag. f2,--

'.J LOKAAL REFERENDUM 
een bundel artikelen, verordeningen e.d. 
56 pag. f6,--

.J BESTUURLIJKE VERNIEUWING OP LOKAAL 
NIVEAU 
een bundel artikelen, verordeningen e.d. 
44 pag. f6,50 

U INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK 
70 pag. informatie over het funktioneren 
van een gemeenteraad en over inhoudelijke 
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klapper van 130 pagina's over publiciteit, com 
municatie en politiek, media, fondsenwerving 
etc. f 15,00 

U VOOR DE D'RAAD 
het D66-tijdschrift over lokale en regionale 
politiek 
Abonnement /40,-- I gratis proefnummer 
(geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: 

.J STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66-opinies 
Abonnement f35,-- I gratis proefnummer 
(geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

Opsturen naar: PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070 - 385.83.03 

IVSOM nieuws 

Het Oost-Europa Instituut van 
D66 (IVSOM) heeft het afgelopen 
half jaar enkele cursussen lokale 
democratie georganiseerd met 
de Tsjechische en Slowaakse 
geestverwanten van Burgerfo
rum en Publiek tegen Geweld. 
Onze gasten waren zeer te spre
ken over deze cursussen waarin 
voor verschillende D66-afdelin
gen een belangrijke rol was weg
gelegd. 

Veel D66-ers zijn betrokken bij 
stedenbanden en verwerven ken
nis en inzicht over de gemeente
politiek in Oost-Europa. Het IV
SOM wil deze deskundigheid 
graag inventariseren om als co
ordinatie- en informatiepunt te 
fungeren voor D66. Het IVSOM 
beschikt over enkele vertaalde 
stukken die van nut zijn voor de 
contacten met Oost-Europa. Om 
D66 te introduceren heeft het IV
SOM de "Wegwijzer" laten verta
len in het Hongaars, Tsjechisch, 
Slowaaks en het Engels. Afdelin
gen of raadsleden kunnen deze 
vertalingen bestellen bij IVSOM
D66. 

Daarnaast wil het IVSOM de des
kundigheid van "D66-0osteuro
peanen" graag inzetten voor de 
lokale democratie-projecten. Het 
kan dan bijvoorbeeld gaan om 
een inleiding over een politiek 
onderwerp, de organisatie van 
ontvangst door een gemeente of 
vertaalwerkzaam heden . 
Het IVSOM roept alle D66-ers die 
actief betrokken zijn bij steden
banden in Oost-Europa op om dit 
te melden bij Monique Terwiel of 
Leo Keus: 070-3858303); adres: 
IVSOM-D66, Bezuidenhoutseweg 
195, 2594 AJ Den Haag. 

Affiches gevraagd! 
Op 2 november vieren we een 
feest, 25 jaar D66. Voor de deco
ratie van de zalen is het organi
satiecomite naarstig op zoek 
naar lokale en regionale D66-affi
ches uit de voorbije 25 jaren. 
Wanneer u op zolder nog wat 
kunt vinden, zouden wij het fan
tastisch vinden als u dat be
schikbaar wilt stellen. U kunt de 
affiches opsturen of brengen 
naar het partijbureau van D66, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 
AJ Den Haag. 



Jubileumsymposium 
Op vrijdagmiddag 20 september, 
in de Grote Kerk te Den Haag, 
wordt een discussie gehouden 
over de functie en de rol van de 
politieke partijen in de toekomst. 
Ooit waren zij de dragers van de 
politiek. Maar is dat nog wel zo? 
Zijn de partijen méér dan een aan
vulling op een politiek die bureau
cratisch ligt ingebed? Kunnen zij 
meer betekenen, of krijgen de 
ambtenaren en de grote bedrijven 
de touwtjes in handen? 

Vanaf 13.30 uur is de zaal open. 
Na inleidingen van Abraham de 
Swaan en Philip ldenburg 
zal Hans van Mierlo om 
16.00 uur aan de tand voe
len: Rudi Fuchs (directeur 
Gemeentelijk Museum Den 
Haag), Cees Klop (adjur.ct
directeur Wetenschappelijk 
Bureau CDA), Geert Mak 
(journalist/publicist), Cla
rissa Nienhuis (voorzitter Nationa
le Milieu Aktie), Dineke Mulock 
Houwer (Directeur-Generaal van 
de Arbeid bij het ministerie van 
SoZa) en Jeroen Schoot (secreta
ris van het bestuur van de SWB). 
Plaats: De Grote Kerk, Rond de 
Grote Kerk 10-12, Den Haag. En
tree: f 60,- per persoon, over te 
maken op rekening nr. 3611045 
ten name van SWB D66, Den Haag 
onder vermelding van 'Symposi
um 20 september'. Reserveren 
kan door u schriftelijk aan te mel
den bij de SWB, Bezuidenhoutse
weg 195, 2594 AJ Den Haag. Bij 
opgave geldt de volgorde van bin
nenkomst; bij overintekening zal 
het geld worden teruggestort. 

Studieconferentie 
over architectuur 

Nederland wordt volgebouwd, dat 
lijkt een onontkoombaar proces. 
Maar waarom dan niet vol met 
mooie gebouwen, met elegante lij
nen en geraffineerde functionele 
oplossingen. in plaats van het gla
zen behang en de torenhoge mu
ren waar je nu als inwoner tegen 
aan moet kijken? Recent is de ar
chitectuurnota verschenen. De 
werkgroep ruimtelijke Ordening 
organiseert, voordat de nota in de 
Tweede Kamer behandeld zal wor
den, een studieconferentie over 
dit onderwerp. Een ieder in de 
partij wordt bij deze uitgenodigd 

om zijn of haar gedachten over 
het architectuurbeleid in Neder
land op papier te zetten. 
Het onderwerp mag specifiek of 
algemeen zijn, zolang het ge
schrevene maar niet het aantal 
van 900 woorden overschrijdt. He
melbestormende gedachten of 
juist kleinschalige bedenksels 
omtrent bouwen en vormgeven in 
een compacte stad, die Nederland 
bijna is. u krijgt nu de kans om 't 
op te schrijven. De verschillende 
bijdragen zullen worden gebun
deld tot een publikatie en vanzelf
sprekend worden besproken op 
de studieconferentie. Uw geschre
ven of getypte velletjes kunt u tot 

1 september sturen naar de SWB. 
De conferentie zal plaatsvinden 
op zaterdag 12 oktober, van 10.00-
tot 15.30 uur en is toegankelijk 
voor alle geïnteresseerde partijle
den. Plaats: Amersfoort of 
Utrecht. Kosten: f 35,- incl. lunch. 
Aanmelden voor 1 oktober. 

Informatisering en 
lokaal bestuur 

Sociale vernieuwing en brede 
doeluitkering, bestuurlijke ver
nieuwing, interbestuurlijke sa
menwerking, één loket dienst
verlening en civic centres, het zijn 
trefwoorden van deze tijd. En op 
al die termen krijgen we te maken 
met informatisering. Grote projec
ten voor overheidsinformalisering 
haalden de pers. Denk bijvoor
beeld aan Studiefinanciering, Pas
poorten of GBA. 
Ook lokale (regionale en provin
ciale) bestuurders krijgen met in
formatisering te maken. Niet 
slechts indirect, als uitvloeisel 
van rijksbeleid, maar ook direct in 
het bestek van het eigen beleid. 
Het onderwerp informatisering zal 
dan ook niet beperkt mogen blij
ven tot de portefeuille Middelen 
en Financiën, maar zal moeten 
doorwerken· in de beleidsporte
feuilles. De studiedag is bedoeld 
om lokale bestuurders op deze 
ontwikkelingen voor te bereiden. 

De studiedag vindt plaats op 19 of 
26 oktober (bij het samenstellen 
van de SWB-berichten was de 
exacte datum nog niet bekend). 
De kosten bedragen f 60,- , inclu
sief conferentiestukken en lunch. 
Aanmelding mogelijk t/m 7 okto
ber. 
Voor vragen, suggesties en aan
melding kunt u contact opnemen 
met SWB, Bezuidenhoutseweg 
195, 2594 AJ Den Haag, 070-
3858303 

Werkgroepen 
De werkgroep Landbouw, Natuur
beheer en Visserij draait goed, zo 
goed dat wij de werkzaamheden 
nog willen uitbreiden en verdie
pen. Mede daarom zoeken we 
meer leden. In de eerste plaats 
pientere boeren en deskundigen 
op de gebieden van natuurbeheer, 
milieuzorg, waterstaat, E.G.-za
ken, de voor de werkgroep rele
vante nationale en E.G.-wetgeving 
(zoals faunawet, pachtwet, oc
trooirecht), biotechnologie. Maar 
ook anderen zijn natuurlijk wel
kom. Wij denken bijvoorbeeld aan 
de leden van Provinciale Staten 
die zich bezig houden met land
bouwzaken en natuurbescher
ming. 
Inlichtingen en aanmelding bij:
L.J. de jong, secretaris werkgroep 
LNV, Amazonenstraat 8 11, 1076 LJ 
Amsterdam, 020-6738973-A. Caze
mier, voorzitter werkgroep LNV, 
Fazantenkamp 155, 3607 CH 
Maarssen, 03465-68588-SWB ( zie 
bovenstaand adres) 

Surinamegroep 
Binnen de werkgroep ontwikke
lingssamenwerking is een sub
groep gestart die zich bezighoudt 
met ontwikkelingen in Suriname. 
ledereen die daarin geïnteres
seerd is en een bijdage denkt te 
kunnen leveren, kan voor inlich
tingen en aanmelding terecht bij:
Bernard Aris, medewerker Tweede 
Kamer-fractie, postbus 20018, 
250 0 EA Den Haag, 070-3183650. 

Geloof en 
politiek handelen 

De gespreksgroep Geloof en Poli
tiek Handelen (GPH) binnen D66 
is op initiatief van het SWB sinds 
kort omgezet in een SWB-werk
groep. Om als zodanig goed te 

functioneren is onze werkwijze 
veranderd en nodigen wij D66-le
den uit om mee te doen. 

De gespreksgroep GPH werd in 
1979 opgericht na een oproep in 
de Democraat aan christenen in 
D66 om samen politieke onder
werpen te bespreken. Zij heeft 
verschillende bijdragen geleverd 
aan de politieke standpuntbepa
ling van D66, zoals moties op con
gressen, commentaar op nota's, 
het leveren van een belangrijke 
bijdrage aan het initiatiefvoorstel 
van wet inzake euthanasie en het 
organiseren van een studiedag 
over "Ethische grondslagen van 
het milieubeleid". Nu GPH een 
werkgroep is geworden gaat de 
werkwijze enigszins veranderen. 
Wij stellen ons voor dat er naast 
een "rompgroep", die regelmatig 
bijeenkomt, zoals tot nog toe, ook 
themagroepen ontstaan, die op tij
delijke basis (4 à 5 bijeenkom
sten) een bepaald vraagstuk be
spreken vanuit een christelijke 
geloofsovertuiging en het produkt 
(in de vorm van bijv. een artikel in 
Idee, een studiedag-voorstel 
o.i.d.) aan de partij voorleggen. 
Wij roepen nu D66-leden op om 
hetzij in de rompgroep, hetzij als 
gesprekspartner in een of meer 
themagroepen te participeren. 
Naast specialisten op het be
treffende gebied worden alle geïn
teresseerden gevraagd zich te 
melden. Belangstelling uit diverse 
vakgebieden zoals theologie, so
ciale wetenschappen, economie, 
natuurwetenschappen e.a. wordt 
vanzelfsprekend op prijs gesteld. 
Op het programma staan tot dus
ver thema's als ontwikkelingen in 
de biotechnologie en gezond
heidszorg, het gebrek aan maat
schappelijke integratie, en het be
grip 'duurzame ontwikkeling', 
maar de keuze ligt nog open. 
Slechts het eerste onderwerp, 
waarvoor een groep geformeerd 
zal worden, is gekozen, namelijk 
Genetische manipulatie bij de 
mens. Zij die hieraan deel willen 
nemen, en alle andere geïnteres
seerden, worden uitgenodigd zich 
aan te melden onder opgave van 
vak/interessegebied bij de SWB 
(Margreet van Son) tel. 070-
3858303; Heleen Dake tel. 071-
170925 of Dick Tommei tei.070-
3182652 (di. t/m do.). Ook voor 
inlichtingen. 
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Politiek. Altijd een "hot issue" op feestjes 

en partijen. En telkens weer een bron 

van Irritatie en steeds minder eentje van 

vermaak. 

Het lijkt wel alsof we ons er steeds 

minder druk om maken Alsof we na de 

paspoorten, de studiefinanciering en 

het gekissebis in de coal1tie een beetje 

moe beginnen te worden van al die hoor

zittingen, comm1ssies en affaires. 

Alsof het ons niet langer interesseert wat 

er in Den Haag voor ons besloten wordt. 

Toch moeten we de koppel1ng 

met Den Haag blijven maken. Want elke 

dag ondervinden we de gevolgen van de 

Haagse Besluitvorming. 

Vandaar dat Trouw veel aandacht 

besteedt aan het gebeuren achter de 

Hofvijver. Elke dag met een un1eke 

Parlement pagina. En daarnaast veel ach

tergrondinformatie, senes over hete 

hangijzers en spraakmakende analyses 

en interviews. 

Dat is overigens niet de enige reden 

waarom Trouw de meest geciteerde krant 

in de residentie is. 

Want Trouw besteedt dezelfde aan

dacht aan het onderwijs, het milieu en 

de gezondheidszorg. Wat Trouw tot een 

krant maakt, d1e niet alleen Den Haag, 

maar ook z'n lezers betrokken weet te 

houden. 

Als u dat van uw krant verwacht, 

bel dan 06-099 44 40 voor een (proef)

abonnement. 

Trouw houdt je betrokken. 



100--~lillillll-&--&llilllllllillilll&ill&ll! &llil&lli _____ &illillffl&il&il-&llllll! ___ !!l!illi&II?IIIJ--&IIIIII-%1111?%-!!?%--?%1&11.11?%111?%?%1!%!!11111!--Iill?%iii!IR&II!I-1!~ I& 

PvdA en DGG nog geen PDA 
"De discussie over progressieve samenwerking moet uiteraard wel over politiek gaan. Het is geen de

fensieve kwestie voor partijen die hun hachje proberen te redden door naar binnen te kijken en zich 

de vraag te stellen of de binnenmuur naar de buurman niet kan worden doorgebroken." Frits Herman 

de Groot, oud-vice-voorzitter politiek van D66 bespreekt het PvdA-rapport 'Een partij om te kiezen'. 

In het rapport-Van Kemenade staat de vraag 
centraal hoe een politieke massapartij 
haar rol in die geïndividualiseerde sa
menleving opnieuw kan vervullen. De 
antwoorden die worden gegeven heb
ben soms een sterk D66-gehalte, en dat 
is niet zo verrassend aangezien binnen 
D66 al lange tijd met die vraag wordt 
geworsteld en slechts een beperkt aan
tal antwoorden voorhanden lijkt te 
zijn. 

Spelregels 
Steeds vaker worden antwoorden op 
maatschappelijke en politieke vragen 
(gelukkig) niet meer door 'de politiek' 
maar door 'de mensen' zelf gegeven. 
Daardoor wordt de vraag naar de rol 

Van Kcmenade: Antwoorden met een sterk lJ66~gehalte 

van de politiek al behoorlijk ingeperkt; 
de politiek zal in deze context vooral 
de spelregels en waarborgen moeten 
ontwikkelen die de burger in staat stel
len zo veel mogelijk zijn eigen ant
woorden te geven, zonder dat anderen 
daar de dupe van worden. Deze visie 
op politiek is binnen D66 gemeen
goed. Ook de commissie Van Kernena
de bepleit, tegen de tradities van de 
PvdA in, deze benadering. Dat is een 
moedige stap, want de sterk sturende, 
centralistische visie, die ooit gevoed 
werd door een groot sociaal bewust
zijn, is diep verankerd in de geschiede
nis van deze partij. 

Progressieve samenwerking 
En passant wordt in het rapport de ge
wenste samenwerking met Groen 
Links en D66 aan de orde gesteld. 
Voorzichtig, maar duidelijk met het 
doel de discussie hierover gaande te 
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houden. De vraag naar samenwerking 
tussen de PvdA en D66 wordt vooral in 
het licht geplaatst van het massale ver
trek van het PvdA-electoraat naar D66. 
Die 'emotionele overloop' tussen beide 
electoraten tilt het onderwerp voor de 
PvdA uit boven een vrijblijvende ge
dachtenvorming over progressieve sa
menwerking; het terughalen van de 
kiezer is voor de PvdA bittere nood
zaak. 
De vraag naar samenwerking tussen 
partijen is eigenlijk een afgeleide van 
het graven naar de nieuwe rol van po
litieke partijen Samenwerking kan het 
resultaat zijn van overeenstemming 
over het functioneren van een politie
ke partij, over een gemeenschappelijke 

visie op de onder
werpen die op de 
politieke agenda 
thuishoren en de 
wijze waarop in
gespeeld kan wor
den op maat
schappelijke 
veranderingen. 
Maar de bodem 
voor die overeen
stemming lijkt 
momenteel niet 
erg vruchtbaar, 
en binnen de 
PvdA zelfs wegge

slagen. Tegelijkertijd moet ook D66 
zich afvragen hoe bindend haar identi
teit eigenlijk wel is, en op welke wijze 
er concreter en praktischer vorm gege
ven kan worden voor een groter electo
raat en andere bestuurlijke en politieke 
verantwoordelijkheden. 

Het antwoord op dit probleem kan 
echter evenmin als bij de Pvda uitslui
tend liggen in veranderingen binnen 
de partijorganisatie; een betere politie
ke menings-en besluitvorming, de se
lectie van kandidaten e.d. Hoe belang
rijk dat ook moge zijn. En het moet 
gezegd: op dit front blijft het te stil 
binnen D66. De centrale vraag hoe je 
politiek en politieke partijen tot leven 
wekt en weer bij de mensen brengt 
wordt daar niet mee beantwoord. Die 
vraag is uitsluitend politiek te beant
woorden en het is opvallend hoe smal 
en voorzichtig de huidige politieke 

partijen dit probleem aanvatten. 

Politiek mega-gehalte 
De discussie over samenwerking, zeker 
progressieve samenwerking, moet over 
politiek gaan. Het is geen defensieve 
kwestie voor partijen die hun hachje 
proberen te redden door naar binnen 
te kijken en zich de vraag stellen of de 
binnenmuur naar de buurman niet 
kan worden doorgebroken. Het is een 
offensieve vraag, waarbij partijen hun 
krachten bundelen om welomschreven 
doelen dichterhij te brengen die het 
electoraat interesseren. Opvallend is 
momenteel het gemis aan zo'n politie
ke agenda. Alle partijen draaien om de 
hete brei heen van fundamentele 
maatschappelijke vraagstukken die 
zich steeds nadrukkelijker aandienen. 
De rol van de overheid, de omvang 
van de sociale zekerheid, de gevolgen 
van de internationalisering; het blijven 
onderwerpen die slechts in de marge 
worden beroerd. Het zal wel een reac
tie zijn op de domper van de idefix 
van de grote ideologiën en visies op de 
toekomst, maar het vluchtgedrag be
gint de politiek op te breken. Dat is ei
genlijk heel vreemd in de voor Europa 
meest opwindende tijd sinds de Twee
de Wereldoorlog, waar kansen en vra
gen van politiek mega-gehalte hoog 
opgetast liggen. De politieke discussie 
in Nederland gaat ondertussen over de 
vraag wie zich waar in het midden be
vindt. En over hoe onze boekhouding 
op orde moet worden gebracht. Dat is 
niet onbelangrijk, maar het is niet be
paald politiek van een allure, die je zou 
verwachten van een partij met een his
torie als die van de PvdA. Dat D66 in 
dat type discussie niet zo'n hoog pro
fiel heeft, is winst. Het betekent wel 
dat partijen, en D66 met haar geschie
denis voorop, de politieke vragen voor 
het komende decenium moeten for
muleren en met durf tegemoet moeten 
treden. Pas dan zal mogelijk de belang
stelling van de burger voor de politiek 
weer worden gewekt. En pas dan ont
staat er een authentieke reden voor sa
menwerking tussen partijen als D66 en 
de PvdA, die dan met recht een 
Progressief Democratisch Appèl kun
nen vormen. 

Frits Herman de (;root 



Terug naar de basis 
De Jonge Democraten, de jongerenorganisatie 'die zich verbonden 

voelt met D66', uitte onlangs op hun congres ongezouten kritiek op 

de mensen die D66 aan de man brengt. Jonge Democratenvoorzitter 

Roei van der Poort over de rol die D66 zou moeten vervullen. 

Het zijn goede tijden voor D66. 
Echter ondanks alle feestelijkheden en 
successen is hL·t ook hoog tijd om te 
bepalen waar en waarvoor D66 staat. 
Ik maak Illl' namelijk om een aantal 
punten ermtig zorgen. Blijft D66 wel 
die vrijzinnig-democratische partij die 
zij was toen ;ij werd opgericht, een 
partij die ;ich niet neL·rlegt bij de be
staande organisatie \·an de macht in 
1\ederland, l'L'Il partij die zich fel keert 
tegen de wi j1.e waarop veel mensen 
macht hantL'fL'n, tegen de regenten
mentaliteit1 Deze boodschap is in haar 
pure eenvoud het karakter, dL' identi
teit en de ruggegraat van ])66. 
Toch begint het erop te lijken dat D66 
daar maar liever niet meer aan herin
nerd wordt. Len wazige commissie 
Deetman heet een succes te zijn, met 
name dan voor D66. Voor mij betekent 
dat het langzaam opgeven \'illl jL' vrij
zinnige identiteit, feitelijk het opgl'\en 
van D66. I.L· worden als een partij als 
alle anderen: Een kiesvereniging ge
richt op macht. Als die tendens zich 
voortzet (het afschudden \'illl het origi
nele karaktl'r) dan is op termijn wel
licht de vraag interessant of D66 nog 
wel iets wezenlijks heeft toe te voegen. 
D66 is geen doel in zichzelf. 25 jaar 
1166 is een mooi moment om weer te
rug te keren naar de basis. Dat is hard 
nodig. lk interesse van de \amenlc
ving voor politieke discussie en besluit
vorming is kleiner dan ooit, om over 
opkomstpl'IH'ntages bij vcrkiezingen 
maar te zwijgen. Als D66-er'> kunnen 
we dat nil'l .ILTcpteren. 

D66 moet ook niet ongeduldig staan te 
trappelen o111 aan te schui\'l'n aan de 
regeringstaiL'l. D66 als belangrijkste cri
ticus van dl' macht moet zelf geen deel 
willen uit111~1ken van die macht. D66 
moet aiiL'l'n deelnemen aan de macht 
als dat venkre democratisering dich
terbij brengt. Met dit in het achter
hoofd is hl' I voor mij dan ook volstrekt 
onbegrijpL·lijk waarom de Tweede Ka
merfractie ;ich opstelt alsof Zl' zich in 
een mijnL·nvl'ld bevindt. De enige ech
te mijn dil' er volgens mij thans is, i'> 

de al dan nid vrijwillig gekozl'n poli
tieke onzichtbaarheid. En ab de fractie 
er dan voor kiest ;rich niet langer af te 
zetten tegen de anderl' part i jen, iaat ze 

Rot'/ 1m1 der 

Poort, 1'001-
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dan in elk geval het voortouw nemen 
in het politieke debat. Onderwerpen 
als genetische manipulatie, medische 
ethiek, arbeidsongeschiktheid, sociale 
dienstplicht zouden onderwerpen kun
nen zijn waarop we ons duidelijk vrij
zinnige kunnen profileren. Maar de 
fractie zwijgt. Twee mooie opmerkin
gen per seizoen van Van Mierlo en een 
van Wolffensperger zijn schijnbaar vol
doende. 

Maar het zou flauw zijn om enkelnaar 
de fractie te wijzen. Als partij treft ons 
ook blaam. We denken schijnbaar met 
elkaar dat discussies over de Golfoor
log, de Arbeidsongeschiktheid etc. niet 
nodig zijn. We moeten ook met elkaar 
de fractie van input voorzien. De partij 
moet demonstreren dat ze wil meeden
ken en dat ze mede verantwoordelijk
heid wil dragen. Voor de partij in orga
nisatorische zin betekent dat een hoop. 
Allereerst moet het hoofdbestuur en 
met name de partijvoorzitter de rug 
rechten en een voortrekkersrol daarin 
spelen. De partijvoorzitter moet duide
lijk en radicaal politiek stelling nemen. 
Vervolgens moet het partijbestuur ook 
(jonge) talenten uitdagen om daarop te 
reageren, in debat te gaan. Daarvoor is 
een politieke partij. Als we met elkaar 
in debat gaan dan scherpt dat onze or
ganisatie en kweekt dat talenten die we 
eigenlijk vandaag keihard nodig heb
ben in het hoofdbestuur en in de frac
tie. Discussie in de partij en goede ver
slaglegging daarvan in de partijbladen 
geeft de leden genoeg informatie over 
kandidaten. Een stemadviescommissie 
is volstrekt overbodig en een beledi
ging voor een vrijzinnig democraat. 

Roe/ \'Wl der Poort 

Consistensie 
Politici zijn draaikonten. Ze belo
ven veel in campagnetijd, maar 
maken een beter beleid niet waar. 
Loze claims. 
ledereen kent wel mensen in de 
directe omgeving die er zo over 
denken. Misschien verklaart die 
perceptie van de politiek ten dele 
de 'boom' in de opiniepeilingen 
van D66. Vooral regeringspartijen 
lijden immers onder die associa
tie. Kiezers vereenzelvigen D66 
met duidelijkheid; standpunten 
en overtuiging staan niet van de 
ene op de andere dag op de hel
ling. Raar maar waar: insiders la
ten zorgelijke geluiden horen 
over die consistentie. Jonge De
mocraten voorzitter Van der Poort 
werd dankbaar geciteerd door De 
Volkskrant: "D66 wordt be
schouwd als een jonge partij met 
frisse ideeën, maar dat beeld 
klopt niet met de werkelijkheid." 

In het vierde nummer van JO-ver
enigingsblad Demo krijgt HAFMO 
er ook van langs in het hoofdarti
kel. Een citaat uit dit artikel: "Ik 
constateer nu dat de ideeën, de 
voedingsbodem van D66, toch 
wel erg smal zijn. Het is al die tijd 
voornamelijk de staatsrechtelijke 
vernieuwing geweest. Daarbij 
komt dat ik nooit zo onder de in
druk ben geweest van Van Mierlo. 
Als ik hem weer hoor over de le
gitimatie van de macht, dan denk 
ik: wat een gezwets." Toegege
ven: dat is wel een ongekend ge
luid. 

Geconfronteerd met de frisse ge
luiden uit de JD heeft Van Mierlo 
de kritiek afgedaan met een relati
verend: "Ach, daar zijn het jonge
ren voor." Die dooddoener 'Ver
bant de JD-,voorzitter terug naar 
de politieke zandbak. Nog geen 
tien jaar geleden maakte 066 goe
de sier met campagnefolders 
voor jongeren, met het verwijt dat 
andere partijen politieke jonge
renorganisaties gebruiken als 
'een zandbak om politiek te spe
len'. Toen was er nog geen JD. Nu 
bevestigt Van Mierlo ongewild de 
consistentie van die zienswijze. 
Het kan verkeren. Demo 4 is te 
bestellen door overmaking van 
HIJ. 3,35 op giro 701 386, penning
meester JO met vermelding van 
'los nummer Demo 4'. 

Peter van den Besse/aar 
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DGG presenteert 
nota over economische 
zelfstandigheid 
In de eerste week van het zomerreces presenteerde Louise Groen

man namens de D66-Tweede Kamerfractie de nota 'Meewerken aan 

economische zelfstandigheid'. Een vervolg op het in 1989 vcrsche

nen D66-rapport 'Zelfstandig solidair', dat de contouren schetst van 

een geëmancipeerd inkomensbeleid in relatie tot een verhoging van 

de arbeidsparticipatie. De voorstellen zijn een concretisering van de 

wens om te komen tot een gendividualiseerdc inkomensstructuur. 

In het licht van de recente discussies 
over inkomensbeleid, sociale zeker
heid en de vcrhouding tussen actieven 
en niet- actieven wordt in de nota een 
aantal voorstellen gedaan om de 
drempels te slechten, die vrouwen, 
vaak als herintreedsters, beletten de ar
beidsmarkt te betreden. Daarbij wordt 
ook de hoogte van het minimumloon 
betrokken. Want het minimumloon 
vormt vaak een obstakel voor de toe
treding van laaggeschoolde, minder 
produktieve arbeid. Bovendien wordt 
het streven naar economische zelfstan
digheid van vrouwen van de 1990-gc
neratie verder uitgewerkt. 

Afschaffing fiscale basisaftrek 
In de nota wordt voorgesteld de over
draagbare fiscale basisaftrek voor al
leenverdieners in een periode van 10 
jaar tot nul te reduceren. De voor al
leenverdieners (kostwinners) bestaan
de dubbele basisaftrek (2x de belas
tingvrije som van± f 4500,- om van 
afhankelijke partner de stap naar het 
tweeverdienerschap te maken. 

Verhoging kinderbijslag 
Om de inkomensderving van alleen
verdieners met kinderen te compense
ren wordt voorgesteld de kinderbijslag 
te verhogen. Die verhoging is gerecht
vaardigd omdat in de huidige 
kinderbijslag slechts een tegemoetko
ming in de onderhoudskosten van 
kinderen is verdisconteerd. 

Individualisering minimumloon 
Een derde voorstel betreft het onder 
voorwaarden geleidelijk individualise
ren van het wettelijk minimumloon 
voor de 1990- generatie. Beide partners 
worden dan gestimuleerd om aan de 
arbeidsmarkt deel te nemen. Van groot 
belang is dat de verlaging van het mi
nimumloon een nieuwe vraag naar ar
beid tot gevolg zal hebben. Met name 
in de kwartaire sector en in de com
merciële dienstverlening kunnen nieu
we arbeidsplaatsen ontstaan. 

Overige voorstellen 
In de nota wordt bepleit de individu
ele vervolguitkering in de Nieuwe 
Werkloosheidswet te vcrlengen om te 
voorkomen dat vooral jongeren, die 
reeds economische zelfstandigheid be
toond hebben, na de werkloosheids
uitkering te snel in de partnerafhanke
lijke bijstand terecht komen. Verder 
worden voorstellen gedaan om op den 
duur te komen tot AOW- uitkeringen 
ter hoogte van het individuele be
staansminimum, en tot een andere op
zet van de Algemene Nabestáanden
wet. In de tertiaire inkomenssfeer 
worden maatregelen voorgesteld die 
de relatief slechte positie van alleen
staanden verbeteren. 
De nota 'Meewerken aan economische 
zelfstandigheid' is te bestellen bij het 
secretariaat van de D66-fractie, 
tel. 070- 318:~066. 
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Vragen over de pil 
Een goed geneesmiddel, voor 
niet teveel geld. Dat was de be
doeling van het Geneesmidde
lenvergoedingensysteem (gvs), 
dat enkele maanden geleden 
werd ingevoerd. Elk medicijn 
heeft nu een vastgestelde prijs 
en voor duurdere, maar gelijk
waardige produkten moet de ver
zekerde bijbetalen. Een mooi 
systeem, ware het niet dat de far
maceutische industrie onmiddel
lijk op zoek ging naar een metho
de om de teruglopende winst te 
compenseren. Gezamenlijk werd 
besloten de prijs van de meest 
verkochte Pil-soorten te verho
gen. Deze kwam daarmee boven 
de vastgestelde norm, waardoor 
zeer veel vrouwen voortaan moe
ten bijbetalen voor hun eigen Pil 
of over moeten stappen op een 
goedkoper alternatief met alle 
(medische) gevolgen vandien. 
Dat is nooit de bedoeling ge
weest van het gvs-systeem vond 
Jacob Kohnstamm. En hij vroeg 
tijdens het zomerreces de be
trokken bewindslieden zo snel 
mogelijk een einde te maken aan 
deze prijsopdrijving. 

Adviseurs gezocht 
De Tweede Kamerfractie zoekt 
mensen die belangstelling heb
ben om te adviseren op econo
misch gebied. Specifiek gaat het 
bijvoorbeeld om advisering bij 
zaken als de EMU, monetair be
leid, openbare financien, macro
economie, technologiebeleid en 
industriebeleid. De advisering 
kan plaatsvinden via directe con
tacten met fractieleden en be
leidsmedewerkers, of door deel
name aan werkgroepen. 
Belangstellenden kunnen meer 
informatie krijgen of zich aanmel
den bij de beleidsmedewerker 
EZ: Jos Nieland, Tweede Kamer
fractie D66, Postbus 20018, 2500 
EA Den Haag, tel.: 070-3182643 

Nederland 3 
Omdat zelfs de grootste partij tij
ger niet in staat is alle D66-TV
uitzendingen te volgen, zijn ze op 
videoband gezet. De uitzendin
gen van het seizoen 1990-'91 
staan op een VHS-videoband van 
een uur. Deze band is voor f 40,
te verkrijgen bij het PSVI, tel. 
070-3858303. 



Kabinet vertilt zich aan 
WAO-problematiek 
"Niet alleen bestaan er bij de fractie van D66 bezwaren tegen de beperking 

van de duur, maar ook tegen de daarmee samenhangende wijziging van de 

hoogte van de \\'AO." Dat was de eerste reactie van de Tweede Kamerfractie 

van D66 op de \Vi\0- plannen van het kabinet op 13 juli. 

Het kabinet presenteerde haar pakket 
maatregell'n ()(11 het aantal arlll'idson
gl''>chikten ll' vcrminderen twee dagen 
nadat de Soc·iaal Economische Raad 
een vcrdcl'ld ad1·ies had uitgebracht 
over de \V.\( l-problematick. Wukgc•
vers en wcrkrremers stonden onwrik
baar·tegenon·r elkaar op het punt \'all 
de beperking 1 an de uitkeringsduur. 
Het kabinet re.tgeerde, ook op aamlrin
gen van de oppositie nog \'Oor het ;o
merreces, ,.<>ort varender. liet !lakte een 
aantal heikek knoJKll door l'n bracht 
L'en ddiniti<·l standpunt naar !Juitc·n 
over de\\'.\( l. liet kahinc·hstamlpunt 

lag blijk
baar in 
afwach
ting 1 an 
het ~rd
vil'S 1·an 
de SER al 
in verge
,·orderd 
stadium 
,·ast. Dat 
was toch 
nwrk
waardig, 
vindt 
I lh6-

woord
,·m·nkr 
vll'ialc 

zakl·n 1\rl 11 ie· .\c 11 imml'i: "Dhö heeft in 
lil' J-..:anwr 11vrl1~r~tldelijk aangc·jrongl'n 
op l'c'n geric11tv advil'Sa<mn.Lrg aan de 
SER, omdat wij bang 11aren d.tl lil' SER 
1.ou n·rdrinkvrr in L'en dhcuc,c,ic• OITr 
een c·nonn p.tkket aan maatregelen. De 
SER had in< >11/l' ogc·n moetc·n rc·ageren 
op een kahirH·twoor'>tl'l waarin de 
prioriteitl'rl c·rr 1·oorkeuren 1·an de re
gering duidl'lijk \\'ill'L'll aangc·geven. 
Daan<m ;Ti dl' rc·gering, dat gaat niet. 
maar het \Trdel'idc SI-R-~rd,·ic''> was Jlllg 
niet droog ol 11et kabinet 1-;omt met 
een eensgc;ind st~mdpunt. \!sof hl'l 
SEIZ-advic'> L'l toch nil't toe ;ou dm·n." 

Tussenbalans 
Ik D66-fractiL' !~ad al eind IL'hruari bii 
de debattl'll mn de lussenllalanc, .tan-

duur en hoogte van de WAO-uitkerin
gen zouden raken geen enkele behoef
te had. Van Mierlo in de Kamef: "Na
mens mijn fractie kan ik zeggen dat 
wij aan een paar punten in die hele 
bulk van mogelijkheden die in de ad
viesaanvrage is opgenomen, geen be
hoefte hebben. Dat zijn de maatrege
len die de duur en de hoogte van de 
WAO-uitkeringen raken, alsmede de 
zogenaamde 'risque professionel"'. 
Terugkijkend lijkt het kabinet in af
wachting van het SER- advies dit voor
jaar tussen de regels al aan te hebhen 
gl·koerst op vergaande bezuinigingen. 
\rthie Schimmel haalde in april Lub
hers naar de Kamer om uitleg tl' geven 
over het standpunt van de minister 
van Sociale Zaken De Vries over kor
ting van de uitkeringsduur van de 
WAO. Twee weken later stond De Vries 
zelf in de Kamer en gaf aan dat de 
\V/\0 voor nieuwe gevallen afgeschaft 
zou moeten worden, terwijl zijn PvdA
staatssecretaris Ter Veld meldde dat 
'wie de WAO wil afschaffen eerst haar 
c~f zou moeten schaffen'. 1\rthie Schim
mel: "Door de buitengewoon vage ad
viesaanvraag van het kabinet aan de 
SER hil'cf de strijd over de WAO bin
nen de coalitie en tussen de regerings
fracl i l'S de hele periode na de Tussen
halans gaande. lll't werd onzor;.,rvuldig 
toen Brinkman de druk van het CDA 
op de politieke discussic opvoerde 
door WAO- ers aanstellers te noemen." 

Bescherming of bestrijding 
De D66-fractie kwam in de maanden 
mei en juni een aantal malen bijeen 
om haar standpunt over de WAO na
der uit te werken. Schimmel: "Essen
tieel in de discussic was de vraag aan 
welke kant van het risico je in de poli
tiek zou moeten staan. Met andere 
woorden: moet bij de maatregeil'n uit
gegaan worden van bescherming van 
degl·nen die terecht van de WAO ge
bruik maken, of van bestrijding van 
liet oneigenlijk gebruik. De fractie koos 
1·oor het eerste." 
Volgens de fractie moet het beroep op 
de arbeidsongesch i ktheidsregel i ngcn 

gegeven dat ;ij aan maatrcgc·kn die de omlaag door maatregden die arbeids-

ongeschiktheid voorkomen en door 
maatregelen die de reïntegratie van ar
beidsongeschikten op de arbeidsmarkt 
bevorderen. Daaronder vallen het bo
nus-malus systeem, premie-differentia
tic in de ziektewet, het opstellen van 
een wettelijk terugkeerrecht, het invoe
ren van een quoteringsverplichting en 
een verplichte bedrijfsgezondheids
zorg. De fractie vindt hovendien dat de 
onderste twee arbeidsongeschiktheids
kiassen afgeschaft kunnen worden on
der een gelijktijdige invoering van een 
ontslagverbod. Ook is de fractie voor 
verruiming van het begrip "passende 
arbeid". Daardoor zullen arbeidsonge
schikten eerder werk moeten aanvaar
den waarvoor ze te hoog zijn opgeleid 
of waarmee ze minder gaan verdienen. 
Wijziging van het arbeidsongeschikt
heidscriterium waardoor alleen die 
mensen in de WAO terechtkomen die 
medisch ongeschikt zijn om nog enige 
arbeid te verrichten, is voor D66 be
spreekbaar. 
Beperking van het volume dus, maar 
zonder aantasting van de rechten van 
degenen die buiten hun schuld niet 
meer aan het werk kunnen. Vanuit die 
gedachte zal de fractie de 'definitieve' 
plannen van het kabinet beoordelen. 
Arthie Schimmel: "jarenlang heeft de 
politiek de uitstoot van zieken en ar
beidsongeschikten door het bedrijfsle
ven niet als een maatschappelijk pro
bleem gezien, terwijl sociale partners 
de WAO zagen als een 'nette' manier 
om minder productieve werknemers te 
lozen. Die trend moet worden omge
bogen." 

"!let bbinct is niet bezig met de kern 
van het probleem", stelde Van Mierlo 
in Achter het Nieuws, want "het gaat 
niet om de hoogte of de lengte van de 
uitkeringen, maar om het probleem 
dat er teveelmensen in de WAO ko
men en dat er te weinig mensen te 
moeilijk uitkomen". Van Mierlo: 
"Het totaalprobleem van de WAO is 
een produkt van volume en prijs. In de 
prijs, de hoogte en duur van de uitke
ringen onderscheiden we ons niet van 
het buitenland, wel in het volume. Pas 
als onomstotelijk is vastgesteld dat er 
geen perspectief geboden kan worden 
op de hanteerbaarheid van de WAO, 
ook niet in de jaren na 1994, valt er 
met ons te praten over de prijs. Maar 
dan eerder langs SER-opvatting, dan 
langs die van het kabinet. Dat betekent 
gedifferentieerd bij de lage leeftijds
groepen wat terugbrengen, niet de 
duur terugbrengen". 
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De vrouw van 1 miljoen 
Enkele maanden geleden was ze ook al 
op de Achterpagina te bewonderen . 
Toen zat haar voet in het gips en was 
ze enkele weken niet op het partijbu
reau te vinden. Dat ze deze fotoplek 
nu weer bezet heeft te maken met een 
meer permanente vorm van onvind
baarheid. Donderdag 15 augustus 
1991 werkte Tineke Knaap voor het 
laatst als medewerker 'publiciteit en 
organisatie' voor D66. Nadat ze in 
1985 bij de partij kwam is ze er een
maal een jaar tussenuit geweest; voor 
de rest van de tijd werkte ze keihard 
aan de opbouw van de partij. Overal 
was ze en alles wist ze. Haar bescheide
nheid en 'down to earth'-instelling 
zorgde ervoor dat ze het liefst onop
vallend achter de schermen de zaken 
regelde. 
Tineke blijft op lokaal niveau, als ge-

Volkspartij op wielen 
Heeft u het gelezen in Idee? Van D66 
is op basis van verkiezingsonderzoek 
vastgesteld dat het behalve een mi
lieupartij nu ook een 'echte volkspar
tij' wordt. Prachtig, eindelijk komen 
we af van dat imago van intellectu
elen in goede doen. Helaas voelt de 
S.W.B. daar kennelijk weinig voor. De 
uitgever van Idee laat in hetzelfde 
nummer een paginagrote advertentie 
plaatsen waarin de lezer wordt aange
spoord toch vooral zo'n peperdure 
SAAB 9000 aan te schaffen. Financiële 
inhaligheid wint het hier van politie
ke gevoeligheid. 

Brulkikker 
Tegen de verwachting van fractievoor
lichter Kees Dietz werd de Brulkikker 
verleden jaar naar aanleiding van vra
gen van D66-Kamerlid Doeke Eisma 
het komkommernieuws van de zomer. 
'Zeehondjes doen het veel beter in het 
nieuws', had de voorlichter de mi
lieuspecialist voorgehouden. Of Eisma 
die tip goed in de oren had geknoopt 
is niet bekend. Maar een zomer later 
berichtten de kranten uitgebreid over 
zijn schriftelijke vragen aan de minis
ter van Landbouw en Visserij over de 
noodzaak het aantal staande netten en 
fuiken te verminderen, omdat dit 
vistuig een bedreiging vormt voor dui
kende vogelsoorten en ... zeehonden. 
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meenteraadslid in Utrecht, actief voor 
de partij. Haar werkplek is verplaatst 
naar het Nuffic, waar ze met een bud
get van een slordige miljoen een uit
wisselingsprogramma voor studenten 
organiseert met de Engelstalige lan
den. 
Tika, break a leg!!!! 

I 

Gerbera's en Vivaldi-rozen 
ledere avond vertrekt er van Schiphol 
een Boeing 7 4 7 met 200 passagiers en 
10 pallets vracht van 2500 kilo rich
ting New York. Zo'n 30lJ!iJ van de 
vracht bestaat uit verse snijbloemen. 
D66-landbouwspecialist Pieter ter Veer 
vloog het afgelopen reces met een van 
die vluchten mee als onclercleel van 
een stage bij de KLM. Ter Veer deed 
mee aan het programma van de Stich
ting Maatschappij en Onderneming 
waarin Kamerleden een week op be
zoek gaan bij een bedrijf naar keuze. 
Het D66-Kamerlid kombineerde de 
sterkste takken van de Nederlandse 
economie in een stage en volgde de 
reis van duizenden boeketten met de 
KLM van Aalsmeer naar de Appel. Tijd 
om zelf de bloemetjes in New York 
buiten te zetten kreeg Ter Veer niet. 
"Het programma was overladen. Zelfs 
tijdens de vlucht heb ik gewerkt, want 
de gezagvoerder van het vliegtuig was 
voorzitter van de Vereniging van Ver
keersvliegers die ook zijn woordje wil
de doen". En wat kost een bloemetje 
in de VS? "De bloemen gaan drie keer 
over de kop, zoals dat heet. Per steel 
wil dat zeggen, een gulden voor de 
kweker, een voor de inkoper en de 
vracht en een gulden voor de verko
per. 15 dollar voor 10 rozen dus". 
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Meezingen op Route 66 .. 
Dat kan alleen bij D66. Kom daarom 
naar Disco 66 op het D66-feest: 2 no
vember a.s. in Amsterdam!! 

Koud kamerzeil 
In de Vrij Nederland van 22 juni uitte 
Jan Willem Bertens, onze Europese Li
beraal, zijn onvrede over het lobby
werk op Europees niveau. "Ik krijg het 
op mijn zenuwen van al die mensen 
die denken dat ze mij met dinertjes of 
drank kunnen paaien. Gaat zaterclag
ochtencl om half acht de bel. Ren ik in 
mijn blote reet naar de deur. Staat daar 
een koerier van DHL. Met een uitnodi
ging van een lobbyist voor een diner 
in Maison KammerzeiL Woest dat ik 
clan ben". 
In een persbericht dat enige tijd later 
op de burelen van de Democraat (door 
de PTT) bezorgd wordt, laat DHL we
ten het ook allemaal niet te kunnen 
helpen. "De koeriers van DHL doen nu 
eenmaal ( ... )wat de klanten vragen". 
Dat is meer dan een politicus kan 
doen ... 
Om het met Bertens weer goed te ma
ken liet men op een voor hem passend 
tijdstip een toepasselijk cadeau bezor
gen: een ochtendjas. 

Colofon 
De redactie van de Democraat 
wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van 
den Bos, Kees Dietz, Eduard 
Groen, Elmer Klaasen, Lennart 
van der Meulen, Alexander Osten, 
Bob de Ruiter, Stijn Verbeeck en 
Martin Voorn 

Eindredactie: 
Lennart van der Meulen en 
Alexander Osten 
Vormgeving: 
Anker en Strijbos Utrecht 
Druk: 
Brouwer Offset BV Utrecht 

Democraat nr. 8 verschijnt op 10 
oktober 1991. Kopij moet binnen 
zijn voor 19 september 

Redactieadres: 
Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 

Bijdragen aan de Democraat zijn 
welkom. Reacties op artikelen zijn 
bij voorkeur kort en bondig. De 
redactie verzoekt dringend tek· 
sten op schijf aan te leveren in 
MSDOS en Wordperfect. 

Bij deze uitgave hoort een bijlage 
met informatie over het jubileum· 
congres. 
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25 jaar DGG: 
de stand van zaken 

~ Jan Terlouw De partij De Voorzet 
~ Terug uit de anno nu Maarten van 
~ anonimiteit Hoe moet het Traa (PvdA): 
~ van Europa . verder met het GeenD66 . zonder sterke . interne debat? . 
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den met bijge-
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25 Jaar tegen de 
stromingen in 
Heeft u er ook wel eens genoeg van? 
Altijd weer diezelfde vragen over D66. 
Zijn jullie niet teveel afhankelijk van 
die Van Mierlo; als die weggaat stort de 
boel dan niet weer in elkaar, net als na 
Terlouw? Waar staat D66 eigenlijk 
voor, behalve voor staatsrechtelijke 
vernieuwingen die er toch niet ko
men? Hebben jullie wel voldoende ka
der om al die verwachte zetels te bezet
ten? Ja hoor, hartelijk dank voor de be
zorgdheid, we hebben vele goede 
mensen en niet alleen twijfels, maar 
ook opvattingen op alle beleidsterrei
nen. 

Het lijkt of we ons bestaan na vijfen
twintig jaar nog steeds moeten recht
vaardigen. Althans in de ogen van al 

diegenen die vastgeroest zitten in de 
Nederlandse politieke patronen die 
D66 nu juist wil doorbreken. De be
hoefte aan uitleg onderstreept de 
noodzaak van D66 als politiek breekij
zer. Weliswaar komen steeds meer 
mensen tot het inzicht dat eenzijdige 
aandacht voor solidariteit via de over
heid of juist voor individuele vrijheid 
zonder staatsinmenging en de daarbij 
behorende belangenbehartiging niet 
meer van deze tijd zijn. Dat onze de
mocratie in bestuurlijk en maatschap
pelijk opzicht nog verre van volmaakt 
is. Ook worden, zij het nogal laat, 
steeds meer mensen ontvankelijk voor 
de keerzijden van de ongeremde eco
nomische groei. Maar uitgerekend de 
partij die sinds '66 de politieke kat in 
ons land dit soort bellen aanbindt, 
wordt door hoogmoedige blindgangers 
uit het oude driestromenland als 'ei-
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genlijk overbodig' afgeschilderd. Om
dat politieke luiaards ons niet onmid
delijk weten in te delen en dus onze 
standpunten niet kunnen voorspellen, 
worden wij onophoudelijk van vaag
heid beticht. 

We moeten ons daar niets van aantrek
ken en ons inhoudelijk en organisato
risch bezinnen op de koers van een 
'groter' D66. Met het wegslijten van 
veel maatschappelijke verbanden tus
sen individu en overheid komen extra 
taken vrij voor politieke partijen als 
schakel tussen burger en bestuur. Juist 
in periodes van streng bezuinigen wor
den hoge eisen gesteld aan de demo
cratische legitimatie van moeilijke be
slissingen. Politieke partijen hebben de 
opdracht de burgers te vragen wat 
wenselijk en te vertellen wat mogelijk 
is. Daartoe zijn open organisaties no
dig met lage participatiedrempels en 
brede vertakkingen in de samenleving. 
D66 voldoet wel aan de eerste, maar 
nauwelijks aan de tweede voorwaarde. 
Dit moeten we ons aantrekken, vooral 
ook omdat wij mede zijn opgericht om 
de kloof tussen burger en bestuur te 
verkleinen. 
Onze partij kan niet gemist worden in 
de Nederlandse politiek omdat zij als 
enige een kritische gezindheid, het 
voortdurend vragen of het niet beter 
kan, als doel in zichzelf beschouwt. 
D66 moet als het ware altijd oppositie 
voeren, zelks als zij deel uitmaakt van 
een kabinet. Zowel het doorslaan van 
links idealisme in het verleden, als -
wat nu weer dreigt- de heerschappij 
van rechts realisme dient door D66 ge
corrigeert te worden. 
Hoofdproblemen als de herziening van 
het sociale stelsel en het kanaliseren en 
integreren van migranten vergen een 
evenwichtige en vooral humane poli
tieke benadering. 
Absolute voorwaarde voor het vervul
len van de functie van 'corrector' in de 
Nederlandse politiek voor D66 is een 
blijvende ongebondenheid. Geen for
mele samenwerkingsverbanden met 
wie dan ook. De keuze van coalitie
partners mag alleen bepaald worden 
door de maatschappelijke noodzaak 
van het moment. D66 behoort nu een
maal tot geen enkele gevestigde stro
ming. Dat moeten we dan maar blij
ven uitleggen. Totdat de Nederlandse 
politiek echt is vernieuwd. 

Bob van den Bos 

Op het najaarscongres 1990 in 
Zwolle werd Ries Jansen gekozen 
als voorzitter van D66. In het da
gelijks leven is hij burgemeester 
van Krimpen a/d IJssel. De Demo
craat vroeg hem een reactie op 
het SWB-Iustrumsymposium over 
de veranderende rol van de poli
tieke partijen. 

Jansen: "Politieke partijen zullen 
in de toekomst worden aange
sproken op hun 'oplossend ver
mogen'. Naarmate burgers hoge
re eisen stellen aan oplossingen 
van herkenbare problemen wor
den de ideologiën van minder be
lang. Zelfs omvangrijke en lange
termijn verkiezingsprogramma's 
verliezen hun geldigheid. Politie
ke partijen moeten door regelge
ving en bureaucratie heen probe
ren creativiteit te mobiliseren om 
problemen te signaleren en aan te 
pakken." 

"Politieke partijen krijgen steeds 
meer te maken met zelfbewuste 
en onafhankelijke mensen. Daar 
moet je anders meecommunice
ren. Tegelijkertijd verandert het 
werkveld van de politiek. Door de 
Europese integratie geven steeds 
meer instituties mee leiding aan 
de 'publiek-private' samenleving. 
De politiek kan zich niet langer 
richten op dé overheid, of dé 
staat. Er zijn veel actoren die sa
men het beleid bepalen. Vraag is 
dan hoe politieke partijen de legi
timiteit van het overheidsoptre
den kunnen vergroten. Ik denk 
dat dat alleen kan door verster
king van de participatie-democra
tie." 

"De andere rol van de politiek 
moet vorm krijgen in andere af· 
spraken tussen overheid en parti· 
culier initiatief en moet leiden tot 
andere besluitvormingsprocedu· 
res voor burgers. Politieke partij· 
en zullen steeds meer kiezerspar· 
tijen worden die moeten toezien 
op de kwaliteiten van bestuur· 
ders, volksvertegenwoordigers 
en ambtenaren en de kwaliteit 
van de besluitvorming." 



Jan Terlouw rijper terug in Gelderland 

D66 is uiterst principiëel 
D66 heeft in haar 25-jarig bestaan maar twee lijsttrekkers gehad: Hans van Mierlo en Jan Terlouw. De laatste 

keert terug naar Nederland, na een tijd van betrekkelijke anonimiteit in het buitenland. De nieuwe Commissa

ris van de Koningin in Gelderland praat met Bob van den Bos en Martin Voorn vooral over het verleden en de 

toekomst van D66. 

Terlouw is na zijn benoeming in Gel
derland bijzonder hartelijk verwel
komd. 'Door alle fracties, vooral ook 
die van D66. Door afdelingen en door 
gewone memen. Dat welkom, terug in 
Nederland, deed me ontzettend veel 
goed. Ik ben ook blij weer D66'ers te 
zien en te spreken; het soort mensen 
dat kritiek niet schuwt, mensen die er
van houden aan de boom te schudden. 
Ik herkende het weer aan de statenfrac
tie. Dat is het soort mensen waar ik 
van hou: Kritisch, niet gezapig, ondog
matisch." 

Waarom ben je uit Nederland vertrokken? 
"Ik ben naar het buitenland gegaan
als secretaris-generaal van de Confe
rentie van Furopese Transportministers 
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- omdat mij dat prettiger en verstan
diger leek. Als je zolang in het centrum 
van de politiek heb gezeten blijf je het 
doelwit van journalisten. Dat is verve
lend voor je opvolger en voor jezelf." 
"Ik kon geen stap zetten mensen of
herkenden mij, of het nou in een res
taurant was of in de supermarkt. Dat 
was leuk toen 't nodig was, maar later 
niet meer. Toen wilde ik graag anoni
miteit. Het valt me op dat oudere men
sen me nog kennen. Jonge mensen 
van een jaar of 20 natuurlijk niet 
meer." 

"Ik had het gevoel daar in Parijs met 
een schone lei aan een nieuwe carriëre 
te kunnen beginnen. Het transport 
kende ik wel een beetje. Het was niet 

moeilijk om het te leren. Mijn functie 
bestond vooral uit het voeren van poli
tiek overleg en de public relations." 
"De Conferentie van Transportminis
ters is onder mijn leiding politieker ge
worden. Ik moet de politieke besluit
vorming voorbereiden, voorkoken. Ik 
vind het belangrijk de politieke discus
sie in mijn organisatie te stimuleren." 

"Ik heb het met veel plezier gedaan. 
Maar na acht jaar verdwijnt er iets van 
inspiratie, het wordt iets te makkelijk, 
je doet het met één hand in de zak. Er 
ontstaat een sfeertje van: hij regelt 't 
wel. Dat is niet goed. Peper in de kont, 
dat hebben we nodig." 

Waarom heb je gekozen voor het Commis
sariaat van de Koningin? 
"Het mooie van mijn nieuwe functie is 
dat ik boven de partijen sta. Op rijpere 
leeftijd is dat prettig. Let wel: ik voel 
me absoluut niet oud. Maar je gaat iets 
meer de betrekkelijkheid van je stand
punten inzien." 
"Je wordt in de politiek verondersteld 
overal een mening over te hebben en 
je praat het jezelf ook aan. Daar heb ik 
wel eens moeite mee gehad, naar bui
ten toe doen alsof je alles zo zeker 
weet. Dat hebben Hans van Mierlo en 
ik met elkaar gemeen." 

"Waarom voelde je je destijds tot D66 
aangetrokken? 
"Het pragmatisme sprak me aan. Ik 
hoorde allemaal dingen waar ik het 
mee eens was ... het was precies mijn 
partij. Daarvoor was ik altijd in nood 
als ik moest stemmen. Ik zwalkte tus
sen VVD en PvdA. En toen ik lid werd 
is het allemaal over me heen gekomen. 
Via de gemeentepolitiek kwam ik in de 
Kamer." 

D66 kent hoge pieken en diepe dalen. Hoe 
komt dat? 
"Dat heeft een aantal oorzaken, lijkt 
me; zo is de partij niet geworteld in de 
geschiedenis. Er is een gebrek aan poli
tieke ervaring, en aan politiek instinct. 
De rol van de leider is te belangrijk, hij 
wordt niet geflankeerd door een flinke 
laag van mensen die ook bekend zijn. 



D66 is ook te afhankelijk van het suc
ces en het falen van andere partijen. 
Maar de neergang werd altijd 't sterkst 
beïnvloed door ruzie in de eigen 
gelederen. Dat gebeurde in 1972 en in 
1982." 

Hoe kan je die kwetsbaarheid verminde
ren? 
"Dat ~ou kunnen door een beginsel
programma te maken, door een anker 
uit te gooien. Dan kan de partij niet zo 
wild meegevoerd worden in de politie
ke stormen. En door mensen op voor
aanstaande plekken te zetten bevorder 
je de bekendheid van D66'ers en dus 
van de partij. Daarmee laat je D66 in 
de samenleving wortelen. En door 
meer kadervorming maak je mensen er 
rijp voor. We hebben genoeg prima, er
varen, intelligente mensen, die kun
nen 't best." 

Hoe zou je D66'ers willen kenschetsen? 
"Tja, wat zijn we eigenlijk? Volgens 
mij zijn we post-socialistische libera
len. Ik erken: het is een rotwoord. 
Maar goed. We benaderen de verwor
venheden van het socialisme met een 
liberale instelling. Maar we moeten de 
houding van het bestuur ten opzichte 
van de burgers nader uitwerken. De de
mocratie is een onderontwikkeld ge
bied. En D66 zou moeten aangeven 
wat de waarde is van initiatief en het 
individu." 

Waarom moet D66 een beginselprogram
ma maken? 
"Ik heb zelf altijd sterk gevoeld dat 
D66 wel degelijk beginselen heeft. En 
als ik erover moest praten miste ik dat 
't niet op papier staat. D66 is een ui
terst principiële partij. Het CDA is juist 

erg pragmatisch, de PvdA beginselvast. 
Als je met een PvdA'er praat over prak
tische dingen moet je steeds strijd voe
ren over beginselen. En als je met een 
CDA' er spreekt verwacht je dat juist, 
maar dat gebeurt veel minder. De 
christen-democraat benadert de din
gen nogal pragmatisch." 

D66, in de volksmond de meest pragmati
sche partij, krijgt nu weer het verwijt on
duidelijk te zijn. Wat vind je daarvan? Is 
dat verwijt terecht? 
"In mijn tijd kreeg D66 ook altijd dat 

verwijt. Ze zeiden dat het programma 
onduidelijk was. Maar ze bedoelden: 
met wie wil D66 nu eigenlijk regeren? 
Zowellinkse als rechtse partijen bleven 
maar vragen waar D66 nu eigenlijk 
voor staat." 
"Daarom vraag ik me af of het toch 
niet beter is een beginselprogramma te 
maken, zeker in deze tijd van grote 
veranderingen. Je moet gewichten aan 
het schip hangen, anders blijf je te 
kwetsbaar, te vluchtig. Je wordt mis
schien iets serieuzer genomen als je 
zo'n document maakt, de basisbeginse
len definieert, met als kernwoord de
mocratie. Misschien hoef je het niet 
beginselprogramma noemen. Maar ik 
kan me niet voorstellen dat die 35 ze
tels in de peilingen gehandhaafd blij
ven als je je uitsluitend profileert als 
pragmatisch." 

Wat moeten de prioriteiten voor de toe
komst zijn? 
"Het milieuprobleem is nu echt door
gedrongen tot de mensen. D66 had het 
er 20 jaar geleden al over. Groei en ge
zondheid is nu het dilemma. Al het 
economisch denken is gebaseerd op 
het dogma groei. Dat is begrijpelijk, 
maar levert tegelijkertijd grote proble
men op. Je ziet immers dat het milieu 
't niet kan verdragen." 

"Economen en politici moeten zich 
buigen over dit vraagstuk. Het is een 
gigantisch maatschappelijk en politiek 
probleem. We moeten meer toe naar 
immateriL'>le groei. De ene soort groei 
kan, de andere niet. Het Brundtland
rapport spreekt over 'sustainable 
growth.' Dat rapport is door de hele 
wereld met gejuich ontvangen, maar 
helaas moeten we er nog mee begin
nen het begrip sustainable growth in
houd te geven." 

D66 heeft altijd een bijzondere relatie met 
de PvdA gehad. Wat vind je nu van de 
ontwikkelingen in de PvdA en wat vind je 
van Wim Kok? Hoe doet hij het? 
"Ik heb de laatste tijd veel aan Wim 
Kok gedacht. Na het PvdA-congres 
voelde ik een zekere ontroering. Kok 
heeft veel te verduren gehad. lk ben 
blij dat ie 't gered heeft. Hij doet het 
goed, hij is moedig. Kok heeft ontzag
lijke problemen; minister van finan
ciën zijn en tegelijkertijd de PvdA lei
den •n de sociale zekerheid verande
ren." 

"Natuurlijk, het congres moest kiezen 
tussen Kok of chaos. Maar je kunt toch 
merken dat er mensen in die partij zit
ten die de gelederen kunnen sluiten. Ik 
zou ook niet graag zien dat de PvdA 
naar de bliksem gaat. Het verschil met 
D66 is dat de PvdA een partij met een 
lange historie is. De PvdA zal nu ten 

koste van D66 een stukje terugwinnen 
van het enorme verlies." 

"De positie van Kok doet me denken 
aan mijn positie destijds. Ik moest ook 
dingen doen die binnen D66 verre van 
populair waren. Zo vond ik dat D66 
moest uitspreken niet alleen maar met 
de PvdA te willen regeren. Het moest 
bespreekbaar zijn om ook de VVD erbij 
te halen. Die uitspraak kreeg toen op 
het congres maar net een meerder
heid." 

"De PvdA wordt een minder belangrij
ke factor, dat is duidelijk. In Europa 
zijn nog maar twee sociaal-democrati
sche partijen aan de macht, in Spanje 
en in Frankrijk. En dat zijn toch echt 
middle of the raad-socialisten. Maar 
om nou te zeggen dat de PvdA weg
glijdt, dat gaat me te ver. Ze zullen zich 
herstellen, maar nooit meer 50 zetels 
halen." 

Wat is, tenslotte, de grootste fout die je ge
maakt hebt? 
"Dat was het accepteren van Van Agt 
en Den Uyl in het kabinet. Dat had ik 
nooit goed moeten vinden. Een stem
metje in me zei: niet doen, dat kan 
niet goed gaan. Ik had gewoon 'nee' 
moeten zeggen." 
"Maar formeel gezien was het onder
handelingsresultaat voor D66 perfect: 
het regeerakkoord kwam heel dicht bij 
het D66-programma en we werden 
met drie ministers en drie staatssecre
tarissen sterk overbedeeld." 

"Ik heb eerst nog een brief aan Dries 
geschreven; Jij, Joop en ik moeten ons 
terugtrekken, zo stelde ik hem voor. 
Dat was niet zo onlogisch omdat Joop 
geen premier kon worden en Van Agt 
er niet zo gek veel zin in had. Maar het 
kwam er niet van." 

"Dat kabinet was met Den Uyl en Van 
Agt gebouwd op een landmijn. En 
toen kwam er een crisis, nog voor de 
regeringsverklaring. Dat was de meest 
vernederende gebeurtenis die ik heb 
meegemaakt. Daarna was het acht 
maanden ellende, gevolgd door een 
niet meer te herstellen breuk. De PvdA 
wilde eruit, een vlucht naar voren, 
want de partij stond in de peilingen 
zwaar op verlies. Nee, aan mijn tijd in 
het kabinet bewaar ik geen vrolijke 
herinneringen." 
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De stand van zaken 
Op 24 oktober 1966 zette de notaris zijn handtekening onder de statuten van de politieke partij Democraten 

'66. De Nederlandse parlementaire democratie kende een nieuwe loot. 

Vijfentwintig jaar later groeit de Demo
cratische vertakking na twee maal 
haast afgestorven te zijn tot aan het 
bladerdak van de parlementaire demo
cratieën wortelt de partij zich in het 
humus van de samenleving. Vraag is 
hoe diep de wortels zijn en hoe hoog 
de bomen groeien. De Democraat 
maakte met vertegenwoordigers van de 
partij de stand van zaken op. Groeien 
is leuk, maar wat doe je ermee; in de 
gemeenteraad, de provincie en Den 
Haag? Waarin onderscheidt D66 zich 
van andere partijen en is dat in de da
gelijkse praktijk ook waar te maken? 
En, hoe moet D66 zich voorbereiden 
op grotere verantwoordelijkheid zo de 
kiezer het wil? 

Ambtelijke bril 
Onze belangrijkste taak is het maken 
van een eigen analyse van de proble
men en ontwikkelingen in de samenle
ving, zegt de directeur van het Weten
schappelijk Bureau (SWB) van D66 
Christiaan de Vries. "Zowel onze blik 
op de wereld als de instrumenten die 
we inzetten om ordening te scheppen 
zijn dusdanig verambtelijkt, dat de po
litiek geen eigen betekenis meer kan 
geven aan de dagelijkse sores van de 
mensen en deze ook niet meer kan be
grijpen. Daarmee vervreemdt ze zich 
van die mensen en erger, verliest ze de 
grip op de gebeurtenissen." Het SWB 
werkt aan een programma om de partij 
los te weken van die ambtelijke bril. 
De Vries: "Wc hebben ons te dicht te
gen de overheid aangenesteld, met als 
gevolg dat wc als bestuurders de sa
menleving teveel opdelen in hokjes en 
deeltjes. De politiek heeft ook de grip 
verloren op het voortraject van de be
sluitvorming. Besluiten worden geheel 
voorgekookt in een vrij kleine veramb
telijkte wereld. De politiek komt er pas 
bij kijken als de besluitvorming pan
klaar is." In de SWB-brochure 'ldeeen 
over de vcranderende rol van politieke 
partijen' gedt secretaris politiek Hans 
jeekei aan hoc D66 'de spanning tus
sen levenspraktijk en bestuurscultuur' 
moet analyseren en verkleinen. D66 
moet een denktank worden, maat
schappelijke problemen eerder oppak
ken en de samenhang tussen verschil
lende thema's formuleren. jeekel: "Een 
partij moet de mogelijkheid bieden tot 
zelfonderzoek, reflectie en communi-

IJisCII,\sic over de rol van de politieke partijen op het jubileumsymposium van 20 september j.l. (fOto Dennis Sies) 

catie. Zij moet de ruimte waarborgen 
waarin mensen onafhankelijk van de 
bureaucratie de samenleving kunnen 
analyseren. Om dat debat te organise
ren moeten partijen hun structuur 
aanpassen. Zij moeten platforms wor
den; fora waarin mensen kunnen deel
nemen in steeds wisselende formaties". 

Doodzonde 
D66 moet meer een forum worden 
voor een samenhangende analyse van 
de samenleving, wat minder gericht op 
de politiek van alledag, meer gericht 
op overzicht en trends voor de toe
komst. Het is een prachtige conclusie, 
die drie jaar geleden al naar voren 
werd gebracht in het rapport 2001, een 
discussiestuk van een jonge lichting 
Democraten (waaronder dezelfde jee
kei), dat ergens in een la verdween. 
Dat is triest, maar begrijpelijk gezien 
de enorme groei van D66 bij de laatste 
drie verkiezingen. De partij heeft de 
handen vol aan juist die dagelijkse po
litieke beslommeringen. 
Een instituut dat zich aan de waan van 
de dag probeert te onttrekken is de Ad
viesraad, het discussieplatform van 
D66 dat zich maandelijks buigt over 
adviezen aan hoofdbestuur en fractie 
over middellange termijn problemen. 
De Adviesraad bestaat uit gekozen ver
tegenwoordigers uit de regio's van de 
partij. Cees van Spierenburg zit het 
presidium voor: "Wij geven vooral on
gevraagde adviezen aan het hoofdbe
stuur en de fracties, vanuit een genera-

listische visie. Ik vind dat we te weinig 
geraadpleegd worden. De Adviesraad 
dient ook als klankbord, bijvoorbeeld 
bij de standpuntbepaling over de Golf 
en de WAO, maar we zijn niet echt in 
staat partijdiscussies te starten. Het 
zou mooi zijn als de spin off van de 
discussie naar de afdelingen en regio's 
groter zou zijn, maar de partij heeft 
niet zoveel kader dat iedereen zich ook 
met de landelijke politiek kan bezig
houden. Als er een gebrek is aan dis
cussie over landelijke politiek op regio
naal en plaatselijk niveau, dan is dat 
niet zozeer een structuurprobleem, 
maar een cultuurprobleem. Op afde
lingsniveau is men druk zat met de on
dersteuning van de lokale politiek. Er 
is sinds kort wel sprake van een betere 
afstemming van de discussies. Zo 
wordt het voorjaarscongres over duur
zame ontwikkeling nu voorbereid op 
basis van een AR- advies over milieu en 
economie." 

Jumping to conclusions 
Om de ondersteuning van de Tweede 
Kamerfractie te versterken, die in de 
woorden van Van Mierlo 'met twaalf 
man de pretentie van een fractie van 
dertig moet waarmaken', en om het 
kader rond de Haagse politiek te ver
groten, is het project 'De organisatie 
van kennis' van start gegaan. Samen 
met de SWB wordt getracht gespeciali
seerde werkgroepen nieuw leven in te 
blazen, die concrete adviezen kunnen 
geven over de verschillende beleidster-
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reinen en een wat bredere visie kun
nen ontwikkelen. Peter Bos, voorzitter 
van de werkgroep justitie, merkt nog 
niet veel van die nieuwe werkwijze. 
Bos: "We hadden de hoop dat er met 
de komst van de nieuwe directeur iets 
zou veranderen, maar de notities wor
den steeds verhevener en staan steeds 
verder van de realiteit. Er wordt snel 
vergeten dat al het werk door vrijwilli
gers wordt gedaan. Die kun je niet 
overvragen. Waar we op zitten te 
wachten is een inventarisatie van de 
expertise in de partij. leder overzicht 
ontbreekt nu. Ook zou het SWB de uit
wisseling van ideeen tussen de werk
groepen moeten stimuleren. Dan ben 
je in staat praktijk en specialisme te 
koppelen aan een bredere visie die de 
portefeuilles overstijgt." 

Ondanks zijn kritische toon over de 
ondersteuning van de SWB is Bos te
vreden over het functioneren van de 
werkgroep Justitie. "Er zitten zowel 
specialisten in de werkgroep als gente
resserden die aan de Haagse politiek 
willen ruiken. 
Daarom kent de werkgroep algemene 
vergaderingen over de lopende vraag
stukken en bereiden een aantal kern
groepen standpunten voor over onder
werpen die nog niet op de politieke 
agenda prijken, over het vreemdelin
genbeleid, het strategisch strafrechte
lijk beleid en de 'niet-huwelijkse sa-

menlevingsvormen bijvoorbeeld. We 
benaderen daarbij ook mensen van 
buiten de partij, het is een soort omge
keerde lobby. Daarnaast worden de 
echte specialisten geraadpleegd over 
specifieke wetsontwerpen". Het verwijt 
dat D66 te weinig 'harde' standpunten 
zou hebben wijst de werkgroepvoorzit
ter van de hand. "We moeten niet net 
als de anderen de mentaliteit krijgen 
van het 'jumping to conclusions'. Het 
stellen van de juiste vragen maakt juist 
dat betrokkenen zich serieus genomen 
voelen. Aandacht voor de complexi
teit, de details en de nuance zijn juist 
onze sterke punten". Christiaan De 
Vries erkent 'dat het SWB nog niet 
naar wens draait', maar mist wel re
spons van de haast dertig werkgroepen 
op zijn pogingen om groepen deskun
digen te formeren ten behoeve van de 
politieke ondersteuning van de Kamer
fracties. De Vries: "We hebben een jaar 
nodig gehad om de SWB opnieuw op 
te zetten; het personeelsbestand, de or
ganisatie en de contacten. Het bureau 
werkt nu met anderhalve kracht on
dersteuning. Desondanks is de service 
beter dan ooit, maar we kunnen niet 
overal achteraan. Als werkgroepen om 
hulp verlegen zitten moeten ze contact 
opnemen met ons. Onze prioriteit is 
nu de leemte op te vullen in de onder
steuning van Kamerleden, dan richt je 
je niet op werkgroepen die al goed 
draaien." 

advertentie 

onzin 
Bij zijn aantreden als voorzitter van 
D66 bestempelde Ries jansen zichzelf 
als technisch directeur van de partij. 
De belangrijkste taak van het bestuur 
was in zijn ogen het orde op zaken 
stellen, de organisatie van de partij af
stemmen op de groei van D66 en het 
verbeteren van de faciliteiten voor le
den, vertegenwoordigers en bestuur
ders. Onder zijn leiding werd gewerkt 
aan verbetering van de dienstverlening 
van het secretariaat, er werd een be
stuurdersvereniging op poten gezet en 
gaat nu een ledenwerfcampagne van 
start onder het motto 'Soms lijkt niets 
zo moeilijk als lid worden van D66'. 
Die initiatieven oogstten lof, maar kri
tiek klonk de laatste maanden over het 
a-politieke karakter van het D66-be
stuur. Een reden voor het bestuur om 
dit jaar nog alle regiobesturen te bezoe
ken met de taak het politieke debat 
ook aan de basis te versterken. Vice
voorzitter politiekMarijke Augusteijn: 
"Het is echt onzin te beweren dat er 
binnen D66 niet over politiek gedis
cussieerd wordt. Het probleem is wel 
dat het resultaat van het politiek debat 
niet altijd doorklinkt in andere orga
nen. Er is te weinig doorstroming van 
de standpunten en ideeën, de interne 
communicatie is een groot probleem, 
dat willen we nu gaan organiseren. De 
uitkomst van de discusies moet hoog 
en laag bekend worden." Nu de partij-

Beter zicht op het wereldnieuws 
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Keesings Historisch Archief, 
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organisatie de electorale groei weer kan 
bijbenen ontstaat volgens Augusteijn 
meer ruimte voor discussie over 'wat je 
ons ideéengoed zou kunnen noemen'. 
Augusteijn: "Veel bestuurders zijn 
doorgeschoven naar gemeenteraden en 
provinciale staten, nieuwe fracties 
moesten wennen aan het raadswerk, 
de politieke ondersteuning op lokaal 
niveau moest georganiseerd. Nu dat 
loopt is er weer meer tijd voor het de
bat over de richting van de partij, de 
politieke situatie, bestuurlijke vernieu
wingen, democratisering en actuele 
politieke vraagstukken als duurzame 
ontwikkeling of de sociale zekerheid. 
Wij willen als hoofdbestuur de instru
menten aanreiken om dat soort discus
sies zinvol te voeren." 

Circuits 
Provinciegedeputeerde van Noord-Hol
land Els Eerman (Volksgezondheid en 
Maatschappelijk Welzijn) onderschrijft 
dat de standpunten uit de Kamer 
moeilijk doorsijpelen naar andere gele
dingen binnen de partij. En nog dra
matischer: "Ik weet eigenlijk niet of er 
nog ergens binnen de partij over in
houdelijke zaken wordt gesproken .... 
Misschien zit ik niet in de juiste cir
cuits, maar ik mis duidelijke standpun
ten. Bijvoorbeeld over ouderenbeleid 
of sociale zekerheid. Als je pretendeert 
naar de toekomst te kijken moet je in
houdelijke discussie voeren. Daarover 
wordt niet echt diep nagedacht. Dat 
vind ik benauwend. ledereen is zo be
zig met de waan van de dag." Ook de 
'polls' benauwen Els Berman. "Eerlijk 
gezegd, lees ik ze niet meer. We moe
ten ons nog vreselijk bewijzen. Hoge 
verwachtingen kunnen we niet waar
maken." Zelf zetelt Eerman sinds kort 
op het provinciale pluche. Wat is er 
concreet veranderd nu D66 in GS is 
vertegenwoordigd? Berman, weifelend: 
"Eh, niet zo veel vrees ik. De verhou
dingen zijn niet revolutionair veran
derd. D66 is in Noord-Holland nog 
steeds de vierde partij. Andere fracties 
zijn nu veel kritischer. Vooral de PvdA 
is gemotiveerd ons de grond in te 
stampen. En nieuwelingen in de fractie 
geven nog geen tegenwicht. Wat ik wel 
duidelijk merk- aan de ambtenaren
is dat ik binnen GS anders te werk ga. 
Ik wil dat er vanaf het begin overleg is 
met betrokkenen over beleidsvoorne
mens. Dat vonden de ambtenaren in 
het begin vreemd. Maar of dat wezen
lijk een ander beleid oplevert? Mijn 
voorganger was van de PvdA; ik was 
het meestaleens met het beleid." Zijn 
er dan geen typische D66-items waar
mee Eerman binnen GS kan scoren? 
"Tja, dat is de allermoeilijkste vraag die 
je kunt stellen. Er zijn items die on
middellijk ml't D66 worden geasso
cieerd- bijvoorbeeld het referendum -
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waarvan ik me afvraag of mensen er op 
zitten te wachten. Er is een algehele 
apathie tegen de politiek. De opkomst 
bij een referendum is meestal heel 
laag. Als we al moeten 'scoren', dan 
vind ik dat we moeten scoren in open
hartigheid en eerlijkheid. Een hou
ding." 
Eerman denkt dat het een groot voor
deel is dat D66 altijd naar draagvlak 
heeft moeten zoeken voor voorstellen. 
"Wij zijn niet gewend aan een eigen, 
vaste achterban zoals andere partijen. 
Ik denk dat de grootste op-
gave voor D66 is om de par-
tijleden in de samenleving te 
mobiliseren. De leden moe-
ten fungeren als antennes 
die de wensen en gevoelens 
opvangen. Intern moeten we 
de partij niet 'over-organise-
ren', dat werkt niet. Ik vind 
dat we heel toegankelijk 
moeten blijven." 

klaar liggen. Ik vind dat we die distan
tie ook moeten houden. D66-ers zijn 
eigenwijs in de goede zin van het 
woord. Individualistisch." Alofs denkt 
dat met name de 'andere mentaliteit' 
van D66 zal leiden tot meer vertrou
wen in de politiek. Het contact met de 
raadsfractie en 'het veld' is voor Alofs 
belangrijk als referentiekader. "Inhou
delijke discussies mis ik toch wel", zegt 
ook zij. "Plaatselijk heb je dat zelf in de 
hand. Maar landelijk steunen we nog 
op veel gedachtengoed uit 1966. We 

Dineke Westerdijk is fractie
voorzitter van D66 in Gro
ningen. Ze geeft resoluut en 
positief antwoord op de 
vraag of er echt iets veran
derd is sinds D66 in het Col
lege van B&W is vertegen
woordigd. "We hebben een 
fractie van zes op een raad 
van 39 zetels. Feitelijk heb
ben wij al tijdens de onder
handelingen er veel uitge
sleept: twee wethouders, een 
gemeentelijk ombusman en 
de instelling van een com
missie bestuurlijke vernieu
wing." Westerelijk heeft een 
praktische oplossing voor in
houdelijke discussies binnen 

Christiaan de Vries: politiek verliest grip (foto: Alexander Osten) 

de partij. "Die organiseer je toch zeker 
het beste zelf. Wij behandelen thema's 
tijdens afdelings-vergaderingen. Bin
nenkort praten wij bijvoorbeeld over 
de kerntaken van de gemeente. Heel 
boeiend." Ongewild geeft Westerelijk 
een voorbeeld van wat zij de 'D66-ma
nier' noemt: "als je zelf zaken regelt en 
organiseert, weet je tenminste dat het 
gebeurt." Dineke: "Op provinciaal ni
veau zijn er ook initiatieven geweest 
voor een discussieplatform. Om erva
ringen uit te wisselen. Dat is mislukt. 
Dat zit ook in de mensen die wij aan
trekken. We zijn individualistisch. En 
er zit een vleugje anarchie in de partij. 
Dat is inherent aan de partij. D66 laat 
zich niet goed organiseren." 

Wethouder Marja Alofs van Nijmegen 
zegt meestal tegen mensen die D66 on
duidelijkheid verwijten, "dat wij inder
daad een probleem van alle kanten 
willen bekijken. Om daar van te leren. 
D66 is van oudsher een wat elitaire 
partij. Wij hebben nooit standpunten 

moeten verder denken. Veel inhoude
lijke discussies zijn gedoemd te misluk
ken omdat we zo ongeveer wel denken 
te weten van elkaar wat we er van vin
den." Die individualistische houding 
staat goede overlegvormen in de weg. 

"Andere partijen- en natuurlijk met 
name het CDA - hebben hele goede 
netwerken. De afstand tussen Den 
Haag en lokale afdelingen is binnen 
onze partij te groot. Met het weten
schappelijk bureau SWB is er nauwe
lijks contact." Snel groot groeien is 
griezelig, meent Alofs. "Het is eigenlijk 
nooit de bedoeling geweest om een 
echte politieke partij te worden. Als 
half Nederland zegt D66 te willen gaan 
stemmen, zegt dat meer over de poli
tiek en Nederland, dan over D66." 

Lennart van der Meulen 
Peter van den Besse/aar 



De lijdensweg van de WAO 
Nadat het PvdA-congres zijn twijfels gesmoord had in de angst voor de chaos, kon de WAO haar 

lijdensweg vervolgen. Tijdens de Algemene Beschouwingen werden de opgeworpen stellingen 

alleen nog maar dieper uitgegraven. 

Na alle retoriek van voor het PvdA
congres was er van een open debat 
over de WAO en Ziektewet nauwelijks 
meer sprake. Terwijl het kabinet ge
woon de op 27 augustus aangekondig
de wetgeving voorbereiden. De PvdA
fractie zal, op verzoek van het congres, 
op zoek moeten naar een oplossing 
voor de onomkeerbare gevallen. 

voorstellen. Dat pakket, maar dan aan
gescherpt willen wij uitvoeren. Opval
lend is overigens dat de PvdA blijkbaar 
minder zwaar tilt aan de duurbeper
king in de WAO, terwijl daarmee de 
WAO feitelijk wordt afgeschaft zonder 
dat er zicht is op een nieuw 
stelsel". 
De ultieme concessie die de PvdA van 

Van Mierlo licht het standpunt over de WAO toe op het GPO-congres (foto Dennis Sies) 

het kabinet loskreeg was de 
toezegging dat de kortingen 
worden teruggedraaid zodra 
het aantal WAO-ers terug is 
op het niveau van 1989. 
Maar Schimmel is bang dat 
de gekozen opstelling het 
terugdringen van het aantal 
WAO-ers onnodig zal vertra
gen. "Volumebeleid maakt 
alleen kans als de sociale 
partners er hard aan mee
werken maar in het huidig 
sociaal klimaat kan je dat 
wel vergeten. Bovendien 
moet er verandering komen 
in de bestaande uitvoering
spraktijk van de WAO." 
Binnen D66 werd het WAO
standpunt de afgelopen we
ken uitgebreid besproken op 
een, speciaal voor de WAO 
ingelaste, vergadering van 
de Adviesraad op 31 augus
tus en tijdens de jaarverga
dering van D66-vertegen
woordigers in gemeentera
den en provinciale staten 
(het GPO) drie weken later. 
Hans van Mierlo en Arthie 
Schimmellichtten daar de 
lijn van de fractie toe. Het 
uitgangspunt voor de fractie 
is dat het probleem moet 

Tijdens zijn veldtocht tegen de eigen 
troepen om de plannen van het kabi
net te verdedigen schoot Kok regelma
tig pijlen af op de 'onduidelijke' plan
nen van D66 en de FNV. D66 riep vol
gens Kok wel dat het anders kon, maar 
kwam niet over de brug met een door
wrochte aanpak van de WAO, die in
grepen in hoogte en duur van de uitke
ringen overbodig zou maken. D66-Ka
merlid Arthie Schimmel: "Kennelijk 
begrijpt Kok nog steeds niet onze be
nadering. De SER had in het voorjaar 
bijna overeenstemming over een pak
ket volumemaatregelen dat meer op 
zou leveren dan de huidige kabinets-
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worden opgelost waar het wordt ver
oorzaakt: in het volume. Pas als on
omstotelijk vaststaat dat met volume
maatregelen alleen de benodigde cul
tuuromslag niet gerealiseerd kan 
worden moet er ingegrepen worden in 
de hoogte en de duur. Hans van Mier
lo: "Zolang niet bewezen kan worden 
dat het buitensporig gebruik van de 
WAO veroorzaakt wordt door de hoog
te van de uitkeringen, zal het kabinet 
de samenleving duidelijk moeten ma
ken dat het er alles aan heeft gedaan 
om met volumemaatregelen het ge
bruik terug te dringen voordat het met 
prijsingrepen komt. Overigens dient 

nu al wel de wetgeving voorbereid te 
worden." Zowel de Adviesraad als het 
GPO onderschreven deze lijn van de 
fractie. 

Inmiddels heeft de fractie aandacht ge
vraagd voor twee meer structurele wij
zigingen van de WAO: de stelselwijzi
ging en de herziening van de uitvoe
ring van de regeling. En van de opties 
voor een nieuw stelsel van sociale ver
zekering is een toekomstige basisvoor
ziening van overheidswege en een aan
vullende mogelijkheid tot bijverzeke
ren (voor ziekte, arbeidsongeschiktheid 
en misschien ook werkloosheid). Be
langrijkste voorwaarde van zo'n stelsel 
is wel dat het voor iedereen toeganke
lijk is én dat de (collectieve) lastendruk 
niet toeneemt, meent Schimmel. 
"Door sommigen- de VVD bijvoor
beeld - wordt verwezen naar de zelf
standigen die zelf mogen bepalen of zij 
zich aanvullend verzekeren. Zo moet 
het dus niet want slechts eenderde van 
alle zelfstandigen kan zich de hoge 
verzekeringspremie veroorloven." In
middels buigt een SWB-werkgroep zich 
over de hoofdlijnen van een nieuw 
stelsel. Voor het terugdringen van het 
oneigenlijk gebruik van de WAO op 
korte termijn bieden dit soort exerci
ties echter geen oplossing. 
Volgens de D66-fractie kan dat onei
genlijk gebruik alleen worden tegenge
gaan door het beheer van werkgevers
en werknemersorganisaties over de uit
voeringsorganisaties door beter te con
troleren. Arthie Schimmel: "De moei
lijkste beslissing gaat het kabinet uit de 
weg omdat het niet aan de autonomie 
van de sociale partners wil komen. 
Maar de WAO is juist zo'n onbeheers
baar probleem geworden omdat de 
overheid te lang afzijdig is gebleven. 
Daarom achten wij een controle op de 
uitvoeringsorganisaties onontkoom
baar. Daarvoor zijn verschillende mo
gelijkheden denkbaar; je kan denken 
aan een onafhankelijke inspectie, een 
controlerend overheidsorgaan of aan 
tripartisering van de uitvoeringsorgani
saties. We hebben hierbij wel een voor
keur maar die is niet principieel. Wel 
principieel is onze opvatting dat uit 
maatschappelijk oogpunt de uitvoe
ringsorganisaties niet alleen meer een 
zaak kunnen zijn van de werkgevers en 
werknemers." 



Kabinet verspilt politieke energie 
"Terugkijkend op het afgelopen half jaar moet ik vaststellen dat het kabinet op de meeste momenten onbevredi

gend heeft gefunctioneerd, met een ongehoord beslag op de politieke energie van iedereen." Dat was de conclu

sie van D66-fractievoorzitter Hans van Mierlo aan het eind van zijn algemene beschouwing die in het teken 

stond van wereldschokkende internationale ontwikkelingen, tegenstrijdige bezuinigingen en een nieuwe impuls 

voor het milieubeleid. 

De fractie van D66 heeft bij de vorige 
week gehouden algemene beschouwin
gen een fundamentele wijziging voor
gesteld van het belastingstelsel. Uit
gangspunt daarbij is de belasting van 
vervuiling en verspilling in plaats van 
de belasting op arbeid. De fractie deed 
dit voorstel naar aanleiding van de ver
ontrustende conclusies van de Club 
van Rome en het rapport Zorgen voor 
Morgen !I en vanwege de kritiek op de 
drastische verhoging van de milieu-

Foto Dennis Sies 

heffing op energieverbruik, die te veel 
op de schouders van enkele grote ener
gieverbruikers drukt. De fractie vroeg 
het kabinet een onderzoek in te stellen 
naar een nieuwe belasting, 'waarin bij 
voorkeur alle hoofdthema's van het 
NMP een rol spelen'. 

Van Mierlo tijdens zijn algemene be
schouwingen: "Zo wordt het principe 
'de vervuiler betaalt' zo zuiver moge
lijk toegepast. Maar er zijn meer voor
delen aan verbonden: stabiliteit in de 
inkomsten, gematigde tarieven per on
derdeel en de mogelijkheid om deze 
belasting gefaseerd in te voeren. Het is 
de bedoeling dat deze inkomsten wor
den teruggegeven door de belasting op 
arbeid te verminderen. Wij denken dat 
deze wijziging een belangrijke bijdrage 

kan leveren aan de invulling van het 
begrip 'duurzaamheid'." 

Mild oordeel 
Het oordeel van D66 over de financiële 
onderbouwing van de Miljoenennota 
was mild. "Vergeleken met vorig jaar is 
het kabinet is er in geslaagd een begro
ting in te dienen met een veel solidere 
dekking", concludeerde Van Mierlo. 
Maar de fractie uitte grondige kritiek 
op de inhoud van het beleid: "Glans 

en gloed van hoofddoelstellingen, 
speerpunten, prioriteiten en boegbeel
den zijn veelal gedoofd." Van Mierlo 
hekelde de tegenstrijdigheden in het 
gepresenteerde beleid. Terwijl de werk
loosheid stijgt worden de les- en cur
susgelden verhoogd, wordt op de stu
diefinanciering beknibbeld, wordt 
zwaar bezuinigd op de technologiesub
sidies en wordt de subsidie aan de bu
reaus voor de arbeidsvoorziening met 

Erfrecht 

150 miljoen gulden gekort. Het project 
van de sociale vernieuwing lijdt onder 
bezuinigingen op welzijnsvoorzienin
gen en de stadsvernieuwing. De fractie 
sprak zich uit tegen de bezuinigingen 
van 290 miljoen op de gehandicapten
zorg. Van Mierlo: "Dit voornemen 
steekt schril af tegen de voortdurende 
verklaringen van het kabinet om de 
onomkeerbare gevallen in de WAO te 
ontzien. Ze worden nu dubbelop aan
gepakt met lagere uitkeringen en min
der hulp." 

De D66-fractie riep het kabinet op om 
in het najaarsoverleg met de sociale 
partners met nieuwe voorstellen te 
komen om de arbeidsparticipatie te 
verhogen. Van Mierlo: "Arbeidstijdver
korting onder gelijktijdige bedrijfstijd
verlenging moet opnieuw bespreekbaar 
worden. Zeker nu het CPB verwacht 
dat het aantal deeltijdbanen zal afne
men. Als dat mede komt door de nog 
steeds niet optimale rechtspositie van 
deeltijdwerkers, bijvoorbeeld op het 
gebied van de pensioenen, dan is het 
tijd voor nieuwe kaderwetgeving op 
dat gebied." Na een laatste oproep aan 
het kabinet om het volumebeleid ten 
aanzien van de WAO niet te frustreren 
door halstanig vast te houden aan de 
kortingen op de duur en hoogte van de 
uitkeringen, drong D66 aan op het 
weghalen van de controle op de WAO
wetgeving bij werkgevers en werkne
mers. "Volumemaatregelen zijn ge
doemd te mislukken als er geen schei
ding komt tussen uitvoering en 
controle van de wetgeving", aldus Van 
Mierlo. 

Levensvatbaar 
De fractievoorzitter van D66 ging uit
gebreid in op de internationale ont
wikkelingen, die 'zich in zo'n snel tem
po aandienen, dat we nauwelijks de 

De Tweede Kamerfractie is op zoek naar een student notarieel recht, die -bijvoor
beeld i het kader van een sriptie- de fractie behulpzaam kan zijn bij de schriftelijke 
voorbereiding van de lnvoeringswet voor het nieuwe erfrecht in het NBW. 
Schriftelijke reacties graag binnen twee weken naar Gerdine Rodenburg, beleids
medewerker Justitie, Tweede Kamerfractie D66, Postbus 20018, 2500 EA Den Haag. 
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gelegenheid hebben de betekenis ervan 
te verwerken en richting te geven. Hij 
sprak zijn steun uit voor de lijn die 
Van den Broek volgt ten aanzien van 
de Balkan, ondanks de scepsis van de 
fractie over de levensvatbaarheid van 
het oude Joegoslavië. Hij schatte de 
kans klein 'dat een levensvatbare sa
menwerking tussen de verschillende 
bevolkingsgroepen tot stand kan ko
men door het met geweld voorkomen 
van de desintegratie van bovenaf'. Met 
het schrikbeeld voor ogen van een 
'steeds verder gaande versplintering' 
bepleitte Van Mierlo het creëren van 
grotere verbanden van onderop, tussen 
onafhankelijke eenheden, met demo
cratische waarborgen voor minderhe
den. Van Mierlo drong aan op een gro
tere rol van het Hof van de Rechten 
van de Mens bij het ook in West-Euro
pa inhoud geven aan begrippen als het 
recht op zeltbeschikking, soevereiniteit 
en staat, rechten van minderheden en 
rechten en plichten tot integratie. 
Van Mierlo waarschuwde naar aanie
ding van het EPU-debacle van het Ne
derlands voorzitterschap niet van euro
extase in eurocynisme te vervallen. 
Zijn kritiek richtte zich niet zozeer op 
de inhoud van het Nederlandse voor
stel, dat in grote lijnen de gevoelens 
van de Kamer over een federatief Euro-

pa weerspiegelde, als wel het late tijd
stip van indiening, de verkeerde in
schatting van de acceptatiegraad en 
het te Jaag opspelen van het voorstel. 
Dat laatste weet Van Mierlo aan de 
competentiestrijd tussen de departe
menten van de minister-president en 
de minister van buitenlandse zaken. 
Hij verzocht de regering daarom 'de 
manoevreerruimte van de minister
president drastisch te verruimen'. Lub
bers moet Europa intrekken om steun 
te mobiliseren en compromissen te 
zoeken, al druist dat in tegen de Neder
landse constitutie. Van Mierlo reageer
de furieus op het initiatief van Frank
rijk en Duitsland om een apart overleg 
over de EPU, de Europese Politieke 
Unie, te organiseren en noemde het 
een 'vernedering door onbehouwen 
gedrag' van het Nederlands voorzitter
schap. Hij stelde de regering voor het 
probleem zo snel mogelijk aan de Raad 
van Ministers voor te leggen, omdat in 
zijn ogen niet alleen het voorzitter
schap van kleine landen in het geding 
is, maar eigenlijk het functioneren van 
de hele Raad. 

Marshall-plan 
D66 drong aan op bundeling van de 
westerse steunprogramma's voor Oost
Europa tot een Marshallplan, waardoor 

ook de samenwerking tussen Oosteuro
pese landen en volkeren bevorderd 
kunnen worden. Alleen zo kan de EG 
de voorwaarden scheppen voor een 
verdere uitbreiding van de Gemeen
schap. In dat kader stelde de fractie 
voor om het budget van het Oost-Eu
ropa Programma met 100 miljoen gul
den te verhogen. 

Van Mierlo waarschuwde voor paniek
reacties op de 'nieuwe verschijnings
vorm van de afschuwelijke ongelijk
heid in de wereld', de toenemende mi
gratie. Hij bepleitte een zoveel 
mogelijk Europees beleid op drie ni
veau's: gericht op de vluchtlanden zelf, 
een duidelijk toelatingsbeleid en een 
beleid gericht op de integratie van hen 
die zijn toegelaten. Opnieuw drong de 
D66-fractie in dat kader aan op het te
rugbrengen van het ontwikkelingsbud
get op 1 ,S'?ü van het netto nationaal 
inkomen. Tevens vroeg de fractie om 
heldere criteria voor toelating van 
vreemdelingen en meer initiatieven 
van de regering om in de lijn van het 
WRR-advies over het Allochtonenbe
leid daadwerkelijke integratie van niet
Nederlandse ingezetenen mogelijk te 
maken. 

Lennart van der Meulen 

Wat zijn toezeggingen in de 
Eerste Kamer waard? 
Het politieke primaat ligt bij de Tweede Kamer, de Eerste Kamer dient zich in hoofdzaak bezig te houden met 

het toetsen van wetsontwerpen aan rechtszekerheid en inhoudelijke consistentie. Dat dit fraaie uitgangspunt 

tot bizarre situaties kan leiden bewees het debat over de verhoging van het huurwaardeforfait. 

De botsing tussen Kaland, de CDA
fractieleider en minister-president Lub
bers monden uit in het dreigen met 
een kabinetscrisis, puur politiek dus. 
Dat de D66-fractie onder druk van 
deze dreiging voor gestemd zou heb
ben is natuurlijk onzin. Wonen in Ne
derland wordt duurder. 

Dat was het uitgangspunt van de kop
peling tussen de huurverhoging van 
S,S'Jib en de- althans volgens de rege
ring- evenredige verhoging van het 
huurwaardeforfait. 
Dit wetsvoorstel is inhoudelijk zo 
slecht onderbouwd dat het bij le toet
sing inhoudelijk getoetst zou worden 
geen schijn van kans maakt te worden 
aangenomen. De werkelijke reden dat 
de nieuwe 12 persoonsfractie uiteinde
lijk niet tegen stemde was dat de rege
ring een drietal doorslagevende toezeg-
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gingen deed. Twee door ons ingedien
de moties werden overgenomen De 
eerste betreft een onderzoek dat een 
goede vergelijking in de tijd (dus niet 
over slechts één jaar) tussen de woon
Jast bij koop dan wel huur mogelijk 
maakt. 

De tweede motie had betrekking op 
het probleem waarin ouderen met een 
eigen huis terecht dreigen te komen. 
Zij hebben hun hypotheek afbetaald 
en dus geen rente aftrek meer. Daar
mee wordt bereikt dat de woonlasten 
hogere leeftijd (na pensioenering) aan
gepast zijn op de woonlast aan te pas
sen aan het lagere inkomen. Omdat 
door inflatie hun huis meestal in waar
de gestegen is komt men toch al auto
matisch in een hogere schijf van het 
huurwaardeforfait terecht. 
De D66-fractie pleitte daaromvoor een 

aftopping, zodat het fictief inkomen 
(huurwaardeforfait) uit het eigen huis 
niet meer bedraagt dan 20'7b van het 
belastbaar inkomen. Behalve deze twee 
concessies verkregen wij nog een be
langrijke toezegging met betrekking tot 
de inflatie. Lubbers persoonlijk deed de 
toezegging dat wanneer de inflatie ho
ger zou blijken te zijn dan 2,5'Vc,, waar
van in het wetsontwerp sprake is de re
gering een wijzigingsvoorstel zou in
dienen om de huurwaardeforfait per 1 
Januari 1992 aan te passen, hetgeen 
betekent minder te verhogen. Inmid
dels is de Miljoenennota verschenen, 
waarin melding gemaakt wordt van 
een inflatiepercentage van 3,25. 

Zou de regering echt hopen dat nie
mand naleest wat in de Eerste Kamer 
wordt toegezegd. Wij hebben voor de 
zekerheid maar vast vragen gesteld. 



Agenda congres 
2 november 1991 
Krasnapolski Amsterdam 

13.00-13.05 1. Opening door partijvoorzitter 

13.05-13.20 2. Benoeming notulen- en stemcommissie 
3. Toelichting op stemprocedures 
4. Financien: jaarrekening 1990 en 

begroting 1992 

13.20 Opening stembussen 
(De ongeveer 50 kandidaten voor besturen 
en commissies zijn verzocht hun kandida 
tuur schriftelijk toe te lichten) 

13.20-13.40: 5. Actuele politieke moties 

13.40-13.45: 6. Overhandiging JO-boek 

13.45-14.30 7. Presentatie bestuurdersvereniging 

14.45 Sluiting stembussen 

14.45-16.00 8. Discussie met buitenlandse gasten 
o.l.v. Laurens Jan Brinkhorst 

16.00-16.45 9. Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 

16.45-17.00 10. Uitslag stemmingen 

17.00 11. Sluiting congres 
Opening feest 

Wie is wie op de ALV? 
Congresvoorzitters: Marjan Vegt, Michel Jager 

Notulencommissie: Tessa Martens, Lotti Smit 

Stemcommissie: Paul Wessels (vz) 

Rapportagecommissie: Wim Letsehert 

Bestel snel uw kaar
ten voor het jubi
leumcongres I 
Gebruik de aangehechte kaart 
voor het bestellen van uw jubi
leum-congreskaarten. Maar doe 
dat snel. Voor het eerst geldt na
melijk: vol is vol! Er is nog maar 
een beperkte hoeveelheid kaarten 
voorradig! Zonder kaart blijven de 
deuren dicht. 
Omdat D66 25 jaar geleden in Kra
snapolsky is opgericht, worden 
jubileumcongres en feest daar ge
houden. In de grote zaal kunnen 
maximaal 1000 personen. In de 
aangrenzende zalen kunnen nog 
eens 800 personen via video
schermen het congres volgen. 

Uw bestelling van congreskaarten 
moet aan de volgende spelregels 
voldoen: 
- contante betaling via bij te slui
ten girobetaalkaart of bankche
que 
- bestellingen moeten voor vrijdag 
25 oktober binnen zijn 
- uw kaart moet voor en achter in
gevuld worden 
- geen telefonische bestellingen 
mogelijk 

Mocht uw aanvraag te laat binnen
komen of zijn er geen kaarten 
meer voorradig, dan sturen wij uw 
betaalkaart direct retour. 

De in het hart van deze Democraat 
bijgevoegde antwoordkaart is een 
extra manier om uw kaarten voor 
het congres binnen te krijgen. 
Heeft u naar aanleiding van de De
mocraat-bijlage van vorige keer 

'*--t,&&e;&?I*-"'~'*""--''L1;-,J-MizYmn-'J&:;g-rsY!!ii!!!Jif1(fliC%%:rw--mmt -IISmwm®iimrumruwmtm geld gegireerd, of heeft u van de 
aanbieding van Arke gebruik ge-

loto: lkiiiiÎ'> .\in 

Inhoud congres
bijlage 

p. 2-6 Rekening '90 
Begroting '92 

p. 7-19 Overzicht kandidaten 
besturen en commissies 

Vergeet niet uw lid
maatschapskaart 
mee te nemen naar 
het congres! 



KPMG Klynveld Accountants 

Aan het Hoofdbestuur van de 
vereniging Politieke partij Democraten 66 

Den Haag 

Geacht bestuur, 

Haarlem, 31 mei 1991 

Van Eedenstraat 16 
Tel.: 023-152215 

Ingevolge uw opdracht tot controle van de jaarrekening brengen wij u 
hierbij rapport uit omtrent onze bevindingen. 

Accountantsverklaring 

Wij hebben de jaarrekening 1990 van de Vereniging Politieke Partij 
Democraten 66 te Den Haag, gecontroleerd. Dit onderzoek is verricht in 
overeenstemming met algemeen aanvaarde controlegrondslagen. 

Op grond van dit onderzoek zijn wij van oordeel dat deze jaarrekening 
een getrouw beeld geeft van de grootte en de samenstelling van het ver
mogen van de vereniging op 31 december 1990 en van het resultaat over 
1990. 

In de jaarrekening Z1Jn de jaarrekeningen van de - zelfstandig optreden
de- regio's en afdelingen niet begrepen. 

Wij zijn gaarne bereid u nadere toelichtingen te verstrekken. 

Hoogachtend, 

L ./. J , 
\ ' ----' y _ ... 

J. · .. ~ 

Ref.: Th. Boomsma 

J.l.Ol85 

JAARREKENING 1990 

Toelichting algemeen 

Het jaar 1990 was financieel gezien geen slecht jaar. De inkomsten zijn, 
als gevolg van de groei van de partij, over de hele linie gestegen. 
De meeste uitgaven zijn in de hand gehouden, zij het dat het Hoofdbestuur 
sommige lasten bewust heeft laten stijgen. Dat betreft in de eerste plaats 
de personeelslasten. Door de groei van de partij moet de dienstverlening 
van het Partijbureau worden uitgebreid. 1n 1990 is daarmee een begin gemaakt. 
Tevens is de huisvesting duurder geweest. Dit is incidenteel: er is veel 
materiaal afgeschreven. De derde post die hoger is uitgevallen dan was 
begroot is de afdracht aan de regio's. Dat komt doordat deze gekoppeld is 
aan het ledental. 

Advjes Financiële Commissie over de Jaarrekening 1990 

Volgens artikel 82lid2 van het Huishoudelijk Reglcment heeft de Financiële 
Commissie van van D66 onder andere de taak de Algemene Ledenvergadering 
advies uit te brengen over de goedkeuring en vaststelling van de begroting, 
de jaarrekening en de overige financiële aangelegenheden. 

De Financiële Commissie adviseert de ALV van D66, in vergadering bijeen op 
2 november 1991 te Amsterdam, de jaarrekening over 1990 ongewijzigd goed 
te keuren en vast te stellen. 

Namens de Financiële Commissie, 

Ada Vermeer-Janse, voorzitter 
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VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

BALA.'iS PER 

ACTIEF 

VASTE ACTIVA 

Materiële vaste activa 

Kantoorgebouw 
Kantoorinrichting en -machines 

VLOTTENDE ACTIVA 

Voorraad brochures enz. 

Vorderingen 

Tweede Kamerfractie, Den Haag 
Jonge Democraten, Den Haag 
Stichting Wetenschappelijk 
Bureau D66, Den Haag 
Stichting Politiek Scholings
en Vormingsinstituut D66, 
Den Haag 
Stichting Instituut Vorming en 
Samenwerking Midden- en Oost
Europa D66, Den Haag 
Depotbedrag P.T.T. 
Contributies 1990, resp. 1989 
Subsidie omroep 
Overige vorderingen en 
overlopende activa 

Liquide middelen 

31 december 1990 
f 

270.600 

270.600 

P.M. 

7. 573 
11.864 

13. 580 

30.616 

143.382 
8.000 

21.377 
59.936 

63.073 
--

359.401 
-------

338.282 
---

697.683 
---
968.283 

========= 

31 december 1989 
t 

270.600 
39.960 

P.M. 

45.865 
8. 779 

9. 677 

13.565 

8.000 
5.895 

2 7. 136 

37.854 
---
156.771 
-------

505.724 
-------
---

f 

310.560 

662.495 
---
973.055 

PASSIEF 

VERMOGEN 

Vereniging: Kapitaal 
Verliessaldo 
Algemene reserve 

Verkiezingsfonds 
Contributiefonds 
Oost-Westfonds 

VOORZIENINGEN 

Groot onderhoud gebouw 
Algemeen 
RIV-voorziening 
Jubileumvoorziening 
Reorganisatie partijbureau 

LANGLOPENDE SCHULDEN 

Hypotheek 

KORTLOPENDE SCHULDEN 

Vooruitontvangen contributies 
Aflossing hypotheek 
Crediteuren 
Belastingen en premiën sociale 
verzekeringen (fiscus) 
Premiën sociale verzekeringen (GAK) 
Pensioenpremiën 
Overige schulden en overlopende 
passiva 

31 december 1990 31 december 1989 
f f 

20.000 

226 

127.965 
43. 200 
l. 120 

34.048 
200.000 

23. 192 
25.000 
40.000 

49.692 
11. 2 35 

141.237 

19.752 
98 

12.000 

100.042 

20.226 

172.285 

f f 

20.000 
ï. 16.567 

59. 107 

64.000 
137.000 

24.947 

3.433 

59.107 

322.240 225.947 

119.476 130.711 

334.056 

968.283 

282.344 
11. 235 

114.156 

12.339 
5.033 

370 

128.380 
553.857 

973.055 

~= 
~~ ~ -
:z 

t::J::j 

0..:> 

;c::~ 

~~ ~ -
"" 



VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

STAAT VAN LASTEN EN BATEN 

LASTEN 1990 1989 
Werkelijk Begroting Werkelijk 
f f f 

Personeelskosten 403.121 268.650 274.998 

Kosten secretariaat 139.290~ 131.400 
157.748 

Huisvestingskosten 29.596 ll. 542 

Kosten Hoofdbestuur en 
Adviesraad 

- Declaraties middels schenkingen 147.776 P.M. 53.624 
- Betalingen 85.362 95.950 95. 192 

Democraat 77. 236 80.000 71.071 

Publiciteitskasten 21. 886 10.500 8.373 

Politiek Emancipatie 
Activerings Centrum 2.291 2.600 l. 918 

Algemeen 

- Bijdragen aan de regio's 98.014 89.500 87.270 
- Bijdrage aan Verkiezingsfonds 85.000 75.000 75.000 
- Subsidie Stichting Wetenschappelijk 

Bureau D66, Den Haag 58.000 58.000 58.000 
- Subsidie Stichting Politiek 

Scholings- en Vormingsinstituut 
D66, Den Haag 60.000 60.000 60.000 

- Subsidie Jonge Democraten, Den Haag 25.000 25.000 25.000 
- Accountantskosten 21.013 20.000 17.000 
- Onvoorzien 9.000 
- Activiteiten aan de basis 7.580 10.000 7. 177 
- Diverse lasten 7. 972 5.000 12.517 
- Inhaaltekort 9.400 

Toevoeging aan voorziening jubileum 25.000 
----

Totaal lasten 1. 294.137 950.000 1.016.430 
Voordelig saldo 16.793 -

Totaal 1.310.930 950.000 1.016.430 
========= ======= ========= 

BATEN 1990 
Werkelijk 
f f 

Algemeen 

- Contributies l. 056. 202 
- Nagekomen contributies 

voorgaande jaren ll. 942 
- Diverse bijdragen: 

Boven f 2.500 
Beneden f 2.500 310 310 

- Schenkingen middels 
declaraties: 

Boven f 2.500 49.300 
Beneden f 2.500 97.476 

147.776 ---
- Rente 45.066 
- Opbrengst speciale acties 48.307 
- Diverse baten 1. 327 

Totaal baten l. 310.930 

Nadelig saldo -

Totaal 1.310.930 
========= 

Begroting 
f 

880.000 

10.000 

2.500 

P.M. 
12.500 
40.000 

5.000 
----
950.000 

-
----
950.000 
======= 

1989 
_!!erkelijk 
f 

873.110 

7.283 

3. 151 

30.256 
23.368 

29.050 
28.535 

5.908 

1.000.661 

15.769 
---
1.016.430 
========= 
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VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

TOELICHTING BEHORENDE TOT DE JAARREKENING 

Waarderingagrondslagen en grondslagen voor de resultaatbepaling 

Balans per 31 december 1990 

1. Tenzij anders vermeld zijn de activa en passiva opgenomen voor de nomi
nale bedragen. 

2. Materiële vaste activa 

~~~~~~~~~~~~ 
Gewaardeerd op basis van de actuele waarde volgens taxatie door externe 
deskundigen. Taxatie heeft plaatsgevonden op 21 december 1989 en zal 
1 x per 5 jaar worden herhaald. 

~~~~~~~i~~~~~~~~g-~~-~~~~i~~~ 
Opgenomen voor de aanschaffingswaarde, onder aftrek van lineaire af
schrijvingen, berekend op basis van de aanschaffingswaarde en de 
geschatte economische levensduur. 

3. Vlottende activa 

Voorraad brochures enz. -----------------------
Is P.M. opgenomen. 

4. Vermogen 

y~~~~~~~~~~~~~~~ 
Betreft naast het saldo ultimo vorig boekjaar, de in het boekjaar ont
vangen bijdragen e.d. en een bijdrage uit de partijkas onder aftrek van 
de uitgaven ter zake van de in het boekjaar gehouden c.q. in de toekomst 
te houden verkiezingen. 

Contributiefonds ----------------
Het contributiefonds wordt gevoed door bijdragen van partijleden die in 
enig jaar f 3.000 of meer aan contributie hebben betaald. Zij zijn voor 
de duur van hun lidmaatschap vrijgesteld van contributieverplichtingen. 
Elk jaar wordt aan dit fonds 10% onttrokken. 

VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

TOELICHTING (vervolg 1) 

Oost-Westfonds -------------
Dit fonds betreft vrijwillige bijdragen van leden ter stimulering van 
politieke activiteiten ten behoeve van politieke groeperingen in Midden
en Oost-Europa. 

5. Voorzieningen 

~~~~~-~~~~~~~~~-~~~~~~~~~~~~~ 
De voorziening wordt bepaald op grond van een schatting van in de 
toekomst te plegen groot onderhoud. 

~!Y:~~~~~~~~~~g 

Betreft het verschil tussen de ontvangen vergoedingen 1988 en de 
werkelijk uitgegeven bedragen welke krachtens artikel 102 van de 
Mediawet gereserveerd mogen worden voor de uitzendingen in de komende 
jaren. 

~~~~!~~~~~~~~~~~~~ 
De voorziening is opgenomen ter dekking van de kosten van de viering van 
het 25-jarig bestaan van D66. 

~~~~g~~~~~~~~-P~~~~i~~~~~ 
Deze voorziening is bedoeld ter dekking van de eenmalige kosten van de 
verandering en versterking van de centrale organisatie van de partij, in 
het bijzonder van het partijbureau. 

6. Langlopende schulden 

~lP~~~~~~ 

De in 1979 afgesloten hypotheek, oorspronkelijk groot f 350.000, is per 
28 februari 1989 verlengd voor een periode van 5 jaar op basis van 120 
maanden annuïteit. Bevendien heeft per die datum een extra aflossing van 
f 100.000 plaatsgevonden. 
De rente bedraagt voor de nieuw afgesloten lening 7,4% per jaar (daar
voor 9,3%). 

Staat van lasten en baten over 1990 

1. Lasten 

Komen ten laste van het boekjaar waarop zij betrekking hebben. 
Onder personeelskosten is een voorziening van f 103.000 begrepen. 

2. Afschrijvingen 

Kantoorinrichting en -machines: Lineaire afschrijving over de aanschaf
fingswaarde, c.q. taxatiewaarde: 20-33 1/3% per jaar. 
Gezien de geschatte actuele waarde is besloten tot een éénmalige extra 
afschrijving. 
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VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

TOELICHTING (vervolg 2) 

3. Pensioenpremie 

De vereniging heeft ingaande 1 januari 1980 een pensioenverzekering 
afgesloten voor haar werknemers. 
Inkoop van voorliggende jaren vindt niet plaats. 

4. Baten 

Als baten van een boekjaar worden verantwoord de op dat boekjaar 
betrekking hebbende ontvangsten, ook wanneer deze in een ander boekjaar 
worden ontvangen, met uitzondering van ontvangen giften, donaties en 
bijdragen waarvoor het kasstelsel wordt gehanteerd. 

'Il Mutaties verkiezingsfonds 

31 december 1990 
f f f 

Saldo begin boekjaar 
Bij: Bijdragen uit 

partijkas 
Bijdragen, 
donaties, en 
schenkingen: 

Af 

- boven 
f 2.500 3.100 

- beneden 
f 2.500 19.807 

Voorjaarsactie 
Mei-actie 
Stuiver-actie 
Verkoop materialen 

Salarissen en 
vakantiegeld, 
inclusief 
sociale lasten 
Organisatiekosten 
Campagnematerialen 

Saldo eind boekjaar 

85 0 000 

22.907 

43.320 

73.515 

15.000 
15 0 182 

125.702 

59.107 

224.742 

283 0 849 

155.884 

127.965 

31 december 1989 
f f f 

4.339 

23.689 

75.000 

28.028 

66.230 
119.354 
122. 774 
33.603 

33.900 
224.929 
308.875 

181.822 

444.989 

626 0 811 

567.704 

59.107 

VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66, Den Haag 

TOELICHTJNG (vervolg 3) 

III Niet uit de balans blijkende verplichtingen 

Op 16 december 1988 heeft de vereniging een huurovereenkomst afgesloten 
inzake de computerapparatuur. 
De overeenkomst heeft een looptijd van 48 maanden tegen een vergoeding 
van f 4.761,68 (inclusief B.T.W.) per maand. 
Na het vervallen van de laatste huurtermijn kan alle hard- en software 
worden gekocht voor f 15.000 (exclusief B.T.W.). 

Medio 1990 is de huurovereenkomst definitief ingegaan. 

Advies van de Financiêle Commissie over de Begroting 1992 

Volgens artikel 82 lid 2 van het Huishoudelijk Reglement 
heeft de Financiêle Commissie van D66 onder andere de taak de 
Algemene Ledenvergadering advies uit te brengen over de goed
keuring en de vaststelling van de begroting, de jaarrekening 
en de overige financiêle aangelegenheden. 

De Financiêle Commissie adviseert de ALV van D66, in vergade
ring bijeen op 2 november 1991 te Amsterdam, de begroting over 
1992 ongewijzigd goed te keuren en vast te stellen. 

Namens de Financiêle Commissie, 
Ada Vermeer-Janse, voorzitter. 
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Jaarrekening-1990 en Begroting-1992 

A. LASTEN 

Jaarre- Begro-
ken1ng t1ng 
1990 1991 --

l.i·.c!rsoneel 403.121 478.100 

2.Secretari- 169.290 182.200 
aat en huis-
vesting 

3.Hoofdbes- 85.362 83.650 
tuur/ Adv-
iesraad 

4.Geschonken 147.776 75.000 
declaraties 

5.Democraat 77.236 83.000 

6.Publici- 14.386 9.000 
teit 

7.Standpun- 7.500 7.500 
tenbrief 

B.Peec 2.291 2.600 

9.Regio's 98.014 96.750 

10.Verkie- 85.000 75.000 
zingsfonds 

11. Subsidie 58.000 58.000 
SWB 

12.Subsidie 60.000 60.000 
PSVI 

13.Subsidie 25.000 25.000 
JD 

14.Accoun- 21.013 17.000 
tant 

15.Activi- 7.580 10.000 
teiten e.d. 
basis I re-
gionele p-
letforms 

l6.Diverse 7.972 5.000 
lesten 

l?.Onvoor- D 10.000 
zien 

18.Voorzie- 25.000 0 
ningen 

19.Voordelig 16.793 
saldo 

Totaal las- 1.310.- 1.277.-
ten 930 BOD 

-----

Begro-
t1ng 
1992 

551.214 

220.950 

90.000 

100.000 

86.250 

19.000 

7.500 

2.600 

108.375 

75.000 

58.000 

60.000 

25.000 

20.000 

17.500 

5.000 

15.111 

0 

0 

1.461.-
500 

B. BilTEN 

Jaar- Begro- Begro-
reke- ting ting 
ning 1991 1992 
1990 

l.Contribu- 1. 056- 1.130.- 1.260.-
ties .202 500 000 

2.Contribu- 11.942 10.000 10.000 
ties voorgae-
nde jaren 

3.Donaties en 310 1.000 3.000 
schenkingen 

4.Schenkingen 147.- 75.000 100.000 
d.m.v. decla- 776 
ra ties 

5.Rente 45.066 22.800 45.000 

6.Speciele 48.307 38.500 43.500 
actie 

?.Diverse 1.326 0 0 
baten 

B.Tekort D 0 D 

Totaal baten 1.- 1.277.- 1.461.-
310.- BOD 500 

930 

Toelichting 

De financil!le si tuetie van D66 is beter dan in voorgaande 
jaren. Dat komt vooral door de ledengroei. Dankzij het zuinige 
beleid van de afgelopen jaren zijn er geen achterstanden en is 
er in 1992 een financiêle ruimte. Deze zal worden besteed aan 
de versterking van de organisatie, zowel op landelijk als op 
decentraal niveau. Het Partijbureau is nog steeds onderbezet, 
waardoor de dienstverlening aan de leden, afdelingen en regi
o's nog niet altijd optimaal is. De prioriteit van het Hoofd
bestuur is dan ook de versterking van het bureau, wat tot 
uitdrukking komt in de begrotingsposten Personeel en Secreta
riaat. Ook op decentraal niveau kan de partij een versterking 
gebruiken; daarom heeft het HB geld uitgetrokken voor regiona
le platforms die bedoeld zijn voor politiek-inhoudelijke 
discussie. De regiobijdragen stijgen autonoom met het leden
tal. Tot slot kan de interne communicatie worden verbeterd. De 
Democraat zal daarom voortaan met 9 nummers per jaar uitkomen 
in plaats van a. 

Het Hoofdbestuur 
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Politiek. Altijd een "hot issue" op feestjes 

en partijen. En telkens weer een bron 

van irritatie en steeds minder eentje van 

vermaak. 

Het lijkt wel alsof we ons er steeds 

minder druk om maken. Alsof we na de 

paspoorten, de studiefinanciering en 

het gekissebis in de coalitie een beetje 

moe beginnen te worden van al die hoor

zittingen, commissies en affaires 

Alsof het ons niet langer interesseert wat 

er in Den Haag voor ons besloten wordt. 

Toch moeten we de koppeling 

met Den Haag blijven maken. Want elke 

dag ondervinden we de gevolgen van de 

Haagse Besluitvorming. 

Vandaar dat Trouw veel aandacht 

besteedt aan het gebeuren achter de 

Hofvijver. Elke dag met een unieke 

Parlement pagina. En daarnaast veel ach

tergrondinformatie, series over hete 

hangijzers en spraakmakende analyses 

en interviews. 

Dat is overigens niet de enige reden 

waarom Trouw de meest geciteerde krant 

in de residentie is. 

Want Trouw besteedt dezelfde aan

dacht aan het onderwijs, het milieu en 

de gezondheidszorg. Wat Trouw tot een 

krant maakt die niet alleen Den Haag, 

maar ook z'n lezers betrokken weet te 

houden. 

Als u dat van uw krant verwacht 

bel dan 06-099 44 40 voor een (proef)

abonnement. 

__ , ... a·m=] 

":,'::-:.::: : ~~~~~ 

Trouw houdt je betrokken. 
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K A N D I D A T E N C 0 M M I S S I E S 
RAPPORTAGECOMMISSIE (3 vac./ 3 kand.) 

1. SLEDDERING, W.J. 
2. Willern 
3. 24 rnaart 1947, Voorburg 
4. Potmarge 34 
5. 8032 LD Zwolle 
6. 038 - 53864 
7. gyrnnasiurn-b, doctoraal economie 
8. gemeentesecretaris Zwolle 
9. geen 

10. secretaris afdeling Voorburg en schaduwfractie 
gemeenteraad 1979-1981 

11. bestuurslid Vereniging van Nederlandse Gemeenten, 
afdeling Overijssel 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 

12. 
13. 
14. 

nee 
nee 
Beroepshalve kom ik veel in aanraking met politieke 
besluitvorming. Eerst als rijksambtenaar bij 
Financiën (rijksbegroting) en Algemene Zaken 
(raadsadviseur Kabinet Minister-President), nu als 
gemeentesecretaris van Zwolle. 
De materie vind ik boeiend en het lijkt me aardig 
om ook op partij-niveau iets meer te doen. 
Verder speelt een rol dat ik door mijn functie een 
beperkte hoeveelheid tijd beschikbaar heb en mij 
politiek-inhoudelijk niet te geprononceerd kan 
opstellen. 
Om deze redenen lijkt de Rapportagecommissie mij 
een geschikt orgaan, waardoor ik toch een steentje 
kan bijdragen aan het werk binnen D66. 

AVORT-LIER, R.P.M. VAN DER 
Rosernary 
2 januari 1957, Sudbury Ontario (Canada) 
Castaert 87 
5688 PJ Oirschot 
04997 - 75024 
Nederlands Recht 
jurist - gezondheidszorg 
lid Rapportagecommissie 
lid steunfractie Agglomeratie Eindhoven, 
bestuurslid sub-regio Eindhoven, 
secretaris afdeling Oirschot 
bestuurslid Provinciale Bibliotheek-Centrale Noord
Brabant, bestuurslid Openbare Bibliotheek Oirschot, 
bestuurslid Brabants Ondersteuningsorg. Zorg 
neen 
neen 

BEUSEKOM, J.J. VAN 
Jirn 
6 november 1954, 's-Gravenhage 
Noordeinde 158a 
2514 GR 's-Gravenhage 
070 - 3620922 
tot vergaderstenograaf 
parlernentsstenograaf, free-lance redacteur 

eindredacteur Dernocraat-Extra (1983) 
in het Humanistisch Verbond: bestuurslid van de 
afdeling Den Haag, lid van de Verbondsraad 
redacteur van het afdelingsblad ' 

GESCHILLENCOMMISSIE (8 vac./16 kand.) 

1. SMIT, H. 
2. Henk 
3. 14-10-1937, Nurnansdorp 
4. M.Hobbernastraat 45 
5. 2102 BJ Heemstede 
6. 023 - 287277 
7. doctoraal rechten 
8. rechter 
9. geen 

10. circa 1970 voorzitter afdeling Zandvoort 
circa 1975 - 1985 bestuurslid afdeling Zuid
Kennemerland en Heemstede 
lid Commissie Stevens 

11. thans geen 
12. nee 
13. neen 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

9. 
10. 

11. 
12. 

13. 
14. 

VEGT-HAVEMAN, M.J. 
Marian 
23 januari 1946 
Willingelaan 8 
9321 AG Peize 
05908 - 32074 
Nederlands Recht (RUG) 
burgerneester gemeente Peize 
plv. HB-lid regio Drenthe 
bestuur afdeling Assen 1979-'80, 
voorzitter regio Drenthe 1981-'87 
vele, waarvan relevant: 
lid Ambtenarengerecht, 
voorzitter Beroepscommissie Beeldende Kunst Drenthe 
nee 
nee 
Omgaan met conflicten en geschillen, zowel 
informeel - dus bemiddelend - als formeel is 
onderdeel van mijn dagelijks werk. 
Mijn juridisch-technische vaardigheden en bestuur
lijk-politieke inzichten wil ik graag in de 
Geschillencommissie beschikbaar stellen aan D66. 

VERSTEGEN, L.C. 
Lyda 
28 mei 1936, Den Helder 
Lange Voorhout 78 
2514 EH Den Haag 
070 - 3461650 
Nederlands recht 
Consultant Management en Bestuur 
lid Provinciale Staten Zuid-Holland 
1983-1987 lid en plv. voorzitter PEAC 

VLIET, D.J. VAN 
Dirk 
22 april 1962, Gouda 
Meeuwenhoek 16 
1141 DV Manniekendam 
02995 - 2403 
VWO I propaedeuse rechten 
laatste-jaarsstudent juridisch-bestuursweten
schappelijke studierichting, univ. van Amsterdam 

gemeenteraadsverkiezingen nov. '90 gemeente 
Waterland, 3de plaats 

Ik zie de Geschillencommissie, alhoewel er slechts 
enkele geschillen per jaar behandeld worden als 
een belangrijk orgaan binnen D66. Zij is i~ers de 
laatste_be:oep~rnogelijkheid bij interne geschillen; 
de besl1ss1ng 1s bindend en er is geen hoger beroep 
rnogeliik. 
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Een onzerzijds gemêleerde en anderzijds capabele 
samenstelling van de Geschillencommissie is in mijn 
ogen zeer belangrijk; dit zal bovendien het 
rechtvaardigheids- en acceptatiegehalte van de 
uitspraken van de commissie maximaal houden. 
Een o.a. door mijn studie en D66-lidmaatschap 
gegroeide verbondenheid met politiek-juridische 
kwesties heeft mij er toe doen besluiten mij te 
kandideren voor de Geschillencommissie. 

1. ZEGWAARD, L. 
2. Leo 
3. 17 juni 1948, Den Haag 
4. Druivenstraat 37 
5. 2564 VE Den Haag 
6. 070 - 3682282 
7. jurist 
8. chef-jurist bij afdeling Rechtspraak van Raad van 

State 
9. 

10. 
11. 
11. 
12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 
12. 
13. 
14. 

lid Geschillencommissie 
lid schoolbestuur 

DOOREN, F.J.W.M. VAN 
Frank 
25 mei 1949, Roermond 
Willem Nagellaan 25 
3054 BW Rotterldam 
010 - 4610289 
gymnasium-b, doctoraal rechten 
rechter arrondissementsrechtbank 
geen 
voorzitter afdeling Rotterdam 1977-'79, 
lid Adviesraad 1978-'82, 
lid Geschillencommissie 1979-'86 
secretaris Kiesraad, 
bestuurslid van stichting die opvangtehuizen voor 
jongeren exploiteert, 
plv. voorzitter Raad van Beroep en lid ambtenaren
gerecht. 
neen 
neen 

DIJKSTRA, M. 
Minne 
11 februari 1937, Cornjum 
Leidsegracht 62 
1016 CP Amsterdam 
020 - 6225153 
doctoraal sociale psychologie 
voorzitter directie Radio Nederland Wereldomroep 
lid van SWB Mediawerkgroep 
lid Tweede Kamer febr. '67 - dec. '72 
commissaris Friese Pers Beheer b.v., 
lid bestuur Je Maintiendrai Friesland, 
lid bestuur Stichting Publieksvoorlichting 
nee 
nee 

GEELEN, H. 
Harry 
13 mei 1930, Den Haag 
Laan van Poot 318 
2566 DD Den Haag 
070 - 3237330 
scheikundig ingenieur, Dr. T.W., T.H. Delft 
gepensioneerd 
voorzitter Geschillencommissie 
1967-1970: afdelingsbestuur Den Haag 
1970-1972: lid Hoofdbestuur 
1967-1981: voorzitter Rapportagecommissie 

neen 
neen 
Ik ben sedert de oprichting onafgebroken lid van 
D66 en actief geweest in het afdelingsbestuur Den 
Haag, het Hoofdbestuur, Campagnecommissies en als 
voorzitter van de Rapportagecommissie. 
Sind 1987 lid van de Geschillencommissie en in het 
begin van dit jaar tot voorzitter gekozen. 
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l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 
12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
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Naast de juridische aspecten lijkt mij dat bij 
geschillen ook van belang is een inbreng van ruime 
ervaring met de organisatorische opzet en inleving 
in de D66 gedachtenwereld. De optimale samen
stelling van de Geschillencommissie is m.i. twee
derde juristen en eenderde oude ervaren partij
rotten. 
voor de voorzitter van de Geschillencommissie is 
ook een belangrijke organisatorische taak 
weggelegd, opdat de oommissie als hoogste 
beroepsorgaan snel, efficiënt en juridisch 
vlekkeloos kan werken. 
Als Delfts ingenieur ben ik werkzaam geweest in het 
bedrijfsleven en heb altijd veel belangstelling 
gehad voor het oplossen van problemen. Niet alleen 
op technisch, maar ook op sociaal en juridisch 
terrein. 
Ik meen dan ook een goede bijdrage te kunnen 
leveren bij zowel het bemiddelen als het beslechten 
van geschillen. 

HAM, M.A. VAN DER 
Marianne 
9 mei 1955, Sittard 
Du Rieustraat 5 
2313 GZ Leiden 
071 - 132236 
rechtsgeleerdheid (RUL) 
rechter (Rechtbank Den Haag) 
geen 
gemeenteraadslid Leiden ( '82-'84), 
lid steunfractie en afdelingsbestuur 
(vanaf 1984 tot 1987), 
lid Werkgroep Staatsrecht + Binnenlands Bestuur 
(circa 1987 - 1989) 
lid Commissie Beroep- en Bezwaarschriften Zoeter
meer, 
lid Inspraakcommissie Leiden 

Helaas heb ik door de combinatie van m~Jn vorige 
werkkring met de functie van rechter in opleiding 
in 1990 alle activiteiten binnen de partij wegens 
tijdgebrek moeten stopzetten. Als beginnend 
rechter, die bovendien met ingang van 1 september 
1991 in een voor mij volkomen nieuw rechtsgebied 
werkzaam zal zijn, zal het mij ook in de nabije 
toekomst niet lukken mijn werk met een tijidrovende 
activiteit binnen D66 te combineren. 
Nu - naar mij van alle kanten verzekerd is - het 
aantal geschillen binnen D66, waarover de Geschil
lencommissie zich moet buigen - gelukkig - gering 
is, terwijl anderzijds bij de aard van het werk 
mijn rechterlijke achtergrond zowel voor mijzelf 
als voor D66 van nut kan zijn, lijkt een lidmaat
schap van de Geschillencommissie een goede manier 
toch binnen de partij actief te zijn. 

HONIG, E.P. 
Eddy 
20 maart 1936, Baarn 
D. van Hornelaan 13 
5581 CZ Waalre 
04904 - 12045 
Dr. Chemie, universiteit van Amsterdam 
wijnhandelaar 

secretaris afdeling 1978-1981, 
penningmeester/secretaris/voorzitter subregio
bestuur 1980-1986, 
lid/voorzitter LVC 1982-1988 

HOOGENDIJK, G.H.B. 
Gerard 
21 januari 1949, Gorinchem 
Rozenstraat 19 
4001 DT Tiel 
03440 - 11455 
LO, HBS-B, HTS-autotechniek doctoraal rechten 
advocaat ' 
zittend lid Geschillencommissie en 
lid steunfractie gemeenteraad 
bestuurslid afdeling 
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12. neen 
13. 
14. Ik zal met genoegen voor een tweede termijn zitting 

nemen in de Geschillencommissie. Ik heb ervaren dat 
door bemiddeling menig potentieel conflict nog in 
der minne is te schikken, terwijl de interne 
partijdemocratie gebaat kan worden doordat 
partiijorganen als besturen, raden en commissies 
weer eens worden geattendeerd op ook voor hen 
geldende spelregels. 
En dan, ik treed in het dagelijks leven als 
advocaat altijd op voor éen partij, en het is dan 
aardig om in een kamer van de Geschillencommissie 
aan elk der partijen recht te doen wedervaren. 

1. MINKS, S.A. 
2. Sirnon 
3. 3 januari 1964, Heemskerk 
4. Santpoortse Dreef 12 
5. 2071 TM Santpoort-N. 
6. 073 - 387438 
7. doctoraal Nederlands en Notarieel Recht 
8. advocaat en procureur 
9. lid afdelingsbgestuur, 

lid redactie Demokrant Velsen 
10. 1983-1986: lid afdelingsbestuur, 

1986-1990: voorzitter gemeenteraadsfractie, 
april 1986 - april 1987: lid redactie Demo JD 

11. voorzitter Stichting Lokale Omroep Velsen, 
bestuurslid Witte Theater, 
penn./oprichter Milieudefensie afdeling Velsen 

12. gemeenteraad Velsen, onverkiesbaar 
13. nvt 
14. Gaarne stel ik mijn juridisch en maatschappelijk 

opgedane ervaring ter beschikking van D66. 

1. NIJENHUIS, H. 
2. Hendrik 
3. 10 maart 1930, Heerenveen 
4. Van Lingelaan 1 
5. 3602 PA Maarssen 
6. 03465 - 63058 
7. doctoraal rechten 
8. geen: VUT 
9. voorzitter afdeling Maarssen 

10. lid Adviesraad (eind zeventiger jaren) 

11. geen 
12. nee 
13. nee 
14. In mijn werkzame leven heb ik altijd vrij-beroeps

beoefenaars geadviseerd over juridische en 
financiële aspecten. Dat hield ook in het opstellen 
van overeenkomsten en begeleiding bij geschillen 
daarover. Daarnaast heb ik een aantal jaren de 
tuchtrechtspraak van een beroepsvereniging 
organisatorisch gedirigeerd. Tenslotte ben ik 
enkele malen lid geweest van een arbitragecommis
sie. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

Dit alles geeft mij enige geschiktheid voor de 
geambieerde functie in de Geschillencommissie, 
gelukkig ook naar het oordeel van partijgenoten die 
mij goed kennen! 

PLATE, F. 
Floris 
13 april 1938, Utrecht 
lste Sweelinckstraat 66 
2517 GG 's-Gravenhage 
070 - 3462918 
Mr. in de rechten 
hoofddirecteur bestuurlijke en juridische zaken van 
Rijkswaterstaat 
voorzitter bestuur SWB, 
lid Geschillencommissie 
voorzitter Staatsrechtcommissie 1967-'71 
voorzitter afdeling Oss 1967-'68, ' 
voorzitter statenfractie Gelderland 1970-'74 
bestuurslid Raad van Toezicht Relatiebemiddeling, 
bestuurslid Stichting tot Ondersteuning van het 
Pedalogisch Instituut Den Haag 
nee 
nee 

DEMOCRATEN 

1. RIGTEREN, J.P. VAN 
2. Hans 
3. 12 mei 1953, 's-Gravenhage 
4. Smetanalaan 10 
5. 3055 TM Rotterdam 
6. 010 - 4223192 
7. doctoraal Nederlands Recht 
8. advocaat en procureur, tevens kantonrechter-plv. 
9. lid Reglementencommissie afdeling Rotterdam 

10. 
11. 
12. 9de plaats kandidatenlijst Hillegersberg-Schie

broek deelgemeenteraadsverkiezingen 6 maart 1991 
13. nee 
14. Graag zou ik deel uitmaken van de Geschillen

commissie. Ik ben als D66-lid actief geweest in de 
deelgemeente Hillegersberg-Schiebroek te Rotterdam 
ten behoeve van de deelgemeenteraadsverkiezingen. 
Bij deze verkiezingen die op 6 maart j.l. plaats 
vonden, stond ik op de (op mijn verzoek onverkies-

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

bare) negende plaats van de kandidatenlijst. 
Hiernaast ben ik lid van de Reglementencommissie 
van de afdeling Rotterdam, die recentelijk een 
concept Verkiezingsreglement voor de deelgemeente
raadsverkiezingen heeft opgesteld en daarnaast nog 
reglementen voor de gemeenteraadsverkiezingen en 
een Huishoudelijk Reglement, alle voor de afdeling 
Rotterdam, zal opstellen. 
Mijn beroep is advocaat en procureur te Delft. Ik 
behandel de algemene praktijk. Tevens ben ik 
kantonrechter-plaatsvervanger bij het Kantongerecht 
te Delft. Het lidmaatschap van de Geschillen
commissie zou bij bovenstaande niet alleen goed 
aansluiten, maar komt tevens tegemoet aan mijn 
interesse. 

RINGNALDA, G. 
Geb 
15 juli 1930, Cebu 
Laan van Poot 230 
2566 EJ Den Haag 
070 - 3653021 
doctoraal Politieke en Sociale Wetenschappen, UvA 
geen (VUT) 
geen 
voorzitter HB, 
voorzitter afdeling Den Haag, 
lid Geschillencommissie 
voorzitter Ned. Ver. voor de Verenigde Naties, 
bestuurslid Kon. Instituut voor de Tropen 
neen 
neen 
Ben lid geweest van de Geschillencommissie van 1978 
tot medio 1980. Wegens plaatsing in het buitenland 
moest ik helaas het lidmaatschap opgeven. Zou 
wederom weer graag lid worden van deze commissie. 

K A N D I D A T E N B E S T U R E N 

BESTUUR STICHTING WETENSCHAPPELIJK BUREAU D66 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

SNELDERS, E. 
Eg on 
2 mei 1957, Amsterdam 
Papengracht 12 
2311 TW Leiden 
071 - 141455 

(7 vac./17 kand.) 

RUL/VU Nederlands I Communicatie wetenschappen 
v~orlichter en PR bij gemeente 
l1d gemeenteraadsfractie Leiden 
secretaris afdelingsbestuur, fractieassistent 
1980-1985 
voorzitter bestuur Meldpunt Discriminatie Leiden 
+ div. aan raadslidmaatschap verbonden 

nee 

STEGEMAN, J.H. 
Tineke 
13 april 1944, Doorn 
Zwethkade 30 
2641 SC Pijnacker 
010 - 4705961 
gymnasium-a, MO-A Nederlands doctoraal Beleid en 
Manaqement Gezondheidszorg ' 
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8. 

9. 
10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

stafmedewerker Gezondheidsraad en College van 
Ziekenhuisvoorzieningen 
coördinator Werkgroep Minderheden 
fractiemedewerker 1980-'86, 
secretaris organisatie 1982-'85 
bestuurslid Jellinekcentrum, 
lid Sonderingscollege (Nijmegen) 

Ik heb veel waardering voor de nieuwe koers die de 
SWB is ingeslagen en zou graag mijn bijdrage 
leveren aan het verder vorm geven daarvan. 

VERSCHUUR, W. 
Wouter 
30 oktober 1944, Haarlem 
Heisteeg 22 
5062 SG Oisterwijk 
04242 - 16006 
gymnasium-b, TH Delft, post-doet. bedrijfskunde 
organisatie-adviseur 
geen 
geen 
geen 
neen 
neen 
Vanaf de oprichting heb ik achter de ideeën van D66 
gestaan; sinds 1974 ben ik lid. Mijn partij
activiteiten zijn tot nu toe uiterst bescheiden 
geweest: enkele bijdragen aan een locale afdeling 
en aan een landelijke werkgroep. 
Hoewel ik dus niet tot enige gevestigde orde binnen 
de partiij behoor, hoop ik toch de gelegenheid te 
krijgen om mede richting te geven aan de 
activiteiten van het Wetenschappelijk Bureau. De 
maatschappelijke vraagstukken hebben mij altijd 
meer bezig gehouden dan het politieke bedrijf zelf. 
De coördinerende en stimulerende rol van het SWB 
bij het ontwikkelen en verder toegankelijk maken 
van het sociaal-liberale gedachtengoed is vooral in 
de huidige tijd bijzonder boeiend; ik zal graag 
meewerken aan het versterken van die rol. 
Vaak wordt de klacht gehoord dat het bedrijfsleven 
ondervertegenwoordigd is in de organen van de 
politieke partijen. Mijn kandidatuur biedt de 
mogelijkheid daaraan iets te doen. Als organisatie
adviseur ken ik het bedrijfsleven. Mijn 
werkterrein, het sociaal-organisatorisch beleid, 
heeft een directe relatie met nogal wat aspecten 
van overheidsbeleid. Mijn ervaringsgebied zou dan 
ook een goede aanvulling kunnen zijn op de 
expertise van andere (kandidaat-)bestuursleden. 

BRESTERS, D.W. 
Dick 
10 mei 1935, Groningen 
Westkanaalweg 119 
2461 GW Ter Aar 
01722 - 5348 
dr. 
Hoofdinspecteur Hoger Onderwiijs 
lid Algemeen Bestuur SWB 
voorzitter afdeling Muiden 

CAA"J, F.C. VAN DER 
Frans 
30 april 1948, Delft 
Burg. Merkusstraat 24 
2645 DJ Delfgauw 
015 - 564916 
HBO + diverse management cursussen 
deelgemeentesecretaris 
dagelijks bestuurder D66 Pijnacker 
voorzitter 1976-'80 
voorzitter Stichting Cultuur Dichterbij (te Delft) 
neen 
neen 

1. DRIJBER-BOSSCHER, 0. 
2. Ottie 
3. 17 maart 1935, Haarlemmermeer 
4. Zwolseweg 8 
5. 7731 BC Ommen 
6. 05291 - 52512 
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7. 
8. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. 

arts, sociaal geneeskundige 
manager gezondheidszorg I wethouder 
wethouder welzijn/milieu sinds 01-05-90 
raadslid 1982 tot nu 
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diverse bestuurslidmaatschappen: CAD, RIBW, RBO 
ja: Gemeenteraad, Europees Parlement 

Naast mijn functie als wethouder wil ik graag een 
bijdrage leveren aan de totstandkoming van het 
lange-termijnbeleid van de partij. 
Ik denk dat een functie in het stichtingsbestuur 
van het SWB daarvoor mogelijkheden biedt. 
Het is, mijns inziens, dringend noodzakelijk dat 
standpunten van D66 beter worden geformuleerd en 
onderbouwd, zodat fractie(s) en partij flexibeler 
en sneller kunnen reageren op ontwikkelingen in de 
politiek en maatschappij. 
Daarvoor is onderzoek en denkwerk nodig, waaraan 
zoveel mogelijk mensen, vanuit eigen deskundigheid 
en ervaring, mee moeten kunnen doen. 
Mede richting geven aan de opbouw, zowel procesma
tig als inhoudelijk, van een dergelijke "werkge
meenschap'' is een belangrijk motief voor mij om mij 
kandidaat te stellen als bestuurslid SWB. 

ENTZINGER, H.B. 
Han 
3 februari 1947, 's-Gravenhage 
't Rond 11 
3632 BN Loenen aan de Vecht 
02943 - 4900 
dr. sociale wetenschappen 
hoogleraar multi-etnische studies I staflid 
Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid 
lid HE-werkgroep Minderheden, 
lid ad hoc adviesgroep Welzijnsbeleid 
lid redactiecommissie congresdocument Minderheden 
(1990) 
o.a. lid Executive Committee International Social 
Service; voorzitter NWO Werkgemeenschap Etnische 
Minderheden; lid Commissie Welzijn 
Vluchtelingenwerk 
nee 
nee 
Nu het gedachtengoed van D66 steeds meer kiezers 
lijkt aan te spreken, is het meer dan ooit van 
belang onze opvattingen grondig te doordenken en 
stevig te onderbouwen. Hierbij kan een degelijke 
analyse van lange-termijnontwikkelingen in de 
samenleving, zowel nationaal als internationaal, 
niet ontbreken. Vanuit verschillende 
wetenschappelijke disciplines kan de hiertoe 
vereiste kennis worden aangereikt, waarna deze 
vervolgens op systematische wijze inzichtelijk en 
voor de politiek toepasbaar moet worden gemaakt. 
In deze "vertaalfunctie'' van wetenschap naar 
praktijk schuilt voor mij het grootste belang van 
het SWB. Als bestuurslid wil ik - wetenschappelijk 
gevormd, maar met oog voor de praktijk - trachten 
een bijdrage hieraan te leveren. 

HOLSHUIJSEN, C. 
Chris 
10 april 1943, Amsterdam 
Zeelandlaan 2 
4926 BW Lage Zwaluwe 
01684 -3125 (fax 2969) 
universiteit: sociale geografie 
part-time leraar aardrijkskunde, 
full-time ondernemer, 
lid werkgroep MKB van de SWB, 
bezig met oprichting van afdeling 

o.a. penningmeester Canavalsstichting 

Ik ben nu 48 jaar, part-time docent in het 
volwassenenonderwijs en full-time zelfstandig 
ondernemer. Voor D66 ben ik actief in de SWB
werkgroep Midden- en Kleinbedriijf, ik bezoek trouw 
de regiovergaderingen van Noord-Brabant en probeer 
in mijn (kleine) gemeente een afdeling op te 
richten. 
Tot 1982 was ik zeer actief in de PvdA (o.a. 
gemeenteraadslid van een middelgrote 
provinciestad). Voor en na die tijd heb ik talloze 
bestuurlijke functies vervuld met name in de 
sociaal-culturele hoek. Wellicht dat deze ervaring 
voor het SWB-bestuur nuttig gemaakt kan worden. 
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1. JONG, J.C. DE 
2. Jan 
3. 9 juni 1941, Rotterdam 
4. Chopinlaan 129 
5. 4384 KX Vlissingen 
6. 01184 - 70050 
7. doctoraal economie 
8. directeur/adviseur 
9. 

10. 
11. lid Centrale Commissie voor de Statistiek en 

adviescommissies daarvan 
12. 
13. adviseur kamerleden op economisch gebied 
14. 

1. KUNNEN, E.E.M. 
2. Erwin 
3. 4 oktober 1961, Maarn 
4. Hondsrug 865 
5. 3524 BZ Utrecht 
6. 030 - 886986 
7. MO-B natuurkunde aan de RUU 
8. docent natuurkunde v.o. 
9. steunfractielid Utrecht, 

lid Commissie Financiên D66 Utrecht 
10. 
11. werkgroep "Politiek" van het COC-Utrecht, 

landelijke werkgroep Onderwijs NVIH-COC 
12. nee 
13. nee 
14. 

1. LEEST, M.M.M. VAN 
2. Monica 
3. 13 april 1965, Nijmegen 
4. Oudezijds Achterburgwal 75 
5. 1012 DC Amsterdam 
6. 020 - 6255688 
7. doctoraal Nederlands recht 
8. ass. fractie D66 Amsterdam 
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9. lid werkgroep SWB Staatsrecht & Binnenlands Beleid, 
lid Amsterdamse werkgroep Minderhedenbeleid 

10. 
11. 
12. 
13. 
14. Gedurende mijn lidmaatschap van D66 is m~Jn 

belangstelling steeds uitgegaan naar het raakvlak 
tussen politiek en wetenschap. Anders geformuleerd: 
op welke gronden baseer je een wetenschappelijk 
onderbouwde visie die herkenbaar is in het gewenste 
beleid? 
Als assistent van de Amsterdamse fractie houd ik me 
niet dagelijks met deze vraag bezig. Wèl blijkt in 
de praktijk dat vele concrete beslissingen zijn 
terug te voeren op een prioriteitsstelling, die 
voortvloeit uit een analyse van principes en 
belangen. Of het nu gaat om het in werking stellen 
van een vuilverbrandingsinstallatie of om 
uitbreiding van het huidig aantal Amsterdamse 
terrassen: ieder besluit noodzaakt tot een 
(D66-)standpunt op een abstracter niveau dan de 
voorliggende kwestie. 
Het SWB biedt gelegenheid om nadere gedachten te 
wijden aan bovengenoemde uitgangspunten voor 
beleid, daarover standpunten uit te wisselen en 
zodoende te komen tot een meer uitgekristalliseerd 
idee terzake. 
Naar mijn mening is de rol van een wetenschappelijk 
bureau van een politieke partij het functioneren 
als denktank, maar wèl met een eigen visie op de 
wijze hoe het deze ondersteuning aan de partij wil 
verlenen. Dat wil zeggen: zelfstandig en 
onafhankelijk in de keuze van de te bestuderen 

onderwerpen en een open en kritische benadering 
daarvan. Overigens sluit dit natuurlijk niet uit 
dat de organisatie van kennis binnen het SWB niet 
zou kunnen worden aangewend voor ad hoc-vragen van 
de partij om advies over een actueel onderwerp. 

1. MEIRESONNE, L.J. 
2. Fien 
3. 25 mei 1941, Eethen (N.Br.) 
4. Tjotterkade 69 
5. 2725 GZ Zoetermeer 
6. 079 - 417179 
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7. doctoraal Nederlands recht 
8. directeur Stichting Recreatie 
9. lid Algemeen Bestuur SWB 

10. lid Algemeen Bestuur PSVI 
11. voorzitter bestuur Stichting Bovos voor 

Welzijnsprojecten 
12. neen 
13. neen 
14. Zittend bestuurslid met nog ruim voldoende 

motivatie voor de statutair mogelijke laatste 
herbenoeming van twee jaar. 

1. NIEUWENHUIS, R. 
2. Ruut 
3. 17 januari 1933, Amsterdam 
4. Lingedijk 84 
5. 4152 EC Rhenoy 
6. 03458 - 1343 
7. soc.;econ. doet. 
8. plv. dir. Ned. Part. Mij Amsterdam 
9. geen 

10. Financiêle Commissie 1987-'90, 
Adviesraad (plv.) 1988-'89 

11. bestuurslid Stichting Delta University Utrecht, 
voorzitter bestuur Pers. Aand. Stichting Draad 
Nijmegen 

12. neen 
13. neen 
14. Ik ben mede-auteur van de SWB-publicatie "Democra

tie op het werk", 1986. 

1. PLANDSOEN, drs J. 
2. Ko 
3. 1 augustus 1925 
4. Straussstraat 17 
5. 7132 AP Lichtenvoorde 
6. 05443 - 76323 
7. 
7. NEH I Erasmusuniversiteit 
8. marketing consultant TRN/DRT International 
9. sinds 1988 lid Commissie Ontwikkelingssamenwerking 

10. n.v.t. 
11. n.v.t. 
12. n.v.t. 
13. n.v.t. 
14. Was 27 jaar (sinds 1959) manager marketing bij HBG. 

Thans marketing consultant bij TRN/DRT Internatio
nal, een van de vijf grote internationaal opereren
de consultantsbureaux ten behoeve van overheid en 
bedrijfsleven. 
Denk dat ik door mijn jarenlange internationale 
bedrijfservaring een bijdrage kan leveren, leiding 
kan geven aan Stichting Wetenschappelijk Bureau 
D66. 
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l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 

9. 

10. 

ll. 

12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 
ll. 
12. 
13. 
14. 

PLATE, F. 
Floris 
13 april 1938, Utrecht 
lste Sweelinckstraat 66 
2517 GG Den Haag 
070 - 3462918 
mr. in de rechten 
hoofddirecteur, bestuurlijke en juridische zaken 
Rijkswaterstaat 
voorzitter bestuur SWB, 
lid Geschillencommissie 
bestuurslid afdeling Oss 
voorzitter Statenfractie Gelderland 
lid Raad van Toezicht bij Dienstverlening 
Relatiebemiddeling 
nee 
Geschillencommissie 

PRAKKE, F. 
Frits 
21 maart 1946, Eindhoven 
Genistalaan 14 
7313 BG Apeldoorn 
055 - 554673 
economie en bedrijfs .. ? 
plv.directeur STB-TNO; HL-RL 
lid Algemeen Bestuur SWB 

nee 
nee 

l. ROOIJEN, DR. M. VAN 
2. Maurits 
3. 3 maart 1956 
4. Markendaalseweg 153 
5. 4811 LW Breda 
6. 076 - 226207 
7. Rijksuniversiteit Utrecht 
8. directeur Europa Centrum Erasmus Universiteit 

Rotterdam 
9. geen 

10. geen 
11. diverse 
12. neen 
13. neen 
14. 

BESTUUR POLITIEK SCHOLINGS- EN VORMINGSINSTITUUT 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

11. 

12. 
13. 
14. 

l. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

10. 

ll. 

12. 
13. 
14. 

SLINGENBERG, L. 
Bert 
22 augustus 1936, Echten 
Vondellaan 1 
6824 NA Arnhem 
085 - 616958 

(1 vac./ 5 kand.) 

HBS-A - + beroepsopleiding I cursussen 
wethouder Arnhem (o.a. financiën) 
geen 
afdelingsbestuur: lid + voorzitter, 
raadslid 1 fractievoorzitter 1982-'90 
thans geen andere dan vanuit functie wethouder 

en/of DB regio Arnhem 
Provinciale Staten Gelderland, no.l6 
neen 

TEEGELAAR, D. 
Dick 
27 september 1940, Rotterdam 
Mercuriusstraat 18 
3204 BM Spijkenisse 
01880 - 14545 
HBS, commerciële economie, marketing 
wethouder 
wethouder 
Rijnmondraadslid, 8 jaar, 
gemeenteraadslid, 8 jaar 
voorzitter Veerdienst 
bestuurslid Kunstgalerie Volksuniversiteit 
Gemeenteraad, eerste plaats 
n.v.t. 
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l. 
2. 
3. 
4. 

5. 
6. 
7. 
B. 
9. 

10. 
11. 

12. 
13. 
14. 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
B. 
9. 

10. 
11. 
12. 
13. 

TULP, G.E. 
Eddy 
6 mei 1953, Haarlemmermeer 
Fesevurstraat 16 

7415 CM Deventer 
05700 - 35295 
WO - rechten 
management HBO-instelling 
fractievoorzitter gemeenteraad Deventer 
niet van belang 
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voorzitter Stichting Transfer Milieukunde (cursus
instituut Post HBO) 
zie punt 9. 
neen 
Ik vind het leuk om naast mijn activiteiten op 
gemeentelijk niveau nu ook landelijk wat meer voor 
de partij te doen. 
De functie in het bestuur van het PSVI heeft mijn 
belangstelling, omdat ik scholing van het groeiend 
kader van de partij heel belangrijk vind. 
Ik heb ervaring in het opzetten en (o.a. financieel 
organiseren van cursussen en overigens enige 
ervaring in het penningmeesterschap. 

BERG, E.J.T. VAN DEN 
Ed 
27 augustus 1964, 's-Gravenhage 
Haarlemmerstraat 291 
2312 DT Leiden 
071 - 120607 
RU Leiden, bestuurskunde 
ambtenaar Verkeer en Waterstaat 
lid Werkgroep Luchtvaart en Binnenlandse Zaken, 
redactie Democraat afdeling Leiden 

14. Graag geef ik via deze weg een persoonlijke 
toelichting voor mijn kandidaatstelling voor het 
PSVI-bestuur. Ik ben van mening dat het PSVI een 
zeer belangrijk instrument is binnen de partij om 
de D66-filosofie verder uit te dragen en de leden 
van 066 op te leiden voor bestuursfuncties. Ik den 
ook dat het PSVI daarmet nu op de goede weg is en 
ik heb daar veel waardering voor. 
Toch denk ik dat het PSVI nog nadrukkelijker 
aanwezig zou kunnen zijn in het stimuleren van 
zaken als steunfracties, D66-internationaal, het 
onderwijzen in specifieke onderwerpen welke nu nog 
te veel zijn voorbehouden aan de SWB. 
Ik geloof daarbij niet in een centraal geleid 
opleidingsapparaat, want dat zou de discussie en 
pluriformiteit niet ten goede komen, maar in het 
actief ondersteunend decentraal, regionaal 
aansturen van D66-fracties en leden op 
bovengenoemde gebieden. 
Met deze mijns inziens belangrijke boodschap, waar 
ik mij graag voor wil inzetten, stel ik mij 
kandidaat voor het bestuur van het PSVI. 

1. PORTEGIES, A.M. 
2. Anneke 
3. 31 mei 1949, Velsen 
4. Tusseler 32 
5. 7241 KE Lochem 
6. 05730·- 57946 
7. bestuurskunde Universiteit Twente 
8. hoofd vakgroep recherchebedrijfsvoering 
9. 

10. bestuurslid afdeling Enschede 1986-'87 
penningmeester afdeling Enschede 1988-'90 

11. bestuurslid bewonersvertegenwoordiging Oostelijk 
Stadsdeel II Alkmaar 1980-'82 

12. 
13. 
14. Nu ik door verhuizing mijn lokale D66-functie heb 

moeten opgeven, lijkt het mij een goed moment om op 
landelijk niveau actief te worden. 
Daarbij komt dat een bestuursfunctie bij het PSVI 
aansluit bij mijn belangstelling. Uit eigen 
ervaring weet ik hoe belangrijk opleiding is. Dit 
heeft er onder andere toe geleid, dat ik in 1983 
ben begonnen met de studie bestuurskunde. De kennis 
die ik tijdens deze studie heb opgedaan tracht ik 
in mijn huidige functie te vertalen voor en over te 
brengen op politiemedewerkers met een 
recherchetaak. 
Opleiding is niet alleen van essentieel belang bij 
het aanvaarden van nieuwe taken, maar is in onze 
samenleving ook vereist om mee te kunnen blijven 
doen. In dat licht zal het aantal D66ers dat 
behoefte heeft aan opleiding slechts toenemen. Als 
bovendien de huidige voorspellingen worden omgezet 
in een verkiezingsuitslag, zal het beroep dat op 
het PSVI wordt gedaan nog groter worden. Het PSVI 
kan in de toek~mst derhalve zonder meer rekenen op 
een sterk groe~ende vraag naar opleiding. Het trekt 
mij aan om een - weliswaar indirecte - bijdrage te 
leveren aan het antwoord op die vraag. 



Soms lijkt niets zo 
moeilijk als lid worden 
van 066 ..... . 

De afgelopen twee jaar hebben 

ongeveer 3000 mensen zich spon

taan aangemeld als lid van D66. 

Sommige vonden de weg naar 

het partijbureau via onze televi-

siespotjes, anderen werden over-

gehaald door advertenties of 

mond-op-mond reclame. Maar de 

meesten kwamen binnen via om-

wegen en na veel speurwerk. 

Hoe regelmatig hoort u kennis

sen, bekenden en collega's ver

zuchten: 'Het wordt toch eens 

tijd dat ik lid word van D66'. En hoe speelt u daarop in? Te vaak 

blijft het bij een aanmoediging om te bellen met het partijbureau. 

'Het nummer? Dat staat in de gids van Den Haag'. 

Uit alles blijkt dat veel mensen die tijdenlang twijfelden om zich 

aan te sluiten bij D66 de stap nu willen maken. Ze hoeven nauwe

lijks overgehaald te worden. Wat tot nu toe ontbrak is het hoe en 

waar. 

In het hart van deze Democraat vindt u een tweetal antwoordkaar-

ten waarmee geïnteresseerden zich op kunnen geven als lid. U kunt 

ze weggeven, maar nog beter invullen als iemand u weer eens te 

kennen geeft lid te willen worden. De kaarten kunnen zonder post

zegel op de bus. De medewerkers van het partijbureau zullen erop 

toezien dat het nieuwe lid binnen een week een welkomspakket met 

informatie over de partij toegestuurd krijgt. In dit pakket zit ook 

een acceptgiro om de contributie te voldoen. 

Kan iemand nu nog volhouden dat niets zo moeilijk is als lid wor

den van D66? 

Schijn bedriegt! 



Kassen of woningen? 
In de Regio Utrecht moeten volgens de 
VINEX (Vierde Nota Ruimtelijke Orde
ning EXtra) circa 30.000 woningen 
worden gebouwd. De stad Utrecht wil 
deze dicht bij het centrum van 
Utrecht, op het grondgebied van Vleu
ten-De Meern, naar het idee van de 
compacte stad. De daarbestaande glas
tuinbouw moet dan maar wijken. 
Waarom? 

jasper de Jong, voorzitter van de D66 
werkgroep Landbouw, Natuurbeheer 
en Visserij en Pieter ter Veer (Tweede 
Kamerlid) vinden dat de glastuinbouw 
een zo belangrijke economische func
tie heeft dat deze niet mag worden op
geofferd aan woningbouw. "Het moet 
allemaal wl'l eerst verdiend worden. 
Daarom moet je een productiegebied 
als de glastuinbouw niet opofferen aan 
een consumptiegebied als woning
bouw". Ik gemeente Vleuten-De 
Meern hel'lt een model ontwikkeld 
waarin de kassen gespaard worden, en 
er toch flink wordt gebouwd. Hierin 
wordt de gemeente gesteund door de 
Provincie Utrecht. 

De Gemeenteraadsfractie van D66 in 
de stad Utrecht is het met het stadsbe
stuur eens dat de tuinbouw moet wij
ken. Robert-Jan jonker (de fractie-voor
zitter): 'IIl't model van de compacte 
stad is nodig in verband met het mi
lieu. Als je de woningen zo dicht mo-

gelijk bij het oude centrum bouwt, dan 
is het mogelijk daar op de fiets heen te 
gaan. Bovendien is er een goed draag
vlak voor aan te leggen openbaar ver
voer. Bij versnipperd bouwen lukt dat 
niet. Wat de economie betreft, de plan
nen van de stad Utrecht voorzien in 
een uitbreiding van het Industrieter
rein Lage Weide naar het westen, dat 
levert meer werkgelegenheid op dan de 
tuinbouw'. 

Bij het bespreken van het 'Besturen op 
niveau' in het voorjaar van '92 wordt 
duidelijk voor welk model de Kamer 
zal kiezen. 

Het debat binnen D66 
'Er bestaat duidelijk meer behoefte aan 
een goed gevoerd debat binnen D66.' 
Zo begint Steven Pieters, secretaris van 
de Regio (;roningen, een artikel in de 
nieuwsbril'l van de Regio Groningen. 
Dit werd ml'leen in de praktijk ge
bracht op de Algemene Regio Vergade
ring van I H ~eptember. De vorm van 
de ARV is gewijzigd en leent zich nu 
meer voor !Jet debat. De aanwezige le
den kunnen meer op elkaar reageren 
en in de toekomst de inhoudelijke on
derwerpen aandragen en voorbereiden. 
Er komt ruimte voor verschrilende 
soorten debat: zowel voor gestruktu
reerde discu\sies als voor brainstorm
sessies. Het regiobestuur hoopt hier
door andere mensen naar de ARV's te 
trekken: minder kader, meer gewone 
leden. 

"Op de ARV van 18 september had de 
voorzitter van de jonge Democraten 

een prikkelende stelling: D66 moet 
slechts bij uitzondering aan de macht 
deelnemen. Alleen als het bestuurlijke 
vernieuwing kan realiseren. Zo'n scher
pe stelling stimuleert het debat", aldus 
Steven Pieters, "en dat is belangrijk. 
Binnen D66 hebben we te veel de nei
ging tegenstellingen weg te nuance
ren''. 

De notitie van secretaris-politiek Hans 
Jeekei 'Het debat in D66' was voor Gro
ningen aanleiding voor de andere op
zet van de vergaderingen. Een tweede 
project is het opzetten van regionale 
werkgroepen over landelijke onderwer
pen, die de regionale adviesraadleden 
kunnen ondersteunen. 
Groningen is wat dit betreft een proef
regio. De regionale werkgroepen ver
kleinen de afstand tot de landelijke po
litiek, wat de Groningers zeker goed uit 
zal komen. 

-
Twee lustrums in 
Bommeierwaard 
Zaterdag 26 oktober viert de afde
ling Bommeierwaard naast het 
25-jarig bestaan van D66, ook het 
feit dat D66 12 1/2 jaar in de ge
meenteraad van Zaltbommel is 
vertegenwoordigd. Ter gelegen
heid hiervan worden lindebomen 
geplant in de acht gemeenten van 
de Bommelerwaard. Tussen 16:00 
en 18:00 uur wordt er geborreld in 
"De Gouden Molen", Rossum. 

Peptalk in 
Heerhugowaard 
Donderdag 24 Oktober viert de af
deling Heerhugowaard 's avonds 
vanaf 19:30 uur hei D66-jubileum 
in de feestzaal van Cafe de Vier
sprong, Heerhugowaard 'I Kruis. 
Ex-Tweede Kamerlid en Campag
neleider Ernst Bakker zal zijn licht 
laten schijnen over 25 jaar D66. 

Vliegveld Eelde: 
manipulatie of goede 
argumenten? 
Zaterdag 24 augustus ging Frans 
Hasselaar, D66-wethouder Econo
mische zaken in Groningen, voor 
de VARA-microfoon van Spijkers 
met koppen in debat met een ver
tegenwoordiger van Groen Links. 
Hij gaf aan dat de beslissing tot 
baanverlenging in verband met 
zakelijke uitbreiding van het 
vliegveld Eelde op goede econo
mische gronden is genomen. Het 
verwijt van Groen Links dat de 
Provinciale Staten zouden zijn ge
manipuleerd verwierp hij. Als de 
omvang van de kosten eerder 
duidelijk was geweest, was de be
slissing tot uitbreiding evengoed 
genomen. Deze is immers van 
groot economisch belang voor de 
economie van het Noorden van 
Nederland. 

Amstelveen en 
Bestuurlijke 
Vernieuwing 
De gemeenteraadsfractie van Am
stelveen heeft een uitgebreide 
nota over bestuurlijke vernieu
wing uitgebracht en mei jongstle
den aan de pers gepresenteerd. 
Belangstellenden kunnen hier 
wellicht hun voordeel mee doen. 
Meer inlichtingen via Rien Alink, 
tel. 020-6470866. 
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De WAO {1) 
"D66 heeft deze zomer een kans ge
mist door zich met de apparatsjiks van 
de PvdA en de vakbonden in het kamp 
van de verdedigers-van-verworven 
rechten te laten. De werkenden die de 
rekening voor het onnodig buitenspel 
zetten van mensen moeten betalen 
heeft de partij geen evenwichtig alter
natief voor de kabinetsplannen weten 
te presenteren. En dat is niet alleen 
schadelijk voor de geloofwaardighedi 
van een potenti Ie regeringspartij. 
Solidariteit komt in het gedrang als 
het inzicht veld wint dat de rekening 
ervoor door slecht beleid zo hoog is 
geworden." Dat schrijft Aad Peterse uit 
Enschede. Volgens hem zijn door het 
geklungel van het kabinet twee vragen 
door elkaar gehaald. "De ene vraag is 
of het aangaat mensen om redenen 
van politieke opportuniteit en zonder 
behoorlijke politieke verantwoording 
hun bestaanszekerheid te ontnemen. 

De andere is het met het oog op be
strijding van grootschalige "arbeidson
geschiktheid" nodig is om de rechten 
van de tegen de gevolgen van arbeids
ongeschiktverklaring verzekerden te 
herzien. De eerste vraag is terecht door 
D66 met een krachtig neen beant
woord. Met de positie die de partij in 
de tweede vraag koos, ben ik minder 
gelukkig." Peterse constateert in de sa-

menieving een "scheiding der 
geesten". " Aan de ene kant 
diegenen die met de beper
king van het uitkeringsrecht 
ook de werknemer willen ont
moedigen te lichtvaardig over 
arbeidsongeschiktheidsverkla
ringen te denken en aan de 
andere kant degenen die daar 
absoluut niet aan willen. Op 
deze scheidslijn strijden cultu
reel bepaalde zonderbokken 
om de overhand - 'het sys
teem is rot of de baas heeft 
het gedaan'- versus het indivi
du als het zand tussen de raderen. Ook 
treffen we hier de controverse tussen 
voorstanders van publiek georganiseer
de solidariteit en voorstanders van par
ticuliere risicoverzekering." Peterse 
meent dat het kabinet terecht een 
soort midden-positie heeft ingeno
men. Want:"Het uitkeringsrecht blijft 
bestaan, alleen het niveau zal op den 
duur zakken." 

De WAO (2) 
"Vertilt D66 zich aan de vrouw?" Die 
vraag kwam op bij G. Baaij uit Amster
dam bij het lezen van het artikel "Ka
binet vertilt zich aan WAO-problema
tiek" in de vorige Democraat. In dat 
artikellas zij niets over de vrouwen die 
van de AAW /WAO zijn gedegradeerd 
tot de bijstandsnorm. Baaij: "Om het 

geheugen even op te frissen: zij, en dat 
waren voornamelijk de laag opgeleide 
vrouwen, die voor 1 januari een te laag 
arbeidsinkomen hebben gehad, heb
ben geen recht meer op AAW/WAO. 
Een onrechtvaardige maatregel, er 
wordt hier immers niet uitgegaan van 
de mate van arbeidsongeschiktheid. In 
de bijstand dumpen dus maar, dat kan 
per maand zo', slordige 300 gulden 
minder betekenen. Bijstandsvrouwen 
moeten zien rond te komen van een 
bedrag waar anderen hun lopende re
keningen van betalen. Zeker, ze zijn 
tot hun vijftigste sollicitatie- plichtig, 
maar waar halen ze een baan vandaan. 
Wie wil hen hebben?( ... ) Wat denkt 
de kamerfractie aan het probleem van 
vrouwen die van de AAW/WAO in de 
bijstand worden geduwd te gaan 
doen? 

Schets het profiel van een nieuwe 
Tweede Kamerfractie 
Niet de minste taak van een politieke partij in deze roerige tijden voor de partijpolitiek is de selectie 

van vertegenwoordigers in raden, staten en het parlement. Zeker als die partij rekening moet houden 

met een flinke uitbreiding van het aantal zetels. Als daar dan nog bijkomt dat in de visie van die partij 

het persoonlijke in de politiek een belangrijker rol moet gaan spelen, liggen een aantal vragen voor de 

hand. 

In het komende nummer start de 
Democraat een discussie over de kwali
teit van de volksvertegenwoordiging 
en de selectie van kandidaten. De eer
ste vraag aan u is: aan welke eisen 
moet een volksvertegenwoordiger vol
doen, welke achtergronden of speciali
saties zijn gewenst? Moet een kandi
daat ooit folders hebben uitgedeeld, 
een lange partijgang hebben gemaakt, 
of zijn juist de contacten buiten de 
partij van doorslaggevende betekenis? 
Moeten vooral mensen met bestuurlij
ke ervaring (senatoren of wethouders) 
doorstromen naar de Tweede Kamer
fractie? Moeten kandidaten carrière ge-
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maakt hebben in de ambtenarij of con
tacten hebben met belangengroeperin
gen die D66 steeds interessanter vin
den? Hoe staat het met vertegenwoor
digers uit cultuur en wetenschap? En 
moet een ieder afzonderlijk worden be
oordeeld of is het vooral van belang 
dat de fractie een geheel vormt van 
specialismen, politiek inzicht en ver
schillende achtergronden. 
Vraag nummer twee is: hoe krijgt de 
partij een optimaal functionerende 
fractie in de Kamer? Heeft de partij een 
verantwoordelijkheid in de selectie en 
scouting van potentiële vertegenwoor
digers? Voldoet de huidige manier 

waarop de kandidatenlijst door alle Je
den wordt vastgesteld? Of moeten re
gio's, het congres danwel een stamad
viescommissie meer invloed kunnen 
uitoefgenen op de volgorde van de 
kandidaten. 

Schets, kortom, het Profiel van de n ieu
we Tweede Kamerfractie en de wijze 
waarop D66 kandidaten moet selecte
ren. Stuur uw bijdrage van maximaal 
350 woorden voor 1 november naar 
De Democraat, redactie De Voorzet, 
Bezuidenhoutseweg 195, 2594 A] Den 
Haag.De redactie behoudt zich het 
recht voor uw bijdragen in te korten. 



'We willen nu niet 
schuilen onder van 
Mierio's regenjas' 
Eerst moeten PvdA en D66 "de politieke vragen voor het komende 

decennium (de komende 10 jaar) formuleren en met durf tegemoet 

te treden" zegt Frits Herman de Groot in de Democraat van 28 au

gustus. Pas dan ontstaat er een echte reden voor samenwerking tus

sen partijen als D66 en de PvdA, meent hij. 

Voorlopig hebben we alleerst nog an
dere zorgen, de PvdA zal eerst ook voor 
haar zelfrespect uit de huidige crisis 
moeten komen voordat ik op de chi
que uitnodiging van De Groot kan in
gaan. Niemand heeft wat aan een 
PvdA die s!L'chts een schim van vroe
ger is. Ook I )66 niet. Of D66 zou als 
strategie moeten kiezen het verzamel
punt! voor nieuwe linkse politiek in 
Nederland te worden. Misschien zou je 
dan ook en passant nog het systeem 
"kunnen opblazen". Toch doet D66 
dat niet. Soms vraag ik me af waarom 
niet. Is men bevreesd voor een te grote 
aanhang, voelt men zich als het ware 
overvallen door een zo grote belang
stelling? Of is het probleem anders. 

Is D66 denkbaar zonder stevige sociaal
democratie? Zonder politieke bewe
ging die de nadruk blijft leggen op de 
noodzaak maatschappelijke en inter
nationale ontwikkelingen gemeen
schappelijk te sturen? Ik denk van niet. 
De aantrekkelijkheid van D66 is im
mers niet zijn sociaal- economisch pro
gramma, maar de wijze waarop Van 
Mierlo en de zijnen een duidelijke rol 
willen geven aan de persoonlijke keu
zes en twijfels van de individuele bur
ger. Bij de PvdA ontbreekt het daar nog 
al eens aan. Verstrikt als we zijn in 
koopkrachtplaatjes, VUT-toetsen en ar
beidsparticipatie quotes. Dat verschil 
wordt nog vcrsterkt wanneer D66 op
positiepartij is en de PvdA in de rege
ring zit. Maar toch ontdek ik altijd 
weer dat Dh6 mede leeft op het funda
ment van de sociaal-democratie. Daar
omis-voor mijn gebutste politieke 
vereniging een geluk bij een ongeluk -
het niet gekomen tot een strategie om 
de PvdA onder de zoden te poetsen en 
zich zelf op te werpen als de redelijke, 
progressieve partij van Nederland. Dat 
lijkt me de soort anti-ideologie van 
D66. 
De Groot zal mijn betoog wellicht te 
defensief vinden, omdat ik de schijn 

wek eerst het hachje van de PvdA te 
willen redden, in plaats van "de funda
mentele vraagstukken aan de orde te 
stellen". Dat doen wij allemaal al ja
ren, met wisselend succes. Dat zal dus 
hernieuwd moeten gebeuren. Accoord, 
maar dan wel op basis van discussie 
over de verhouding tussen ideologi
sche waarden als vrijheid, solidariteit 
en gelijkwaardigheid, en niet op basis 
van progressief pragmatisme. Dat geldt 
ook nog indien de maatschappij, zowel 
nationaal als internationaal, sterk ver
andert. Het gaat er immers niet alleen 
om wat het electoraat interesseert, 
maar ook om de vraag welke uitgangs
punten een politieke partij heeft. Daar
in ligt wellicht het verschil tussen D66 
en de PvdA. Bij D66 lopen, denk ik, 
links liberale uitgangspunten - die niet 
ver afwijken van de sociaal-democratie 
-en waardenvrijheid (gewoon de beste 
beslissing nemen) vaak door elkaar 
heen. 

Samenwerking tussen D66, PvdA en, 
waarom niet, Groen Links hangt in de 
eerste plaats af van het kunnen hante
ren van gemeenschappelijke uitgangs
punten. Daarvoor is herstel van de 
PvdA noodzakelijk, ook al om niet de 
schijn te wekken dat wij onder de re
genjas van Van Mierlo ons hachje wil
len redden. Dat zal niet gaan en kan 
nooit de bedoeling zijn. 

Maarten van Traa 

Vierde bestuurs
laag? 
Ondanks steeds verdergaande in
ternationalisering schijnt de be
langstelling voor eigen streek en 
dialect te bloeien als nooit tevo
ren. Dat is een prachtige paradox. 
En het zegt veel over de behoefte 
van mensen aan een eigen, ver
trouwde omgeving. 
Politiek gezien bestaan streken 
nauwelijks. Er is een regionaal 
gat: hoe gaat de politiek om met 
maatschappelijke problemen tus
sen gemeente en provincie? De 
regering streeft in grootstedelijke 
gebieden naar bestuurlijke sa
menwerkingsverbanden. Begin 
1993 wordt een interimwet van 
kracht, die de basis vormt voor 
de instelling van zelfstandig ope
rerende stadsregiobesturen. 
De kabinetsnota gaat uit van indi
rect gekozen besturen. In het the
ma-nummer 'Besturen op niveau' 
van Voor de D'Raad (september 
1991 ), tijdschrift voor D66 raads
en statenpolitiek, komt deze pro
blematiek uitvoerig aan bod. In 
een notedop: "Ik zie bij regionale 
samenwerking het gevaar dat we 
wel iets ontwikkelen maar niks af
breken. En dat zal toch moeten. 
Als je de hele ontwikkeling in 
gang zet zonder dat je taken ont
neemt van bepaalde bestuursla
gen dan wordt het alleen nog 
maar een doolhof." 

Veel artikelen zijn gedegen en 
doorwrocht: dat maakt selectief 
lezen voor drukbezette raads- en 
stalenleden er niet eenvoudiger 
op! Pex Langenberg valt op met 
een helder inleidend artikel. Re
dacteur Han Polman schreef een 
verdienstelijk overzicht van de 
stand van zaken. Verder bijdragen 
van o.m. Kamerlid Olga Schelte
ma en D66 vertegenwoordigers 
Lyda Verstegen, Ruud Hessing 
Jan van der Hiele en Henk Pijl
man. Losse nummers (dit is jaar
gang 9, nummer 4) zijn ter kennis
making gratis aan te vragen bij 
het PSVI: 070 • 3858303. 

Peter van den Besselaar 
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Ups en downs van D66 en Maarten Engwirda: 

Het gaat fantastisch! 
Maarten Engwirda, oud-fractievoorzitter van D66 in de Tweede Kamer, voorzitter van de commissie die de gif

affaire in Alphen aan de Rijn onderzoekt, en lid van het presidium van de Rekenkamer, duikt met Martin Voorn 

in de veelbewogen geschiedenis van D66. 

Engwirda: "Ik kwam in 1970 bij de 
fractie, als de eerste beleidsmedewer
ker. Daar was toen een speciaal potje 
voor gemaakt. Mijn eerste taak was het 
schrijven van een beleidsplan. Daar
over praatten we in een groep van ze
ven mensen, met Van Mierlo, De Goe
de, Nuis. De discussies waren buitenge
woon creatief, maar ook buitengewoon 
chaotisch. Dat was mijn leukste perio
de." 

"Omdat ik het beleidsplan natuurlijk 
goed kende werd ik gevraagd om het 
stuk op verkiezingsbijeenkomsten toe 
te lichten. Ik raakte toen vrij snel be
kend in de partij. En in 1971 belandde 
ik op de negende plaats van de kandi
datenlijst. Omdat we 11 zetels haalden 
kwam ik meteen in de Tweede Kamer. 
En in het Europees Parlement. De frac
tie besloot met zes tegen vijf stemmen 
iemand naar Europa te sturen. Verba
zingwekkend, met de hakken over de 
sloot in een zo internationaal gerichte 
partij." 

Ontploffen 
"In 1972 viel het eerste kabinet-Bies
heuvel en D66 viel terug van 11 naar 
zes zetels. Ik viel erbuiten. In 1973 trad 
Van Mierlo terug na het mislukken van 
de Progressieve Volks Partij. Dat werd 
afgewezen door de PvdA en de PPR. De 
verkiezingen werden een echec. Voor 
de kiezer had D66 de eigen identiteit 
opgeofferd. D66 was bezig de eigen 
ontploffingstheorie uit te voeren." 

In 1973 stond D66 in de peilingen op 
één zetel. Dat bleef een tijd lang zo. In 
1976 vroeg Brinkhorst mij op de lijst te 
gaan staan. Ik moest schaterlachen, de 
partij stond op één zetel en liep leeg. 
In dat jaar was ook het congres waar 
de partij net niet werd opgeheven. Een 
meerderheid was voor opheffing, maar 
het was niet de benodigde tweederde 
meerderheid." 

"En toen kwam Jan Terlouw met de be
kende handtekeningen- en ledenactie. 
"Als we geen 1.666 nieuwe leden en 
6.666 handtekeningen halen ben ik 
geen lijsttrekker meer," zei Terlouw. Ik 
achtte de kans vrij groot dat dit het 
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einde van de partij zou betekenen. 
Maar opeens ontstond een nieuw en
thousiasme, een nieuw elan. En in 
1977 kwam D66 met maar liefst acht 
zetels in de Kamer. Dat was de periode 
van het Redelijk Alternatief. We had
den zo geweldig de wind mee, er was 
zoveel belangstelling voor wat D66 
deed. En in 1981 haalde de partij maar 
liefst 17 zetels." 

Traumatisch 
"De periode 1981-1982 was voor D66 
traumatisch. D66 zou bruggen gaan 
bouwen tussen de PvdA van Den Uyl 
en het CDA van Van Agt. Maar als je 
jezelf als brug aandient dan betekent 
dat dat er over je gelopen wordt. 
"Er werd een hetze tegen Terlouw ge
voerd, opgestookt door de PvdA. En 
D66 had een paar incidenten ... Ter
louw met de gasboringen op Ameland, 
Zeevalking met de 'struiken' in Amelis
weerd en Ineke Lambers met het stor
ten van vaten kernafval in zee. Mis
schien allemaal verdedigbaar, maar in 
elk geval slecht voor de partij. Het mis-

lukken van het kabinet werd D66 aan
gerekend, de partij voor wie dit kabi
net zo nodig moest..." 

"De partij kelderde van 17 naar zes ze
tels. Een teleurgestelde Terlouw ver
trok, Brinkhorst kwam, maar die ging 
al snel als EG-ambassadeur naar Japan. 
En toen werd ik fractievoorzitter. Tegen 
wil en dank, ja. Maar goed, ik ben er 
met frisse moed aan begonnen, heb ge
probeerd de kar weer uit 't zand te 
trekken. De vonk kwam echter niet 
over, D66 bleef laag in de peilingen 
staan. De discussies over mijn persoon 
waren niet van de lucht. Geen charis
ma. Jan had 't, Hans had 't maar, 
Maarten heeft 't niet, werd er gezegd. 
Het heeft me geraakt, maar je moet in 
de politiek een dikke huid hebben. Ter
louw en Van Mierlo hadden toen ook 
geen dikke huid, dat is waar." 

"Maar, anders dan 10 jaar terug, bleef 
de partij intact. In 1986 moest er een 
(nieuwe) lijsttrekker komen. Van Mier
lo, toen lid van de Eerste Kamer, had 

'Een Reden van Bestaan' ge
schreven. Van Mierlo zou 
moeten groeien naar de po
sitie van natuurlijke lijst
trekker. Het is heel wonder
lijk gegaan. Hij zag er be
hoorlijk tegenop. Als we 
zaten te vergaderen in de 
Tweede Kamer en de bel 
ging dan leek het alsof ie 
door een wesp werd gesto
ken. Doet ie 't wel of doet ie 
't niet, was de grote vraag. 
Den Uyl en de zijnen ver
wachten dat ie 't niet zou 
doen. Maar hij deed 't dus 
wel. En nu ... nu voelt hij 
zich als een vis in het water. 
Het gaat fantastisch. Te fan
tastisch? Ach ik weet 't 
niet." 

Martin Voorn 

Foto: Denni8 Sies 



Congres 
Alle informatie over het ju
bileumcongres van 2 no
vember 1991 dat gehouden 
wordt in Krasnapolski te 
Amsterdam vindt u in het 
congresboek dat in het hart 
van deze Democraat geniet 
zit. 
Voor alle duidelijkheid toch 
ook op deze pagina nog
maals de regels. 
Voor het eerst geldt voor 
een D66-congres 'vol is vol'. 
Kaarten zijn zolang de voor
raad strekt te bestellen via 
de antwoordkaart in hl'l 
hart van deze Democraat. U 
dient een geldig betaalmid
del mee te sturen. Let op de 
korte terugzendtermijn! 

In het congresboek vindt u 
de jaarrekening 1990 en de 
begroting 1992, alsmede de 
kandidaten voor een groot 
aantal vacatures van lwstu
ren en commissies. Alleen 
Je kandidaten voor de vaca
ture in het Dagelijks Bestuur 
ontbreken nog. De opgave
termijn daarvan lag na de 
deadline van deze Demo
craat. In het congresboek 
dat op de jubileumbijeen
komst zelf wordt uitgedeeld 
staan de gegevens omtrent 
deze bestuursfunctie alsnog 
opgenomen. Voor al deze 
functies vindt stemming 
plaats op het congres. Het 
betreft geen schriftelijke 
stemmingen! 

Val is vol op het 1 onxrt'5 ((oto Dennis Sies) 

Congres Liberale 
Internationale in 
Luzern 
Een delegatie van vier 066-ers, 
Doeke Eisma, Michel Groothuizen, 
lneke Herweijer en Wiltried Derk
sen, heeft van 5 tot 7 september 
j.l. het congres van de Liberale In
ternationale bijgewoond. D66 is al 
enige jaren waarnemer bij de Li· 
berale Internationale. 

De Ll is in 1947 ontstaan naar 
aanleiding van het honderdjarig 
bestaan van de Belgische Liberale 
Partij in 1946, ter gelegenheid 
waarvan vertegenwoordigers van 
verscheidene liberale partijen bij 
elkaar kwam. De Ll is oorspronke
lijk opgezet als een organisatie 
van individuen, maar geleidelijk is 
het karakter gewijzigd in een or
ganisatie van liberale partijen. 
De Ll heeft zich ontwikkeld tot een 
organisatie met een sterk pluri
form karakter. Naast behoudende 
liberale partijen als de VVD en de 
Vlaamse PVV zijn ook progres
sief-liberale partijen als de Britse 
Liberal Democrats, de Deense Ra· 
dikale Venstre, de Canadese Li
beral Party en de Zweedse Folk· 
parti bij de Ll aangesloten. Een 
aantal van de aangesloten partijen 
is duidelijk verwant met de ideeen 
van 066. Te denken valt aan het 
COS uil Spanje, Vensire uit Noor
wegen en bovengenoemde pro
gressief-liberale partijen. De Ll is 
daardoor een interessant platform 
voor internationale contacten van 
066. 
Op het congres lag voor de dele
gatie de nadruk op het onderhou
den en aangaan van bilaterale 
contacten in Midden- en Oost-Eu
ropa. Met name zijn er uitgebreide 
contacten geweest met de Kroati
sche Sociaal-Liberale Partij HSLS 
en de Litouwse Liberale Unie LLS 
en de Bulgaarse Radicaal-Demo
cratische Partij BOP. 

Het politieke thema van dit con
gres was 'minderheden'. Hiermee 
werd in de meeste bijdragen ge
doeld op etnische minderheden in 
Midden- en Oost-Europa. In dit ka
der hield VVD-leider Bolkenstein 
een speech, welke in Nederland 
tot grote discussie leidde en in 
Luzern enigszins uit de toon viel. 
In de thema-resolutie wordt de 
idee van het behoud van een ei
gen identiteit op taal en cultureel 
gebied of anderszins positief be
oordeeld. Cultureel pluralisme 
wordt als een voorwaarde voor 
een liberale maatschappij om
schreven. De lidpartijen worden 
opgeroepen om prioriteit te geven 
aan een beleid welke de rechten 
van minderheden bevordert en be
schermt. 
Daarnaast zijn een aantal resolu
ties aangenomen over actuele po
litieke onderwerpen, zoals de ont
wikkelingen in Joegoslavie. 

Het congres stond organisato
risch in het kader van de wijziging 
van de statuten en de toekomstige 
opzet van de Ll. Een zestal partij
en heeft zich als waarnemer aan
gesloten bij de Ll, waaronder het 
Hongaars Verbond van Vrije De
mocraten SzDSz en de Bulgaarse 
ROP. Voorts hebben Fidesz en de 
HSLS aangekondigd naar het lid· 
maatschap te streven. De links-li
berale vleugel van de Ll wordt 
hierdoor versterkt. In het kader 
van de discussie over de toekom
stige uitbreiding heft Ralf Dah
rendorf zich uitgesproken voor 
een Ll, waarbinnen ook de Poolse 
Democratische Unie en de Tsje
chische Burgerbeweging, twee 
partners van 066, lid zijn. 

Een thema wat op de achtergrond 
speelde was de procedure om de 
Oostenrijkse extreem rechtse PFO 
uit de Ll te verwijderen. Op de 
eerstvolgende executive-vergade
ringen (een soort adviesraad) zal 
hierover een stemming plaatsvin
den. De statuten vereisen een 
twee-derde meerderheid van de 
uitgebrachte stemmen. Gevreesd 
wordt dat een aantal partijen zich 
van stemming zal onthouden, 
waardoor de FPO niet geroyeerd 
kan worden. 
Al met al was hel congres een 
nuttige mogelijkheid meer kennis 
op te doen over de Liberale Inter
nationale en de daarmee verbon
den partijen. 

Wiltried Derksen 

Nieuwe leden 
gevraagd 

• 

• 

Nooit was het makkelijker om 
nieuwe leden aan te melden. In 
het hart van deze Democraat 
vindt u twee aanmeldingskaarten 
voor nieuwe leden. Doe er uw 
voordeel mee! 
Deze antwoordkaarten zijn een 
deel van de ledenwerfcampagne 
die op initiatief van voorzitter 
Ries Jansen is gestart. 
Alle leden zullen binnenkort hier
over benadert worden 
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Symposium over 
lokale aspecten van 
financieel
economisch beleid 
Op 23 november vindt te Bodegra
ven een symposium plaats rond 
financieel-economische aspecten 
op gemeentelijk niveau. Het pro
gramma is speciaal bestemd voor 
raads- en statenleden van D66. In 
principe is echter iedereen van 
harte welkom. Het programma, 
dat een bijdrage wil leveren in de 
kritische meningsvorming, ziet er 
globaal als volgt uit: 
Om 11.00 uur wordt gestart met 
een viertal workshops. Deze wor
den s'middags herhaald, zodat 
deelnemers in ieder geval 2 van 
de 4 workshops kunnen volgen. 
Onderwerpen en inleiders zijn: 
1. De financiële beleidscyclus als 
politiek sturingsmiddel door Cees 
Bloemendaal, directeur financiën 

provincie Zuid-Holland; 2. het re
gulerend effekt van lokale belas
tingen en heffingen door Jan 
Gieskens, medewerker fiscaal
economische zaken VNG; 3. Euro
pese geldstromen en hun beteke
nis voor de lokale overheid door 
Frank Hilterman, medewerker fi
nancieel-economische zaken 
VNG; 4. Publiek Private Samen
werkingsprojekten, inleider wordt 
nog bekend gemaakt. 
Om 15.00 uur vindt er een plenaire 
bijeenkomst plaats met als onder
werp "De gevolgen van de finan
ciële verhouding tussen Rijk en 
Gemeente" inleider 2de kamerlid 
Olga Scheltema en co-referent drs 
W. van Zaaien, hoofd van de Raad 
van de Gemeentefinanciën. 
Het inschrijfgeld voor dit sympo
sium bedraagt f 35,- (incl. lunch) 
en kan uitsluitend worden vol
daan ná opgave (vóór 6 novem
ber) bij het PSVI en ontvangst van 
de acceptgiro. 
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--------------------IK MELD MIJ AAN BIJ HET PSVI 
VOOR: 
0 Presentatietraining "ervaren woordvoerder" te 

Den Haag op 16 en 23 november. Inschrijfgeld 
f50,- te voldoen na ontvangst van de acceptgi
ro. 

0 Symposium over lokale aspecten van financieel
economisch beleid te Bodegraven op 23 novem
ber. Inschrijfgeld f35,- te voldoen na ontvangst 
van de acceptgiro. 

IK BESTEL DEZE PUBLICATIES BIJ HET PSVI 
(prijzen excl. porti) 

0 HANDBOEK VOOR BESTUREN 
70 pag.+ bijlagen f17,50 

ll D66 en DEMOCRATISERING 
de ideeën en doelstellingen 
20 pag. /2,--

o LOKAALREFERENDUM 
een bundel artikelen, verordeningen e.d. 
56 pag. /6,--

o BESTUURLIJKE VERNIEUWING OP LOKAAL 
NIVEAU 
een bundel artikelen, verordeningen e.d. 
44 pag. /6,50 

0 INLEIDING GEMEENTEPOLITIEK 
70 pag. informatie over het funktioneren 
van een gemeenteraad en over inhoudelijke 

16 D E M 0 C R A A T 

onderwerpen zoals: ruimtelijke ordening, 
Verkeer en vervoer, Welzijn, Milieu etc. f 7,50 

0 GEMEENTELIJK MILIEUBELEID 
130 pagina's over afvalverwerking, regelgeving, 
milieubeheer 

0 PUBLICITEIT IN DE POLITIEK 
klapper van 130 pagina's over publiciteit, com 
municatie en politiek, media, fondsenwerving 
etc. f 15,00 

0 VOOR DE D'RAAD 
het D66-tijdschrift over lokale en regionale 
politiek 
Abonnement f40,--/ gratis proefnummer 
(geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer: 

0 STANDPUNTENBRIEF 
Periodiek overzicht van D66-opinies 
Abonnement f35,-- I gratis proefnummer 
(geef uw keuze aan) 
Lidmaatschapsnummer 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

Opsturen naar: PSVI-D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 070 - 385.83.03 

advatentie 

Emancipatie in de jaren 
negentig 

25 jaar emancipatie getoetst. 

Tussen het begm van de derde emancipatiegolf 1n het 
mldden van de Jaren zest1g en het ontstaan van de 
partiJ Democraten 66 liggen paralellen De van 
Man-Vrouw-MaatschappiJ kwamen vooral u1t PvdA-krmgen, 
maar de mbreng van 066-vrouwer~ was van meet al aan 

Er dwarsvcrb1ndmgen LOwel m de persoonlijke 
als m h1stor1sch gedachtengoed D66 valt als 

parliJ 1mmers te als een emanc1pat1e 
m ru1me zm, tegen onrechtvaardige 

en -vert1ûud1ngtn 
Ter gelegenheld van het VIJfentwmtiQJ3rlg bestaan van de 
partiJ belichten een aantal vrouwelijke auteurs m d1t boek 
verschillende facetten van het emanc1pat1e-bele1d dat hen m 
de komende Jaren voor ogen staat Op weg naar een 

waarm machtspos1t1es van mannen en 
1n evenwicht houden. In de 1nle1d1ng wordt 

van het emanc1pat1egehalte van de 
partiJ zelf, door de ogen van mensen d1e ZICh 
bmnen D66 voor emanc1pat1e hebben 1ngezet 

Presentatietraining 
'ervaren woord
voerder'. 
Na een aantal malen de training 
"beginnend woordvoerder" te 
hebben verzorgd, biedt het PSVI 
nu een training aan speciaal be· 
stemd voor de meer ervaren 
woordvoerder. Doel van de trai· 
ning is het stimuleren en ontwik· 
kelen van de persoonlijke pre· 
sentatie-vaardigheden. 
Deze training vindt plaats met 
behulp van audio-visuele midde· 
len (video- en bandopnames). 
Ook het gebruik van enkele pre· 
sentatie ondersteunende moge· 
lijkheden, waaronder whiteboard 
en flip-over, komen tijdens de bij· 
eenkomst aan bod. 
Het inschrijfgeld bedraagt f50,-. 
te voldoen na ontvangst van dE 
PSVI-acceptgiro. Opgave vóór : 
november. Maximaal aantal deel· 
nemers is 12. Cursusplaats: Der 
Haag, trainer: Max Peper. Deelne 
mers ontvangen 1 week voor 
aanvang van de training he 
schriftelijk materiaal. 



Idee & Ideeën 
n het komende nummer van Idee 
zijn onder meer opgenomen de in
leidingen die Bram de Swaan en 
Philip ldenburg gehouden hebben 
tijdens het jubileumsymposium 
van 20 september j.l., een artikel 
van Bart Tromp en een interview 
met Jan Glastra van Loon. 
Abonneer u nu, zodat u deze inte
ressante uitgave niet mist! 

Ideeën is de naam van de nieuwe 
brochurereeks van de SWB. De 
eerste brochure is geheel gewijd 
aan het thema van het jubileum
symposium "de veranderende rol 
van de politieke partijen". Hierin 
zijn bijdragen opgenomen van 
Jan van Deth, Jos de Beus, W.S.P. 
Fortuijn, ldo de Haan, Gerrit-Jan 
Wolffensperger en Hans Jeekel. 
De brochure kost f 15,= en u kunt 
hem bestellen bij de SWB. 

Werkplan SWB 
Begin november zal het werkplan 
van het bestuur van de SWB ge
reed zijn. Hierin wordt een uitge
breid overzicht gegeven van de 

Hoe lezen Jonge 
Democraten? 

Na het zomerreces is de Advies
raad (AR) al weer twee maal bij el
kaar geweest. Beide keren heeft 
de AR zich in samenspraak met 
vertegenwoordigers van de ka
merfracties, de Europese fractie 
en het Hoofdbestuur (HB), gebo
gen over actuele en verder dra
gende politieke zaken. Want ook 
al schrijft Roei van der Poort in 
Democraat no.7 dat de partij dis
cussie over de Golfoorlog of de 
Arbeidsongeschiktheid kennelijk 
niet nodig vindt; de Adviesraad 
voert die diskossies tenminste 
zesmaal per jaar. Ik wil de JO op
roepen kennis te nemen van het 
werk van het enige landelijk geko
zen adviesorgaan dat D66 kent, en 
wijzen op de openbaarheid van de 
vergaderingen van de AR. 
Over de Golfoorlog is o.a. met Ja
cab Kohnstamm diepgaand ge
sproken op een moment dat de 
Nederlandse deelname nog ter 
diskussie stond. Op 31 augustus 
bespraken Hans van Mierlo en Ar
thie Schimmel het WAO-fractie
standpunt met de Adviesraad. 
De eerstvolgende vergadering 
vindt plaats op 16 november in de 

activiteiten van de SWB voor de 
komende tijd. Bent u geïnteres
seerd, bel of schrijf dan naar de 
SWB voor een exemplaar. 

Informatisering en 
lokaal bestuur 

Informatisering is niet slechts een 
zaak die de centrale overheid aan
gaat, ook lokale en regionale be
stuurders krijgen ermee te maken. 
Direct, in het bestek van hun ei
gen beleid. Het onderwerp infor
matisering zal dan ook niet be
perkt mogen blijven tot de porte
feuille Middelen en Financiën, 
maar zal ook moeten doorwerken 
in de beleidsportefeuilles. De stu
diedag is bedoeld om lokalebe
stuurders op deze ontwikkelingen 
voor te bereiden. 

Deze studiedag zal plaatsvinden 
op zaterdag 30 november (dus an
ders dan in de vorige Democraat 
vermeld stond). 
De kosten voor deelname bedra
gen f 60,- inclusief conferentie
stukken en lunch. Aanmelding is 
mogelijk tot 15 november a.s. 

Jaarbeurs te Utrecht, die onder
meer zal gaan over genetische 
manipulatie en de relatie Neder
land-Suriname. 

Op 25 januari staat een discussie 
met Louise Groenman op het pro
gramma over haar nota "meewer
ken aan economische zelfstandig
heid". 

WAO 
De WAO-diskussie leverde steun 
op voor het standpunt van de 
Tweede Kamerfractie. De AR vindt 
dat moet worden ingezet op volu
memaatregelen om het aantal 
WAO-ers terug te dringen. De dis
kussie over ingrepen in duur en 
hoogte van de uitkeringen zoals 
de fractie die naar voren brengt 
wil de Raad pas voeren, wanneer 
de resultaten van dat volumebe
leid zichtbaar zijn en is dus nu 
voor de AR niet aan de orde. 

Schaalvergroting in 
het basisonderwijs 

De plannen van staatssecretaris 
Wallage voor schaalvergroting in 
het basisonderwijs hebben de in
stemming van de AR. Aad Nuis 

---------, 
I 

wen~ bestuurslid 

heeft nog 
geen Idee? 

Welk bestuurslid heeft nog geen abonne
ment op Idee, het tijdschrift van het 
wetenschappelijk bureau van D66 ? 

Dat wordt dan de hoogste tijd. 
Want wie Idee mist, mist het meeste ! 

De boeiendste interviews. 
De inhoudelijkste bijdragen. 

De invloedrijkste stukken. 
En 'n oogstrelende vormgeving. 

Idee mag je niet missen ! 

Proefnummer f 15,
Jaarabonnement f 66,-

____ Beln_u_d_e_sws: 070-3858303_. ____ ~ 

kreeg het advies in te stemmen 
met het principe van toepassing 
van het begrip leerlingdichtheid 
en aanpassing van de stichtings
c.q. opheffingsnorm voor basis
scholen. 

Een belangrijke voorwaarde is de 
democratische controleerbaar
heid. Schaalvergroting kan pas 
worden bereikt door een bekosti
ging in meer proportionele rich
ting, door het facilitair stimuleren 
van fusies en samenwerkings
scholen en door het toestaan van 
experimenten met bestuurlijke 
vernieuwing. Pas als deze instru
menten niet het gewenste resul
taat opleveren mag worden over
gegaan tot het effectueren van de 
nieuwe opheffingsnormen. 
Aangezien in de plannen verbor
gen kosten zitten, zullen die eer
ste duidelijk op tafel moeten ko
men. De meerkosten mogen voor 
leerlingvervoer en huisvesting 
niet op gemeenten en schoolbe
sturen worden afgewenteld, maar 
moeten die voor rijksrekening ko
men. 

Bij de behandeling van dit onder
werp was ook Dick Mentink van 
de SWB-werkgroep onderwijs be
trokken als deskundige. 

HR-wijzigingen 
Het vele werk, dat de reglemen
tencommissie aan de herziening 
van statuten en huishoudelijk re
glement heeft verricht, was aan de 
AR niet besteed. De wijzigingen 
hebben een voor de AR onaan
vaardbare karakterwijziging tot 
gevolg die tot belemmeringen 
voor het advieswerk zal leiden. Dit 
deel van de voorstellen werd van 
een negatief advies voorzien. 
De strikte verwerking van onver
enigbaarheden werd wel met in
stemming begroet, met een kant
tekening. De horizontale onver
enigbaarheid bij kandidaatstelling 
vooral bij kleinere afdelingen tot 
onmogelijke situaties zou kunnen 
leiden bij het vinden van voldoen
de bestuursleden en leden van 
commissies, naast de kandidaat
volksvertegenwoordigers. 

De politieke rol van besturen moet 
niet worden vergroot, wel moeten 
zij, het HB voorop het politieke 
debat binnen 066 stimuleren. Als 
enig gekozen politiek orgaan van 
de partij zal ook de AR hieraan 
nog meer inhoud moeten geven. 
Niet in competitie met de ALV, 
maar naast de ALV en de ad hoc 
gremia als de SWB. 
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Vrouwen van Europa 
prijs 
"Hoewel het opledingsniveau van 
werkende mannen en vrouwen 
nauwelijks meer verschilt, blijken 
vrouwen nog oververtegenwoor
digt te zijn in de laagste functies. 
Bovendien stromen zij minder 
door naar hogere functies" 
Zo staat te lezen in het FZW
nieuws van 19 september 1991. 
Kijkend naar de medische sector 
dan valt op dat zich een vergelijk
baar fenomeen voordoet, zij het 
dat ze wel opleiding, als uitvoe
ring op een hoog niveau liggen 
terwijl vrouwen in bestuurlijke en 
opleidingstuntties met een lan
taarntje zijn te zoeken. 
Om meer D'66-vrouwen over de 
drempel te helpen om in besturen, 
adviesraden en andere beleidsor
ganen terecht te komen organi
seert PEAC drie activiteiten: op
zetten van Regio-netwerken van 
cursussen "Vrouw en maatschap
pelijke macht" en een symposium 
over politieke emancipatie. Maar 
eerst een bericht over vrouwen in 
de geneeskunde. 

Symposium: politieke 
emancipatie 
Voor alle D66-leden zal op 9 mei 
1992 een symposium gehouden 
worden met als onderwerp ' poli
tieke emancipatie'. In de komende 
maanden zal het programma op
gesteld worden, sprekers gezocht 
en de dag georganiseerd worden. 
Reserveert u deze datum vast in 
uw agenda: 9 mei 1992. 

Vrouw in de 
geneeskunde 
Eerst gaan wij in op de percenta
ges vrouwen in de medische sec
tor; vervolgens bezien we enkele 
aspecten van de bedrijfstak en 
trekken daarna een conclusie. 

De percentages 
Het percentage vrouwen onder de 
eerstejaars medisch studenten is 
gestaag toegenomen: van 26,7% 
in 1970 naar 54,1% in 1986 en 
naar verwachting zal de verhou
ding vrouwen en mannen onder 
de eerstejaars medisch studenten 
in 1992 58,3% bedragen; ruim 
meer dan de helft. 1) 
Onder de artsen is het aandeel 
van vrouwen in de periode 1975-
1989 gestegen van 20% naar 25%. 
De groei is het grootst bij de huis-
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artsen: (1975: 4%; 1989: 11%) en 
bij de sociaal geneeskundigen 
(1975: 19%; 1989: 28%). 2) 
Het percentage vrouwelijke artsen 
in opleiding tot specialist is als 
volgt: 3) 
specialisme 78/79 88/89 

psychiatrie 45% 49% 
kindergeneeskunde 42% 35% 
oogheelkunde 35% 47% 
inwendige 
geneeskunde 22% 39% 
anaesthesie 14% 26% 
verloskunde/ 
gynaecologie 7% 58% 
chirurgie 5% 7% 

alle specialismen 20% 31% 

Opmerkenswaard is de afname bij 
de kindergeneeskunde met 7%. 
De koppeling: vrouwen en medi
sche zorg voor kinderen is minder 
sterk geworden. Spectaculair is 
de toename bij verloskunde/gyne
cologie: van 7% naar 58%. Wordt 
het een vrouwenberoep? 
Van het aantal geregistreerde spe
cialisten was in 1978 een op de 
acht vrouw. Ruim 10 jaar later was 
dat een op de vijf, ruim 19%. De 
medisch specialismen waarin 
vrouwen relatief sterk vertegen
woordigd zijn en die enige sub
stantiële omvang hebben zijn kin
dergeneeskunde (39%), revali
datie (33%), reumatologie (26%), 
psychiatrie (25%) en anaesthesie 
(24%). Opvallend afwezig zijn 
vrouwen in de urologie (0%), or
thopedie (1%), chirurgie (3%) en 
keel-, neus- en oorartsen (3,59%). 
4) 

Op twee gebieden is er nog een 
duidelijke achterstand: in de be
sturen en onder de hoogleraren. 
In de besturen is een bescheiden 
toename te melden. In 1982 waren 
er amper 2% vrouw voorzitter van 
een bestuur in de gezondheids
zorgsector; in 1986 was dat geste
gen tot ruim 7%. 2) Onder de 610 
hoogleraren in de medische facul
teiten zijn slechts 12 vrouwelijke 
hoogleraren. 5) Daar valt nog enig 
werk te verzetten. 

Het medisch beroep 
Het aandeel vrouwelijke eerste
jaars studenten in de geneeskun
de is belangrijk gestegen. Er 
wordt geen voorkeursbeleid ge
voerd bij de toelating van vrouwe
lijke medische studenten: allen 
komen via gewogen loting aan 
hun plaats. Het zijn de vrouwen 
zelf die de kans die hen wordt ge-

boden hebben genomen en die 
hun wens gevolgd hebben. 
Hoe zit het met de animo voor 
deze studierichting? Er is inder
daad een verminderde belangstel
ling van mannen voor een loop
baan als arts. 'De relatieve toena
me van vrouwen onder de 
medisch studenten wordt niet al
leen veroorzaakt door een absolu
te toename maar ook door een ab
solute afname van het aantal man
nen dat geneeskunde gaat 
studeren. Een combinatie van fac
toren zal meespelen, maar belang
rijke redenen zouden hier ook wel 
eens kunnen zijn de groeiende 
zorg over de financiële perspec
tieven en het feit dat de autono
mie van het beroep in het gedrang 
lijkt te komen door de beperkende 
regelgeving en de bindende af
spraken die straks bijvoorbeeld 
met de verzekeraars moeten wor
den gemaakt.' 3) 

Een veel gehoord (voor)oordeel is 
dat de status van een beroep ach
teruit gaat als er meer vrouwen in 
werkzaam zijn. Is dat zo gegaan 
met het artsenberoep? Inderdaad, 
de maatschappelijke status van 
artsen is afgenomen. Maar is dit 
niet veeleer een gevolg van een 
algemene afname van respect 
voor autoriteiten? 

In de loop van de jaren is uit ver
schillende onderzoeken steeds 
weer naar voren gekomen dat 
vrouwelijke artsen gemiddeld 
minder uren per week besteden 
aan het werk dan hun mannelijke 
collegae in dezelfde beroeps
groep en in gelijksoortige posi
ties. Een Canadees onderzoek 
geeft getallen van 38,1 uur voor 
vrouwen tegenover 45,0 uur voor 
mannen. Vrouwen verdienen aan
toonbaar minder dan hun manne
lijke collegae in vergelijkbare 
werksituaties. Interessant is de 
conclusie die in het onderzoek ge
trokken wordt, dat de mogelijk
heid een hoger inkomen te verdie
nen de vrouwen in het (Ameri
kaanse) onderzoek er niet toe 
bracht meer uren te gaan werken, 
zelfs niet als de netto-verdiensten 
boven een bepaald aantal uren 
progressief toenamen. Een twee
de conclusie was dat niet het krij
gen van kinderen het aantal ar
beidsuren van vrouwen deed af
nemen, maar het huwelijk op zich. 
De onderzoekers suggereren dat 
het rollenpatroon nog steeds van 
invloed is. Als het inkomen van de 
gezamenlijke partners hoog is, 

maakt de vrouw haar carriere on· 
dergeschikt aan die van de man. 
Hoewel de vrouwen in het alge
meen van mening waren dat hun 
loopbaanontwikkeling was ver
traagd door het krijgen van kinde· 
ren, was ruim driekwart van hen 
tevreden met de keuze voor kin· 
deren in combinatie met hun be· 
roep. 3) 

Stegeman stelt de vraag: brengen 
vrouwelijke artsen iets specifieks 
mee in de geneeskunde omdat ze 
vrouw zijn? Het beeld bestaat, dat 
vrouwelijke artsen zich beter kun
nen inleven in de problematiek 
van hun patiënten en meeleven
der zijn, zo zegt een Nijmeegse 
sociologe in een verkennend on
derzoek. Voorlopig blijft het ech· 
ter een open vraag of dat werke
lijk zo is. De mate van empathie 
die een dokter heeft voor zijn pa· 
tiënten is niet gekoppeld aan het 
vrouwelijk geslachtshormoon. Bij 
beide seksen vinden we in princi
pe zowel zorgzame en meeleven
de dokters als dokters die afstan
delijk en onpersoonlijk zijn, zo 
gaat Stegeman verder. 3) 

Er is echter hoop op want de 
groeipercentages onder het aantal 
vrouwen academici in de gezond· 
heid variëert tussen 9% en ruim 
12% terwijl het daarmee tweemaal 
zo hoog is als dat van het totaal 
aantal academici in de gezond
heidszorg. 

Leemeijer stelt dat, hoewel er 
steeds meer artsen vrouw zijn, zij 
in bestuursfuncties onderverte
genwoordigd zijn. Zij vraagt zich 
af of het zorgen voor faciliteiten 
om die achterstand weg te werken 
niet rolbevestigend zal werken. In 
wezen wordt dan niets veranderd; 
het is de scheefgroei die gefacili· 
teerd wordt. 6) 

Conclusie 
Als men bedenkt dat de opleiding 
tot arts en meer nog tot medisch 
specialist veel jaren in beslag 
neemt (ongeveer 12 jaar), de in· 
haalmanoeuvre vanaf 1984 sterk 
op gang is gekomen, het percen· 
tage vrouwen onder de eerste· 
jaars medisch studenten nu 58,3 
bedraagt, het percentage vrouwen 
onder de artsen in opleiding tot 
specialist duidelijk stijgend is, het 
gebeurd is zonder voorkeursbe· 
handeling, dan kan met voldoe· 
ning geconstateerd worden dat de 
emancipatie van de vrouw in de 
medische praktijkbeoefening ge· 



slaagd is. De kritische grens is 
overschreden. Anders ligt het met 
de vertegenwoordiging van vrou
wen in bestuurlijke en opleidings
functie daar moet nog werk verzet 
worden. Die ontwikkeling is niet 
meer te stuiten. 

De literatuur die als basis diende 
voor dit overzicht werkd verstrekt 
door de KNMG-emancipatiemede
werker, drs. Mettiena Leemeijer. 

Maria van der Leeuw 

Literatuur: 
1. CBS-statistiek (tlm 1966), WOR
SA-raming (na 1986) 
2. Sociale Atlas van de vrouw, 
deel 1, Sociaal en Cultureel Plan
bureau, februari 1991, blz. 44 
3. Meer vrouwen in de geneeskun
de. J.H. Stegeman, Medisch Con
tact nr. 46, 1990. 
4. Ingeschreven specialisten in 
een der registers van de Specia
listen Registratie Commissie. Op
gave KNMG. 
5. Geneeskundig Jaarboek 
1989/1990. 
6. Zorgverantwoordelijkheid ook 
herverdelen in privé-situatie. Met
tiena Leemeijer, Medisch Contact, 
nr. 46, 1990. 

Regionetwerken 
Sinds vele jaren is er het landelijk 
netwerk. Dit landelijk netwerk 
komt eenmaal per twee maanden 
bij elkaar, alternerend in Utrecht 
en in Den Haag. Voor veel D66-ers 
is de afstand te groot om daar 
aanwezig te kunnen zijn. Om aan 
dat bezwaar tegemoet te komen 
werd het plan opgevat regionale 
netwerken te organiseren. Aan het 
Ministerie van Binnenlandse Za
ken werd subsidie gevraagd om 
dit te realiseren. Een bedrag van f 
9.000,- werd toegekend. 
Waarom netwerken? 'Zolang de 
achterstand niet is ingelopen 
doen vrouwen er goed aan zich te 
organiseren in netwerken', vindt 
Veldhuyzen-Van Zanten. Daarin 
hoeven zij zich niet te bewijzen en 
kunnen zij de steun en de erva
ring vinden voor het realiseren 
van hun plannen. Hier geldt: hoe 
meer netwerken, hoe meer vrou
wen meedoen, hoe beter vrouwen 
zich in de toekomst zullen presen
teren.' Nierop ontrafelt in een arti
kel in Management Team de infor
mele relatienetwerken van politici, 
ambtenaren, zakenmensen en an
dere 'vriendjes'. Hij zegt hierover: 
'Succes of falen staat of valt nu 
eenmaal bij een goed relatienet
werk. En als we de diverse profes
sionele raadgevers mogen gelo
ven, neemt in het zakenleven het 
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0 de regionetwerkbijeenkomsten 

Opsturen naar: PEAC, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. 

---------------

belang van relaties alleen maar 
toe.' 

Een netwerk heeft een belangrijke 
functie als plaats waar vrouwen 
elkaar informeel kunnen ontmoe
ten en waar men op de hoogte 
kan blijven van een actueel the
ma. 'Netwerken onderscheiden 
zich bijvoorbeeld van vriendin
nenclubs omdat er een gemeen
schappelijk streefdoel aan ten 
grondslag ligt. Ze onderscheiden 
zich van formele organisatievor
men omdat ze niet gebaseerd zijn 
op hiërarchie en machtsverschil
len.' (Uit: 5 jaar na Nairobi, Con
gresverslag, 3 november 1990) 

PEAC zal vrouwen in de regio's 
vragen, dat wil zeggen in het hele 
land, om mee te doen aan het op
zetten van de regionetwerken. 
Wij, de PEAC-vrouwen, denken er
aan de volgende start-activiteiten, 
samen met vrouwen uit de regio's 
uit te voeren: 
- de eerste bijeenkomst organise
ren 
- op die bijeenkomst bespreken 
welke de wensen zijn voor de in
deling van de regio's 
- regio's indelen aan de hand van 
de behoeften en wensen van D66-
vrouwen uit het land 
- een opzet maken voor de regio
netwerken: frequentie, plaats, in
leidingen enz. 
- tweede bijeenkomst organise
ren, die tevens het begin is van 
het regionetwerk. 
PEAC zal de coördinatie beharti
gen. 
Willen degenen die hierin geïnte
resseerd zijn onderstaand strook
invullen en opsturen naar PEAC, 
Partijbureau, Den Haag. 

Cursus: 'Vrouw en 
maatschappelijke 
macht' 
Vrouwen hebben de neiging in
vloed indirect uit te oefenen, het 
via 'de band' te spelen, een wissel 
trekkend op persoonlijke relaties. 
Het is een cultuurbepaald ver
schijnsel. Vrouwen zijn eeuwen
lang er mee geïndoctrineerd dat 
zij zich bescheiden en onopval
lend moesten gedragen. Maar het 
bloed kruipt waar het niet gaan 
kan. Invloed/macht wilden zij na
tuurlijk toch uitoefenen. Kan het 
niet direct, dan maar indirect. Die 
cultuur maakt het echter wel 
noodzakelijk dat zij nu een paar 
extra obstakels heeft te nemen 

om een maatschappelijke positie 
te verwerven en daar haar manne
tje te staan. Socialisatie-effecten 
en cultuurbepaalde schuldgevoe
lens moeten overwonnen worden. 
Het wordt nodig zich los te maken 
uit de vertrouwde rol; soms recht
streeks tegen de wens van de 
meest vertrouwde en meest dier
bare personen in.Bij het direct, 
goed zichtbaar uitoefenen van 
macht en invloed staat men bloot 
aan kritiek van 'bazen, collega's'; 
het risico van slagen of falen 
wordt gelopen. Kansen worden 
gegeven: maar zij moeten zelf ge
nomen worden. 

Inruilen van het uitoefenen van in
directe macht, al of niet terend op 
persoonlijke relaties voor het uit
oefenen van directe macht en 
daarbij blootstaand aan het kri
tisch oog van werkomgeving; 
geen krediet nemend op basis van 
zorg-inspanningen in het verle
den: deze status loslaten, daar
voor staat de vrouw nu. 
Het vergemakkelijken van het ne
men van die stap is het doel van 
de cursus 'Vrouw en maatschap
pelijke macht'. Het fenomeen 
macht zal vanuit verschillende in
valshoeken benaderd worden, zo
als: wat te verstaan onder macht, 
autoriteit, gezag, invloed; waar 
moet je op bedacht zijn; hoe be
slissingen doorgevoerd te krijgen; 
verschillende soorten macht; on
derkennen van machtsspelletjes; 
het maken van het eigen 
sterkte/zwakte-machtsprofiel'. 

De cursussen worden gegeven op 
een ochtend en middag; bij voor
keur op zaterdag, maar ook op 
weekdagen. 
Plaats: verschillende plaatsen in 
het land. 
Samenstelling van de groepen: 
naar keuze: heterogene groepen 
(open inschrijving) of groepen die 
gezamenlijk willen deelnemen. 
Kosten: f 60,-. 
Data: nog te bepalen. 

Willen de D66-vrouwen die aan 
deze cursus willen deelnemen on
derstaand strookje invullen en op
sturen naar PEAC, Partijbureau, 
Den Haag. 

DEMOCRAAT 19 



Imitatio 
25 jaar D66-invloed op de dagelijkse 
politiek is in elk goed pers-archief terug 
te vinden. Bijvoorbeeld in het foto-ar
chief van het ANP. Zo vondt de redac
tie bij het voorbereiden van deze De
mocraat een foto van een D66-kamer
lid dat een kienbijeenkomst 
organiseerde om een uitspraak over de 
wet op de kansspelen te ontlokken. Of 
die foto van Hans van Mierlo die na 
een bezoek aan de koningin in 1972 
opnieuw bij Huis ten Bosch moet aan
bellen omdat hij vergeten is om een 
taxi te verzoeken. 
Onwillekeurig worden bij dit soort 
foto's fouten gemaakt en de geschiede
nis vervalst. Zo wordt de 'oud-lijstaan-

Loebas 
Toen hij 21 jaar geleden de lastige sol
datenvakbond oprichtte moet de des
tijds fungerende minister van Defensie 
van hem hebben gegruweld. De huidi
ge minister van defensie- de VVD' er 
Van Eekelen- reikt hem 15 oktober in 
de Ridderzaal de legpenning uit van de 
Stichting Maatschappij en Krijgs
macht. Eindelijk erkenning dus voor 
de meest radicale republikein binnen 
D66: Loebas Oosterbeek. 
Oasterbeek ( 41) werd voor dienst op
geroepen in het jaar dat van Mierlo cs. 
zich in het Amsterdamse Krasnapolski 
bogen over het Appel aan de Neder
landse kiezers. Democratisering van de 
samenleving, het bedrijfsleven en ook 
de krijgsmacht. Oasterbeek concreti
seerde die laatste gedachte en riep in 
juli 1966 de VVDM in het leven. Na 
enkele jaren wonen en werken in Brus-

Henk 
Hij is misschien wel de enige politicus 
die aan het ziekenhuisbed gekluisterd 
deelnam aan een discussie in VARA's 
Rooie Haan. Geveld door een gebroken 
heup in de campagne voor de Tweede 
Kamerverkiezingen in 1981, op weg 
naar 17 D66-zetels, was het voor Henk 
Zeevalking, toen partijvoorzitter van 
D66, de enige mogelijkheid om mee te 
doen aan het grote verkiezingsdebat 
tussen de partijvoorzitters. 
Donderdag 30 maart nam Henk Zee
valking in de Aula van de TU Delft af
scheid van zijn laatste publieke func
tie. ( ... ) Zeevalking, ooit redacteur van 
de Waarheid, was voor D66 achtereen
volgens wethouder en raadslid in 
Utrecht, staatssecretaris Justitie (als op
volger van Glastra van Loon), Kamer
lid, gelijktijdig Burgemeester van Rijs
wijk en partijvoorzitter en Minister 
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voerder en voorzitter' van D66 in 1977 
op de foto's nogal eens Harry van Mier
lo genoemd. De mooiste fout (?) is ech
ter te vinden op een foto uit 1981. Van 
Mierlo wordt door stadgenoot en aan
staand campagneleider Ernst Bakker 
opgehaald van "Schiphol 27/7. Hans 
van Mierlo (l) van D'66 kort na zijn 
aankomst op de luchthaven Schiphol 
waar hij maandagmiddag werd afge
haald door partijgenoot ERNST DIE
NAAR (r) ... ". 

De Achterpagina herplaatst vanwege 
het jubileum een aantal berichten uit 
het vijfjarig verleden van De Achterpa
gina. Een geschiedkundig willekeurige 
wijze om enkele dienaren van de partij 
nog eens de revue te laten passeren. 

se! werd Oasterbeek in 1972 -in de pe
riode van de magere jaren voor de De
mocraten- lid van D66. Samen met on
der andere Jan Glastra van Loon trok 
hij als lid van de zogenaamde Werk
groep 7 September door het land om 
raadsleden zonder afdeling een hart 
onder de riem te steken. ( ... ). 
De Amsterdammer Oasterbeek verlaat 
elk jaar op 29 april het land voor een 
kort verblijf in Brussel, om er 1 mei 
weer terug te keren. Op die manier 
ontloopt hij het "Oranje zonnetje". 
Want volgens Loebas "is de verbon
denheid van het Nederlandse volk met 
het Huis van Oranje een collectieve 
vorm van onvolwassenheid". 

oktober 1987 
Loebas Oasterbeek is nog steeds lid van 
D66 en verdient zijn brood als tekstschrij
ver te Amsterdam. 

van Verkeer en Waterstaat. In die hoe
danigheid brandde hij volgens velen 
zijn vingers aan de doortrekking van 
de A27 door wat hij vaak als 'wat bos
jes struiken' betitelde, het oeverbos 
Amelisweerd. 
Zeevalking is niet van plan om na zijn 
pensionering in alle rust te gaan genie
ten van zijn zomerhuisje op Schier
monnikoog, volgens eigen zeggen 'het 
eiland waar relatief de meeste miljo
nairs van Nederland wonen'. Ook D66 
kan in de toekomst zeker nog een be
roep op hem doen. 

apri/1988 

Maarten 
Twaalf jaar lid zijn van de Tweede Ka
mer levert automatisch een lintje op. 
Maar Hans van Mierlo zou niet weten 
welk kamerlid het meer verdient dan 
Maarten Engwirda. Engwirda is sinds 
28 april Ridder in de Orde van de Ne
derlandse Leeuw. Een toepasselijke ti
tel, aldus Van Mierlo. "Orde", grapte 
hij, "is op Maarten wellicht minder 
van toepassing. Maar een ridder is hij, 
welke rechte of scheve schaats hij ook 
heeft ondergebonden. Een leeuw is hij 
zeker. Dat heeft hij bewezen als frac
tievoorzitter in de moeilijkste periode 
die D66 heeft meegemaakt". 
Tijdens de feestelijke borrel op het 
Binnenhof ter ere van Ridder Maarten 
benadrukte Van Mierlo dat dankzij 
het doorzettingsvermogen van Eng
wirda D66 nu weer terug is van weg
geweest. Een uitspraak die door de 
aanwezige fractieleden en medewer
kers met applaus werd ondersteund. 
Maarten zelf: "Toen Dolman mij het 
lintje opspelde deed me dat meer dan 
ik had gedacht. Maar wat me echt wat 
doet is jullie reactie". 

mei 1988 
Maarten Enwirda is tegenwoordig lid van 
het presidium van de Rekenkamer. 

Colofon 
Bijdragen aan de Democraat zijn wel· 
kom. Met name korte en bondige reac· 
ties die passen in een van de vaste ru· 
brieken 'De Voorzet', 'L.S.' of 'Uit de 
regio' maken kans om geplaatst te 
worden. De redactie houdt zich te al· 
len tijde het recht voor bijdragen in te 
korten of te weigeren. 

De redactie van de Democraat wordt 
gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Bob van den 
Bos, Kees Dietz, Eduard Groen, Elmer 
Klaasen, Lennart van der Meulen, 
Alexander Osten, Bob de Ruiter, Marie 
Louise Tiesinga, Stijn Verbeeck en 
Martin Voorn. 

Eindredactie: Lennart van der Meulen 
en Alexander Osten. 
Vormgeving: Anker en Strijbos Utrecht 
Druk: Brouwer Offset BV Utrecht 
Foto's: Dennis Sies 

Democraat nr. 9 verschijnt 6 december 
1991 
Kopij moet binnen zijn voor 11 novem· 
ber 

Redactieadres: 
Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 
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Najaarsstormen 
Sinds de PvdA haar vensters heeft geopend staat het Binnenhof le

lijk op de tocht. De wind is gedraaid: een 'valse trek' heeft het tra

ditionele linkse vuur gedoofd en de aanhang in de kou gezet. Velen 

lijkt het echter te ontgaan dat een aanhoudende oud-liberale bries 

nu ook de gezondheid van het politieke midden bedreigt. 

Natuurlijk, de centrale overheid is 
overbelast geraakt, de grenzen aan de 
groei van de verzorgingsstaat dringen 
zich op, burgers willen meer eigen ver
antwoordelijkheid en de onvrede over 
de bureaucratische besluitvorming 
neemt toe. Ideeën uit de jaren '60 en 
'70 om via planning en sturing de 
ideale samenleving dichterbij te bren
gen bleken te optimistisch. Het maat
schappelijk klimaat is veranderd. De 
nieuwe generatie is meer geïnteres
seerd in de eigen toekomst dan die van 
de rest van de wereld. Waar de over
heid zich terugtrekt mag de commercie 
zich nestelen. Het ideologisch meest 
opmerkelijke aan al deze vergaderin
gen is dat deze door menigeen niet al
leen onvermijdelijk, maar zelfs wense
lijk worden geacht. 

Trendgevoelige politieke partijen zijn 
uiteraard ontvankelijk voor deze nieu
we mentaliteit. Maar de door het do
vende linkse vuur ontstane rookont
wikkeling ontneemt ondertussen aller
lei politici hun orientatievermogen. In 
een poging de Haagse kar uit de finan
ciele modder te trekken heeft het 
rooms-rode tweespan Lubbers-Kok 
nota bene oud-liberale stokpaarden 
van stal gehaald om er vervolgens, 
door rechtse windvlagen voortge
stuwd, mee op hol te slaan. Ogen
schijnlijk uiterst zakelijke bedrijven zij 
in wezen ideologische politiek bij uit
stek. 
Zo zou de overheid zich moeten gaan 
beperken tot kerntaken. Hoewel de re
gering niet eens aangeeft wat deze wel 
mogen zijn, betekent alleen al de aan
vaarding van de term een valse start 
van de discussie. Het woord suggereert 
immers dat de rol van de overheid ten 
principale zo beperkt mogelijk moet 
zijn en derhalve dienen 'overbodige' 
activiteiten te worden afgestoten, ver
moedelijk vooral die welke de herver
deling (kennis, inkomen macht etcete
ra) beogen. Een principieel onder
scheid tussen kerntaken en overige 
werkzaamheden is onjuist omdat de 
taak van de staat moet evolueren met 
de maatschappelijke ontwikkelingen. 
Een ideologische voorkeur voor een 
beperkte overheid miskent het veran
deringsproces van onze samenleving. 
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Wat eerst minder belangrijk was, kan 
meer betekenis krijgen. Het is evident 
dat we nu meer moeten doen aan mi
lieu en natuurbescherming, criminali
teitsbestrijding, integratie van immi
granten etcetera. Over tien jaar kan dat 
weer anders zijn. 
Ook het concept mini-stelsel als op
lossing voor de problemen bij de socia
le zekerheid zet het politieke denken 
op het verkeerde spoor. Bestrijding van 
uitwassen die het systeem onbetaal
baar maken is iets anders dan sociale 
verantwoordelijkheid afschuiven op 
mensen die deze niet kunnen dragen. 
Burgers moeten soms tegen zichzelf 
worden beschermd. Dat is niet noodza
kelijkerwijs betutteling, maar een vorm 
van beschaving waarin wij verschillen 
van bijvoorbeeld de Verenigde Staten. 
Het idee van Brinkman en Wiegel om 
minder ministers aan te stellen en de
partementen te laten fuseren, past in 
dezelfde politieke mode. Deze plannen 
moeten als democratisch ongewenst 
en bestuurlijk ondoordacht van de 
hand worden gewezen. De bureaucrati
sering, het trage wetgevingsproces en 
de financiele wanorde vergen juist 
meer politieke sturing en terugdringen 
van de invloed van het ambtelijk appa
raat en de maatschappelijke organisa
ties. Ook het Parlement moet, uiter
aard via de bewindslieden, meer greep 
krijgen op de logge staatsmachinerie. 
Bij minder ministers en grotere depar
tementen wordt echte ministeriele ver
antwoordelijkheid een nog grotere far
ce dan deze nu als is. De Europeanise
ring legt bovendien een steeds grotere 
taak op de schouders van ministers, 
omdat het zwaartepunt van de EG-be
sluitvorming nu eenmaalligt bij de 
Raad van Ministers. En tenslotte, wie 
bureaucratisering wil tegengaan door 
nog ondoorzichtiger mammoet-bu
reaucratieën op te richten, moet wel 
geheel door de rook van de gedoofde 
linkse vlammen bedwelmd zijn ge
raakt. 
Laten we als D66 vooral uiterst kritisch 
blijven tegen modieuze politieke flink
heid met een oud-liberale ondertoon. 
Nu de linkse stormen zijn geluwd, 
moeten we ons ervoor hoeden met alle 
rechtse winden mee te draaien. 

Bob van den Bos 

Pieter Fokkink trad in 1989 af als 
voorzitter van de rapportagecom· 
missie van D66, omdat hij al zijn 
reglementair toegestane termij
nen er op had zitten. In 1990 
kreeg hij van het Hoofdbestuur de 
opdracht als voorzitter van een 
nieuwe Reglementencommissie 
de Statuten van de partij te her
zien. De hoofdlijnen van die her· 
ziene statuten worden in deze De· 
moeraat gepubliceerd. Het D66· 
congres buigt zich in maart over 
de wijzigingen. 

Fokkink: "De organisatie van D66 
verschilt op twee punten wezen
lijk van andere partijen. Een D66-
lid is volwaardig lid van de partij 
op alle niveaus; plaatselijk, pro
vinciaal en landelijk, waar alle le
den samen de besluitvormende 
Algemene Ledenvergadering vor
men. Dat is het principe van de 
horizontale vertegenwoordiging. 
We kennen geen getrapte structu
ren of vertegenwoordiging. 'One 
man, one vote' betekent dat nie· 
mand namens iets een vergad~· 
ring bijwoont." 

"Een tweede punt is dat leden 
zich bij D66 zelf moeten aanmel
den voor besturen en vertegen
woordigende functies. De partij 
oefent geen invloed uit op de 
vraag wie zich kan kandideren. 
De kandidaten presenteren zich· 
zelf en alle leden kunnen een oor· 
deel vellen over de kwaliteit van 
de kandidaten. Er is wel een dis· 
cussie in de partij gaande over de 
vraag of het bestuur niet meer 
verantwoordelijkheid moet nemen 
voor de kandidaatstelling, de 
vraag of er een stemadvies moet 
komen aan de leden." 

"We stellen voor de statuten op 
een aantal punten aan te passen. 
Zo zou het Hoofdbestuur ook vol· 
gens het horizontale principe ge· 
kozen moeten worden door alle 
leden en niet door de regio's. We 
vinden dat de statuten moeten 
gaan gelden voor alle drie de la· 
gen van de partij en niet zoals nu 
alleen voor de landelijke organi· 
satie. Er zou een duidelijker com· 
missiestructuur moeten komen 
en we doen voorstellen om het 
kiesstelsel aan te passen, waar· 
door nieuwe kandidaten meer 
kans krijgen om op de kieslijst te 
komen." 



Dick Tommei brengt ontwikkeling in praktijk 

Economische groei ter discussie 
Het congres van D66 buigt zich komend voorjaar over het milieubeleid voor de jaren negentig. In januari publi

ceert het Hoofdbestuur een nota over duurzame ontwikkeling, die de discussie in de partij moet opwarmen. Het 

stuk verschijnt in de volgende Democraat. 

In de Tweede Kamer probeert Dick 
Tömmel de visie van D66 op het mi
lieubeleid zo goed mogelijk vorm te 
geven. Tommei beheert twee porte
feuilles, die daarvoor cruciaal lijken. 
Milieubeheer en Economische Zaken. 
Die dagelijkse vinger op de pols is geen 
overbodige luxe want, zegt ook Tom
mei, 'de vervuiling in Nederland gaat 
de komende jaren gewoon door, NMP
plus of geen NMP-plus. Dat heeft te 
maken mel economische groei. Het 
doel van groei moet niet, zoals nu het 
geval is, welvaartsverbetering zijn, 
maar duurzame ontwikkeling.' Martin 
Voorn sprak met de D66-woordvoerder 
Milieu en Economische Zaken na af
loop van zijn llegrotingsbehandelingen 
en als aanloop op de partijdiscussie 
over duurzame ontwikkeling. 

meer consumptie en dus meer vervui
ling leidt." 

Maar Nederland kan dat toch niet alleen 
realiseren? 
"Nee, dat is waar; het zou raar zijn als 
wij de groei wel gebruikten voor duur
zame ontwikkeling en het buitenland 
niet. Dan krijg je situaties die de Ne
derlanders niet accepteren. Dan keert 
de wal het schip. Maar de rijkere lan
den vragen zich gelukkig steeds meer 
af hoe het nou verder moet met het 
milieu." 

Hoc moet het met de ontwikkelingslan
den? De mensen daar hebben welvaarts
groei hard nodig. 
"We moeten erkennen dat de groei 
daar nodig is om de bevolking een 
menswaardig bestaan te geven. Daar is 
duurzame ontwikkeling dus erg moei
lijk. Zelfs als deze landen moderne ma
chines en industrie krijgen zal de ver
vuiling er toenemen. Minister Pronk 
van ontwikkelingssamenwerking geeft 
in elk geval het goede voorbeeld door 
heel consequent technologiënte leve
ren die het milieu niet te zeer belas
ten." 
En hoe moet het in ons land? Het scpiep 
over sleefits 1 procent groei is al niet van 
de lucht. De mensen pikken het niet als 
lum koopkracht niet stijgt. 
"Onze hele cultuur is ingesteld op 
groei. Elk jaar een beetje meer, elk jaar 
een beetje beter. Vooral ouderen heb
ben iets van: onze kinderen moeten 
het beter hebben dan wij vroeger. Wel
nu: onze kinderen ----·· 
hoeven 't niet be-
ter te hebben. Dat 
is een harde cul
turele omslag en 
dat heeft tijd no
dig. Dat besef 
moet groeien, je 
kunt zoiets niet 
proclameren. Je 
moet het pro
bleem voortdu-

Tommel: "Ik groei moet je gebruiken rend aan de orde 
voor milieusanering, energiebesparing stellen." 
en woningrenovatie en niet voor koop-
krachtverbetering, die alleen maar tot Moet de overheid 
meer vliegreizen en autokilometers, geen dwangmidde-

Jen gebruiken, meer gebruikmaken van het 
systeem van straftèn en belonen? 
"Ja, maar dat gebeurt al. Mensen zul
len de komende jaren veel meer moe
ten betalen voor afvalverwerking. Dat 
is nu al zo, maar de grote kosten ko
men nog. Het drinkwater kost bijna 
niets, terwijl het grondwater vervuild 
is. Daar moet een heffing op komen, 
waardoor drinkwater duurder wordt. 
Dat kan best.""Er zijn eigenlijk nog 
heel weinig heffingen en dat moet ver
anderen. Een heffing op mest bijvoor
beeld en op bestrijdingsmiddelen. 
Door dit soort processen ga je in de
richting van duurzame ontwikkeling." 

Maar wat is het gevolg van al deze maat
regelen? Rijkere mensen hebben niet zo'n 
probleem met hogere prijzen, maar de 
mensen met minder geld wel. Die pak je 
dus. 
"Dat is een probleem. Luxe-artikelen 
zullen financieel gezien steeds moeilij
ker bereikbaar worden, vooral voor de 
lagere inkomens. Het kan niet zo zijn 
dat de minima helemaal niks merken. 
Maar aan de andere kant worden som
mige dingen juist goedkoper." 

Welke dan? 
"Het kabinet wil met de opbrengst van 
regulerende energieheffingen arbeid 
goedkoper maken. De fietsenmaker bij
voorbeeld wordt goedkoper. Dienstver
lening wordt in z'n algemeenheid 
goedkoper. En recreatie in eigen land. 
Alles met een salariscomponent. Dat is 
gunstig." 
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Hoe staat het met de realiteitswaarde van 
alle plannen? Wat komt ervan terecht? 
"De technische mogelijkheden wor
den elke keer een stapje ingewikkelder, 
moeilijker en duurder. En mede daar
om zal de weerstand van de mensen 
groter worden. De maatregelen wor
den minder populair, dat zie je nu al. 
Ik voorzie grote politieke problemen 
met het tweede NMP." 

Vakantie 
In de Kamer merkt Tommei regelmatig 
hoe lastig het is een effectief milieube
leid te voeren. Bij het debat over het 
milieubeheer maakt de woordvoerder 
zich 'zorgen over morgen' vanwege de 
nieuwe waarschuwingen in de net ge
publiceerde Nationale Milieuverken
ning van het RIVM. Dat rapport con
cludeert dat de doelstellingen van het 
NMP bij lange na niet zullen worden 
gehaald. Tommel: "Er is geen sprake 
van structurele maatschappelijke ver
anderingen in de richting van duurza
me ontwikkeling. Vervuiling en ver
spilling kunnen technisch en organi
satorisch tijdelijk min of meer worden 
beteugeld, maar de economische groei 
gaat vervolgens door, energieverbruik 
en vervuiling blijven stijgen. De rege
ring moet daarom zelf erkennen dat 
de economische groei niet de midde
len verschaft om de vervuiling te be
strijden, maar juist de oorzaak is van 
toenemende vervuiling en energiege
bruik."Dat wordt dus minder ver of 
vaak op vakantie, minder autorijden 
en minder vlees eten in de toekomst, 
concludeerde de D66-milieuwoord
voerder. Tommei kreeg een paar debat
ten later de hele Kamer over zich heen 
toen hij bij de begroting Economische 
Zaken het ministerie verweet zich niet 
te houden aan de afspraken in het 
NMP om het economisch beleid in te 
passen in het milieubeleid. Zijn plei
dooi voor een stabiele economie in
plaats van economische groei ontlokte 
de nijd van VVD- "zo gaan we naar 
een geleide economie" - en het CDA -
"breedsprakige algemeenheden waar
van ik de betekenis niet begrijp". De 
PvdA vroeg honend -"de heer Tommei 
zegt dat al 24 jaar, maar ik wil nu wel 
eens een concrete reactie" -hoe die mi
lieuvriendelijke EZ-begroting er dan 
wel uit moest zien. Tommei liet zich 
niet van z'n stuk brengen en droeg een 
reeks voorbeelden aan. Geen bezuini
gingen op de energiebesparing of op 
het technologiebeleid, geen kolenge
stookte centrale op de Maasvlakte, im
port van energieuit waterkracht uit 
Noorwegen en een beleid dat minder 
gericht is op de versterking van de 
transportfunctie van Nederland tegen 
zeer hoge milieukosten. 

Martin Voorn 
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Duurzame ontwikkeling: 

Tweestrijd tussen 
emotie en ratio 
In de politiek moet je duidelijk zijn. Het D66-programma is vols

trekt helder over de noodzaak geen compromissen meer te sluiten 

als het milieu in het geding is. We kiezen voor het milieu, ook als 

dat ten koste gaat van de welvaart. Maar papier is geduldig. En de 

werkelijkheid is weerbarstig. Wat komt er terecht van het streven 

naar 'duurzame ontwikkeling'? 

Oss: samenwerking bedrijfsleven 
Meer dan de helft van de beroepsbe
volking in het Brabantse Oss werkt in 
de industrie. Van oudsher heeft de ge
meente veel bedrijvigheid binnen de 
gemeentegrenzen, met bekende bedrij
ven als Thomassen Drijver Verblifa, 
Diosynth, Bergoss en Philips. Roei 
Bukman is fractievoorzitter van D66 
(drie raadsleden). De afdeling Milieu 
van de 52.000 inwoners tellende ge
meente heeft 21 medewerkers (contro
le en beheer). "Er worden steeds strik
tere milieunormen gesteld, bijvoor
beeld aan de uitstoot van schadelijke 
stoffen. Dat heeft duidelijk geleid tot 
een betere samenwerking tussen de 
overheid en het bedrijfsleven. Wij 
hanteren bij het verstrekken van nieu
we vergunningen de Duitse TUV-Luft 
Normen. Die zijn strenger dan de Ne
derlandse normen. Bezwaren daarte
gen van het bedrijfsleven zijn verwor
pen door de Raad van State. Het be
drijfsleven is noodgedwongen en 
onder maatschappelijke druk toeschie
telijker geworden. Men heeft ontdekt 
dat negeren en ontkennen van proble
men niet werkt. Natuurlijk is het be
perken van uitstoot van de ene op de 
andere dag onmogelijk. Daarvoor zijn 
investeringen nodig in Research & De
velopment. Ik constateer dat bedrijven 
daarover veel opener zijn geworden: 
dat is voor hen ook uit PR-oogpunt be
langrijk." 

Rotterdam: dilemma Zestienhoven 
In schril contrast met de goede samen
werking tussen overheid en bedrijfsle
ven in Oss, staan de ervaringen van 
D66-fractievoorzitter Fransisca Raves
teijn van Rotterdam. D66 bezet zeven 
van de 45 raadszetels. "Voor ons is op 
dit moment de uitbreiding van vlieg
veld Zestienhoven een groot dilemma. 
D66 speelt een cruciale rol bij de be
sluitvorming omdat de PvdA in de 
raad verdeeld is. Als wij als D66 onze 

beloftes willen waarmaken, moeten we 
een keer een halt toeroepen aan de 
groei. Maar de druk om economische 
belangen te laten prevaleren is groot. 
Gek genoeg laat het bedrijfsleven de 
contacten met de politiek helemaal 
over aan de directie van het vliegveld 
en de Kamer van Koophandel. De mi
lieu-lobby weet de politiek veel beter 
te vinden dan het bedrijfsleven", aldus 
de Rotterdamse Democraat. De weifel
achtige houding van D66 over de 
voorgenomen uitbreiding van het 
vliegveld, komt voort uit de resultaten 
van een Milieu Effect Rapportage 
(MER). Daarin zijn onder meer de ge
volgen van nachtvluchten beschreven. 
Van Ravesteijn: "Er zijn aantoonbaar 
negatieve effecten op woon- en leefkli
maat en gezondheidsaspecten. Pro
bleem is dat Zestienhoven voor een 
sluitende exploitatie charters wil vcr
zorgen. Dat zijn voor een belangrijk 
deel nachtvluchten. In het voorjaar 
moet de gemeente een beslissing ne
men, daarna de Minister van Verkeer 
en Waterstaat. Als je praat over duur
zame ontwikkeling, is dit voor ons een 
van de zwaarste beslissingen, tot nu 
toe." Het D66 -programma is toch vol
strekt helder? Van Ravesteijn: "Dat is 
zo. Maar op heel concrete vragen kun 
je maar moeilijk een antwoord vinden. 
Zelfs landelijk zijn we bovendien niet 
altijd consequent in opvattingen. Ik 
vind dat we radicaler zouden moeten 
kiezen voor het milieu. Oud-wethou
der Ries ]anssen was in principe een 
voorstander van de uitbreiding van 
Zestienhoven. Als ik kijk naar de MER, 
neig ik naar het afwijzen van de uit
breiding. Dat betekent dan feitelijk 
voor Rotterdam: geen vliegveld. En dat 
maakt de keuze natuurlijk verschrikke· 
lijk moeilijk." 

Hengelo: integrale milieuzonering 
Paul van Erkelens was negen jaar wet
houder in Hengelo, voordat hij werd 



benoemd tot burgemL'L'Stcr in Winters
wijk. D66-partijgenoot Kees Ooievaar 
is hem ongeveer acht maanden gele
den opgevolgd als wethouder. Hij 
heeft dezelfde portefeuille: onderwijs, 
cultuur, personeelszaken en milieu. 
Hengelo heeft (net als !{otterdam en 
Oss) veel bedrijven binnen de gemeen
tl'grenzen: onder andne Akzo Zout, 
Hollandse Signaal Apparaten en Holec. 
Stork heeft een vestiging midden in 
het centrum. Hengelo is een van de 
twaalf gemeentes met een proefproject 
integrale milieuzonering. Voor toepas
sing van deze hcleidsmethodiek kreeg 
Lelystad in november de Nationale Mi
lieuprijs; maar in deze gemeente is niet 
zo'n grote concentratic van bedrijven 
als in Hengelo. Integrale milieuzone
ring werpt vruchten af in Hengelo. 

Kern van de aanpak is dat (nieuwe) be
drijven op vooraf bepaalde afstand van 
milieugevoelige (woon)gebieden wor
den gevestigd, ondanb het treffen van 
milieumaatregelen zoah geluid~A•ering 
en geurfilters. "Wij zijn al heel ver", 
zegt Kees Ooievaar. "liet rapport is niet 
alleen verschenen, maar er zijn ook al 
maatregelen genomen. In totaal ver
gen die maatregelen pakweg tien mil
joen gulden investeringen: circa zeven 
miljoen komt voor rekl'ning van het 
bedrijfsleven. Het restant is voor rijk, 
provincie en gemeentl'. We hebben af
gesproken dat we stengere normen 
hanteren in hinderwl't-situaties, dan 
de feitelijk geldende normen. Bedrij
ven gaan daarin mee." Ik nuchtere 
werkelijkheid prevail'ert hij D66-be
stuurder Ooievaar, boven het ongebrei
delde idealisme van hl'l verkiezings-

programma. "Je kunt niet altijd zonder 
meer kiezen voor het milieu. je moet 
met heide benen op de grond blijven
v-staan", vcrzucht hij. "Bedrijven moe
ten zich aan de wet houden. Doen ze 
dat niet en werken ze tegen? Dan is 
keihard optreden, desnoods met poli
tiedwang, op zijn plaats. Ik merk dat 
daar ook een voorbeeldfunctie vanuit 
gaat. Maar hij het streven naar verbete
ringen is enige soepelheid wel nodig." 

Congresthema duurzame ontwikkeling 
Duurzame ontwikkeling krijgt landelij
kc aandacht als congresthcma. Een 
van de auteurs van de congresstukken 
is Ernst Ford, voorzitter van de Kern
groep Milieu van het Wetenschappe
lijk Bureau van D66. Hij is van huis uit 
bioloog en heeft een gevarieerde erva
ring met milieuzaken, als ambtenaar 
op het ministerie, interim-manager en 
nu als adviseur bij de Grondmij. Bin
nen D66 kent iedereen het begrip 
'duurzame ontwikkeling'. Praat je ero
ver, dan praat je al snel over milieu. Of 
over economische belangen. Of over 
ruimtelijke ordening. Maar de beleids
terreinen worden nog weinig integraal 
met elkaar in verhand gebracht? We 
weten onthutsend weinig over duurza
me ontwikkeling ... Ford: "Toch is dat 
niet zo verwonderlijk. Bij het 'politiek 
maken' van de term is gesteld: we 
moeten een goede toekomst voor onze 
kinderen en kleinkinderen waarbor
gen. Daar is iedereen het welmee eens. 
Maar als je vervolgem het begrip gaat 
concretiseren stuit je op uitvoerings
prohlemen." Ford signaleert de 
tweestrijd hij bestuurders tussen een 
persoonlijke opvatting en een zakelijke 

stellingname. Dat komt tot uiting in 
zorgvuldige formuleringen: als mens 
vind ik zus, maar anderzijds heb ik re
kening te houden met zo. Een 
tweestrijd tussen emotie en ratio. Ligt 
het dan toch niet zo duidelijk als in 
het programma is gesteld? Ford: "Eh, 
... er is geen haarscherpe grens tussen 
wat welmag en wat niet mag. Beleids
makers ervaren dat aan den lijve. Er is 
een grijs tussengebied." De stappen die 
nu worden genomen op milieugebied 
(NMP-plus), acht Ford volstrekt onvol
doende. "Er is in de afgelopen veertig 
jaar een verwachtingspatroon opge
bouwd, dat nog maar uitermate moei
lijk is om te buigen. In de Oostblok
landen ervaren mensen 'aan den lijve' 
de gevolgen van slecht milieubeleid. 
Bij ons ligt dat lastiger. Ik denk dat 
voordat het milieu de facto naar de 
verdoemenis gaat, we maatschappelijk 
nog veel gaan meemaken waar we van 
schrikken. Verworvenheden van de so
ciale democratie moeten overboord. 
De fundamenten zullen wegvallen on
der datgene wat we goed vinden in de 
maatschappij. De solidariteit komt op 
het spel te staan. Dat betekent: strijd 
tussen rijk en arm, tussen noord en 
zuid. Ik geloof absoluut niet in het 
principe 'de vervuiler betaalt'. We 
moeten naar het principe 'de gebruiker 
betaalt'. Dat zal maatschappelijk een 
ontwrichtende werking hebben." 

Met de komst van de nieuwe SWB-di
recteur Chrishaan de Vries is ook de 
milieuwerkgroep gereorganiseerd. Er 
bestaat nu een kleine kerngroep, die de 
Kamerfracties adviseert. Daaronder 
fungeren kortlopende werkgroepjes die 

thema's uitwerken. 
"Binnen D66 is verschrikkc
lijk veel know how op mi
lieugebied beschikbaar", al
dus Ernst Ford. "Ik ben het 
er wel mee eens dat de par
tij onvoldoende richting 
geeft aan het omgaan met 
de problemen. Anderzijds 
moeten er dan ook de juiste 
vragen gesteld worden. Ik 
heb de indruk dat veel wet
houders er een eigen net
werkje op na houden. Ver
geet niet: we hobbelen als 
partij met de structuur ach
ter ons succes aan. Wij be
schikken als werkgroep 
over een netwerk van des
kundigen en specialisten 
waar wethouders en raads
leden een beroep op kun
nen doen. Misschien moe
ten we daar meer bekend
heid aan geven?" 

Peter van den Besse/aar 
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Wat hebben D66-kamerleden te melden 
bij de begrotingen? 

Na Prinsjesdag 
Van Prinsjesdag tot het kerstreces vergadert de Kamer jaarlijks over de begrotingen van de verschillen

de departementen. Een impressie van de hijdragen van een aantal D66-woordvoerders. 

Olsa Scheltema vroeg in het debat over 
de begroting Algemene Zaken om for
mele versterking van de positie van de 
minister-president. Niet alleen omdat 
het tijd wordt dat Lubbers als 'eerste 
onder gelijken' (de ministerraad) in Eu
ropa ook 'gelijke onder eersten' (de 
staatshoofden van de EG-lidstaten) 
gaat opereren, maar ook omdat beleid 
waarbij meerdere departementen be
trokken zijn vaak stokt omdat duidelij
ke leiding ontbreekt. Scheltema doelde 
vooral op de grote efficiëncy operatie, 
de decentralisatie en de departementa
le herindeling, die hopeloos vast drei
gen te lopen bij het gebrek aan coördi
nerend leiderschap en concrete moge
lijkheden om in te grijpen. De 
overheidsvoorlichting kreeg het flink 
te verduren in de Kamer nadat de Alge
mene Rekenkamer het voorlichtingsbe
leid van een dikke onvoldoende had 
voorzien. De D66-woordvoerdster be
pleitte een kritischer, minder betutte
lend en inventievere voorlichting. En 
wat meer zicht op de concrete effecten 
van de 200 miljoen gulden die depar
tementen jaarlijks aan verschillende 
campagnes uitgeven. 

Tussen ideaal en praktijk 
Hoe is het gesteld met de preventie, de 
handhaving en het aanspreken van de 
samenleving op gedrag conform de 
norm, was de centrale vraag van Gcrrit 
jan Wo/ftè'nsperger bij de behandeling 
van de justitiebegroting. Zijn conclusie 
luidde dat er een flink gat gaapt tussen 
ideaal en realiteit. Zo ligt de helft van 
de door Hirsch Ballin aangekondigde 
maatregelen ter voorkoming van mis
drijven nog in de kast en verliezen 
rechtsbescherming en rechtshulp ter
rein aan strengere rechtshandhaving. 
De overheid manifesteert zich daarmee 
steeds minder als rechtsbeschermer en 
schaadt de goede relatie met de burger. 
Wolffensperger was het niet eens met 
de overhaaste heroriëntie binnen het 
strafrechtopernstige delicten. Er zijn 
geen alternatieven voor handhaving 
voorhanden en binnen het justitiële 
apparaat bestaat grote onduidelijkheid 
over de vraag welke zaken wel dan niet 
ter hand moeten worden genomen, al-
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dus de justitiewoordvoerder. Onthut
send noemde hij het hoge percentage 
leegstaande cellen 'terwijl de executie 
van lopende vonnissen stagneert en de 
helft van de arrestatiebevelen verjaart'. 
Een week later vroeg Wolffensperger -
nu als woordvoerder Verkeer en ver
voer bij de begroting Verkeer en Water
staat - aandacht voor de sterk toene
mende groei van het goederenverkeer 
over de weg in Europa door de liberali
satie van het economisch verkeer en 
de groeiende handel met Oost-Europa. 
Hij bepleit een veel sterkere sturing 
van de mobiliteit door de Europese 
commissie, een Europees investerings
fonds voor water en railverbindingen 
en een rem op luchtvervoer door een 
Europese vcrhoging van de kerosine
accijns. 

Boeren moeten veer laten 
Machtcid Versnel greep het debat over 
de begroting van Volkshuisvesting aan 
om het D66-idee van de huurbelasting 
opnieuw onder de aandacht van de Ka
mer te brengen. Nu in relatie tot de 
nieuwe huurverhoging van 5,5 pro
cent. Versnel: "Een effect van de huur
verhoging is, dat duurdere woningen 
door de procentuele aanpak steeds ver
der af komen te staan van goedkopere 
woningen en door de groeiende kloof 
tussen de goedkope en de dure wonin
gen de bewoners niet zullen doorstro
men." Versnel drong aan op verster
king van de bewonersorganisaties. 
'Ter Veer gaat tekeer', schreef de Volks
krant naar aanleiding van de bijdrage 
van Pieter ter Veer aan het debat over de 
begroting Landbouw. Ter Veer stelde 
voor om 300 miljoen te bezuinigen. 
Dat kan door medefinanciering van de 
voorlichting door de sector, door boer-

Ph'ter ter Veer 

derijverplaatsing en kavelinrichting 
niet langer te subsidiëren en in navol
ging van een voorstel van het Land
bouwschap de boeren zelf het mestpro
bleem op te laten lossen. 

Aad Nuis riep Onderwijsminister Rit
zen op nog maar eens te gaan onder
handelen met Nijenrodc en betitelde 
het sluiten van de opleiding als 'duur
ste bezuiniging sinds vele jaren'. Veel 
van de oorspronkelijke bezuinigings
voorstellen op onderwijs waren de 
avond voor het debat per koerier door 
de regeringspartijen van tafel gehaald. 
Goed nieuws, vond Nuis, maar fnui
kend voor de Kamer: "Zo'n onderonsje 
levert geen bijdrage aan de openbaar
heid van de besluitvorming". De on
doorzichtigheid van het onderwijsbe
leid vormde de hoofdmoot van de bij
drage van de onderwijsspecialist naast 
een pleidooi voor meer decentralisatie 
en autonomie van het onderwijs. 

Gepensioneerd Oud-066 Kamerlid Erwin Nypels blijft zich inzetten voor de verster
king van de positie van gepensioneerden. In zijn huidige functie van voorzitter van 
de VHP, de vakorganisatie voor middelbaar en hoger personeel, bepleit hij regel ma· 
tig een wettelijk recht voor gepensioneerden op vertegenwoordiging in de besturen 
van de pensioenfondsen. Ook ijvert Nypels, nu via de VHP, voor uitbreiding van 
maatregelen die een eind moeten maken aan de pensioenbreuk, die werknemers op
lopen bij het veranderen van baan. Het gaat daarbij om uitbreiding van zijn eigen ini· 
tiatiefwet 'gelijke behandeling van slapers en gepensioneerden, die 1 januari 1992 in 
werking treedt. 



Simons verdeelt 
Met negen stemmen voor en twee te
gen sprak de Eerste Kamerfractie van 
D66 zich in de luwte van de strijd van 
de CDA-senatoren tegen de staatssecre
taris van volksgezondheid uit tegen in
voering van de stelselherziening van 
de volksgezondheid, het plan Simons. 
De negen D66-senatoren bevonden 
zich met hun verzet in het gezelschap 
van de VVD en het SGP, het CDA 
stemde na toezegging over de wijze 
van invoering voor. De afweging ver
schilde ook van die van de D66-Twee
de Kamerfractie, die voor steun aan de 
invoering van de stelselherziening had 
gekozen. Jaqueline Soetenhorst 
verwoordde de onoverkomelij
ke bezwaren van de meerder
heid van de D66-fractie, die 
voor een groot gedeelte van 
procedurele aard waren. Het 
grootste procedurele bezwaar 
betrof de invoering van de stel
selherziening binnen de con
structie van een raamwet, die 
nog niet nader ingevuld voor
lag. Inhoudelijk tekenden de 
negen bezwaar aan tegen wat 
de 'functionele zorg omschrij
ving' heet. Waar nu exact is 
vastgelegd op welke zorg - van 
medicijnen tot geneeskundige 
hulp- verzekerden recht heb
ben, wordt in het nieuwe stel-

scl de meer gedetailleerde omschrij
ving van de zorg overgelaten aan op te 
stellen contracten tussen verzekeraars 
en patiënten. Daarmee verslechtert de 
positie van de patiënt en dat zal een 
stortvloed aan gerechtelijke procedures 
tot gevolg hebben, concludeerde Soe
tenhorst c.s .. De senatoren Bob van 
den Bos en Edo Spier stemden uitein
delijk voor het plan Simons. Naar me
ning van de minderheid in de fractie is 
het onmogelijk om het stelsel van de 
gezondheidszorg in één stap volgens 
een soort blauwdruk te wijzigen en is 
dus raamwetgeving als richting voor 

het veranderingsproces onontkoom
baar. Net als de Tweede Kamerfractie 
van D66 waren Van den Bos en Spier 
van mening dat gedurende de stapsge
wijze invoering van de basisverzeke
ring en de vaststelling van het basis
pakketvoldoende momenten bestaan 
om de precieze vormgeving van het 
nieuwe stelsel bij te buigen of te corri
geren. Laatste overweging voor de twee 
was dat zij met hun stem voor Simons 
handelden in lijn met het D66-verkie
zingsprogramma. 

lido Spier enfacqueline SoetenJwrst: verschil van inzicht. 

Maastricht nooit ver genoeg 
Het Nederlandse voorzitterschap van 
de Raad van de EG staat voor een zwa
re taak. Op de bijeenkomst van de Eu
ropese Raad van staatshoofden en re
geringsleiders in Maastricht moet over
eenstemming worden bereikt over 

' t 

wijzigingen van het EG-verdrag. Die 
wijzigingen moeten leiden tot de tot
standkoming van een Economische en 
Monetaire linie, met uiteindelijk één 
munt voor ;tlle twaalf EG-landen (de 

Ecu) en een Europese Politieke Unie. 
Belangrijkste onderdelen daarvan zijn 
het creëren van een gemeenschappe
lijk buitenlands- en veiligheidsbeleid 
en versterking van de bevoegdheden 
van het Europees Parlement. De voor

stellen die in Maastricht op 
tafel liggen gaan minder ver 
dan D66, zowel in het Euro
pees Parlement (EP) als in 
de Tweede Kamer, zou wen
sen. Vooral waar het de Pol
tieke Unie betreft, en dan 
met name ten aanzien van 
de bevoegdheden van het 
EP. Volledige medebeslissing 
van het EP over alle EG
wetgeving is naar het zich 
laat aanzien onhaalbaar. 
Toch lijkt het nog steeds 

mogelijk dat in Maastricht een aan
vaardbaar resultaat wordt bereikt. 
In beginsel zou alle Europese wet- en 
regelgeving de instemming moeten 
hebben van zowel de Raad van Minis-

ters als het Europees Parlement. Zo 
hoort het immers in een parlementair
democratisch bestel. Maar is elk geval 
moet het Europees Parlement de parle
mentaire controle kunnen uitoefenen 
op die terreinen waar de nationale par
lcmenten dat niet meer kunnen. 
Het gaat dan om die beleidsterreinen 
waar de Raad van Ministers met (ge
kwalificeerde) meerderheid kan beslis
sen, zodat een nationale minister kan 
worden overstemd door de andere lid
staten. Op die besluitvorming hebben 
nationale parlementen geen vat meer, 
en moet het Europees Parlement dus 
hun rol overnemen. 

Daar ligt voor D66 de ondergrens van 
Maastricht. Zowel in het Europees Par
lement als in de Tweede kamer zal dat 
een doorslaggevend criterium moeten 
zijn bij de beoordeling van de resulta
ten van de Top. 

Arjen Bouter EP-fractie D66 
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DEMOCRATEN 

D66 is een gestaag groeiende 
politieke partij met een relatief 
groot aantal actieve leden. 
Zo zijn er meer dan 300 lokale 
afdelingen en ruim 900 (deel)ge
meenteraads- en provinciale 
staten leden. 

Om de dienstverlening vanuit het 
landelijk partijbureau verder te 
professionaliseren, zoekt D66 
kandi-daten (v/m) voor de vol
gende functies: 

stafmedewerker 
partijorganisatie 
voor± 30 uur: 

taken: 

• afdelings- en regiobesturen adviseren 
inzake organisatie en publiciteit 

• organisatie van politieke projectgroe
pen 

• ondersteuning directeur Partijbureau 
bij beleidsvoorbereiding en uitvoering 

• coördinatie van diverse procedures bij 
verkiezingen 

• voorbereiding en uitvoering van cam
pagneplannen 

• redactielid van ledenblad de Demo
craat 

• vervanging stafmedewerker Bestuur
dersvereniging 

functie-eisen: 

• minimaal HBO-niveau 
• ruimr ervaring in verenigings

organisatie 
• inzicht in bestuurlijke verhoudingen 
• PC-ervaring 
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stafmedewerker 
Bestuurdersvereniging 
voor± 30 uur: 

taken: 

• ruim 900 gekozen en benoemde 
D66-bestuurders op lokaal en provin
ciaal niveau adviseren en ondersteu
nen inzake: 

- beleid en bestuur 
- fractie-organisatie 
- juridische zaken 
• organiseren van seminars en con

gressen 
• initiëren van netwerken en informatie

uitwisseling 
• voorbereiden bestuursvergaderingen 

Bestuurders-vereniging 
• redactielid bestuurdersblad Voor de 

D'Raad 
• vervanging stafmedewerker partijor

ganisatie 

functie-eisen: 

• opleiding op academisch niveau 
• ruime ervaring met lokale en/of 

regionale politici 
• kennis van D66 
• organisatorische en redactionele 

ervaring 
• PC-ervaring 

stafmedewerker 
communicatie en 
voorlichting 
voor minimaal 20 uur: 

taken: 

• verantwoordelijk voor de interne com
municatie van D66 waaronder redac
tie van: 

- het ledenblad de Democraat 
- informatiebulletins voor afdelings- en 

regiobesturen 
- diverse nieuwsbrieven 
- verkiezingsdrukwerk 
- informatiebrochures 

• voorlichting en congressen inzake 
- Hoofdbestuur 
- Adviesraad 
- Stichting Wetenschappelijk Bureau 

D66 

functie-eisen: 

• HBO-niveau 
• uitgebreide journalistieke en redactio

nele ervaring 
• politiek inzicht 
• ervaring met of interesse in desktop

publishing 

salaris: 

De salarissen voor deze 3 staffuncties 
liggen tussen f 3.428 en f 5.627 per 
maand op basis van een 38 urige werk
week 

Door een interne verschuiving ontstaat te
vens de vacature: 

teamleider 
Ledenadministratie/ 
netwerkbeheerder 
voor± 25 uur: 

taken: 

• samen met medewerkster Ledenad
ministratie gegevens van leden, dona
teurs, abonnees, functionarissen en 
kandidaten systematisch invoeren en 
wijzigen 

• planmatig betalingsverzoeken en her
inneringen toezenden en verwerken 

• periodiek afdelings- en regiobesturen 
voorzien van leden- en functionaris
sen-overzichten 

• afhandelen van betreffende corre
spondentie 

• automatisering: 
bediening en onderhoud PC-netwerk 
veiligstellen bestanden en program
matuur 
verhelpen van storingen 

- ontwikkelen nieuwe toepassingen 

functie-eisen: 

• opleiding minimaal HAVO 
• ruime ervaring met automatisering 
• grondige kennis van databases 
• enkele AM BI-modulen of vergelijkbare 

opleiding 

salaris: 

Het salaris voor de functie van teamlei
der ligt tussen f 2.496 en f 3.863 bij een 
38 urige werkweek 

Telefonische informatie over deze 4 time
ties tot 20 december: 
Guus Faasen, directeur partijbureau, werk 
070-3858303 en privé 030-286002 

Sollicitatie-brieven met uitgebreid C. V. 
binnen 3 weken richten aan: directeur 
partijbureau D66, Bczuidenfwutseweg 
195, 2594 Af Den Haag 



Verliezers aan de macht 
Donderdag 21 november namen 

Nicky van 't Riet en Herman 

Kernkamp in Utrecht afscheid 

als wethouder. Twee weken eer-

der waren door PvdA en CDA in-

gediende en door de VVD ge-

steunde moties van wantrouwen 

aangenomen. Daarmee is de keu

ze van de Utrechtse gemeente-

raad voor een bovengrondse 

tram onvermijdelijk geworden. 

Waar ging h<:t allemaal om? Vlak voor 
de gemeenteraadsverkiezingen kwam 
het toenmalige college van B&W 
(PvdA-VVD) met het voorstel van een 
bovengrondse tram door de binnen
stad van Utrecht. De inspraak velde 
een vernietigend oordeel over deze op
tie en 'De Tram' werd het belangrijkste 
thema van de verkiezingsstrijd met 
een uitslag die er niet om loog. De 
voorstander'> (!'vdA,CDJ\ en VVD) vie
len terug ,-an :F naar 27 zetels en de 
tegenstandL·rs (066 en Groen Links) 
groeiden nn 7 naar 16 zetels. Het 
voorstel van 1\&W was inmiddels aan
gepast tot L'L'n dubbelbesluit: Onder
gronds, of ah daar geen geld voor zou 
zijn, dan bovengronds. 

De college-onderhandelingen rnaakten 
een einde aan dit dubbelbesluit. Er 
kwam ruimte voor alternatieve op
lossingen v;111 het openbaar vervoers
bedrijf. Slechts als er geen gelijkwaar
dige alternatieven zouden zijn, en na 
een nieuwe inspraakronde, zou beslo
ten worden tot een bovengrondse 
(snel) tram. Na de positieve rapportage 
over de technische haalbaarheid van 
een ondergrondse sneltram, bleek dat 
het door minister Aiders ter beschik-

king gcstelde bedrag niet voldoende 
zou zijn. In juni van dit jaar werd dan 
ook besloten tot twee aanvullende rap
porten: een Economische Effect Rap
portage en een rapport van de vier be
trokken vervoerbedrijven. Hieruit 
bleek dat er een gelijkwaarjdig alterna
tief was voor de bovengrondse tram: 
een ondergrondse busverbinding, die 
op termijn (begin 2lste eeuw) kan 
worden omgebouwd tot een sneltram
vcrbinding is iets duurder in aanleg 
maar goedkoper in exploitatie. 

Ondanks dit rapport bleven CDA en 
PvdA op grond van financiële argu
menten vasthouden aan hun eerder 
uitgesproken voorkeur voor een bo
vengrondse tram. D66 ging daar niet 
mee akkoord. Er was immers een dui
delijk gelijkwaardig alternatief. On
middclijk introduceerden PvdA en 
CDA een stoelendans: een D66er zou 
moeten plaatsmaken voor een VVD-er. 

D66 werd beschuldigd van woord
breuk, terwijl PvdA en CDA het werk
programma uitlegden als ware het nog 
steeds het dubbelbesluit van voor de 
verkiezingen. Het resultaat: twee mo
ties van wantrouwen, twee D66wet
houders minder en een college waarin 
alleen verliezers zitten. 

Amsterdams Wolkenkrabber 
Op 2 oktober hesloot de Amsterdamse 
gemeenteraad, met alleen D66 en 
Groen Link~ tegen, akkoord te gaan 
met onderhandelingen over de bouw 
van de eersll' echte Nederlandse wol
kenkrabber, de 210 meter hoge Lar
magtoren. Ik toren wordt de eerste 
echte toplokatie voor kantoren, met 
huurprijzen tot duizend gulden per 
vierkante meter. De achterliggende re
den voor hl'l hesluit was niet een voor
liefde voor wolkenkrabbers, maar 40 
miljoen onteigeningskosten van een 
ander stuk grond van dezelfde project 

ontwikkelaar. "Als er geen prijskaartje 
van miljoenen guldens aan het afwij
zen van de Larmagtoren had gehan
gen, was het de vraag of het voorstel 
voor de wolkenkrabber de raad had ge
haald, zo viel uit de bewoordingen van 
Ten Have op te maken. De raadsfracties 
van C~roen Links en D66 vinden het 
negeren van ambtelijke adviezen en 
het voorgestelde structuurplan bestuur
lijk weinig consequent Bovendien zijn 
ze bang voor de precedentwerking. 
Geen steun voor een Amsterdam's 
Manhattan dus. 

DGG A La Carte 
Met de grote groei van D66 staan 
we voor de opgave het organisa
torisch draagvlak van de partij te 
vergroten. Jan-Auwke Diepen
horst heeft ten behoeve van de 
discussie over dit onderwerp in 
de afdeling Deventer, Diepen
veen, Olst e.o. een notitie ge
schreven met een aantal aanbe
velingen. Belangrijkste conclusie 
is dat rechtstreekse ledenwerfac
ties (kramen, advertenties, etc.) 
weinig opleveren. Meer succesvol 
zijn indirecte middelen als Politie
ke Cate's en thema-avonden. Ver
der zouden belangstellenden, 
trouwe bezoekers van activiteiten 
en leden jaarlijks via een "menu
kaart" moeten kunnen aangeven 
voor welke activiteiten zij de 
meeste belangstelling hebben. 
Geïnteresseerden kunnen contact 
opnemen met JanAuwke Diepen
horst, Hoge Hondstraat 71, 7 413 
CD Deventer. (tel. 05700-34202). 

De U tree ht-

se (ex)-wet

houder 

Nicky van 

't Riet vrr-

telt op het 

congres 

haar 

verhaal 

Ex-raadslid 068 
columnist Haarlems 
Dagblad 
Sinds 9 oktober schrijft het voor
malig D66-raadslid Paul Caplijn 
een tweewekelijkse column in die 
krant. Drijfveer voor de column: 
"het gaat allemaal zo langzaam 
in deze uithoek van de Randstad. 
Bestuurders zeggen niet wat ze 
echt denken en laten nogal wat 
kansen onbenut om de vraag
stukken van deze streken aan te 
pakjken". De eerste colomn han
delde over het "Dubbel Taboe" in 
Kennemerland: de angst van de 
buurgemeenten voor de stad 
(Haarlem) en de arrogantie van 
de stad jegens deze gemeenten. 
Hij pleit daarin voor een meer za
kelijke omgang met het belang 
van Kennemerland voorop. 
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Politiek. Altijd een "hot issue" op feestjes 

en partijen. En telkens weer een bron 

van irritatie en steeds minder eentje van 

vermaak. 

Het lijkt wel alsof we ons er steeds 

minder druk om maken. Alsof we na de 

paspoorten, de studiefinanciering en 

het gekissebis in de coalitie een beetje 

moe beginnen te worden van al die hoor

zittingen, commissies en affaires. 

Alsof het ons niet langer interesseert wat 

er in Den Haag voor ons besloten wordt. 

Toch moeten we de koppeling 

met Den Haag blijven maken. Want elke 

dag ondervinden we de gevolgen van de 

Haagse Besluitvorming. 

Vandaar dat Trouw veel aandacht 

besteedt aan het gebeuren achter de 

Hofvijver. Elke dag met een unieke 

Parlement pagina. En daarnaast veel ach

tergrondinformatie, series over hete 

hangijzers en spraakmakende analyses 

en interviews. 

Dat is overigens niet de enige reden 

waarom Trouw de meest geciteerde krant 

in de residentie is. 

Want Trouw besteedt dezelfde aan

dacht aan het onderwijs, het milieu en 

de gezondheidszorg. Wat Trouw tot een 

krant maakt, die niet alleen Den Haag, 

maar ook z'n lezers betrokken weet te 

houden. 

Als u dat van uw krant verwacht, 

bel dan 06-0994440 voor een (proef)

abonnement. 

Trouw -~"'V"""-w"--" 

,,, . .,'"""~ ~"f-.§.:~1~~ 

" I .. 

Trouw houdt je betrokken. 



Een feest van herkenning 
De 53ste Algemene Ledenvergadering die 2 november in Krasnapolsky plaatsvond stond in het teken van de her

kenning. En dat gold niet alleen voor al die reünisten, maar ook voor de gebruikelijke organisatorische proble

men, de vertrouwde elementen in de speech van de Kamerfractie en de vrijblijvende discussie zonder besluitvor

ming. Zelfs het D66-cabaret en het feest na afloop stonden weer eens op het programma, maar dat werd met het 

nodige enthousiasme ontvangen. 

Twee zaken stonden lang van te voren 
vast. Algemene Ledenvergadering 
nummer 53 moest een feestelijke wor
den. En daarnaast zou 25 jaar D66 in 
Krasnapolsky gevierd worden, de plek 
waar het in april 1966 allemaal... .. U 

Laurens fan Brinkhorst over de democratie in Europa (foto's Dennis Sies) 

kent het verhaal. Het bleek de organi
satoren al gauw dat de groei van Kras 
geen gelijke tred heeft weten heeft te 
houden met die van D66. Door op het 
laatste moment de voormalige Sone
sta-koepelzaal van het Ramacta Renais
sancehotel bij te huren kon iedereen 
het congres via een straalverbinding 
tenminste volgen, wat nog iets anders 
is dan bijwonen. Een unieke gebeurte
nis voor de partij, die overigens 25 jaar 
geleden al voorzien was. "Al in 1966 
waren we zo pretentieus om dat als een 
mogelijk probleem in de toekomst te 
zien. Het principe (van one rnan-one 
vote; AO) zou heilig blijven en het on
gebreidelde geloof in de techniek de 
oplossing. We zouden congresseren op 
verschillende plaatsen in het land tege
lijk, verbonden met gesloten televisie
circuits", zo ging Van Mierlo op de si
tuatie in. 

Regionale congressen 
In principe klinkt het mooi, maar in 
praktijk bleven de organisatoren de 
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technische problemen maar net de 
baas. Ewout Cassee was congresvoor
zitter in de Sonestakoepel. Hij ziet die 
parallelle sessies voor de toekomst niet 
zo zitten. "De bijeenkomst in Amster
dam is geslaagd bij gratie van het jubi-

punten. Die worden dan op de ALV ter 
besluitvorming voorgelegd. De ALV zet 
de koers, de inhoudelijke discussie ge
beurt op regioniveau. Als het vaker 
moet zoals nu, dan blijven de mensen 
op den duur weg". 

Zaterdag 2 november waren er voorlo
pig nog 1800 congresgangers. De ver
eende krachten van het partijbureau 
en de afdeling Amsterdam maakten 
het tot een (gedenk)waardig jubileum. 
Al leek het soms meer op een happe
ning of reunie dan op een congres. 
Over politiek werd dan ook -opnieuw-
weinig gesproken. De door de Euro- • , 
fractie gesponsorde forumdiscussic 
vormde een van de weinige uitzonde
ringen. Onder leiding van Laurens jan 
Brinkhorst kwam het functioneren van 
de democratie in Oost- en West-Europa 
ter sprake. De (gekozen) burgemeester 
van Athene, Antonis Trisis, pleitte voor 
een terugkeer naar een regionaal Euro
pa, waarin de burger actief politiek zou 
kunnen participeren. Mevrouw Zofia 
Kuratowska, lid van de Poolse Senaat 
en voorzitster van de Sociaal-Liberale 

Groep, hekelde de 
inmenging van 
de Poolse katho
lieke kerk in de 

Hakennins bij Van Tllijn, Van Mierlo, Rrinkhorst en Terlouw (vlnr). 

politiek. De frac
tievoorzittervan 
de Tsjechische 
Burgerbeweging, 
Jan Sokol, schet
ste de forse eco
nomische proble
men van zijn 
land en de gevol
gen daarvan voor 
de legimiteit van 
de democratische 

leum. Maar normaal gesproken houd 
je de aandacht met een beeldscherm 
niet vast. En er waren nu nog maar 
weinig sprekers en er was weinig be
sluitvorming". In kleine kring wordt 
over de organisatorische kant van vol
gende congressen al nagedacht. Cassec 
heeft na het laatste congres zijn me
ning gevormd. "We kunnen beter toe 
naar regionale voor-congressen, waar
van de uitkomsten gebundeld kunnen 
worden tot niet te amenderen beslis-

instituties. En Georgio La Malfa, leider 
van de Italiaanse Republikaansc partij, 
benadrukte dat door het einde van de 
Koude Oorlog nu een einde gemaakt 
kon worden aan de vanzelfsprekende 
machtspositie van de christendemocra
ten en de bijbehorende apathie in het 
openbaar bestuur en de maatschappij. 

Vernieuwing 
Ook Hans van Mierlo kwam als voor
zitter van de Tweede Kamerfractie over 



de christendemocrakr' te spreken. De 
onaantastbare machhpositie van het 
CDA wordt in ons land nog steeds ge
voed door de afhankelijke houding 
van PvdA en VVD. Ft'Jl groot D66 is 
een van de mogelijkheden om het 
CDA die monopolil'pmitie te ontne
men. :\iet vanuit vijandigheid tegen
over die partij, maar \·;muit de overtui
ging dat een kabinet van PvdA, VVD 
en D66 een vernieuwing van de poli
tiek zou kunnen betekenen. Een toena
dering tot de andere progres~!'t:ve par
tijen wees Van Mierlo af. Het zou nu 
geen geloofwaardige operatie zijn, die 
"onmiddellijk uitpakt in een herbeves
tiging van de traditionele Nederlandse 
politieke huiskamer met het bankstel 
van het C:DA in het midden en de twee 
fauteuils ter linker en rechter zijde. De 
enige die bij zo'n ontwikkeling staat te 
juichen is collega Bolke\tein, want in 
die situatie is het prakt i'ich zeker dat 
het volgende kabinet weer uit het CDA 
en de VVD zal bestaan". 
En dat is niet de bedoeling, zeker ge
zien het decor van lalltll'lijke en we
reldwijde veranderingen waarin het ju
bileum van D66 zich ahpeclt. Van 
Mierlo ging in op de ()fmtandigheden 
die nu in het voordel'l van de partij 
werken. "Niet D66, maar de maat
schappij zelf heeft -mL'L'r dan wij kon
den vermoeden- ontt' ;malyses van 
vijfentwintig jaar gekden 
waargemaakt". Dat lwtrl'ft de manier 
waarop we tegen de regl'is van het 
staatsrecht, de partijpolitieke verhou
dingen en politieke itlvologieen aanke
ken. De hoofdpunten van het verkie
zingsprogramma van toen zijn de pro
blemen van nu: het milieuvraagstuk 
(toen nog onder het kopje 'gczonds
heidsbescherming' ), dl' L'rnancipatil' 
van de vrouw (onder 'l'ronomisch 
groeibeleid'), de Europese integratie en 
ontwikkelingssamenwl'rking. "De tijd 
heeft de analyses waargemaakt, maar 
de oplossingen zijn achterwege geble
ven ( .. ). En alles watwij dachten is in 
heviger mate waar geworden dan wij 
durfden vermoeden". 

Congresuitr.praken 
De toekomst van Europa kwam ook ter 
sprake bij de behandeling van de actu
ele politieke moties. Ik vergadering 
schaarde zich achter L't'n motie die het 
Europees Parlement L'L'll eerste stem wil 
geven in de besluitvorming rondom de 
Europese Politieke en Monetaire Unies, 
nog voordat de nation<lie parlementen 
zich daarover uitsprekt'll. Ook vond 
het congres dat Europeanen woonach
tig buiten Nederland volwaardig lid 
van de partij moeten kunnen worden. 
Ten aanzien van de t!H''>tand in Joego
slavie werd in een mot ie gesteld dat 
"strenge sancties tegen .'>ervie gerecht-

vaardigd zijn", en dat er
keiming van de andere re
publieken daartoe een 
middel kan zijn. Op het 
gebied van de nationale 
politiek werd het Hoofd
bestuur gevraagd zich te
rughoudend op te stellen 
in de discussie over een 
nieuwe progressieve volks
partij. 
En toen, toen was er weer 
feest. Zowel het emancipa
tiecentrum PF.AC als de 
Jonge Democraten hebben ter gelegen
heid van het jubileum een uitgave la
ten verschijnen. Die van de JD werd 
tijdens het congresgedeelte aan het 
Hoofdbestuur aangeboden. Een veelzij
dig buffet en vcrschillende muziekstij
len maakten de avond voor ieder aan
genaam. Het D66-cabaret was na lange 
tijd weer eens te bezien. De makers ble
ken als vanouds goed op de hoogte 

van de wetenswaardigheden binnen de 
partij. Laat op de avond werd de film 
'25 jaar D66' vertoond. Meer dan al
leen een 'update' van '20 jaar optimis
me' is dit document van D66 ook voor 
de thuisblijvers voor (te) weinig geld 
bij het partijbureau te bestellen. Voor 
de echte partijleden een feest van her
kenning! 

Alexander Osten 
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Lezers Democraat schetsen de ideale fractie 

Hèt lid, dè fractie 
Een "killer" komt er in, maar ook iemand die "kwetsbaar" durft te zijn. Een "politiek manager", die 

wordt bijgestaan door een hoog gekwalificeerde backinggroup, hoort er ook bij, evenals die man of 

vrouw die uitblinkt door "een buitenproportioneel gevoel voor rechtvaardigheid". 

"Ambtenaren" zullen niet ontbreken, 
maar "mensen die denken" evenmin. 
En in hun midden zal "humor" als po
litiek wapen worden gehanteerd. Zo 
ziet de nieuwe Tweede Kamerfractie 
van D66 er uit. Althans, als we lukraak 
wat adviezen op een rijtje zetten die 
binnenkwamen op de oproep in de vo
rige Democraat: 'Schets het profiel van 
de nieuwe Tweede Kamerfractie'. De 
redactie ontving tientallen brieven. 
Een bloemlezing. Of beter: een greep. 

Het ideale kamerlid is normaal en ab
normaal tegelijk. Aan hem worden de 
gewone, gebruikelijke eisen gesteld, 
maar ook hele specifieke. Men ver
wacht van alle kandidaten 'een redelij
ke opleiding', 'een brede achtergrond 
en belangstelling', 'een specialisme', 
'spreekvaardigheid', en het 'vermogen 
om met anderen samen te werken'. Tot 
zover niets bijzonders. Maar dan wor
den de voorwaarden opgeschroefd en 
komen de meer bijzondere kwaliteiten 
en eigenschappen aan bod. Als we alle 
eisen bij elkaar optellen, hoe moet hij 
of zij er dan uit zien? 

Het kwetsbaarheidsbewustzijn 
Aangezien het hier gaat om een van de 
zwaarste managementfunkties van de 
NV Nederland, pleit Max Peper uit 
Den Haag voor 'een politiek manager, 
een generalist, met uitstekende presen
tatievaardigheden, die direct wordt bij
gestaan door een uit hoog gewalificeer
de specialisten bestaande, coördineren
de backinggroup (dus er kunnen 
subgroepen zijn)'. Peper: "Anders dan 
veel zittende politici, vlucht deze ma
nager niet in wollig en vaag taalge
bruik en/ of inconsistent gedrag: hij be
heerst de problemen." M.]. Meyer, uit 
Zwolle, benadrukt echter dat hij of zij 
ook 'integer' moet zijn en zelfs 'een 
buitenproportioneel gevoel voor recht
vaardigheid' moet hebben. Dat laatste 
moet letterlijk worden opgevat, zo 
blijkt uit de toelichting. Fractieleden 
mogen er door hun bloedverwanten 
niet van beschuldigd worden hen in de 
steek gelaten te hebben (bijvoorbeeld 
schuldig gescheiden). Want, "wanneer 
iemand nog niet de zelfdiscipline kan 
opbrengen de belangen van zijn bloed-
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verwanten te behartigen doet hij dit 
zeker niet voor vreemden." Ook veel 
anderen stellen vooral eisen aan de 
persoonlijkheid. F. Hager uit Utrecht 
wijst er op dat overtuiging en gedrag 
met elkaar in overeenstemming moe
ten zijn. "Hoewel politiek het werk en 
vooral samen-werk is van feilbare indi
viduen hebben we echt niets aan bij
voorbeeld zelf rokende afgevaardigden 
die een niet-roken beleid voorstaan." 
En M.].T. Kuppens uit Nijkerk: "In een 
tijd waarin alles sterk aan veranderin
gen onderhevig is, hebben we vooral 
mensen nodig die creatief zijn, die 
goed kunnen samenwerken en zelf ver
antwoordelijkheid kunnen nemen, 
waarbij liefde tot je medemens de ware 
drijfveer tot handelen moet zijn in 
plaats van het vergaren van macht. Ie
mand die vanuit de bewogenheid tot 
zijn of haar medemens handelt, han
delt anders dan iemand die vanuit 
macht handelt, doch hij of zij schuwt 
die macht niet." Henk Memelink, uit 
Winschoten, wijst ook op een in de 
politiek zeer zeldzame eigenschap, het 
'kwetsbaarheidsbewustzijn', dat wordt 
gekenmerkt door 'het hebben getoond 
kwestbaar te durven zijn in waakzaam
heid en in staat die durf uit te dragen.' 

Dr.]. Schuier, psychiater te Zeist, ver
geet daarbij ook het uiterlijk niet: "Het 
uiterlijk zowel physiek als wat betreft 
de algehele persoonlijke indruk dient 
de ander aan te spreken". 

Humor als wapen 
Natuurlijk past niemand in het profiel 
van de optelsom van al deze eisen. Het 
ideale kamerlid bestaat niet. Des te 
meer klemt de vraag hoe een ideale ka
merfractie er uit zou kunnen zien. Wat 
moet worden verstaan onder een 
'evenwichtige samenstelling'? En hoe 
verkrijg je die? G.H. Baudet, predikant 
te Apeldoorn en al bijna 25 jaar lid van 
D66, vindt dat de fractie moet bestaan 
uit 'intelligente, onafhankelijke en ge
voelige mensen die beschikken over 
een grote mate van teamgeest'. Baudet: 
"Zij zou qua samenstelling het even
wicht moeten bewaren tussen specia
listen op allerlei gebied en generalis
ten, en in haar midden zou humor als 
politiek wapen niet misstaan. Charis
ma zou haar cultuur moeten zijn. Zij 
zou, naar haar aard, op een prettige 
manier een beetje anarchistisch zijn." 
Het is Teus van Houwelingen uit Melis
sant, echter opgevallen dat in nage
noeg alle besturen, op diverse terrei-

Hoe radicaal moet het milieubeleid van DGG zijn? 
'Schoon land, helder bestuur' luidde de verkiezingsleus van D66. En de belangrijk
ste boodschap was dat het milieu de komende jaren de grenzen aan moest geven 
van het beleid en de economische groei. 
Op 27 en 28 maart vergadert D66 over de invulling van het begrip duurzame ontwik
keling. Het discussiestuk voor dat congres wordt vanaf januari in de partij bespro
ken. Maar u heeft nu al de kans uw visie te geven op een milieubeleid dat vruchten 
af zal werpen. Welke consequenties moet Nederland trekken uit de sombere voor
spellingen van milieudeskundigen? Is het tijd om de economie drastisch om te 
bouwen? Moet de chemische industrie vertrekken uit Rijnmond en moet Nederland 
zich gaan toeleggen op schonere dienstverlening? Mogen we mensen dwingen 
zich milieuvriendelijk te gedragen en wat mag het milieubeleid kosten? Hoe krijgen 
we iedereen zo gek het afval in gescheiden bakken te deponeren, de auto te laten 
staan, minder vlees te eten en minder vaak op vakantie te gaan? Kan de Nederland· 
se overheid überhaupt iets voor elkaar krijgen, of zijn de milieuproblemen te 'glo
bal' of te individueel? Heeft een milieubeleid nog zin, of is het besluit de aarde te 
vernietigen al bij meerderheid van stemmen genomen? Vragen genoeg, het ant
woord is aan u. 
Wees de partijdiscussie voor en stuur uw bijdrage van maximaal 350 woorden aan 
het debat over het milieubeleid van D66 voor 1 januari 1992 naar De Democraat, re
dactie De Voorzet, Bezuidenhoutseweg 195, 2594 AJ Den Haag. De redactie be· 
houdt zich het recht voor de bijdragen in te korten. 



nen, 'circa eenderde deel de kar trekt, 
eenderde deel braaf meeduwt in de 
aangegeven richting, en dat de rest 
daar braaf achteraan sjokt' en dat 'dat 
in een Kamnfractie niet veel anders zal 
zijn'. Waarom laten we er niet wat he
dendaagse management-filosofiën op 
los, zo vraagt hij zich af. "Dat betekent 
dat de belangrijkste specialismen verte
genwoordigd moeten zijn. Maar ook: 
dat de diverse persoonlijkheidstypen 
vertegenwoordigd zijn. De leider, de 
schoolmeester, de archivaris, de koop
man, de fantast, de zwartkijker, de kil
ler desnoods, allen moeten ze in een 

team aanwezig zijn om slagvaardig, 
veelzijdig en flexibel te kunnen zijn. 
Tevens vormt zo'n samenstelling een 
stabiliserende factor." 

Citaten top-40 
C.M. Versteeg, uit Rotterdam, beperkt 
zich tot een onderscheid tussen 'de 
specialisten in het handwerk, de meer 
Jmbtelijk ingestelde leden, en ander
zijds de creatieve, meer politiek inge
stelde leden'. liij vervolgt: "Wanneer ik 
de huidige Tweede kamerfractie van 
D66 bekijk, denk ik dat alleen van 
Mierlo tot type 2 behoort. De fractie is 
dus erg onevcnwichting samengesteld. 
Slechts de regelmatige bezoekers van 
het vergadercircuit, de notoire partij
gangers, maken kennelijk kans op een 
politieke carril•re. Zij die op een meer 
abstractie wijze actief zijn, zij die 
scheppend bezig zijn, ideëen bedenken 
-kortom- zij die denken- slagen er 
niet in een pmitie te verwerven. Het 
bedenken van ideëen is immers een be-

zigheid van een hoog individualistisch 
karakter. Werkend in alle eenzaamheid, 
thuis achter je notitieblok, maak je nu 
eenmaal geen relaties." Vcrsteeg stelt 
voor de selectie van leden voor de 
nieuwe fractie voortaan aan de hand 
van twee lijsten te laten plaatsvinden. 
"De eerste lijst is de traditionele- geen 
verandering dus. De tweede lijst zou ik 
willen betitelen als een citaten top-40. 
Wie maar vaak genoeg door anderen 
omtrent D66 wordt geciteerd in dag
bladen e.d. belandt op deze lijst." Het 
is de vraag of op deze manier tegemoet 
gekomen wordt aan de bezwaren van 
F. Hager, die 'moeilijk te neutraliseren 
paradoxen' signaleert. Hager: "Om 
reëele en effectieve invloed te hebben, 
dient toch op de eerste plaats het inter
ne machtsspel behendig te worden ge
speeld, met het risico te verworden tot 
een apparatsjik en de eigen oorspron
kelijkheid en overtuiging te verliezen." 

Erik Postma uit Rockanje 
vindt dat de partij 'een ac
tieve rol moet spelen bij de 
selectie en scouting, ook in 
de regio. 

Dat betekent dat een zwaarder accent 
op het regio-bestuur gelegd moet wor
den en in het verlengde daarvan op de 
totale partijstructuur. De leden bepalen 
via een schriftelijke stemming de de
finitieve volgorde.' De brief van Edgar 
van Lokven, uit Leiden, sluit daar op 
aan. "Recrutering moet op een zo laag 
mogelijk niveau plaatsvinden zodat de 
greep van belangenorganisaties op de 
uiteindelijke samenstelling van de frac
tie zo beperkt mogelijk kan blijven. 
Het huidige systeem dat binnen D66 
gehanteerd wordt voldoet in dit op
zicht prima." jan Kees Bruinooge uit 
Goes tenslotte, verlangt dat de fractie 
"een klankbord voor vriend en vijand" 
wordt. Dat laatste zal waarschijnlijk 
nog wel lukken. 

Bob de Ruiter 

Dominante mannen 
Hebt u ook zo de pest aan jubi
lea? En vooral aan de consequen
tie ervan: 'verplicht' terugkijken 
in de historie, elkaar lof toezwaai
en... In ons jubileumjaar zijn al 
twee partijboeken verschenen. De 
JO kijkt vooruit naar '2015'. 
Van meer bescheiden pretenties 
getuigt de titel van het boek 
'Emancipatie in de jaren negen
tig'. De opzet van dit boek (met te 
willekeurige fotoredactie) is twee
slachtig. Natuurlijk het onvermij
delijke terugkijken naar emanci
patie-activiteiten binnen 066 en 
PEAC. Daarnaast ontvouwen ze
ven auteurs (vrouwen) hun visie 
op emancipatiebeleid, zoals hen 
dat "de komende jaren voor ogen 
staat". 

Else Rose Kuiper koos de oor
spronkelijkste invalshoek: hoe 
kan emancipatie voor meisjes 
aantrekkelijker worden gemaakt? 
Ze constateert terecht dat betaal
de banen en goede voorzieningen 
niet vanzelfsprekend leiden tot 
een betere positie van vrouwen. 
De oplossing? Betere beeldvor
ming! Bijvoorbeeld: projecten, 
standbeelden en instituten met 
vrouwennamen, vrouwelijke func
tienamen. De auteur bekritiseert 
voorlichtingscampagnes (Een 
slimme meid, Kies exact) gericht 
op gedragsverandering. Ze gaat 
voorbij aan de positieve effecten 
van vroegere campagnes gericht 
op attitude-verandering. Else 
Rose Kuiper is gebiologeerd door 
verkeerde stereotype beeldvor
ming. Haar bijdrage blijft daar
door steken in oppervlakkigheid. 

Jammer. Nelleke Schoemaker (als 
directeur concerndiensten bij de 
Pn een geslaagde carriere
vrouw) schrijft over positieve ac
tie in het bedrijfsleven. De auteur 
geeft als het ware een handlei
ding, hoe er wat te doen is aan 
"onzichtbare muren van gedrags
codes waarin mannen vanzelf
sprekend dominant zijn". Een ver
ademend, praktisch verhaal. (Uit
gever: Hameland Pers. ISBN 
nummer 907191.202.9) 

Peter van den Besselaar 
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INSTITUUT 

VOORUITZIEN = OPLEIDEN 

HET THORBECKE 
INSTITUUT 

Is een instelling in het post 
hoger beroepsonderwijs, 
gespecialiseerd op het gebied 
van overheidsmanagement 

Het instituut verzorgt 
functiegerichte trainingen en 
cursussen voor overheids
organisaties en instellingen. 

Het instituut heeft een sterk 
innovatief karakter, wat tot 
uiting komt in leermethoden en 
uptodate lesmateriaal. 

De internationale samen
werking op gebieden van public 
policy, public administration en 
public affairs met zuster
organisaties in Europa en de 
Verenigde Staten versterkt dit 
innovatieve karakter 

Voor bepaalde doelgroepen, 
politie, milieu, waterschappen 
en gemeente, verzorgt het 
instituut op maat gesneden 
cursussen op het gebied van 
overheidsbedrijfsvoering. 

Het Thorbecke instituut, 
waar praktisch inzicht 
het academisch niveau 
completeert. 

CURSUSSEN VOOR 
BESTUURDERSEN 

MANAGERS. 

EUROPA VOOR BESTUURDERS 

Inhoud: 
- Inzicht in het Brusselse 

gebeuren. 
- Gevolgen voor het Nederlandse 

open bestuur. 
- Inbedding van de gevolgen in 

de eigen organisatie. 

De cursus start medio maart'92, de 
inschrijving is geopend. 

BEDRIJFSVOERING VOOR DE 
OVERHEID 

Inhoud: 
- Informatie Management 
- Financieel Management 
- Human Resource 

Management 
- Logistiek Management 

De cursus start voorjaar '92 

Voor volledige informatie kunt u 
contact met ons opnemen 

HET THORBECKE INSTITUUT VOOR OVERHEIDSMANAGEMENT IS ONDERDEEL 
VAN DE NEDERLANDSE ACADEMIE VOOR OVERHEIDSMANAGEMENT 

BEL VOOR INFORMATIE 
Telnr: 058-127497 (*) offax: 058-128169 

(*)m.i.v. 1-1-'93 Telnr: 058-961661 of 961666 



Uitslag verkiezingen bestu
ren en commissies 
De ALV 53 heeft de volgende kandidaten geko
zen: 

DB 
1 e Publiciteitscoordinator Marjolijn Hazebroek 

SWB-bestuur 
Han Entzinger, Tineke Stegeman, Otte Drijber
Bosscher, lna Klaassen, Monica van Leest, 
Floris Plate, Fien Meiresonne 

PSVI-bestuur 
Anneke Portugies 

PEAC-bestuur 
Gusta Franke, Miep Nagtegaal, lrma Prent 

Rapportagecommissie 
Rosemary van der A vort-de Lier, 
Jim van Beusekom, Willem Sleddering 

LVC 
Gert Warmerdam 

Programmacommissie 
lneke Herwijer, Frans Hoefnagel, Lucia Albers, 
Michel van Hullen, Gemma Smeets 

Geschillencommissie 
Marianne van der Ham, Marjan Vegt, Haveman 
Harry Geelen, Minne Dijkstra, Geb Ringnalda, 
Frank van Dooren, Floris Plate, Lyda Verstegen 

Bestuurders verenigd 
Drie weken na het jubileumcongres waarop de 
Bestuurdersvereniging i.o. officiëel werd ge
presenteerd telt zij ongeveer 500 leden. Met 
recht een feestelijk resultaat waarmee we aan 
de slag kunnen! De Bestuurdersvereniging zal 
als "bijzonder orgaan" worden geïntegreerd in 
Statuten en Huishoudelijk Reglement van de 
partij. Op veler verzoek is gekozen voor de ver
enigingsvorm om de leden een zo groot moge
lijke zeggenschap te geven. Zo voert de vereni
ging een zelfstandige huishouding, ook finan
ciëeel, en kiezen de leden hun eigen bestuur. 
In zeer korte tijd zal heel veel moeten gebeu
ren. Hoogste prioriteit hebben de uitwerking 
van de integratie in de partij-statuten met het 
oog op het a.s. voorjaarscongres en de voor
bereidingen van de bestuursverkiezingen, op
dat de vere11iging zo snel mogelijk haar eigen 
bestuur heeft. 
Echter, hoe meer leden de vereniging telt des 
te beter de dienstverlening. De informatie-uit
wisseling kan worden geïntensiveerd, er kun
nen meer workshops, seminars en speciale 
overlegbijeenkomsten worden georganiseerd 
en een vernieuwd Voor de D'raad - gratis voor 
leden bestuurdersvereniging - zal vaker kun
nen verschijnen. Daarom een oproep aan al die 
stuurlui die de stap nog niet hebben gezet: 
Wordt lid van de Bestuurdersvereniging door 
f166,-- over te maken op giro 90866 Heeft U 
vragen? Op het partijbureau staan Leo Pinxten 
of Guus Faasen U graag te woord. 

Coosje Fijn van Draal, 2e publ. coörd. 

Oost-West Vrouwen
conlerentie 
Van 22 tot 24 november j.l. werd 
in Noordwijk een bijzondere vrou
wenconferentie gehouden. De 
conferentie was bedoeld om 
standpunten en ervaringen, suc
cessen en mislukkingen op het 
gebied van vrouwenvraagstukken 
uit te wisselen. Dit gebeurde 
"voor en door vrouwen", zoals 
mede-organisator Marie-Louise 
Tiesinga het uitdrukte. De plaats 
van de vrouw in de samenleving 
stond daarbij centraal. In de Cen
traal-Europese landen hebben 
juist zij een belangrijke rol ge
speeld in de fluwelen revoluties in 
dat deel van de wereld. 

Aan de conferenties namen vier 
vrouwen uit Hongarije, vijf uit 
Tsjechoslowakije en vijf uit Polen 
deel. Allen hebben maatschappe
lijke functies waardoor zij op de 
hoogte zijn van de post-commu
nistische situatie in eigen land. 
De veranderingen in die landen 
zijn nog jong en bijgevolg zijn de 
verwarringen nog groot. Ten aan
zien van de wijzigingen in ideolo
gie en economie wordt hier kort 
ingegaan. 

In de communistische ideologie 
werd voor vrouwen gelijkheid ge
propageerd. In de wetgeving vond 
deze ideologische gelijkheid zijn 
neerslag. Het plaatje van de 
vrouw op de tractor stond hier
voor symbool. Door de technolo
gische achterstand werd hiermee 
werk voorgeschoteld voor vrou
wen, juist op dat gebied waar zij 
de mindere van mannen zijn: 
spierkracht. De praktijk zag er an
ders uit. Mannen hadden de be
leids-, vrouwen de uitvoerende 
functies. Daarnaast had (en heeft) 
de vrouw de dubbele belasting 
door de zorg voor het gezin. De 
ideologische gelijkheid liep paral
lel met praktische ongelijkheid. In 
de zo jonge post-communistische 
periode gaat een ideologische on
gelijkheid samen met een prakti
sche ongelijkheid. Conservatieve 
krachten beginnen aan invloed te 
winnen. Al naar gelang de voort
gang van secularisatie zijn deze 
krachten sterker of minder sterk. 
In Polen vormt de katholieke kerk 
een monolitisch blok; in Honga
rije zijn de kerkelijke instituties 
onderling concurrerend. In de 
Tsjechische en Slowaakse Fede
rale Republiek heeft men enigs-

zins ervaring met democratie, 
waardoor de invloed van kerken 
aan betekenis heeft afgenomen. 
Conservatieve krachten worden 
gekenmerkt door zwart-wit 
ideeen, door polarisatie. Het beeld 
van de vrouw dat in de huidige si
tuatie goed uitkomt wordt nu weer 
van stal gehaald: de moedermy
the. De vrouw hoort thuis te zijn 
en een veilige haven te vormen 
voor man en kinderen. Daarin 
hoort zij haar levensvervulling te 
vinden. 

In tijden van verandering bestaan 
er mogelijkheden om terreinwinst 
te realiseren. Als de rust weer in
getreden is wordt dat veel moeilij
ker. De uitzichten voor de vrou
wen zijn echter nog moeilijk in te 
schatten. De communistische pe
riode heeft de burgers passiviteit 
geleerd. Het was gevaarlijk om als 
individu naar buiten te komen. 
Economisch gezien is er veel ver
anderd. Door werkeloosheid zijn 
er veel vrouwen thuis terecht ge
komen. Het gevaar bestaat dat er 
valse verwachtingen omtrent de 
oplossing van het vrouwenvraag
stuk ontstaan. Omdat de wetten 
er zijn, zou het alleen een econo
mische kwestie zijn. Een ideolo
gie van ongelijkheid dreigt daar
mee samen te vallen met prakti
sche ongelijkheid. De verwarring 
is groot. 

Deze IVSOM-conferentie was een 
pilot-conferentie. De contacten 
zullen voortgezet en geïntensi
veerd worden. Er is veel werk te 
doen. Het IVSOM is een goed po
dium voor een vervolgconferen
tie. Aan het eind van de conferen
tie werd dan ook de hoop uitge
sproken dat het bestuur van D66 
zich daarvoor in wil zetten. 

Emancipatie 

Ter gelegenheid van het vijfen
twintig jarig bestaan van de partij 
schreven een aantal vrouwelijke 
auteurs een boek waarin zij de di
verse facetten van het emancipa
tiebeleid van nu en voor de ko
mende jaren belichtten. 
Woensdag 23 november ontving 
Hedy D' Ancona uit handen van 
Hans van Mierlo het eerste exem
plaar. Het tweede werd door Ma
rie-Louise Tiesinga aangeboden 
aan het hoofdbestuur in de per
soon van Marijke Augustijn-Es
ser. Zij noemde het boek tijdens 
een korte toespraak een kado van 

formaat. De weg naar een samen
leving waarin machtsposities van 
mannen en vrouwen elkaar in 
evenwicht houden vormt de rode 
draad die in alle hoofdstukken te
rug te vinden is. De sfeer waarin 
het boek is geschreven en die 
men steeds legekomt bij de vrou
wen van D66 wordt in het eerste 
hoofdstuk het best getypeerd. 
Enthousiasme, geinspireersheid, 
prima samenwerking, doorzet
tingsvermogen: een aantal tref
woorden die deze sfeer tekenen. 
Emancipatie in de jaren '90 is te 
koop in de boekhandel voor f25,= 
of te bestellen bij Walburg Pers, 
Zutphen. 
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Het werkplan van de Stichting We
tenschappelijk Bureau is gereed. 
Hierin wordt uitgebreid ingegaan 
op de project- en themagroepen 
die de SWB in de komende tijd zal 
gaan starten. Een exemplaar is op 
te vragen bij het SWB-bureau te
gen kopieer- en portokosten. 

Idee, het tijdschrift 
van de SWB 

In Idee nr. 5 staat de bureaucratie
problematiek centraal. 
• Over politiek, bestuur en bu
reaucratie, redactioneel 
• De macht van het midden en 
de onmacht van de staat, een poli
tieke familieroman, door Abram 
deSwaan 
• Voorbij de dialoog van doven, 
een interview met Jan Glastra van 
Loon, door Allan Varkevisser en 
Chrisliaan de Vries 
• De toekomst van politieke par
tijen, enkele bestuurlijke kantteke
ningen, door Philip ldenburg 
• Zijlicht op de wetgeving, door 
Henc van Maarseveen 
• Een overtollig mens, door Al
lan Varkevisser 
• Orde in de ruimte, door Christi
aan de Vries-
• Tweede deel van het verslag 
van de SWB-conferentie over 
ruimtelijke ordening 

Stemadvies heet 
hangijzer 

Opnieuw heeft de Adviesraad zich 
gebogen over het fenomeen stem
advies. Nadat de raad over dit hei
kele onderwerp twee maal een ad
vies had uitgebracht, lag er op 16 
november j.l. na jarenlang aan
dringen een DB-stuk met voorstel
len. Helaas voor het Dagelijks Be
stuur gingen de handen van de 
AR-leden hiervoor niet op elkaar. 
Het stuk verwierf kwalificaties als 
ondermaats, slordig en onzorg
vuldig. 

De AR vindt dat het opstellen van 
een stemadvies zorgvuldig en 
weloverwogen moet gebeuren. 
Elke (on)bedoelde sturing van col
leges met veel potentiele kandida
ten moet dan ook worden voorko
men. 
Het is aan de leden om te bepalen 
of er een stemadvies moet wor
den uitgebracht en wie dit moet 
opstellen via zorgvuldig vastge
legde procedures. 
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• 'Zoveel schijn, zoveel zijn', co
lumn door Allan Varkevisser 

Het zesde en tevens laatste num
mer van deze jaargang ligt op dit 
moment bij de drukker. Hierin zul
len de volgende artikelen verschij
nen: 
• De andere ervaring-
over bureaucratie en politiek-
een gesprek met Paul Kuypers, 
door Allan Varkevisser en Christi
aan de Vries 
• Gezondheid en Ziekte-
nog afgezien van de stelselherzie
ning ... , door Chrisliaan de Vries 
• "Ruimte voor architectuur", 
Vorm, functie en proces in het ar
chitectuurbeleid, door John Carp 
• D66: nog steeds het 'niet-ideo
logische wasmiddel met pragma'? 
Worstelingen met ideologieën, 
door Paul Lucardie en Gerrit Voer
man 
• Biotechnologie: enige overwe
gingen,-
Omtrent techniek en ethiek, door 
Marcellus Ubbink 
• Een corrigerend besluitreferen
dum op initiatief van de burger
De reeds bestaande mogelijkhe
den, door Pieter Fokkink en Theo 
Hooghiemstra 
• De sturingsfilosofie van D66 
Over de veranderende verhoudin
gen tussen burger en politiek, 
door Kees Breed 

Het DB is volgens de raad nog 
niet zo ver, dat de voorstellen aan 
die voorwaarden voldoen. 

Reglements
wijzigingen 

In het voorjaar zullen een groot 
aantal wijzigingen van de statuten 
en het huishoudelijk reglement op 
de agenda van de Algemene Le
denvergadering staan. De AR 
vindt dit zo belangrijk, dat ook de 
raad zich hierover zal buigen. 
Deze kunnen dan door de leden 
naar de diverse regio's en afdelin
gen worden uitgedragen en leiden 
tot amendementen op de door het 
Hoofdbestuur gedane voorstellen. 

Besturen op niveau 2 
Ten behoeve van het kamerdebat 
in februari 1992 heeft de AR een 
aantal adviezen geformuleerd 
voor de Tweede Kamerfractie. Dit 
naar aanleiding van de regerings
nota over het bestuur in grootste
delijke gebieden, "Besturen op ni-

• Wat te doen? Naschrift over de 
situatie in de Sowjet Unie, door 
Michel Groothuizen 

In beide nummers vindt u uiter
aard boekbesprekingen en onder
zoeksverslagen. 
Idee, het tijdschrift van het weten
schappelijk bureau van D66, 
abonnement f 66,-, losse num
mers f 15,- exclusief verzendkos
ten. 

Brochurereeks SWB 
Ideeën nr.1 De veranderende rol 
van de politieke partijen. 

De brochure verscheen als inlei
ding voor het thema 'De verande
rende rol van de politiek partijen', 
dat centraal stond bij de viering 
van het 25-jarig jubileum van D66 
op 20 september jl. Daarnaast wil
len wij met deze uitgave een bij
drage op de lange termijn leveren 
aan de voortgaande discussie 
over de hedendaagse positie van 
politieke partijen. 
De inhoud bestaat uit: 
* Hersenschimmen, v1s1oenen 
en nachtmerries, door prof. J. van 
Deth 
• Partijen in de post-ideologi
sche politiek, door G.J. Wolffen
sperger 
• De contractmaatschappij, door 

veau 2", en de Interimwet Stedelij
ke gebieden. 
De AR stelde vast, dat de nota 
ernstig tekort schiet waar het gaat 
om het democratisch gehalte van 
de nieuw te vormen grootstedelij
ke bestuursorganen. De raad 
vindt, dat de bestuursorganen van 
deze zeven grootstedelijke regio's 
rechtstreeks moet worden geko
zen. Alleen hierdoor is een vol
doende democratische legitimatie 
van deze bestuurslaag te waar
borgen. Het probleem van de dub
bele loyaliteit die gemeenteraads
leden krijgen als zij tevens in een 
regionaal bestuur zitting nemen 
wordt hiermee voorkomen. Op ter
mijn moeten het lidmaatschap van 
tegelijkertijd een gemeenteraad 
en het bestuursorgaan van de 
grootstedelijke regio onverenig
baar worden. 
In de nota wordt ten onrechte 
geen aandacht besteed aan de be
stuurlijke relatie van de regio's 
met de randgemeenten. Ten on
rechte wordt de relatie met de ge
wenste provinciale schaalvergro
ting, die zich met name in de 

prof. W.P.S. Fortuijn 
• Representatie, burgerschap en 
staat, door ldo de Haan 
• De montage van de politiek, 
door Chr. de Vries 
• Hans Jeekei in gesprek met 
Chr. de Vries 
• Hafmose, door J. de Beus 

Ideeën nr. 1 De veranderende rol 
van de politieke partijen, f 15,· ex
clusief verzendkosten. 

Deze publicaties zijn te bestellen 
bij het SWB-D66, Bezuidenhouste
weg 195, 2594 AJ Den Haag, 070-
3858303 

Het bureau van de SWB is geslo
ten van 23 december '91 tot 5 ja
nuari '92. Vanaf 6 januari staan wij 
weer voor u klaar. 
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Randstad actueel is, niet gelegd. 
De AR adviseert de Tweede Ka
merfractie bij de regering op aan
vullingen op de Nota en de Inte
rimwet aan te dringen. 

Genetische manupila
tie 

De AR zal in de januari-vergade
ring tot besluitvorming komen 
over de nota genetische manipu
latie, geschreven door Louise 
Groenman. Ter voorbereiding 
daarvan werd nu al een verken
nende discussieronde gehouden 
over o.a. de scheidslijn tussen 
manipulatie met of ten dienste 
van de mens en de verhouding 
tussen plantenveredeling en dier
experimenten. Wie bij de besluit
vorming van deze discussie aan
wezig wil zijn moet op 25 januari 
a.s. naar de Jaarbeurs komen. Het 
zal dan ook gaan over de relatie 
Nederland-Suriname, de vereni
gingsreglementen en actuele poli
tieke zaken. 



Het PSVI in 1992 ... ! 
Het Politiek Scholings- en Vor
mingsinstituut van D66 is volop in 
beweging. Naast de vele "geslo
ten" aktiviteiten (trainingen of cur
sussen voor specifieke fracties of 
groepen waar door derden niet op 
kan worden ingetekend), zullen in 
De Democraat wederom een keur 
aan trainings- en scholingsactivi
teiten voor de leden van D66 wor
den aangekondigd. Drie clusters 
van aktiviteiten krijgen in 1992 
speciale aandacht: 

1. Vormings- en scholingsactivi
teiten voor de vele en betrekkelijk 
nieuwe bestuurders van D66-afde
lingen. Voorlopig hoogtepunt zal 
daarin zijn een groot landelijk 
congres/symposium voor afde
lingsbestuurders met vele work
shops over ondermeer: publici
teit/public-relations, relatie be
stuur - fractie, maken van een 
werkplan, het traject naar de ge
meenteraadsverkiezingen in 1994, 
politiek debat met D66-politici etc. 
Dit congres zal voor het PSVI de 
jaarlijkse pendant gaan vormen 
van het congres speciaal voor 

Nieuw PEAC-bestuur 
op de Algemene Ledenvergade
ring van 2 november werden drie 
nieuwe PEAC-bestuursleden ge
kozen: Guste Franke, Miep Nagte
gaal en lrma Prent. Hieronder 
worden zij aan de D66-ers voor
gesteld. 
Gusta Franke woont in Ooster
hout. Haar belangstelling gaat 
hoofdzakelijk uit naar het onder
werp van de mensenrechten. Ze 
is actief in het Vluchtelingenwerk, 
waarbij naast de sociale vooral de 
juridische aspecten haar interes
se hebben. "Het PEAC heeft voor 

Ruke van der Werl 

raads- en stalenleden (GPQ.,con
gres). Vanaf 1992 zal het GPO
congres niet meer worden geor
ganiseerd door het PSVI, maar 
door de nieuwe D66-bestuurders
vereniging. 

2. Cursussen en trainingen voor 
leden van D66 die overwegen zich 
te kandideren voor de gemeente
raad in 1994, maar die nog nooit 
van een gemeenteraad deel 
hebben uitgemaakt. In 1993 zal dit 
PSVI-opleidingstraject worden 
voortgezet met cursussen "te 
rade gaan" en "efficiënt werken in 
de gemeenteraad", uitmondend in 
het voorjaar van 1994 met aktivi
teiten rond "campagne-voeren", 
"het verkiezingsprogramma" en 
"college.,onderhandelingen". Op 
die wijze moét het lukken om in 
1994 met gemak de huidige D66-
fracties nog een keer te verdubbe
len. 

3. Inhoudelijke symposia rond on
derwerpen die in 't algemeen niet 
zo in het oog springen als typi
sche D66-issues. In voorberei
ding voor 1992 zijn tenminste: 
"naar een flexibel lokaal en regio-

mij ook alles te maken met men
senrechten, namelijk de rechten 
en mogelijkheden van de vrouw. 
Vandaar mijn belangstelling voor 
een plaats in het bestuur". 
Miep Nagtegaal is voorzitter van 
de gemeenteraadsfractie in Kat
wijk. "Op bestuurlijk of beleidsni
veau zijn vrouwen nog zelden te 
vinden. Mijn slogan om lid te wor
den van het PEAC-bestuur is dan 
ook: Vrouwen te motiveren, acti
veren, cursussen te ontwikkelen 
om vol te integreren in politieke 
en maatschappelijke macht". 
lrma Prent heeft door haar werk 
als lerares de emancipatie van 

naai mediabeleid", "volksgezond
heid en de consequenties voor de 
basisgezondheidszorg" en "ver
anderingen in het sociaahzeker
heidsstelsel - de consequenties 
voor betrokkenen". Naast de over
dracht van actuele informatie, 
hebben de symposia tot doel bij 
te dragen tot een kritische me
ningsvorming. 
Deze doelstellingen zijn terug te 
vinden in de volgende cursussen: 

25 januari: 
MET OVERLEG VERGADEREN 
(een nieuwe cursus). Deze cursus 
richt zich in het bijzonder op het 
verbeteren van uw vaardigheid 
om doeltreffend te kunnen verga
deren. Plaats: Utrecht of Houten; 
Docent(en): Han Westerhof en/of 
Leo Pinxten; Cursusgeld: f 30,--. 

1 februari: 
KENNISMAKINGSDAG MET D66 
Samen met, in ieder geval, het 
Tweede kamerlid Dick Tommei 
kunnen leden van D66 zich oriën
teren op de ideëen en uitgangs
punten van D66. Ook de mogelijk
heden om in de partij actief te zijn 
komen uitgebreid aan bod. Plaats: 

veel mensen van nabij meege
maakt. Lid worden van D66 bete
kende voor haar meteen ook ac
tief lid worden. 

Regionetwerk 
In Overijssel vindt op vrijdag 10 
januari de eerste oostelijke net
werkbijeenkomst. plaats. Van 
16:30-19:00 uur zal in de Nieuwe 
Buitensocieteit in Zwolle de Om
mense wethouder Ottie Drijber., 
Bosscher over haar ervaringen 
vertellen. Voor meer informatie: 
Edith Erkelens, tel. thuis 038-
534202, tel werk 038-281407. 

Op 18 oktober 1991 overleed Ruke van der Werf. 
Gedurende enkele jaren was Ruke lid van het 
PEAC. Sinds maart was bekend dat ze nog maar 
korte tijd te leven had. 
Met haar ziekte ging zij op moedige en bewonde
renswaardige manier om. Het was echt 'leven', in 
deze maanden van maart tot nu. Leven van een 
hoog niveau, zoals dat kenmerkend was voor Ruke 
en het nu zo manifest werd voor ieder die contact 
met haar had. 

denken over beleid als het bezig zijn met het in de 
praktijk realiseren, zowel het landelijk belang als in 
het belang van plaatselijke groeperingen hield zij 
in het oog. De politiek wilde zij vertalen naar de 
praktijk en andersom. In de omgang was zij posi
tief, prettig, vriendschappelijk, duidelijk. 

Ruke zal in onze herinnering voortleven als iemand 
die zich diep betrokken voelde bij de emancipatie 
van de vrouw. Zij liet het niet bij woorden: zij dacht 
zelfstandig en dacht mee met anderen; zowel het 

De leden van PEAC-D66 bewaren goede herinne
ringen aan haar; zowel degenen die haar langer 
meemaakten als degenen die maar kort met haar 
samen konden werken. 
Het weg-zijn van Ruke is voor alle PEAC-cers en 
voor D66 een echt verlies 

Maria van der Leeuw voorzitter PEAC 

Utrecht en Cursusgeld: f 17,50. 

8 februari: 
FORUM-DEBAT TRAINING. Een in
tensieve training waarin inhoud 
(programmakennis) en vorm (de
bat-techniek) worden gecombi
neerd als voorbereiding op het 
optreden in forums en openbare 
vergaderingen. Plaats: Utrecht of 
Den Haag; trainer: Jan Veldhui
zen; Kosten: f 30,--. 

8 februari: 
HANDELEN IN ONDERHANDELEN 
(een nieuwe training). Een training 
gericht op het versterken en uit
breiden van uw onderhandelings
bekwaamheden. Bruikbaar in de 
vele en verschillende situaties 
waarmee de politiek-actieve D66-
er kan worden geconfronteerd. 
Plaats: Houten; docent: Han Wes
terhof; Kosten f30,-. 

LET OP: 
Om redenen van kwaliteit en ef
fectiviteit kan aan genoemde cur
sussen en trainingen slechts een 
beperkte groep D66.,ers deelne
men. Schrijf dus tijdig in, dat 
voorkomt teleurstelling. ------
IK MELD MIJ AAN: 

0 MET OVERLEG VERGADE
REN op 25 januari f 30,--. 

0 KENNISMAKINGSDAG MET 
D66 op 1 februari f 17,50 

0 FORUM-DEBAT TRAINING 
op 8 februari f 30,--. 

0 HANDELEN IN ONDERHAN
DELEN op 8 februari f 30,--. 

(pas betalen ná ontvangst accept
giro). 

NAAM: 

ADRES: 

PC/PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

Opsturen naar: PSVI-D66, Bezui
denhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, 070 - 385.83.03 
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Uit de wandelgangen 1 
(politiek feuilleton) 

Frederik Overdebrug, in de wan
deling Freddy genaamd, was een 
goedgebouwde en dito geklede 
jongeman van dertig jaar. Een 
riante erfenis voorzag hem tot 
zijn dood van voldoende midde
len, maar hij had geen Doel in 
het Leven. Het was op een van 
zijn vele zoektochten hiernaar, 
dat hij in een ietwat morsig café 
belandde, gelegen in het pittores
ke plaatsje Waterberg. Met een 
glaasje spa rood in de hand baan
de hij zich een weg door dikke 
rookwolken, tot hij uiteindelijk 
terechtkwam in een gezellige pij
penla waar een lezing gaande was. 
Een handvol mensen, gezeten op 
houten stoelen en tafels, luisterde 
aandachtig naar de gedragen vol
zinnen die de spreker met behulp 
van een spiekbriefje en een warm 
stemgeluid de lucht in zond. Hij 
had een jongensachtig gezicht, 
maar Freddy schatte hem niette
min ergens achter in de vijftig. 
De spreker droeg een beige slob
betbroek die tot ver over zijn bro
gues hing en een sportieve trui. 
Freddy ving woorden op als 'ver
andering' en 'cultuur'. Hoewel de 
grote lijn hem ontging, begreep 
hij dat de spreker iets hoogs was 
bij iets belangrijks ergens in Euro
pa en uit dien hoofde gewichtige 
mededelingen te doen had. Nu 
zag hij achter het spreekgestoelte 
een affiche hangen. Tegen een 
gele achtergrond stond er in grote 
strakke witte letters: de Partij van 
het Midden. In iets kleinere let
ters stond eronder: Meer dan het 
gemiddelde. Meer dan het gemid
delde van wat? vroeg hij zich af. 
Voordat hij echter de gelegenheid 
kreeg zich in deze kwestie te ver
diepen, werd een formulier onder 
zijn neus geduwd. 'U kunt hier te
kenen,' sprak een al wat oudere 
vrouw met roodgeverfd haar. Met 
een pen wees ze op de stippellijn. 
Daadwerkelijk zette hij zijn hand
tekening. Enige dagen later ont
ving hij een acceptgiro van de 
partij en een exemplaar van het 
huisorgaan Middels. Hierin trof 
hij de mededeling aan dat men 
zich kandidaat kon stellen voor 
de komende gemeenteraadsver
kiezingen. Lag hier wellicht een 
taak voor hem? 

Wordt vervolgd ... 

DEMOCRAAT 

In de serie 'jong geleerd, oud gedaan' treft u hierbij onze cursist Maaike van Rosmalen. 
De Democraat wordt voortaan weer met wikkel verstuurd. 

Hoogleraar geschiedenis 
Voorzitter van de Eerste Kamerfractie 
van D66 en hoogleraar staatsrecht jan 
Vis tuurde bij zijn algemene beschou
wingen niet alleen in de toekomst, 
maar blikte ook ver terug in de ge
schiedenis. Waarom, zo vroeg hij zich 
af, wordt op allerlei essentiële zaken 
bezuinigd door het kabinet en durft 
niemand de verhoging van de rivier
dijken over een lengte van 600 km aan 
de kaak te stellen? Vis: "Hoe groot is 
het risico van overstroming? Een keer 
per 1250 jaar. .. Hoe serieus moeten we 
dat nemen? Kijk eens 1250 jaar terug. 
je komt dan in hetmidden van de 
achtste eeuw terecht, de tijd van Karel 
de Grote. We zouden raar opkijken als 
we nu nog te maken hadden met de 
effecten van zijn lange termijnvisie op 
de waterstaat." Vis plaatste ook een an
dere rivier in historisch perspectief, de 
Rubicon, die Simons naar eigen zeggen 

was overgestoken door de stelselherzie
ning door de Eerste Kamer te loodsen. 
De hoogleraar waarschuwde de be
windsman voor het vervolg van die 
vergelijking: "De Rubicon was in de 
tijd van het Romeinse rijk een kleine 
maar belangrijke rivier in het Noorden 
van Italië. Wie zuidwaarts over die ri
vier trok had zich te gedragen volgens 
de wetten van de senaat en het volk 
van Rome. Dat hield onder meer in dat 
een zegevierend veldheer zijn troepen 
daar moest achterlaten. Eén veldheer 
weigerde dat (het was in januari van 
het jaar 49 voor Chr.): Ga jus julius Ce
asar, de veroveraar van Gallia en daar
na als coming man vast van plan al
leenheerser te worden. Dat lukte, maar 
niet voor lang. In 45 voor Chr. werd 
Ceasar vermoord. Onder leiding van 
de eerzame Brutus werd hij neergesto
ken in de Romeinse Senaat en de hele 
senaatsfractie van Brutus stak mee." 

Colofon 
Bijdragen aan de Democraat zijn 
welkom. Met name korte en bon
dige reacties die passen in een 
van de vaste rubrieken 'De Voor
zet', 'L.S.' of 'Uit de regio' maken 
kans om geplaatst te worden. De 
redactie houdt zich te allen tijde 
het recht voor bijdragen in te kor
ten of te weigeren. 

Peter van den Besselaar, Bob van 
den Bos, Kees Dietz, Eduard 
Groen, Elmer Klaasen, Lennart 
van der Meulen, Alexander Osten, 
Bob de Ruiter, Marie Louise 
Tiesinga, Stijn Verbeeck en Martin 
Voorn. 

Correspondent Waterberg: Henk 
Hardeman 

Democraat nr. 1/92 verschijnt 17 
januarir 1992 Kopij moet binnen 
zijn voor 20 december 

Redactieadres: 

De redactie van de Democraat 
wordt gevormd door: 

Eindredactie: Lennart van der 
Meulen en Alexander Osten. 
Vormgeving: Anker en Strijbos 
Utrecht 
Druk: Brouwer Offset BV Utrecht 
Foto's: Dennis Sies 

Redactie Democraat 
Bezuidenhoutseweg 195 
2594 AJ Den Haag 

Het partijbureau van D66 is telefo
nische bereikbaar via tel. 070-
3858303 



Agenda ALV-54 
27 en 28 maart 1992 
Turfschip Breda 

VRIJDAG 27 MAART 1992 

19.30 opening door partijvoorzitter 
benoeming notulen en 
stemcommissies 
toelichting stemprocedures 

19.40 FINANCIEN 
regiobijdrage 1993 
contributieregeling 1993 

20.00 toespraak partijvoorzitter 

20.20 SOCIALE ZEKERHEID 
inleiding 

20.40 STATUTEN EN 
HUISHOUDELIJK REGLEMENT 
hoofdpunten 
wijzigingsvoorstellen 
aangehouden motie 53.03 uit 
ALV 53 

22.30 schorsing vergadering 

ZATERDAG 28 MAART 1992 

10.00 heropening vergadering 
toelichting stemprocedures 

10.10 DUURZAME ONTWIKKELING 
eerste discussieronde 

12.10 kandidaten besturen en 
commissies 
presentatie 
opening stembussen 

12.30 lunchpauze 

13.30 sluiting stembussen 

13.30 DUURZAME ONTWIKKELING 
vervolg discussie besluitvorming 

14.30 toespraak voorzitter 
Tweede Kamerfractie 

15.00 

15.30 

15.45 

ACTUELE POLITIEKE MOTIES 

uitslag stemmingen 

sluiting door partijvoorzitter 

In deze congresbijlage .... 

ALV 54: Duurzame 
ontwikkeling 
Het politiek-inhoudelijke thema 
van ALV 54 op 27 en 28 maart 
1992 is "Duurzame ontwikkeling". 
Juist dit thema is gekozen omdat 
het in de komende jaren in de 
kern van de politieke besluitvor
ming zal moeten komen als we 
ons leefmilieu kwalitatief willen 
verbeteren. D66 heeft in het Ver
kiezingsprogramma 1989-1994 al 
aangegeven een zeer hoge priori
teit toe te kennen aan het realise
ren van een daadwerkelijke duur
zame ontwikkeling. Dat is een 
ontwikkeling die voorziet in de be
hoeften van de huidige generatie 
zonder de mogelijkheden van vol
gende generaties aan te tasten 
om in hun behoeften te voorzien. 

Het thema, en dat werd ook in het 
Verkiezingsprogramma al onder
kend, verdient een verdere uitwer
king. Duurzame ontwikkeling re
aliseren is niet iets wat je met een 
paar voorstellen bereikt. Heel veel 
processen in onze complexe 
maatschappij leiden nu nog tot 
milieuvernietiging en moeten der
halve worden omgebogen. Duur
zame ontwikkeling is daarmee een 
zaak van langere adem. Daarom 
worden in een discussiestuk, dat 
onder verantwoordelijkheid van 
het Hoofdbestuur wordt geschre
ven, vooral richtingen geschetst: 
opties kort verkend. Het gaat er 
om de discussie te stimuleren, 
ook binnen D66. Het Hoofdbe
stuur gaat er vanuit dat er binnen 
D66 veel denkkracht over het on
derwerp aanwezig is. 

Nog voor de Kerst wordt een 
exemplaar van het congresvoor
stel toegezonden aan alle afde
lings- en regiobesturen met het 

vindt u de gegevens voor het voorjaarscongres van 
27 en 28 maart 1992. 
Deze zijn: 

Uitleg procedure discussie duurzame ontwikkeling 
Vacatures in besturen en commissies ................................................................ 1 

Financiele regelingen 1993 
Congresreglement.. .............................................................................................. 2 

Wijzigingsvoorstellen Statuten en 
Huishoudelijk Reglement ........................................................................... 4 • 15 

verzoek dit ter discussie aan de 
leden voor te leggen in een afde
lings of regiovergadering. Indivi
duele leden ontvangen het stuk 
via de "januari-Democraat". Voor 
het plannen van de vergaderingen 
is het van belang te noteren dat 
de moties en de amendementen 
m.b.t. dit onderwerp voor maan
dag 2 maart 1992 binnen moeten 
zijn bij het partijbureau: Bezuiden
houtseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, tei.070-3858303. 

Vacatures 
Tijdens de ALV van 27-28 maart 
1992 moet voorzien worden in de 
volgende vacatures: 

Dagelijks Bestuur DGG 
Drie vacatures ontstaan doordat 
de eerste termijn (2 jaar) van 3 
portefeuillehouders verloopt: se
cretaris politiek Hans Jeekel; se
cretaris buitenland Michel Groot
huizen; en secretaris organisatie 
Jet de Bussy. De 3 zittende be
stuursleden zijn herkiesbaar. 

Hieronder volgen de profielen van 
de drie functies: 

Secretaris politiek 
De secretaris politiek heeft tot 
taak om de discussie over poli
tiek-inhoudelijke onderwerpen te 
stimuleren en voor te bereiden 
voor besluitvorming tijdens partij
congressen. Daarnaast vervult 
hij/zij een sturende rol bij de tot
standkoming van het nationale 
verkiezingsprogramma. Tevens 
onderhoudt hij/zij contacten met 
maatschappelijke organisaties en 
andere politiek partijen. 

Secretaris bultenland 
De secretaris buitenland heeft een 
tweeledige taak. Enerzijds is hij/zij 
namens de partij belast met het 
opbouwen en onderhouden van 
een buitenlands contactennet
werk. Representatie van D66 bui
tenslands vormt een integraal on
derdeel van de functie. Anderzijds 
vormt de secretaris buitenland 
met de vice-voorzitter en secreta
ris politiek de politieke hoek van 
het Hoofdbestuur. HiVzij is derhal
ve primair verantwoordelijk voor 
de standpuntbepaling op het ter
rein van het buitenlands beleid in 
brede zin (inclusief veiligheid en 
ontwikkelingssamenwerking). 

De secretaris buitenland treedt op 
als verbindende schakel met de 
Eurofractie. De secretaris buiten-

• 
• 

land is bovendien q.q.-voorzitter 
van het IVSOM, de D66 Midden en 
Oost-Europastichting. Om aan 
deze functie inhoud te geven 
moet, behalve gedurende de zo
mermaanden, gerekend worden 
met een werkbelasting van ca. 30 
uur per week, waaronder vele 
weekends. 
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Secretaris organisatie 
Van de kandidaat voor de functie 
van secretaris organisatie mag 
verwacht worden, dat hij/zij D66 
goed kent, weet hoe de organisa
tie werkt (b.v. in een regio of afde
lingsbestuur heeft gezeten), be
reid is contacten te leggen en te 
onderhouden (zoals het arpanise
ren van een regiobesturendag 2x 
per jaar) en dat hij/zij zich terdege 
realiseert, dat veel werk gedaan 
wordt door vrijwilligers. 

Met oog op de a.s. wijzigingen 
van Statuten en Huishoudelijk Re
glement zou het nuttig zijn, als 
hij/zij het huidige huishoudelijk 
reglement min of meer kent en in 
ieder geval belangstelling heeft 
voor droge, maar belangrijke za
ken als reglementen. Dit ook in 
verband met het bewaken van 
procedures. 

Inlichtingen over de DB-vacatures 
bij Guus Faasen, directeur partij
bureau; tel. 070-3858303. 

Bestuur Stichting Weten
schappelijk Bureau 
Drie leden van het bestuur van 
de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau zitten voor het einde van 
hun tussentijdse termijn. Hier
mee komen drie plaatsen vaca
nt, die worden vervuld door de 
penningmeester en de secreta
ris van het algemeen bestuur, 
alsmede één algemeen be
stuurslid. Hoewel dit geen for
mele zaak is, hecht het bestuur 
eraan te wijzen op de zwaarte 
van zeker de eerste twee dage
lijks bestuursfuncties. Met name 
de functie van penningmeester 
is van vitaal belang, lijdrovend 
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en vergt bijzondere deskundig
heden. Het bestuur hoopt erop 
dat kandidaten dit zullen laten 
meewegen bij hun kandidaat
stelling. De drie zittende leden 
zijn herkiesbaar. 
De kandidaatstelling sluit op 18 
februari 1992. 
Inlichtingen en kandidaatstel
lingsformulieren kunt u verkrijgen 
bij het bureau van de SWB, Bezui
denhoutseweg 195, 2594 AJ Den 
Haag, 070-3858303. 
Inlichtingen bij Chrisliaan de 
Vries, directeur SWB, tel. 070-
3858303. 

Politiek Scholings en Vor
mings Instituutbestuur 
Twee vacatures: Christine van 
Kooien en Annelies Koningsveld. 
Beiden zijn herkiesbaar. Inlichtin
gen bij Leo Pinxten, directeur 
PSVI, tei.070·3858303 .. 

Geschillencommissie 
Bij de Geschillencommissie zijn 
twee vacatures : Bert Bouma en 
Boris Dittrich. Beiden zijn herkies
baar. Voor een profielschets zie 
"Democraat" nr. 6, p.7. Inlichtin
gen bij de voorzitter, Harry Gee
len, tei.070-3237330. 

Landelijke Verkiezingscom
missie. 
Er zijn 2 vacatures. Eén vacature 
ontstaat door het verlopen van de 
eerste termijn van Henk Bleumink. 
Hij is herkiesbaar. Profielschets in 
"Democraat" nr.6, p.a. Inlichtin
gen bij de voorzitter, Arno van der 
Avort, tei.04997-75024. 

De kandidaatstelling voor alle 
hierboven vermeldde vacatures 
sluit op 18 februari 1992. 

Concept -contributie
regeling 1993 
Lidmaatschap 
1 Wanneer contributie betalen? 
U ontvangt uw acceptgirokaart 
voor contributiebetaling vóór de 
aanvang van het jaar. U wordt ver
zocht uw betaling per omgaande 
te verrichten. Volgens het Huis
houdelijk Reglement dient de con
tributie uiterlijk op 1 februari te 
zijn voldaan. 

2. Basiscontributie 
De hoogte van de contributie is 
afhankelijk van het belastbaar in
komen en wel volgens de volgen
de schaal (bedragen per jaar): 

belastbaar verschuldigde 
inkomen contributie 

tot en met 
f 15.000 f 25 

boven 
f 15.000 40 
f 20.000 60 

25.000 85 
30.000 105 
35.000 f 120 
40.000 f 140 
45.000 f 155 
50.000 f 175 
60.000 f 220 
70.000 f 260 
80.000 f 300 

(Per f 10.000 meer inkomen, f 40 
meer contributie, tot f 500 contri
butie per jaar.) 

3. Ontheffing 
Indien de contributie niet kan wor
den opgebracht, kan men zich 
schriftelijk (en vertrouwelijk) wen-

den tot de penningmeester van 
het Hoofdbestuur. Deze kan ver· 
mindering of ontheffing verlenen 
voor één of meer jaren. 

Samenwonende D66-leden kun
nen, na hiervan schriftelijk bericht 
te hebben gestuurd, f 30 aftrekken 
van de basiscontributie van één 
van beide leden. Beide leden hou
den hun volledige rechten als lid. 
Bij informatiezendingen wordt 
dan volstaan met één exemplaar 
(bijvoorbeeld de Democraat). 

4. Proeflidmaatschap 
Er bestaat een proeflid maatschap. 
De bijbehorende contributie be
draagt f 25 (voor een welkomst
pakket en één jaargang Demo
craat). Men kan maximaal 12 
maanden proeflid zijn. Als proeflid 
heeft men wel spreekrecht, doch 
geen stemrecht op D66-vergade
ringen. 

5. Nieuwe leden 
Nieuwe leden betalen hetlopende 
en de nog komende kwartalen van 
hetlopende jaar. Voor elk kwartaal 
is een kwart van de contributie 
verschuldigd. 

B. Betaling In termijnen 
De betaling van de contributie kan 
in termijnen plaatsvinden op voor
waarde dat door het lid een onder
tekende verklaring wordt afgege
ven dat de contributie zal worden 
voldaan door een machtiging tot 
periodieke overboeking van een 
rekening bij de Postbank of bij 
een bank. 

7. Contributiejaar 
Het contributiejaar is gelijk aan 
het kalenderjaar. 

8. Vrijstelling van contrlbutiever· 
plichtinnen voor de duur van het 
lidmaatschap 
Indien een lid in enig jaar f 3000 of 
meer aan contributie betaalt, is 
het mogelijk om voor de duur van 
het lidmaatschap te worden vrij
gesteld van contributiebetalingen. 
Eenmaal betaalde contributie kan 
niet worden teruggevorderd. 

Donateurschap 
1. Donateurs zijn allen, die geen 
(proef)lid zijn van D66, doch jaar
lijks bijdragen aan de geldmidde
len van D66. 

2. De minimum (jaarlijkse) bijdra
ge voor het donateurschap is f 10 
Als richtbedrag geldt echter een 
bijdrage van f 66. Meer mag ook! 



3. Ook donatfas \{unnen in termij
nen worden betaald. De voorwaar
den hiervoor zijn dezelfde als die 
voor leden. 

4. Donateurs krijgen éénmaal per 
jaar een donateurs-nieuwsbrief 
met informatie over D66. 

Regiobijdrage 1993 
Het totaal beschikbare bedrag 
voor de regio's wordt vastgesteld 
door het aantal leden, dat aan de 
contributieverplichting heeft vol
daan, te vermenigvuldigen met 
f 10,-. 

Dit totale bedrag wordt als volgt 
verdeeld: 
• vaste bijdrage van f 2.000 voor 

elke regio; 
• variabele bijdrage naar regio: 
• bedrag beschikbaar voor re 

gio's na aftrek vaste bijdragen, 
• delen door het totaal aantalie 

den, 
• dit bedrag maal het aantalie 

den per regio beschikbaar 
stellen aan de regio's. 

Voor 1993 betekent dit een varia
bele bijdrage van f 7,50 per lid dat 
aan de contributieverplichting 
heeft voldaan. 

Congresreglement 
Ter uitvoering van art.25, lid 6 van 
het Huishoudelijk Reglement 
heeft het Hoofdbestuur van D66 
het volgende Congresreglement 
vastgesteld voor de 54-ste ALV 
van D66 op 27 en 28 maart 1992 te 
Breda. 

Art. 1 Het congres van 27 en 28 
maart te Breda is een Algemene 
Ledenvergadering in de zin van 
art.20 van het Huishoudelijk Re
glement. 

Art. 2 Moties en amendementen 
met betrekking tot de onderwer
pen, vermeld op de congresagen
da dienen: 
a. te zijn vastgesteld door een 
ARV, ASV of AAV, hetgeen moet 
blijken uit ondertekening door 
twee betrokken bestuursleden, 
voorzitter en secretaris, of te zijn 
voorzien van vijfentwintig handte
keningen (met vermelding van lid
maatschapsnummer) van leden 
van D66; 
b. uiterlijk, doch liefst eerder, op 
woensdag 19 februari 1992 om 
12.00 uur in de juiste vorm op het 
partijbureau van D66 te Den Haag 

te zijn ontvangen; Voor duurzame 
ontwikkeling is de uiterste indie
ningsdatum maandag 2 maart om 
12.00 uur. 
c. te zijn opgesteld op het daar
toe in het Huishoudelijk Regle
ment bij bijlage afgedrukte stan
daardformulier; (zie kadertekst 
onderaan deze bladzijde) 
d. voor zover het moties en 
amendementen betreft die betrek
king hebben op de actuele politie
ke situatie (of de bijgestelde be
groting) uiterlijk op woensdag 25 
maart 1992 voor 10.00 uur op het 
partijbureau van D66 te Den Haag 
te zijn ontvangen. 

Art. 3 De reglementair ingedien
de en door de Rapportage-com
missie goedgekeurde moties en 
amendementen worden in één of 
meer congresboeken ter kennis 
van de leden gebracht. Het eerste 
congresboek wordt op aanvraag 
circa 14 dagen vóór de ALV aan 
de leden toegezonden; de volgen
de congresboeken zijn ter verga
dering beschikbaar. 

Art. 4 De Rapportagecommissie 
beslist over nummering en volg
orde van plaatsing van de moties 
en amendementen in de congres
boeken. 

Art. 5 De door indieners van mo
ties en amendementen aangewe
zen contactpersonen (minimaal 
twee) dienen tussen de sluitings
datum voor indiening en de aan
vang van de ALV telefonisch be
reikbaar te zijn voor overleg met 
Rapportagecommissie, Hoofdbe
stuur en/of Programmacommis
sie. 

Art. 6 Voorstellen tot wijziging 
van een tekst kunnen uitsluitend 
per concreet wijzigingsvoorstel 
(amendement) worden ingediend. 
Moties die naar het oordeel van 
de Rapportagecommissie de 
strekking hebben een tekst te wij
zigen, worden als amendement in 
behandeling genomen. Indien 
echter de tekst van de motie daar
voor onvoldoende aanknopings
punten bevat naar het oordeel van 
de commissie, kan de commissie 
de indieners de gelegenheid ge
ven om hun voorstel te herformu
leren binnen een door de commis
sie te stellen termijn. 

Art. 7 Wanneer indieners van 
moties en/of amendementen in 
overleg met het Hoofdbestuur 
en/of de Programma-commissie 

wijzigingen aanbrengen in de 
voorstellen, dienen zij de Rappor
tagecommissie en de congreslei
ding hiervan onverwijld in kennis 
te stellen. 

Art. 8 De behandeling van mo
ties en amendementen ten con
gresse geschiedt als volgt: 
a. de door de indieners aangewe
zen woordvoerder geeft desge
wenst een beknopte toelichting; 
b. de congresleiding verleent ge
durende een door haar te bepalen 
tijd het woord aan diegenen die 
zich vóór een door haar te bepa
len tijdstip als spreker hebben 
aangemeld op een bij de congres
leiding berustende sprekerslijst 
en wel in volgorde van aanmel
ding; 
c. het Hoofdbestuur en de Pro
grammacommissie brengen des
gewenst een advies aan de ALV 
uit over het aan de orde zijnde 
voorstel; 
d. de congresleiding geeft desge
wenst de woordvoerder van de in
dieners gelegenheid tot een reac
tie op de sprekers van de 
sprekerslijst en adviezen van 
Hoofdbestuur of Programmacom
missie; 
e. de congresleiding, gehoord de 
Rapportagecommissie, brengt de 
amendementen in stemming in 
volgorde van hun ingrijpendheid 
en daarna het al dan niet geamen
deerde voorstel; 
f. de congresleiding, gehoord de 
Rapportagecommissie, brengt de 
moties en/of resoluties met be
trekking tot een bepaald agenda
punt in een door haar te bepalen 
volgorde in stemming, echter niet 
dan nadat alle moties en/of reso
luties bij het betreffende agenda
punt zijn toegelicht op de wijze 
onder a Urn d geregeld. 

Art. 9 In alle gevallen betreffen
de de gang van zaken tijdens het 
congres waarin dit congresregle
ment niet voorziet, beslist de con
gresleiding met inachtneming van 
de Statuten en het Huishoudelijk 
Reglement. 

Het standaardformulier voor het indienen van 
moties en amendementen vindt U op pagina 
54-55 van het Huishoudelijk Reglement dat in 
bezit is van iedere afdelingssecretaris. 
Het formulier is tevens op te vragen bij het 
partijbureau van D66, Bezuidenhoutseweg 195, 
2594 AJ Den Haag, 
tel. 070 - 385 83 03 
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Wijzigingsvoorstellen statuten en 
huishoudelijk reglement 

Inleiding 
De ALV van 1 november 1986 heeft de 
thans geldende Statuten en Huishou
delijk Reglement vastgesteld. Gegeven 
de toen in gang gezette discussie om
trent de interne organisatie van D66 
ging die vaststelling niet verder dan in
voeging van een aantal incidentele re
glementswijzigingen uit de voorgaan
de jaren en de daaruit voortvloeiende 
herordening, harmonisering en herre
digering van de Statuten en het Huis
houdelijk Reglement. Toegezegd is 
toen, dat na afloop van de organisatie
discussie een aantal gewenste en nood
zakelijke wijzigingen van de Statuten 
en het Huishoudelijk Reglement aan 
de ALV worden voorgelegd. 

In maart 1990 is daartoe een commis
sie gevormd onder voorzitterschap van 
Pieter Fokkink en voorts bestaande uit 
diegenen, die uit hoofde van hun 
functie met de Statuten en het Huis
houdelijk Reglement te maken heb
ben: Arno van der A vort, als voorzitter 
van de Landelijke Verkiezingscommis
sie, Jet de Bussy, als portefeuillehouder 
'reglementen' in het Dagelijks Bestuur, 
Wim Letschert, als voorzitter van de 
Rapportagecommissie, Adrienne Vrise
koop, als voorzitter van de Geschillen
commissie. De commisie is ambtelijk 
bijgestaan door Tineke V eenstra van 
het partijbureau. 

Na een onderbreking (oktober'90-april 
'91) in verband met de Statenverkiezin
gen, is de commissie in juni 1991 met 
conceptwijzigingsvoorstellen geko
men. Deze voorstellen zijn in de perio
de juni t/m september in verschillende 
landelijke gremia besproken, terwijl 
ook de regiobesturen gelegenheid heb
ben gekregen te reageren. Rekening 
houdend met de daarbij gevoerde dis
cussies en gemaakte opmerkingen, 
komt de commissie met onderstaande 
voorstellen aan de ALV. 

Deze voorstellen omvatten niet alle be
oogde wijzigingen. Een aantal wijzigin
gen van meer technische of redactio
nele aard zijn niet als beslispunt 
opgenomen, doch worden bij de tekst
voorstellen van Statuten en Huishou
delijk Reglement te zijner tijd afzon
derlijk aangegeven. Dan zijn ook de 
tekstwijzigingen aan de orde, die op 
grond van de ALV besluiten, zullen 
worden gemaakt. Tevens zullen de 
overgangsregelingen met betrekking 
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tot de invoering van de beoogde ver
anderingen daarbij worden aangege
ven. 

Teneinde de leesbaarheid te vergroten 
en de behandeling tijdens de ALV te 
richten op hoofdpunten, heeft de com
missie een hiernavolgende toelichting 
geschreven, waarin de hoofdpunten 
van de wijzigingsvoorstellen afzonder
lijk zijn vermeld. Via de codering van 
deze hoofdpunten, bijvoorbeeld SHR-
01, is gestreefd naar een gemakkelijke 
verwijsvorm bij amendering etc. 

Het hoofdbestuur heeft onderstaande 
beslispunten vastgesteld en besloten 
deze als zodanig aan de ALV voor te 
leggen. 

Voorstellen 
De commissie is van mening dat statu
ten en huishoudelijk reglement voor 
de gehele partij eenzelfde structuur 
moeten laten zien. 

Het huishoudelijk reglement dient te 
beginnen met een beschrijving van: 
1) de interne organisatie van D66, en 
vervolgens 
2) de algemene aspecten van het lid
maatschap, 
3) de algemene aspecten van de kandi
daatstelling, gevolgd door 
4) de verkiezing in partijorganen en 
voor vertegenwoordigende functies, 
daarna worden behandeld 
S) de ledenvergadering, 
6) de partijfinanciën, 
7) het politieke programma, en ten
slotte 
8) de regeling van geschillen. 

In diezelfde volgorde wordt onder
staand de toelichting gegeven op de 
uitgangspunten en samenhang in de 
diverse regelingen. 

• SHR-1 De statuten dienen niet een 
(soms gedetailleerde) ordening van uit
sluitend het landelijke niveau te bevat
ten, doch de ordening van de partij als 
geheel en in algemene zin. 

• SHR-2 Wat in de statuten is geregeld, 
dient niet ook nog eens in het huis
houdelijk reglement te worden gere
geld, temeer niet omdat de besluitver
eisten verschillend zijn. 

De commissie is van mening dat tus
sen de tekst van de statuten en die van 

het huishoudelijk reglement een toe
lichting dient te worden opgenomen, 
die de hanteerbaarheid van de regle
menten beoogt te vergroten. De hier
navolgende tekst, ontdaan van de be
slispunten kan als zodanig dienst 
doen. 

De organisatie 
• ORG-01 De statuten vermelden de al

gemene beginselen van organisatie, die 
de grondslag vormen voor nadere uit
werking in het huishoudelijk regle
ment. Openbaarheid dient het principe 
te zijn en beslotenheid slechts uitzon
dering; beslotenheid kan slechts wor
den toegestaan voor besturen en vaste 
commissies, indien bijvoorbeeld beslo
ten wordt over personen; dat moet na
der in het huishoudelijk reglement 
worden aangegeven. D66 heeft een 
one man one vote systeem voor zover 
leden op vergaderingen aanwezig zijn, 
dan wel aan schriftelijke (post)stem
mingen deelnemen. In geen enkel ge
val is stemmen bij volmacht mogelijk; 
het stemrecht is aan niemand over
draagbaar. 

In het eerste hoofdstuk van het huis
houdelijk reglement wordt een be
schrijving en toelichting op de organi
satie van de partij in hoofdlijnen 
gegeven, die in de volgende hoofdstuk
ken nader wordt uitgewerkt. Allereerst 
de algemene organisatieprincipes. 

Met betrekking tot het aantal organisa
tieniveaus volgt D66 de lijnen van het 
openbaar bestuur: 
a) rijk, bij D66 het landelijke partijni
veau genoemd en belast met zowel ta
ken voor de partij als geheel, alsmede 
met specifieke taken ten behoeve van 
Europa (de Europese Gemeenschap) en 
de Eerste en Tweede Kamer der staten
generaal; 
b) provincie, bij D66 het regionale par
tijniveau en belast met zowel taken ter 
voorbereiding van landelijke besluit
vorming, alsmede met specifieke taken 
ten behoeve van provinciale staten; re
gio's kunnen subregio's instellen, in
dien het intergemeentelijk niveau dat 
noodzakelijk maakt; 
c) gemeente, bij D66 het afdelingsni
veau en belast met zowel taken ter 
voorbereiding van landelijke besluit
vorming, alsmede met specifieke taken 
ten behoeve van (deel)gemeenteraden 
en intergemeentelijke samenwerking; 
afdelingen kunnen in principe meerde-



re gemeenten omvatten; voor elke tot 
een afdeling behorende gemeente 
dient de afdeling de partijtaken te ver
richten, waarbij de leden woonachtig 
in elk van die gemeenten voor de be
trokken gemeente de bevoegdheden 
uitoefenen (bijvoorbeeld het samen
stellen van een kandidatenlijst raads
fractie en het gemeentelijk verkiezings
program); afdelingen hebben de 
mogelijkheid deelafdelingen in te stel
len voor gemeenten en deelgemeen
ten. Het hoofdbestuur stelt vast welke 
regio's er zijn. Indien daarbij de pro
vinciale indeling niet meer wordt ge
volgd, bijvoorbeeld omdat in het 
openbaar bestuur 'het agglomeratie
niveau' wordt geïntroduceerd, dan 
dient het hoofdbestuur met een bear
gumenteerd voorstel naar de algemene 
ledenvergadering te komen. Immers 
het is de algemene ledenvergadering, 
die wijzigingen in de grenzen van de 
regio's vast kan stellen. Gelijkluidend 
is de regeling voor afdelingen. Het is 
het regiobestuur dat vaststelt welke af
delingen er binnen de regio zijn. In
dien daarbij de gemeentelijke indeling 
niet meer wordt gevolgd, en daar kun
nen verschillende redenen voor zijn 
(ledenaantallen, wel of geen raadsfrac
tie, wgindeling, etc), dan dient het re
giobestuur met een beargumenteerd 
voorstel naar de algemene regioverga
dering te komen. Immers de regiover
gadering kan wijzigingen in de gren
zen van afdelingen vaststellen. 

De hoofdvorm van organisatie is voor 
alle niveaus gelijk. Als hoofdvorm van 
organisatie kent D66: de ledenverga
dering als beleidsbepalend en regelge
vend orgaan, op landelijk niveau (alge
mene ledenvergadering/ALV), op 
provinciaal niveau (algemene regiover
gadering/ARV) en op gemeentelijk ni
veau (algemene afdelingsvergadering/ 
AAV); het bestuur als beleidsvoorberei
dend en uitvoerend orgaan, op lande
lijk niveau (hoofdbestuur/HE), op pro
vinciaal niveau (regiobestuur/RE) en 
op gemeentelijk niveau (afdelingsbe
stuur/ AB); het geschillencollege als 
rechtsprekend orgaan, uitsluitend op 
landelijk niveau voor de partij als ge
heel; op provinciaal en gemeentelijk 
niveau mogen geen geschillencolleges 
als bijzonder orgaan worden ingesteld. 

Op ieder organisatieniveau bestaan dus 
twee algemene organen, te weten de 
ledenvergadering als het hoogste or
gaan voor het betreffende organisatie
niveau, en het bestuur, dat recht
streeks door de bij dat organisatie
niveau behorende leden wordt geko
zen en verantwoording aflegt ten over
staan van de ledenvergadering. Voorts 

kent ieder organisatieniveau een drie
tal vaste commissies, te weten een ver
kiezings, een rapportage en een finan
ciële commissie, en verder zoveel 
gewone commissies, commissiesacthoc 
en adviesraden als wenselijk wordt ge
acht met inachtneming van beperkin
gen opgelegd in het huishoudelijk re
glement. 

Op landelijk niveau bestaan er slechts 
bijzondere organen, die voor alle orga
nisatieniveaus werkzaam zijn. Aan alle 
landelijke vaste commissies is op hun 
specifiek gebied een bijzondere functie 
voor de partij als geheel en dus ook 
voor de niet-landelijke partijniveaus, 
gegeven. 

• ORG-02 Er zijn slechts drie organisa
tieniveaus binnen D66: landelijk, re
gionaal, afdelingsgewijs; elk organisa
tieniveau kent twee algemene organen 
de ledenvergadering en het bestuur, 
alsmede vaste commissies, gewone 
commissies, commissiesadhoc en ad
viesraden. Op landelijk niveau zijn er 
de bijzondere organen: geschillencolle
ge, wetenschappelijk bureau en scho
lings en vormingsinstituut, werkzaam 
voor de gehele partij. 

De ledenvergadering, bestaande uit 
alle leden van het betreffende niveau, 
kiest het overeenkomstige bestuur, 
stelt in principe alle commissies en ra
den in, regelt daarvan de benoeming 
van de leden. Aan de ledenvergadering 
wordt verantwoording afgelegd door 
deze commissies en raden. 

De organisatiestructuur van D66 kent 
geen geledingsgewijze opbouw. Alle 
partijleden hebben zonder meer toe
gang tot de landelijke algemene leden
vergadering. Alle leden, woonachtig in 
een regio, hebben zonder meer toe
gang tot de algemene regiovergade
ring. Datzelfde geldt voor afdelingen. 
Partijorganen op de onderscheiden ni
veaus behoren daarom ook in z'n ge
heel door alle leden die daarbij betrok
ken zijn te worden gekozen. Dat 
betekent dat landelijke organen door 
alle partijleden rechtstreeks dienen te 
worden gekozen, regionale partijorga
nen door alle regioleden en afdelings
organen door alle afdelingsleden. 

• ORG-03 Organen, behorende bij een 
organisatieniveau, worden zonder tus
senkomst rechtstreeks door de leden 
behorende bij dat organisatieniveau 
gekozen. 

Uitgangspunt is dat besturen verant
woordelijk zijn voor het indienen van 
alle voorstellen bij de ledenvergade
ring. Dat betreft niet alleen statuten, 

reglementen, begroting, jaarrekening 
en andere huishoudelijke zaken, doch 
nadrukkelijk ook politieke zaken als re
soluties, programma's, etc. Het bestuur 
kan zich laten bijstaan door 'bestuurs
commissies' zoals ten behoeve van 
voorbereiding van het programma, de 
reglementen, etc. De leden kunnen op 
deze voorstellen moties en amende
menten in dienen volgens de voor
schriften van het huishoudelijk regle
ment. 

• ORG-04 De besturen zijn verantwoor
delijk voor alle aan de ledenvergade
ring voor te leggen voorstellen en kun
nen zich daartoe laten bijstaan door 
bestuurscommissies. Het bestuur is 
verantwoordelijk voor het voorstellen 
van de leiding voor de ledenvergade
ring. Op landelijk niveau bestaat er 
tenminste een hoofdbestuurscommis
sie voor het politieke programma. 

Ledenvergaderingen kunnen niet wor
den vervangen door andere organen 
en evenmin hun bevoegdheden aan 
andere organen overdragen; dat geldt 
zowel voor de landelijke als (vaste) re
gionale/afdelingscommissies en advies
raden. De ledenvergadering dient er 
specifiek op te letten dat: 
a) bij verkiezingen voor de selectie en 
benoeming van kandidaten in bestuur
lijke en vertegenwoordigende functies, 
het goed in de hand houden van ver
kiezingsprocedures dient om 'eerlijke 
kansen' voor zittende en nieuwe kan
didaten te garanderen; 
b) bij de besluitvorming niet in strijd 
wordt gehandeld met de statuten en 
het huishoudelijk reglement, de beslis
singsbevoegdheid van de leden volle
dig tot z'n recht komt onder meer in 
de vorm van het kunnen indienen van 
moties eh amendementen op de be
stuursvoorstellen, en bij verkiezings
programma's het landelijk beleidspro
gramma als toetsingskader wordt 
gebruikt voor de bestuursvoorstellen 
en wijzigingsvoorstellen en daarom 
niet alleen op hun konsistentie wor
den bekeken, maar ook op eventuele 
afwijking van dit programma; 
c) bij het toezicht op de financiën er 
sprake is van korrekte weergave van in
komsten en uitgaven, gekoppeld aan 
volledige verantwoording daarvan 
naar de leden. 

Deze aspecten zijn ondergebracht in 
'vaste commissies', te weten 
a. de verkiezingscommissie, 
b. de rapportage (incl stem/notulen)
commissie, 
c. de financiële of kascommissie, waar
van de voorzitters in functie worden 
gekozen en een aantal procedurele ta
ken verrichten ten behoeve van de Ie-
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denvergadering en daartoe met het be- men, vanwege de personele omvang. • ORG-07 Landelijke organen worden 
stuur overleggen. De vaste commissies Anderzijds is het zeer gewenst dat, in- ook landelijk gekozen, hetgeen bete-
hebben, namens de ledenvergadering, dien er een gemeenteraadsfractie is of kent dat het hoofdbestuur door de al-
een controlerende functie ten opzichte kan komen, de partij ook op het over- gemene ledenvergadering in z'n geheel 
van het overeenkomstige bestuur. eenkomstige niveau een of andere or- wordt samengesteld; de regionale 
Daarom dient het lidmaatschap van de ganisatievorm kent. Voor dit probleem hoofdbestuursleden worden door de 
vaste commissies onverenigbaar te zijn is de oplossing van de regionale ALV gekozen op al dan niet bindende 
met het lidmaatschap van het overeen- 'dienstverlening' gekozen. Indien de voordracht van de regiovergaderingen. 
komstige bestuur, alsmede onderling. betreffende afdeling zelf niet in de be-
Gezien de belangrijkheid van de voor- mensing van de vaste commissies kan • ORG-08 Hoofdbestuur, geschillencolle-
zittersfunctie, dient de ledenvergade- voorzien, dient het betreffende regio- ge en vaste commissies bestaan altijd 
ring deze in functie te kiezen. Een al bestuur voor die afdeling verantwoor- uit een oneven aantal/eden. Het 
dan niet bindende voordracht van het delijk te zijn voor het vervullen van de hoofdbestuur wordt in z'n geheel in 
bestuur voor de samenstelling van de vaste functies. functie gekozen; de voorzitter van het 
vaste commissies is ongewenst, omdat geschillencollege en van elk van de 
een bestuur niet z'n 'controleurs' moet • ORG-06 Afdelingen met een zodanig vaste commissies wordt, vanwege de 
voordragen. Dit neemt niet weg dat er ledental dat niet in de minimale be- specifiek toegekende verantwoordelijk-
wel een verplichting bestaat leden te mensing van de vaste commissies kan heden, in functie gekozen. 
stimuleren zich voor die commissies worden voorzien, melden dit bij het 
beschikbaar te stellen. In de oorspron- betreffende regiobestuur, die dan bij • ORG-09 Het dagelijks bestuur bestaat 
kelijke voorstellen van de commissie wijze van dienstverlening de regionale uit een oneven aantal leden, zolang de 
was ook de bestaande vierde vaste vaste commissies voor die afdeling la- regionale hoofdbestuursleden een even 
commissie, de programmacommissie, ten functioneren. aantal vormen. 
met een eigen taakstelling opgeno-
men. Uit overleg met de landelijke Het hoofdbestuur is een landelijk or- • ORG-1 0 Voor het nemen van rechts-
programmacommissie en de rapporta- gaan. Dat daarin 'regionale' leden geldige hoofdbestuursbeslissingen 
gecommissie is gebleken dat de primai- voorkomen is bedoeld om een eenzij- dient tweederde van de reglementaire 
re motivatie voor een programmacom- dige 'randstad'samenstelling te voorko- leden aanwezig te zijn. Indien het 
missie juist ligt in het aanleveren van men. De regionale leden zijn dus geen quorum niet aanwezig is kunnen la-
de ontwerpen ten behoeve van het vertegenwoordigers van de regio in het pende zaken gewoon worden afgehan-
hoofdbestuur en niet in de advisering hoofdbestuur, doch omgekeerd, hoofd- deld, doch dienen voorgenomen bes/ui-
daarover ten behoeve van de ledenver- bestuursleden die in een regio woon- ten in een eerstvolgende vergadering, 
gadering. Daarom wordt thans achtig zijn en het hoofdbestuur in die waar het qourum wel aanwezig is op-
voorgesteld de taak ten behoeve van regio vertegenwoordigen. In de huidi- nieuw ter besluitvorming te worden 
de ledenvergadering aan de rappor- ge regeling bestaat de merkwaardige si- voorgelegd. 
tagecommissie op te dragen. Gevolg tuatie dat het statutair hoogste vereni-
daarvan is dat de programmacommis- gingsorgaan, het hoogste • ORG-11 De in statuten en huishoude-
sie als vaste commissie van de leden- bestuursorgaan zelfs niet in meerder- lijk reglement aangeduide hoofdbe-
vergadering verdwijnt, doch landelijk heid kiest. Het vertrouwensbeginsel in stuursbeslissingen kunnen niet aan 
reeds als vaste hoofdbestuurscommis- de relatie van het hoofdbestuur met de het dagelijks bestuur worden gede/e-
sie is vermeld. Besturen zijn verant- ALV is feitelijk ook een farce. Indien de geerd. 
woordelijk voor het doen van pro- ALV het vertrouwen in het hoofdbe-
gramrnavoorstellen en zullen derhalve stuur verliest (motie), dan treden de • ORG-12 De ALV krijgt de mogelijk-
een bestuurscommissie instellen als niet door de ALV gekozen regio-hb-le- heid tegen individuele hoofdbestuurs-
aanleveraars van ontwerpen daartoe. den af en de door de ALV gekozen da- leden een motie van wantrouwen aan 

gelijkse bestuursleden blijven aan om te nemen. 

• ORG-05 De vaste commissies zijn er de zaken draaiende te houden. De 
ten behoeve van drie centrale functies, meerderheid van het hoofdbestuur, • De commissie is van mening dat de 
te weten verkiezing/besluitvorming/fi- waarin het vertrouwen was opgezegd, door interne coaptatie verkregen aan-
nanciën; de vaste commissies zijn uit- komt van buiten de ALV via de ARV's vulling van enig bestuur of vaste com-
sluitend ledencommissies, die namens gewoon weer terug. In feite staat het missie niet automatisch door de leden-
de ledenvergadering een controlerende hoofdbestuur thans relatief onafhanke- vergadering dient te worden 
functie ten opzichte van het bestuur lijk van deALVen heeft de ALV te wei- goedgekeurd, doch dat er een normale 
vervullen; de landelijke vaste commis- nig invloed op de personele samenstel- vacatureprocedure dient te worden ge-
sies vervullen een functionele toezicht- ling van het hoofdbestuur. Daarom volgd. 
houdende taak voor overeenkomstige wordt het hoofdbestuur in zijn geheel 
commissies in regio's en afdelingen. tijdens een ALV gekozen. Daarin ligt de • ORG-13 De door interne coaptatie 

legitimatie van het gehele hoofdbe- aangevulde bestuurs en commissiele-
De bedoeling van de interne organisa- stuur. den fungeren slechts tot de eerstvol-
tie is dat op de verschillende organisa- Voor de regionale leden is er de beper- gendeAL V, waarbij een normale vaca-
tieniveaus de structuur en werkwijze king van de kandidaatstelling tot het tureprocedure wordt gehouden. 
zoveel mogelijk van dezelfde aard en woonachtig zijn in een van de regio's. 
indeling is en daardoor op gelijke wijze Op deze wijze wordt er slechts via de • ORG-14 Voor de stichtingen als PSVI 
verloopt. Voor het goed functioneren ALV tot wijziging van de samenstelling en SWB wordt een korte statutaire 
van een afdeling is een minimum van het hoofdbestuur besloten en oot- taakstelling opgenomen, die verder 
noodzakelijk van drie bestuursleden en staat er enige stabiliteit in die samen- binnen de betreffende stichting wordt 
drie maal drie leden voor vaste com- stelling. uitgewerkt. 
missies. Het is duidelijk dat met name 
kleine afdelingen in de problemen ko- • ORG-15 Het PEAC is een gewone 
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commissie-, van de ALV waarvoor de 
ALV het iwrtdlitzfsbcsluit dient te ne
men, de timetie en taken te regelen en 
de voorzitter en overige Iedeii te kie
zen; een dergelijk instellingsbesluit 
wordt als /1ijlage aan het huislwude
lijk reglement toegevoegd. 

Een bijzondere plaats in de D66-orga
nisatie is ingebouwd voor de 'adviesra
den'. Een adviesraad dient tot overleg 
met en advisering van bestuur en frac
tie op basis van een zo direct mogelijke 
'afvaardiging' van de leden, rekening 

houdende met de geografische sprei
ding. De bestaande situatie van een re
gionaal gehouden poststemming voor 
de landelijke adviesraad wordt gezien 
als kombinatie van betrokkenheid van 
de leden met bekendheid van de kan
didaten. Belangrijk is het kontakt tus
sen kiezer en gekozene, i.c. de leden en 
het adviesraadslid. Verkiezing op le
denvergaderingen wordt als te beper
kend gezien, terwijl de landelijke le
denvergadering veel te anoniem is. De 
huidige landl'lijke adviesraad bestaat 
uit vijftig leden en vijftig plaatsvervan
gers. Elke regio heeft twee vaste leden, 
terwijl de resterende zesentwintig le
den naar rato van het ledenbestand 
over de regio\ wordt verdeeld. De om
vang van de adviesraad vergt enige dis
cussie. Een kleinere adviesraad met een 
vaste bezetting voor een periode van 
drie jaar, kan de adviesfunctie zeer 
goed vervullen. De zeer hoge kosten 
van de huidige omvang (honderd ver
zendadressen plus een aantal verplich
te informatil'zendingen) is mede uit 
oogpunt van kopieer en portokosten 
niet langer verantwoord. 

• ORG-16 ,\dviesraden worden als volgt 
geregeld: I. de betrokken ledenvergade
ring deelt l1et geografische gebied in 
zoveel districten in, als overeenkomt 

met het aantal zetels in de betreffende 
adviesraad; voor de landelijke advies
raad zijn er twaalf districten die gelijk 
zijn aan regio's, met twee zetels per 
district; 2. een district kan een om
vang hebben reikende van deelafdeling 
tot een groep van afdelingen; 3. elk 
district kiest via een poststemming een 
adviesraadslid en een plaatsvervan
gend adviesraadslid voor een zittings
duur van drie jaar, met de mogelijk
heid een keer te worden herkozen, 
doch ook tussentijds te worden vervan
gen; 4. adviesraadsleden verantwoor-

den zich tegenover de ledenvergadering 
waarin de districten zijn verenigd, die 
hen hebben gekozen; voor de landelij
ke adviesraad zijn dat de algemene re
giovergaderingen. 

De landelijke adviesraad is bedoeld om 
hoofdbestuur en parlementsfracties 
van het gevoelen van 'partijleden' op 
de hoogte te stellen. De adviesraad 
heeft, en dat wordt als het essentiële 
verschil met een partijraad gezien, 
geen zelfstandige of afgeleide beslis
singsbevoegdheden op politiek of orga
nisatorisch gebied. De adviesraad 
treedt niet in het politieke primaat van 
de vertegenwoordigende fracties, noch 
in de beleidsvoorbereidende of uitvoe
rende taak van het overeenkomstig be
stuur en kan niet worden gezien als 
'voorvergadering' van de overeenkom
stige ledenvergadering. Een adviesraad 
kan niet besloten vergaderen. Afgezien 
van het feit dat D66 'beslotenheid' tot 
het hoogst noodzakelijke wenst te be
perken, zoals wanneer het omtrent de 
privacy van personen gaat, is het niet 
goed voor te stellen om welke reden de 
vergadering van een adviesraad beslo
ten zou moeten worden verklaard. 
Aangelegenheden personen betreffen
de behoren niet tot de competentie 
van een adviesraad, terwijl politiek ge-

voelige kwesties als formatie of college
onderhandelingen niet buiten de poli
tieke verantwoordelijkheid van de be
trokkenrvertegenwoordigende fracties 
moeten worden behandeld. Adviezen 
dienen openbaar te zijn! 

Het lidmaatschap 
• LID-O 1 Door verandering van het pas

sieve kiesrecht, gekombineerd met de 
eisen die worden gesteld aan de lid
maatschapstermijn van D66, dient de 
leeftijdseis voor dat lidmaatschap ver
laagd te worden naar veertien jaar. 

In algemene zin heeft de commissie 
vastgesteld dat het in de huidige statu
ten en huishoudelijk reglement ondui
delijk is, wanneer het lidmaatschap 
precies begint en wanneer het lidmaat
schap geacht wordt te zijn beëindigd. 
Een en ander mede in verband met be
roepsprocedures en lidmaatschapsver
eisten bij kandidaatstelling. Voorge
steld wordt als ingangsdatum de 
ontvangst van de eerste contributiebet
aling te nemen, waarbij betaling per 
kas tijdens een ALV moet worden uit
gesloten om controle mogelijk te blij
ven houden. 

• LID-02 Gezien het belang bijvoorbeeld 
in geval van geschillen dient als in
gangsdatum van het lidmaatschap de 
eerste contributiebetaling te worden 
aangemerkt. 

In de huidige statuten wordt bij kandi
daatstelling binnen of namens D66 
een verklaring vereist inzake feiten 
waaruit een fascistische of racistische 
gezindheid zou blijken. In verschillen
de discussies is naar voren gebracht dit 
punt te schrappen, of uit te breiden 
met sexistisch etc. (bijvoorbeeld over
eenkomstig artikel 1 van de nieuwe 
Grondwet-1983). Wellicht dat een der
gelijke bepaling tot algemene roye
mentsgrond kan worden verheven als 
specificatie van het in diskrediet bren
gen van de partij. 

• LID-03 Handelingen en uitspraken, 
die als strijdig met artikel 1 van de 
Grondwet kunnen worden beschouwd, 
kunnen aanleiding zijn tot royement 
op grond van het in diskrediet brengen 
van de partij. 

De kandidaatstelling 
Uitgangspunt bij kandidaatstelling is 
dat leden zichzelf kandidaat stellen op 
eigen verantwoordelijkheid. Ook al 
worden leden 'gevraagd' zich kandi
daat te stellen, dan nog blijft het een 
eigen persoonlijke keuze om daar al of 
niet op in te gaan. Dat betekent dus 
ook dat bij kandidaatstelling niet ver-
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meld mag worden dat iemand zich op 
verzoek van anderen kandidaat heeft 
gesteld. Het blijft een eigen Verant
woordelijkheid. 

Kandidaten dienen volledige en kor
rekte informatie te verschaffen. In de 
procedure wordt dat gekontroleerd. 
Dat moet omdat, wil je de leden hun 
kiesrecht gunnen, deze leden geheel af
hankelijk zijn van de verstrekte infor
matie. In de diskussies over het eerste 
ontwerp van de reglementencommis
sie zijn een tweetal zaken met betrek
king tot de landelijke algemene leden
vergadering naar voren gekomen. 
Ten eerste wordt de algemene leden
vergadering niet gezien als het forum 
waar echte mogelijkheden tot het hou
den van het politieke debat aanwezig 
zijn. Ten tweede vinden velen dat de 
algemene ledenvergadering wordt 
overbelast met het benoemen van 
mensen in allerlei partijorganen; daar
bij zijn de kandidaten veelal te ano
niem, indien ze al aanwezig zijn, is de 
informatie over de kandidaten soms 
slechts ter plekke aanwezig en lang 
niet altijd volledig, terwijl de presenta
tie (zo die er al is) het algemene gevoe
len van anonimiteit niet kan wegne
men. Het ligt niet in het vermogen van 
de reglementencommissie om de orga
nisatie en structurering van het politie
ke debat tijdens de algemene ledenver
gadering te bevorderen door nog 
verdergaande procedurele vormgeving, 
dan thans reeds is gedaan. Hier ligt een 
taak voor het hoofdbestuur en kon
gresleiding. Wèl kan de commissie 
trachten de tweede konstatering aan te 
pakken door procedurele verbeteringen 
voor te stellen, overigens met inacht
neming van het one man one vote sys
teem, de horizontale organisatiestruc
tuur en de positie van de 
ledenvergadering als hoogste orgaan in 
de partij. 

• KAN-01 De landelijke verkiezingscom
missie dient nadere regels en richtlij
nen te geven omtrent de informatiever
schaffing aan de leden ten behoeve 
van het verkiezen van personen in par
tijfuncties, alsmede voor het samen
stellen van vertegenwoordigende lijs
ten. De informatiecontrole dient door 
alle verkiezingscommissies te worden 
verricht. 

D66 kent een beperkte zittingsduur 
van functionarissen en wenst accumu
latie van functies te voorkomen. In 
veel functies hoopt zich deskundigheid 
en ervaring op, waardoor al dan niet 
gewild macht ontstaat. Ook al zou je 
regelmatig functionarissen laten 
(her)verkiezen, dan werkt het vervul
len van de functie vrijwel altijd in het 
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voordeel van zittende personen. Dat 
geldt helemaal voor het vervullen van 
meer functies tegelijkertijd. Voor men
sen die aktief en beschikbaar zijn is het 
daarom goed via beperking van herver
kiezing de functies te laten rouleren. 
Nieuwe posities kunnen gebruik ma
ken van ervaring elders opgedaan. Ten
slotte wordt van iemand volledige in
zet verwacht, op grond waarvan de 
verantwoordelijkheid voor slechts één 
vertegenwoordigende functie kan wor
den gedragen. De commissie is van 
mening dat staten en (deel)raadsleden 
in principe functies in besturen en vas
te commissies, anders dan op overeen
komstig niveau, moeten kunnen ver
vullen; daarbij wordt geen 
uitzondering gemaakt voor gedepu
teerden en wethouders. Met betrekking 
tot het geschillencollege is de commis
sie van mening dat het lidmaatschap 
van dit college eigenlijk onverenigbaar 
is met enige andere bestuurlijke of ver
tegenwoordigende functie binnen of 
namens de partij, met het lidmaat
schap van vaste commissies of andere 
partijorganen, behalve een adviesraad. 

Daarom heeft D66 ook de onverenig
baarheden geregeld volgens het princi
pe dat functionarissen die elkaar die
nen te controleren, te adviseren, of 
waartussen geschillen kunnen ont
staan, ook functioneel gescheiden 
moeten zijn. De structuur van de on
verenigbaarheden ziet er als volgt uit. 
a. Er is sprake van vertikale onverenig
baarheid van partijfuncties in de be
stuurlijke lijn; hogere organen hebben 
veelal bevoegdheden ten opzichte van 
lagere organen en het is niet goed dat 
bestuursleden die bevoegdheden te
genover zichzelf in een andere positie 
moeten uitoefenen. 
b. Er is sprake van vertikale onverenig
baarheid van partij vertegenwoordigers 
in gekozen lichamen van openbaar be
stuur. De basis voor die onverenigbaar
heid is dat een lid slechts één vertegen
woordigende functie tegelijkertijd kan 
en mag uitoefenen. Voor voltijdse ver
tegenwoordigende functies in het Ne
derlandse en Europese parlement ligt 
dat voor de hand. Echter ook voor 
deeltijdse vertegenwoordigende func
ties in raden, staten, eerste kamer en 
eventuele 'gewesten', die dus gelijktij
dig worden uitgeoefend met andere 
maatschappelijke functies (volledige/ 
parttime werkkring, vrijwilligerswerk, 
ed.), wordt de volle inzet verwacht. 
Daarbij geldt bovendien dat op hogere 
bestuursniveaus in breder verband af
wegingen moeten worden gemaakt, 
waarbij het 'dubbele petten'probleem 
erg verstorend kan werken. Dat tast de 
geloofwaardigheid van vertegenwoor
digers in twee verschillende posities 

aan,indien ze daarin verschillend moe
ten oordelen. 
c. Er is sprake van horizontale onver
enigbaarheid tussen partijbestuur en 
fractie. Voor D66 ligt het politieke pri
maat nadrukkelijk bij de gekozen ver
tegenwoordigers in een fractie. Bestu
ren vertegenwoordigen de partij bij de 
fractie en houden de vinger aan de 
pols in de uitvoering van het verkie
zingsprogramma en andere politieke 
keuzes. Voorkomen moet worden dat 
de partij te zeer onder de feitelijke poli
tiek van een fractie komt te staan. Dat 
is ook ongewenst voor de fractie zelf. 
Een zeker intern spanningsveld is nut
tig. Vandaar de horizontale onverenig
baarheden. 
d. Er is sprake van onverenigbaarheden 
tussen het vertegenwoordigen van D66 
enerzijds en het uitoefenen van poli
tiek benoemde openbare ambten an
derzijds. Deels is dat gebaseerd op het 
door D66 voorgestane kiezersdualisme 
(kiezen voor de macht en voor de con
trole op de macht), deels op het onaf
hankelijk kunnen oordelen in geval 
van strijdige belangen in beide posi
ties, en tenslotte op de wens dat de in
zet in de vertegenwoordigende functie 
optimaal is. 
e. Er is sprake van onverenigbaarheid 
van interne partijfuncties op horizon
taal niveau. Daaraan liggen zowel het 
principe van voorkoming van accumu
latie van functies, als het principe van 
elkaar onafhankelijk kunnen corrige
ren en controleren ten grondslag. Dat 
zijn de onverenigbaarheden tussen be
sturen, geschillencollege en vaste com
missies, tussen vaste commissies on
derling, tussen vaste commissies en 
kongresleiding, etc. 
f. Er is sprake van onverenigbaarheid 
van 'institutionele' aard, in die zin dat 
bestuursleden geen lid mogen zijn van 
een andere politieke partij op landelijk 
of overeenkomstig niveau, en dat kan
didatuur voor vertegenwoordigende 
organen op andere lijsten dan D66 
slechts is toegestaan, indien D66 aan 
de verkiezingen voor dat orgaan niet 
deelneemt. 

• KAN-02 De onverenigbaarheden die
nen systematisch te worden aangege
ven, tenminste volgens het principe 
dat functies die elkaar structureel en 
functioneel geacht worden te controle
ren geen personele overlappingen ken
nen en volgens het principe dat slechts 
één vertegenwoordigende functie ge
lijktijdig kan worden vervuld, alsook 
slechts één bestuurlijke functie. 

• KAN-03 Europarlementariërs en Twee
de Kamerleden mogen geen enkele 
functie binnen de partij bekleden. 
Normaal gaan de onverenigbaarheden 



in op de Jkw van benoeming in partij
organen o( het vertegenwoordigende 
orgaan. In sommige gevallen gaat de 
onverenigbaarheid reeds in op het mo
ment van kandidaatstelling, zoals het 
lidmaatschap van verkiezingscommis
sie en vertegenwoordigend kandidaat 
op overemkomstig niveau; er zijn meer 
van dat soort voorbeelden. In een bij
gevoegd schema wordt een en ander in 

beeld gebracht. 

• KAN-04 Teneinde het stelsel van on
verenigbaarheden te kunnen effectu
eren wordt bij de kandidaatstelling 
van iemand voor een functie die on
verenigbaar is met een functie, die be
trokkene vervult op liet moment van 
kandidaatstelling, deze kandidaatstel
ling slechts aanvaard, indien het aan
meldingfimnulier vergezeld gaat van 
een ontslc~gbrief uit de huidige functie 
per datum van benoeming in de nieu
we (met de huidige onverenigbare) 
functie; die brief wordt verzonden door 
de landelijke verkiezingscommissie op 
de dag dat de benoeming is geschied. 

Leden in vertegenwoordigende orga
nen, die zich kandidaat stellen voor 
andere vertegenwoordigende organen 
zijn gehouden bij verkiezing in dat an
dere orgaan de huidige vertegenwoor
digende functie onmiddellijk te beëin
digen. Indien hieraan niet wordt 
voldaan, kan betrokkene zich voor 
geen enkele partij, bestuurs of verte
genwoordigende functie meer kandi
daat stellen, omdat dan door het sim
pele feit van het negeren van 
onverenigbaarheden niet meer aan de 
voorwaarden wordt voldaan. Het 
hoofdbestuur is bevoegd betrokken 
kandidaten van de lijsten te schrap
pen, op voordracht van onder andere 
de landelijke verkiezingscommissie, die 
dat uit hoofde van de toezichthouden
de functie kan doen. 

Aan de orde is geweest of er dispensa
tie van de reglementaire onverenig
baarheden gegeven moet kunnen wor
den. Voorstelbaar is dat een bestuur of 
fractie (tijdelijk) in grote problemen 
komt, indien daar min of meer onver
wacht leden uit verdwijnen. 

• KAN-OS I >is pensatie van de reglemen
taire onvermigbaarheden is mogelijk. 
Gegeven h<'l feit dat betrokkene bij de 
kandidaatstelling reeds een ontslag
brief heef! ingeleverd, dient tussen de 
datum van verkiezing en benoeming: 
1. bij het hoofdbestuur en landelijke 
verkiezingscommissie een verzoek tot 
dispensatic voor een met name ge
noemde periode te worden ingediend; 
2. de /anddijke verkiezingscommissie 
onmiddellijk een onderzoek in te stel-

Zen naar het gerechtvaardigd zijn van 
het verzoek, en daarbij tenminste de 
direct betrokkenen, inclusief opvolgers 
op de lijsten, te horen; 3. de landelijke 
verkiezingscommissie verslag uit te 
brengen aan het hoofdbestuur en 
daarbij een voorstel tot al dan niet 
dispensatieverlening met een aangege
ven termijn te doen; 4. het hoofdbe
stuur over dit voorstel te beslissen, te
gen welke beslissing betrokkene, 
alsmede overige belanghebbenden in 
beroep kunnen gaan bij het geschillen
college; 5. het hoofdbestuur deze be
slissing onmiddellijk aan de landelijke 
rapportagecommissie te melden en ge
motiveerd in de eerstvolgende 
Democraat te publiceren. 

Een bijzonder probleem is het lidmaat
schapvereiste bij kandidaatstelling 
voor vertegenwoordigende organen. 
Het enige dat thans statutair hard vast
ligt is de eis dat een toekomstige D66-
vertegenwoordiger tenminste één jaar 
voor de externe verkiezingsdatum lid 
van D66 moet zijn. Alle andere ter
mijnvereisten zijn afhankelijk van in
terne procedures. De commissie stelt 
voor de dubbele termijnvereiste te 
schrappen. Een gedifferentiëerde ter
mijn naar niveau is door deALVin een 
opiniërende stemming afgewezen. De 
commissie acht het ongewenst een on
derscheid te maken naar verkiesbare en 
onverkiesbare plaatsen op de lijst, ge
zien de onvoorspelbaarheid van de 
verkiezingsuitslag. 

• KAN-06 Voor interne partijfuncties en 
externe vertegenwoordigingen geldt 
slechts één lidmaatschapstermijnver
eiste: te weten één jaar voor de dag 
van feitelijke verkiezing. Het hoofdbe
stuur kan van dit kandidaatstellings
vereiste gemotiveerd dispensatie verle
nen. 'Benadeelden' hebben beroeps
mogelijkheid bij het geschillencollege. 

Alle leden hebben het recht onbeperkt 
en rechtstreeks hun stem uit te bren
gen op bestuurs of vertegenwoordigen
de kandidaten, dus zonder dat derden 
met 'voordrachten' of iets dergelijks 
komen. De veronderstelling binnen 
D66 is steeds geweest dat goed geïnfor
meerde burgers tot een redelijk en ver
standig oordeel komen. Daarom dient 
er ook de grootst mogelijke zorg te 
worden besteed aan de betrouwbaar
heid en relevante volledigheid van de 
verstrekte informatie. Selectiecommis
sies, in welke variant dan ook, zijn tel
kens door de partij afgewezen. 

Aan besturen is in de bestaande regle
menten, als enige, de mogelijkheid ge
boden bij de kandidaatstelling een 
schriftelijk stemadvies uit te brengen. 

Die mogelijkheid is in 1984 geopend 
om aandacht te kunnen vestigen op 
specifieke deskundigheden, nieuw ta
lent, spreiding van aandachtsgebieden, 
ed. Het is een bevoegdheid van bestu
ren om dat wel of niet te doen. Leden
vergaderingen kunnen besturen niet 
dwingen een advies uit te brengen. Le
denvergaderingen kunnen evenmin 
zelf een adviescommissie instellen of 
het bestuur opleggen dat te doen. Be
sturen op elk niveau hebben de advies
bevoegdheid bij elke verkiezing, mits 
dat advies binnen het bestuur tot 
stand is gekomen. Dat laatste wil niet 
zeggen dat het bestuur niemand mag 
raadplegen, het advies evenwel dient 
binnen het bestuur te worden vastge
steld. Het bestuur mag dat advies der
halve slechts op eigen gezag naar bui
ten brengen. Iedere andere vorm dient 
als onreglementair te worden be
schouwd. Dat besturen op elk niveau 
de adviesbevoegdheid hebben is ook 
zo nadrukkelijk bedoeld in die zin dat 
bijvoorbeeld bij kamerverkiezingen het 
hoofdbestuur aan alle leden een advies 
mag uitbrengen, een regiobestuur aan 
alle regioleden en een afdelingsbestuur 
aan alle afdelingsleden. Besturen mo
gen derhalve niet de grenzen van hun 
kompetentie overschrijden, maar ook 
als 'hogere' besturen van hun advies
bevoegdheid afzien, mogen 'lagere' be
sturen dat wel voor hun leden uitbren
gen. 

Dat in 1984 expliciet en uitsluitend 
voor een stemadvies door besturen is 
gekozen was mede gebaseerd op de 
veronderstelling dat besturen de actie
ve leden (die zich kandidaat stellen) 
kennen, de vertegenwoordigende frac
ties veelal goed volgen en, niet het on
belangrijkst, als door de leden gekozen 
bestuur een zeker vertrouwen hebben 
gekregen ten behoeve van de oordeels
vorming. Met het uitbrengen van een 
stemadvies neemt de partij een grotere 
verantwoordelijkheid voor de samen
stelling van de vertegenwoordigende 
lijsten in termen van een betere sprei
ding van deskundigheid, ervaring, 
sexe, geografische herkomst, vernieu
wing of doorstroming. De huidige 
praktijk laat zien dat een profielschets 
wordt gemaakt, maar dat vervolgens 
niet duidelijk is in welke mate de ge
slecteerde kandidaten aan die profiel
schets voldoen. Dit bezwaar klemt te
meer wanneer met 'tranches' wordt 
gewerkt: groepen van kandidaten, war
bij de eerste groep de voorkeur heeft 
boven de tweede, enz., zonder dat (al
weer) duidelijk is hoe die voorkeur tot 
stand is gekomen. Een advies moet be
argumenteerd en gemotiveerd zijn, pas 
dan hebben de leden er iets aan en de 
kandidaten hebben de mogelijkheid 
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het te bestrijden. Het bestuur moet op 
basis van het door de ledenvergadering 
vastgestelde politieke profiel een ge
wenste samenstelling van de fractie 
formuleren (het algemene stemadvies). 
Op basis daarvan wordt een specifiek 
stemadvies vastgesteld, waarin gemoti
veerd wordt aangegeven in hoeverre 
de kandidaten daaraan voldoen. Zij 
worden in alfabetische volgorde ge
noemd. Alle (verkiesbare) kandidaten 
worden gehoord, zittende fractieleden 
niet uitgezonderd. Voordat de leden 
van het (specifieke) stemadvies kennis 
kunnen nemen, krijgen de kandidaten 
de kans op hun kwalificatie te reage
ren. Deze reactie is onderdeel van het 
stemadvies. In de praktijk is gebleken 
dat de procedures voor het stemadvies 
beter dienen te worden geregeld. Daar
toe worden onderstaande hoofdlijnen 
aangegeven: 

• KAN-07 1. Uiterlijk één jaar vóór de 
datum waarop de verkiezingen worden 
gehouden legt het verantwoordelijke 
bestuur aan de betreffende ledenverga
dering het bestuursbesluit voor bij de 
dan komende kandidaatstelling al dan 
niet een stemadvies uit te brengen. In 
regio's en afdelingen volgt dit besluit 
op het reglementair vereiste besluit al 
dan niet aan de verkiezingen deel te 
nemen en de vaststelling van het ver
kiezingsreglement. In het geval van 
tussentijdse (landelijke) verkiezingen 
neemt het (hoofd) bestuur een besluit 
omtrent het uitbrengen stemadvies. 
2. In het verkiezingsreglement wordt 
aangegeven dat bij de opening van de 
kandidaatstelling een politiek profiel 
dient te worden vermeld, waarin 
wordt aangegeven welke beleidsterrei
nen hoofdaccent voor een komende pe
riode zullen hebben en over welke des
kundigheden een fractie in elk geval 
moet beschikken. Tevens moet beslist 
worden wie dit gaat opstellen. Het 
spreekt vanzelf dat het politiek profiel 
een duidelijke relatie heeft, c.q. moet 
hebben met het alsdan te vervaardigen 
verkiezingsprogramma. Het politiek 
profiel keert later terug als basis voor 
het stemadvies, dat aan zal geven de 
mate waarin de kandidaten aan dit 
profiel voldoen. 

3. In het verkiezingsreglement dient de 
procedure te worden opgenomen, 
waarin wordt vermeld: 
a. Hoeveel tijd er na het sluiten van de 
kandidaatstelling wordt uitgetrokken 
om alle kandidaten, die zich voor een 
verkiesbare plaats hebben opgegeven, 
door of namens het bestuur te kunnen 
horen, op welke wijze dit gebeurt en 
aan welke criteria de kandidaten dan 
zullen worden beoordeeld als passend 
in het politieke profiel. Hierbij moet 
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nauwkeurig op de taakverdeling met 
de verkiezingscommissie worden gelet, 
wier taak het is zo volledig en zo kor
rekt mogelijke informatie over de kan
didaten te verschaffen. 
b. Op welke wijze de verkiezingscom
missie in de presentatie van de kandi
daten de boven bedoelde informatie, 

· met een reactie van de betrokkenen, 
opneemt. Er moet namelijk voorkomen 
worden dat er twee gescheiden infor
matiecircuits gaan ontstaan: één met 
de gegevens vanuit de verkiezingscom
missie en één met motivatie en beoor
delingsgegevens vanuit het bestuur. 
c. op welke wijze eventuele geschillen 
over het stemadvies bij het geschillen
college worden behandeld. 

In verband met een opiniërende stem
ming tijdens de ALV van februari 1991 
is de mogelijkheid geopend om 'voor
keursacties' te voeren. Deze acties die
nen zich niet tégen kandidaten te ke
ren, doch steun te geven aan één of 
meer kandidaten in positieve zin. Uit
gaand schriftelijk materiaal behoeft de 
goedkeuring van het verantwoordelij
ke bestuur. Het partijbureau treedt als 
verzendadres op. 

• KAN-OB Het kunnen houden van 
voorkeursacties wordt onder voorwaar
den opgenomen. 

Binnen D66 willen we ieder vrijelijk de 
gelegenheid geven zich voor elke func
tie of elke vertegenwoordigende lijst 
kandidaat te kunnen stellen. Tot nu 
toe is het gebruikelijk dat iedereen, die 
zich kandidaat stelt bij wijze van spre
ken automatisch op de vertegenwoor
digende lijst voorkomt, zelfs al heeft 
betrokkene geen enkele steun voor die 
kandidatuur vanuit de leden verwor
ven. Dit nu lijkt de reglementencom
missie niet geheel korrekt. Voor elke 
kandidatuur binnen of namens D66 
dient expliciete steun van de betrok
ken leden te worden verworven. Dat 
wil zeggen dat de betrokken leden de 
kandidatuur van iemand voor een ver
tegenwoordigende lijst ook nadrukke
lijk moeten kunnen afstemmen. 

• KAN-09 Aangezien iedereen zich kan
didaat mag stellen dient er een 'onder
drempel' te worden ingevoerd bij kan
didaatstelling voor externe 
vertegenwoordigingen om ook echt 
kandidaat te kunnen zijn. 

Thans wordt veelal, als bij een verkie
zing er slechts één kandidaat is (dan 
wel het aantal gelijk of minder dan het 
aantal vacatures), deze kandidaat auto
matisch verkozen verklaard; het huis
houdelijk reglement biedt tot nu toe 
niet expliciet de mogelijkheid tot af-

wijzing; de commissie is van mening 
dat zelfs bij enkelvoudige kandidatuur 
een kandidaat altijd het vertrouwen 
van de vergadering moet hebben ver
kregen via een stemming; dat is de le
gitimatie voor het uitoefenen van de 
functie. 

• KAN-JO Ook bij enkelvoudige kandi
daatstelling dient een kandidaat te 
worden verkozen, waarbij betrokkene, 
zoals overigens elke kandidaat, een 
meerderheid van de uitgebrachte stem
men dient te behalen. 

Het bestaande reglement spreekt 
slechts over een herstemmingsproce
dure en geeft aan dat een besluit (van 
het verantwoordelijk bestuur) tot her
stemming goedgekeurd moet worden 
(door het hoofdbestuur met beroeps
mogelijkheid bij het geschillencollege). 
Nergens is aangegeven wanneer tot 
herstemming moet worden overge
gaan, anders dan dat het verantwoor
delijke bestuur daartoe dient te beslui
ten. Een herstemming ten aanzien van 
de kandidaatstelling als zodanig lijkt 
de commissie niet goed mogelijk, om
dat daar niet over gestemd wordt. Een 
herstemming ten aanzien van de lijst
volgorde is denkbaar, indien ontijdig 
bekend wordt dat er toch onjuiste in
formatie is verschaft, dan wel dat kan
didaten zich terugtrekken en het be
paalde dat betrokkene dan bij de 
uitslagbepaling buiten beschouwing 
wordt gelaten tot 'schade' voor de ove
rige kandidaten zou leiden. Herstem
ming moet ook mogelijk zijn, indien 
naar het oordeel van de landelijke ver
kiezingscommissie 'procedurele' fou
ten zijn gemaakt. Door precies aan te 
geven wanneer herstemd zou kunnen 
worden lijkt het de commissie denk
baar tot vereenvoudiging van de proce
dure over te kunnen gaan. 

• KAN-11 Een besluit tot herstemming 
bij kandidaatstellingen voor vertegen
woordigende functies kan slechts wor
den genomen door àf het verantwoor
delijke bestuur, àf de landelijke 
verkiezingscommissie. In beide geval
len staat beroep open bij het geschil
lencollege. 

• KAN-12 Het geschillencollege heeft bij 
kandidaatstelling nadrukkelijk de 
functie van beroepsinstantie ten aan
zien van door andere partijorganen ge
nomen beslissingen; het geschillencol
lege is echter niet bevoegd tot het 
opleggen van een herstemming; in dat 
kader zou het onjuist zijn het geschil
lencollege ook in eerste aanleg te laten 
oordelen, mede vanwege het grote aan
tal betrokken partijen bij een kandi
daatstelling. 



De verkiezing in t.ctles en op liJsten 
In het huishoudelijk reglement wordt 
dit nader voor het landelijk niveau uit
gewerkt. Voor het regionale en afde
lingsniveau is dat opgedragen aan de 
betrokken ledenvergaderingen. Tot nu 
toe gold echter wel de verplichting om 
de samenstelling van vertegenwoordi
gende lijsten uit te voeren volgens de 
methode van Bijlage B. Het is de com
missie duidelijk geworden dat bij een 
kleiner aantal deelnemende leden, bij
voorbeeld beneden de tweehonderd, 
de mogelijkheid van manipulatie bin
nen dit kiesstelsel redelijk groot is. Met 
behoud van het uitgangspunt dat alle 
betrokken leden via een schriftelijke 

stemming moeten kunnen deelnemen 
aan de samenstelling van de vertegen
woordigende lijsten, kan het aan re
gio's en afdelingen worden overgelaten 
bijvoorbeeld voor de methode van Bij
lage C te kiezen (iedere plaats op de 
lijst is op zich een verkiezing). Indien 
het om een kleiner aantal kandidaten 
gaat, bijvoorbeeld minder dan twintig, 
en Bijlage B wordt toegepast, dan zou 
het stembiljet in principe alle kandida
ten dienen te bevatten met de vraag 
betrokkene wel of niet te plaatsen op 
lijst en zo ja met welk rangnummer. 

• VER-01 De samenstelling van lande
lijke kandidatenlijsten voor vertegen
woordigende lichamen blijft gebaseerd 
op de methode van Bijlage B van het 
huishoudelijk reglement; datzelfde 
geldt voor de overige kandidatenlijs
ten, waaraan in principe meer dan 
vijfhonderd kiesgerechtigden kunnen 
deelnemen. ,1an regio's en afdelingen 
met minder dan vijfhonderd kiesge
rechtigde leden wordt de mogelijkheid 
geboden à{ een aangepaste vorm van 
Bijlage B, dan wel Bijlage C als me
thode in hC'f verkiezingsreglement op te 
nemen. 

De landelijke \'l'rkiezingscommissie 
heeft naast de verantwoordelijkheid 
voor de verkiezing van het hoofdbe
stuur en de vertegenwoordigers in het 
Nederlandse en Europese parlement, 
ook de verantwoordelijkheid voor de 
verkiezing van de leden van de bijzon-

dere organen, vaste commissies en ad
viesraad op landelijk niveau. Boven
dien heeft de landelijke verkiezings
commissie de bevoegdheid tot 
herstemming, óók in regio's en afdelin
gen, te besluiten. 

De commissie is van mening dat het 
werken met kieskringgroepen eigenlijk 
geen enkel probleem oplost. Kandida
ten mogen zich los van hun woon
plaats in elke kieskringgroep kandidaat 
stellen. Typisch 'regionale' kandidaten 
komen dan toch altijd na de landelijke 
kandidaten. Kieskringgroepen vallen 
niet samen met de rijkskieskringen, 
dus voor staartlijsten heeft het ook 

niet zo veel betekenis. De 
commissie stelt derhalve 
voor twee landelijke rondes 
te houden, één zonder en 
de tweede met de zittende 
kamerleden. 

Bij de kandidaatstelling 
voor de tweede kamer is het 

• VER-02 De Tweede Kamerlijst wordt 
vastgesteld in twee landelijke rondes, 
de eerste zonder de zittende zich her
kiesbaar stellende kamerleden, de 
tweede met. 

De commissie wijst er op dat de door
werking van de volledige koppeling 
van de Eerste Kamer verkiezing direct 
aan de Statenverkiezingen zou dienen 
te betekenen dat de kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamer gereed dient te 
zijn vóór dat de statenlijsten worden 
ingediend, opdat tijdig over eventuele 
onverenigbaarheden beslissingen kun
nen worden genomen. 

• VER-03 De procedure voor de vaststel
ling van de kandidatenlijst voor de 
Eerste Kamer dient te zijn voltooid 
vóór de wettelijke kandidaatstelling 
van de daaraan voorafgaande provin
ciale Statenverkiezingen. 

tweerondenstelsel bedoeld De ledenvergadering 
om nieuwe kandidaten een 
kans te geven. Daartoe dient 
'concurrentie' van zittende 
fractieleden, die zich op

nieuw kandidaat willen stellen, in eer
ste aanleg te worden voorkomen. Daar
om is de eerste (voor)ronde slechts 
toegankelijk voor nieuwe kandidaten. 
Dan kan ook het regionale aspect 
eventueel de nodige aandacht krijgen 
via de voorkeursacties. De voorronde is 
echter wel een landelijke ronde, omdat 
toekomstige kamerleden toch een ze
kere bekendheid binnen de partij op 
landelijk niveau moeten hebben. 

In de tweede, eveneens landelijke, ron
de doen een telkens afzonderlijk bij 
ALV-besluit te bepalen aantal kandida
ten van de voorronde mee, gevoegd bij 
de zich herverkiesbaar stellende zitten
de fractieleden. Dan ontstaat een over
zichtelijke keuze. De overige kandida
ten uit de voorronde worden, indien 
ze de beoogde drempelwaarde hebben 
behaald, in volgorde via de woon
plaatsindeling, onder de gezamenlijke 
landelijke lijst in de diverse 'rijkskies
kringen' geplaatst. Zo ontstaat een 
kombinatie van een gemeenschappelij
ke landelijke kernlijst met kieskringge
wijze staartlijsten. De commissie be
veelt aan de ruimte voor 
kieskringstaartlijsten iets groter te ma
ken dan thans het geval is. De Lim
burgse suggestie regionale kandidaten 
per kieskring naar voren te schuiven 
moet, vanwege de daaruit ontstane 
problemen, worden afgewezen. De lan
delijke volgorde uit de voorronde blijft 
de volgorde van opvolging, tenzij 
voorkeurstemmen anders beslissen. 

Aandacht wordt gevraagd voor de be
voegdheden van de ledenvergadering, 
zoals die in termen en begrippen tot 
uitdrukking komen. Vaststellen bete
kent dat de ledenvergadering wijzigin
gen kan aanbrengen (recht van amen
dement). Voorbeelden zijn: het 
beleidsprogramma en de verkiezings
programma's (uitgezonderd de pream
bules), de statuten en huishoudelijke 
reglementen van de partij en de begro
tingen. Goedkeuren betekent dat de le
denvergadering geen wijzigingen kan 
aanbrengen, doch het betreffende stuk 
in z'n geheel dient te aanvaarden of 
verwerpen. Voorbeelden zijn: de jaarre
kening en de statuten van de landelij
ke stichtingen. 

Leemten in het huishoudelijk regle
ment met betrekking tot de gang van 
zaken tijdens de algemene ledenverga
dering hebben geleid tot een steeds 
uitgebreider congresreglement. Tenein
de de bevoegdheden van de ledenver
gadering tot het vaststellen van de ei
gen gang van zaken zoveel mogelijk in 
tact te houden, dienen de artikelen 3 
t/m 9 van het congresreglement in het 
huishoudelijk reglement te worden op
genomen. 

• LEV-01 Alle algemene regels uit het 
congresreglement dienen in het huis
houdelijk reglement te worden opgeno
men. 

De commissie stelt voor de mogelijk
heid tot vernietiging van met statuten 
en huishoudelijk reglement strijdige 
ALV besluiten te openen. Dat voor
komt dat de bewakingsfunctie van de 
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rapportagecommissie door het congres 
wordt genegeerd. Een andere mogelijk
heid is het congres gemotiveerd van de 
reglementen te laten afwijken, doch 
daarvoor zijn geen goede algemene re
gels te geven, waarvan dan weer niet 
kan worden afgeweken. 

• LEV-02 De landelijke rapportagecom
missie dient een AL V-besluit dat strij
dig is met de statuten of het huishou
delijk reglement te kunnen schorsen. 
In verband met de verantwoordelijk
heid voor het uitleggen van het regle
ment staat daarvan beroep open bij 
het geschillencollege. 

Subregio's behoren tot de instellingsbe
voegdheden van de regio's. Afzonder
lijke vermelding in het landelijk huis
houdelijk reglement blijft achterwege. 

• LEV-03 De ASV wordt als 'voorberei
dend' orgaan ten aanzien van de ALV 
geschrapt. 

Het beleidsprogramma als hoogste en 
alomvattend programma verdient een 
langere partijdiskussie, dan de verkie
zingsprogramma's voor het nationale 
of het Europese parlement. De com
missie wijst er op dat het budgetrecht 
van de ALV niet goed uitgeoefend kan 
worden indien de termijn van beoor
delen van de begroting niet langer is 
dan twee weken voor het congres. Een 
bijzonder punt van aandacht is de in
houd van het budgetrecht. De com
missie is van mening dat enerzijds in 
een vereniging vertrouwen in de finan
ciële vertaling door de penningmeester 
namens het hoofdbestuur van het ge
wenste beleid van dat bestuur dient te 
bestaan, anderzijds moet het mogelijk 
zijn ook 'budgettair neutrale' wijzi
gingsvoorstellen te kunnen indienen. 
De commissie neemt aan dat het 
hoofdbestuur zich er van bewust is dat 
de begroting en jaarrekening desge
vraagd aan alle leden dient te worden 
gezonden en niet slechts in een con
gresboek behoeft te worden gepubli
ceerd. 

• LEV-04 Het Europees programma 
wordt beschouwd als gewoon verkie
zingsprogramma en valt daarom on
der de driemaanden termijn van de 
AL V. 

• LEV-OS De begroting en jaarrekening 
dienen één maand voor de AL V be
schikbaar te zijn. 

De commissie is van mening dat de be
sluitvoorbereidende taak van de rap
portagecommissie zich over alle voor
stellen dient uit te strekken; 
daarentegen is het aangeven waar het 
zwaartepunt van de diskussie moet lig-
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gen een taak van het hoofdbestuur. 

De commissie is van mening dat de re
gels rond algemene politieke moties 
iets duidelijker moeten worden. Om
dat het geen inhoudelijk geagendeerde 
congresvoorstellen zijn is de rapporta
gecommissie in de huidige reglemen
ten niet echt bevoegd tot oordelen om
trent de korrektheid van de ingediende 
APM's. Aan de actualiteit kan tegemoet 
worden gekomen door slechts vijf 
handtekeningen te eisen. Voorkomen 
moet echter worden dat langs deze 
weg verworpen moties uit de congres
voorbereiding van ARV's of AA V's op 
de ALV verschijnen. 

De financiën 
De commissie is van mening dat 
slechts een gedeeltelijke verantwoorde
lijkheid van een penningmeester niet 
wenselijk is, indien niet formeel bij 
tussentijds aftreden wordt afgesloten 
en gecontroleerd; een gezamenlijke 
verantwoordelijkheid strookt beter met 
de intentie van het reglement. 

• FIN-01 Bij tussentijds vaceren van de 
penningmeester blijft er een gedeelde 
verantwoordelijkheid met de opvol
gend penningmeester. 

• FIN-02 De jaarrekening dient aan de 
eisen van de wet op de jaarrekening te 
voldoen voor wat betreft de termijnen. 

Politiek programma 
• PR0-01 In het huishoudelijk regle

ment wordt de procedure vastgelegd, 
waarbij het politieke programma tot 
stand komt. 

Het landelijk vastgestelde beleidspro
gramma is bindend als politiek pro
gramma voor de gehele partij en dus 
ook voor alle organisatieniveaus (verti
cale werking); daarom is de aktualise
ring van het beleidsprogramma een 
voortdurende noodzaak. Alle overige 
(verkiezings)programma's zijn slechts 
bindend voor het organisatieniveau 
dat die programma's vaststelt (horizon
tale werking), te weten: het Kamer/Eu
ropees verkiezingsprogramma voor het 
landelijk niveau, en niet voor regio's 
en/ of afdelingen, een statenprogram
ma voor het regionale niveau en niet 
voor de tot de regio behorende afdelin
gen, een gemeenteprogramma voor 
het afdelingsniveau. 

• PR0-02 Het beleidsprogramma is het 
bindende koepelprogramma voor alle 
andere programma's door de hele par
tij. 

Voor de politieke verkiezingen en actu
aliteit kent D66 het principe van de 

horizontale bevoegdheid. Ledenverga
deringen doen slechts uitspraken inza
ke het overeenkomstige niveau, het
geen wil zeggen dat 
afdelingsvergaderingen slechts uitspra
ken kunnen doen over gemeentelijke 
aangelegenheden en bijvoorbeeld niet 
over provinciale of landelijke. Uitspra
ken over andere dan het eigen hori
zontale niveau dienen te worden be
schouwd als 'voorstellen' die op dat 
andere niveau door die betrokken le
denvergadering moeten worden beoor
deeld. Evenmin kunnen regiovergade
ringen bijvoorbeeld uitspraken doen 
over gemeentelijke aangelegenheden, 
ook al ligt die gemeente in de betrok
ken regio. Datzelfde geldt ook voor de 
algemene ledenvergaderingen; on
danks dat de ALV de hoogste instantie 
in de partij als geheel is, is zij niet be
voegd tot het doen van uitspraken die 
op een ander niveau geëigend zijn. 

• PR0-03 De verantwoordelijkheid voor 
het indienen van voorstellen voor het 
beleidsprogramma en de landelijke 
verkiezingsprogramma's ligt bij het 
hoofdbestuur, die deze voorstellen tij
dens de algemene ledenvergadering 
moet toelichten en verdedigen. Het 
hoofdbestuur kan zich in de voorberei
ding laten bijstaan door bijvoorbeeld 
het wetenschappelijk bureau en/ of be
stuurscommissies. De verantwoorde
lijkheid voor het indienen van voor
stellen voor de overige 
verkiezingsprogramma's ligt bij het 
overeenkomstige bestuur. 

De taak van de rapportagecommissie, 
als vaste commissie van de ledenverga
dering, is namens de leden toe te zien 
dat de voorstellen worden ingediend 
en de voorgeschreven procedures in 
acht worden genomen. Bovendien kan 
de rapportagecommissie de discussie 
ter voorbereiding van de ledenvergade
ring binnen de partij koördineren. Ver
reweg de belangrijkste taak voor de 
rapportagecommissie ligt tijdens dele
denvergadering. Dan zal de commissie 
aan de leden advies moeten kunnen 
uitbrengen omtrent de samenhang tus
sen politieke uitspraken in program
ma's, resoluties en andere officiële do
cumenten. 

• PR0-04 De rapportagecommissie ziet 
er op toe dat het bestuur tijdig pro
grammavoorstellen aan de leden ter 
amendering zendt. Voor het beleids
programma is die termijn vijf maan
den. Voor verkiezingsprogramma's is 
die termijn drie maanden. 

De leden hebben via afdelings- en re
giovergaderingen, dan wel als groep 
van tenminste vijfentwintig, het recht 



wijzigingsvoorstellen (amendementen) 
op de programma's in te dienen. Dat 
recht bestaat niet voor het voorwoord, 
inleiding of preambule van de pro
gramma's, die de uitgangspunten van 
D66 weergeven en van een algemeen 
wervende teneur zijn; die worden ach
teraf geschreven en door de rapporta
gecommissie geverifiëerd. Verder kun
nen de leden langs dezelfde weg 
moties van politieke strekking bij de 
programma's indienen. Moties wijzi
gen de tekst niet, doch brengen een al
gemeen gevoelen tot uitdrukking, 
waarin om nadere interpretaties, uit
werkingen, ondersteuning met nota's, 
en dergelijke wordt verzocht. 

De geschillen 
In het algemeen heeft het geschillen
college een drietal typen taken. 

1. Het beslechten van geschillen tus
sen leden en partijorganen (de leden
vergaderingen uitgesloten), tussen par
tijorganen onderling (bijvoorbeeld in 
het kader van de 'toezichthoudende 
taak' van de landelijke vaste commis
sie op de regionale en plaatselijke vaste 
commissies) en partijfunctionarissen 
onderling. Het gaat hier dan om con
flicten, waarbij geen 'derde' instantie 
betrokken is (of betrokken moet wor
den als gevolg van een eventuele uit
spraak), die ook terzake bevoegd is om 
beslissingen te nemen. Er mogen ook 
geen belangen van anderen in het ge
ding zijn, dan die der betrokken partij
en. In elk geval is een conflict met een 
ledenvergadering, of waar een leden
vergadering over kan besluiten, per de
finitie niet ontvankelijk bij het geschil
lencollege. 
2. Het uitleggen van de statuten en 

huishoudelijke reglementen; dit be
treft ook de decentraal vastgestelde re
glementen. In het algemeen gaat het 
om interpretatieproblemen. Het is niet 
mogelijk dat het geschillencollege sta
tuten of reglementen wijzigt of ongel
dig verklaart. Wel kan worden aanbe
volen onduidelijkheden weg te 
nemen, doch dat is slechts een advies 
aan het betrokken bevoegde orgaan: 
de ledenvergadering. Weigert het be
voegde orgaan de aanbevelingen van 
het geschillencollege in behandeling te 
nemen, dan staat daar weer beroep bij 
het college op open. 
3. Het beslissen in diverse beroeps
kwesties, waarbij eerst een ander par
tijorgaan een beslissing heeft geno
men. Bij beslissingen omtrent 
royement of lidmaatschap is dat het 
hoofdbestuur. Bij kandidaatstelling 
worden eerst beslissingen genomen 
door de vaste verkiezingscommissie op 
elk niveau. Bij beslissingen omtrent 
herstemming dient eerst de procedure 

van het huishoudelijk reglement te 
worden gevolgd (verantwoordelijk be
stuur of landelijke verkiezingscommis
sie beslist in eerste instantie), waarna 
beroep op het geschillencollege moge
lijk is. Dat laatste is bedoeld om nog 
eens het belang van alle betrokkenen 
te kunnen laten afwegen door een on
partijdige instantie. 

Ter toelichting voor het niet ontvanke
lijk verklaren van geschillen met een 
ledenvergadering, mag nog dienen, dat 
het oneigenlijk is om een verschil van 
mening (niet zijnde een geschil van re
glementaire aard) langs 'juridische' 
weg uit te vechten. Indien men van 
mening is, dat een ledenvergadering 
een 'onverstandig' besluit heeft geno
men, doet het verantwoordelijke be-

stuur er goed aan in een eerstvolgende 
vergadering om een heroverweging te 
vragen. Kortom men kan niet van elk 
meningsverschil een geschil maken. 

Indien een ledenvergadering in strijd 
met de reglementen heeft gehandeld, 
dan is er de schorsingsbevoegdheid 
van de rapportagecommissie, wier be
slissing voor beroep vatbaar is bij het 
geschillencollege. In dat geval kan zo
wel het wèl als niet gebruik maken van 
die schorsingsbevoegdheid onderwerp 
van het geschil zijn. Het geschillencol
lege blijft dan altijd het laatste orgaan 
dat een bindende beslissing neemt, 
totdat de ledenvergadering de betrok
ken reglementen wijzigt. 

• GSC-01 Het geschillencollege is niet 
bevoegd geschillen te beslechten, in
dien het daarbij treedt in de bevoegd
heden van ledenvergaderingen van elk 
niveau. 

In verband met de decentralisatie van 
de regelgevende bevoegdheid aan re
gio's en afdelingen, moet het mogelijk 

zijn, geschillen omtrent de daaruit 
voortvloeiende reglementen aan het 
oordeel van het geschillencollege voor 
te leggen. Het college interpreteert dan 
de regels en deze interpretatie blijft 
geldig totdat de reglementen eventueel 
zijn bijgesteld. 

• GSC-02 Het geschillencollege dient 
desgevraagd ook reglementen van re
gio's en afdelingen bij gebleken ver
schil van inzicht te kunnen interprete
ren. 

D66 draagt naar buiten toe steeds uit 
dat juridische procedures aan hoge ei
sen van zorgvuldigheid en rechtszeker
heid moeten voldoen. Uitspraken van 
een kamer van het geschillencollege, 
'beslissingen' genaamd, dienen in elk 

geval aan de procedurele vereisten te 
voldoen. Tot die procedurele vereisten 
behoren tenminste het direct op de 
hoogte gesteld worden van de inhoud 
van een geschil bij alle betrokken par
tijen, het recht een schriftelijk ver
weerschrift in te kunnen dienen, het 
recht gehoord te worden, maar ook dat 
een 'kleine' kamer bij het beslechten 
van een geschil of in een beroepspro
cedure feitelijk gevraagd wordt statu
ten of reglementen te interpreteren 
(omdat daar een grotere kamer voor 
vereist is). De commissie stelt voor dat 
het met name de taak is van de voor
zitter van het college daarop toe te 
zien en als eventuele beroepsinstantie 
bij vermeende procedurele onjuisthe
den te fungeren. Daarom wordt de 
voorzitter ook in functie gekozen door 
de algemene ledenvergadering. Ter ver
mijding van onnodige discussies over 
welke procedurele zaken het gaat, zijn 
deze precies in het reglement aangege
ven. In het jaarverslag van het college 
wordt met name aandacht geschonken 
aan de 'jurisprudentie'aspecten van 
het functioneren van het college. 
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Het geschillencollege is het enige 
rechtsprekende orgaan binnen de par
tij; 'hoger beroep' is niet mogelijk; uit
spraken zijn beslissend; daarom dient 
er uiterste procedurele zorgvuldigheid 
in acht te worden genomen; het is de 
specifieke taak van de voorzitter daar
op toe te zien; daarom is de voorzitter 
niet in een 'kamer' betrokken. 

• GSC-03 Er dient een beroepsmogelijk
heid te komen, indien het geschillen
college procedureel onjuist handelt. 

Beslissingen in geschillen tussen twee 
of meer partijen hebben directe bin
dende werking, echter uitsluitend voor 
de betrokken partijen in het geschil. 
Beslissingen in geschillen van regle
mentaire aard zijn bindend, zolang de 
betreffende ledenvergadering als hoog
ste orgaan geen andere uitspraak heeft 
gedaan. Reglementsinterpretaties die
nen daarom zo spoedig mogelijk aan 
de betrokken leden te worden gemeld. 
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Bestuurdersvereniging 
Het hoofdbestuur heeft op verzoek van 
het GPO en in overleg met de Regle
mentencommissie de volgende hoofd
lijnen voor een bestuurdersvereniging 
opgezet, in te passen in de statuten en 
het huishoudelijk reglement van de 
partij. 

Als algemeen uitgangspunt is gekozen 
voor het idee van een 'functionele' 
groepering binnen D66. Ter vergelij
king moge dienen dat bijvoorbeeld re
gio's en afdelingen 'territoriale' groepe
ringen binnen D66 zijn. Zonder dat 
deze groeperingen een eigen rechtsper
soonlijkheid hebben, kunnen ze wel 
een zelfstandige huishouding voeren. 
Met dit voorbeeld in gedachten moet 
naar onderstaande schets worden geke
ken. 

Statuten 
In de statuten kennen we de vorm van 
'bijzonder orgaan'. Een bijzonder or
gaan bestaat alleen op landelijk niveau 
ten behoeve van alle geledingen van 
de partij en heeft géén territoriaal ge
decentraliseerde varianten. Voorbeel
den: SWB, PSVI en Geschillencollege. 

• BSVOJ Voorgesteld wordt de bestuur
dersvereniging op te nemen in de sta
tuten als bijzonder orgaan. 

In de statuten van D66 wordt voor elk 
bijzonder orgaan in het kort de doel
stelling vermeld. 

• BSV02 De bestuurdersvereniging heeft 
als doel het ten behoeve van de bij 
haar aangesloten leden bevorderen 
van: a. de kennis van het openbaar 
bestuur in Nederland en Europa en het 
functioneren daarin als politieke verte
genwoordiger of bestuurder, b. een be
leidsmatig samenhangend optreden 
van de verschillende politieke vertegen
woordigers op de onderscheiden ni
veaus, c. de contacten tussen politieke 
vertegenwoordigers en bestuurders on
derling, d. de externe belangenbeharti
ging bij o.a. het ministerie van Bin
nenlandse Zaken. Nadere uitwerking 
hiervan geschiedt in het huishoudelijk 
reglement. 

HuishoudeliJk Reglement 
In het algemeen wordt een met de rest 
van D66 zo overeenkomstig mogelijke 
reglementering aangehouden. 

Het lidmaatschap 
Het is de bedoeling dat men zich af
zonderlijk aanmeldt als lid van de be
stuurdersvereniging. Voorwaarde om 
lid te worden is in elk geval dat de be
trokkene lid is van D66. Bovendien 

moet zo iemand dan een gekozen ver
tegenwoordigende functie (parlement, 
staten, raden etc.) in het openbaar be
stuur vervullen. Maar ook politiek be
noemden als ministers, commissaris
sen des konings, burgemeesters, water 
of zuiveringsgraven, etc. moeten lid 
kunnen worden. 

• BSV03 Lid van de bestuurdersvereni
ging kunnen die leden van D66 wor
den, die een verkozen of politiekbe
noemde functie in het openbaar in 
Nederland of Europa vervullen. 

De bedoeling van de bestuurdersver
eniging is het fungeren als serviceorga
nisatie ten behoeve van de eigen le
den. De daaraan verbonden 
activiteiten dienen kostendekkend te 
zijn, hetgeen door de leden zelf moet 
worden opgebracht. 

• BSV04 Aan het lidmaatschap is een 
afzonderlijke contributie verbonden, 
die jaarlijks door de bestuurdersvereni
ging zelf wordt vastgesteld en kosten
dekkend voor haar activiteiten dient te 
zijn. De rechten verbonden aan het 
lidmaatschap van derbestuurdersver
eniging gaan pas in nadat aan de con
tributieverplichting is voldaan. 

Het bestuur 
Er zijn in principe verschillende cate
goriën leden van de bestuurdersvereni
ging. De leden zullen echter zelf het 
bestuur van hun vereniging moeten 
kiezen. Het opleggen van een categora
le samenstelling van het bestuur is 
daarbij niet zo zinvol. Mochten de le
den daar om welke reden dan ook be
hoefte aan hebben, kunnen ze zelf niks 
regelen. Van belang is wel om een 
klein en snel werkend bestuur te heb
ben. Belangrijkste taak is immers de 
dienstverlening aan de aangesloten le
den. Uit oogpunt van interne commu
nicatie zijn vertegenwoordigende ze
tels voor het hoofdbestuur en PSVI 
gewenst. 

• BSVOS Het bestuur bestaat uit negen 
leden, waarvan zeven rechtstreeks 
door en uit de leden worden gekozen 
(voorzitter, secretaris en penningmees
ter in functie), een door het hoofdbe
stuur worden benoemd, terwijl voorts 
de directeur PSVI zitting heeft. De di
recteur partijbureau fungeert als amb· 
telijk secretaris en heeft een adviseren
de stem. 

De financiën 
De bestuurdersvereniging dient een 
sluitende rekening te hebben. Dat be
gint met het indienen van een sluiten
de begroting, die door de ledenverga
dering wordt vastgesteld, omdat dan 



ook de hoogte van de voorlopige con
tributie kan worden afgeleid. De be
stuurdersorganisatie heeft geen eigen 
mensen in dienst, doch 'huurt', dan 
wel bekostigt, de noodzakelijke dien
sten van het partijbureau. Daarom is 
goedkeuring van de begroting door het 
hoofdbestuur noodzakelijk. Wordt de 
begroting om welke reden dan ook 
overschreden, dan wordt achteraf de 
contributie aangepast. De financiële 
commissie van D66 als vaste commis
sie van de ALV heeft overeenkomstige 
taken met betrekking tot de bestuur
dersvereniging. De ALV kan het onder
deel bestuurdersvereniging van de D66 
begroting niet wijzigen. 

• BSV06 De begroting en de jaarreke
ning van de bestuurdersvereniging vor
men een op zich sluitend onderdeel 
van de besroting en de jaarrekening 
van D66. [)e bestuurdersvereniging 
stelt jaarlijks de contributie voor het 
komende /Joekjaar voorlopig vast; zij 
stelt de definitieve contributie eerst 
vast nadat de jaarrekening is goedge
keurd. 

• BSV07 Nadere uitwerking van voor
gaande beslispunten vindt plaats in 
het huishoudelijk reglement van de be
stuurders vereniging dat niet strijdig 
mag zijn met statuten en huishoude
lijk reglement van de partij. 
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